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AZƏRBAYCAN XALQINA MÜRACİƏT 

27 sentyabr 2020-ci il, 12:45, Vətən müharibəsinin 1-ci günü  

Əziz həmvətənlər!
Bu gün səhər Ermənistan silahlı qüvvələri bir ne  çə istiqamətdən müxtəlif 

növ silahlardan, o cüm lədən ağır artilleriyadan istifadə edərək, bizim yaşa yış 
mən təqələrimizi, eyni zamanda, hərbi mövqeləri mi zi atəşə tutmuşdur.

Düşmən atəşi nəticəsində mülki əhali və hərb çi lərimiz arasında itkilər, 
yaralananlar vardır. Allah şə hid  lərimizə rəhmət eləsin. Onların qanı yerdə qal
mayacaqdır. Azərbaycan Ordusu hazırda düş mənin hərbi mövqelərinə atəşlər, 
zərbələr endirir və bu zər bələr nəticəsində düşmənin bir çox hərbi tex nikası 
sıra dan çıxıb. Bu, erməni faşizminin növbəti təza hürüdür.

Son vaxtlar Ermənistanın Azərbaycana qarşı hər bi təxribatları müntəzəm 
xarakter alıbdır. İyul ayın da Ermənistan–Azərbaycan dövlət sərhədinin To
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vuz istiqamətində yenə də artilleriya atəşi nəti cəsində hərbçilərimiz və bir 
mülki şəxs həlak olublаr. Heç kəsə sirr deyil ki, ilk atəşi, o cümlə dən artil
leriya atə şi ni Ermənistan açıbdır və ilk həlak olanlar da məhz Azərbaycan 
hərbçiləri ol ublаr. Azər baycan düş mənə layiqli cavabını verdi və düşmən 
bir santimetr də irə li yə gedə bilmədi. Düşmən dayandırıldı, ölkəmizin əra zi 
bütövlüyü qorundu. Sarsıdıcı zərbələr nəticə sin də Er mə nistan tərəfi məcbur 
olub acı məğ lubiyyətlə ra zı laş dı. Mən bu barədə demişəm, bir da ha demək 
istəyirəm, əgər bizim istəyimiz olsaydı, hərbi dö yüşləri Ermənistan ərazisinə 
keçirə bilərdik. Ancaq bizim Ermənistan ərazisində hərbi hədəflə ri miz yox
dur və belə olan halda, bir neçə gündən sonra atəş dayandırılmışdır.

Ermənistan bu təxribatı törətməklə hansı məqsədi güdürdü? İlk növbədə, 
Azərbaycan torpaqlarının iş ğa lı onların planındadır və onlar bunu gizlət mirlər. 
Onların hərbisiyasi rəhbərliyi Azərbaycanı yeni işğalla hədələməyə çalışırdı, 
yeni ərazilər uğrunda ye ni işğal siyasəti ilə. Budur bu gün Ermə nistanın hər
bisiyasi rəhbərliyinin siyasəti. Digər səbəb Ermənis tan da mövcud olan çox 
ciddi sosial, iqtisadi və siyasi mə sə lə lərdən ölkə əhalisinin fikrini yayındırmaq 
və Azərbaycandan düşmən obrazı yaratmaqdır. Daha bir səbəb isə ondan iba
rətdir ki, Ermənistan hər vəch  lə çalışır ki, danı şıqlar prosesi pozulsun və deyə 
bi  lə  rəm ki, buna nail olub. Məhz Ermənistanın ri ya kar, qeyrikons truktiv 
və yalançı siyasəti nəticə sində hazırda danı şıqlar faktiki olaraq dayanıbdır. 
Növbəti təxribatın törədilməsi məhz bu məqsədləri güdür və bu onlar üçün 
əsas məqsədlərdir.

İyul ayında Azərbaycan düşmənə layiqli cavabını verdi, öz ərazi bü töv
lüyünü qorudu və bir daha gös tərdi ki, Azərbaycanla hədəqorxu dili ilə 
danışan bun dan peşman olacaqdır. Əfsuslar ki, bu onlar üçün dərs olmadı. 
Halbuki mən iyul təxribatından sonra demişdim ki, Ermənistanın bu acı məğ
lubiy yəti onlar üçün dərs olmalıdır.

Avqust ayında Ermənistan növbəti hərbi təxribata əl atdı. Bu dəfə Azər
baycana diversiya qrupu göndə ril di. Diversiya qrupunun başçısı Azər bay can 
hərb çiləri tərəfindən saxlanıldı və hazırda ifa dələr verir. Bu ifadələrdə açıq
aydın gös tərilir ki, bu planlaş dı rılmış təxribatçı diversiya qrupu Azərbay cana 
terror aktları törətmək üçün gəlmişdi. Mülki əhaliyə və hərbçilərimizə qarşı 
növ bəti hərbi təxribat bu gün Ermənistan tərə findən törədildi və qeyd et di yim 
ki mi, bu dəfə də onlar öz cəzalаrını aldılar və ala caqlar.

Ermənistanın təxribatları eyni zamanda, Ermə nis tan rəhbərliyi tərəfindən 
verilən bəyanatlarda da öz əksini tapır. Ermənistanın baş naziri bir il bun
dan əvvəl işğal edilmiş torpaqlarda – Xankəndidə demiş dir ki, «Qarabağ Er
mənistandır və nöqtə». Birincisi, bu yalandır, Qarabağ Azərbaycandır və mən bu 
məsələ ilə bağlı öz fikirlərimi dəfələrlə bildirmişəm. Qa rabağ Azərbaycandır və 
nida işa rəsi! İkincisi, bu təxribat xarakterli bəyanat faktiki olaraq, danışıqlar 
pro sesinə vurulan böyük zərbə idi. Əgər Ermənista nın baş naziri deyirsə ki, 
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«Qarabağ Ermənistandır», onda hansı danışıqlar dan söhbət gedə bilər?! Bu
nun la paralel olaraq, Ermənistanın rəhbərliyi artıq 2 il ərzin də dəfələrlə bəyan 
edir ki, Azərbaycan Ermənis tan la yox, qon darma «Dağlıq Qarabağ respub
li ka sı» ilə danı şıqlar aparmalıdır. Bu da danışıqlar pro sesinə vuru lan böyük 
zərbədir. İlk növbədə, Azər bay can heç vaxt oyuncaq xunta rejimi ilə hər 
hansı bir da nı şıqlar aparmayacaq. İkincisi, danışıqlar for ma tı nı dəyişdirmək 
cəhdləri bir daha onu göstərir ki, Er mə nistanın əsas məqsədi danışıqları 
poz maq və sta tuskvonu saxlamaqdır. Halbuki ATƏTin Minsk qru punun 
həmsədr ölkələrinin dövlət başçı ları dəfə lər lə bəyan etmişlər ki, statuskvo 
qəbuledilməzdir və bu o deməkdir ki, işğala son qoyul malı dır. Er mənis ta
nın bizə qarşı təxribatları bu fakt larla bitmir. Bu ya xınlarda Azər baycanın 
qədim şə həri Şuşada qon dar ma kriminal xunta rejiminin başçısının «andiç
mə» məra simi keçirilib. Bu, təxribat deyilmi? Bu bizə qar şı təhqirdir. Onlar 
he sab edir di lər ki, biz bu təh qir lə barışacağıq, razıla şacağıq. On lar bizi şü urlu 
şə kil də təxribatlara çəkirlər və bunun acı nəticələrini gö rəcəklər.

Bu yaxınlarda qondarma «Dağlıq Qarabağ res publikası» parlamentinin 
qədim Azərbaycan şəhəri Şuşaya köçürülməsi haqqında qərar qəbul edil di. 
Bu, növbəti təxribatdır. Bu yaxınlarda Er mə nistanın baş naziri bəyan etmişdir 
ki, on min lərlə insanı bir ləş dirən «könüllü» hərbi birləşmələr yaradılacaqdır. 
Bu nə üçün lazımdır? Bunlar kimə qarşı vuruşacaqlar? Bu, Azərbaycana 
qarşı bu gün törədilən təxribatın ha zırlıq mərhələsi idi. Mən artıq bir neçə 
dəfə demiş dim, o cümlədən bu yaxın larda BMT kürsüsündən də demişdim 
ki, Ermənistan yeni müharibəyə hazırlaşır, Ermənistan dayandırıl malıdır və 
dayandırılacaqdır.

Ermənistan işğal edilmiş torpaqlarda qanunsuz məskunlaşma siyasəti 
aparır. Bu yaxınlarda Livan ermənilərindən ibarət bir neçə ailə Dağlıq Qara
bağa, o cümlədən Azərbaycanın qədim şəhəri olan Şuşaya yerləşdirilib. Bu, 
hərbi cinayətdir. Bu, Cenevrə Kon ven siyasına tamamilə ziddir. Bu cina
yətə görə Ermə nis tan cavab verəcəkdir. Bu bizə qarşı növbəti təxri batdır. 
İşğal edilmiş torpaqlarda məskunlaşma apar maq cinayət hesab olunur və 
bu siyasət Ermənistan tərəfindən uzun illər ərzində aparılır. İş burasındadır 
ki, Ermənistanda mövcud olan ağır iqtisadi, siyasi və sosial vəziyyətə görə 
ölkə əhalisi azalır. Ermənistanda demoqrafik böh ran yaşanır və onlarda insan 
resurs ları yoxdur ki, işğal edilmiş torpaqlarda öz adam la rını yerləşdir sinlər. 
Ona görə xaricdə yaşayan erməni lərə ümid edir lər. 

Hazırda bu siyasət davam etdirilir. Bu nunla pa ra lel olaraq, bizdə olan də
qiq məlumata görə, bizim işğal edilmiş bəzi ərazilərimizdə Ermə nistan qa
nun suz məskunlaşma aparıbdır. Bizim rayon ları mızın, kəndlərimizin adları 
dəyişdirilir. Azər bay can lıların tarixi irsi silinir. Bizim tarixi abidə lərimiz da
ğıdılır. Azərbaycan məscidləri dağıdılır, təh qir edilir. Bizim məscidlərimizdə 
ermənilər inək, donuz saxlayır. Bu bütün müsəlman aləminə ən böyük təhqirdir. 
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Bi zim əc dadlarımızın qəbirləri traktorla dağıdılır. Bunu edən faşistlərdir, 
vandal lardır, vəhşilərdir.

Eyni zamanda, işğal edilmiş torpaqlarda bu yaxın lar da keçirilmiş hərbi təlim
lər bizim üçün Ermənis ta nın növbəti təxribatı sayılmalıdır. Çünki bu təlimlərin 
bir məqsədi var: Azərbaycana hücum etmək, mülki əhalini atəşə tutmaq və yeni 
tor paq lar işğal etmək! Sa daladığım bütün faktlar bir daha onu göstərir ki, bu gün 
regionda təhlükə mən bəyi Ermənistandır və onun çirkin siyasətidir.

Azərbaycan heç bir təxribata əl atmamışdır. Azər baycan sadəcə olaraq, öz 
maraqlarını müdafiə edir, öz mövqeyini dəstəkləyir və öz siyasətini alnı açıq 
apa  rır. Biz dəfələrlə bəyan etmişik ki, Dağlıq Qara bağ əzəli tarixi Azərbaycan 
torpağıdır və bu həqiqət dir. Ermə nis tanın baş naziri deyəndə «Qarabağ Er mə
nis tan dır», bu yalandır. Mən deyəndə ki, «Qa ra bağ Azər bay candır», bu hə
qiqətdir. Bütün dünya Dağlıq Qa ra bağı Azərbayca nın ayrılmaz hissəsi ki mi 
ta  nıyır. Ta rixi ədalət bizim tərəfimizdədir. Çünki bu bizim doğma, dədəbaba 
torpağımızdır. Beynəlxalq hüquq bizim tərəfimizdədir. Bütün bey nəl xalq təşki
latlar Azər bay canın ərazi bütövlüyünü tanıyır. Bütün öl kə lər Azərbaycanın 
əra zi bütövlüyünü tanıyır. Beynəl xalq təşkilatlar çərçivəsində qəbul edilmiş 
qə rar və qət namələr Dağlıq Qarabağın Azərbaycana məx  sus olduğunu açıq
ay dın təsbit edir. BMT Təhlü kəsizlik Şurasının 4 qətnaməsində deyilir ki, Er
mənistаn si lah lı qüvvələri dərhal, tam və qeydşərtsiz işğal edil miş tor paqlardan 
çıxarılmalıdır. 30 ilə yaxındır ki, bu qətnamələr kağız üzərində qalır. 

30 ilə yaxındır ki, Minsk qrupu çərçivəsində da nışıqlar aparılır və bunun 
sonunda Ermənistan mün tə  zəm olaraq hərbi təxribatlar törətməklə danışıqlar 
prosesini iflic vəziyyətə salıbdır. BMTdən başqa, bü tün digər aparıcı bey
nəlxalq təşkilatlar bizim haqlı mövqemizi müdafiə edir. «Qoşulmama Hə
rə katı» BMTdən sonra ikinci ən böyük beynəlxalq təsisatdır ki, bu gün 
Azərbaycan bu təsisata sədrlik edir. Onlar münaqişə ilə bağlı ədalətli qətnamə 
qəbul ediblər. İslam Əməkdaşlıq Təşkilatı ədalətli qətnamələr qəbul edibdir. 
ATƏTin qərarları, Avropa Parlamentinin qətna mələri bizim mövqemizi dəs 
təkləyir. Bizim möv  qemiz beynəlxalq hüquqa və ədalətə əsaslanır. Biz öz tor
pağımızda vuruşuruq. Bu gün Azərbay can Ordusu Azərbaycan torpaqlarında 
düşmənə sar sıdıcı zərbələr endirir. Bu gün Azərbaycan Or du su öz tor pağında 
Azərbaycanın ərazi bütövlü yünü qoru yur, müdafiə edir. Erməni əsgərinin 
bizim torpağımızda nə işi var?! Ermənistan ordu sunun bizim torpağı mız da nə 
işi var?! Heç kəs üçün sirr deyil ki, «Dağlıq Qarabağ or du su»nun tərkibində 
olan şəxsi heyətin 90 faizi Er mə nistan vətən daşlarından ibarətdir. Er mə nistan 
iş ğal çı dövlətdir, bu işğala son qoyulmalıdır və son qo yulacaqdır.

Biz haqq yolundayıq. Bizim işimiz haqq işidir. Biz zəfər çalacağıq! Qa
rabağ bizimdir!

Qarabağ Azər bay candır!
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TƏHLÜKƏSİZLİK ŞURASININ İCLASINDA ÇIXIŞ

27 sentyabr 2020-ci il, 14:16, Vətən müharibəsinin 1-ci günü

Hörmətli tədbir iştirakçıları! 
Bildiyiniz kimi, bu gün səhər tezdən Ermənistan silahlı qüvvələri Azər

baycana qarşı növbəti hərbi təxribat törədibdir. Bu təxribat nəticəsində itki
lə  rimiz var, həm mülki əhali, həm də hərbçilər ara sın da. Bu bir daha onu 
göstərir ki, Ermənis tanın Azər bay cana qarşı işğalçılıq siyasəti davam edir və 
bu siyasət Er mə nistanın faşist mahiyyətini bütün dünya ya gös tərir.

Səhər tezdən məlumatı alan kimi, mən Müdafiə na ziri, digər aidiyyəti 
qurumların rəhbərləri ilə əla qə saxladım, müvafiq göstərişlər verdim və bu 
gös tə riş lər əsasında hazırda Azərbaycan Ordusu geniş miq yas lı əkshücum 
əməliyyatına başlamışdır.
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Bildirməliyəm ki, Ermənistanın hərbi təxribatı plan      laş  dırılmış təxribatdır. 
Onlar bu təxribata uzun müd dət dir ki, hazırlaşırdılar. Bizdə olan operativ 
mə lu mat onu göstərirdi ki, Ermənistan bizə qarşı yeni mü ha ribəyə başlamaq 
fikrindədir. Mən bu məsələ ilə bağlı artıq son bir həftə ərzində bir neçə dəfə 
həm televiziya kanallarına müsa hibələrimdə, həm BMT kürsüsündən çıxış 
edərkən öz fikirlərimi bildir mişdim və demişdim ki, təcavüzkar dövlət da
yandı rılmalıdır. Onlar yeni müharibəyə hazırlaşırlar.

Bu gün mən Azərbaycan xalqına müraciət etdim. Müraciətdə bu təxribatın 
səbəbləri və son müddət ər zində Ermənistanın çirkin addımları haqqında geniş 
məlumat verdim, fikirlərimi bölüşdüm, onları təkrar lamaq istəmirəm. Sadəcə 
olaraq, bir daha bildirirəm ki, bu gün səhər tezdən bizə qarşı edilən hərbi 
hücum planlaşdırılmış hərbi təxribat idi. Çünki bir neçə is tiqamətdən müxtəlif 
növ silah lardan, o cümlədən ağır artilleriyadan həm bizim möv qe  lərimiz atəşə 
tutuldu və eyni zamanda, yaşayış məntəqələrimiz, kəndləri miz atəşə tutuldu. 
Qeyd etdiyim kimi, mülki əhali ara  sında itkilərimiz vardır. Bu bir daha Ermə
nista nın, Ermənistan faşizminin eybəcər sifətini göstərir. Çünki dinc əhaliyə 
qarşı belə qəddarlıq ancaq faşist dövlət lə rə aid ola bilər və bu birinci dəfə 
deyil – Tovuz hadisə lə rində, ondan sonra digər hadisələrdə, Xocalı soyqı
rımı erməni vəh şiləri tərəfindən əliyalın dinc əhaliyə qarşı törədilmişdir və bu 
dəfə də Ermənistanın əsas hə də fi bizim yaşayış məntəqələrimizdir. Onlar bu 
atəşi açmaqla istəyirlər ki, Azərbaycan ictimaiyyəti, Azər bay can vətəndaşları 
arasında, cəbhəboyu yer lə şən kənd lərdə, şəhərlərdə yaşayan insanlar ara sında 
təş viş ya ransın. Amma tam qətiyyətlə deyə bilərəm ki – bu gün səhər mən 
bütün bölgələrdən, cəbhəyanı bölgələr dən məlumat almışam – Azər baycan 
vətəndaşları cə sa  rət göstərir, hər kəs öz yerindədir, ordumuza, döv lə  timizə 
hər an dəstək verməyə hazırdır və bu nu edirlər.

Azərbaycan Ordusu bu hərbi təxribata cavab ola raq, hazırda əkshücum 
əməliyyatı keçirir. Deyə bilə rəm ki, əməliyyat uğurla keçirilir. Prezident 
Ad mi nistrasiyasına, eyni zamanda, Müdafiə Nazir liyinə gös təriş verilib ki, 
əhali müntəzəm olaraq hadisələrin gedişatı ilə bağlı məlumatlandırılsın. Onu 
deyə bilə rəm ki, uğurlu əkshücum əməliyyatı nəti cə sində düş mə  nin canlı 
qüvvəsinə və hərbi texnikasına böyük zi yan vurulub. Əkshücum nəticəsində 
Azərbay ca nın iş ğal altında olan bir neçə yaşayış məntəqəsi iş ğal çı lardan azad 
edilib. Bu münasibətlə bütün Azərbay can xalqını təbrik edirəm!

Mən əminəm ki, bizim uğurlu əkshücum əməliy yatımız işğala son qo
ya caqdır! Ədalətsizliyə son qo ya caqdır! Otuz ilə yaxın davam edən işğala 
son qo ya caqdır! Çünki Azərbaycan xalqı öz torpağında yaşa maq istəyir. 
Azər baycan vətəndaşı Vətən həsrəti ilə yaşayır. Ermənilər tərəfindən, Er
mə nis tan rəhbərliyi tərəfindən öz dədəbaba torpaqların dan zorla didər gin 
salınmış insanlar doğma ocaq larına qayıtmaq istəyirlər. Baxmayaraq ki, artıq 
onların ocaqları vəh şilər tərəfindən dağıdılıb. Baxın Ağdam şəhərinin qa
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lıq larına. Baxın Füzuli şəhərinin qalıqlarına. Baxın iş ğal edilmiş ərazilərdə 
bizim məscidlərimizin, qəbi ris tan lıqlarımızın dağıl mış vəziyyətinə. Bütün 
bunları erməni cəlladları törədib və biz tam haqlıyıq. Bizim mübarizəmiz 
haqq mübarizəsidir və bu gün Azərbay can vətən daşları dövlətə tam dəstək 
göstərirlər, bu dəstəyi biz daim hiss edirik. Azərbaycan vətəndaşı Azər baycan 
Ordusunun yanındadır. Otuz ilə yaxın öz doğma torpaqlarına qayıda bilməyən 
soydaşları mıza da üz tutub deyirəm: biz əlimizdən gələni edə cəyik ki, sizi öz 
doğma torpaqlarınıza qaytaraq.

Mən Ermənistana xəbərdarlıq etmişdim. Tovuz ha disələrindən sonra bir 
neçə dəfə xəbərdarlıq etmiş dim ki, əgər onlar öz çirkin əməllərindən əl çək
mə sə lər, peşman olacaqlar. Biz onlara 2016cı ildə, 2018ci ildə, bu ilin iyul 
ayında dərs verdik. Amma görünür ki, bu onlar üçün dərs olmadı. Bu dəfə də 
dərs ve ri rik və verəcəyik. Bu gün şanlı Azərbaycan Ordusu bö yük uğurla əks
hücum əməliyyatı keçirir və bu əmə liyyat davam edir.

Onu da bildirməliyəm ki, bizim bütün hərbi his sələrimizdə, hərbi birləş
mələrimizdə ruh yüksəkliyi vardır. Eyni zamanda, ordumuza könüllü yazılan
la rın sayı on minlərlə insanı əhatə edir. Bu, xalqımızın öz dövlətinə sadiqliyini 
göstərir.

Dağlıq Qarabağ məsələsi bizim milli məsələmiz dir. Dağlıq Qarabağ mə
sələsinin həlli bizim tarixi vəzi fə mizdir. Mən dəfələrlə demişəm, bu gün də 
demək is tə  yirəm, biz bu məsələni elə həll etməliyik ki, Azər bay  can xalqı 
bundan razı olsun. Biz bunu elə həll et mə liyik ki, tarixi ədalət bərpa edilsin. 
Biz bunu elə et mə liyik ki, Azərbaycanın ərazi bütöv lüyü bərpa olunsun.

Mən müxtəlif dövrlərdə dəfələrlə demişəm ki, bizə bu məsələnin, bu 
münaqişənin yarımçıq həlli lazım deyil. Biz öz torpağımızdayıq, bizim başqa 
ölkələrin torpağında gözümüz yoxdur. Amma öz torpağımızı heç kimə verən 
deyilik. Mən dəfələrlə demişəm, biz heç vaxt imkan verə bilmərik ki, Azər
baycan tor paq larında ikinci qondarma erməni dövləti yaradılsın. Heç vaxt 
imkan verə bilmərik və bugünkü hadisələr onu bir daha göstərir.

Dağlıq Qarabağ bizim əzəli tarixi torpağımızdır. Mən Dağlıq Qarabağın 
tarixi ilə, keçmişi ilə bağlı bey nəlxalq tədbirlərdə müxtəlif kürsülərdən dəfə
lərlə öz sözümü demişəm. Tarixi həqiqətləri dünya icti maiyyətinə çatdırmışam. 
Bizim məqsəd yönlü və yo rul maz səylərimiz nəticəsində bu gün Dağlıq Qa ra bağ 
münaqişəsi ilə bağlı dünyada tam geniş təsəvvür vardır. Ancaq münaqişənin ilk 
illərində bu belə deyil di. Münaqişənin ilk illərində dünya erməniliyi Azər bay
canı işğalçı kimi, təcavüzkar kimi təqdim edirdi. Əfsuslar ki, o vaxt Azərbaycan 
rəhbərliyində olmuş şəxslər bu təbliğata qarşı öz sözünü deyə bilmədilər. Azər
baycan elə bir ağır vəziyyətdə idi ki, torpaqla rımız əldən gedirdi, amma dün
yada elə bilirdilər ki, Azərbaycan təca vüz kardır. Qarabağ torpaqlarının iti   ril
məsinin səbəb karı Azərbaycan Xalq Cəbhəsi Par  tiyası, Müsa vat Partiyasıdır. 
Məhz onların döv ründə tor paq larımız işğal altına düşüb. Onların xəya nət
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kar, yarıtmaz fəaliyyəti nəticəsində biz bu tor paq ları itirmişik. Mən həmişə 
deyirdim ki, biz müvəqqəti itirmişik, biz bu torpaqlara qayıt malıyıq. Şuşanın 
iş ğа lı sırf o vaxt haki miy yət uğrunda gedən mü ba ri zə nin nəticəsində baş 
vermişdi. Kəlbəcərin, Laçı nın iş ğal altına düşməsi Azərbaycan Xalq Cəb
həsi haki miy yətinin birbaşa məsuliyyətidir. Məhz bu iş ğal dan son ra, de mək 
olar ki, növbəti işğal da qaçıl maz oldu. Çünki Laçının, Kəlbəcərin, Şuşanın 
işğal altına düş məsi Dağlıq Qarabağ ilə Ermənistan ara sında coğrafi bağlantı 
yaratdı. Belə olan halda, əl bəttə ki, o bölgə lərə, Dağlıq Qara bağa silah təchi
za tı, ondan sonra digər maddi resursların təchizatı asan laşdı.

Bu gün biz Azərbaycan Xalq Cəbhəsi Partiya sının və Müsavat Partiyasının 
yarıtmaz əməllərini, bu lə kə ni Azərbaycanın üstündən silirik. Bu gün biz öz 
tor paqlarımızı bərpa edirik. 2016cı ildə Ağdərə, Fü zuli, Cəbrayıl rayonlarının 
bir hissəsi işğalçılardan azad edildi. Bu gün – 2020ci ildə, artıq bir daha qeyd 
et mək istəyirəm ki, bir neçə yaşayış məntəqəmiz işğal çılardan azad edil di, bir 
neçə strateji yüksəkliklər Azərbaycanın nəzarətinə keçdi. Güclü Azərbaycan 
Ordusu güclü siyasi iradəyə əsaslanır. Ordu qurucu lu ğu mənim fəaliy yətimdə 
həmişə birinci yerdədir. Hərb çilər də, Azər baycan xalqı da bunu bilir. Həmi
şə demişəm ki, ordumuz üçün nə lazımdırsa, biz onu da edəcəyik. Biz güclü, 
iradəli ordu yaratmışıq. Bizim bütün silahlı birləşmələrimiz müa   sir standartlara 
cavab verir və döyüş tapşırığını şərəflə, vicdanla, cə sa rətlə yerinə yetirir. Bu gün 
əkshücum əməliy ya tında bizim müxtəlif silahlı birləşmələrimiz iştirak edir 
və vahid komandanın rəhbərliyi altında əkshü cum əməliyyatı uğurla gedir. 
Bütün silahlı birləşmələr arasında koordinasiya tam şəkildə təmin edilib. 
Əmi nəm ki, bu əkshücum əməliyya tının bundan son ra da uğurlu nəticələri 
olacaqdır.

Mən Azərbaycan xalqına bu məlumatı verməklə, bir daha demək istəyirəm 
ki, biz haqq yolundayıq, biz özümüzü müdafiə edirik. Biz heç kimin tor
pağına göz dikməmişik, heç kimin torpağında, Ermə nistan ərazisində Azər
baycan silahlı birləşmə lə rinin heç bir məqsədi, hədəfi yoxdur. Ancaq biz öz 
torpağımızda özümüzü müdafiə edəcəyik və işğal edilmiş torpaq larımızı iş
ğalçılardan azad edəcəyik.

İndi isə məlumat üçün söz verilir Müdafiə naziri Zakir Həsənova.
Z a k i r  H ə s ə n o v: Möhtərəm Prezident, cənab Ali Baş Komandan. 

Məruzə edirəm ki, saat 6ya bir ne  çə dəqiqə qalmış erməni silahlı qüvvələri 
Füzuli, Cəb   rayıl, Tərtər və Ağdam rayonlarının kənd lərini ar   til leriyadan atə
şə tutmuşdur. Dağın tılar, əhali ara sın  da yaralananlar və itkilər vаr dır. Hərbi 
hissələrin ön xətti də atəşə tutulubdur. Eyni vaxtda Ağdam, Fü zuli, Cəbrayıl 
istiqamətin dən düşmənin silahlı qüv və    lərinin cəmləşməsi, onların hü cuma 
hazırlaş dığı mü    şa  hidə edil ib dir. Əməliyyat şə raiti nəzərə alınaraq, ilk növbə
də, Sizə məruzə olu nub. Əməliyyat şəraitini nə zərə ala raq, Azərbaycan Or
dusu əkshücum əmə liy yatı hə ya ta keçirib. Əkshücum əməliyyatı nəticə



ZƏFƏR

15

sində düş mə  nin ön xətti ya rı lıb. Mənə indi əlavə məlumat da ver dilər, 7 kənd 
iş ğal dan azad olun ub. Məsləhət dirsə ad larını burada qeyd edim.

İ l h a m  Ə l i y e v: Qeyd et.
Z a k i r  H ə s ə n o v: Qaraxanbəyli, Nüzgar, Yu xa  rı Əbdürrəhmanlı, 

Bö  yük Mərcanlı, Kənd Hora diz, Qərvənd kəndləri azad edilibdir. Azər bay
can Ordusu digər istiqamətlərdə uğurlu əkshücum əmə liy yatı həyata keçirir 
və düşmən böyük itkilər verə rək geri çəkilir. Xüsusi qeyd etmək istəyirəm 
ki, Azər  baycan Ordusunun zərbələri həm ön xətdə, həm də düşmənin tam 
dərinliyində həyata keçirilir. Siz qeyd etdiyiniz kimi, ən müasir silahlar tətbiq 
olunur və biz düşmənin müqavimətini o qədər də güclü gör mürük. Düşmən 
tam şəkildə geri çəkilir.

İ l h a m  Ə l i y e v: Aydındır. Biz Təhlükəsizlik Şu   rasının qalan hissəsini 
qapalı rejimdə keçirə cəyik. Əminəm ki, Azərbaycan vətəndaşları bu qərara 
anla yış la yanaşacaqlar. Çünki müzakirə olu nan məsələlə rin bir çoxu hərbi 
sirr təşkil edir. Ancaq yenə də de mək istəyirəm ki, Azərbaycan əha lisi mün 
tə zəm ola raq həm Prezident Adminis trasiyası, həm Müdafiə Nazirliyi tə rə
findən məlu mat landırılır. Azərbaycan vətəndaşlarına operativ məlumat çat
dırılacaqdır.

Mən əldə edilmiş ilk uğurlar münasibətilə Azər bay  can xalqını, Azərbaycan 
Ordusunu təbrik edirəm. Eşq olsun Azərbaycan Ordusuna! Yaşasın Azər
baycan!
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TÜRKİYƏ RESPUBLİKASININ PREZİDENTİ RƏCƏB TAYYİB 
ƏRDOĞAN AZƏRBAYCAN RESPUBLİKASININ PREZİDENTİ 

İLHAM ƏLİYEVƏ TELEFONLA ZƏNG EDİB

27 sentyabr 2020-ci il, 14:16, Vətən müharibəsinin 1-ci günü

Tür kiyə Respublikasının Pre  zidenti Rəcəb Tayyib Ərdoğan sentyabrın 27-
də Azərbaycan Respublika sının Prezidenti İlham Əliyevə telefonla zəng edib. 

Türkiyə Prezidenti bu gün Ermənistanın hərbi təx ribatı nəticəsində Azər-
baycan mülki şəxslərinin və hər bi qulluqçularının həlak olması ilə əlaqədar 
döv lət baş çımıza və Azərbaycan xalqına başsağlığı verdi, onlara Allahdan 
rəhmət dilədi. Rəcəb Tayyib Ərdoğan həmişə olduğu kimi, bu gün də Tür-
kiyənin Azərbay ca nın ya nında olduğunu vurğuladı.

Başsağlığına görə minnətdarlığını bildirən dövlətimizin başçısı Ermənistan–
Azərbaycan, Dağlıq Qara bağ münaqişəsi ilə bağlı Türkiyə Prezidentinin 
daimi dəstə yini yüksək qiymətləndirdi.

Prezident İlham Əliyev cəbhə xəttində Er mə nis ta nın Azərbaycana qarşı 
hərbi təxribatı nəticə sində baş verən hadisələrin gedişi barədə məlumat verdi.

Dövlət başçıları dost və qardaş Azərbaycanla Tür kiyə arasında münasi-
bətlərin bundan sonra da uğurla inkişaf edəcəyinə əmin olduqlarını bildirdilər.
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FRANSA RESPUBLİKASININ PREZİDENTİ EMMANUEL 
MAKRON AZƏRBAYCAN RESPUBLİKASININ PREZİDENTİ 

İLHAM ƏLİYEVƏ TELEFONLA ZƏNG EDİB

28 sentyabr 2020-ci il, 10:20, Vətən müharibəsinin 2-ci günü 

Fransa Respublikasının Pre zidenti Emmanuel Makron sentyabrın 28-
də Azərbaycan Respublika sının Prezidenti İlham Əliyevə telefonla zəng edib.

Emmanuel Makron Ermənistan–Azərbaycan təmas xəttində silahlı qar şı-
durmanın baş verməsindən ölkə sinin narahatlıq hissi keçirdiyini qeyd etdi və 
mü na qişənin danışıqlar yolu ilə həll olunmasının vacib liyini vurğuladı.

Dövlət başçımız qeyd etdi ki, Ermənistan rəh bər liyi şüurlu şəkildə da-
nı şıqlar prosesini pozur. Ermə nistan rəhbərliyinin «Dağlıq Qarabağ Er-
mə  nis tan dır» bəya na tı danışıqlara ciddi zərbə vurub. «Azərbaycan Dağ-
lıq Qarabağla danışıqlar aparma lı dır» bəyanatı isə da nı şıqlar formatının 
dəyişdiril məsi cəhdidir ki, bu da qəbuledilməzdir və bu, Minsk qrupunun 
rəhbərliyi tərə findən də bildirilib.

Telefon söhbəti zamanı dövlət başçımız sen tya brın 27-də Ermənistan tə-
rəfindən Azərbay cana qarşı törə dilmiş və davam edən hərbi təxribatla 
bağlı hadisə lərin gedişi barədə məlumat verərək qeyd etdi ki, Ermə nistanın 
Azərbaycan Silahlı Qüvvələrinin mövqelə ri ni və cəbhə xətti boyu yerləşən 
yaşayış məntəqələ ri mi zi ağır artilleriya silahlarından atəşə tutması nəti-
cəsində mülki şəxslərimiz və hərbi qul luq çularımız həlak olub, Azərbaycan 
Silahlı Qüv vələri buna cavab olaraq, uğur lu əks-hücum əməliy yatları həyata 
keçirir.

Azərbaycan Prezidenti bildirdi ki, Ermənistanın hər bi təxribatı ilə bağlı 
hadisələrin gələcək inkişa fına görə məsuliyyət Ermənistanın siyasi və hərbi 
rəhbər liyinin üzərinə düşür.

Telefon söhbəti zamanı tərəflər diplomatik kanal lar vasitəsilə təmasların 
həyata keçirilməsi barədə razılığa gəldilər.
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BMT-nin BAŞ KATİBİ ANTONİO QUTERREŞ 
İLƏ VİDEОKONFRANS FORMATINDA GÖRÜŞ

28 sentyabr 2020-ci il, 21:52, Vətən müharibəsinin 2-ci günü

Azərbaycan Respub likasının Prezidenti İlham Əliyevin və BMT-nin 
Baş katibi Antonio Quterreşin arasında sentyabrın 28-də video konfrans for-
matında görüş kеçirilmişdir.

Prezident İlham Əliyev dünən Ermənistanın Azər baycana qarşı törətdiyi 
hərbi təxribatla bağlı hadi sə lərin gedişinə dair məlumat verdi. Qeyd etdi ki, 
sen tyabrın 27-də Ermənistan təmas xətti boyunca Azər baycan Silahlı Qüv-
vələrinin mövqelərini və yaşa yış məntəqələrimizi ağır artilleriyadan atəşə 
tutub və bunun nəticəsində mülki şəxslərimiz və hərbi qul luq çularımız həlak 
olublar. Azərbaycan tərəfi özü nü mü dafiə məqsədilə uğurlu əks-hücum əməliy-
yatları həyata keçirir.

Dövlətimizin başçısı vurğuladı ki, Ermənistan tərəfi birinci dəfə deyil belə 
hərbi təxribatlar törədir. Belə ki, işğalçı ölkə bu ilin iyul ayında Azərbaycan–
Ermənis tan dövlət sərhədində buna oxşar təxribat həyata keçi rib, avqust 
ayında isə erməni diversiya dəstəsi təmas xəttini keçməyə cəhd edibdir. Eyni 
za manda, Ermə nistan Azərbaycanın işğal olunmuş əra zilərinə başqa ölkə-
lərdən xarici vətəndaşların qanun suz məskunlaş masını həyata keçirir ki, bu 
da Cenev rə Konven si ya sı na görə beynəlxalq hüququn ciddi pozulmasıdır.

Dövlətimizin başçısı onu da qeyd etdi ki, Ermənis tanın baş naziri Azərbay-
cana qarşı hərbi əməliyyat larda iş ti rak etməyə məcbur ediləcək on minlərlə 
mülki vətən daşdan ibarət silahlandırılmış mülki könül lülər dəstə si yaradıb.

Prezident İlham Əliyev söhbət zamanı bildirdi ki, o, Ermənistanın yeni 
müharibəyə hazırlaşmasını BMT Baş Assambleyasının 75-ci sessiyasının 
ümumi debat la rındakı çıxışında qeyd etmişdir.

Dövlətimizin başçısı bildirdi ki, Ermənistan rəhbər liyi şüurlu şəkildə da-
nı şıqlar prosesini pozur. Ermə nis tan rəhbərliyinin «Dağlıq Qarabağ Er-
mənis tandır» bəya na tı danışıqlara ciddi zərbə vurub. «Azər  baycan Dağ-
lıq Qarabağla da  nışıqlar aparma lıdır» bəyanatı isə da nışıqlar formatının 
dəyişdiril məsi cəhdidir ki, bu da qəbuledilməzdir və bu, Minsk qrupunun 
rəhbərliyi tə rə findən də bildirilibdir.

Prezident İlham Əliyev vurğulаdı ki, Ermənistan–Azər baycan, Dağlıq 
Qarabağ münaqişəsi yalnız və yalnız beynəlxalq hüquq normaları və Azər-
baycanın ərazi bütövlüyü çərçivəsində, Ermənistan silahlı qüv vələ rinin işğal 
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olunmuş ərazilərdən dərhal, qeyd-şərtsiz və tam çıxarılmasını tələb edən 
BMT Təhlü kə sizlik Şu  ra  sının müvafiq qətnamələri əsasında həll olun malıdır.

Söhbət zamanı Azərbaycanın təşəbbüsü ilə BMT Baş Assambleyasının 
COVID-19 ilə mübarizəyə həsr olunmuş xüsusi Sessiyası müzakirə edildi 
və döv lət başçımız bu təşəbbüsə göstərdiyi dəstəyə görə BMT Baş katibinə 
minnətdarlığını bildirdi. Prezident İlham Əliyev Azərbaycanın COVID-19 
ilə mübarizə istiqa mətində beynəlxalq müstəvidə səylə rini bundan sonra da 
əsirgəməyəcəyini qeyd etdi.

Videokonfrans formatında keçirilən görüşdə Azər baycanla BMT arasında 
əməkdaşlığın perspektivləri ilə bağlı məsələlər müzakirə olundu.
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ALMANİYA KANSLERİ ANGELA MERKEL 
AZƏRBAYCAN RESPUBLİKASININ PREZİDENTİ 

İLHAM ƏLİYEVƏ TELEFONLA ZƏNG EDİB

29 sentyabr 2020-ci il, 13:20, Vətən müharibəsinin 3-cü günü

Almaniya Fеdеrаtiv Rеspub li kаsının Kansleri Angela Mer kel sentyabrın 
29-da Azərbaycan Respublikasının Prezidenti İlham Əliyevə telefonla zəng 
edib.

Angela Merkel Ermənistan–Azərbaycan təmas xət tin də silahlı qarşı-
durmanın baş verməsi ilə bağlı ölkə sinin narahatlığını ifadə etdi və hadi-
sələrin ge dişi ilə maraqlandı.

Dövlətimizin başçısı qeyd etdi ki, sentyabrın 27-də sə hər saatlarında 
Ermənistan Azərbaycana qarşı hərbi təx ribat törədərək, ağır artilleriya 
qurğula rından tə mas xətti boyu yerləşən hərbi birləşmələrimizi, şəhər və 
kəndlərimizi atəşə tutması nəticəsində iki gün ərzində hərbçilərimiz, 10 mülki 
şəxs, iki uşaq həlak olub, 29 mülki şəxs yaralanıb, 150 yaşayış evi dağıdı-
lıbdır. Azərbaycan tərəfi əks-hücum əməliyyatına baş layıb.

Dövlətimizin başçısı bildirdi ki, bundan əvvəl də iyul–avqust aylarında 
Ermənistan tərəfindən ölkəmizə qarşı hərbi təxribatlar törədilib və bunların 
nəticə sində hərb çilərimiz və mülki şəxslərimiz həlak olub. Prezi dent İlham 
Əliyev bu təxribatları Ermə nis tanın Azər bay cana qarşı təcavüzkar siyasətinin 
davamı olduğunu vurğuladı.

Azərbaycan Prezidenti qeyd etdi ki, Ermənistanın baş nazirinin «Qarabağ 
Ermənistandır və nöqtə» bəya natı danışıqlar prosesini mənasız edir və 
Ermə nistan rəhbərliyinin Azərbaycandan «Dağlıq Qa ra bağ res pub  likası» 
ilə danışıqlar apar ması tələbi danışıqlar for ma tının dəyişdirilməsi cəhdi 
kimi qiymət lən dirilmə lidir. Dövlət başçımız eyni zamanda, bildirdi ki, Er-
mənistanın müdafiə naziri yeni torpaqlar uğrunda yeni müharibə ilə Azərbay-
canı hədələyib və bu plan real lıqda həyata keçirilir.

Dövlətimizin başçısı vurğuladı ki, Ermənistanın hər bi təxribatı ilə bağlı 
hadisələrin gələcək inkişa fına görə məsuliyyət Ermənistanın siyasi və hərbi 
rəhbər li yinin üzərinə düşür, Azərbaycan Ordusu öz torpaqla rında vu ruşur və 
Ermənistan ordusu Azər bay can tor paqla rında olmamalıdır.
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Prezident İlham Əliyev əlavə etdi ki, Ermənistan Azər baycanın işğal 
olun muş ərazilərinə başqa ölkə lər dən xarici vətəndaşların qanunsuz məs-
kunlaşma sını həyata keçirir ki, bu da Cenevrə Konvensiyasına görə beynəlxalq 
hüququn ciddi pozulmasıdır və bu, müha ribə cinayəti sayılır.

Söhbət zamanı atəşkəsin və danışıqlar prosesinin bər pa edilməsi imkan-
ları barədə müzakirələr aparıldı.
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QƏTƏR DÖVLƏTİNİN ƏMİRİ TƏMİM BİN HƏMƏD 
AL TANİ AZƏRBAYCAN RESPUBLİKASININ PREZİDENTİ 

İLHAM ƏLİYEVƏ TELEFONLA ZƏNG EDİB

29 sentyabr 2020-ci il, 22:18, Vətən müharibəsinin 3-cü günü

Qətər Dövlətinin Əmiri Tə mim bin Həməd Al Tani sentyabrın 29-da 
Azərbaycan Respublikasının Prezi denti İlham Əliyevə telefonla zəng edib.

Söhbət zamanı iki ölkə arasında ikitərəfli müna sibətlərlə bağlı məsə lələr 
müzakirə edildi. Qətər Döv lə tinin Əmiri və Azərbaycan Respub likasının Pre-
zidenti eyni zamanda, Ermənistanla Azərbaycan ara sında ya ranmış gərginliyə 
dair məsələləri də müza kirə etdilər. Qətər Dövlətinin Əmiri vəziyyəti sakit ləş-
dir məyə, hər iki ölkənin və xalqın maraqlarının qorun ması yolu ilə dialoq 
və diploma tik vasitələrlə iki ölkə arasında olan mübahisənin həlli üzərində 
işləməyə çağırdı.

Prezident İlham Əliyev bildirdi ki, sentyabrın 27-də Ermənistan növbəti 
dəfə Azərbaycana qarşı hərbi təx ri bat törədib. Ermənistanın təmas xətti bo-
yunca yer ləşən yaşayış məntəqələrimizi və hərbi birləşmə lərimizi ağır ar-
tilleriya qurğularından atəşə tutması nəticəsində mülki şəxslərimiz və hərbi 
qulluqçula rımız həlak olub. Azərbaycan Ordusu düşmənə layiqli cavab ve-
rərək, uğurlu əks-hücum əməliyyatları hə yata keçirir. 

Dövlətimizin başçısı vurğuladı ki, Ermənistan–Azər bay can, Dağlıq Qa-
rabağ münaqişəsi yalnız və yalnız beynəlxalq hüququn norma və prin sipləri 
əsasında, Azərbaycanın ərazi bütövlüyü çərçivəsində həll edilə bilər.
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«ROSSİYA-1» TELEKANALINDA YAYIM LANAN 
«60 DƏQİQƏ» PROQRAMINDA AZƏRBAYCAN–
ERMƏNİSTAN TƏMAS XƏTTİNDƏ BAŞ VERƏN 

HADİSƏLƏRƏ HƏSR OLUNMUŞ VERİLİŞƏ MÜSAHİBƏ

29 sentyabr 2020-ci il, 23:59, Vətən müharibəsinin 3-cü günü

A p a r ı c ı: Cənab Prezident, sağ olun ki, bu mü sa  hibəni verməyə ra
zı laşmısınız. İndi birbaşa cəb hədə nələr baş verir, artıq aviasiyadan istifadə 
edil məsi barədə məlumat alınır.

İ l h a m  Ə l i y e v: Cəbhədə vəziyyət gərgindir. Er  mə nilərin sentyabrın 
27də səhər başladıqları hər bi təx ribat nəticəsində Azərbay canın yaşayış mən 
təqə lə ri və bizim döyüş mövqelərimiz şiddətli artilleriya atə şi  nə məruz qalıb. 
Bu təcavüz nəticə sində Azərbayca nın 11 dinc sakini, o cümlədən 2 uşaq həlak 
olub, hər   bi qulluqçular arasında da həlak olanlar vardır. Biz təcavüzkara 
adekvat cavab verməyə və beləliklə, öz xalqımızı, öz adamlarımızı və torpa
ğımızı müdafiə et məyə məcbur idik. Belə liklə, artıq üçüncü sutkadır ki, şid
dətli döyüşlər ge dir, bu döyüşlər nəticəsində Azər bay can Ordusu bir sıra 
ya şayış məntəqələrini işğal dan azad edib, həm çinin müxtəlif istiqamətlərdə 



İLHAM ƏLİYEV                                              İnkişaf – məqsədimizdir

26

stra  teji yüksək likləri tutubdur. Bu gün vəziyyət elədir ki, fəal döyüş əməliy
yatları aparılır.

A p a r ı c ı: İlham Heydər oğlu, xahiş edirəm Tür ki  yə nin rolunu izah 
edin. Ankara Prezidentin və Xa ri ci İşlər nazirinin şəxsində rəsmən bəyan edib 
ki, dö yüş meydanında sizə kömək edəcək.

İ l h a m  Ə l i y e v: Hesab edirəm ki, Türkiyənin ro lu regionda sabitləşdirici 
xarakter daşıyır. Tür kiyə bizə qardaş ölkə və bizim müttəfiqimizdir. Er mə nis
ta  nın Azərbaycana hücum etməsini dünya icti maiy yətinin bildiyi ilk saatdan 
etibarən Türkiyə dövlət başçısı və digər rəhbərlər səviyyəsində bir mə nalı ola
raq, Azərbaycanı dəstəklədiyini, beynəl xalq hüququ dəstəklədiyini bildirib. 
Ona görə ki, Ermənistan 30 ilə yaxın müddətdə Azərbaycan ərazisini işğalda 
saxla maq la beynəlxalq hüququ kobud şəkildə pozur. Tür ki yə nin rolu əslində 
məhz bundan ibarətdir, başqa heç bir rolu yoxdur. Türkiyə bizə mənəvi dəs
tək gös tə rir və biz Türkiyə rəhbərliyinə, Türkiyə Preziden tinə və türk xalqına 
bizimlə həmrəy olduğuna və bizi dəstəklədiklərinə görə təşəkkür edirik. Gu
ya Türkiyə nin münaqişə tərəfi kimi iştirak etməsi barədə erməni tərəfinin 
yaydığı bütün şayiələr təxribat xarakteri daşı yır, indiki dildə desək, bu feyk
nyusdur. Türki yə nin münaqişədə iştirakı barədə heç bir sübut yox dur və buna 
zərurət yoxdur. Azərbaycan Ordusu öz xal  qı nın və öz ərazisinin müdafiəsini 
təmin etmək üçün kifayət qədər hazırlıqlıdır.

A p a r ı c ı: İlham Heydər oğlu, beləliklə, Siz belə bir informasiyanı 
təsdiq etmirsiniz, üstəlik onu tək zib edir siniz ki, bir saat bundan əvvəl Türkiyə 
Hərbi Ha va Qüvvələri Ermənistan Hərbi Hava Qüvvələ rinə məx  sus təyyarəni 
vurub. Söhbət F16 və Su25 təyya rə lə rindən gedir.

İ l h a m  Ə l i y e v: Bizim bu barədə məlumatımız yoxdur. Lap yaxın 
vaxtda mənə məruzə ediblər ki, in formasiya məkanında belə bir xəbər ya
yılıb. O heç nə ilə təsdiq edilməyib. Türkiyə Hərbi Hava Qüvvə lə ri nin F16 
təyyarələri döyüş əməliyyatla rında heç bir şəkildə iştirak etmir. Bilirsiniz ki, 
bu gün müasir tex nologiyaları nəzərə alsaq nəyisə gizlətmək çox çətin dir. 
Çünki ob yektiv müşahidə formaları var, peyk mü şa hidələri var və ona görə də 
bunun növbəti təxri bat olmasını yoxlamaq çox asandır. Erməni tərəfinin bеlə 
yalan xəbərlər yaratmaqda məqsədi bizə ay dın dır. Əvvəla, öz ərazi bütöv
lüyünün bərpası vəzifə si ni hazırda şə rəflə yerinə yetirən Azərbaycan Ordu
su nun döyüş qabiliyyətini süni şəkildə azaltmaq, həm çinin belə təsəvvür 
yaratmaq ki, münaqişə geniş lə nir, ona üçüncü ölkələr qoşulur və beləliklə, 
öz təx ri batına haqq qazandırmaq üçün mümkün qədər çox ölkə cəlb etməyə 
çalışmaq. Buna görə sizə məsuliy yətlə bə yan edirəm ki, Türkiyə münaqişə 
tərəfi deyil, mü na qi şədə heç bir şəkildə iştirak etmir və buna zə rurət yoxdur.

S u a l: İlham Heydər oğlu, Sizin ölkəniz Er mə nis tan tərəfindən bir 
neçə rayonun azad edil məsini nə zər də tutan Kazan formuluna və ya hər 
hansı başqa for mu la tərəf meyil etməyə hazırdırmı? Prinsip etiba ri lə in di 
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nə etmək olar? Otuz il ərzində Qarabağ müna qi şə sinin gah alovlanması, 
gah da közərməsi şəraitində ne cə dönüş etməli? Nə etməli?

C a v a b: Bilirsiniz, Azərbaycan danı şıq lar  da hə mi şə konstruktivlik nü
mayiş etdirib. Va sitə çi lik mis si yası üçün cavabdeh olan Minsk qrupunun həm
sədr ləri də bunu təsdiq edə bilər. O cümlədən son iki il də mən dəfələrlə və başqa 
məsul şəxslər sə viy yəsində bə yan etmişik ki, biz illər boyu işlənib ha zırlanmış, 
Minsk qrupunun və onun həmsədrlərinin da nışıqlar pro se si üçün əsas hesab 
et dikləri nizam la ma prin sip lə rinə sadiqik. Üstəlik son iki ildə və bun dan əvvəl 
də də fələrlə bəyan etmişik ki, biz danışıq ların formatına da sa diqik. Danışıqlar 
Ermənistan ilə Azərbaycan ara  sında aparılır. Münaqişənin yalnız iki tərəfi var
dır. Bəzən münaqişədən söhbət gedəndə bü tün tərəfl ər haqqında danışırlar. Bu, 
düzgün anla yış de yil. Bü tün tərəflər yoxdur, yalnız iki tərəf var – Er mə nistan 
və Azərbaycan. Lakin son illər ərzində, Er mə  nis tan da kı indiki hakimiyyətin 
tö rət diyi Soros çevri lişin dən son ra nələr baş verib? Ermənis tanın baş na zi ri 
açıqaş kar bəyan edir ki, «Qarabağ Ermənis tandır və nöq tə». Belə olan halda, 
han sı danı şıqlar pro sesindən söh bət gedə bilər?! Axı ATƏTin Minsk qru pu 
tərə fin dən işlənib hazır lanmış prinsiplərin ma hiy yəti on dan ibarətdir ki, keçmiş 
Dağlıq Qarabağ Muxtar Vi la yəti ətrafın dakı ərazilər Azərbaycana ve ril məlidir. 
Lakin Ermənistanın baş naziri deyir ki, «Qarabağ Er mə nistandır» və üstəlik, 
deyir ki, biz danışıqları Dağ  lıq Qarabağın oyuncaq rejimi ilə aparmalıyıq. Be
ləliklə, danışıqların artıq 20 ildən bəri mövcud olan formatını dəyişməyə çalışır. 
Deməli, Ermənis tan bi lərəkdən danışıqlar prosesini pozur, qə bul edilməz tə
ləblər irəli sürür və əgər Minsk qrupu son vaxtlar ni zamlamaya kimin əngəl 
olması barədə daha fəal da nışmağa başlayırsa, sentyabrın 27də, bundan əv
vəl isə iyulun 12də olduğu kimi, təxribat lar törə dir. Bi zim dövlət sərhədindəki 
möv qeləri mi zə hücum edi lib. Sonra avqustun 23də Ermənis ta nın təx  ribat qru
pu tutulub, bu qrupun başçısı təmas xət tində sax la nı lıb. Bütün bunlar Azər
baycanı təq sir lən dirmək, sonra üçüncü tərəfl əri cəlb etmək və belə lik lə, danı
şıqlar pro se sini pozmaq üçün edilir. Ona gö rə ki, erməni tərəfi sta tuskvonu 
sax la maq istəyir. ATƏTin Minsk qru pu nun həmsədrləri isə Rusiya, Fran sa və 
ABŞın döv lət başçılarının şəx sində dəfə lər lə bəya nat lar veriblər ki, statuskvo 
qə buledilməz dir. Bu isə o deməkdir ki, işğal altında olan ərazilər Azər bay cana 
qaytarıl ma lı dır. Biz danı şıq lara sadi qik, lakin Ermənistan tərə fin dən tama milə 
əks hərə kət lər gö rürük.

S u a l: Cənab Prezident, xahiş edirəm deyin, ba zar gü nü nə baş verib, 
bu qədər genişmiqyaslı və qan lı qar şı durmaya təhrik edən nə olub?

C а v а b: Bazar günü baş verən hadisə lə rə Ermə nis tan artıq bir neçə ay idi 
ki, hazırlaşırdı. Əgər siz on ların hərəkətlərinin və bə ya natlarının xro no lo gi ya
sı nı izləsəniz aşkar görər siniz ki, onlar bu təx ribata şü ur lu şəkildə gedir dilər. Bu 
yaxınlarda, BMT Baş As sam bleyasının tribunasın dan çıxış edərkən mən açıq 
demişəm ki, Ermənistan müharibəyə hazırlaşır və onu dayan dırmaq lazımdır. 
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İyul ayında onlar bizim dövlət sərhədindəki yaşayış məntəqələrimizə silahlı 
hücum etdilər. Bu, münaqişə zonasından uzaq bir yer  dir. O vaxt bir dinc sakin 
və bir neçə hərbi qul luqçu həlak oldu. Döyüşlər dörd gün davam etdi və Er
mə nistan ərazisində bizim heç bir hərbi hədə fimiz olmayıb və yoxdur. Buna 
görə də Ermənistan silahlı qüvvələri bizim ərazidən çıxarılan dan dərhal sonra 
qarşılıqlı razılaşmaya əsasən, atəş da yan dırıldı. Daha sonra mənim dediyim 
kimi, təx ri bat qrupu bizim ərazimizə soxuldu, həmin qrup ney trallaşdırıldı. 
Son ra erməni tərəfi açıqaşkar, nüma yiş karanə şəkil də əslən Livandan olan 
ermə nilərin Azər baycanın işğal edilmiş ərazilərində və qədim Şu şa şəhərində 
məs kun laşdırılmasını elan edir, bu da mü haribə cinayəti dir. Bu, Cenevrə Kon
vensiyasının po zulması demək dir. Bunu nüma yişkaranə şəkildə edir lər. Sonra 
onlar Şuşada – Azərbaycan mədəniy yə  ti nin qədim incisin də cina yət kar Dağlıq 
Qarabağ re  jiminin qondarma «baş çı»sının qondarma «ina u qu  ra  si  ya» sını keçi
rirlər. Bütün bunlar bizə qarşı şü urlu provokasiyalardır, bizi münaqişəyə cəlb 
etmək və cavab hərəkətlərinə təhrik etməkdir. Biz təmkin, kon struk tiv lik və 
sağ lam dü şün cə nümayiş etdirdik, lakin on la rın niyyətləri baş tutmayanda bеlə 
cəhd göstər dilər. Üstəlik, daha bir səbəb Ermənistanda mövcud olan daxili 
siyasi böh randır. Axı bu gün Ermənistan da Soros rejimi möv cuddur. Belarusda 
baş tutmayan çevriliş 2 il bundan əvvəl İrəvanda baş tutdu. Bu gün Paşinyanın 
şəxsin də Ermənistanın rəhbəri Soro sun əlaltısıdır. Bu adam çoxlu vədlər verib 
və bu vəd ləri yerinə yetirə bilmir, əslində ölkə böhran için dədir.

Beləliklə, ona bir xarici amil, necə deyərlər, qarı şıq lıq lazım idi ki, əhalinin 
diqqətini yayındırsın, o da bunu edə bildi. Onlar növbəti dəfə bizə hücum 
etməz dən düz iki gün əvvəl Ermənistanın əsas müxalifət par tiyasının lideri 
həbs edildi. Yəni Paşinyanın dikta tor, despotik rejimi öz ölkəsindəki bütün 
müxalifəti məhv edirdi və indi Azərbaycan xalqına qarşı yeni dən təcavüz 
nümayiş etdirir.

S u a l: Sizin mövqeniz aydındır. Çox sağ olun. Müm  kün dürsə lap qısa 
cavab verin: hə, ya yox. İndi cəbhədə Su riyadan olan muzdlular varmı?

C a v a b: Yoxdur. Bu, növbəti feyknyus dur. Su ri yadan heç bir muzdlu 
yoxdur. Bu barədə heç bir fakt, heç bir sübut yoxdur. Bunu erməni təb li ğa tı 
or ta ya atıb və müxtəlif saytlarda, müxtəlif küt ləvi infor ma siya vasitələrində 
dövr edir. Buna heç bir ehtiyac yox dur. Azərbaycanın hazırlıqlı ordusu var, 
çox bö yük səfərbərlik ehtiyatı var. Dünən mən qis mən sə fər bər lik elan 
etmişəm. Biz 2 milyon əhalisi olan Ermə nis tana qarşı 10 milyon əhalidən оn 
min lərlə ehti yat da olanları orduya çağırırıq, bizim insan ehtiyat la rı na ehtiya
cımız yoxdur. Buna görə də biz özümüzü mü dafiə etməyə və təcavüzkarı elə 
cəzalan dırmağa qa bilik ki, o bir daha bizim tərəfə baxmağa cəsarət et məsin.

Aparıcı: Çox sağ olun. İlham Əliyev bizimlə Ba  kıdan əlaqədə idi. Sizə 
cansağlığı arzulayırıq, görü şənədək. Çox sağ olun.

İ l h a m  Ə l i y e v: Sağ olun. Görüşənədək.
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MÜDAFİƏ NAZİRLİYİNİN MƏRKƏZİ HƏRBİ KLİNİK
HOSPİTALINDA MÜALİCƏ OLUNAN HƏRBÇİLƏRLƏ

GÖRÜŞ

30 sentyabr 2020-ci il, 16:35, Vətən müharibəsinin 4-cü günü

Azərbaycan Respublikasının Prezidenti, Silahlı Qüvvələrin Ali Baş 
Ko mandanı İlham Əliyev və xanı mı Mehriban Əliyeva sentya brın 30-da Er-
mə nistanın sentyabrın 27-dən başlayan hərbi təxribatı za   manı yaralanan 
və Müdafiə Na zir liyinin Mər kəzi Hərbi Klinik Hos pitalında müalicə olunan 
hərbçilər lə görüş müşlər.

Müdafiə naziri general-polkov nik Zakir Həsənov Pre  zident, Ali Baş Ko-
mandan İlham Əliyevə raport verdi.

Dövlət başçısı görüşdə çıxış etdi.
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Azərbaycan Prezidenti İlham Əliyevin 
çıxışı

Allah şəfa versin. Əziz uşaqlar, siz Vətən uğrunda gedən döyüşlərdə 
müxtəlif xəsarətlər almısınız, ya ra lanmısınız. Həkimlər sizə yaxşı baxırlar. 
Əminəm, həkimlər əllərindən gələni edəcəklər ki, siz tezliklə sağalıb normal 
həyata qayıdasınız.

Mənə verilən məlumata görə, bizim bütün yaralı əsgər və zabitlərimiz bir 
arzu ilə yaşayırlar ki, tezliklə sağalıb yenə də döyüş bölgələrinə getsinlər, 
Vətən uğrunda haqlı savaşını davam etdirsinlər. Bizim işimiz haqq işidir, biz 
öz torpağımızda vuruşuruq, Vətən uğrunda vuruşuruq. Bizim dava mız ədalətli 
davadır və əminəm ki, bu münaqişədə istədiyi mi zə nail ola cağıq, haqqəda lət 
öz yerini tapacaq və Azər baycan öz ərazi bütövlüyünü bərpa edəcək. Uzun 
illərdir məcburi köçkün kimi yaşayan soy daş larımız da öz doğma dədəbaba 
torpaqlarına qa yı dacaqlar.

Bildiyiniz kimi, şəhid ailələrinə ölkəmizdə xüsusi diqqət göstərilir, 
dövlət tərəfindən bütün lazımi işlər görülür. Deyə bilərəm ki, Azərbaycan 
şəhid ailələrinə göstərilən diqqətə görə dünya miqyasında nümunə sa
yıla bilər. Bilirsiniz ki, mənim göstə rişimlə bütün şəhid ailələri dövlət 
tərəfindən mən zil lərlə, evlərlə tə min edilir. Təkcə bu il 1500 şəhid ailəsi 
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dövlət tərəfin dən mənzillərlə təmin ediləcək dir. Yaxın 23 il ərzin də Birinci 
Qarabağ müharibə sində həlak olmuş qəh rə man övladlarımızın ailələri tam 
miqyas da evlərlə, mənzillərlə təmin oluna caqdır. Biz bu gün də şəhidlər 
veririk, Vətən uğ runda gedən döyüşlərdə şəhidlərimiz olubdur. Allah bütün 
şəhidlərimizə rəhmət eləsin, Al lah on ların ailə lərinə, yaxınlarına səbir 
versin. Onla rın qanı yerdə qalmır və qalma yacaqdır. Düş mə nə layiqli cavab 
verilir.

Eyni zamanda, Qarabağ qazilərinə də dövlət tərə fin dən lazımi dəstək 
göstərilir, onların məişət prob lem ləri həll olunur. Siz də əmin ola bilərsiniz ki, 
döv lət sizin yanınızda olacaq və sizin tezliklə burada sa ğa lıb normal həyata 
qayıtmağınız üçün həkimlər əllə rindən gələni edirlər və edəcəklər.

Mən bir daha demək istəyirəm ki, Azərbaycan öz doğ ma torpağında vuruşur 
və siz haqq yolunda ya ra  lanmısınız. Bizim əsgərlərimiz xilaskar əsgər lərdir. 
Er məni əsgərləri işğalçı əsgərlərdir. Fərq bundadır. Biz öz torpağımızda vu
ruşuruq, erməni əsgəri başqa döv lətin torpağında – Azərbaycan tor pağında 
ölür. Mən erməni xalqına üz tutub demək istəyirəm ki, on lar öz rəhbərliyinin 
çirkin əməllərinin girovuna çev ril mə  sinlər. Bu gün öz hökumətini məsuliyyətə 
cəlb et sin lər. Öz övladlarını Azərbay can torpaqlarına gön dər  məsinlər. Nə işi 
var erməni əsgərinin Azərbaycan tor pağında? Biz öz torpağı mızda vuruşuruq. 
Bizim əs gər və zabitlərimiz öz torpağında həlak olur, öz tor pa ğın da yaralanır 
və biz öz torpaqlarımızı azad edirik. 

Artıq dördüncü gün davam edən döyüşlərdə Azər baycan Ordusu uğurlu 
əməliyyat keçirərək, strateji yüksəklikləri işğalçılardan azad edib, bir ne
çə yaşayış məntəqəsini işğaldan azad edib, uzun fasilədən sonra biz bu tor
paqlara qayıtmışıq. Bu torpaqlarda öz bay rağımızı sancmışıq və artıq bu 
torpaqlardan bizi heç kim çıxara bilməz, biz öz əra zi bütövlüyümüzü bərpa 
etməliyik. Erməni xalqı bunu anlamalıdır. Anlamalı dır ki, 30 ilə ya xın başqa 
dövlətin torpağını zəbt et mək, orada bü tün binaları, bütün tarixi abidə ləri 
da ğıt maq, 1 milyondan çox insanı öz doğma tor pağın dan didərgin salmaq, 
Azərbaycan xalqına qarşı soy qırımı törətmək cinayətdir. Biz tarixi ədaləti 
bərpa edirik, tarixi ədaləti! Qarabağ bizim doğma, əzəli, ta ri xi torpağımızdır. 
Qarabağ xanlığının tarixi nə bax maq kifayətdir ki, hər kəs görsün, Azərbaycan 
xalqı əsrlərboyu bu torpaqlarda yaşayıb, qurub, yara dıb dır. Bizim müqəddəs 
ocağımız Şuşa şəhəri azər bay canlılar tərəfindən salınıb. Bu gün işğal altında 
olan torpaqlar bizim tarixi torpaqlarımızdır. Bizim işimiz haqq işidir. Biz öz 
ərazi bütövlüyümüzü bərpa etmək istəyirik, buna bizim haqqımız çatır, bunu 
edirik və edəcəyik.

Erməni xalqı əgər sülh şəraitində yaşamaq istə yirsə, öz hakimiyyətini mə
suliyyətə cəlb etsin. Çünki erməni xalqının bədbəxtliyi ondan ibarətdir ki, 
uzun illər ərzində ona quldur kriminal rejim rəhbərlik edib. O rejim ki, ancaq 
öz şəxsi maraq larını güdmək üçün azərbaycanlılara qarşı soyqı rımı törədib 
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və bi zim torpaqlarımızı işğal altında sax layır. Mən əmi nəm ki, erməni xalqı 
mənim bu sözlərimi düzgün ba şa düşəcək, düzgün anlayacaq. Bizim erməni 
xalqı ilə işimiz yoxdur. Azərbaycan çoxmillətli dövlətdir və bu rada bir çox 
millətlər sülh, əminamanlıq şəraitin də yaşayır, o cümlədən erməni xalqı. 
Minlərlə erməni Azərbay can ərazisində yaşayır. Onlara söz deyən yox  dur, 
onlar bizim vətən daşlarımızdır. Ona görə bi zim davamız haqq davasıdır. Biz 
tarixi nöq teyinə zər  dən, bey nəl xalq hüquq nöqteyinəzərdən, ədalət nöq
teyinəzər dən haqlıyıq. Azərbaycan əsgəri, zabiti öz doğma torpağı uğrunda 
vuru şur. Bu gün Füzuli də, Cəbrayılda, işğal edilmiş digər ərazilərdə şiddətli 
döyüşlər gedir və biz itkilər veririk, bizim qazilə rimiz, hərbçiləri miz yara
lanır. Amma bu dava haqq dava sı dır. Ona görə mən bir daha demək istəyirəm 
ki, bizim işimiz haqq işidir, tarixi həqiqət, beynəlxalq hüquq, haqqədalət 
100 faiz bizim tərəfimizdədir.

Sentyabrın 27də erməni silahlı birləşmələri bizə qarşı növbəti hərbi 
təxribat törədib. Mən onları xə bər dar etmişdim, BMT kürsüsündən bütün 
beynəlxalq ictimaiyyətə sözləri mi demişdim ki, Ermənistan yeni müha
ribəyə hazır la şır, Ermənistan dayandırılmalıdır. Əfsuslar olsun ki, beynəlxalq 
ictimaiyyət və bu məsələ ilə məşğul olan tərəflər erməni hökumətinə lazımi 
səviyyədə tə sir edə bilməmişdir. Əgər onlar işğalçını dayandıra bil mirlər
sə, Azərbaycan əsgəri onları dayandıracaq. Azər baycan əsgəri onları öz tor
paqlarımızdan çıxa rıb haqqədaləti bərpa edə cək. Mən demiş dim ki, əgər 
iyul və avqust ay larında bizə qarşı törə dilmiş hərbi təxribatlar təkrar la narsa, 
Ermənistan peşman olacaq və sözü mün üstündə dururam. Bu gün döyüş mey
danında əldə olunmuş üstünlük, azad edilmiş yaşayış məntəqələ rimiz, strateji 
yüksəkliklər bir daha onu göstərir ki, Azərbaycan əsgəri, Azərbaycan zabi ti 
öz vətən daşlıq borcunu şərəflə yerinə yetirir.

Ermənistan işğalçılıq siyasətinə son qoymalıdır. Bunun əvəzinə Ermə
nistanın baş naziri bizə qarşı 7 şərt qoyub. Mən bir müddət bundan əvvəl de
mişdim ki, biz bu şərtləri rədd edirik. Bizim bir şərtimiz var, torpaq larımızdan 
qeydşərtsiz, tam və dərhal çıxıb rədd olmalıdırlar. Bu şərtim qüvvədədir və 
əgər şər timə Ermənistan hö ku məti əməl edərsə, döyüşlər dayanacaq, qan tö
kül məyəcək, sülh olacaq, bizim bölgəmizə sülh gələ cək. Biz sülh istəyirik, 
məsələnin həllini istəyi rik, əks təqdirdə 30 ilə yaxın danışıqlara ümid bəslə
məz  dik. Danışıqlara sadiq qalmağımızın yeganə səbəbi o idi. Bizə ümidlər 
verilirdi, bizə siqnallar gön dərilirdi ki, bir qədər səbir edin, məsələ həll 
olu  nacaq. Amma mən demişdim ki, Azərbaycan xalqı bu işğalla heç vaxt 
barışmayacaq. Demişdim ki, əgər məsələ danışıqlar yolu ilə həll olunmazsa, 
Azər bay canın tam haqqı var ki, məsələ hərbi yolla öz həl li ni tapsın. Bu haqqı 
bizə Azərbaycan xalqı verib, bu haq qı bizə beynəlxalq hüquq normaları verib. 
Dünya nın ali beynəlxalq qurumu olan BMTnin Ni zam naməsində göstərilir 
ki, hər bir dövlətin özünü müdafiə haqqı var və biz bundan istifadə edirik, 
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özümüzü mü dafiə edib, əkshücum əməliy yatına keçib bu gün düş mənə sar
sıdıcı zərbələr endiririk.

Hələ ki gec deyil. Mən bir daha sözümü demək is tə yirəm ki, Ermə nis
tan torpaqlarımızdan dər hal çıxmalıdır. İndi müxtəlif bey nəl xalq təş kilatların, 
müxtəlif ölkələrin rəhbər ləri mənə zəng edirlər, məsələ ilə bağlı maraqlanırlar, 
öz fikirlərini söyləyirlər. Mənim sözüm birdir, həm beynəlxalq müs  tə vidə, 
həm ölkə daxilində ki, biz haqq yolunda yıq, döyüş lər Azərbaycan torpağında 
gedir, Azərbay can öz ərazi bütövlü yünü bərpa edir və bizim buna tam haq
qımız çatır. Çünki dünyanın heç bir dövləti qon darma «Dağlıq Qarabağ res
publikası»nı tanımır. Bu bizim tarixi torpağı mızdır. Beynəlxalq hüquq ba
xı mından da bu bizim torpağımızdır. Mən əminəm ki, Azərbaycan öz ərazi 
bütövlüyü nü bər pa edəcək. Orduda ruh yüksəkliyi var. Siz də bu    nu yaxşı 
bilirsiniz. Cəmiy yətdə ruh yüksəkliyi var dır. Mənə artıq bu son 34 gündə 
hər gün çoxlu mək tub   lar gəlir, həm ölkə vətəndaşlarından, həm də digər öl  
kələrin vətəndaşlarından. Xaricdən ən çox məktub lar qardaş Türkiyədən gəlir. 
Türk qar daşlarımız o mək  tub larda bizimlə bərabər bu haqlı davada vu ruş  maq 
barədə öz istəklərini ifadə edir lər. Mən onla ra təşək kür edirəm. Amma bir 
daha demək istəyirəm ki, bu na ehtiyac yoxdur. Azərbay can Ordusu kifayət 
qədər güclü ordudur, təchiz edilmiş ordudur. Biz bu işi elə həll etməliyik 
ki, ta rixi ədalət bərpa olunsun. Eyni zamanda, qardaş Türkiyəyə, onun 
Prezidentinə, mə nim qardaşım Rəcəb Tayyib Ərdoğana qətiyyətli möv qeyinə, 
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qardaşlıq mövqeyinə görə bu gün sizin yanınızda sizin adınızdan, bütün 
Azərbaycan xalqı adından dərin təşəkkürümü bildirirəm. Çünki əziz qardaşı
mın çox açıq açıqlamaları və sərt bəyanatları bir daha göstərir ki, Azərbaycan 
tək deyil. Türkiyə Azərbaycanın yanındadır və Azərbaycan da hər za man 
Türkiyənin yanındadır! Mən artıq demişəm, bir da ha demək istəyirəm ki, bu 
qanlı döyüşlər bizim üçün, bütün Azərbaycan xalqı üçün həqiqət anıdır. Biz 
görürük kim kimdir. Biz görürük ki, bəzi hallarda yaxşı sözlər deyən, yaxşı 
bəyanatlar verən bəzi tərəfl ər öz sözünün arxasında durmur. Sözdə bir şey 
deyi lir, əməldə başqa şey edilir. 

Amma Türkiyə, Pakistan, Əfqanıstan birmənalı şə  kildə Azərbaycanı dəs
təklədilər. Bilirsiniz, danı şıqlarla məşğul olan beynəlxalq format vardır. Əf
sus lar olsun ki, bu format heç bir nəticə hasil etmə yib. Ona görə indiki şə
raitdə hansısa tərəflərdən dialoqa ça ğı rış, hesab edirəm ki, yersizdir. Bunu 
beynəlxalq təş ki lat lar edir, bunu BMT edir. Biz bunu təbii ki, qə bul edirik. 
Bunu ATƏT edir, biz bunu qəbul edi rik. Çün ki ATƏTin mandatı vardır. 
Yoxsa ki, kimsə deyir gəlin belə dialoqu başlayaq, biz də kömək edək, 
bunlara ehtiyac yoxdur. İndi həqiqət anıdır. Sən ki min tərə fin dəsən? Haqqın, 
yoxsa şərin? Dostun, yox sa düş mə nin? Həqiqət anıdır – mənim üçün, xal qı
mız üçün, hamımız üçün.

Əlbəttə, bu günlərdə bizə dəstək olan ölkələri, təş kilatları, insanları heç 
vaxt unutmayacağıq. Bilir siniz ki, Azərbaycan dünyada güclü mövqelərə 
malikdir. Son illər ərzində biz beynəlxalq təşkilat larda kifayət qədər sə
mərəli fəaliyyət göstərmişik və haqlı olduğu muzu sübut edə bilmişik. 
Sü but etməli idik ki, biz haqlıyıq. Artıq demək olar ki, bütün əsas bey
nəlxalq təşkilatlar bizim mövqe mizi dəstəkləyir. BMT, İslam Əməkdaşlıq 
Təşkilatı, «Qoşulmama Hə   rə   ka tı», Av ro pa Parla menti, ATƏT – bütün bu 
təş ki lat lar bizim möv qe mizi dəs təkləyən bəyanatlar ve  rib lər. Biz buna gö
rə minnətdarıq. Bu, məsələnin hü qu qi tərəfi dir. Ta ri xi tərəfinə gəldikdə 
isə, tarixi həqi qət bizim tə rə fi miz də dir. Hər kəs internetə girib oxu ya bilər. 
Qara bağ xan lığının tarixi ilə əlaqədar mate rial lar vardır. Qa ra bağ xanlığının 
Rusiya imperiyasına daxil edilməsi ilə əlaqədar məlumatlar vardır. «Kürək
çay» sülh müqa viləsi haqqında məlumatlar vardır. «Kürək çay» sülh mü
qaviləsini bir tərəfdən bağlayan İbra him Xəlil Xan şuşalı və qarabağlı – 
müqavilədə belə də yazıl mışdır – şuşalı və qarabağlı İbrahim Xəlil Xan. 
Digər tərəfdən çar Rusiyasının generalı imza lamışdır. 

«Kürəkçay» sülh müqaviləsində erməni xalqı haq qında bir kəlmə də 
yoxdur. Bu nəyi göstərir? Onu gös   tərir ki, o vaxt orada erməni əhalisi olmayıb, 
on dan sonra köçürülüb. Ondan sonra onlar artıq orada yerləşiblər və sonra 
bizə qarşı ərazi iddiaları qaldı rıb lar. Ona görə biz tamamilə haqlıyıq. Bizim 
davamız haqq davasıdır. Biz öz prinsipial mövqe mizdən dön  məyəcəyik. Mən 
bunu bütün beynəl xalq kürsülər dən dəfələrlə demişəm, bu gün də deyirəm 
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ki, biz haqq yolundayıq. Ərazi bütövlüyü müzü bərpa etmə li yik və edəcəyik.
Mənə gələn məlumatlar onu göstərir ki, bu son 34 gü  nün hadisələri 

Ermənistan rəhbərliyi üçün dərs olmur. Onlar yeni təxribatlar hazırlayır, bizim 
ya şayış məntəqələrimizi yenə də atəşə tut maq istə yir və bunu davam edirlər. 
Hər gün mülki əhali arasında itkilərimiz artır. Dünən səhərə olan məlu ma ta 
görə bizim 10 mülki vətəndaşımız həlak olmuş dur. Bu gün səhər mənə ve
rilən məlu mata görə isə hə lak olan mülki vətəndaşların sayı 13ə çatıb. Bu nə 
de məkdir? Bu, erməni faşizminin eybəcər sifətini gös tərir. Biz mülki əhaliyə 
qarşı heç vaxt vuruş ma mışıq. Əkshücum əməliyyatı başla nan kimi mən 
bizim bütün ko mandanlara və Mü da fiə Nazirliyinə göstəriş ver dim ki, mülki 
əhaliyə qarşı heç bir addım atılma ma lıdır. Bizim hədəflərimiz erməni silahlı 
birləşmə lərinin mövqeləri, tex nikası, canlı qüvvəsidir. Amma onlar bi zim 
kəndlə rimizi, şəhərlərimizi atəşə tuturlar, 13 dinc insan həlak olub, 40dan 
çox mülki şəxs ya ralanıb, 168 ev dağıdılıbdır. Budur erməni faşiz minin si
fəti. Onlar döyüş meydanında bizim qarşı mızda dura bilmir lər, kəndlərimizi, 
şəhərlərimizi vururlar. Amma orada yaşayan soydaşlarımızın hamısı yerin də
dir, hamısı «Vətən sağ olsun» deyirlər. Bir santi metr geri addım atmayıblar 
və əminəm ki, atmaya caqlar. On lar əmindirlər ki, Azərbaycan Ordusu on la rı 
müdafiə edəcək. Onlar səbirsizliklə o anı göz ləyir lər ki, işğal edilmiş tor
paqlarda Azərbay can bayrağı qaldırılsın və işğala son qoyulsun.

Mən sizi təbrik etmək istəyirəm. Çünki siz gənc yaş larınızda böyük qəh
rəmanlıq, şücaət göstərib, Və tən uğrunda şərəflə vuruşub öz adınızı Azər
baycan tari xinə yazdırırsınız. Eyni zamanda, sizi belə və ziy yətdə görmək 
mənim üçün, hamımız üçün çox ağırdır. Amma əmin ola bilərsiniz ki, sizin 
sağlamlı ğınız üçün nə lazımsa, biz onu da edəcəyik. Bizim bütün xəstə
xa na larda, hərbi hospitallarda hazırda müalicə alan hər bir insan xüsusi 
qayğıya layiqdir və bütün hə kimlər, nəinki həkimlər, bizim bütün xalqı
mız sizə dəs tək olmalıdır. Siz əmin ola bilərsiniz ki, dövlət si zin yanınızda 
olacaq. Bir arzumuz var ki, siz tezliklə sağalıb, normal həyata qayıdıb öz 
şərəfli mis si yanızı davam etdirəsiniz. Gənclər üçün siz nümunə olmalı
sınız, örnək olma lısınız. Azərbaycan xalqı qəh rəman xalqdır ki, sizin kimi 
övladlar yetişdirib.

Mən fürsətdən istifadə edib, sizin və bu gün bütün digər yaralı hərbçiləri
mizin, şəhid ol muş hərbçilərimizin valideynləri qarşısında baş əyi  rəm. Onlara 
öz adımdan, Azərbaycan xalqı adın   dan təşəkkürümü bil dirirəm. Qəhrəman 
övlad lar yetiş di rib lər. Əminəm ki, Azər baycan xalqı sizinlə qürur duyur. 
Qarabağ bi zimdir, Qarabağ Azərbaycandır!

E t i b a r  C a m a l o v (mayor): Cənab Ali Baş Ko   mandan, cənab Pre 
zident, çox sağ olun. Həqiqətən də Azərbaycan əsgəri düşmənin qarşısını 
aldı, düş mənə layiqli cavablar verdi. Bu gün də hər bir insan yenə ön xəttə 
qayıtmağa hazırdır. Sizin bu qüdrətli sözlərinizdən biz qürur duyuruq. 
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Hər zaman torpa ğımız, dövlətimiz üçün şam kimi yanmağa hazırıq. Çox 
sağ olsun həkim kollektivi, bizə çox böyük diq qət göstərir. Çox yaxın bir 
zamanda bütün döyüşçü yoldaşlarımızla cəbhə bölgəsinə qayıtmağa, müqəd
dəs torpaqlarımızı düş mən işğalından azad etməyə ha zırıq. Bu gün Vətənimiz 
bizdən bunu tələb edir və gözləyir.

Çox sağ olun.
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AVROPA İTTİFAQI ŞURASININ PREZİDENTİ ŞARL MİŞEL 
AZƏRBAYCAN RESPUBLİKASININ PREZİDENTİ 

İLHAM ƏLİYEVƏ TELEFONLA ZƏNG EDİB

30 sentyabr 2020-ci il, 19:09, Vətən müharibəsinin 4-cü günü

Avropa İttifaqı Şurasının Pre  zidenti Şarl Mişel sentyabrın 30-da 
Azərbaycan Respublikasının Pre zidenti İlham Əliyevə telefonla zəng edib. 

Avropa İttifaqı Şurasının Prezidenti Şarl Mişel tə mas xəttində hərbi 
əməliyyatların başlamasından na ra hatlığını ifadə etdi və münaqişənin sülh 
yolu ilə ni zam lanmasının zəruri olduğunu bildirdi.

Dövlət başçımız Ermənistanın Azərbaycana qar şı tö rətdiyi və bu gün də 
davam edən növbəti hər bi təx ribatı ilə bağlı vəziyyət barədə məlumat verə-
rək qeyd etdi ki, sentyabrın 27-də Ermənistan tərə finin qoşun ların təmas 
xətti boyu yaşayış məntəqələ rimizi, hərbi birləşmələrimizin mövqelərini 
ağır artil leriya qurğula rından atəşə tutması nəticəsində 14 mülki şəx si miz 
və hərbi qulluqçularımız həlak olub lar. Prezident İlham Əliyev bildirdi ki, 
Azərbaycan Ordusu buna ca vab ola raq əks-hücum əməliyyatları həyata 
keçirir. Azər bay can Prezidenti qeyd etdi ki, Er mənistan rəh bərliyi şüur lu 
şəkildə danışıqlar prosesini pozur. Belə ki, Er mə  nistan baş nazirinin «Dağlıq 
Qarabağ Ermə nis tan dır» bəyanatı danışıq lar prosesinə ciddi zər bə vurub. 
«Azər baycan Dağlıq Qarabağla danışıq lar apar ma lıdır» bəyanatı isə danı-
şıqlar formatının dəyişdiril məsi cəhdidir ki, bu da qəbuledilməzdir və Minsk 
qru punun rəhbərliyi də bunu bildirib.

Dövlət başçısı vurğuladı ki, Ermənistan Azər  bay canın işğal olunmuş 
ərazilərinə başqa ölkə lər dən xarici vətəndaşların qanunsuz məskunlaş masını 
həyata keçi rir ki, bu da Cenevrə Konven siyasına görə bey nəlxalq hüququn 
ciddi pozulma sıdır, hərbi cinayət dir. Prezi dent İlham Əliyev bil dirdi ki, 
Ermənistanın baş naziri hələ sentyabrın 27-si hərbi toqquşmalar baş ver-
məz dən əvvəl on minlərlə könüllüdən ibarət hərbi bir ləş mələrin yaradılması 
barə də qərar vermişdi. Bu, Er mə nistanın növbəti təca vüzə hazırlaşması mə-
nası da şı yırdı.

Dövlətimizin başçısı Ermənistanın hərbi təxribatı ilə bağ lı hadisələrin 
gələcək inkişafına görə məsuliy yətin Er mənistanın siyasi və hərbi rəhbərliyinin 
üzə rinə düş dü yünü bildirdi.
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BELARUS PREZİDENTİ ALEKSANDR LUKAŞENKO 
AZƏRBAYCAN RESPUBLİKASININ PREZİDENTİ 

İLHAM ƏLİYEVƏ TELEFONLA ZƏNG EDİB

1 oktyabr 2020-ci il, 14:43, Vətən müharibəsinin 5-ci günü

Belarus Respublikasının Pre zi denti Aleksandr Lu ka şenko oktyabrın 
1-də Azərbaycan Respublikasının Prezidenti İlham Əliyevə telefonla zəng 
edib.

Belarus Prezidenti Ermənistan–Azərbaycan təmas xəttində silahlı qar-
şıdurma ilə bağlı yaranmış vəziy yətlə maraqlandı.

Dövlətimizin başçısı məlumat verərək bildirdi ki, Er mənistanın sentyabrın 
27-də səhər saatlarında baş la dıqları hərbi təxribat nəticəsində Azərbay-
canın yaşa yış məntəqələri və bizim döyüş mövqelərimiz şiddətli ağır 
artilleriya atəşinə məruz qalıb. Bu təca vüz nəti cəsində bu günə kimi hərbi 
qulluqçularımız, 17 mülki şəxs həlak olub, 50-dən çox mülki şəxs yara lanıb, 
200-dən çox ev dağıdılıbdır. Buna cavab ola raq, Azər baycan tərəfi əks-hücum 
əməliyyatlarını həyata ke çirir.

Prezident İlham Əliyev qeyd etdi ki, artıq Ermə nistan ərazisindən də 
Azərbaycan mövqeləri atəşə tu tulur ki, bu da qəti şəkildə yolverilməzdir. 
Dövlət baş çısı vurğuladı ki, Ermənistanın hərbi təca vüzünə son qo yulmalı və 
Azərbaycanın ərazi bütöv lüyü bərpa edil məlidir.

Prezident İlham Əliyev onu da bildirdi ki, Ermə nistan tərəfi şüurlu şəkildə 
danışıqlar prosesini pozur və Ermənistan hərbi təxribatlara rəvac verməklə 
ya naşı, danışıqlar prosesinə də böyük zərbə vurur.
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«ƏL-CƏZİRƏ» TELEVİZİYA KANALINA MÜSAHİBƏ

2 oktyabr 2020-ci il, 16:16, Vətən müharibəsinin 6-cı günü

A p a r ı c ı: Azərbaycan Respublikasının Prezi den  ti, «ƏlCəzirə»yə mü
sahibə verdiyiniz üçün Sizə tə şəkkür edirəm.

İ l h a m  Ə l i y e v: Sizi görməyə çox şadam.
S u a l: Ermənistan və Azərbaycan arasında ha zırkı mü naqişə 20 il-

dən artıqdır ki, başlayıb. Mü əy yən irə li lə yişlər və geriləmələr olmuşdur, 
lakin bu vaxta kimi sül hə nail olunmamışdır. Nəyə görə mü naqişə bu qə-
dər uzun çəkir?

C a v a b: Əsas səbəb odur ki, Ermə nistan sülh istə mir. Onlar bizim tor
paqları həmişə lik işğal altında saxlamaq istəyirlər. Onlar statuskvonu də yiş
mək istəmirlər və bu da münaqişənin bu qədər uzun çək məsinin səbəbidir. 
Əgər Ermə nistan iradə gös  tərsəydi və əsas beynəlxalq təşkilatların qətnamə
lə rinə uyğun şəkildə davransaydı, münaqişə uzun il lər bun dan əv vəl həll 
edil miş olardı. Çünki 1993cü il də Er mə nistan ərazilərimizin bir hissəsini 
işğal etd ik də BMT Təh lükəsizlik Şurası qoşunların bizim ərazi lər  dən dər



İLHAM ƏLİYEV                                              İnkişaf – məqsədimizdir

44

hal, tam və qeydşərtsiz çıxarılması ilə bağlı 4 qət namə qəbul etdi. Lakin 
bu qətnamələr kağız üzə    rində qal maq  dadır. Həll yolunun tapılması üçün va  
sitəçilik aparmaq məqsədilə Minsk qrupu artıq 28 il dir ki, fəaliyyət göstərir 
və heç bir nəticə yoxdur. Qeyd etdi yim kimi, əsas səbəb Ermənistanın mövqe
yi dir, ikinci səbəb Birləşmiş Millətlər Təşkila tının Təh  lü kə sizlik Şurasının 
qətnamələrinin icrasına baş la maq üçün vasitəçilər tərəfindən təkid göstəril mə 
məsi və təzyiqin olmamasıdır. Bir çox hallarda mən bu mə sə ləni qal dırmışam 
və demişəm ki, Ermə nistanı qət na mə lərin tələblərinə əməl etməyə məc bur 
etmək və tor paq la rımızın boşaldılmasına baş lamaq üçün ona qarşı bey nəlxalq 
sanksiyalar tətbiq olun ma lıdır. Lakin mə nim müraciətlərimə müvafiq şəkil də 
cavab veril mə miş dir və indi baş verənlər Ermənis tanın dest ruk tiv si ya sə tinin 
nəticəsidir.

S u a l: Beləliklə, Siz deyirsiniz ki, Azərbaycan bey nəl xalq müstəvidə 
narahatlıq doğuran hüquqi mə sə lə lə rə görə beynəlxalq səviyyədə layiq 
olduğu dəstəyi almır?

C a v а b: Beynəlxalq hüququn normal а rı və bey nəl xalq təşkilatların qərar 
və qətnamələri ba xı mın dan bizim çox geniş dəstəyimiz vardır. Dediyim ki
mi, beynəlxalq ali orqan olan BMTnin Təh lükə siz lik Şu   rası Ermənistan qo
şunlarının geri çəkil mə sini tələb edən qətnamələr qəbul etmişdir. Birləşmiş Mil 
lət lər Təşkilatının Baş Assambleyası eynisini edib. İs  lam Əməkdaşlıq Təş   kilatı, 
«Qoşul mama Hərə ka tı», Av  ropa Parlamenti kimi digər beynəlxalq təş kilatlar 
və başqaları eynisini edib, lakin bu, kifayət et mir. Be lə liklə, münaqişənin həlli 
üçün hüquqi çər çivəmiz var, lakin təcavüzkara kifayət qədər praktiki təzyiq 
yox dur. Beləliklə, biz burada beynəlxalq hü quq və real lıq da baş verənlər 
arasında ziddiyyət gö rü rük. Ermə nis tan tərəfindən beynəlxalq hüquqa və nor
malara açıq şəkildə məhəl qoyulmaması beynəl xalq hüqu qun işləmədiyinin 
və ya selektiv üsulla iş lə diyinin yax şı göstəricisidir. Bildiyiniz kimi, bəzi 
hal larda Təh lü kəsizlik Şurasının qətnamələri bir neçə gün, bəlkə də bir 
neçə saat ərzində icra olunur. Lakin bizə gəldikdə qətnamələr uzun illərdir 
ki, kağız üzə rində qalıb. Beləliklə, təcavüzkara praktiki təzyiqin ol ma ma sı 
münaqişənin nəyə görə bu qədər uzun çək mə sinin səbəblərindən biridir.

S u a l: Siz Ermənistanı bu müharibəni, bu mü naqi şə ni başlamaqda 
günahlandırırsınız. Bir çox ları iddia edə bilər ki, Ermənistan öz cari 
ərazisini və 2018-ci il də ki «məxməri inqilab»dakı qələ bəni nəzərə alaraq, 
mü na qişənin başlamasına risk etməzdi. Buna Siz nə de yər diniz?

C a v а b: Bеlə təhlillərin səbəbinin nə ol du ğunu bil mirəm. Lakin biz burada 
nə baş verdiyini görürük. Əgər son iki ildə «inqilab»dan sonra Ermə nis tanın 
nə etdik lərinə və nə bəyan etdiklərinə nəzər salsaq gö rərik ki, onlar bizi həmişə 
təhrik ediblər.Yeni müha  ribəyə başla ma ğı hədəfə alıblar və bunun səbəbi da
nı şıqları ta ma milə pozmaq idi. Onlar Azər bay cana qar şı bir ne çə hərbi təxribat 
törədiblər. İyu lun 12də onlar mü na qişə regionundan çox uzaq da olan Tovuz 
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rayo nun  da, Azərbaycanın qərbində, Er mənistan–Azər  bay  can sərhədindəki 
kəndlərimizə və hərbi möv qelə ri mizə hücum ediblər. Onların bunu nə üçün 
et dik lə rini başa düşmək çox çətin idi. Onlar ağır artil le ri ya ilə bizə hücum 
etdilər. Hərbi qulluqçular arasın da ilk itkiləri Azərbaycan tərəfi verdi. Bizim 
4 hərbi qul luqçumuz və 76 yaşlı bir kəndli öl dü  rül müş dür. Be ləliklə, biz cavab 
tədbiri görməli idik. Cavab ver dikdən və onlar acı məğlubiyyətlə üz ləş dikdən 
son ra geri çəkildilər, atəşkəs üçün yal var ma ğa başla dı lar. Onda da mən dedim 
ki, bizim Er mə nistanın ərazi sində heç bir hərbi məqsədlərimiz yox dur. Biz 
onları geri otur dan kimi və onlar istə diklərini həyata keçirə bilmə diklərini 
başa düşən kimi toqquşmalar dayandı. Toqquşmalar yalnız 4 gün davam etdi. 
Sonra avqus tun 23də Ermənistan or du su tərəfindən ərazimizə da xil olmaq 
və terror akt la rını törətmək üçün gön dərilmiş diversiya qrupu dağı dıldı və bu 
diversiya qru punun başçısı yaxalandı. Ha zırda o, is tin taq al tın dadır. O, mülki 
vətəndaş ları mıza və hərbi qul luqçu la rımıza qarşı terror aktları törətmək üçün 
gön də rildiyini bildirən ifa dələr verir. Bunu biz et mə miş dik, bunu onlar et
dilər. Sonra sentyabrın 27də baş ve rənlər bu siya sətin məntiqi davamıdır. 
Bun dan əlavə, biz onların bəyanatlarına, söylədiklərinə nəzər salsaq, onların 
bizi təhrik etməsi açıqaşkar görünür. Bir il bundan əvvəl Ermənistanın baş 
naziri «Qarabağ Er mənis tandır» bəyan etmişdir və bu bə ya nat danı şıq ları 
tamamilə mənasız edir. Çünki da nı şıqlar ma sa sında olan əsas məsələlərdən 
biri işğal edilmiş əra zilərin Azərbaycana qaytarıl ma sıdır. Əgər o, «Qara bağ 
Ermənistandır» deyirsə, onun anlayışı na görə Qa rabağ təkcə keçmiş Dağlıq 
Qarabağ Mux tar Vila yəti deyil, buraya bütün işğal olunmuş əra zilər da xil
dir. Bu onların bu əraziləri geri qaytar maq istə mə dikləri və danışıqların sonu 
deməkdir.

S u a l: Ermənistan nəyə görə risk edib təxri ba ta əl atıb?
C a v а b: Birincisi, hesab edirəm ki, on lar danışıq lar prosesini tamamilə 

məhv etmək istəyir dilər. Sonra onlar həmişə etdikləri kimi, buna görə bizi gü 
nah landırmaq və «baxın, Azərbaycanla danışıq lar aparmaq müm kün deyil» – 
söyləmək istəyirdilər. He sab edirəm ki, səbəblərdən biri də onların daxili çə
tin likləri ola bilər. Çünki biz indi Ermənistanda baş verənləri bilirik. Onlar 
çox ciddi siyasi böh randan əziyyət çəkirlər. Hücuma keçməmişdən iki gün 
əvvəl əsas müxalifət partiyasının rəhbəri həbs edilib. Sabiq iki prezident 
ba rədə cinayət araşdırması aparı lır. Faktiki olaraq, Ermənistanda diktatura 
rejimi yara dılıbdır. İnqilab dan sonra baş nazirin verdiyi bütün vədlər kağız 
üzərindədir. Heç nə icra edilmə yib. Ora da adam ba şına görə pandemiya ilə 
əlaqə dar və ziyyət dünyada ən pis vəziyyətlərdən biridir. Beləliklə, diq qəti 
yayın dır maq lazım idi və o bunu edə bildi. İndi isə o nə et mə yə çalışır? Guya 
Azər baycanın təcavüzü qarşı sın da cəmiyyəti bir araya gətirmək və öz şəxsi 
hakimiy yətini gücləndirmək istə yir. Оn ların fik rincə, hər şey çox məntiqlidir, 
lakin çox böyük səhv etdilər. Bun dan əlavə, təcavüzdən bir neçə gün əvvəl 
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mən BMT Baş Assambleyasında çıxış etdim və dedim ki, onlar müharibəyə 
hazırla şırlar və on ları dayandır maq la zımdır. Bu da baş verdi.

S u a l: Bundan əvvəl Siz dediniz ki, Ermə nis tan or du su işğal etdikləri 
ərazilərdən qeyd-şərtsiz çıx ma lıdır, in di regionda hansı məqsədləriniz 
vardır?

C a v а b: Kim, biz?
A p a r ı c ı: Bəli, Azərbaycan olaraq.
İ l h a m  Ə l i y e v: Bizim mövqemiz dəyişməz ola raq qalır. Mənim tələb 

etdiklərim tamamilə bey nəl  xalq hüquqa müvafiqdir, çünki bütün dünya Azər
baycanın ərazi bütövlüyünü tanıyır və dünya nın heç bir ölkəsi «Dağlıq Qarabağ 
respublikası»nı tanı mır. Mənim söylədiyim sözlər, demək olar ki, BMT Təh
lükəsizlik Şurasının qətnamələrinin mət nidir. On lar bizim ərazilərimizi tərk 
etməlidir və yal nız ondan son   ra müharibə dayanacaq, müna qişəyə son qoyula
caq. Ola bilsin müəyyən müddət keçdikdən sonra Er mə nistan və Azərbaycan 
xalq ları sülh şəraitində bir lik də yaşaya biləcəklər. Bu bizim mövqemizdir və 
də yişməzdir. Bu, tarixi həqiqətə, beynəlxalq hüquqa və həmçinin düşünü rəm 
ki, regionumuzdakı bu gü nün siyasi və geo siyasi reallıqlarına əsaslanır. Hesab 
edi rəm ki, Ermə nistan hökuməti özlərinin qlobal are na da «əhəmiyyətinə», 
onlara göstərilə biləcək müm kün beynəlxalq dəstəyə həddindən artıq böyük 
qiy mət verib və bizi təhrik etməklə, bizə hücum et mək lə bö yük səhvlərə yol 
veriblər. İndi də onlar ciddi məğ lu biy yət acısını yaşayırlar.

S u a l: Siz Ermənistanın baş naziri Nikol Pa şin yan la danışıqlarа get-
məyi qəbul edər dinizmi?

C a v а b: Əslində danışıqlar dayanıb. Çünki onun «Qa rabağ Ermənistandır» 
ifadəsindən son ra mən da n ı şıqlar üçün heç bir imkanın olma dı ğını dedim. La
kin Minsk qrupunun həmsədrləri Er mə nistan ha ki miy yətinin yeni olduğunu, 
ola bilsin emosiyalarına və sözlərinə tam hakim ola bilmədiyi üçün məndən 
xahiş edərək deyirdilər ki, Azərbaycan daha çox an la yış göstərsin. Mən de
dim ki, yaxşı, gəlin cəhd edək. Biz sülh yolunu tap maq istəyirik, ona görə də 
biz uzun illərdir ki, gözləyirdik və bu ya yındırıcı yanaş ma olmasaydı, yəqin 
danışıqlar davam edəcəkdi. Bu bəyanatdan sonra mənim Ermə nis tanın baş 
naziri ilə görüşüm oldu. Lakin görüşlər tamamilə mənasız idi, rəsmi xarakter 
daşıyırdı. O mənə ərazi ləri geri qay tar ma ya caqlarını deyirdi. Əgər onlar bu nu 
etmək is tə mirlərsə, əgər neçə illər ərzində Minsk qrupu tərə findən hazırlanmış 
prinsiplərə qarşı çıxır   lar sa və danışıqları məhv edirlərsə, bundan sonra nə
dən da nışmaq olar ki? Danışıqlar birtərəfli qaydada aparıla bilməz. Bizim 
tərəfdaşımız olmalıdır. Lakin Ermənis tanın simasında bizim hələ danışıqlarda 
tə rəfdaşımız yoxdur.

S u a l: Onda danışıqlar masasına qayıtmaq üçün Azər baycanın il-
kin şərti kimi, Ermənistanın işğal olun muş ərazilərdən çıxmasını deyə 
bilərikmi?
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C a v a b: Əslində Ermənistanın baş na zi ri bizə qar  şı ilkin şərtlər irəli 
sürüb. Yeri gəl miş kən, düşünü rəm ki, bu da növbəti təxribatdır. Bir ne çə ay 
öncə o, Azərbaycan üçün 7 ilkin şərt irəli sür müş dü. Əslində o öz gündəliyini 
bizə və Minsk qru puna diktə etmək is tə yirdi. Bu ilkin şərtlərdən biri də 
ondan ibarət idi ki, Azərbaycan «Dağlıq Qarabağ höku məti» ilə da nı şıq lar 
aparma lıdır. Bunu təkcə biz yox, həm də Minsk qrupu rədd etdi. Çünki bu, 
20 il dən çox müd dət ərzində hazırlanmış danışıqların for ma tını tama milə 
dəyişir. Danışıqlar Ermənistan və Azər  baycan arasında aparılır. Beləliklə, 
o bizə qarşı ilkin şərt lər irə li sürdü və biz onları rədd etdik. Onun bunu etmə 
səbəbi ondadır ki, o, danışıqların dayan ma  sını və sta tuskvonun dəyişməz 
olaraq saxlanılma sı  nı istə yirdi. Bizə gəldikdə, biz həmişə danışıqlara ha  zı
rıq. Biz heç vaxt danışıqlardan imtina etmə mişik. Əvvəlki illərdə danışıqlar 
prosesində çətin vaxtlar yaşamışıq. Heç də hər şey rəvan get mirdi. Lakin 
Er mənistanın əvvəlki rəhbərləri ilə bizim prosesimiz olub və biz mərhələli 
yanaşmanı işləyib hazır lamış dıq. Əks halda, biz bu qədər uzun illər bu 
prosesdə iş tirak etməzdik. Bu, fay dasız vaxt deyildir. Hesab edi rəm ki, biz çox 
bö yük irəliləyişə nail olmuşduq. Mən bu prosesdə 2003cü ildən bəri iştirak 
edirəm. Mən Ermənistanın 2 sabiq prezidenti ilə işləmişəm. Biz irəliləyişə 
nail olduq, bu, asan deyildi. Bizdə çox müx təlif fikirlər var idi, lakin biz 
mərhələli şəkildə irəliləyirdik və indiki məqamda əldə etdiklərimizi iş lə yib 
hazırlamışdıq. Paşinyan ha kimiyyətə gəldik dən sonra nəinki olanları məhv 
etdi, o on dan əvvəl sanki Er mənistanın mövcud ol ma dığı və in  di yeni Ermə
nistanın yaradıcısı kimi dav ranmaq is tə yirdi. O, iş lə nilmiş bütün prinsipləri 
məhv etdi. Bu na görə bütün məsuliyyət onun və höku mə ti nin üzərindədir.

Yeri gəlmişkən, Ermənistanda rasional insanlar bunu başa düşür. Onlar 
Ermənistan əhalisinə xə bər darlıq edərək, bu şəxsin onların ölkəsini fəlakətə 
apar  ması ilə bağlı bəyanatlar verirlər. Danışıqlarda belə davranmaq olmaz, 
Azərbaycanı belə təhrik et mək olmaz. Digər bir təxribat Azərbaycanın qə
dim Şu şa şə hərində qondarma «Dağlıq Qarabağ lide ri»nin qon darma «and
içmə» mərasiminin təşkil olun ması idi. Heç bir digər qondarma «Dağlıq 
Qa rabağ lideri» bunu etməmişdi. O bunu nəyə görə etdi? Azər bay  can  lıların 
hisslərini təhqir etmək üçün. Sonra on lar qondarma «Dağlıq Qarabağın par
lamenti»ni Xan   kən didən Şuşaya köçürməyi qə rara aldılar. Nə üçün? Azər
baycanlılara qarşı daha bir təhqir. Onlar işğal olunmuş ərazilərdə Livan dan 
olan erməniləri açıq şə kil də məskunlaşdırır və bunu televiziyada nü ma
yiş etdirirlər. Bu, Cenevrə Konvensiyasının kobud şəkil də pozulmasıdır və 
burada məqsəd onların bizə qarşı nifrətini nümayiş etdirmək idi. Onun etdiyi 
hər şey danışıqlar prosesini məhv etmək məqsədini daşı yırdı. Lakin indi 
onlar danışıqların aparılması üçün yal vardıq da, Paşinyan dünya liderlərinə 
dəfələrlə zəng etdikdə və Azərbaycandan şikayət etdikdə, he sab edi rəm, bu 
liderlər ona deməlidirlər ki, sən danı şıq lar pro sesini pozdun, sən Azərbaycanı 
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təhrik et din, sən azərbaycanlıların hisslərini təhqir etdin. Ona görə sən bunun 
üçün məsuliyyət daşımalısan. Erməni xalqı– mən bir neçə gün bundan əvvəl 
Ermənistan xal qına müraciət etdim – buna görə onu məsuliyyətə cəlb et mə
lidir. Bizim erməni xalqı ilə problemimiz yox dur. Onlar bizim vətəndaşları
mızdır. Azərbay can da min lər lə erməni yaşayır və Dağlıq Qarabağda ya şa
yan ları da öz vətəndaşla rımız hesab edirik. Biz on  ları Azər baycanda bir çox 
digər millətlərin və et nik azlıq ların nümayən dələri kimi bizimlə birlikdə 
ya   şamağa dəvət edirik. Buna görə Ermənistan bu təh rikedici bəyanatları 
səsləndirməkdən tamamilə çə kin məlidir, onlar «Qarabağ Ermənistan deyil» 
ki mi ye ni bəya natla çıxış etməlidir və sonrasına biz ba xarıq.

S u a l: Beləliklə, bu siyasi dalanda Rusiya va si tə çiliyi Azərbaycan 
üçün məqbuldurmu?

C a v a b: Rusiya Amerika Birləşmiş Ştat  la rı və Fran sa ilə birlikdə vasitəçi 
olan ölkələr dən bi ri dir. Bu pro sesdə iştirak etdiyim 17 il ərzində hər 3 öl   kə 
pro ses də eyni dərəcədə iştirak edib. Prosesdə ki fayət qə dər yüksək səviyyədə 
koor dinasiya vardır. Əl  bət tə, Ru siyanın xüsusi möv qeyi var, çünki o, re gi on  da 
Azər baycana qonşu ölkədir, onun Ermə nis tan la döv lət sərhədi yoxdur. Lakin 
buna baxmayaraq, Ru si ya Azər baycan və Ermənistanla yaxşı münasi bətləri 
və ta rixi müna sibətləri olan bir ölkədir. Buna görə va si təçilik etmək üçün 
onların rolu və bacarığı ob yek tiv sə bəb lərə görə regiondan uzaqda yerləşən
lər lə və ola bilsin, son onillikdə burada nələrin baş ver  di yini tam şəkildə 
bilməyənlərlə müqayisədə çox yük səkdir. Ona görə də düşünürük ki, 3 ölkə 
birlikdə işləməyə davam etməlidir, əgər onların hamısı ney trallığı qorusa. Bu 
mühümdür. Son günlərdə əkstə sir göstərən, neyt ral lıq mövqeyində müəyyən 
dəyişik liyi nümayiş etdirən bəzi bəyanatlar bizi narahat edir. Hər bir ölkənin 
öz möv qeyi ola bilər, bu normaldır. Lakin əgər siz belə həssas məsələdə 
vasitəçisinizsə, bu mövqedən çıxış etməlisiniz. Əgər mil li mövqenizdən çıxış 
etmək istəyirsinizsə, onda siz Minsk qrupunun həm sədrliyindən çıxmalısınız, 
istədiyinizi deyin, kimi istəyir sinizsə onu günahlan dırın, baş verənlərlə bağlı 
sübutu olmayan xəbərlər ve rin və sözsüz ki, heç kim etiraz etməyəcək. Lakin 
əgər siz vasitəçisinizsə, neytral olmalısınız, vasitəçi olmalısınız. Əks halda, 
vasitəçilik bizim tərəfimizdən qəbul edilməyəcək.

S u a l: Beynəlxalq ictimaiyyət atəşkəs çağı rışları edir. Lakin həm 
Azərbaycan, həm də Ermə nis tan tə rəfinin son bəyanatlarını nəzərə ala-
raq, Siz atəşkəslə bağlı beynəlxalq ictimaiyyətin çağırışla rına məhəl qoy-
ma maq seçimini edirsiniz?

C a v a b: Xeyr, biz buna göz yum mu ruq. Lakin atəş kəs birtərəfli qayda
da əldə oluna bil məz. Bu gün lər də mənə zəng vuran liderlərə bu mesa jı çat
dırmağa ça lışıram ki, başlayan Azərbaycan tərə fi olmayıb. Biz özü müzü mü
dafiə etməli idik. Əgər biz bu dəfə et di yi miz kimi cavab verməsəydik, bu gün 
mülki şəxs ləri miz arasında yüzlərlə itki olacaqdı. Hə lə də itkilə ri miz çoxdur. 
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Bu səhər mən məlumat al dım ki, mülki şəxs lər arasında 19 itkimiz var, on
lardan 2si uşaqdır. Mül ki insanla rımız arasında 54 yaralı vardır. Ermə ni lə rin 
artilleriya hücumu nəti cə sin də 300dən çox evə ziyan dəyib və ya tamamilə 
dağılıb. Onlar bizim kənd lərə, insan larımıza hücum edir, bacardıqları qə dər 
çox azər baycanlı öldürmək istəyirlər. Dünən Er mə  nistan ərazisindən uzaq 
məsafəli raketlərdən isti fa də etməyə başladılar. Bu nun la da onlar istifadə 
et dik ləri bu silahları Azərbay can üçün qanuni hədəfə çe virirlər və biz bu 
hə dəfləri məhv etmə liyik. Sonra isə onlar bizi günahlan dıra caq lar ki, biz 
Ermənistan əra zisinə hücum edirik. Onlar bunu istəyirlər. Onlar mü naqişəyə 
üçüncü tə rəfl əri cəlb etmək istəyirlər ki, bu tərəflər onları mü dafiə etsin və 
onlar üçün daha 30 illik qanunsuz işğalı təmin etsinlər. Atəşkəs – yax şı, bəs 
hansı şərt lərlə? Şərtlər belə olmalıdır ki, onlar əra zilərdən çıx ma  lıdırlar. Mən 
2 gün bundan əvvəl de dim ki, qoy onlar çıxmağa başlasınlar, qoy çıx maq la 
bağlı bizdə cədvəl olsun, qoy onlar üzərlərinə va sitəçilər tərəfin dən təsdiq 
olunmuş ciddi öhdəliklər gö tür sünlər, atəş kəs rejiminə əməl etsinlər və əlbəttə 
ki, biz də eyni şeyi edəcəyik. Bu hərbi toqquşma bi zim nəyimizə la zım dır? 
Bizə torpaqlarımızın sülh yo lu ilə geri qayıt ması lazımdır. Biz sülh yolu ilə 
həllə is təkli olduğu mu zu 28 il ərzində nümayiş etdirdik. Bu 28 il ərzində 
toqquşmaların olduğu vaxtlar oldu və ən böyüyü indidir. Daha biri 4 il bundan 
əvvəl ol muş du. Beləlik lə, bu bizim mövqemizdir və Er mə nis tan tərəfindən 
si yasi və hərbi təxribatlar barədə de dik lərimi nəzərə alsaq, düşünürəm ki, bu 
tamamilə ağ la batandır.

S u a l: Sonuncu münaqişəyə baxdıqda, Azər baycan Or dusu cəbhədə 
müəyyən irəliləyişə nail olub və xü su si lə Füzuli rayonu ətrafında bəzi 
kənd ləri geri alıb. Bu o deməkdir ki, Azərbaycan geri qay tar dığı həmin 
əra zi lərdən geri çəkilməyə hazır laşmır?

C a v а b: Xeyr, əlbəttə ki, xeyr! Çünki bu ərazilər bi zə məxsusdur. Bu əra
zilər qədim tor paq  ları mızdır. Bu ərazilər bizim insanların əsrlər bo yu yaşa dığı 
əra zi lərdir və onlar ermənilər tərəfindən işğal olunub və da ğıdılıbdır. Fü zulidə, 
Ağdamda və Azər baycanın baş qa şəhər və kəndlərində, işğal olun muş ərazilərin 
cə nubşərqində baş verənlərlə bağlı internetdə şə kil lər vardır. Onların bir neçə 
qa nunsuz ya şa yış mən tə qə lərinin olduğu Laçın və Kəlbəcər ra yonlarında da 
dağıntılar var, lakin bu ərazidə olduğu qədər ağır deyil. Bu bizim tor pağımızdır. 
Biz onu geri almışıq, biz onu güc yolu ilə geri qaytar mışıq, biz onları itkilər 
verərək geri qaytarmışıq, biz heç vaxt bundan geri dönməyəcə yik. Biz orada 
yaşa ya cağıq. Bizim həmin ərazilər dən güclə çıxarılmış insanlarımız bu gün, 
demək olar ki, 30 ildir bir arzu ilə, bir amalla yaşayır – geri qayıtmaq. Mən 
sizə 2016cı ilin apre lində yenə də erməni təcavüzü nəticəsində əkshücu
ma keç məklə, ərazilərimizin bir hissəsini azad etmə yimizlə bağlı əyani bir 
nümunə göstərə bilərəm. 

Kəndlərimizdən biri ermənilər tərəfindən dağıdıl mışdı və azərbaycanlılar 
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geri qayıda bilmirdilər, çün ki ermənilərin mövqeləri dağlarda idi. Biz qaç
qınlar üçün yeni kənd tikdik və hətta heç vaxt o torpağı gör məyənlər, ondan 
sonra dünyaya gələn lər belə, ha mı sı Cocuq Mərcanlıya qayıtdı. Mən demişdim 
ki, Cocuq Mərcanlı ləyaqətimizin rəm zidir, iradəmizin rəmzidir və Cocuq 
Mərcanlı bizim qayıdışımızın rəmzidir. Mən demişdim ki, qayıdı şımız indi 
başlayır. Mən əmi    nəm ki, o ərazilərdən köçürülənlərin hamısı geri qa   yı dacaq. 
Geri qayıt ma ğa yol yoxdur, çünki hər şey dağıdılıb. Hər şey. Bir tikili belə, 
qalmayıb. Hər şey da ğıdı lıb. Sözsüz ki, biz kömək edib şəhərləri, kənd ləri 
ye   nidən qura cağıq, onların əvvəlki adlarını qayta ra  ca ğıq. Çünki ermənilər 
bizə qarşı mədəni soyqırımı tö rə diblər. Onlar işğal olunmuş ərazilərdə bü
tün məs cid ləri dağıdıblar. Onlar məscidlərdə donuz və inək saxla maqla, 
bü  tün müsəlmanları təhqir edirlər. Onlar şəhərlərimizin, kəndlərimizin ad
la rını dəyişdi riblər. Bütün adlar qaytarılacaq. Biz öz torpaqları mıza geri qa
yıdacağıq. Bu bizim qanuni hüququ muz dur. Bu bizim üçün tarixi vəzifədir və 
əminəm ki, biz buna nail olacağıq.

S u a l: Qafqaz çox mürəkkəb regiondur, təkcə coğ ra fi nöqteyi-nə-
zərdən deyil, həm də mədə niyyət, etnik mənsubiyyət və sosial quruluş 
nöqteyi-nəzərdən. Siz xalqların öz müqəddəratını təyin etmək hüququna 
inanırsınızmı?

C a v а b: Bilirsiniz, bu, erməni təbli ğa tı nın əsas eti barilə beynəlxalq 
hü quq üzrə mütə xəssis olmayan sadə insanlardan ibarət beynəlxalq ictimai 
rəyi çaşdırmaq üçün teztez istifadə etdiyi məqamdır. Lakin beynəlxalq hü
ququn Helsinki Yekun Aktında əks olunan əsas prin siplərinin çox aydın izahı 
var ki, orada ərazi bütövlüyü prinsipi üstün dür. Öz müqəd də ratını tə yinetmə 
beynəlxalq hüququn mühüm prin siplərindən biridir. Lakin əgər biz geriyə 
baxıb BMT Nizamna məsinə, Hel sinki Yekun Aktına nəzər sal saq görərik ki, 
öz müqəddəratını təyinetmə ölkələrin ərazi bütövlü yünə ziyan vurmamalıdır. 
Başqa bir mühüm mə qam odur ki, ölkənin ərazi bütövlüyü güc yolu ilə də
yişdirilə bilməz, ölkə əhalisinin razılığı ol ma dan dəyişdirilə bilməz. Ona 
görə də Dağlıq Qara bağ məsələsində sözsüz ki, öz müqəddəratını təyinet
mə ermənilərin etmək istədikləri şəkildə işləmir. Baş qa bir arqument odur ki, 
erməni xalqı artıq öz mü qəd  dəratını təyin edib. Onların müstəqil Ermənistan 
dövləti vardır. Bu gün ermənilər hər yerdə yaşayırlar. Onlar Fransada yaşa
yırlar, onlar Amerikada yaşa yırlar, onlar Rusiyada yaşayırlar, onlar Yaxın 
Şərq də yaşayırlar. Qoy onlar öz müqəd dəratlarını həmin ölkələrdə istəsinlər. 
Əgər ermənilər özlərinə məxsus ol mayan torpaqları istəsəydilər və sadəcə 
ola raq, ək sə riy yət olduqlarına görə həmin torpaq ları istəsəy dilər, həmin ölkə
lə rin rəhbərliklərinin reaksiyası necə olardı? Bu onların uzun illər istifadə 
etdikləri takti ka dır – gəlmək, dəstək istəmək, torpaq istəmək və son ra özlərinin 
qondarma qədim tarixləri barədə feyk xəbər lər hazırlamaqla və həmin torpaq
ları özləri üçün tələb etməklə, ərazinin tarixi kimliyini dəyişməyə başla maq. 
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Qoy Dağlıq Qarabağa öz müqəddəratını təyin et mə hüququnu ver mək istə
yən ölkələr öz torpaq la rı nın bir his səsi ni Dağlıq Qarabağdan olan ermənilərə 
versinlər, onları qəbul etsinlər və orada onlara öz mü qəd  də ra tını təyin etmə 
hüququ versinlər. Onda baxa ram onla rın reak siyası necə olacaq.

S u a l: Hazırda vəziyyət necədir? Ruslar, iran lı lar, türklər, fransızlar, 
amerikalılar münaqişə ilə bağ lı narahatlığını ifadə edirlər. Bu münaqişə 
nə vaxt sa regional ola bilərmi?

C a v a b: Mən belə düşünmürəm. Zən nim cə, bu nun üçün əsas yoxdur 
və biz bu müna qişə nin regional münaqişəyə çevrilməsinin qəti ola raq əley
hinəyik. Ermənistanın etmək istədiyi məhz bu dur. Ona görə də onlar Azər
baycana bəzi xarici dəs təklə bağlı feyk xəbərlər icad edirlər. Lakin eyni za
manda, onlar öz lə ri xarici dəstək istəyirlər. Ona görə də mən elə hiss edi rəm 
ki, hazırda döyüş mey da nında çox ciddi məğ lubiyyətlə üzləşdikləri bir vaxt
da onla rın əsas hədəfi bu münaqişəni regio nal müna qi şəyə çevirmək dir. La
kin mən əminəm ki, qeyd etdi yi niz ölkələr heç vaxt bu nun olmasına imkan 
vermə yə cək lər. Çünki re gio nu   muzda təhlü kə siz lik bütün region ölkələrin 
maraq larına xid mət edir və qeyd et diyiniz ölkələr arasında Türkiyə, Rusiya, 
İran re gion ölkə lə r dir. Digər ölkə lə rin bu ra ilə, regionla əla qə si yox dur. Onlar 
region ölkə lər deyil. Onların da nı şıq lara şə rait yaratmaqla bağlı mandatı var, 
çünk i bu, 1992ci ildə baş verib. Biz, şəxsən mən Minsk qru punun belə tər
kibdə olma sına görə cavabdeh deyi lik. Sözsüz ki, əgər biz sülhə şərait yarada 
biləcək hər hansı Kontakt qru pu n tər kibi ilə bağlı bu gün qə rar versəydik, 
tərkib tamamilə fərqli olardı. Mən kon kretləşdir mək istə mirəm, lakin bəzi 
ölkələrin qə rəz li davra nışı səbə bin dən həmin qrupda yeri olmaz dı. 

Beləliklə, biz xüsusilə region ölkələrin münaqişə  dən kənar durması, heç 
bir halda münaqişəyə mü daxilə etmə məsi üçün əlimizdən gələni etməliyik və 
Er mə nistana xəbərdarlıq etməliyik – işğalı dayandır. İşğalı dayandır və onda 
siz xeyrini görə cək siniz. On da siz uzun illər ərzində bu təcavüz səbəbindən 
Ermə nis tan rəhbərliyinin Ermənistanı məhrum etdiyi iqti sa di, investisiya, 
enerji və nəqliy yat sahələrində regio nal layihələrə inteqrasiya edə cəksiniz. 
Beləliklə, biz bu münaqişənin mümkün qədər tez bir zamanda da yan ması, 
həllin mümkün qədər tez tapılması üçün əli mizdən gələni etməliyik. Biz «bunu 
dayandırın, biz işləyəcəyik, danışıqlar aparacağıq, yardım edəcəyik» kimi 
bəyanatlara qulaq asmaq mövqeyində deyilik. Biz bunu dəfələrlə eşitmişik. 
Bizim daha 30 il gözlə məyə vax tımız yoxdur. Münaqişə indi həll olunma lı dır. 
Ermənistana kömək etmək istəyənlər, onların, be lə demək mümkünsə, yaxın 
tərəfdaşları qoy onlara kömək etmək üçün desinlər ki, əraziləri tərk edin, 
ira dənizi nümayiş etdirin, atəşi dayandırın, deyin ki, bu gün, ya sabah, bir 
həftəyə mən Ağdamı tərk edə cə yəm, növbəti dəfə, növbəti həftə Füzulini tərk 
edə cəyəm, növbəti həftə Kəlbəcəri tərk edəcəyəm və s. və biz dayanarıq. Bu 
çox ədalətli mövqedir. Bu, müha ribəyə deyil, sülhə istiqamətlənmiş mövqedir.
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S u a l: Ankaranın bu münaqişəyə hərbi nöq teyi-nəzərdən öz təy ya-
rələri və sair ilə cəlb olunma sına dair Ermənistanın iddiaları barədə nə 
deyə bilərsiniz?

C a v а b: Bu, yalan məlumatdır. Bunun sübutu yox dur. Mən bununla bağlı 
artıq bəya natlar ver mi şəm. Türkiyə bizim qardaş ölkəmizdir. Ermə nis  tanın 
hü cumunun ilk günündən, ilk saa tından Tür kiyə Azərbaycana tam dəstəyini 
ifadə etdi. Qar da şım, Pre zident Ərdoğan dəfələrlə çox mühüm bə yanatlar ve
rib. Dünən parlamentin açılış sessiyasında çıxış edərkən o daha bir mühüm 
bəyanat verdi ki, Türkiyə Azərbaycanın yanındadır və Azərbaycan tək deyil. 
Biz bu dəstəyi hiss edirik. Biz türk qardaş la rı mıza, Prezidentə və digər rəsmi 
şəxslərə çox minnət darıq. Lakin Türkiyə heç bir şəkildə münaqişəyə cəlb 
olunmayıb. Ermənistanın artıq mediada yer almayan feyk xəbərlərindən biri 
odur ki, Türkiyəyə məxsus F16 təyyarəsi Ermənistanın Su25 təyyarəsini vu
rub. Bu, feyk xəbərdir. Sübut haradadır? Sübut yoxdur. Yerə enən və ha vaya 
qalxan hər bir təyyarə kompü terdədir. Hər kəs nə baş verdiyini görə bi lər. 
Mən təəc cüblənirəm, niyə Minsk qrupunun həmsədr ölkə lə ri – Fransa, ABŞ, 
Rusiya buna münasibət bildir mir?! Onlar bu feyk xəbərə münasibət bil dirmir, 
аm mа on la rın bəziləri Azərbaycan və Türkiyənin bu ra ya ter ror çular dəvət 
etməsi kimi başqa feyk xə bərlərə müna sibət bildirir.

A p a r ı c ı: Mən məhz bu barədə soruşmaq istə yir  dim, cənab Prezident. 
Ermənistan, həmçinin Tür ki yə ni suriyalı müxalif döyüşçüləri Azərbaycana 
gətir mək də ittiham edir.

İ l h a m  Ə l i y e v: Bu tamamilə feyk xəbərdir. Ey   nilə Türkiyəyə məxsus 
F16nın onların Su25ni vurması kimi feyk xəbərdir. Onların Su25 təyya
rəsi qəzaya uğrayıb. Mənə məlumat verilmişdi ki, o, pilo tun təcrübəsizliyi 
ucbatından dağa çırpılıb.

A p a r ı c ı: Amma onlar bunu sübut etmək üçün də lillərinin olduğunu 
deyirlər.

İ l h a m  Ə l i y e v: Qoy göstərsinlər. Haradadır dəlil? Təkcə Ermə nistan 
deyil, əfsuslar olsun, mən dü nən eşitdim ki, Fransa Prezidenti də bəyanat 
verib. O, ayın 27də axşam mənə zəng vurmuşdu, mən ona bu nun səhv, yan
lış olduğunu dedim. O bu bəyanatı heç bir dəlil olmadan verib. Qoy o bizə 
dəlil versin, sü but versin. Yalnız sözlərdir. Biz də çox söz deyə bi lə rik, amma 
demirik, məsuliyyətli davranırıq. Azər bay canda hər hansı xarici ölkənin işti
rakına dair heç bir dəlil belə, yoxdur. Biz nə ediriksə, özümüz edirik. Bizim 
qabil ordumuz var. Ordumuzda kifayət qədər in san var, ehtiyatımızda ki
fayət qədər insan var dır. Mən qismən səfərbərlik elan etmişəm. Bu bizə ehti
yac olacağı təqdirdə ehtiyatda olan on minlərlə ada  mı cəlb etməyə imkan 
verəcək. Beləliklə, bizim bu na ehtiyacımız yox dur. Ermənistanın buna ehti
ya cı var, çünki Ermənistan əhalisinin sayı azalır, cəmi 2 mil yon nəfərdir. Ona 
görə də onlar özləri Yaxın Şərq dən insanları cəlb edirlər və bizim sübutumuz 
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var, təkcə erməni əsilliləri deyil. Yeri gəlmişkən, Ya xın Şərq dən gələnlərin 
erməni əsilli olması və ya qey rierməni əsilli olmasının heç bir fərqi yoxdur. 
Əgər kimsə xa ric dən muzdlu kimi döyüşməyə gəlirsə, bu nun la bey nəl xalq 
səviyyədə məşğul olunmalıdır. Bu itti hamlar tamamilə əsassızdır. Biz onları 
rədd edirik və dəlil lərin ortaya qoyulmasını tələb edirik.

S u a l: Siz də Ermənistanın gətirdiyi əcnəbi muzd lularla bağlı dəlilləri 
ortaya qoyacaqsınızmı?

C a v a b: Bizdə artıq bəzi kəşfiyyat mə lu matları var və bundan əlavə, dü
nən mənə gös tər di lər ki, in ter netdə videolar var, Yaxın Şərqdən olan in san
lar erməni əsgərləri ilə birlikdə oturub, onların for masını geyinib, onlarda 
Er mənistan milli bay rağı var, onlar birlikdə oturub müzakirə aparırlar. Səsi 
yoxdur, dü şünürəm ki, bu yetərlidir. Onlar buna görə məsu liy yət daşı malıdırlar.

S u a l: Diplomatiya nə vaxtsa işləyə bilərmi? Yox sa sizin üçün yeganə 
həll müharibədir?

C a v a b: Mən artıq demişəm ki, Er mə nis  tan bey nəl xalq hüquqa əməl 
etsə, ərazilərin bir his səsindən vaxt cədvəlinə müvafiq olaraq dərhal çıxmağa 
baş la sa – biz Azərbaycanın ərazi bütöv lüyünü bərpa et mə li yik – diplomatiya 
işləyə bilər. Yeri gəl mişkən, Er mə nistanda bu hökumət hakimiyyətə gəl mə
mişdən əv vəl biz danışıqlar masa sındakı məsələlə ri müzakirə edəndə ilk bənd 
o idi ki, münaqişə Azər baycanın əra zi bütövlüyü əsa sında həll olunmalıdır. 
Bu, bərpa olun malıdır. Bizim tələbimiz budur və düşünürəm ki, bunu tələb 
etməyə haqqımız vardır.

A p a r ı c ı: Azərbaycan Prezidenti İlham Əliyev, «ƏlCəzirə»yə müsa
hibə verdiyiniz üçün sağ olun.

İ l h a m  Ə l i y e v: Təşəkkür edirəm.
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AZƏRBAYCAN RESPUBLİKASININ 
SİLAHLI QÜVVƏLƏRİNƏ YARDIM 

FONDUNA İANƏ

3 oktyabr 2020-ci il, 10:40, Vətən müharibəsinin 7-ci günü

Azərbaycan Respublikasının Prezidenti İlham Əliyev və Birinci 
vitse-prezident Mehriban Əliyeva bir aylıq əməkhaqqı məbləğində vəsaiti 
Azərbaycan Res publikasının Silahlı Qüvvələrinə Yardım Fonduna ianə et-
mişlər.

Azərbaycan Respublikasının Silahlı Qüvvələrinə Yar dım Fondu Prezident 
Heydər Əliyevin 2002-ci il 17 avqust tarixli Fərmanı ilə yaradılıb. Fond Azər-
bay can Respublikası Silahlı Qüvvələrinin inkişafı və mad di-texniki bazasının 
möhkəmləndirilməsi məq sədilə for malaşıb.

Fondun əsasnaməsinə əsasən, Silahlı Qüvvələrin mad di-texniki və sosial 
bazasının möhkəmləndiril mə sinə maliyyə köməyi məqsədilə Azərbaycan əra-
zisində fəaliyyət göstərən hüquqi və fiziki şəxslər könüllü ödə mələr həyata 
keçirə bilərlər. 
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AZƏRBAYCAN RESPUBLİKASININ PREZİDENTİ, 
АLİ BАŞ KОMАNDАNIN RƏSMİ «TWİTTER» 

SƏHİFƏSİNDƏN

3 oktyabr 2020-ci il, 19:34, Vətən müharibəsinin 7-ci günü

Rəşadətli Azərbaycan Ordusu bu gün Madagizdə Azər bay  can bayrağını 
qaldırdı. Madagiz bizimdir! 

2020ci il oktyabrın 3dən Madagizin tarixi adını bərpa edirəm. Bundan 
sonra Suqovuşan adlan dırılır. 

Еşq оlsun Аzərbаycаn Оrdusunа! 
Qarabağ Azər bay candır!

ilham aliyev О 
@azpresident 

Rəşadətli Azərbaycan Ordusu 
bu gün Madagizdə Azərbaycan 

bayrağını qaldırdı. Madagiz bizimdir! 
2020-ci il oktyabrın 3-dən Madagizin 

tarixi adını bərpa edirəm. Bundan sonra 
Suqovuşan adlandırılır. 

 EEşşqq  oollssuunn  AAzzəərrbbaayyccaann  OOrrdduussuunnaa!!  
QQaarraabbaağğ  AAzzəərrbbaayyccaannddıırr!!  

AZ<!RВAYCAN ltESPUBLIКASI 
PREZIDENTININ ADMINISТRЛSIYASI 
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MADAGİZİN (SUQОVUŞАN) İŞĞALDAN 
AZAD EDİLMƏSİ MÜNASİBƏTİLƏ 
ALİ BAŞ KOMANDANIN TƏBRİKİ

3 oktyabr 2020-ci il, 19:35, Vətən müharibəsinin 7-ci günü

Azərbaycan Respublikasının Silahlı Qüvvə lərinin Ali Baş Komandanı, 
Prezident İlham Əliyev okt yabrın 3-də 1-ci Ordu Korpusunun komandiri Hik -
mət Həsə no vu Madagizin (Suqovuşan) işğaldan azad olun ması münasibətilə 
təbrik etmişdir. 

Ona tapşırıq verdi ki, Ali Baş Komandanın təb riklərini korpusun bü tün 
şəxsi heyətinə çatdırsın.

Hikmət Həsənov Ali Baş Komandana öz təşəkkü rünü bildirdi, Prezidenti 
əmin etdi ki, 1-ci Ordu Kor pusu Ali Baş Komandan tərəfindən qarşısında 
qoyul muş bütün vəzifələri şərəflə yerinə yetirə cəkdir.
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AZƏRBAYCAN RESPUBLİKASININ PREZİDENTİ, 
АLİ BАŞ KОMАNDАNIN RƏSMİ «TWİTTER» 

SƏHİFƏSİNDƏN

3 oktyabr 2020-ci il, 22:38, Vətən müharibəsinin 7-ci günü

Rəşadətli Azərbaycan Ordusu bu gün Tərtər rayonunun Ta lış, Cəbrayıl 
rayonunun Mehdili, Ça xırlı, Aşağı Maralyan, Şəybəy və Quycaq, Fü zuli ra
yo nunun Aşağı Əbdürrəh manlı kəndlərini azad etmişdir.

Еşq оlsun Аzərbаycаn Оrdusunа! 
Qarabağ Azərbaycandır!

ilham aliyev О 
@azpresident 

Rəşadətli Azərbaycan Ordusu bu gün 
Tərtər rayonunun Talış, Cəbrayıl rayonunun 
Mehdili, Çaxırlı, Aşağı Maralyan, Şəybəy və 

Quycaq, Füzuli rayonunun Aşağı 
Əbdürrəhmanlı kəndlərini azad etmişdir. 

EEşşqq  oollssuunn  AAzzəərrbbaayyccaann  OOrrdduussuunnaa!!  
QQaarraabbaağğ  AAzzəərrbbaayyccaannddıırr!!  

AZ<!RВAYCAN ltESPUBLIКASI 
PREZIDENTININ ADMINISТRЛSIYASI 
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TÜRKİYƏ RESPUBLİKASININ PREZİDENTİ
ZATİ-ALİLƏRİ RƏCƏB TAYYİB ƏRDOĞANA 

Hörmətli cənab Prezident!
Əziz qardaşım!
Sentyabrın 27də Ermənistan Azərbaycana qar şı növbəti hərbi təxribata 

əl atmışdır. Ermənistan si lahlı qüvvələri bir neçə istiqamətdən müxtəlif növ 
silahlardan, o cümlədən ağır artilleriyadan istifadə edərək, bizim yaşayış 
məntəqələrimizi, eyni za man da, hərbi mövqelərimizi atəşə tutmuşdur. Bu 
təxribat nəticəsində indiyə kimi hərbçilərimiz, 19 mülki şəxs, o cümlədən 
2 uşaq həlak olmuş, 55 mülki şəxs ya ra lan mışdır. Azərbaycan Ordusu əks
hücum əməliy yatı na başlamışdır.

Ermənistan ilk dəfə deyil ki, Azərbaycana qarşı hərbi təxribata əl atır. 
İyul–avqust aylarında törə dil miş hərbi təxribatlar, Azərbaycanın işğal olun
muş ərazilərində xarici ölkə vətəndaşlarının qeyriqanuni məskunlaşdırılması 
Ermənistanın öz təca vüz kar siya sə tindən əl çək mədiyini göstərir. Ermə nis
tan rəh bər liyi «Dağlıq Qarabağ Ermə nistandır və nöqtə» kimi bəyanatlarla 
danışıqlar prosesini mənasız et mişdir.

Ermənistanın Azərbaycana qarşı növbəti hərbi təx ribatının ilk 
saatlarından etibarən qardaş Tür kiyə Respublikası bütün səviyyələrdə bu 
xain təca vüz ak tını qətiyyətlə pisləmişdir. Sizin məsələyə dair çox açıq və 
sərt bəyanatlarınız bir daha Azərbaycanın öz haqq işində yalnız olmadığını 
göstərmişdir. Türki yə nin müvafiq dövlət qurumla rının rəhbərləri, parla
ment üzvləri və ictimaiyyət nümayəndələri də məsələ yə qəti və birmənalı 
mü nasibət bildirmişlər. Mən hər gün türk qardaş larımızdan çoxsaylı dəstək 
mək tubları alıram.

Bütün bunlar Azərbaycan–Türkiyə birliyinin növ bəti bariz nümu nəsidir və 
Azərbaycan xalqı tərəfin dən ən yüksək şəkildə qiymətlən dirilir. Bu dəstəyə 
gö rə Sizə və qardaş Türkiyə xalqına öz adımdan və Azər baycan xalqı adından 
təşəkkür edirəm.

Əziz qardaşım!
Üzvü olduğumuz Türk Şurası Ermənistan–Azər baycan, Dağlıq Qarabağ 

münaqişəsinin Azərbay ca nın suverenliyi, ərazi bütövlüyü və beynəlxalq sə 
viy yədə tanınmış sərhədlərinin toxu nul mazlığı əsa sında tezliklə həll olun
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masının vacib liyi ilə bağlı sentyabrın 28də bəyanat qəbul edib dir. Bu bəya
nata görə də Sizə öz minnətdar lığımı bildirirəm.

Sizə möhkəm cansağlığı, işlərinizdə uğurlar, qar daş Türkiyə xalqına daim 
əminamanlıq və fira vanlıq arzulayıram.

Hörmətlə,
İLHAM ƏLİYEV 

Azərbaycan Respublikasının Prezidenti

Bakı, 3 oktyabr 2020-ci il
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AZƏRBAYCAN XALQINA MÜRACİƏT 

4 oktyabr 2020-ci il, 21:30, Vətən müharibəsinin 8-ci günü

Əziz həmvətənlər!
Bu gün Cəbrayıl şəhəri və Cəbrayıl rayonunun 9 kəndi işğaldan azad 

edildi. Bu tarixi hadisə mü nasibətilə bütün Azərbaycan xalqını ürəkdən təb rik 
edirəm.

Cəbrayıl rayonunun və işğal olunmuş digər əra zilərin azad edilməsində 
fəal iştirak etmiş bütün əsgər və zabitlərimizi ürəkdən təbrik edirəm. Onla
rın qəh rəmanlığı, şücaəti nəticəsində bu gün bizim doğma torpaqlarımız 
bizə qayıdıb. Bu qanlı döyüş lərdə hə lak olmuş bütün şəhidlərimizə Allahdan 
rəhmət dilə yi rəm, yaralı hərbçilərimizə Allahdan şəfa diləyirəm.

Uzun illərdən sonra Cəbrayıl şəhəri azad edildi. Cəbrayıl bizimdir!
Dörd il bundan əvvəl Cəbrayıl rayonunun Cocuq Mər canlı kəndi yenidən 

qurulmağa başlanılmışdır. Uğur lu əməliyyat nəticəsində azad edilmiş yüksək
liklər imkan verdi ki, Cəbrayıl rayonunun Cocuq Mər   canlı kəndinə sakinlər 
qayıtsınlar. Gözəl qə səbə saldıq. Qəsəbənin açılışında demişdim ki, Cocuq 
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Mər canlı bizim yenilməz iradəmizin rəmzidir. Cocuq Mər canlı onu göstərir 
ki, heç vaxt Azər bay can xalqı işğal la barışmayacaq və bizim işğal edilmiş 
digər tor paq lara qayıdışımız məhz Cocuq Mərcanlıdan baş lamış dır. Hesab 
edirəm ki, bu gün Cəbrayıl rayonunun bö yük hissəsinin və Cəbrayıl şəhərinin 
azad edilməsi xü susi əhəmiyyət daşıyır.

Bilirsiniz, bir həftədir ki, Azərbaycan öz ərazi bü töv  lüyünün bərpası 
uğrunda mübarizə aparır. Döyüş meydanında əsgər və zabitlərimiz qəhrə
manlıq göstə rir, düşmənə sarsıdıcı zərbələr endirir, düşməni yerinə oturdur, 
düşməni torpaqlarımızdan qovur, canıqanı bahasına. Bu şərəfli missiya ta
rixdə öz yerini tapa caqdır.

Biz bu gün xalqımızın və dövlətimizin yeni tarixini yazırıq, şanlı tarixini 
yazırıq. Biz bu gün tarixi ədaləti bərpa edirik. Çünki Qarabağ torpağı bizim 
əzəli tari xi torpağımızdır. Azərbaycan xalqı əsrlərboyu bu tor  paqlarda yaşa
yıb, yaradıb, qurub, tikib. Ancaq uzun illər ərzində – 30 ilə yaxındır ki, er məni 
cəllad ları torpağımızı işğal edib, bizim bütün tarixi, dini, mədəni abidələrimizi 
darmada ğın edib dağıdıblar.

Biz bütün şəhərləri bərpa edəcəyik. Ermənilər tərə findən dağıdılmış bütün 
məscidlərimizi bərpa edəcə yik. Bu bölgələrə həyat qayıdacaq. Biz ermə
nilər tə rəfindən bizim tarixi adlarımızı dəyişdirib tarixi sax ta laşdırmaq, eyni 
zamanda, Azərbaycan xalqının ta ri ximədəni irsini silmək cəhdlərinə son 
qoy duq. Bi zim yaşayış məntəqələrinin tarixi adları bərpa edilir və bərpa edi
ləcəkdir.

Biz öz torpağımızda döyüşürük, vuruşuruq. Bizim ərazi bütövlüyümüz 
bərpa edilməlidir və biz haqq yolundayıq. Bizim əsgərimiz xilaskar əsgərdir. 
Çünki öz doğma dədəbaba torpağını işğalçılardan azad edir. Bu gün cəbra
yıllılar, əlbəttə, sevinc için dədirlər, necə ki, bütün Azərbaycan xalqı. Dünən 
bizim qədim yaşayış yerimiz – Suqovuşan qəsəbə miz işğaldan azad edildi. 
Bütün Azərbaycan xalqı bu tarixi hadi səni qeyd edirdi, birbirini təbrik edirdi, 
göz yaşlarını saxlaya bilmirdi. Bu, sevinc göz yaşlarıdır. Ötən əsrin 90cı il
lərinin əvvəllərində də Azər bay can göz yaş ları töküb. Ancaq o, məğlubiyyət 
göz yaşları idi, o, fa ciə göz yaşları idi.

Bu gün Azərbaycan xalqı sevinc içindədir. Cəb ra yıllılara və bütün Azər
baycan xalqına bu gün azad edilmiş yaşayış məntəqələrinin adlarını sada
lamaq istərdim. Bu gün şanlı Azərbaycan Ordusu aşağıdakı yaşayış mən
təqələrini azad edib: Cəbra yıl şəhəri, Karxulu kəndi, Şükürbəyli kəndi, Yuxarı 
Maralyan kəndi, Çərəkən kəndi, Daşkəsən kəndi, Horovlu kən di, Dəcəl kəndi, 
Mahmudlu kəndi, Cəfərabad kəndi.

Bu kəndlərin sakinləri, sizə müraciət edirəm, sizin həsrətinizə son qoyulur 
və bizim digər bütün qaç qın, köçkün soydaşlarımız bilsinlər ki, biz onları 
da onla rın dədəbaba torpaqlarına qaytaracağıq. Güc yolu ilə! Biz istəyirdik 
ki, bu məsələ danışıqlar yolu ilə həll olunsun, səbir göstərirdik. Danışıqlarda 
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həmişə əda lətli mövqedə olmuşuq, bizə mənsub olanı istəmişik. Başqasının 
torpağında heç vaxt gö zü müz olmayıb. Amma demişik ki, bu bizimdir, xal
qımızındır, mil ləti mizindir, bizə qayıtmalıdır, da nı şıqlar yolu ilə qa yıt malıdır. 
Amma bu danı şıqlar faktiki olaraq, mü naqişənin dondurulmasına gətirib 
çıxarmışdı. Yəni buna hesablanmışdı. 30 il ərzində danışıqlar gedə bi lərmi?! 
30 il ərzində Azərbaycan xalqını belə vəziy yətdə saxlamaq olarmı?! 30 il 
ərzində biz ümidlə yaşayırdıq ki, beynəlxalq birlik bu məsələni həll edə cək. 
Bu məsə lənin həlli ilə məşğul olan ölkələr, bey nəlxalq təş kilatlar öz sözünü 
deyəcək. Dünyanın ən ali beynəl xalq orqanı – BMT Təhlükəsizlik Şurası öz 
qət namə lərinin yerinə yetirilməsi üçün səy göstə rəcək. Bu qətnamələr 27 ildir 
kağız üzərindədir. 27 il ərzində biz bütün dövrlərdə – danışıqların bütün dövr
lərində konstruktiv mövqe göstərmişik, ədalətli möv qe gös tər mişik. Ancaq 
bunun müqa bilində nə gördük? Tə ca   vüzkar daha da azğınlaşıb. Təcavüz karın 
tamahı da ha da böyüyüb, bizim dədəbaba tor pa ğımıza göz di kib. Nəticədə 
işğal edilmiş bütün tor paqları qon dar ma «Dağlıq Qara bağ res pub likası»na aid 
edib, ye ni xəritələr dərc edib və bu xəritələrdə işğal edilmiş bü tün ərazilər 
Dağlıq Qara bağ kimi təq dim edilir. On dan sonra nə oldu? Ondan sonra bəyan 
etdilər ki, bir qarış torpağı Azər bay cana qaytar ma yacağıq.

Biz demişdik ki, axı bu, danışıqlar predmetinə zidd olan məsələdir. Axı 
danışıqlarda bizim əsas ümid verici məqamımız o idi və orada göstərilirdi ki, 
işğal edilmiş torpaqlar mərhələli yollarla Azər bay cana qaytarılacaq. Biz də 
buna razılıq vermiş dik ki, mər hə ləli yollarla qaytarılsın, sülh yolu ilə qaytarıl
sın. Bir mərhələdə 5 rayon qaytarılsın, ikinci mərhə lə də 2 rayon qaytarılsın, 
sonra azər baycanlılar Dağ lıq Qarabağa qayıtsınlar, Şuşaya qayıtsınlar, ondan 
sonra Azərbaycan və erməni xalqları birlikdə yaşa sın lar, necə ki, vaxtilə biz 
yaşa mışıq. Bu, ədalətli möv qedir. Bu, beynəlxalq hüququn bütün normala
rı na uyğun olan bir möv qedir. Biz nə istəmişik ki? Bu nu istəmişik və buna 
haqqımız çatırdı və çatır. Am ma nə gördük?! Gör dük ki, Azərbaycan xalqının 
ira dəsini sındırmaq istəyirlər. Gördük ki, bizə qarşı yeni müharibə açılır, bizi 
yeni müharibə ilə hədələ yirlər. Gördük ki, iyul ayında heç bir səbəb olmadan 
bizim Tovuz şəhərimiz və digər yaşayış məntəqələri miz atə şə tutuldu, hərb
çilərimiz həlak oldu, mülki vətəndaş həlak oldu. Gördük ki, avqust ayında 
diver siya qru pu göndərildi və o diversiya qrupunun başçı sı zərər sizləşdirildi, 
saxlanıldı. 

İndi ifadələr verir, deyir göndərilib ki, terror akt la rı törətsin. Budurmu 
da nışıqlar prosesinə sadiq lik?! Son ra isə Ermənistanın baş naziri cəfəng 
fikir lər or ta  ya atır, tarixi saxtalaşdırır, öz xalqını, beynəlxalq ic ti ma iy yəti 
aldatmağa çalışır. Bir il bun dan əvvəl o, «Qa ra bağ Ermənistandır və nöq tə» 
deməklə, bütün da nı şıq lar prosesinə zərbə vur du, onu mənasız etdi. Da  nı
şıq ların formatını dəyiş dirmək cəhdləri – qon dar  ma, oyun caq xunta rejimi 
ilə Azərbaycanın da nı şıq   lar apar malı оlduğunu söy ləməsi danışıqlar prose
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si nə ta ma  mi lə ziddir. Adekvat cavab aldımı? Mən Minsk qru pu nun həmsədr 
ölkələrinə, həmsədr olan sə firlərə, di gər beynəlxalq təşkilatlara, Avropa 
İtti fa qının nü ma yən  dələrinə dəfələrlə demişdim ki, Ermə nis tana tə sir edin, 
sanksiyalar tətbiq edin, təzyiq edin. Belə ol maz. Əgər güclü təsir olmasa, 
Ermənis tan daha da az ğınla şa caq, daha da quduracaq, yeni iddialar or ta ya ata
caq. Eşitmədilər məni. Mən istə yirdim bu mə sə lə sülh yolu ilə həll olunsun. 
Eşitmə dilər. Hesab edir dilər ki, Azərbaycan xalqı və mən – Azərbaycan Pre
zidenti bu vəziyyətlə barışacağam?! Hesab edir di lər ki, bizim mü qəddəs 
şəhərimiz olan Şuşa erməni tap dağında qalacaq, mən bununla barı şacağam?! 
Azər baycan xal qının tarixinə zərbə vuran erməni cəl lad ları ilə biz danışıqlarmı 
apar ma lıyıq? Azərbaycan xal qı təhqir edildi, Şuşada qon darma rejimin başçısı 
özü nə «and iç mə məra simi» keçirdi. Baxım görüm, in di andiçmə mərasimi 
harada keçiri ləcək, yas məra si mini keçirə cək! İndi qaçıb siçan ki mi gizlənib. 
Çıxsın orta lığa! Ermənistanın baş naziri gedib Şuşada, Cıdır düzündə rəqs 
edir, hesab edir ki, biz bununla barışa ca ğıq?! Səhv edir! Heç vaxt biz bununla 
barışmaya cağıq. Qondarma «Dağlıq Qara bağ res pub lika sı»nın parla mentinin 
Şuşaya köçürül məsi nə deməkdir?! Yenə də Azərbaycan xalqını təh qir etmək 
cəhdidir. Cəb rayıla Ermənistandan yeni yolun çəkilməsi nə demək dir?! O de
məkdir ki, orada qanunsuz məskun laş  ma aparı la caq. Artıq Livandan, başqa 
yerlərdən er məniləri gə tirirlər, köçü rür lər bizim qədim şəhəri mizə, Şuşada 
yer ləş dirirlər, televiziyada göstərirlər, beynəlxalq kon   ven  siyaları pozurlar, 
Ce nev rə Kon ven siyasını tap dalayırlar. Bunlara söz de yən var?! Tapşırıq ver
mi şəm bütün bizim xarici diplomatik or qan lara – mə sə lə qaldırın, BMTdə, 
ATƏTdə, Av ro pa İttifa qında, başqa təşkilatlara, deyin ki, bu qanun suzluq
dur! Qanunsuz məskunlaş ma cinayət dir! Bu na reaksiya oldu?! Minsk qrupu 
bir açıqlama ver dimi?! Vermədi! Avropa İttifaqı ver dimi?! Ver mə di! Dedi ki, 
bu bizi maraqlandırmır. Maraq landır mır  sa, indi də maraq landırmasın. İndi 
nə əlayağa düş  müsünüz? İndi nə hoqqalardan çıxır sınız? Azər bay  cana qarşı 
iftiralar irəli sürülür, bəzi ölkələr, Avropa ölkələri bizi ittiham edir. Getsinlər 
güzgüyə bax sınlar. Bu ittihamların heç bir əsası yoxdur.Yохsа kimsə imkan 
verməz ki, Azərbaycan Dağ lıq Qarabağı fəth etsin. Dağlıq Qa rabağ bizim dir, 
bizim torpağımızdır, biz oraya qa yıtmalıyıq, qayı dırıq və qayıdacağıq!

Ona görə indiki vəziyyətdə birinci günahkar Ermə nistan rəhbərliyidir. Eyni 
zamanda, bu mə sələyə bi ga nə yanaşan və daim Ermənistanın tərə fini saxlayan 
və bu işğalı əbədi etmək istəyən bəzi ölkələrin dairə ləridir. Azərbaycan özü 
bu məsələni həll edir və mən 27 sentyabr hadisələrindən əvvəl Er mənistana 
demiş dim, gəl təkbətək vuruşaq. Baxaq kim kimdir! İndi nə oldu? Paşinyan 
hər gün bir dünya liderinə zəng edir. Hər gün! Mən heç kimə zəng etməmişəm, 
heç bir liderə zəng etmə mişəm. Təmaslarım olub, mənə zəng ediblər. Amma 
o, adam qalmayıb ki, zəng et mə sin, yalvarmasın, emissar göndərməsin, ağ
lamasın, on ların ayağına yıxılmasın. Bax, budur bunun sonu. Əgər bizimlə 



İLHAM ƏLİYEV                                              İnkişaf – məqsədimizdir

64

normal dildə danışsaydı, bizim mü qəd dəs şəhərimizi mundarlamasaydı, əl
bəttə, biz ümid lərlə yaşayıb çalışardıq ki, bu məsələ danı şıqlar yolu ilə həll 
olunsun. Amma hər addım təx ribat, hər ad dım təhqir və hesab edir ki, biz 
bunun la barışacağıq?! İndi biz göstərdik kim kimdir. İti qovan kimi qovu ruq 
onları! Azərbaycan əsgəri onları iti qovan kimi qovur! İşğal edilmiş torpaq
larda Azərbaycan bayrağı qaldı rılır! Onların sən gər lərində Azərbaycan əsgəri 
dayanır! Onların postları bizim əlimizdədir! Onların tanklarını biz sürürük! 
Onların digər silahlı texni kası bizim əlimizdədir, yük maşınları bizim əlimiz
də dir! Biz xilas kar missiyamızı icra edirik və edəcə yik!

Ermənistan rəhbərliyi yaxşı düşünsün, hələ ki, gec deyil. Bizə yeddi şərt 
irəli sürür. Sən kimsən ki, bizə şərt qoyasan?! İndi baxım görüm nə şərt qoyursan 
bizə! Yıxılıb diz çöküb yalvarırsan ki, atəşkəs bərpa olunsun. Atəşkəs Er
mənistanın baş nazirinin xahişi ilə 2 il ərzində bərpa olunmuşdu. Məndən 
xahiş et miş di ki, daxildə vəziyyət ağırdır, oradanbura dan məni sıxırlar, mənə 
vaxt verin, mən bu məsə ləni həll edəcəyəm, mən yeni fikirlərlə gəlmişəm. 
Mən keçmiş də nə olub hamısının üstündən xətt çəkmişəm, imkan verin, vaxt 
verin. Dedim yaxşı. Nə oldu? Bir ildən sonra çıxış edib deyir ki, «Qarabağ 
Ermənistandır». İndi desin «Qarabağ Ermənistandır». İndi mənə olan zənglər 
əsnasında gedən söhbətlər, əlbəttə ki, konfidensial xarakter daşıyır və bəzi 
hallarda indi soruşurlar, bəs sizin şərtiniz nədir? Mənim şərtim bir dir – çıxsın 
bizim torpaqlarımızdan, çıxsın, qarşıdur ma da yansın. Amma sözdə yox, 
əməldə. Desin ki, mən Azərbaycanın ərazi bütövlüyünü tanıyıram, necə ki, 
baza prinsiplərində bu, təsbit edilib. Desin ki, mən işğal edilmiş torpaqlardan 
qoşunlarımızı çıxaraca ğam, necə ki, baza prinsiplərində bu, təsbit edilib. 



ZƏFƏR

65

De sin ki, mən Azərbaycan xalqından üzr istəyirəm və desin ki, Qarabağ Er
mənistan deyil. Sonuncu şərt bu dur ki, qrafik versin, işğal edilmiş torpaq
lardan er məni silahlı qüvvələrinin çıxarılması cəd vəli verilsin bizə. Onda biz 
atəşkəs rejimini bərpa edə cə yik. Halbuki indi şiddətli döyüşlər getdiyi za man 
bu nu etmək çətindir. Çünki biz da yansaq, onlar da yan mayacaq. Amma hər 
halda, bunun üzərində işlə mək olar. Yoxsa ki, siz daya nın, onlara vaxt ve
rin. Nəyə vaxt verək? Vaxt verək ki, güc toplasınlar? Vaxt verək ki, yenə də 
adam toplasınlar, bizə hücum et sinlər? Bizi belə sadəlövh sayırlar bunlar? 
Vaxt verin ki, bunlar gəlsinlər danı şıqlara. Mən nə lazım dır dedim, vəssalam.

Bu gün Cəbrayılın işğaldan azad edilməsi Ermə nis tana, onun havadarlarına 
dərs olmalıdır. Mən ha disələrdən əvvəl demişdim. Orada təxribat törət di, dərs 
verdik, dərs olmadı. Burada təxribat törət di, dərs verdik, dərs olmadı. Nə
hayət, bu dəfə təx ribat törətdi, dərs verdik, indi dərs oldu.

Biz haqqədalətin tərəfindəyik. Biz tarixin ən şə rəfl i anlarını yaşayırıq. 
Azərbaycan xalqı qədim xalq dır. Bizim tariximizdə bir çox şərəfli anlar olub, 
ha disələr olub, qələbələr olub. Onların sırasında bugün kü ha di  sələr xüsusi 
yerdədir. Biz ədaləti bərpa edirik, ərazi bütövlüyümüzü bərpa edirik, Azər
baycan xalqı nın ümidlərini doğrulduruq və bundan sonra da doğ rul da cağıq. 
Biz haqlıyıq, biz Zəfər çalacağıq! 

Qarabağ bizimdir, Qarabağ Azər bay candır!
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SİLAHLI QÜVVƏLƏRİN ALİ BAŞ KOMANDANININ 
CƏBRAYIL ŞƏHƏRİNİN VƏ RAYONUN 9 KƏNDİNİN 

İŞĞALDAN AZAD OLUNMASI MÜNASİBƏTİLƏ 
GENERAL-MAYOR MAYİS BƏRXUDAROVА 

VƏ GENERAL-MAYOR HİKMƏT MİRZƏYEVƏ 
TƏBRİKİ

4 oktyabr 2020-ci il, 21:55, Vətən müharibəsinin 8-ci günü

Azərbaycan Respublikasının Silahlı Qüvvələrinin Ali Baş Komandanı, 
Prezident İlham Əliyev oktya brın 4-də Birlik komandirləri – general-mayor 
Mayis Bər xudarovu, general-mayor Hikmət Mirzə yevi və onların rəhbərlik 
etdikləri şəxsi heyəti Cəb rayıl şəhərinin və Cəbrаyıl rayonunun 9 kəndinin 
işğaldan azad olunması müna sibətilə təbrik etmişdir. 

Onlara tapşırıq verdi ki, Ali Baş Komandanın təb riklərini korpus ların 
bütün şəxsi heyə tinə çatdırsınlar. 

Mayis Bərxudarov və Hikmət Mirzəyev Ali Baş Ko mandana öz təşəkkürlərini 
bildirdilər, Prezidenti əmin etdilər ki, qarşıya qoyulmuş bütün vəzifələri bun-
dan sonra da şərəflə yerinə yetirəcəklər.
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«ƏL-ƏRƏBİYƏ» TELEVİZİYA KANALINA MÜSAHİBƏ

4 oktyabr 2020-ci il, 23:00, Vətən müharibəsinin 8-ci günü

A p a r ı c ı: Əvvəllər soyuq müharibə olmuş bu mü  na qişə indi Azərbaycanı 
və Ermənistanı alova bü rü  yüb. Bu müharibə keçmişdən qaynaqlanır və indi 
ar til le riya mərmilərinin səsi eşidilir. Dağlıq Qara bağ ye  ni dən gündəmə gəlib, 
müharibə Qarabağdan və bey  nəl xalq tərəflərin müdaxilələrindən kənara doğ
ru ge niş lə nir, regional müharibəyə çevrilməklə bağlı xə bər  dar lıqlar möv
cuddur. Münaqişənin həll yolu, bey nəl xalq müdaxilələr bizim Azərbaycan 
Respublika sı nın Prezi denti İlham Əliyev ilə müzakirəmizin möv zu  su olacaq. 
Canlı yayımımıza Bakıdan Prezident İlham Əliyev qoşulur. Xoş gəlmisiniz, 
cənab Prezident.

İ l h a m  Ə l i y e v: Təşəkkür edirəm.
S u a l: Cənab Prezident, biz son günlərdə in ki şaf edən hadisələrdən, 

Ermənistan və Azərbay can ara sında olan böhrandan başlayacağıq. Bu 
eskalasiya nın baş lan ğıcı necə oldu?

C a v а b: Sentyabr ayının 27də Er mə nis tan bizim hər bi mövqeləri mizə 
və mülki şəxs lərimizə hücum et di. Mülki şəxslərimiz bu hücum dan əziyyət 
çəkmişlər. Mülki şəxslərimiz arasında qur ban  lar vardır. Bu sə hə rə olan məlu
mata əsasən, 22 mülki şəxs öldü rü lüb və 73ü yaralanıb. Əf sus lar ol sun ki, 
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bu gün bizdə ye nə sadə kəndlilə rimiz ara sında onlarla yaralı və qət lə ye
tirilənlər vardır. Biz cavab tədbiri görməli idik və bizim cava bımız adek vat 
ol du. Biz əkshü cu ma başladıq və bu əkshücum nəticəsində Azər bay ca nın 
işğal olunmuş ərazilərində yerləşən Ermə nis tanın atəş mövqelərini susdura 
bildik. Biz əra zi lərin bir qis mini, bir neçə kəndi azad edə bildik və bu gün 
27 il Ermənistanın işğalı al tında olan Cəbrayıl şəhərini azad etdik. Bizim 
uğur lu hərbi əməliyyatı mız davam edir. Biz torpaqlarımızı azad etmək və 
ərazi bütöv lü yü müzü bərpa etmək üçün tamamilə qətiyyətliyik.

S u a l: Prezident Əliyev, açıq-aşkar görünür ki, Azər baycan və Er mə-
nistan arasında hadisələrin ge dişi nə  za rətdən çıxır, bu hərbi əməliyyatların 
ge niş  lən mə si nin hər hansı bir həddi varmı?

C a v a b: Hadisələrin nəzarətdən çıxdı ğını düşün mü rəm, vəziyyət Azər
baycan Ordusunun nə zarəti al tın dadır. Biz hazırda hücum əməliyyatını həyata 
ke çi ririk, bizim məqsədimiz ərazilərimizi azad et mək dir. Mən vasitəçilərə 
təklif etdim və Ermənis tan xal qı na da müraciət etdim ki, işğala görə öz hö
ku mətini məsuliyyətə cəlb etsinlər və işğalı dayandır sın lar. Er mənistan buna 
razı olarsa, demək olar ki, 30 il ərzin də qanunsuz olaraq öz nəzarətində sax
ladı ğı işğal edil miş əraziləri boşalt mağa başlasa, müha ri bə daya nacaq. Bizə 
müharibə lazım deyil. Biz 1992ci ildən bəri danışıqlar pro sesində iştirak 
edirdik. De mək olar ki, bu 30 il ərzində danışıqlar masasında sıfır irəliləyiş 
olmuş dur. Ermənistan ərazilərimizdən qo şun ların tam, dərhal və qeydşərtsiz 
çıxarılmasını tələb edən Bir ləşmiş Millətlər Təşkilatının qətnamələ ri ni icra 
etmək istəmirdi. Əksinə, onların hərbisiyasi rəh bər liyi yeni torpaqları işğal 
etməyə cəhd edirdi. On lar Azərbaycana qarşı hücuma keçməyə cəhd edir  
di lər və iyul ayında faktiki olaraq, yeni hər bi hü cuma keç  dilər. Beləliklə, 
biz özümüzü, insanla rı mızı müda fiə etməli idik və dünyanın bütün ölkələri 
tərəfindən ta nınan, Azərbaycanın beynəlxalq səviy yə də tanınan ərazi bü töv
lüyümüzü bərpa etməli idik.

A p a r ı c ı: Prezident Əliyev, əgər Ermənistan Si zin təq dim etdiyiniz 
bu təşəbbüsə cavab verməsə, bu es ka la siya davam edəcək, mülki şəxslərin 
həyatı üçün qor xu lar olacaq və bunun bədəli çox yüksək olacaqdır.

İ l h a m  Ə l i y e v: Ermənistan təkcə mülki əha li nin yaşadığı kənd ləri 
ağır artilleriyadan istifadə edə rək atəşə tutmaqla yox, eyni zamanda, işğal 
olun muş əra zilərdə əcnəbilərin qanunsuz məskun laş ma sını tə min etməklə 
Cenevrə Konvensiyasını kobud şə kil də po zur. Biz ərazilərimizin azad olun
masını is tə  yi rik, biz iki ölkə arasında olan müna qişənin həllini tap ma ğa imkan 
yaratmaq üçün mandatı olan vasi təçilərə çox güvənirdik. Lakin danışıqlar 
masasında kon struk  tiv yanaşma nüma yiş etdirmək əvəzinə, Er mə nis tan iyul 
ayında bizə qarşı hərbi hücuma keçdi və biz onlara adekvat cavab verdik. 
Onlar terror akt ları tö rətməyi plan laşdıran diversiya qrupunu gön dər di lər və 
bu diver siya qrupunun başçısı yaxalan  dı. İndi o, ifadə verir. Sentyabr ayında 
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isə onlar bizim kənd lə rimizi və şəhərlərimizi artil le riya bom bard ma nı na tut 
dular. Münaqişə bölgəsinə yaxın ya şa yan sı ra vi azər baycanlıların 500dən 
çox evi tama mi lə da ğı dılıb və ya onlara ziyan də yib dir. Bu na görə Er mə
nis tan bu təcavüzkar hərəkətləri da yan  dır  malıdır, on lar qo şun larının bizim 
ərazilərimiz dən çı xa rıl ma sı nı üzər lə ri nə öhdəlik götürməlidir lər. On lar işğal 
olun  muş əra zi lərdən qoşunların çı xa rıl ması ilə bağlı vaxt cəd və li ni bizə təq
dim etmə lidirlər. Onla rın «Qa ra bağ Ermə nis tandır» deyən baş naziri indi de
məlidir ki, «Qa ra bağ Ermənistan deyil» və bundan sonra, əl bəttə ki, biz bu 
düşmən çiliyə son qoy mağa və atəşkəs rejimini bərpa et məyə hazır ola cağıq.

S u a l: Lakin Prezident Əliyev, «Əl-Ərəbiyə» va si tə silə Ermənistan 
prezidenti danışıqlar haqqında da nış dı və o dedi ki, münaqişə danışıqlar 
yolu ilə həll olun ma lıdır. Siz buna nə cavab verərdiniz?

C a v a b: Mən razıyam. Mən həllin da nı şıqlar va si təsilə olduğunu düşü
nürəm. Lakin danı şıq ların məğ zi olmalıdır. Ermənistanın «Qara bağ Er mə
nis tan dır» deməsi – onların baş naziri bunu söy ləyib – mü naqişənin həlli 
prinsiplərini fak tiki ola raq məhv et di. Çünki həmsədr ölkələri Rusiya, Amerika 
Bir ləşmiş Ştatları və Fransa olan ATƏTin Minsk qru pu – onlar danışıqlar 
zamanı illər ərzində müna qi şənin həlli üçün prinsipləri hazırlayıblar və regionu
muzda dayanıqlı sülhə nail olmaq üçün birinci addım işğal olunmuş ərazilərin 
boşaldılmasıdır. İki il bun dan əvvəl dövlət çevrilişi və Corc Soros tərəfindən 
maliyyələşdirilmiş «inqilab» nəticəsində hakimiyyətə gəlmiş Ermənis tanın 
baş naziri «Qarabağ Ermənis tandır» deyəndə o danışıqların məğzini məhv edir. 
Da  nışılası heç bir şey qalmır. Buna görə Ermənis tanda hakimiy yətdə olan baş 
nazir öz destruktiv dav ranışı, hərbi toq quşmaya gətirib çıxarmış hərəkətləri 
barədə ciddi şəkildə düşünməlidir. Biz 28 ildir ki, da nı  şıqlar prosesində idik 
və mənim Ermənistanın iki sa biq prezidenti ilə danışıqlar təcrübəm var idi. 
Biz həll yolunu tapmaq üçün nisbətən məqbul şəkildə iş lə yirdik, biz kiçik 
addımlar atırdıq. Biz vasitə çilərlə bir likdə münaqişənin həlli üçün əsas prin
sipləri işlə yib hazırlayırdıq. Sonra iki il bundan əv vəl siyasi hə yatda heç bir 
təcrübəsi olmayan, bütün həyatı bo yu hətta kiçik bir şirkətin rəhbəri olma
yan, geosi ya sət, beynəlxalq münasibətlər haqqında heç bir anla yışı olmayan, 
küçədən olan bir şəxs hakimiyyətə gəlir və öz ölkəsini dağıtmağa baş layır. İndi 
Ermənistan böh ran vəziyyətindədir. O, əsas siyasi partiyanın rəh bə rini həbs 
edir. O mənim müxtəlif dövrlərdə danı şıq lar üzərində çalışdığım iki sabiq 
prezidentə qarşı ci na yət araş dırmasına başlayır. O, tamamilə despotik bir re
jim yaradır və danışıqları məhv edir. Biz nə etmə li yik? O, azərbaycanlılara 
qarşı təhqiramiz bəya nat lar ve rir, o, təhrikedici addımlar atır və vasitə çi lə rin 
öz lə ri ni, yumşaq desək, bu qəribə davranış çox çaş dır mış dır. O, danışıqlar 
prosesini məhv edir. Ona gö rə mən hesab edirəm ki, danışıqlara geri qayıtmaq 
üçün bi rinci Ermənistanın baş naziri «Qarabağ Er mə nis tan deyil» deməlidir, 
çünki «Qa rabağ Ermənis tandır» ifa dəsi yalandır, Qarabağ Azərbaycandır! 
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O, tor paq la rın sahibi olan bizə onların qaytarılmasını təmin edən 20 il ərzində 
işlənib hazırlanmış prin siplərə sa diq qaldığını deməlidir. Bu çirkin hərbi 
hücuma keç dikdən sonra o bizə şəhərlərimizdən qo şun ların çıxa rıl ması üzrə 
vaxt cədvəlini verməlidir və belə olan halda, biz savaşı dayandırmağa hazırıq. 
Əks halda, biz bunu güc yolu ilə edəcəyik, biz ərazi bütöv lü yü müzü güc yolu 
ilə bərpa edəcəyik və ona yerini gös tərəcəyik.

S u a l: Prezident Əliyev, tərcümə olduğuna görə mü daxilə edə bil-
mirdim, lakin cavabınızla bağlı şərh vermək istədiyim üç məsələ vardır. 
Birincisi, Siz Ermənistanın böhran vəziyyətində olduğunu dediniz. Lakin 
biz erməni xalqının öz rəhbərliyini dəstəklə diyini görürük və onlar ölkə 
rəhbərliyinin onları necə müdafiə etməsini alqışlayırlar. İkincisi odur 
ki, Er mə  nistanın «Qarabağ Ermənistan deyil» deməsi əra zi lər dən çıx-
ması üçün yeganə şərtdir, yoxsa danışıq lar ma sasına qayıtmaq üçün baş-
qa şərtlər və ya ilkin şərtlər vardır? Üçüncüsü, vasitəçilərin haqqında 
danış dığınız və ya çaşqınlıq yaşadığınız ölkələr hansılar dır?

C a v a b: Ölkələr haqqında artıq mən de   dim, ATƏTin Minsk qrupu. 
ATƏTin Minsk qru    pu nun həmsədr ölkələri Rusiya, Amerika Bir ləş miş Ştat
ları və Fransadır. Bu qrupun nümayən dələri ilə son illər ərzində təmaslarımda 
bizim fikir müba diləsi apar maq imkanımız olub və nə mən, nə də on lar da nı  
şıq ların irəli aparılması üçün nəyin edil mə sinin müm  kün olduğunu bilmirdik. 
Çünki bildiyiniz kimi, da nışıq ların prinsip və formatı müəy yən olun  muşdur. 
Bu, Azərbaycan tərəfindən bir tə rəfli qay   dada müəy yən olunma mışdır. Bu, 
vasitə çi lər tə rə findən təklif olun muş dur və iki ölkə – Azər baycan və Ermə
nis tan tə rə  fin dən qəbul olunmuşdur. Danışıq la rın formatı Azər bay can və 
Ermənistandır, bu, iki öl kə arasında müna qişədir. Ermənistanın baş naziri bu 
for matın qəbuledilməz olduğunu dеyir və Azər bay ca nın Ermə nis  ta nın özü də 
daxil olmaqla, heç bir dün ya ölkə si nin tanı madığı qondarma «Dağlıq Qara
bağ respubli kası» ilə danışıqların aparılmasını istəyir. Bu, danı şıq ları pozmaq 
üçün qəsdən edilmiş bir hə rə kət idi, çünki o bilirdi ki, nə biz, nə də vasitəçilər 
bu nu qəbul etməyəcək. Vasitəçilər – Rusiya, Ameri ka Bir   ləşmiş Ştatları və 
Fransa bunu rədd etdilər. Sonra o dedi ki, «Qarabağ Ermənistandır». Bunu 
onun sə ləfl  ərindən heç biri əvvəllər deməmişdi. Onla rın heç bi ri. Çünki bu, 
danışıqların sonu de mək dir. Çünki da nışıqların mahiyyəti ərazini sülh yolu 
ilə, danışıq lar vasitəsilə Azərbaycana qaytar maq və son ra Dağ lıq Qarabağda 
azərbaycanlı və erməni icması arasın da normal bir gəyaşayışı təmin etməkdir. 
Çünki mü ha ribədən əvvəl, Ermənistan bizim ərazilərimizi işğal etməzdən 
əvvəl Dağlıq Qa rabağ əhalisinin 25 faizi azər bay can lı lar idi. Lakin bu gün 
Dağlıq Qara bağla ya naşı, er mə ni əha linin mövcud olmadığı, 700 min dən çox 
azər  bay canlının yaşadığı Dağlıq Qarabağ ət ra fındakı 7 ra yon işğal altındadır. 
Onların ha mısı di dər gin dü şüb, evlərinin hamısı dağıdılıb. Bütün tarixi abi
də lə ri miz, o cümlədən məscidlərimiz er məni bar bar ları tə rə findən dağıdılıb 
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və indi biz irəliləyişə ya xın   laş dı ğı mız bir vaxtda Ermənistan höku mətində 
də yişiklik olur, siyasətlə heç bir əlaqəsi olmayan yeni in  sanlar, ye ni komanda 
hakimiyyətə gəlir, bu de struk  tiv bə ya nat ları verir və addımları atır, bizə qarşı 
hərbi təca vüzə baş layır. Biz nə etməli idik? Özü müzü müdafiə et məli idik. 
Biz məhz bunu etdik və əra zi bütövlü yümüz bərpa olunanadək biz bunu edə
cəyik.

S u a l: Prezident Əliyev, Rusiya və Fransa Tür kiyə üzərindən Suriya-
dan gələn muzdlularla bağlı Sizə qarşı ittihamlar irəli sürür. Siz buna 
necə cavab verərsiniz?

C a v a b: Biz bunu tamamilə rədd edi rik. Son 10 gün ər zində, ötən həftə 
Fransa Pre zidenti mənə iki dəfə te le fon zəngi edib. Mən ona dedim ki, bizə 
dəlil verin. Bi zim ərazimizdə guya suriyalı döyüş çülərin olma sı na dair heç bir 
dəlil yoxdur. O mənə sentyabrın 27də zəng edəndə mən ondan soruşdum və 
o vaxtdan bu ya na məndə heç bir dəlil yoxdur. Əgər belə dəlilləri var sa, niyə 
bizə təqdim etmədilər? Sonra o mənə bir ne çə gün əvvəl zəng edəndə bu mə sə
ləni yenidən qal dır  dı. Dedi ki, onlarda kəşfiyyat məlumatı vardır. Mən dedim 
onu bizimlə paylaşın. Heç bir dəlil və sü but təqdim etmədən ölkəni ittiham 
et mək doğru deyil və bu gün mən bu qəbuledilməz ittihamla bağlı Fran sa  dan 
bir dəlil belə, almamışam. Azərbaycan torpa ğın  da əcnəbi döyüşçülər yoxdur 
və mən Fransa Prezi den  tinə dedim ki, bizim ordumuz, demək olar ki, 100 min 
nəfərdən ibarətdir. Bizim indi döyüş zo na sında etdiyimiz internetdə göstə
rilir. Bi zim müasir dronlarımızın erməni tanklarını və hava hücumuna qarşı 
sistemlərini necə dağı tdığını hər kəs görə bilər. Ordumuz bir kəndin ardınca 
o birini azad edir. Uzun illər ərzində işğal altında olan torpaqlarda bayra ğı mız 
qaldırılır. Beləliklə, bu ittihamlar tama milə əsas sızdır.

Sizə deyə biləcəyim digər bir məsələ ondan iba rət dir ki, ermənilər başqa 
bir feyk xəbər yayıblar ki, Tür kiyəyə məxsus F16 Ermənistanın Su25 
təyyarəs i ni vu rub. Bu, feyk xəbər idi. Bu feyk xəbər mediaya təq dim olundu. 
Siyasətçilər, avropalı siyasətçilər bu feyk məlumatı istifadə etməyə başla
dılar və indi sübut olu nan da ki, bu, baş verməyib, heç kim üzr belə istə mə
di. Mən bizi ittiham edən lərdən üzrxahlıq tələb edi rəm. Mən onlardan məsu
liyyətli olmağı, söy lə diklə ri nə nəzarət etməyi tələb edirəm. Biz ittiham lara 
dözə cək ölkə deyilik. Biz təhqirə dözəcək ölkə deyilik. Əgər biz düşündüyü
müzü deməyə başlasaq, zənnim cə, hə min ölkələrdə çoxlu çaxnaşma olacaq. 
Onlar Azər bay candan əl çəkməlidirlər, onlar region dan əl çəkmə li dirlər. Biz 
burada öz torpağımızdayıq. Bizim torpa ğı mız işğal olunub. Əgər Fransa 
Dağlıq Qarabağ üçün öz mü qəd dəratını təyinetmə istəyirsə, qoy onlar, demək 
olar ki, sakinlərinin yarısı erməni lər dən ibarət olan Marsel şəhərini onlara 
versinlər və on lara Dağ lıq Qarabağ respublikası elan etməyə ica zə versinlər 
və qoy onlara müstəqillik versinlər. Qoy Korsikaya müstəqillik versinlər, 
qoy basklara müstə qillik ver sin lər. Niyə onlar bizdən Dağlıq Qarabağ üçün 
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müstə qillik tələb edirlər? Onların bunu bizdən tələb etməyə nə haqqı var? 
Onlar bu ittihamları da yan  dırmalı dır lar. Azərbaycana hücum etməyi və nüfu
zumuza xələl gətirməyi dayandırmalıdırlar. Əgər biz muzdlular və terrorçular 
barədə danışmağa baş la saq, düşünürəm ki, bizi günahlandıranlar özləri çox 
utancverici vəziy yə tə düşəcəklər. Yaxşı olar ki, onlar bizi günahlan dırmazdan 
əvvəl güz güyə baxsınlar.

S u a l: Bəziləri hesab edir ki, bu böhran geniş lənsə, si zin torpaqlarınız 
savaş meydanına çev riləcək və bu si zin xeyrinizə olmayacaq. Bu bir növ, 
sizin tor pağı nız da marionetlər müharibəsinə bənzə yir. Siz qorx mur su-
nuz ki, bu, regionlar arasında mübarizə olar?

C a v а b: Xeyr, marionetlər müharibəsi yox  dur. Azərbaycan müstəqil öl
kədir. Bizim müstə qilliyimiz bütün beynəlxalq ictimaiyyət tərəfindən ta nı
nır. Azər baycanın beynəlxalq arenada çox güc lü mövqeyi vardır. Mən bizim 
nailiyyətlərimizlə bağlı sizə cəmi iki misal gətirə bilərəm. Bir neçə il bun
dan əvvəl 155 öl kənin dəstəyi ilə Azərbaycan BMT Təhlü kə  sizlik Şu rasına 
seçildi. Bu bizim müstəqil siyasə timiz sayə sin də və ölkəmizin beynəlxalq 
ictimaiy yətin çox mə su liy yətli üzvü olması sayəsində oldu. Bu il biz Bakı
da 120 ölkənin iştirakı ilə «Qoşulmama Hərə ka tı»nın Sammitini keçirdik və 
Azər baycan «Qoşul ma ma Hə rəkatı»na sədrliyi üzə rinə götürdü. Bu şə rəfl i 
vəzifə 120 ölkənin yekdil qərarı ilə Azərbaycana hə va lə oldu. Marionet ölkə 
bu dəstəyi ala bilərmi? Ma rio net ölkələr miskindir. Heç kim onlara hörmət 
et mir. Heç kim onlara diqqət yetirmir. Bu gün Azər baycanın sö zü dünya üçün 
əhəmiyyət kəsb edir. Bu gün region da Azərbaycan olmadan heç bir siyasi, 
iq tisadi, enerji, nəqliyyat layihəsi həyata keçirilə bil məz və bizə ma rio net 
deyənlər özləri marionetdir. Qoy on lar güz güyə baxsınlar. Onlar ölkələrə 
yuxarı dan aşağı bax mağa öyrəşiblər. Biz belə vəziyyətdə deyilik. 

Biz öz ləyaqətimizi müdafiə edirik, biz öz müstə qil liyimizi müdafiə edi 
rik. Dünyada heç bir ölkənin bi zim işlərimizə müdaxilə etməyə haqqı yox
dur və on lar bunu başa düşməlidirlər. Öz ərazi bütövlü yü nü bərpa etmək 
Azərbaycanın maraqla rına xidmət edir. Azərbaycanın 1 milyon insanı öz doğ
ma torpaqla rı na qayıdacağı vaxtı gözləyir və biz hökumət olaraq, bu  nu təmin 
edəcəyik. Biz insanla rımızı öz vətəninə qaytaracağıq, şəhərlərimizi bər pa 
edə cəyik, kəndləri mizi bərpa edəcəyik. Biz işğal olunmuş bütün ərazi lərdə 
Azərbaycan bayrağını qaldıracağıq.

S u a l: Prezident Əliyev, Avropa deyir ki, Аzər  bаycаn ilə Ermənistan 
arasında olan bu böhranın hərbi həll yolu yoxdur. Siz Avropanın bu möv-
qeyinə necə cavab verərdiniz?

C a v a b: Mən çox eşidirəm, müna qişə nin hərbi yol la həlli yoxdur. Bi rin 
cisi, mən bununla razı deyi ləm. İkincisi, yaxşı, əgər hərbi həll yolu yox dursa, 
bizə qeyrihərbi həll yolu verin, bizə diplo matik həll verin. BMT Təh  lükəsizlik 
Şura sının qətna mələrinə əməl edin. Onlar dünyanın ən ali beynəlxalq qurumu 
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tərəfindən qəbul olunub və bu qətnamələr er məni qo şun larının işğal olunmuş 
ərazilərdən heç bir şərt ol ma dan çıxarılmasını tələb edir. Biz 1992ci ildən bu 
yana danışıqlar aparırıq və bu 28 il ərzində hər hansı diplomatik həll olubmu? 
Vasitəçilər və ya digər bey nəlxalq təşkilatlar bizə siyasi həll təqdim ediblər mi? 
Xeyr! Onlar bu münaqişəni dondurulmuş etdilər. Lakin o, don durulmuş deyil. 
Biz nə qədər gözləmə li yik? Daha 30 il? Ermənilər bizim torpağı mızda otur
ma ğa və bizim insanlarımıza öz evlərinə geri qa yıt mağa icazə verməməyə nə 
qədər davam edəcəklər? Əgər beynəlxalq ictimaiyyət beynəlxalq qətnamələrin 
yerinə yetirilməsini təmin edə bilmirsə, Azərbaycan bunu özü edəcək. Bu da 
baş verir. Mən bir daha mü naqişənin həllinə kömək etmək istəyən bütün tərəf
lərə, həmçinin Ermənistan rəhbərliyinə deyirəm ki, nə qədər gec deyil işğala 
indi son qoyun. Bəyanat ve rin ki, siz həll prinsiplərini qəbul edir siniz, Azər
bay canın ərazi bütövlüyünü qəbul edir siniz, işğal olun muş bütün ərazilərdən 
çıxmaqla bağlı bizə vaxt cəd vəli verəcəksiniz və Azərbaycan ərazisində 
«Qara bağ Ermənistandır» de yən Ermə nis ta nın baş naziri Azər baycan xalqı 
qarşısında üzr istəməli və deməlidir ki, «Qarabağ Ermənistan deyil» və onda 
biz daya narıq.

S u a l: Prezident Əliyev, son olaraq, Ermə nistanın ünvanına dedik-
lə rinizdən sonra bizim xəbər kanalı vasitəsilə erməni xalqınа və Er-
mənistandakı rəsmilərə demək istədiyiniz başqa bir şey varmı?

C a v a b: Bilirsiniz, bir neçə gün əvvəl mən Ermə nis tanın hücumu nəti
cəsində yaralanmış Azərbaycan əsgərlərinə baş çəkdim və onlarla söh bət 
edərkən er mə ni xalqına müraciət etdim. Mən başa düşdüm ki, onlar üçün 
mənim dediklə rim adi bir şey deyil. Bu bəlkə də onların eşitmək istədikləri 
yeganə şeydir. Çün ki onlar az qala er mə nilər tərəfindən öl dü rül müşdülər 
və onların qar şı sında əyləşərkən, on la ra və bizim üçün belə qəh rə manlar 
yetişdirmiş vali deynlə rinə minnətdarlı ğımı ifadə edərkən mən dedim ki, 
müraciətim həm də erməni xalqınadır. Öz höku mə tinizi etdiklərinə görə məsu
liyyətə cəlb edin, övlad la rınızı Azərbay cana gön dər məyin, öz övladlarınızı 
işğal olunmuş ərazilərə göndərməyin. Bu gün qon dar  ma «Dağlıq Qarabağ 
ordusu»nun 90 faizi Ermə nis tan vətən daşlarından ibarətdir. Bu işğala son qo
yun. Azər baycan əra zisini tərk edin. Öz torpağı nız da yaşayın və onda bizdə 
sülh olacaq. Biz yenidən Azər bay can və er məni xalqlarının əvvəlki normal 
əla   qələ ri ni bərpa etməyə çalışacağıq. Biz çalışarıq. Bu, asan olmaya caq, lakin 
biz çalışarıq qonşu olaq, yanaşı yaşayaq. Bu, necə deyərlər, mənim erməni 
xalqına sö   züm dür. Ermənistan hökumətinə deyəsi sö züm yox dur. Mən 
onların nə etməli olduğunu artıq de dim. Əgər onlar atəşkəs istəyirlərsə, mən 
artıq de dim, bizim qarşımızda üzr istəyin, bizə çıxmaqla bağlı vaxt cədvəli 
verin, sadəcə sözlər yox ki, biz bu nu dayan dıracağıq və danışıqlar aparacağıq. 
Bu işləməyə cək. Onların hansı ərazini nə vaxt azad edəcəkləri ilə bağlı 
vaxt cədvəli – birinci gün, ikinci gün, üçüncü gün. Bi zim müqəddəs Şuşa 
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torpağında öz bandası ilə rəqs etməklə və «Qarabağ Ermənis tandır» deməklə 
azər bay canlıların hisslərini təhqir etmiş Ermənistanın baş naziri üzr istəməli 
və de mə lidir ki, «Qarabağ Ermə nis tan deyil». Mənim sözüm budur.

A p a r ı c ı: Azərbaycan Prezidenti İlham Əliyev, bi   zə Bakıdan qoşuldu
ğunuza görə təşəkkür edirik.

İ l h a m  Ə l i y e v: Sаğ оlun.
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AZƏRBAYCAN RESPUBLİKASININ PREZİDENTİ, 
АLİ BАŞ KОMАNDАNIN RƏSMİ «TWİTTER» 

SƏHİFƏSİNDƏN

4 oktyabr 2020-ci il, 16:40, Vətən müharibəsinin 8-ci günü

Rəşadətli Azərbaycan Ordusu bu gün Cəbrayıl şəhərini və Cəbrayıl ra
yonunun bir neçə kəndini işğaldan azad etmişdir. 

Eşq olsun Azərbaycan Ordusuna! 
Qarabağ Azərbaycandır!

ilham aliyev О 
@azpresident 

Rəşadətli Azərbaycan Ordusu bu gün 
Cəbrayıl şəhərini və Cəbrayıl rayonunun 
bir neçə kəndini işğaldan azad etmişdir. 

EEşşqq  oollssuunn  AAzzəərrbbaayyccaann  OOrrdduussuunnaa!!  
QQaarraabbaağğ  AAzzəərrbbaayyccaannddıırr!!  

AZ<!RВAYCAN ltESPUBLIКASI 
PREZIDENTININ ADMINISТRЛSIYASI 
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TÜRKİYƏNİN «TRT HABER» TELEVİZİYA KANALINA
MÜSAHİBƏ

5 oktyabr 2020-ci il, 17:15, Vətən müharibəsinin 9-cu günü

S u a l: Cənab Prezident və Ali Baş Koman dan İlham Əliyev, «TRT 
Haber»ə xoş gəldiniz. Bizə za man ayırdığınız üçün təşəkkür edirəm. 
İşğal al tın dakı tor paq larınızdan bu günədək nə qədəri geri alınıb? Hərə-
kat bu anda hansı mərhələdədir və plan ladığınız çərçi vədə gedirmi?

C a v a b: Bəli, hər şey plan üzrə gedir. Bu günə qə dər qarşımızda duran 
bütün vəzifələr icra edi lib dir. Azərbaycan Ordusu uğurla irəliyə gedir. Bir çox 
ya şayış məntəqələri, bir şəhər və bir neçə kənd iş ğal dan azad edilib. Hazırda 
müxtəlif istiqamətlərdə şid dətli döyüşlər gedir.

Bildiyiniz kimi, dünən Cəbrayıl şəhəri və Cəbrayıl ra yonunun bir neçə 
kəndi işğaldan azad edildi. Ümid edi rəm ki, bundan sonra da Azərbaycan 
Ordusu öz mis siyasını uğurla icra edəcək və Azərbaycanın ərazi bü tövlüyü 
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bərpa oluna caq. Bizim əsas məqsədimiz bun  dan ibarət dir. Bu məq  səd tarixi 
ədaləti təmin edə cək. Eyni zamanda, bu, beynəlxalq qanunlara da hör mət 
əlaməti kimi qəbul edilməlidir. Çünki Dağlıq Qa ra  bağ və işğal edilmiş digər 
torpaqlar Azər bay ca nın tarixi torpaq larıdır. Beynəlxalq hüquq baxı mın dan da 
bu torpaq lar Azər baycan dövlətinə məxsusdur.

S u a l: Atəşkəs çağırışlarına cavab verərkən heç bir ölkə liderinə zəng 
etmədiyinizi, sadəcə, da nışmaq istəyənlərlə vəziyyəti dəyərləndirdiyinizi 
bil dir diniz. Ermənistanın baş naziri Paşinyanın isə adə ti üzrə yalvardığını, 
bir çox dövlət başçısına zəng et diyini vurğuladınız. Keçmiş təcrübələriniz 
əsasında bu dəfə başqa ölkələrin atəşkəs çağırışlarının nəticə verəcəyini 
düşünürsünüzmü?

C a v a b: Atəşkəs müəyyən şərtlərlə tə min edilmə li dir. Çünki bu günə 
qədər bizə ünvan lanan çağı rış lar, sadəcə, bundan ibarətdir ki, atəş kəsi təmin 
edin, müharibəyə ara verin, ondan sonra mü za   kirələr da vam etsin. Hansı mü
zakirələr da vam edə cək, müzaki rələr nəyin əsasında davam edə cək, bun lar 
bizə deyil mir. Biz bu müzakirələrdə artıq 30 ilə yaxındır ki, iş ti rak edirik və 
ümidlə iştirak edir dik. Əgər ümidimiz olmasaydı, təbii ki, bu müza kirə lər
də iştirak etməz dik. Hər zaman müzaki rə lər möv cud olan prinsiplər əsasında 
gedir di. Bu prinsip lərin arasında Azərbay canın ərazi bütöv lüyünün bər pası 
mə sələsi vardır. İş ğal altında olan bölgələrin mər hələli şəkildə azad edil məsi, 
bizə qaytarıl ması, ondan sonra da sülhün təmin olun ması məsələsi mü za kirə 
möv zusu idi. Amma bugünkü Ermənistan əv vəl dən, bəri başdan əldə edilmiş 
bütün prinsipləri pozaraq, bizə qarşı yeni hücum təşkil etdi. Təbii ki, biz əks
hü cum əməliy yatına keçib öz tor paq larımızı Azər bay can əsgərinin gücü ilə 
azad edirik. Ona görə sadəcə, atəşkə sin bərpa edilməsi məsələsi müzakirə 
mövzusu ola bilməz. Bizim tələblərimiz var  dır. Mən bu nu ar tıq rəsmən bəyan 
etmişəm. Bizə çox ciddi zəma nət lər verilməlidir. Beynəlxalq vasitə çilər bizə 
bu zə ma  nət ləri təsdiq etməlidirlər. Eyni za manda, Ermə nis  tanın iş ğal edilmiş 
torpaqlardan çıx maq qrafiki, yəni cəd vəli bizə verilməlidir, hansı gün hansı 
böl gə dən çıxa caq. Təbii ki, o zaman müharibə daya nacaq. Çünki biz istəyirik 
ki, bu məsələ sülh yolu ilə həll olunsun, amma həll olunsun. Bəzi vasitə çilər 
istəyir lər ki, sa də cə, atəşkəs olsun. Atəşkəs isə 1994cü ildən qüvvə də dir. 
Bu illər ərzində niyə bu məsələ həll olun madı? Bir ləşmiş Millətlər Təşkila
tının qərarları niyə icra edilmədi? Təcavüzkar dövlətə niyə sanksi yalar tətbiq 
edilmədi? Bütün bu suallar havada qalır. Bu suallara cavab yoxdur. Bu gün 
Azər bayca nın şanlı Ordusu öz uğurlu əməliy yat larını keçirərkən, bizim 
dədəbaba torpaqla rımızı azad edər kən bu çağırışlar gəlir ki, nə ba də irəliyə 
getməyin, ara verin. Mühari bə nin öz qay  daları, öz qanunları vardır. Hər günün 
öz əhə miyyəti var, önəmi vardır. Biz ara versək, qarşı tə rəf toparla nacaq, 
əlavə qüvvə yığacaq. Onsuz da onla rın çıxış larında göstərilir ki, Ermənistanın 
xaricində ya şa yan erməniləri də onlar bu müharibəyə cəlb edirlər. Beləliklə, 
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bu müharibəni regional müstəvidən çıxarıb qlobal müharibəyə çevirmək 
istəyirlər. Ona görə bi zim atəşkəslə bağlı sözümüz birdir. Biz buna hazırıq. 
Amma müəyyən şərtlər var ki, onları da mən açıqla mışam.

S u a l: Açıqlamısınız. Zəmanət verilərsə de di niz, han sı zəmanəti nə-
zərdə tutursunuz?

C a v a b: Birincisi, Ermənistanın baş na zi ri bir il bundan əvvəl bizim 
tor paqları mızda demiş di ki, «Qarabağ Ermənistandır», Azər bay can xal
qın  dan üzr istəməlidir. İkincisi, o demə lidir ki, Qa ra bağ Er mənistan deyil. 
Üçüncüsü, Azər bay canın ərazi bütöv lüyünə hörmət etməlidir. Dördüncüsü, 
bə yan et məli dir ki, hansı gündə, hansı bölgədən Ermə nis tan silahlı qüv və
ləri çıxır. Bu şərtlər Minsk qrupu nun həmsədr ləri tərəfindən təs diq edil
məlidir. O hal da, təbii ki, atəşkəs bərpa olu nacaq və beləliklə, bu mə sə lə 
müza kirə yolu ilə həll olunacaq, Azərbaycan xalqı öz doğ ma torpaqları na 
qayıdacaq. Amma biz bil mə liyik ki, bu nə zaman olacaq. Çünki biz 30 ildir 
ki, göz ləyirik, 30 il bizə verilən vədlər, deyilən sözlər hə yatda real laş  mır, 
gerçəkləşmir. Azərbaycan xalqı ar tıq buna dö zə bilmir, Azərbaycan dövləti 
dözə bil mir. Bizə kon kret, real tarix deyilməlidir ki, onlar nə za man hansı 
bölgədən çıxacaqlar.

S u a l: İndi dediniz ki, 30 il ərzində bu günə qə dər bir çox söz verildi. 
Bundan sonra veriləcək sözlərə necə güvənəcəksiniz?

C a v a b: Elə onun üçün mən söyləyirəm ki, sözdən başqa, bizə kon kret 
tarix verilməlidir. Əgər o tarixdə – bilmirəm veriləcək, verilməyəcək – ve ri
lə cək tarixdə Ermənistan silahlı qüvvələri bəlli olan böl gə lərdən çıxmazsa, 
o zaman biz də atəşkəsə riayət et məyəcəyik.

S u a l: Qarşıdurmalar daha böyük müha ri bə yə, bö yük regional böh-
rana yol aça bilərmi? Nara hatlığınız varmı?

C a v a b: Bunu onsuz da Ermənistan is tə yir. Onla rın çirkin əməlləri bu
na hesablanıb. Biz he sab edirik ki, buna yol vermək olmaz. Bu müha ri bə 
Azərbay canla Ermənistan arasında olan mühari bə dir. Bu mü haribəni biz 
başlamamışıq. Biz bu mü ha ri bənin sə bəb karı deyilik. Biz sadəcə olaraq, özü
müzü mü dafiə edirik və öz torpaqları mızı geri istə yirik. Bizim Ermə nistan 
torpaqlarında gözümüz yox dur. İyul ayında Ermənistan–Azərbay can sərhə
din də erməni lər tərə fin  dən başlanan qar şı durmalar nəticə sin də Azərbay can 
Ordusu Ermə nistan torpağı na keç mə di, halbuki ora keçə bilər dik. Onlara 
çox güclü zərbələr endirdik və onlar da geri çəkildilər. Bizim qar şı mızda 
heç bir maneə, heç bir əngəl yox idi. Biz onu et mədik. Çünki mən söy lədim 
ki, bizim Ermənis tan Respublikasının tor paq larında hər hansı bir hər bi hə
dəfimiz yox dur. Ermənistan isə bu gün Azərbay ca na Ermənistan əra zisindən 
hücum edir. Bax, dünən Gən cəyə zərbələr Ermənistan ərazisindən vuruldu, 
Min gəçe virə zərbə lər еndirildi. Bizim orada böyük stansiyamız vardır. Mər
milərdən biri stansiyanın ya nı na düşdü. Doğru dur, onların mərmiləri elə 
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mər mi lər  dir ki, – siz mü hüm mat deyirsiniz mərmilərə – onla rın bə zi ləri 
part lamadı. Bəzilərini isə bizim hava hü cu  mun dan mü dafiə qurğularımız 
havada məhv etdi. Onlar bizi bu təxribata çəkirlər ki, biz də Ermənis ta na 
hücum edək, zərbələr endirək. Ondan sonra da çı xıb bütün dün ya ya desinlər 
ki, Azərbaycan bizə hü cum edir, gəlin Er mə nistanı xilas edin, yəni Ermənis
tan canını qurtarır.

S u а l: Ermənistanın beynəlxalq hüquqla çər çivə lən  miş sərhədlərində 
bu hücumlar davam edərsə, vaxt gələrsə, yenə bugünkü mövqenizi qoru-
yacaq sınız, yoxsa?

C a v a b: Bunu demək hələ tezdir. Biz qar   şı dur ma la rın gedişinə baxaca
ğıq. Hər halda, vu ru lan hər bir zərbənin mənbəyi bizim üçün qa nu ni hə dəf
dir, legi tim hədəfdir. Biz bu hədəfləri vur ma ğa məc bur ola ca ğıq. Bu gün 
Azərbaycan Ordu su yalnız hər bi hə dəfl əri vurur. Bu, video görüntü lərdə artıq 
hər kəs üçün aydındır, hər kəs bunu görə bilir. Biz yalnız Er mənistanın işğalçı 
ordusuna qarşı döyüşürük. Mül ki əhaliyə qarşı heç vaxt döyüşməmişik. Bu 
gün də et mi rik və etməyə cəyik.

S u a l: Qaşaltı Qaraqoyunluda gördüm, ikisi uşaq olmaqla, 5 Azər-
baycan vətəndaşı qətlə yetiril di. Azər baycan Ordusunun 27 sentyabr 
erməni hü cum la rı na cavab verməsi ilə başlayan hərəkatın son hədəfi ar-
tıq bəllidir: Dağlıq Qarabağın Ermənistanın işğalın dan qəti şəkildə azad 
edilməsi, təmizlənməsi, boşaldıl ma sı. Siz ilk gündən etibarən dediniz 
ki, bun dan sonra dö yüşlər ancaq Azərbaycanın işğal altın dakı torpaq-
la rından Ermənistanın qeyd-şərtsiz çıx ması ilə dayan dı rı lacaq. Hələ də 
eyni mövqedəsiniz, düzgünmü anla yıram?

C a v a b: Bəli, mənim mövqemdə hər han sı bir də yi şiklik yoxdur. Biz 
bu məsələni tarixi ədalət əsa sında həll etməliyik. Tarixi ədalət onu deyir 
ki, Qa rabağ qədim Azərbaycan torpağıdır və bütün ta ri xi sənəd lər, tarixi 
abidələrimiz bunu göstə rir. Ey ni za manda, biz həmişə müzakirə masa sında çox 
müs bət davranış nümayiş etdir mişdik və müza ki rə ma sa sında olan təkliflərdə 
bu, məsələnin həllini müm   kün edir. Orada göstərilir ki, mərhələli həll ol
ma  lı dır. İlk mər hələdə ermənilər 5 bölgədən çıxır, son rakı mərhələdə daha 
2 böl gədən çıxır, ondan son  ra vaxtilə Dağlıq Qarabağın ərazisindən qovul
muş azərbaycan lı lar Dağlıq Qa ra bağa qayıdır, o cüm lədən Şuşaya qayıdır, 
iki toplum çərçivəsində artıq həyat bərpa edi lir, Ermə nistan–Azərbaycan 
arasındakı sərhəd açılır, ti carət başlanır, ondan sonra insanlar birbiri ilə tə
masa gi rir lər və beləliklə, sülh gələcək. Yəni bu bi zim mövqe mizdir və bu, 
beynəlxalq va sitəçilərin, həm   sədr  lərin də münasibətidir. Ermə nis tan isə bunu 
qəbul et mir. Bundan əlavə, Ermənistanın müdafiə naziri bir neçə ay öncə 
demişdir ki, biz yeni torpaqlar uğrunda yeni müharibəyə başlamalıyıq.

S u a l: Qısa adı ATƏT olan Avropada Təh lükə siz lik və Əməkdaşlıq 
Təşkilatının Minsk qru pu nun 3 həm sədr ölkəsi var – Amerika Birləşmiş 
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Ştatları, Rusiya və Fransa. Sizə atəşkəs çağırışı etdilər. Cava bınız də-
yiş  di mi? Şərtiniz yerinə yetiril mə diyi təqdirdə, yəni işğal al tındakı tor-
paqlardan ermənilərin çəkil mədikləri müd dətdə hər hansı atəş kəs eh ti-
malı varmı?

C a v a b: Bizim mövqemizdə hər hansı bir dəyişik lik yoxdur. Mən bunu 
sizə bu gün bir daha dedim. Hətta biz ona da hazırıq ki, əgər bizə erməni si
lahlı qüvvələrinin torpaqlarımızdan çıxa rıl ması ta rixləri verilərsə, o zaman 
atəşkəs üzərində çalışmaq olar. Am ma onu da bilməliyik ki, atəşkəsi bərpa 
et mək o qədər də asan məsələ deyil. Çünki atəşkəs bir tərəfli bərpa edilmir və 
bu anda çox ciddi şiddətli dö yüşlər gedir. Hər iki tərəf yerlərdə olan əsgər və 
za bit lə rə təlimat verməlidir. Biri buna əməl edəcək, o bi ri əməl etməyə bilər. 
O çox çətin prosesdir. Əgər çıxma tarixi bizə verilərsə, təbii ki, biz bu tə li matı 
ve rəcəyik. O zaman Minsk qrupunun həm sədr ləri və digər ölkə lər, mümkün 
olan ölkələr buna qoşularsa, atəşkəs bərpa oluna və bu döyüş lərə son qoyula 
bilər.

S u a l: Mümkün olan ölkələr deyərkən nəyi nə zərdə tutursunuz?
C a v a b: Türkiyəni. Türkiyə güclü bir dövlətdir, dünya miqyasında bö

yük potensiala malik olan ölkə dir, bizim qonşumuzdur, Ermənis tanın qon  
şusudur, Cənubi Qafqazın qonşusudur. Ona görə təbii ki, Tür kiyə bu iş lər
də fəal olmalıdır və mən fürsətdən is tifadə edərək, türk qardaşları mıza öz 
adımdan, Azərbaycan xalqı adın  dan təşəkkürümü bil   dirmək is tə yirəm, başda 
əziz qardaşım, cənab Pre zident Rəcəb Tayyib Ərdoğan olmaq şərtilə. Türki
yə  nin ilk saat lar dan bizə göstərdiyi dəstək xüsusi önə mə malikdir. Bu, təkcə 
öz qardaşlarına verilən dəstək deyil. Odur ki, biz – bütün Azərbaycan xalqı 
buna gö rə dərin tə şək  kür hissi ilə yaşayırıq. Eyni zamanda, bu döyüş lərin 
daha böyük müstəviyə çıx ma ması üçün Tür kiyənin qəti münasibəti çox 
önəm lidir. Çünki Tür   kiyə dedi ki, biz Azərbaycanın yanın dayıq, sona qə  dər 
Azərbaycanın yanındayıq. Azər baycan haqq yo lun da dır, haqqədalət Azər
baycanın tərə findədir və bu bir çox aktorlara da xəbər darlıq oldu. Ona gö
rə bun dan sonrakı sülh prosesində Tür ki yə mütləq ol  malı dır. Təbii ki, sülh 
prosesi baş lana caqdır, müha ri  bə daim aparıla bilməz və bu nə qədər tez 
olаrsa, o qə   dər də yaxşıdır. Bizim fikrimiz bundan ibarətdir və be ləliklə, artıq 
bu bölgədə uzunmüddətli dayanıqlı sülh təmin edilə bilər.

S u a l: Cənab Prezident, Minsk qrupunun həm sədrləri deyərkən 
Fransanı ayrı bir yerə qoyur sunuz?

C a v a b: Fransa özünü ayrı yerə qoyur, mən qoy mu ram. Bütün prosesdə 
biz həmsədrlərə ey ni gözlə baxmışıq və mən dəfələrlə rəsmi çıxışla rımda 
demiş dim ki, hər bir ölkə ilə Azərbaycanın ayrı mü na si bət ləri var, təbii ki, 
bu münasibətlərin səviyyəsi fərqlidir. Amma bu məsələdə biz bu ölkə ləri 
birbi rin  dən ayır mı rıq və bu ölkələr deməliyəm ki, bütün pro  ses bo yunca 
son olaylara qədər vahid bir möv qe dən çıxış edirdi, bitərəf idi, yəni tərəf 
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tutmurdu. Hal bu ki biz bilirdik ki, bəlkə də bun ların ürəyində tərəf  tutma var. 
Bu da təbiidir. Amma rəsmi addım lar da və bi zimlə təmaslarda heç zaman 
bunu göstər mir dilər.

A p a r ı c ı: Fransa Prezidenti Makronu üzr istə mə  yə dəvət etdiniz.
İ l h a m  Ə l i y e v: Bəli, çünki bizə qarşı it ti ham irəli sürdü. Olmayan 

şeyləri üstümüzə atdı. Bu bi zim ölkəmiz üçün qəbuledilməzdir.
S u a l: Hansı ittihamları?
C a v a b: Deyib ki, Azərbaycan Türkiyə ilə birlik də bölgəyə terror çuları 

gətirib. Onun açıq la masında bu var. Ondan sonra bir açıqla masında de miş
dir ki, «Azərbaycan Dağlıq Qarabağı fəth et mək istəyir və biz buna icazə 
vermərik». Dağlıq Qa rabağ bizim tor pağımızdır. Bir dövlət öz torpaq larını 
fəth edə bilər mi?! Yəni həmsədr bilmirmi ki, bu tor paq larda qa nun suz olaraq 
ermənilər oturub, bizim bütün tarixi abidələrimizi, məscidlərimizi, qəbirləri
mizi, ev lə  rimizi yerlə yeksan ediblər?! Ağ da mın, Fü zu li nin gö rüntü lə rinə ba
xın. Bizim yarı dağılmış məs cid ləri miz də do nuz, inək saxlayırlаr. Bütün mü
səl man ları təh qir edir lər. Görmürlərmi bunu? Ona görə «Azər baycan Dağ  lıq 
Qarabağı fəth etmək istəyir və biz bu na icazə ver mərik» sözləri qə buledilməzdir. 
Bеləliklə, Fransa özüözünü artıq bu bərabər üçlüyün xari cinə qoyur və biz 
buna səssiz qala bilmərik.

A p a r ı c ı: Birləşmiş Millətlər Təşkilatı Təhlükə sizlik Şurasının bu mə
sələ ilə bağlı tarixi qərarları vardır.

İ l h a m  Ə l i y e v: Təbii, özü 1993cü ildə səs ver mişdi, yəni öz səsinə 
hörmət etsin.

A p a r ı c ı: İcazənizlə, daha bir neçə sualım ola caq. İstər cəbhə xəttinə 
uzanan quru yolların üzə rində, istər olduğumuz şəhər və kəndlərə baxdığımız
da, istərsə də paytaxt Bakıda dünən axşam gördük ki, Azərbaycan bayrağının 
yanında Türkiyənin bay rağı dalğalanır. Evlərdə, iş yerlərində, avtomobil
lərdə – hər yerdə. Tür kiyədə də bənzər mənzərə var, bəlkə xə bər lərdə gör
mü sünüz. Cəbrayıldakı zə fər dən sonra Tür kiyənin dörd bir yanında küçələrə 
axı şıb Azərbay cana böyük dəstək nümayiş ləri var idi.

İ l h a m  Ə l i y e v: Doğrudur. Biz qürur duyuruq. Bu təbiidir. Bizim 
qardaşlığımız əbədidir və bizim qar  daşlığımız bütün sınaqlardan keçib. Bi
lirsiniz ki, Türkiyə ilə Azərbaycan arasındakı münasibətlər dün ya ölkələri 
üçün örnəkdir. Mən dəfələrlə bu mövzu ilə bağlı öz sözümü demişəm. Əziz 
qarda şım, Türkiyə Pre zidenti Rəcəb Tayyib Ərdoğanla təşkil olunan birgə 
mətbuat konfranslarında dəfə lərlə demişəm ki, bu gün dünya miqyasında 
Tür kiyə və Azərbaycan qədər birbirinə yaxın olan ikinci ölkə yoxdur və bu, 
sadəcə olaraq, söz deyil. Bu, ürəkdən gələn duyğu lardır. Bizim birliyimiz 
bizim tariximizə əsaslanır, ortaq etnik köklərə, dilimizə, dinimizə, qardaşlığı
mı za əsaslanır. Əziz qar da şım Tayyib bəylə tarixi xid mətimiz odur ki, biz çox 
güclü bir təməl üzərində müasir Türkiyə–Azər baycan birliyini yaratdıq. Tür
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ki yə bayraqları onsuz da Azərbaycanda hər yerdə var, Azərbaycan bay raqları 
da Türkiyədə. Biz özü müzü birbirimiz dən ayırmırıq, birlikdəyik. Bu ha di sə
lər bir daha onu göstərdi ki, bizi ən çox dəs tək lə yən, birinci dəstəkləyən məhz 
Türkiyə olmuşdur, birmə nalı şəkildə, qəti şəkildə. Türkiyə Prezidentinin çox 
cəsa rətli və qəti açıqlamaları bir çox ölkələrə xə bər dar lıq oldu – kənarda 
durun, qarışmayın, Azər bay can tək de yil, Türkiyə yanındadır və Azərbaycan 
da hər za man Türkiyənin yanındadır! Bütün mövzu lar da, bü tün kürsülərdə 
biz birbirimizi dəstəkləyirik və bizim birliyimiz əbədi olmalıdır.

S u a l: Bu arada, Pakistanı da xatırlatmaq is tə yirəm. Onların da 
bay  raqlarını hər bir yerdə gö rü rəm. Rusiya harada durur Sizcə? Çünki 
Rusiya xüsusi bir önəmə sahibdir.

C a v a b: Mən fürsətdən istifadə edərək, bizim di gər dostqardaş ölkələrə 
də təşəkkürümü bil dirmək is təyirəm. Türkiyədən sonra bizə ikinci dəstək 
verən öl kə Pakistan oldu, sonra Əfqa nıstan oldu, on dan son ra daha bir neçə 
ölkə bizə öz dəs tə yi ni gös tərdi. On ların hər birinə, o ölkələrin pre zident lərinə 
təşək kü rümü bildirirəm. Bu çətin dönəmdə təbii ki, onla rın həmrəyliyi, dəs
təyi bizim üçün çox önəmlidir və bizə mənəvi güc verir.

Rusiya bizim qonşumuzdur. Rusiya ilə müna sibət lərimiz uğurla inkişaf 
edir. Bu gün bir çox sahələrdə Rusiya ilə Azərbaycan arasındakı müna sibətlər 
çox yüksək səviyyədədir. Hər iki ölkə bu münasibətlərə strateji tərəfdaşlıq 
münasibətləri kimi yanaşır və bu, birgə imzalanmış müqavilələrdə də öz 
təsdiqini tapır. Bu məsələ ilə bağlı Rusiya çox məsuliyyətli və böyük ölkə 
kimi davranır. Rusiya dan müsbət mesajlar gəlir və hər hansı bir tərəfi 
dəstəkləmək müzakirə mövzusu deyil. Hal buki Ermənistan buna çox ümid 
edirdi. Er mə nis tanın bu toqquşmanı bölgənin xaricinə çıxar maq məqsədi də 
Rusiyanı buraya cəlb etməkdir. Er mə  nistan Azər bay cana hazırda Ermənistan 
ərazisin dən niyə hücum edir? Məhz ona görə ki, biz də hü cum edək, o da 
Rusiya ilə, başqa ölkələrlə birgə işti rak etdiyi Kollektiv Təhlükəsizlik Təş
kilatı Müqa viləsinin baş katibliyinə müraciət etsin və desin ki, Azərbay can 
bizə hücum edir, gəlin bizə yardım edin. İyul ayında niyə onlar bu təxribatı 
Ermənistan–Azər bay can sərhədində törətdilər? Tovuz Qarabağ böl gəsin  
dən uzaq məsafədə yer ləşir. Orada onların hansı hə dəfləri var idi? Bir 
hədəfi ki, biz hücum edək, biz döv lət sərhədini keçək – mən dedim, bizdə 
belə bir für  sət var idi – ondan sonra müraciət etsinlər o təş ki la ta ki, gəlin 
bizimlə bərabər Azərbay cana qarşı vu ru şun. Yəni Rusiyanı bu işlərə cəlb 
etmək istəyirlər və bu, növbəti təxribatdır, mən əminəm ki, buna mü vəffəq 
olmayacaqlаr.

S u a l: İyul ayında Ermənistan Tovuza hücum edərkən daha başqa bir 
şeyi hədəfləmiş ola bilər dimi? Misal üçün, hədəfdə enerji təhlükəsizliyini 
zəifl ət mək ola bilərdimi? TANAP, Bakı–Tbilisi–Cey han xətləri ağlıma 
gəlir.
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C a v а b: Bəli, təbii ki, o da ola bilərdi. Bir neçə hədəf var idi. Çünki 
ondan öncəki dönəm də bəyan etmişdilər ki, əgər Dağlıq Qarabağ ətra fın da 
döyüşlər olarsa, onlar bizim strateji infra struktur la yi hələri mi zi vurmağa 
hazırdırlar – Sən gəçal neftqaz terminalı və boru xətti. Ona görə Tovuz 
bölgə sin də hü cumun bir məqsədi də o idi ki, onlar test edir dilər, ha raya 
qə dər girə bilərlər. Çünki orada on la  rın əsas məq  sədi dövlət sərhədini 
keçmək, Azərbay can tor paqlarını iş ğal etmək və həmin TANAP boru xəttinə 
yaxınlaş maq, yaxud da ki, onu nəzarətə al maq idi. An caq bu alınma yanda 
geri çəkildilər, bü tün vasi tə çi lərdən im dad dilədilər. Mən də söylədim ki, 
Ermə nistan tor paq larında bizim hədəfi miz yox dur. Ona görə dörd gündən 
sonra hücum dayandı.

Başqa bir səbəb də ola bilər. Mən bununla bağlı öz fikirlərimi bildirmişdim. 
Hazırda Ermənistanda çox dərin böhran yaşanır, həm siyasi, həm iqtisadi. 
Bu böh ran nəticəsində Ermənistanda siyasi əlaqələr po zu lub. Çünki indi 
Pa şinyan hakimiyyəti əsas müxali fət liderlərini həbsə atdırır. Misal üçün, 
əsas müxalifət par   tiyasının sədrini deputat toxunulmaz lı ğından məh    rum 
etdi, həb sə atdı. İki keçmiş pre zidentə qarşı ci nayət işi açıldı. Söz azadlığı, 
sərbəst top laşma azad lığı yoxdur. Konstitusiya Məhkəmə sini zor gücü ilə 
məhv etdi, öz adamlarını gətirdi. Ona görə Ermənis tanın daxilində artıq 
çox ciddi bir narahatlıq vardır. Pa şin yan ictimai fikri yayın dırmaq üçün bu 
hücumu təşkil edir. Rusiyanı cəlb etmək, strateji infrastruktu ru mu zu məhv 
etmək, daxildəki vəziyyəti sabitləşdir mək, Azərbaycan torpaqlarının bir 
qismini işğal etmək və ondan sonra müzakirələrdə öz mövqeyini güclən
dirmək.

S u a l: Hörmətli Prezident, icazənizlə, son iki sua lı mı vermək istər-
dim. İndi bеlə münaqişə, savaş və böh ranların olduğu bölgələrdə qara 
təbliğat da meydana çıxır. Ermənistan hücumlarını başladığı gün  dən eti-
ba rən bu mövzuda – qara təbliğat mövzu sunda nə kimi müşahidələriniz 
oldu. Dəyər ləndirmə nizi xahiş edə bi lərəmmi?

C a v а b: Bilirsiniz, Azərbaycana qarşı qara təbliğat bir dəqiqə, bir sa
niyə bеlə, dayanmır. Bu nun bir neçə səbəbi vardır. Birincisi, erməni lobbisi 
bi zə qar şı daim hərəkətdədir. Azərbaycanı qara la maq, bizim üstümüzə lə kə 
atmaq, bizim imicimizi kor lamaq səy ləri dayanmır. Dünyanın bir çox öl
kəsində erməni lobbisi vardır. Bu heç kəs üçün sirr deyil. Müntəzəm olaraq, 
mütəmadi qaydada bizə hücum edirlər. Ol ma zın yalanlarını, iftiralarını uy
dururlar. Bu münaqişə dönəmində erməni lob bisi bütün gücünü səfərbər 
edib və bizə qar şı yeni qara təbliğat səylərini ortaya qo yub dur. Ancaq bizə 
yapışmır. Mən de mi şəm, dəlil ve rin, sübut verin, fakt verin. O cümlədən Fransa 
Pre ziden tinə – o mənə telefonla iki dəfə zəng etmişdi – dedim ki, fakt verin. 
Sentyabrın 27dən artıq 8 gün keçir.

S u a l: Makron nə deyir?
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C a v a b: Deyir ki, bizdə kəş fiyyat məlu matı var dır. Dedim verin bizə, 
haradadır bu kəşfiy yat məlu ma tı? Yoxdur bu, ola da bilməz.

S u a l: Sizin kəşfiyyatınız Ermənistanla bağlı nə deyir?
İ l h a m  Ə l i y e v: Hansı mövzuda?
A p a r ı c ı: Əlinizdəki kəşfiyyat materiallarında Er  mənistandakı xarici 

güclərdən bəhs edilir. Livan dan, Su riyadan gələn…
İ l h a m  Ə l i y e v: Bizdə təbii ki, belə məlumatlar var və bu məlu matlar 

əsaslıdır, artıq onlar dəqiq ləş dirilir. Biz çox məsuliyyətli dövlət olduğu muz 
üçün rəsmi bəyanatlarda buna toxunmuruq. Təbii ki, me diada, ondan sonra 
siyasətçilər, politoloqlar arasında belə məlumatlar dolaşır. Amma biz bunu 
gərək təs diqləyək. Bizdə əvvəldən kəşfiy yat məlu matı var idi ki, Dağlıq Qa
ra bağa terror çular gətirilib yetiş dirilir, onlara təlim keçilir.

S u a l: Hansı terror qruplaşmaları?
C a v a b: PKK terror qruplaşmaları. Bu ba rədə çoxlu məlumatlar var 

idi. Hələ bir neçə il bun   dan ön cə biz bu məsələni beynəlxalq platfor ma
lar da qal dı rırdıq. Onlar təlim alır və istisna edilmir ki, bu gün də vardır. 
Sadəcə olaraq, mənim əlimdə yüz  də yüz fakt olandan sonra bunu deyə cə
yəm. Bu gün ehtimal çox böyükdür. Amma Ermə nistandan və bə zi başqa 
ölkə lər dən fərqli olaraq, biz 100 faiz təs diqini tapma mış mə lumatı ortaya 
atmırıq.

Bir misalı da gətirə bilərəm, bizə qarşı iddia qal dı rıl  dı ki, Türkiyənin 
F16 təyyarəsi Ermənis tanın Su25 təy yarəsini vurub. Dedim ki, sübut ve
rin. Bizdə mə lu mat var, bunu bu qara təbliğatın üzvləri ortaya atıb lar. İndi 
öz ləri görürlər ki, bu yoxdur. Amma bir adam bizdən üzr istədimi? Xeyr. 
Bizə böhtan atdılar, ləkə vurdular, ondan sonra gördülər ki, bu yalandır. 
Amma üzr istəyin.

A p a r ı c ı: Bəli, silahlı pilotsuz uçuş aparatlarının Azərbaycan Ordusu
nun sərəncamına verilməsi yanıl mıramsa, bu hərəkatın gedişinə çox təsir 
etdi.

İ l h a m  Ə l i y e v: Doğrudur. Bunun çox böyük tə siri vardır. Maşallah, 
bu silahlı uçuş aparatları dün yanın ən yüksək səviyyəli aparatlarıdır və on
ların Azərbaycan Ordusunda olması bizim ordu muzu bö yük dərəcədə güc
ləndirmişdir. Bu aparat lar bizə bö yük imkanlar yaratdı və eyni zamanda, 
canlı qüvvə itkisinin çox da böyük olmamasına gətirib çı xardı. Əgər bu 
imkanlar bizdə olma saydı, Er mə nistanın Dağlıq Qara bağda və işğal edilmiş 
tor paqlarda 30 il ərzində qurduğu isteh kam ları, tank  la rı, topları, ya y lım atəş 
qurğularını məhv etmək daha çətin ola bi lər di. Daha çox insan həlak ola 
bilərdi. Ona görə bu mü kəmməl texnoloji intellektual məhsul Türkiyə xal
qının potensialını göstərir. Biz o ölkəyik ki, bizim Tür kiyə kimi müt təfiqimiz 
vardır. Biz çox xoş bəxt ölkəyik ki, bizim Tür kiyə kimi müttəfiqimiz, qar
da şımız vardır. Əlbəttə ki, Türkiyənin bizə göstər di yi mənəvi dəstək, eyni 
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zamanda, Türkiyə müdafiə sə na  yesinin məhsul larının bizdə olması bizi güc
lən dirir və bunu bütün dünya görür. Bu gün Türkiyə Or du su NATOda ikin
ci ordudur. Heç kim türk ordu sunun qabağın da dura bilməz. Bunu hər kəs 
gördü, hər kəs anladı. Biz də Tür kiyə Ordusunun daha kiçik mo de lini qu ru ruq 
və inşаllah, bərabər quracağıq. Bizim də qar şımızda bölgədə heç kim dura 
bilməz. Bizim və Tür ki yənin işi haqq işidir. Biz özümüzü mü dafiə edi rik, öz 
vətən daşlarımızı müdafiə edirik, öz ərazi bü töv lüyümüzü sax lamaq istəyirik. 
Bizim başqa ölkənin torpağında gö zümüz yoxdur. Amma bizə mənsub olan 
bizə qal ma lıdır. Otuz ildir ki, ermənilər bizim qə dim tor paq lа rı mızı istismar 
edirlər. İnsanlara o tor paqlara qa yıt ma ğa icazə vermirlər. Beynəlxalq vasi tə
çilər biganə qa lır, məhəl qoymurlаr. Belə olan halda, Azərbaycan özü bunu 
edəcəkdir.

A p a r ı c ı: Gəncəyə hücumda bir erməni vətənda şı nızın yaralandığı mə
lumatını paylaşdım. Bu arada, cəbhədə gecə və gündüz müşahidə aparmaq 
imkanı mız oldu, komandirlər Sizin onlara telefonla zəng etdiyinizi bizə söy
lədilər.

İ l h a m  Ə l i y e v: Bəli, təbii ki, bu, Ermənistanın terrorçu ölkə olması
nı bir daha göstərir. Yəni bu, Ce nevrə Konvensiyasına dabandabana zidd 
olan bir hərəkətdir. Yəni mülki əhalini, şəhərləri vur maq qə bul  edilməzdir. 
Gəncə şəhəri döyüş bölgəsi deyil. Gən cə şəhərinin içərisində hər hansı bir 
top, tank yoxdur. Ni yə bunu vurursan? Nifrətə görə. Azərbay cana, Tür  kiyəyə 
qarşı nifrət onların qanın dadır. Əf suslar ol sun ki, Ermənistanın gənc nəsli də 
bu nifrət əsasında tər biyə edilir. Ancaq bu bizi yolumuzdan döndərə bil məz. 
Bilirsiniz, Tərtər şəhərini, demək olar ki, dağı dıblar. Tərtər şəhərində bizim 
vətəndaşlar kişi kimi, mərdmərdanə durub lar. Deyirlər ki, öldü var, döndü 
yoxdur, tor pağımızdan heç yerə getməyə cə yik. Nə qə dər mər mi düşüb?! 
Gün var idi ki, təkcə Tər tər şə hə rinə 2000 mərmi düşmüşdü. O da balaca bir 
şə hər dir, böyük şəhər deyil. O ki qaldı mənim ko mandirlə rə tele fonla zəng 
etməyimə, təbii ki, onlar tarixi əda lə ti bərpa edirlər. Onlar öz həyatlarını risk 
altında qo yurlar. Onlar qəhrəmandırlar və onlar tor paq la rımızı xilas edirlər, 
azad edirlər, qaytarırlar. 

Mada gizin işğaldan azad edilməsi çox böyük stra teji önəm daşıyır. 
Qəsəbə o qədər böyük olmasa da, bunun strateji önəmi çox böyükdür. Oranı 
götür mək çox çətin bir işdir. Bunu hər bir hərbçi deyər. İna nıl maz çətin bir 
işdir. Amma o götürüldü, Ma da gizdə in di Azərbaycan bayrağı qaldırılıb və 
həmin gün o qə səbəyə tarixi adı qaytarıldı – Suqo vuşan. Bu bizim ta rixi 
adımızdır.

Cəbrayıl şəhərini götürmək böyük qəhrəmanlıq tə ləb edir. Çünki bir daha 
demək istəyirəm ki, bu 30 il ərzində, atəşkəs rejimi dönəmində orada bir neçə 
xətt istehkam qurulub, özü də çox möhkəm. Bir də ki, o böl gənin relyefi də 
təbii istehkamdır. Yəni Dağ lıq Qarabağ dağlarda yerləşir, biz aşağıdan yu
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xarıya gedirik. Bunun nə qədər çətin olduğunu hər kəs an layar. Ona görə 
Azər baycan əsgəri, Azər ba ycan za bi ti, generalı şücaət, rəşadət, cəsarət gös
tərir, canı, qa  nı bahasına ərazi bütöv lüyümüzü təmin edir. İn ş al  lah, sona qə
dər irəliyə gedəcəyik.

S u a l: Qarabağ, işğal edilmiş torpaqlar yeni dən Azərbaycana qay-
tarıl dıq dan sonra orada yaşa yan er mə nilərə nə deyəcəksiniz?

C a v a b: Mən artıq öz sözümü dedim. Mən bir neçə gün bundan öncə 
bizim yaralı əsgər lə ri mi zin yanına getdim, hərbi hospitalda onlarla görüş
düm. Onlara təşəkkürümü bildirdim və eyni zaman da, on lar la görüş əsnasında 
erməni xalqına müraciət etdim. Anlayırdım ki, onların yanında bunu demək 
o qədər də asan deyil, çünki onlar ermənilər tərəfindən vu rulublаr. Amma 
dedim ki, bizim erməni xalqı ilə işi miz yoxdur. Erməni xalqı öz hökumətini 
məsuliyyətə cəlb etməlidir. Öz höku mətinin yarıtmaz, çirkin siya sə tinin nə
ticəsində bu döyüşlər baş verdi. Bizim möv qemiz dəyişməzdir. 

Torpaqlarımız azad olunandan, işğala son qoyu lan dan sonra Dağlıq Qara
bağda yaşayan ermənilər və oraya qayıdacaq azərbaycanlılar bir yerdə yaşa
ya caqlar. İki toplum çərçivəsində, bir ölkə ərazisində. Bu gün Azərbaycanda 
minlərlə erməni vardır. Siz də qeyd etdiyiniz kimi, Gəncədə Ermənistanın 
hücumu nəticəsində yaralanmış insanlardan biri də milliy yətcə ermənidir. 
Burada ermənilər yaşayır. Onlara söz deyən yoxdur. Onlar bizim vətəndaşla
rı mız dır. Bizim erməni xalqı ilə heç bir prob lemimiz yoxdur. Erməni xalqı 
öz hakimiyyətinin əsiridir. Təəssüflər olsun ki, Paşinyan hakimiyyəti iqtidara 
gələndə çox vədlər verdi. Biz də ümid edir dik ki, artıq o köhnə kriminal rejim 
tarixə atıldı. Amma bunun yerinə yeni rejim gəldi, o rejim ki, artıq öz xalqını 
bəlaya saldı. O rejim ki, indi bizim mülki insanlarımızı, əsgər lə ri mi zi öldürür. 
Mən tam əminəm ki, erməni və Azərbay can xalqları barı şacaq. Bu gün bir 
çox ölkələrdə er mə nilər və azər baycanlılar bir yerdə yaşayırlar. Gür cüs  tanda 
300 minə yaxın azərbaycanlı, 200 minə ya xın erməni vardır. Bəzən onlar bir 
kənddə yaşayırlar. On  ların arasında problem yoxdur. Türki yə də, Ru si ya da – 
Rusiya vətəndaşı olan azərbay can lıların sayı 700 minə yaxındır – bir yerdə 
yaşayırlar. Heç bir prob lem yoxdur. Nə üçün burada yaşama sın lar? On suz 
da bir yerdə yaşayıblar. Mənim yаdım dаdır, 1982ci ildə mərhum atamla 
birlikdə Dağlıq Qa ra ba ğa – Şuşaya getmişdik. Bizim böyük şairimiz Vaqifin 
məq bərəsi açılırdı. Bu məqbərənin açı lışı məra si min də erməni və Azərbaycan 
şairləri şeir lər deyirdilər, Azər baycan dilində, erməni dilində. O, bir dostluq 
bay   ra mı idi. Yəni o mənim şahidi olduğum mən zə rə dir. Bizim Bakı şəhərində 
ermənilər yaşayırdı. Yəni bi  zim heç bir proble mimiz yox idi. Biz istəyirik ki, 
ye nə də birlikdə ya şa yaq. Yenə də Ermənistanla yax şı qonşular kimi yaşayaq. 
Dağlıq Qarabağda ya şa yan ermənilər bizim vətəndaşları mızdır. Biz onları be 
lə tanıyırıq. Ümid edirəm ki, bu işğalçı siyasətə son qo  yulandan sonra bizim 
xalqları mız barışacaq.
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S u а l: Mərhum atanızın Sizə Dağlıq Qara bağla bağlı vəsiyyəti olub-
mu, olubsa nə idi?

C a v a b: Atamın yolu mənim üçün bir işıq yolu dur. Onun siyasətini da
vam etdirmək mə nim onun oğ lu kimi və Prezident kimi borcumdur. Mən 
ilk dəfə Prezident seçiləndə andiçmə məra simində de dim ki, Heydər Əliyev 
yolu ilə gedəcə yəm, bu yoldan dönmə yəcəyəm və bu yolun Azər bay can 
üçün yeganə yol ol duğunu demişdim. Bütün sahələrdə – istər xa rici si yasət 
sahəsində, istər iqtisadiyyat, sosial, o cüm lədən Dağlıq Qarabağ mə sə ləsində 
bu yola sadiqəm. Çünki ona da təz yiqlər olunurdu. Onun dövründə də təz yiq
lər еdirdilər ki, Dağlıq Qarabağa müstəqillik verin, Dağ lıq Qarabağ sizdən 
ayrıldı, sizdən qopdu. O, təz yiq lərə tab gətirdi, dözdü. Azərbaycan xalqının 
ma raq larına zidd olan heç bir sənədə qol qoymadı. Çün ki o, xalqımızın lideri 
idi. Qarabağ məsələsində mə nim də mövqemdə heç vaxt tərəddüd olma
yıb dır. Mən 17 il bundan əvvəl nəyi demişəmsə, bu gün də оnu deyirəm – 
Dağlıq Qarabağ bizim torpağı mız dır, Azər  baycanın ərazi bütövlüyü təmin 
edil mə lidir! Mən heç zaman imkan vermərəm ki, Azər  bay can torpaq larında 
ikinci erməni dövləti yara dılsın. Bütün im kan lardan istifadə edib ərazi bü
tövlüyümüzü bərpa edəcəyik. Buna yaxınlaşırıq.

A p a r ı c ı: Bir millətin iki dövlətindən Azərbay ca nın Prezidenti cənab 
İlham Əliyevə çox təşəkkür edi rəm. Belə bir vəziyyətdə, müharibə şəraitində 
bizi qə bul etdiniz. Bir Ali Baş Komandan olaraq, sağ olun.

İ l h a m  Ə l i y e v: Mən təşəkkür edirəm və şa dam ki, bizim söhbətimizin 
sonunda siz atamın çox məş hur kəlamını yada saldınız, bunlаr Heydər 
Əliyevin sözləri dir və indi bütün Türkiyə–Azərbaycan üçün bir işıq yoludur – 
«Bir millət – iki dövlət». Türkiyə–Azər  bay can – tək millət – iki dövlət.

A p a r ı c ı: Çox təşəkkür edirəm.
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AZƏRBAYCAN RESPUBLİKASININ PREZİDENTİ, 
АLİ BАŞ KОMАNDАNIN RƏSMİ«TWİTTER» 

SƏHİFƏSİNDƏN 

5 oktyabr 2020-ci il, 20:38, Vətən müharibəsinin 9-cu günü

Rəşadətli Azərbaycan Ordusu bu gün Cəbrayıl rayonu nun Şıxаlıağalı, 
Sarıcallı, Məzrə kəndlərini və müx təlif istiqamətlərdə bir neçə strateji yük
səkliyi azad et  miş dir. Qəhrəman ordumuzun uğurlu əməliyyatı davam edir. 

Еşq оlsun Аzərbаycаn Оrdusunа!
Qarabağ Azərbaycandır!

ilham aliyev О 
@azpresident 

Rəşadətli Azərbaycan Ordusu bu gün 
Cəbrayıl rayonunun Şıxаlıağalı, Sarıcallı, 

Məzrə kəndlərini və müxtəlif istiqamətlərdə 
bir neçə strateji yüksəkliyi azad etmişdir. 
Qəhrəman ordumuzun uğurlu əməliyyatı 

davam edir. EEşşqq  oollssuunn  AAzzəərrbbaayyccaann  
OOrrdduussuunnaa!!  QQaarraabbaağğ  AAzzəərrbbaayyccaannddıırr!!  

AZ<!RВAYCAN ltESPUBLIКASI 
PREZIDENTININ ADMINISТRЛSIYASI 
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RUSİYANIN «PERVIY KANAL» TELEVİZİYASINA 
MÜSАHİBƏ

6 oktyabr 2020-ci il, 10:11, Vətən müharibəsinin 10-cu günü

A p a r ı c ı: Mənim adım Yevgenidir, «Pervıy ka nal»ın müxbiriyəm. Çox 
sağ olun.

İ l h a m  Ə l i y e v: Çox yaxşı. Sağ olun.
S u a l: İlham Heydər oğlu, Siz dəfələrlə bəyan etmisiniz ki, budəfəki 

hücum əməliyyatının məqsədi Qarabağı geri qaytarmaqdır. «Qarabağ 
bizim torpa ğı mızdır və biz oraya qayıdacağıq» – bu Sizin söz ləri niz dir. Bu 
tamamilə birmənalı mövqedir. Lakin qarşı tə rəfin mövqeyi də bundan az 
birmənalı deyil – «Bir qa rış belə, torpağı verməyəcəyik». Beləliklə, qeyri-
müəy yənliyə gedən yol alınır. Sizin fikrinizcə, Azərbaycan və Ermənis-
tanın danışıqlar masası arxa sında əyləşməsi üçün nə baş verməlidir?

C a v a b: İlk növbədə, BMT Təhlükə sizlik Şurası nın 1993cü ildə – er
mə ni işğalçı qüv vələri Azər bay ca nın ərazilərini ələ keçirdikləri dövr də qə
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bul edilmiş 4 qətnaməsi yerinə yetirilmə lidir. Bu qətna mələrdə təca vüz ka
ra çox dəqiq siq nal göndərilib. Ora  da yazılıb ki, işğal olunmuş ərazi lərin 
dərhal, qeydşərtsiz və ta mamilə qaytarıl ması təmin edil məlidir. O vaxt dan 
27 il keçib. Erməni tərəfi həmin qətna mə ləri yerinə yetirmir, on lara mə   həl 
qoymur və hər va si tə ilə mü na  qişəni mümkün qədər çox, müm kün qədər 
uzun müd də tə dondurmağa çalışır. Statuskvonun qəbul edil  məz və də yiş
di ril məli olması barədə beynəl xalq ic timaiy yətin, o cümlədən ATƏTin 
Minsk qru pu nun həmsədrləri olan ölkələrin bütün çağırışları havada qalır. 
Buna görə ermənilərin mövqeyi tarixi yalana, beynəlxalq hüququn norma və 
prinsiplərinin pozul masına əsaslandığı halda, bizim mövqemiz bey nəlxalq 
hüququn norma və prinsiplərinə, tarixi ədalətə əsas la nır. Əminəm ki, BMT 
Təhlükəsizlik Şu ra sının qətna mələri Ermənistan tərəfindən yerinə yetirilən, 
Ermə nis tan öz qoşunlarının işğal edilmiş ərazilərdən çıxa rılmasına razılıq ve
rən kimi, hər iki tərəf qısa müd dətdə razılığa gələ bilər. Bu razılıq Qafqazda 
sül hü bər  qərar edər.

S u а l: Bir həftədən çoxdur döyüşlər gedir və istər bir tə rəfin, istərsə də 
digər tərəfin yaydığı vide o lardan ay dın görünür ki, döyüşlər intensivdir, 
itkilər çox ağır dır. Siz Azərbaycan tərəfindən həmin rə qəm ləri gös tə rə 
bilərsinizmi?

C a v a b: Ermənistan tərəfindən və Dağ lıq Qara bağ tərəfindən artilleriya 
atəşləri nəticəsində bu gün səhərə olan məlumata görə, bizim tərəfdən 27 dinc 
sakin həlak olub, 170dən çox dinc sakin müx  təlif də rə cəli xəsarətlər alıb, 
800dən  çox  ev  dağıdılıb.  Qarşı dur manın  budəfəki  eskalasiyası  sentyabrın 
27də baş lanıb. O vaxt Azərbaycanın işğal edilmiş əra zi lə rin dən bizim yaşa
yış mən təqə lərinə, habelə dö yüş möv qelərimizə artilleriya atəş ləri başlanıb, 
nəti cədə bu hücumun elə ilk dəqiqə lərində dinc sakinlər və hərbi qulluqçular 
həlak olublar. Biz adekvat təd birlər gör mə yə məcbur olduq, operativ surətdə 
əkshücuma keç dik. Bu əkshü cum nəticəsində düşmənin çox say da atəş nöq
tə lərini, döyüş mövqelərini sus durduq, şimal və cənub istiqamətlərində işğal 
altında olan əra zi lərin bir hissəsini azad etdik, bununla da Azər bay canın bir 
sıra yaşayış məntəqələri, oradakı vətən daşlar bu gün artıq normal şəraitdə 
yaşaya bilərlər, çünki erməni lərin artilleriya atəşləri artıq oraya çatmır. 

Lakin son günlərdə Azərbaycan ərazilərinin atəşə tutulmаsı Ermənis tan 
tərəfindən uzaqvuran artil leri ya vasitəsilə aparılır, «Toçka U» və «El brus» 
kimi ölümsaçan sistemlərdən istifadə edilir, bu, Cenevrə Konvensiyasının 
çox kobud şəkildə pozulmasıdır, ci na yətdir, müharibə cinayətidir. Bu gün 
səhərdən mü na qişə zonasının bilavasitə yaxın lığında yerləşən Tər tər şəhərinin 
atəşə tutulması yenidən davam edir. Əha lisinin sayına görə Azər baycanın 
ikinci böyük şəhəri olan Gəncə də atəşə tutulub. Mingə çe virdə bi zim ən 
böyük elektrik stansiyamızın ərazi sinə bir ra ket düşüb, 10dan çox şəhərimiz, 
yüzlərlə kəndimiz şiddətli artil leriya bombardmanına məruz qalır. Bu, erməni 
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tərəfinin köhnə taktikasıdır. Onlar hər dəfə döyüş meydanında məğlubiyyətə 
uğrayanda dinc əhaliyə ziyan vurmağa və beləliklə, Azərbaycan Or du su nun 
əkshücumunu dayandırmağa çalışaraq, belə alçaq hərəkətlərə əl atırlar. Lakin 
onlar bu əkshücumu dayandıra bilmirlər və bilməyəcəklər.

S u а l: Hərbi itkilər barədə danışmaq olarmı?
C a v a b: Bu gün hərbi itkilərlə bağlı in for masiya məxfidir. Azərbay can 

ictimaiy yətinə bu barədə döyüş əməliyyatlarının fəal fazası başa çatdıq dan 
sonra məlumat veriləcək.

S u а l: Siz Türkiyəni Dağlıq Qarabağ müna qişə si nin nizamlanma-
sında iştirak etməyə çağırır sınız. Sizin fik rinizcə, bu iştirak hərbi, yoxsa 
siyasi səylər məna sın da məhz nədən ibarət olmalıdır?

C a v a b: Mən bu barədə dünən bəyan edərkən onu nəzərdə tutmu şam 
ki, Ermənistanın tə ca vüzkar hərəkətləri davam edir, Ermənistan hər vasitə 
ilə çalı şır ki, bu münaqişəyə mümkün qədər çox ölkə cəlb edilsin. Mən mü
sahibələrimin birində belə siyasətin yolverilməz olduğunu demişəm. Münaqişə 
Ermə nis ta nın və Azərbaycanın hüdudla rın dan kəna ra çıxma ma lıdır. Əslində 
münaqişə hətta Ermənis tan ərazisinə də çıxmır. Odur ki, Er mə nistan ərazisin
dən artilleriya atəşlərinə baxma yaraq, biz Ermənis tan ərazisinə heç bir zərbə 
endirmirik, Ermənistan ərazi sinə keçmirik, hərçənd bunun üçün hər cür im
ka nımız vardır. Er mə ni tərəfi bu qarşıdurmaya KTMTni cəlb etməyə çalı şır. 
Uğursuz cəhddir. O, Avropa ölkə lərini cəlb etmə yə çalışır. Mahiyyət etibarilə 
bu mü na qişəni beynəl miləlləşdirməyə çalışır. Müvafiq su rət də biz belə ya
naş  manın yolverilməz olması barədə öz möv qemizi bildiririk.

Türkiyənin cəlb edilməsi barədə mənim bəya natı ma gəldikdə isə mən, 
təbii ki, yalnız siyasi nizam lan manı, münaqişədən sonrakı dövrdə nizam
lamanı nə zər də tutmuşam. İndiki anda Türkiyə bu nunla bağ lı heç bir faktla 
təsdiqlənməmiş müxtəlif şayiələrə və insinuasiyalara baxmayaraq, əsla mü
na qişəyə cəlb edilmiş tərəf deyil. Məsələn, guya Türki yə yə məxsus F16 
təyyarəsinin Ermənistana məxsus Su25 təyya rə sini vurması barədə xəbər 
həm Rusiya, həm də Av ro pa KİVlərində yayılıb. Heç bir sübut yoxdur. Mə
lum olub ki, görünür, erməni pilot sadəcə, peşə karlıq baxımdan o qədər də 
hazırlıqlı olmayıb və dağa çır pı lıb. Bax, bеlə feyk xəbərlər yayılır. Bunun 
nə məq   sədlə edildiyini bilmirəm. Güman edə bilərəm, lakin bu feyk xəbər
lər üçün heç bir əsas yoxdur. Beləliklə, hərbi qarşı durma fazası başa çatanda 
biz, təbii ki, danışıqlar masası arxasına qayıdacağıq. Yeri gəlmiş kən, dö
yüş əməliyyatlarının lap əvvəlindən Azərbay can deyirdi ki, biz danışıqlar 
prosesindən çıxmırıq, biz siyasi nizamlamaya ümid edirik, lakin bu, nizam
lama olmalıdır. Biz daha 30 il gözləyə bil mə rik ki, Er mənistana nə vaxt 
müvafiq təsir göstə ri lə cək. İn di ki vasitəçilik missiyasının 28 il ərzində heç 
bir nəti cə yə gətirib çıxarmaması, fəaliyyətsizliyə, möv  cud və ziy yətə gətirib 
çıxarması nəzərə alınmaqla, biz, əlbət tə, praqmatik yanaşmanı əsas götürmə
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liyik – eskala siyanın azalması, möhkəm sülhün bərqərar olması, əməkdaşlığın 
inkişafı üçün regionda baş ve rən hadi sə lərə kimin real müsbət təsir göstərə 
biləcə yini nəzə rə almaqla, şübhəsiz, fəal döyüş əməliy yat ları başa çatdıqdan 
sonra həyata keçiriləcək vasitə çilik missiya sında Türkiyənin böyük ölkə 
kimi, bizim qonşumuz, Cənubi Qaf qazda qonşumuz kimi, iştirak etməyə ta
mamilə haqqı vardır. Əlbəttə, hesab edirəm ki, bun lar ilk növ bədə, Türkiyə 
və Rusiyadır.

S u а l: Siz Avropa ölkələri barədə danışdınız. Fransa Prezidentinə çox 
sərt cavab verdiniz. Onu guya Azərbaycan Ordusu tərəfindən vuruşan 
muzd lular ba rə də dediyi sözlərə görə üzr istəməyə çağır dınız. Bu gün 
Siz bir daha təsdiq edə bilərsinizmi ki, Dağlıq Qa rabağ münaqişəsində 
muzdlular Azərbay can tərə fin də iştirak etmir?

C a v a b: Mən bütün bu günlər ərzində bu barədə de yirəm. Belə in for
masiya tullantılarına görə heyrət lə nirəm və Fransa Prezidenti ilə telefon söh
bətlə rim də mən mövqemizi kifayət qədər əsas landırılmış şə kil də müdafiə et
mişəm. Əvvəla, sü but lar təqdim et mə sini, əgər belə sübutlar yox dur sa, on da 
Azərbay can xalqından üzr istəməsini xahiş etmi şəm. İkincisi, mən demişəm 
ki, bizim muzdlulara eh ti ya cımız yox dur. Bu gün Azərbay can Ordusu güclü 
ordudur. Bü tün beynəlxalq reytinqlərə görə o, dünya nın ən güclü 50 ordusunun 
siyahısına daxildir. Ehti yat da olanları, döyüşə hazır olan digər hərbiləş di rilmiş 
dəstələri nə zərə almasaq, bizim nizami orduda 100 min döyüşçü müz vardır. 
Bu gün Azərbaycan Ordu su bizim ərazi ləri azad edir. Döyüş əməliyyatları 
yerindən çəkil miş videolarda bizim artilleriyanın, pilotsuz uçuş aparat larının 
necə işləməsi, azərbay can lı əsgər və zabit lərin işğaldan azad edilmiş torpaq
larda bay raq larımızı necə ucaltmaları görünür. Buna görə də bu ittihamlar 
əsassızdır, biz onları qətiyyətlə rədd edirik və bеlə şayiələrin, yoxlanılmamış 
məlu mat ların ictimai rəylə necəsə manipulyasiya etmə sinə yol verə bilmərik. 
Qoy sübut təqdim etsin lər. Bu gün fəal döyüş əməliy yatlarının onuncu günü
dür, bizə heç bir sübut təqdim edilməyib.

S u а l: Döyüş əməliyyatlarının başa çatdığını və Azərbaycanın öz qar-
şısına qoyduğu məqsədlərə nail olduğunu fərz etsək, Qarabağda yaşayan 
ermə nilərin sayını nəzərə almaqla, onları hansı gələcək gözləyir? Onların 
aqibəti necə olacaq?

C a v a b: Bu mövzuda əvvəl də, eskala siyaya qə dər də, eskalasiya döv
ründə də dəfələrlə da nış mışam. Elə dünən Türkiyə telekanalına mü sa hibə
də dedim ki, biz Qarabağ ərazisində yaşayan er mə ni lə rə öz vətən daşlarımız 
kimi baxırıq. Hesab edi rik ki, mü naqişə nizamlanandan, işğala son qoyu
landan son ra Dağlıq Qarabağın erməni və azərbaycanlı əha li si uzun illər boyu 
olduğu kimi birlikdə yaşamalıdır. Kеçən əsrin 80ci illərinin sonunda müna
qişə başla yanda Dağlıq Qarabağ ərazisində əha linin 75 faizi erməni, 25 fai
zi isə azərbaycanlı idi. Onların cinayət kar rejiminin başçısının qon dar ma 
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«inauqurasi ya» sını keçirdikləri və Azərbaycan xalqını təhqir etdik lə ri Şuşa 
şəhərinin əhalisinin 98 faizi azərbaycanlılar idi. Şuşa şəhərinin əsası azər
baycanlı Pənahəli xan tə rəfindən qoyulub. Bu qədim Azərbaycan şəhərin dən 
bütün azərbay canlılar qovulub. Odur ki, müna qi şə ba şa çatandan və dinc yolla 
nizamlamadan son ra, ye ri gəlmişkən, bu məqam «Madrid Prinsipləri» ad la nan 
baza prinsiplərində əks etdirilib – azərbay can lı əhali işğal olunmuş ərazilərə 
qayıtmalıdır. Ora da də qiq yazılıb ki, köçürülmüş bütün şəxslərin öz yaşa yış 
yerlərinə qayıtmaq hüququ vardır. Beləliklə, sülh sa zişi əldə ediləndən sonra – 
bunun baş verəcə yinə ümid edirəm – azərbaycanlılar Dağlıq Qarabağa qa yı
dacaq və orada əvvəl yaşadıqları kimi yaşaya caq lar. Mənim mövqem həmişə 
belə olub ki, biz ötən əs rin 80ci illərinin sonunda münaqişə başlayana qədər 
mövcud olmuş abhavanı qaytarmalıyıq. Düşünü rəm ki, bu mümkündür. Er
məni cəlladların Xoca lıda tö rət diklərindən, dinc əhalini məhv etmələrin dən, 
bizim tarixi, dini abidələri dağıtmalarından, bu ərazilərdə azərbaycanlıların 
tarixi irsini yerlə yek san etdikdən sonra bu, asan olmayacaq. Lakin hesab 
edirəm ki, biz buna çalışmalıyıq. Döyüş əmə liy yatları günlərin də mənim 
Ermənistan xalqına və hazırda Dağlıq Qa ra bağda yaşayanlara müraciətim 
dəfələrlə səslənib. Mən erməni xalqını öz hökumə tinin başına ağıl qoymağa, 
erməni anaları öz uşaq larını işğal edilmiş ərazilərə göndərməməyə çağır mı
şam. Ona görə ki, yəqin indi heç kəs üçün gizli deyil, qondarma «Dağ lıq 
Qarabağ ordusu» yox dur. «Dağlıq Qarabağ or du su» deyilən ordunun 90 faizi 
Ermənistan vətəndaş  ların dan ibarətdir. Mən bеlə çağırışlar etmişəm. Er mə ni 
tərəfindən bu günlərdə nifrətdən, təcavüzdən, hə dəqorxulardan və tamamilə 
qeyriadekvat hərə k ət lər dən başqa, çağırışlar eşitməmişəm. Bizim möv qe miz 
belədir, biz münaqişənin dinc yolla nizam lan masının tərəf darıyıq. İnanıram 
ki, Ermənistan tə rə finin siyasi iradəsi olarsa, biz buna nail ola bilərik.

S u a l: İlham Heydər oğlu, bütün müha ribələr, hər bir müharibə gec-
tez sülhlə başa çatır. Siz həmin anı necə təsəvvür edirsiniz?

C a v a b: Bilirsiniz, bu barədə danışmaq çətindir, ona görə ki, bizim 
xalqımız o qədər müsi bət lər görüb, erməni işğalçıları bu xalqa o qədər 
əzabəziyyət veriblər ki, indi həmin məqamı bir mən zərə şək lində təsəvvür 
etmək çox çətindir. 30 ildən çoxdur ki, bizdə sülh yox dur. Son 20 ildən artıq 
müddətdə ma lik olduğu muz vəziyyət atəşkəs olub. Lakin hamı başa düşürdü 
ki, bu atəşkəs davamlı deyil, möhkəm deyil. Buna görə Ru si ya, ABŞ və 
Fransa pre zidentlə rinin şəxsində Minsk qrupunun həmsədrləri bir neçə il 
bundan əvvəl bə yanatlarla çıxış etdilər, statuskvonun qəbuledil məz liyi, onun 
dəyişdirilməli olması barədə bir neçə bə ya nat qəbul edildi. Onlar çox gözəl 
başa düşürdülər və başa düşürlər ki, bu atəşkəs çox amanabənddir, da vamlı 
deyil. Bugünkü eskalasiya bunu bir daha təsdiq edir. Buna görə də sülh barədə 
danışmalı olsaq, mən ilk növbədə, onu geniş əhatəli, uzunmüddətli, dünya nın 
aparıcı ölkələri tərəfindən, həm Azərbay can, həm də Ermənistan üçün məqbul 
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olan ciddi zəmanətlər şərti ilə əbədi nizamlama kimi görürəm. Bu ölkələrin 
tərkibinin Minsk qrupunun və onun həmsədrlərinin bugünkü tərkibindən 
fərqli ola bilə cəyini istisna et mirəm. Ona görə ki, Minsk qrupu 1992ci ildə ta
ma milə başqa geosiyasi reallıq şəra i tində yaradıl mışdı. O dövrdə SSRİ yenicə 
dağıl mışdı və səmimi desəm, bu qrupun hansı əsasla yara dıl ma sını o qədər də 
ba şa düşmürəm. Ona görə ki, bu və ya digər birliyin, yaxud müvəqqəti forma
tın yara dılması müəyyən prinsipə əsaslanmalıdır. Sizinlə əvvəl danış dığımız 
mövzuya qa yı daraq düşü nü rəm ki, region dövlətləri bu məsə lədə fəal iştirak 
etməli, beynəlxalq təşkilatlar zəma nət verməli və əlbəttə, azərbay can lılar hü
quqa görə onlara məxsus olan torpaqlara qa yıtmalıdırlar.

S u а l: Daha bir dəqiqləşdirici sual: Sizin fikrinizcə, konfiqurasiya 
necə ola bilər?

C a v a b: Yəqin ki, bu barədə danışmaq hə lə tezdir. Fikrimcə, bu barədə 
danışmaq hadisə ləri bir qədər qabaqlamaq deməkdir. Sadəcə istəyirəm ki, 
qonşularımız və tərəfdaşlarımız mənim möv qemi bil sinlər. Düşünürəm ki, 
regional əmək daşlıq çox sa hə lər də özünü kifayət qədər göstərib. Son illərə 
diq qət yetirsək görərik ki, Azərbay can öz qonşuları ilə bir lik də əməkdaşlığın 
möhkəm regional forma tı nın ya ra dılması üzərində çox fəal iş aparıb. Bu, siya
si, iqti sa di, nəqliyyat, energetika sahələrində və hər hansı digər sahədə əmək
daşlığa aiddir. Uzun illər dən son ra, praktiki olaraq, müstəqillik dövrünün 
əvvəlindən başlaya raq, 5 Xəzəryanı ölkə arasında Xəzər dənizi nin hüquqi 
statusunun nizamlanmasına dair Kon ven  siya imzalamaqla əldə etdiyimiz nai
liy yətlərə bax maq kifayətdir. Əvvəlcə, həmin ölkələrin bəziləri ilə razılığa 
gələ bilmirdik, lakin sonra biz xoş məram göstərərək, razılığa gəldik və bunun 
üstün lüklərini gör dük. Bu gün böyük dövlət olan Rusiya ilə digər böyük 
dövlət, NATOnun üzvü olan Türkiyə ara sın da əməkdaşlıq NATO ölkələri 
ilə Türkiyənin əmək daşlığından qatqat səmimi, möhkəm və səmə rə lidir. 
Mə sələn, NATO üzvü olan digər ölkə Türki yə  ni daim nədəsə günahlandırır. 
Bunlar yeni geosi ya si real lıq lar dır, 1992ci ildə bunlar yox idi. Dünya də yi
şib. Dünya gö zümüzün qabağında dəyişir. Biz bunu əsas gö tür mə liyik, filan 
ölkənin həll poten sialı na malik olması barədə hansısa ehkamları, fərziyyə
ləri və ya sabit ləş miş fikirləri yox. Bu gün münaqişə nin fəal fa za ya keçdiyi 
və Ermənistanın baş nazirinin – mən bu nu görürəm – öz telefon zəngləri ilə 
dünya li der ləri ni bezdirdiyi bir vaxtda kimin nizamlama po ten sialı na malik 
olması aşkar görünür. Bax, nizam la ma po ten sialına malik olan, ləyaqətinə, 
ədalətliliyinə, səmi miyyə tinə görə Azərbaycanın hörmət etdiyi ölkələr uzun
müd dətli sülhün qarantları olacaqdır.

A p a r ı c ı: Müsahibəyə və ətraflı cavablara görə çox sağ olun.
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İRAN İSLAM RESPUBLİKASININ PREZİDENTİ 
HƏSƏN RUHANİ AZƏRBAYCAN RESPUBLİKASININ 

PREZİDENTİ İLHAM ƏLİYEVƏ TELEFONLA ZƏNG EDİB

6 oktyabr 2020-ci il, 20:01, Vətən müharibəsinin 10-cu günü

İran İslam Respublikasının Prezidenti Həsən Ruha ni oktyabrın 6-da 
Azərbaycan Respublika sının Pre zidenti İlham Əliyevə telefonla zəng edib. 

Həsən Ruhani Ermənistan–Azərbaycan təmas xət tində silahlı qarşıdurma-
nın davam etməsindən ölkə sinin narahatlığını ifadə etdi və münaqişənin tez 
bir za manda sülh yolu ilə həll olunacağına ümidvar ol duğunu bildirdi.

Prezident İlham Əliyev qeyd etdi ki, sentyabrın 27-dən başlanmış və bu 
gün də davam edən Ermə nista nın hərbi təxribatı nəticəsində təmas xətti 
boyu yerlə şən hərbi birləşmələrimizin mövqeləri və ya şa yış ərazi lə rimiz 
Ermənistan tərəfindən ağır ar til leriya atəşinə məruz qalıb. Nəticədə hərbi 
qulluq çularımız, о cümlə dən 27 mülki şəxsimiz həlak olub, 170-dən çoxu 
yara la  nıb, 900-dən artıq evə ziyan dəyib və ya tamamilə dağı dılıbdır. Azər-
baycan tərəfi uğurlu əks-hücum əmə liy yat ları həyata keçirərək, işğal olun-
muş torpaqla rı mı zın bir hissəsini işğaldan azad edib.

Dövlətimizin başçısı qeyd etdi ki, İran–Azərbaycan döv lət sərhədinin işğal 
olunmuş ərazisinin bir hissəsi Azərbaycanın nəzarətinə keçib və sərhədboyu 
işğaldan azad olunmuş ərazilərdə tezliklə Azərbay can sərhəd qoşunlarının və 
sərhəd infrastrukturunun yerləşdiril məsi nəzərdə tutulur.

Prezident İlham Əliyev bildirdi ki, Ermənistanın davam edən hərbi tə ca-
vüzü və təxribatları regionda sülhün və təhlükəsizliyin təmin olunması işində 
ən bö yük əngəldir.

Prezident İlham Əliyev və Prezident Həsən Ruhani ölkələrimiz ara sın  da 
dostluq və qardaşlıq münasibət lə rinin gələcək uğurlu inkişafı ilə bağlı məsələ-
ləri müza kirə etdilər, bu əlaqələrin ölkələrimizin və xalq ları mı zın maraqlarına 
uyğun olaraq, bundan sonra da geniş lənəcəyinə və möhkəmlənəcəyinə ümidvar 
olduqlarını bildirdilər.
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«CNN TÜRK» TELEVİZİYA KАNАLINA MÜSAHİBƏ

7 oktyabr 2020-ci il, 18:46, Vətən müharibəsinin 11-ci günü

S u а l: Cənab Prezident İlham Əliyev, «CNN Türk»ə xoş gəldiniz. 
Azərbaycanın tarixi günlər ya şadığı bir zamanda bu müsahibəni ver-
diyiniz üçün tə şək kür edirik. Mən vaxt itirmədən dərhal sualları ma ke-
çirəm. Əvvəlcə, əməliyyatlarda son vəziyyət necə dir, planlaşdırıldığı kimi 
irəliləyirmi? İşğal altın dakı nə qədər torpaq azad olundu?

C a v a b: Hər şey plan üzrə gedir. Bu gün Azər baycan Ordusu öz ərazi 
bütövlüyünü bərpa edir. Əmə liyyat uğurla davam edir. Artıq bir şəhər və bir 
çox kəndlər işğaldan azad edilib. Bu bir daha onu göstərir ki, Azərbaycan 
xalqı işğalla heç vaxt ba rışmayacaq. Biz bunu dəfələrlə demişik: Qarabağ 
bi zim tarixi, əzəli torpağımızdır! Təəssüf ki, uzun müd dət ərzində aparılan 
müzakirələr bir nəticəyə gə ti rib çıxarmadı. Belə olan halda, əlbəttə ki, Azər
baycan tək başına öz ərazi bütövlüyünü bər pa etməli idi və bunu edir.

Bildiyiniz kimi, erməni silahlı qüvvələri keçən ayın 27də bizə qarşı yeni 
hücuma keçdilər və bizim bir çox şəhərlərimiz, kəndlərimiz atəş altındadır. 
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Bu günədək bizim mülki şəxslər arasında 30a ya xın itkimiz, şəhidlərimiz 
vardır. Ermənistan silah  lı qüvvələri şəhərlərimizi, kəndlərimizi atə şə tutur və 
1000ə yaxın ev ya dağıdılıb, ya da ki, bö yük ziyan gö rüb. Lakin hər şey plan 
üzrə gedir və ümid edirəm ki, qarşıda duran vəzifələr icra olu nacaqdır.

S u а l: Yenə də əməliyyat zonasındakı proses lərə qayıtmaq istəyirəm, 
cənab Əliyev. Bildiyimiz ki mi, Ermənistan ordusu münaqişə xəttinin 
kə narın dakı Azərbaycan şəhərlərini ballistik raketlərlə hə də fə al ma-
ğa başlayıb. Xüsusilə Azərbaycanın ikinci böyük şəhəri olan Gəncədəki 
yaşayış məntəqələrini, Mingə çevirdəki elektrik stansiyasını ballistik 
raket lərlə hədə fə alıb. Sizcə, bunun məqsədi nə idi?

C a v a b: Məncə Ermənistan ordusu nun aciz liyi və Er  mənistanın hərbi
siyasi rəhbərlərinin ci na  yəti. Çün ki mülki şəxslərə zorakılıq göstərmək, on
lara qar  şı atəş açmaq, ballistik raketlərlə mülki şəhər ləri da ğıtmaq müharibə 
cinayəti sayılır. Bu onu gös tərir ki, Ermənistan döyüş meydanında bizim qar şı
mızda dura bilmir. Döyüşü uduzur və bizi dayan dır  maq, ey ni zamanda, mülki 
əhaliyə qarşı maksi mum də rəcədə cinayət törətmək üçün belə çirkin əməl
lərə əl atır. Siz də qeyd etdiyiniz kimi, Gəncə, Min gəçevir döyüş böl gəsindən 
uzaqda yerləşən şəhərlərdir. Eyni zamanda, döyüş bölgə sinə yaxın olan 
şəhərləri miz hər gün atəşə tutulur. Ən yaxın bölgə Tərtər bölgəsidir və Tərtər 
şəhərinə gündə 1000dən 2000ə qədər mərmi düşür və bunun əsas məqsədi 
mülki şəxs lə rə qarşı törədilən zorakılıqdır. Bu bir daha Ermə nistanın fa
şist mahiy yətini göstərir, rejimin faşist mahiyyətini göstərir. An caq bu, 
Azərbaycan xal qını qorxut mur, bunun heç bir təsiri yoxdur. O bölgə lərdə, 
o şəhər və kənd lərdə yaşa yan soydaşla rımız ora da möhkəm da ya nıblar. 
Onla rın bir sözü var ki, Və tən sağ olsun, tor paqlar tezliklə işğaldan azad 
edil sin. Onlar sona qə dər o yerlərdə qalacaq və ordu mu za mənəvi dəstək 
verəcəklər.

S u а l: Ermənistanın mülki yaşayış məntə qə lə ri ni atə şə tutmağa da-
vam edəcəyi təqdirdə ha zırkı möv qe niz də bir dəyişiklik olacaqmı?

C a v a b: Xeyr, bizim mövqemizdə heç bir də yi şiklik olmamalıdır. Bizim 
mübarizəmiz ermə ni xalqı ilə deyil. Mən bunu artıq bir neçə dəfə açıqla mışam. 
Bizim mübarizəmiz haqq mübarizəsidir. Biz öz ərazi bütövlüyümüzü bərpa 
etmək istə yirik, bunu edirik və bu işlərdə, bu istiqamətdə uğurlar əldə et mişik. 
Azər baycan heç vaxt mülki əha liyə, yəni mül ki şəxslərə qarşı müharibə et
məyib. Mən bu günlərdə də demi şəm, bizim er mə ni xalqı ilə heç bir işimiz yox
dur. Azərbaycan da minlərlə erməni yaşayır və onlar bizim vətən daşlarımızdır. 
O cümlədən bu gün Dağlıq Qara  bağda yaşayan ermənilər də bizim vətəndaş
ları mız dır. Bizim hədəflərimiz hərbi hədəfl ərdir. Hər bi hədəfləri məhv etmək 
üçün tam hüququ muz vardır. Çünki bu hərbi obyektlər bizim ordu mu za, şə
hər lərimizə böyük ziyan vurub. Ona gö rə bizim borcumuzdur ki, onları məhv 
edib əha limi zin təhlü kə siz həyatını təmin edək.
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S u а l: Ermənistanın ballistik raketlərlə mülki ya şa yış məntəqələrini 
atəşə tutması əslində müha ribə cinayəti, Cenevrə Konvensiyasına zidd 
bir hərə kətdir. Bu baxımdan müharibə cinayətlərinə dair BMT qarşı-
sında bir təşəbbüs irəli sürməyi düşünür sü nüz mü? Ha di sə yerlərində bu 
cinayətlərin törədil mə sinə dair sü butlar toplayırsınızmı?

C a v a b: Təbii ki, toplayırıq. Onların bü   tün hərbi ci nayətləri artıq qeydə 
alınır. Amma təəssüf ki, bey nəl xalq ictimaiyyət bundan əvvəlki dövr də 
Azər bay ca na və xalqımıza qarşı edilən mü haribə ci na yətlərinə səs siz qal
mışdır. Xocalı qət liamı dün ya nın gözü önün də baş vermiş soyqırı mıdır. Am
ma Er mə nistanın ovaxt kı hərbisiyasi rəh bərliyi buna görə məsuliyyətə cəlb 
edilmədi. Bizim şəhərlərimizin, kənd lərimizin da ğı   dılması, 1 milyondan 
çox məc bu ri köç künün ya ran ma  sı – bütün bunlara görə bey nəlxalq icti
maiyyət hər han sı bir hərəkətə keçmədi. Ona görə də bu məsələ uzun illərdir 
öz həllini tap mır. Çünki iş ğal çı ilə işğala mə ruz qalan arasında heç bir fərq 
qo yul mur. Bu gün də erməni silahlı qüvvə lə ri nin bizim şəhər lərimizi və 
kənd lərimizi atəşə tutma sı, özü də bal listik raketlərlə atə şə tutması mü
ha ribə cinayə ti dir. Buna görə, əlbət tə, Ermənistan rəhbərliyi mə su liy  yət 
daşımalıdır və da şıyacaqdır.

S u а l: Bu günə qədər Sizə bir neçə dəfə atəş kəs çağırışı edilib. Siz 
bun lara şəxsən cavab verdiniz. Am ma münaqişənin 30 illik tarixinə nə-
zər salar kən bu çağırışların nəticə verəcəyini düşünürsü nüzmü?

C a v a b: Hesab edirəm ki, bu çağırışlar sadəcə, atəşkəs çağırışları olma  malı 
dır. Biz dəfə lərlə demişik ki, işğalçı dövlətə, Ermənistana san ksi ya    lar tətbiq 
edilməli idi. Əgər vaxtında sank siyalar tətbiq edil səydi, bəlkə də bu məsələ 
çoxdan həll olunardı. Er mə nistana qarşı çox ciddi təzyiq gös tərilməliydi, söz
də deyil, əməldə. Amma təəssüf ki, bu olmadı. Ona görə bu proses оtuz il 
çək di. Otuz il heç bir nəticə ver məyən danışıqlar artıq mə  na  sını itirməkdədir. 
Bun dan əlavə, son dönəmdə Ermənistanın hərbisi yasi rəhbər liyi həm təca
vüzkar hərəkətlərlə, həm də aqres siv bəya natlarla danışıqlar prosesini məhv 
etdi. Yəni ona çox böyük zərbə vurdu. «Qarabağ Ermə nistandır» demək, əs
lin də müzakirələrə son qoymaq deməkdir. Çünki müzakirələrin əsas ma hiy
yəti ondan ibarətdir ki, işğal edilmiş torpaqlar tədricən, mərhə ləli qayda da 
Azərbaycana qaytarıl ma lıdır. Bu, əsas prinsiplər də təsbit olunub. «Qarabağ 
Er mənistandır» demək, faktiki olaraq, bu prosesə son qoyur. Buna oxşar di
gər açıqlamalar olubdur. Sonra iyul ayında Ermənis tan Azər baycana dövlət 
sərhədi istiqamətin də hücum etdi, bir çox hərbçi və bir mülki şəxs həlak 
oldu. Ona görə atəşkəsin bərpası şərtlərlə təmin edil mə lidir. İlk növbədə, 
Ermənistan silahlı qüvvələrinin işğal edil miş torpaqlardan çıxış təqvimi, yəni 
çıxış cədvəli bizə təq dim edilməlidir. Bu məsələ ilə bağlı biz Minsk qru puna 
artıq öz mövqemizi çatdır mışıq. Ümid edi rəm ki, bizim bu çağırışlar, bu tək
liflər cavabsız qal ma yacaq.
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S u а l: Avropa Təhlükəsizlik və Əməkdaşlıq Təş kilatının Minsk qru-
pundan söz düşmüşkən, dü şü nü rəm, Fransanı da ayrıca qeyd et mək 
lazımdır. Fran sanın bu məsələdəki mövqeyi ilə bağlı nə deyə bilər siniz?

C a v a b: Mən artıq bu məsələ ilə bağlı bir neçə də fə açıqlamalar verdim. 
Biz hər zaman Minsk qrupu nu bir qrup kimi qəbul edirdik və bu gün də belədir. 
Hesab edirdik ki, bu qrupa həm sədr lik edən ölkələr bitərəf qalmalıdır, heç bir 
tərəfi dəs tək ləmə mə lidir. Çünki əks təqdirdə onların vasitəçilik mis si ya  sı sual 
altına düşür. Son hadisələrə qədər on lar neytrallığı azçox saxlamağa müvəffəq 
olmuş du lar. Biz bilirik ki, bu ölkələrdə erməni lobbisi güclü dür. Er məni lob
biləri o ölkələrin höku mətinə də təsir edə bilər və edir. Bu gün biz görü rük 
ki, müxtəlif ölkələrdə yaşayan ermə nilər təşkilat lanmış qaydada Azərbayca na 
qarşı «qa ra» təbliğat kampaniyası aparır lar. Əf sus lar olsun ki, bu günlərdə bəzi 
ölkələr tərəfindən birtə rəfli mövqe sərgiləndi, tərəftutma halları baş verdi. Bu da 
qə bul edilməzdir. Buna görə biz öz sözümüzü demi şik. Əgər vasitəçilər vasitəçi 
kimi qalmaq və bu məsələ ilə bun dan sonra dа məşğul olmaq istəyirlərsə, onlar 
da ha məsuliyyətli olmalı və heç bir tərəf tutma malı dır lаr. Çalışmalıdırlar ki, bu 
məsələnin həllinə hesab lanmış addımlar atsınlar və münaqişə tezliklə həll olun
sun. Ondan sonra atəşkəs bərpa edilsin və uzun müddətli sülh olsun.

S u а l: Fransa Prezidenti Emmanuel Makro nun nə üçün üzr istəmə-
si nin gərəkliyini söylədiniz?

C a v a b: Siz də bilirsiniz ki, bizə qarşı it tihamlar səs ləndi. Rəsmi açıq
lamalarda səsləndi ki, sanki Azər baycanla Türkiyə birlikdə bölgəyə terror 
qruplarının nümayəndələrini gətirib. Hal buki bunun heç bir sübu tu yoxdur. 
O açıqlama lardan artıq on gün keçir. Bu günə qədər bizə heç bir sübut veril
mə yib. Bu bizə qarşı edilən haqsız lıqdır. Bu, yalan mə lu mat əsasında ifadə 
edilən açıq lamadır. Bu ya yox la nılmamış, təs diqini tap mamış məlumat əsa
sında de yil di, ya da ki, bu, qəsdən deyildi. Bunu mən deyə bil  mə rəm. Hər 
halda, hər bir ölkə özünü müdafiə et mə lidir. Bizə qarşı edilən haqsızlıq təbii 
ki, biz tərəf dən cavab lan dırılır. Biz buna səssiz qala bilmərik. Eyni za man da, 
başqa bir açıqlama da olmuşdur ki, «Azər baycan Dağlıq Qarabağı fəth etmək 
istəyir». Bu da bey nəl xalq qa nunlara tamamilə zidd olan bir açıqlamadır. 
Çünki Dağlıq Qarabağ bizim torpağı mız  dır. Bir ölkə öz tor pağını necə fəth 
edə bilər?! Bеlə sözlər Minsk qrupu nun mandatına tamamilə zidd olan açıqla
ma lar dır. Biz sadəcə olaraq, istəyirik ki, 30 ilə yaxın öz yurd larından didərgin 
salınmış məc buri köçkün lə rimiz öz evlərinə qayıtsınlar, Azər bay canın ərazi 
bü töv lüyü təmin edilsin. Azərbay canın ərazi bütövlüyü başqa ölkə lərin ərazi 
bütövlüyü qədər əhəmiyyətlidir .

S u a l: Qara təbliğatdan söz düşmüşkən, Azər  baycan əks-hücumu 
başlayandan bəri Azərbay cana qarşı xüsusilə sosial mediada qara 
təbliğat apa rılır. Bununla bağlı nə deyə bilərsiniz? Əlinizdə buna dair nə 
kimi faktlar vardır?
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C a v a b: Bilirsiniz, bizə qarşı «qara» təb  li ğat uzun illər ərzində apa
rılır. Bunun bir neçə sə bə bi vardır. Onlardan biri də odur ki, Azər baycan 
dün  ya miq ya sında müstəqil siyasət aparır. Bizim si ya səti mizin mərkəzində 
Azərbaycan xalqının maraq ları dayanır. Biz başqa ölkələrin əlində alət ol ma
mışıq, olmaq da istəmirik və olmayacağıq. Bugünkü Azər bay canın inkişafı, 
bütün istiqamətlər üzrə əldə edil miş inkişaf göstərir ki, Azərbaycan haqq 
yolundadır. Baxın, bi zim beynəlxalq əlaqə lərdə böyük uğurla rı mız var dır. 
Bu gün Azərbaycan dünya miqyasında mə suliyyətli və etibarlı ölkə kimi 
tanınır. 

Biz hazırda Birləşmiş Millətlər Təşkilatın dan son ra ikinci böyük beynəl
xalq təsisata, «Qo şul mama Hərəkatı»na sədrlik edirik. Biz 120 ölkə nin dəstəyi 
ilə buna nail ola bilmişik. Azərbaycan bu gün Avropa ilə Asiya arasında həm 
siyasi, həm coğrafi, həm də enerji körpüsüdür. Yəni bütün bu uğurları, o cüm 
lə dən müstəqil siyasət sayəsində əldə etmişik. Bu, bəzi ölkələrin xoşuna 
gəlmirdi, bəzi ölkələr Azərbaycana yuxarıdan aşağı baxmağa çalışırdılar. 
Ancaq bizim qətiyyətli mövqemiz buna imkan vermədi. Ona görə bizə olan 
təzyiq lərin səbəblərinin biri də məhz budur ki, müstəqil siyasət aparırıq, öz 
yolumuzla ge di rik, heç kimin sözü ilə oturubdurmuruq, heç kimin qar şı
sında baş əymirik. Digər səbəblər də vardır. Bu çox uzun söhbətdir, ayrı bir 
müsahibənin mövzusu ola bi lər. Bu hadisələr baş verən kimi dərhal bizə qar şı 
mün  təzəm olaraq «qara» təbliğat aparanlar, qeyrihö ku mət təşkilatları və bəzi 
ölkələrin dairələri, media nü mayəndələri hərəkətə keçdilər ki, Azər bay canın 
imici ləkələnsin, bizə böhtan atılsın, bizim haqqımız da olmayan yalanlar 
uydurulsun və beləliklə, infor masiya məkanında bu münaqişə ilə bağlı yanlış 
bir rəy, yanlış bir fikir yaradılsın.

Biz, əlbəttə, bizə ünvanlanan bu ittihamlarla tək başına mübarizə apararaq, 
müəyyən uğurlar əldə et mişik. Ancaq bizim də imkanlarımız məhduddur. Bir 
çox hallarda bizim səsimiz eşidilmir. Bizə bey nəl xalq platforma verilmir. 
Beynəlxalq media qu rum ları da ha çox Ermənistanın tərəfini tuturlar və mü
naqişə ilə bağlı yalan məlumatlar yayırlar. Ona görə fürsətdən istifadə edərək, 
qardaş Türkiyənin media mənsub la rı  na təşəkkürümü bildirmək is tə  yirəm ki, 
onlar bu gün lərdə bütün dünyaya bu savaşla bağlı həqiqətləri çatdırır, canlı 
efirdə məlu matlar verirlər – dağıdılmış şəhərlər, düşən raketlər, Gəncə şəhəri, 
Mingəçevir şə hə ri, Tərtər şəhəri. Yəni daha çox Türkiyə media qu rum ları 
tərəfindən verilən bu məlumatlar dünyada bu münaqişə ilə bağlı daha ədalətli 
fikrin yaran ma sına xidmət göstərir.

S u a l: Cənab Əliyev, əməliyyat başlanmazdan bir neçə gün əvvəl     
ABŞ-da – Nyu Yorkda BMT Baş As sam bleyasında iştirak edən liderlərə 
çağırış etdiniz, dünyaya çağırış etdiniz. Həmin çıxışınızda bəzi ter rorçu 
qrup ların Ermənistana göndərildiyini açıq la dınız və bu məsələyə diqqəti 
yönəltdiniz. Xüsusilə də bu mə sələyə diqqət yetirilməsini vurğuladınız. 
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Bu açıqla ma nızdan üç gün sonra Ermənistan Azərbay cana hücuma baş-
ladı. İndi bu məsələ ilə bağlı Azər baycanın əlində hansı kəşfiyyat mə-
lumatları vardır?

C a v a b: Mən o çıxışımda eyni zaman da, bildir miş dim ki, Ermə nistan 
yeni müharibəyə ha zır laşır. Bizdə olan məlumat onu göstərir və Er mənis
tan da yan dırılmalıdır. O ki qaldı Ermənis tan da ter ror təş ki lat düşərgələrinin 
mövcud luğuna, bu məlumat lar bizdə əvvəldən də olub.

S u a l: Bunlar hansı terror qruplarıdır?
C a v a b: İlk növbədə, PKK terror qrup larının düşərgələri Azərbay ca nın 

Ermənistan tə rə fin dən işğal edilmiş torpaqlarında mövcud idi. Bizdə olan yeni 
kəş fiyyat məlumatları – bunların bir hissəsi artıq mət  buata da açıq lanıb – onların 
danışıqları, on la rın tə mas ları haqqında artıq sə nəd lər və audio mə lumat var dır. 
Bu bizdə heç bir şüb hə doğur mayan məsələ idi. Çünki Ermənistan ter rorçu 
ölkədir. Bi rin ci Qara bağ müharibəsi dönə mində bizə qarşı on larla terror ak tı 
törədilmişdir – metroda, avto buslarda, gəmilər də. Hesab edirəm ki, erməni 
terroru dünyada məşhur olan bir mən fur fakt kimi, dünya tə rəfindən qəbul edil 
məlidir. Fransa aeroportunda kеçən əsrin 80ci il lə rində terror aktını törədən 
şəxs sonra Er mə nistana ve rildi, daha sonra sərbəst buraxıldı və o, qəh  rəman 
he sab olun du. Ona görə bu gün də müxtə lif ölkələr dən Ermə nistana terrorçular 
axışır. Bizdə olan məlu ma  ta görə, bəzi Yaxın Şərq ölkələrindən, ora da yaşa
yan ermə nilər və digər qeyrimillətlərdən olan insan lar Ermənistana axışır ki, 
Azərbaycana qarşı bu haq sız müharibəyə qoşulsunlar.

S u a l: ATƏT-in Minsk qrupu mövzusuna tək rar qa yıtmaq istəyirəm. 
Onun həmsədrlərindən biri də Rusiyadır. Rusiyadan bölgədə hansı 
gözləntiləriniz vardır?

C a v a b: Rusiya da ATƏTin Minsk qru  punun həmsədri kimi, təbii ki, 
vasitəçilik mis siyasını icra edir. Bu məsələ ilə bağlı bizdə hər han sı problem 
yox dur. Eyni zamanda, bu üç həmsədr ara sın da Ru siya tək ölkədir ki, bizimlə 
qonşudur. Təbii ki, Rusiya ilə bizim uzun tarixi münasibətlə rimiz vardır. İn
diki dönəmdə Rusiya həm Ermənis tanla, həm də Azər bay canla əla qələrini 
inkişaf etdirir. Bu çox önəm li faktdır. Ona görə nə ikitərəfli formatda, nə də 
ki, Minsk qru pu çərçivəsində hər hansı bir problem yoxdur. Bu hadi sələr 
dönəmində də Rusiyanın möv qeyi məsuliy yətli mövqedir.

S u a l: Cənab Prezident, İran bu məsələdə han sı mövqedədir?
C a v a b: İran rəsmiləri Azərbaycanın haqq işini dəstəklədilər. Biriki 

gün əvvəl İranın rəsmi şəxsləri açıqlamalar vermişlər ki, işğala son qoyul
malıdır, Azərbaycanın ərazi bütöv lüyü bərpa edil mə li dir və köçkünlərimiz öz 
torpaqlarına qayıt ma lıdırlar. Bu da ədalətli möv qedir.

S u a l: Yaxşı, bəs bu prosesdə ABŞ Prezidenti Do nald Trampla hər 
hansı təmaslarınız ol dumu? Siz ABŞ-ın bu prosesdə olmasının vacibliyini 
düşünür sünüzmü?
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C a v a b: Amerika da Minsk qrupunun həmsədri dir. Digər iki həmsədrlə 
birlikdə bu işlər də iştirak edir. Amerika Prezidenti ilə mənim hər hansı bir tə
ma sım olmayıbdır. Ancaq Amerikanın yüksək səviy yəli rəsmiləri bu işlərlə, 
bu hadisələrlə bağlı təbii ki, öz fikirlərini bildiriblər. Eyni zamanda, hör mətli 
Do nald Tramp da bu məsələ ilə bağlı açıqlama ve rib dir. Hesab edirəm ki, tam, 
məntiqli bir açıq lama idi. Ame rika ilə bizim ikitə rəfli formatda əlaqə lərimiz 
uğur la inkişaf edir. Bir çox sahələrdə biz tərəfdaş ki mi fəaliyyət göstəririk. 
Təbii ki, Amerika superdövlət kimi, bu məsələ ilə də bağlı öz sözünü deyir. 
Biz Ame ri kanın mövqe yindən də razıyıq.

S u a l: İyul ayında Ermənistan Tovuz şəhərinə hü cum etdi. İndi bu 
əməliyyat vaxtı yenə də mülki ya şa yış məntəqələrini vurur. Bunu Ermə-
nistanın Azər  bay ca nı təxribata çəkmək üçün etdiyini bir qədər əvvəl 
de miş diniz. Təxribata çəkməkdən başqa, bu məntəqə lə rin, xüsusilə də 
Tovuz şəhərinin, Min  gə çevirdəki elek trik stansiyasının hədəfə alınması, 
bu kimi hədəfl ərin vurulması əslində regiondakı ener ji təhlükə siz li yini 
də təhlükə altına alırmı? Bu, enerji xətlərinin hə də fə alın ması anlamına 
gəlirmi? Xüsusilə Bakı–Tbi li si–Ceyhan neft boru kəmərini, TANAP 
layihəsini nə zərdə tutu ram. Bunlarla bağlı nə deyə bilərsiniz?

C a v a b: Təbii, bu da Ermənistanın hə dəfl ərindən biridir. Bunu onlar 
gizlətmirdilər və eyni zamanda, bu hadisələrə qədər Ermənistan rəhbərliyi 
tərəfindən verilən açıqlamalarda göstəril mişdir ki, onlar bizim strateji enerji 
infrastrukturu muzu vur maq fikrində dir lər. Boru xətlərini, eyni zamanda, 
Səngəçal neftqaz terminalını, hansı ki, dünya miqya sında ən böyük neftqaz 
terminalların dan biridir. Əs lində Tovuz ha disələrinin səbəblə rin dən biri də 
məhz bu idi – yeni Azərbaycan tor paq larını işğal etmək, on   dan sonra mü
zakirə masa sında öz mövqelərini güc ləndirmək, ey ni zamanda, bizim strateji 
enerji xətləri mizə ya yaxın laşmaq, ya da ki, onları nəzarət al tına almaq və 
ondan sonra bizə diktə etmək. Bu, er məni dövlətinin plan larında hər zaman 
olan bir mə sə lədir. Onlar bunu giz lət mirlər. Mingəçevir elektrik stansiya sı nın 
vurulması da bu planın tərkib his səsidir. Çün ki Mingəçe vir stan siyası nəinki 
Azər bay ca nın, bütün Cənubi Qafqazın ən böyük stansi yasıdır. Baxma ya raq 
ki, biz son illər ərzində bir çox stan si ya lar inşa etmişik, bu gün Min gəçevir 
bizim ən böyük stansiya mız dır və ölkəmizin böyük hissəsinin elektrik enerji
sini o, təmin edir. Əgər o, sıradan çıx saydı, təbii ki, enerji məsələlərində 
müəyyən prob lemlər yarana bi lər di. Bu gün Azər baycan həm xam neft, 
həm təbii qaz, həm də elektrik enerjisi ixrac edir. Yəni bizdə is tehsal olu nan 
elektrik enerjisinin artıq hissəsini ixrac edirik. Bu bizim iqtisadi potensialı mı
za hesablanan bir ad dım idi və bir daha Ermənista nın, Ermənistan reji minin 
cinayət kar mahiyyətini bütün dünyaya gös tərir.

S u a l: Cənab Əliyev, Dağlıq Qarabağda nə qədər Azərbaycan əhalisi 
yaşayır?
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C a v a b: Dağlıq Qarabağda bu gün bir nəfər də azərbaycanlı yoxdur, ha
mısı qovulub. Həm Dağlıq Qarabağ ərazisindən, həm də ki, Dağlıq Qa ra ba
ğın – Dağlıq Qarabağ bir muxtar vilayət idi so vetlər dö nə mində – ətrafındakı 
7 rayon dan da bütün azərbay canlı əhali qovulub. So vetlər dö nəmin də, kе çən 
əsrin 80ci illərinin sonunda Dağlıq Qarabağ əha lisinin 25 faizi azər baycanlı
lar idi. Şuşa şə hə ri nin əha lisinin 98 faizi azərbaycanlılar dan ibarət idi. Şu
şa bizim qədim tarixi şəhərimiz dir. Birinci mərhə lə də bütün azərbaycanlılar 
Şuşa dan, sonra Xankən didən, digər şəhər və kəndlər dən, daha sonra Dağlıq 
Qara bağın ətrafında olan 7 bölgədən qovulublаr. Bu gün Dağlıq Qarabağ
da və işğal altındakı ətraf böl gə lərdə Azərbaycan əhalisi yoxdur. Biz indi 
qa  yıda ca ğıq. Biz qayıdışa artıq 4 il bundan əvvəl başlamışıq. An caq indiki 
toqquşmalar başa çatdıqdan sonra biz, əl bət tə ki, o bölgələrə qayıdacağıq.

S u a l: Azərbaycanlılar işğal altındakı Qara bağ torpaqlarından qo-
vu lublаr dediniz. Amma hazırda Azərbaycanın digər torpaqlarında da 
çoxlu sayda er məni əhali yaşayır. Bununla bağlı nə söyləyər diniz?

C a v a b: Bu da təbiidir. Çünki Azər bay canda bir çox millətlər yaşayır, 
bir ailə kimi yaşayır və Azər baycan dünya miqyasında multikul tural öl
kə kimi tanınır. Bunu həm Birləşmiş Millət lər Təşkilatı, eyni zamanda, hu
manitar sahədə fəa liy yət göstərən digər beynəlxalq təşkilatlar qeyd edir. 
Azər baycan tole rant lıq, milli, dini dözüm lü lük məkanıdır. O cüm lə dən bizdə 
bu gün minlərlə erməni yaşayır, onlar bi zim vətəndaşlarımızdır. Onlar da 
başqa millətlər ki mi, normal yaşa yırlar. Əlbəttə, bu müharibə, müna qişə başa 
çatandan sonra əminəm ki, bu gün Dağlıq Qa ra bağda yaşa yan ermənilər də 
bizimlə bərabər ya şa yacaq lar. Azərbaycan çoxmillətli ölkədir, tarixən belə 
olub. Hesab edirəm ki, bu bizim böyük üstün lüyü müz dür.

Amma Ermənistanda heç bir başqa millət yaşa mır. Ermənistan dünya miq
yasında çox nadir ölkə lər  dən dir ki, orada əhalinin yüzdə dox san doq quzu er 
məni lərdir. Bütün digər millətlər oradan qovulub. İlk növ bədə, azərbaycanlılar 
qovuldu, ondan sonra digər mil lətlər qovuldu. Ermənistan monodövlətdir və 
bu bir daha onu göstərir ki, irqçi dövlətdir. Heç bir başqa millətin nümayəndəsi 
orada yaşaya bilmir. Ya əziy yətə dözməyərək, özü oradan çıxır, ya da zor 
gücü ilə çıxarılır.

S u a l: Cənab Prezident, bir neçə sualım qaldı, icazənizlə, onları da 
söyləyim. Bir daha əməliyyat zo nası ilə bağlı mövzuya qayıdası ol-
saq, xüsusən pilotsuz uçuş aparatlarının və silahlı pilotsuz uçuş apa-
ratlarının Azərbaycan Ordusunun arsenalına daxil edilməsi necə bir 
fərq yaratdı?

C a v a b: Çox böyük fərq yaratdı. Türki yə istehsalı olan silahlı pilot suz 
uçuş apa ratları çox müasir, çağdaş texnologiyalar əsasında yara dılmış silah 
nö vüdür və dünyada cəmi bir neçə ölkə var ki, belə imkan lara malikdir. Bu 
da Türkiyənin həm tex no loji, həm iqtisadi, həm də intellektual po ten sialının 
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təza hürüdür. Əlbəttə, belə imkanların bizdə olması işimi zi asanlaşdırır və 
insanlarımızın, əsgərlərimizin həya tını xilas edir. Çünki onlar olma saydı, ha
va dan vuru lan həmin tankları, top ları və digər erməni tex nika sını biz gərək 
yerdən vuraydıq. O da çox böyük insan itkisinə gətirib çıxa ra bilərdi. Bu 
aparatlar insan itkisinin yüksək rəqəmlərlə ölçülməməsi üçün bizə böyük 
üstünlük verir. Оnların texnologiyası mü kəm məldir.

S u a l: Hava hücumundan müdafiə sistemlə rindən söz düşmüşkən, 
Ermənistan tərəfində xüsu sən Rusiya dan alınmış müasir hava hücumun-
dan müdafiə sis temləri var – S-300-lər kimi. Həmçinin Azər baycan Or-
dusunda da müdafiə sistemləri var, ancaq bu silah lar yoxdur. Sizcə bu, 
ikili standart yaradırmı?

C a v a b: Xeyr, bizdə S300 hava hücu mu na qarşı qurğular var, biz onları 
Rusiya dan al mı şıq. Rusiya dan bir çox silahlar almışıq. Burada heç bir məhdu
diy yət yoxdur. Ona görə ikili standart lardan danışa bilmərəm. Yalnız bir fərq 
ondadır ki, biz bunu pulla alırıq və bu da çox bahalı sistemlərdir. Ermənistan 
isə bir çox hallarda pulsuz alır. Yəni hə diyyə kimi, ya da ki, kredit şəklində 
alır. Amma o kre dit kağız üzərində qalır, qaytarılmır. Təbii ki, bu ba halı 
silahlar Ermə nis  tana pulsuz verilməsəydi, Ermə nis tanın buna sa hib olması 
müzakirə mövzusu ola bilməzdi və bu mü na  qişə çoxdan çözülərdi. Çünki 
Er mə nistanın silah lanması və pulsuz silahlanması on larda bir əminlik yaratdı 
ki, bu torpaqları işğal al tında əbədi saxlaya bilərlər. Yəni fərq bundadır. An
caq bizim imkanı mız var ki, Rusiyadan silahlar alaq. Biz başqa ölkə lərdən 
də silahlar alırıq. Bu mə sələ ilə bağlı hər han sı bir məhdudiyyət yoxdur. Bəzi 
ölkələr var ki, bizə embar qo qoyub, ancaq bu bizə o qədər də böyük problem 
yaratmır. Çünki indi silah bazarı daha çox şaxələnmiş bazardır, coğrafiyası da 
geniş lə nir. Bu gün Türkiyənin müdafiə sənayesi o qədər sü rət  lə inkişaf edir 
ki, ümid edirəm, gələcəkdə bizim Tür kiyə silahları ilə təchiza tı mız daha da 
yük sək sə viyyəyə qalxacaqdır.

S u a l: Bizim burada diqqətimizi çəkən bir mə sə ləyə toxunmaq 
istəyirəm. Hara getsək – Bakıda və ya mü naqişə bölgəsindəki şəhərlərdə, 
Tərtərdə, hər yerdə Azərbaycan bayraqlarının yanında Türkiyə bay raq-
larını da görürük. Bununla bağlı nə söylə mək is tər diniz?

C a v a b: Bu əslində hər zaman belə idi. Çünki Tür  kiyə bizim üçün təkcə 
müttəfiq və ən yaxın ölkə de yil. Türkiyə bizim üçün qardaş ölkə dir, necə 
ki, Azər baycan Türkiyə üçün. Türkiyə bayrağı bizim üçün əziz bayraqdır, 
Azərbaycan bayrağı qədər əziz dir. Ancaq təbii ki, bu münaqişə, bu döyüşlər 
za manı Türkiyənin dəqiq mövqeyi, cənab Prezident, mənim qar daşım Rəcəb 
Tayyib Ərdoğanın açıqla ma ları, Azər     baycana göstə rilən dəstək, Türkiyədən 
gələn mək     tublarda insanların «Azərbay can tək deyil» söz ləri, əlbəttə ki, 
Türkiyəyə olan məhəbbəti daha da ar tır  dı. Siz də bunun şahidisiniz ki, bü
tün bölgələrdə Tür kiyə və Azər baycan bayraqları bir yerdə dalğala nır. Eyni 
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zaman da, bu gün Tür kiyədə də Türkiyə ilə Azər  bay can bayraqları bir yerdə 
dalğalanır. Mənə göstərilən o videokadrlar da bizi çox duyğulandırır, çox 
məmnun edir ki, bizim türk qardaşlarımız orada avtomobilləri, binaları Tür
kiyə və Azərbay can bay raq ları ilə bəzəmişlər. Yəni bu, əsl qar daşlıq, həm
rəy lik rəmzidir. Azərbaycanı Türkiyə qədər dəstəkləyən ikin ci ölkə yoxdur. 
Dünyada Türkiyəni də Azərbay can qədər dəstəkləyən ikinci ölkə yoxdur. Bu 
bizim bö yük sərvətimizdir.

S u a l: Son sualım, cənab Prezident. Hazırda qar şınızda mənim yeri-
mə Ermə nis tanın baş naziri Paşin yan olsaydı, ona nə söylə yər diniz?

C a v a b: Əslində mənim ona sözüm yox dur. Çünki mən onunla dəfələrlə 
görüşmüşdüm. İki il əv vəl o, hakimiyyətə gələndən sonra bizim ilk təmas 
larımızda ara mızda çox yaxşı söhbət olmuş du. Mə nim də ümid lərim var idi ki, 
o, yeni baş nazir ki mi, Er mənis tanın işğalçılıq siyasətinə düzə liş lər, dəyişik liklər 
edə cək, anlayacaq ki, bu müna qişə həll olun masa bölgəyə sülh gəlməyəcək, 
çev riliş zamanı haki miyyətə gəlmiş, böyük vədlər vermiş bir insan kimi, o vəd
ləri tuta bilməyəcək, yerinə yetirə bilmə yəcək. Çünki əgər Azərbaycan ilə Er 
mə  nistanın əlaqələri nor    mallaşmasa, Ermənistanın iqtisadi inkişafından da
nışmağa dəyməz. Ümid edirdim ki, o bunu anlayır və Ermənistandan gələn 
ilk mesaj lar çox müsbət idi. Biz də təmkin göstərdik, onların xahişini nəzərə 
ala raq, atəşkəs rejimini möhkəmlən dirdik və demək olar ki, son iki il ərzində 
atəşkəs rejimi möhkəm saxla nılan rejim idi. Bunu Minsk qrupunun həmsədrləri 
də öz açıq lamalarında qeyd etmişlər. Ancaq sonra nə gör dük? Onu gördük ki, 
o bizi aldatdı. Amma he sab edi rəm ki, siyasətdə bu çox yanlış bir yoldur. Al dat
maq olmaz. Bizim sözümüz imzamız qədər ke çər lidir. An caq bizə verilən sözlər 
yalan çıxdı və onun tə rəfindən «Qarabağ Ermənistandır, nöqtə» deməsi mü
zaki rə lərə faktiki olaraq son qoydu. Ondan sonra di gər təx  ribatçı açıqlamalar, 
o cüm lədən Azərbaycan Dağ  lıq Qarabağla, yəni qondar ma «Dağlıq Qarabağ 
res publikası» ilə danışıqlar apar malıdır kimi bəya nat  lar verildi. Bu da danı
şıqlar formatına vurulan zər bə idi. Təkcə biz yox, Minsk qrupu da bunun əley   
hinə çıx mışdır. Sonra iyul ayında Tovuzda hərbi təx ribat tö rətdilər, av qustda 
təxribat qru punu gön dər dilər və keçən ay artıq genişmiqyaslı hücum həya ta 
keçirdilər. Mən ona bütün sözlərimi de mişəm. Mənim sözüm er məni xalqı
nadır ki, onlar öz hökumətini mə suliyyətə cəlb etsin lər, onlardan atəşin dayan
dırıl masını, işğala son qoyulmasını tələb et sin lər, öz öv ladlarını, öz uşaqlarını 
müharibəyə göndər mə sin lər, Azərbay cana göndərməsinlər. Çünki bu gün qon
darma «Dağlıq Qa rabağ respublikasının or du su» nun 90 faizini Er mə nistan 
vətəndaşları təşkil edir. «Dağ lıq Qarabağ or dusu» anlayışı yoxdur. Nə üçün 
Ermə nistanda do ğul muş bir insan gəlib Azər baycan tor paqlarında bi zə qarşı 
vuruşmalıdır? Mə nim sözüm erməni xal qı na dır ki, bu gün Azər bay can da 
erməni lər rahat ya şayır, bundan sonra da yaşaya caq lar. Onların normal ya şa
ması üçün Azər baycan dövləti hər şeyi edir. Er mənistan rəhbərliyinə isə bir 
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sö züm var ki, siz işğal edilmiş tor paqlardan nə qədər tez çıxsa nız, sizin üçün 
o qədər də yaxşı olacaqdır.

A p a r ı c ı: Cənab Prezident, bu tarixi günlərdə, dö  yüş lərin davam etdiyi 
bir vaxtda çox önəmli açıq la   malar verdiniz. Müsahibə üçün bir daha «CNN 
Türk» televiziyası adından Sizə çox təşəkkür edirəm.

İ l h a m  Ə l i y e v: Mən də sizə təşəkkür edirəm, «CNN Türk» televiziyası 
hər gün gözəl reportajlar ya  yımlayır. Studiyalarda canlı müzakirələr təşkil 
edi lir, bu müzakirələrə önəmli insanlar qatılır. Azər  bay cana göstərilən bir
mə nalı dəstəyə görə ka na lınıza tə şək kü rümü bildirirəm. Türkiyə nin bütün 
media top lu muna təşəkkürümü bildirirəm ki, onlar bu ağır gün lərdə bizimlə 
bir yerdədir lər.

A p a r ı c ı: Sağ olun, bir daha təşəkkür edirəm.
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MÜDAFİƏ NAZİRLİYİNİN MƏRKƏZİ KOMANDA
MƏNTƏQƏSİNDƏ NAZİRLİYİN RƏHBƏR HEYƏTİ

İLƏ GÖRÜŞ

7 oktyabr 2020-ci il, 20:05, Vətən müharibəsinin 11-ci günü

Azərbaycan Respublikasının Pre  zidenti, Ali Baş Komandan İlham 
Əliyev oktyabrın 7-də Müdafiə Na zir liyinin Mərkəzi Komanda Məntəqəsində 
ol muşdur.

Müdafiə naziri Zakir Həsənov Prezident, Silahlı Qüv vələrin Ali Baş Ko-
mandanı İlham Əliyevə raport verdi.

Azərbaycan Prezidenti, Ali Baş Komandan İlham Əliyevin rəhbərliyi ilə 
Müdafiə Nazirliyinin Mərkəzi Komanda Məntəqəsində Müdafiə Nazirliyinin 
rəh bər heyəti və cəbhə bölgəsində yerləşən birlik ko man   dir lərinin iştirakı ilə 
operativ müşavirə keçirildi.
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«EURONEWS» TELEVİZİYA KАNАLINA MÜSAHİBƏ

7 oktyabr 2020-ci il, 22:59, Vətən müharibəsinin 11-ci günü

S u a l: İndi Azərbaycan Prezidenti İlham Əli yev bizimlə bağlan-
tıdadır. Vaxt ayırdığınıza görə tə şəkkür edirəm. Atəşkəsin əldə olunması 
və gərgin liyin deeska la siyası ilə bağlı beynəlxalq ictimaiy yətin güclü və 
da vam lı təzyiqi vardır. Döyüşlər davam edir, hətta daha da gərginləşir. 
İndi Sizin münaqişə də məqsədiniz nədən ibarətdir?

C a v a b: Atəşkəs birtərəfli qaydada əldə oluna bil məz. İkitərəfli qərar ol
malıdır və həm də ye rində hə ya ta keçirilməlidir. Bildiyiniz kimi, sen tya brın 
27də Er mənistan bizim hərbi mövqelərimizə hü cum etdi, in frastruk tura ziyan 
vurdu, mülki şəxslərə hücum et di. İndiyədək, demək olar ki, 30 mül ki şəxsi
miz Er mə  nis tanın hücumu, o cümlədən ballistik mər mi və ka   set li bombalarla 
törədilmiş hücum nəticə sində hə lak olub.

Bizim əkshücumumuz uğurlu oldu. Biz işğal olun muş ərazilərimizin bir 
hissəsini azad etməyə müvəffəq olduq. Bizim əsas məqsədimiz Azərbay canın 
ərazi bü tövlüyünün bərpa edilməsidir. 
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Ermənistan qoşunlarının işğal olunmuş ərazilər dən çıxarılması ilə bağlı 
bizə vaxt cədvəli verməlidir və bu cədvəl vasitəçi ölkələr olan Minsk qrupu
nun həmsədrləri tərəfindən təsdiqlənməlidir. Düşünü rəm ki, bundan sonra 
atəş kəsin əldə olunmasına cəhd gös   tərilməlidir.

S u a l: Sizin qeyd etdiyiniz ölkələr dəfələrlə atəş kə sə çağırış edib. Niyə 
bu, baş vermir? Niyə Siz bunun dər hal baş verməsi üçün çalışmırsınız?

C a v a b: Çünki biz dəfələrlə hücuma mə ruz qal mışıq. Son üç ayda 
Azər baycana üç hü cum edilib. Biri iyulda Ermənistan–Azərbaycan sər hə
din də, Dağ  lıq Qarabağ regionundan uzaqda olub və Er mə nis tanın məqsədi 
Azərbaycanın yeni ərazilərini iş ğal etmək idi. Onlar bunu etməyə mü vəf
fəq olmadı lar. Ordumuz on ları məğlub etdi. Sonra avqustun 23də onlar bi
zim mülki şəxs lərimiz və hərbçilərimizə qarşı terror akt  ları törət mək üçün 
diversiya qrupu gön dərdilər. Bu da onlar üçün uğursuz oldu. Çünki di ver
siya qru pu  nun baş çısı saxlanıldı və o, eynilə mə nim indi de diklərimə dair 
ifadələr verir. Sentyabrın sonunda on lar bizim kəndlərimizə və şəhərlərimizə 
qarşı geniş miq yaslı hücuma keçdilər. Sizə deyə bilə rəm ki, bu gü  nə qədər 
900 ev tamamilə dağıdılıb və ya zərər çə kib, mülki şəxslər arasında çox 
sayda tələ fat və yaralı in  sanlar vardır. İndi Ermənistan çox acı məğ lu biy  yət 
lə üzləşəndə onlar atəşkəs üçün yalva rır lar. Atəş kə  si onlar özləri pozdular, 
Ermənistan qo şun  la rının tam, dərhal və qeydşərtsiz çıxarılmasını tələb edən 
BMT Təhlükəsizlik Şurasının qətnamə ləri nə mə həl qoy  murlar. Onlar status
kvonu dəyiş məz ola  raq sax la  maq istəyirlər. Minsk qrupunun həm sədr ləri – 
ABŞ, Rusiya və Fransa, onların pre zident ləri dəfə lər lə bəyanatlar veriblər ki, 
statuskvo qəbul edil məz dir. Er mənistan buna məhəl qoymadı, indi isə Azər
bay can özü statuskvonu dəyişir və düşünürəm ki, bu, mü naqişənin ən tez 
zamanda həlli istiqamə tin də mü hüm addım olacaqdır.

S u a l: Cənab Prezident, bu münaqişənin hər iki tə rəfində mülki şəxslər 
qətlə yetirilib. Siz bunu öz məq sədlərinizlə necə uyğunlaşdırırsınız?

C a v a b: Biz təəssüflənirik ki, mülki şəxslər qətlə yetirilir. Sözsüz ki, 
bu hücumu biz törət məmişik, hücumun mənbəyi olmamışıq. Bu, sen tyabrın 
27də səhər onların etdiyi ilk iş oldu. Bizim şəhər və kəndləri mizə hücum 
etdilər və biz ca vab verməli olduq. Bizim ca va bımız əsa sən və başlıca olaraq 
onların hərbi möv  qelərinə, tank  larına və silahlarına oldu. Bizim döyüş mey
da nında etdiklə rimiz internetdə vardır. Bizim dronlarımız və digər ava dan
lıqlarımız yalnız işğal olunmuş əra zi lərdə hərbi hədəfləri məhv edir. Əfsuslar 
ki, Ermə nistan yerlərdə daha çox adamın olması üçün mülki şəxs lər dən isti
fadə edir. Çünki onların demoqrafik vəziyyəti çox pis dir və bizdə sadəcə, 
silahların ya nında mülki şəxs lərin olması ilə bağlı videolar var, əgər şəxs ora
da dırsa...

S u a l: Sözünüzü kəsdiyimə görə üzr istə yi rəm, cənab Prezident. Er-
mə nistan deyə bilər ki, bu döyüşdə onlar tərəfdən mülki şəxslər qətlə 
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yetirilib və onlar bu zorakılığın niyə yenidən sentyabrın 27-də alov-
lan  dığını mübahisə edərlər. İcazə verin, Xarici İşlər nazirinizin ötən il 
verdiyi vədi qeyd edim. Deyil mişdi ki, xalqları sülhə hazırlamaq üçün 
konkret təd birlərin görülməsi vacibdir. Bizim hazırda gör dük lərimiz 
bunun əksidir. Siz mülki şəxslərin əzab la rını necə məhdudlaşdırmağa 
çalışırsınız?

C a v a b: Bilirsiniz, biz müharibənin baş  lan masına görə məsul deyilik. 
Dediyim kimi, biz Azər baycanın işğal edilmiş ərazilərində yerlə şən Ermə
nis tan ordu sunun fiziki hücumuna məruz qalmışdıq. Bun dan əla və, Ermənis
tandakı indiki rejim danışıqlar prose sini məhv etmək üçün hər bir şeyi et
mişdir. Düz bir il bun dan əvvəl Ermənistanın baş naziri Azərba y canın işğal 
olunmuş ərazisində keçirilən aksiyada «Qara bağ Ermənistandır» fikrini 
bə  yan etmişdir. Bu bəyanat faktiki olaraq, danışıqlar prosesini məhv etdi. 
Çün ki danışıqlar masasında olan və münaqişənin həlli üçün əsas təşkil edən 
prinsiplər işğal altındakı ərazilərin Azərbaycana qaytarılmasını tələb edir. 
Ermənistanın baş naziri Azərbaycana bir santimetr torpağın belə, qaytarıl
ma yacağını, «Qarabağ Ermə nis tandır» deyən də, onlar Cenevrə Konven si
ya  sı nın ko bud pozuntusu sayılan əcnəbi şəxslərin işğal olun muş ərazilərdə 
məs kunlaşmasını təşkil edəndə da nı şıqlar prosesini məhv et mişdilər. Bundan 
sonra bizi buna görə günah lan  dır maq üçün onlar bizə üç dəfə – iyul, avqust 
və sentyabr aylarında hücum edirlər. Biz onları döyüş mey danında məğlub 
etdikdə, onlar Azərbaycanı da yan  dırmaq üçün hər kəsə zəng edir və hər kəsə 
yalva rırlar. Biz da yan maq istəyirik, lakin biz işğa lın da yan masını istə yi rik. 
Buna görə Ermənis tanın ünva nı na əsas mesaj on dan ibarət olmalıdır ki, biz 
Ermə nistan torpağında deyilik, biz öz torpağı mızdayıq. Bizim torpağımız 
27 il ərzində...

S u a l: Ermənistan Türkiyənin burada ciddi təsir gös tərdiyini, o cüm-
lədən hərbi yardım kimi məsə lə lər də sizi təchizatla təmin etdiyini deyəcək. 
Siz Tür ki yə nin bu münaqişədə ölkənizə nə dərəcə təsir gös tər diyini və 
hərəkətlərinizi sürətləndirdiyini deyə bilər siniz?

C a v a b: Bu tamamilə yanlış informa si yadır. Tür ki  yə bizim üçün güclü 
müttəfiq, tərəfdaş və qardaş öl kə dir. Əlbəttə ki, onların verdiyi bəya natlar 
onların möv qeyini ifadə edir və biz bu dəs təyə görə Türkiyə hö kumətinə, 
Türkiyə Preziden tinə və Tür ki yə xalqına min nətdarıq. Lakin Tür kiyə heç bir 
digər şə kildə bu mü naqişəyə cəlb olunmayıb. Ermə nis tan me diaya be  lə feyk 
xəbərlər yaymaqla, Azər bay can Or dusu nun bacarığını azalt maq istəyir. Biz 
özümüz sa vaşı rıq. Bəli, biz Türkiyədən silahlar alırıq, lakin təkcə on lardan 
almı rıq. Bizim əsas silah təchizat çımız Tür ki yə deyil. 

Yəqin bu barədə hər kəs bilir. Beləliklə, bizim müa   sir türk avadanlığını, 
o cümlədən döyüş dron la rını al ma ğımız faktı heç kim üçün problem olma ma
lı dır. Çün ki Ermənistan silahları pulsuz əldə edir. Biz on la ra görə pul ödəyirik, 
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Ermənistan isə оnlаrı pul suz alır. Tür kiyə heç bir digər şəkildə münaqişəyə 
cəlb olun mayıb.

S u a l: Biz burada silahlar və döyüş barədə danış ma ğa davam edirik. 
Diplomatiya Sizin üçün hələ də bir seçim yoludurmu? Bu münaqişədən 
fərqli çıxış yolunu tapmaq üçün Siz Ermənistanın baş naziri ilə bir araya 
gəlib danışıqlar apararsınızmı?

C a v a b: Sizə deyə bilərəm ki, Pre zi dent  lik müd dətimdə Ermənis tanın iki 
sabiq prezi denti və indiki baş naziri ilə bəlkə də onlarca danışıq apar mı şam. 
Əvvəlki debatlar ərzində biz danışıqlar masa sın da əsaslı irəliləyişə nail olmuş
duq. Biz bugün kü mü na qişənin həlli üçün prinsip ləri işləyib ha zırla mışdıq. Biz 
konstruktiv idik. Da nı şıqlar 1992ci ildən bəri davam edir di. Təsəvvür edirsiniz? 
Demək olar ki, 30 il müddətində biz ümid  lərlə ya  şa yırdıq. Vasitə çilər bizə 
«bir az gözlə yin, Ermənistan tərə findən da ha konstruk tiv ya naş ma olmalıdır» 
deyirdilər. Lakin iki il bundan əvvəl dövlət çevrilişi nəticəsində bu baş nazir 
hakimiy yətə gələndən sonra danışıqlar prose sini tama milə məhv etdi. Mənim 
onunla dəfələrlə görüşlərim olmuşdur, lakin bu görüşlər tamamilə mənasız 
idi. O mənə əraziləri geri qaytar ma ya caq larını dedi, onlar Dağlıq Qarabağın 
Ermənistana bir ləş məli olduğunu de yirdi. Beləliklə, bunlar mənim üçün 
tama milə qəbuledilməz tələblər idi və onlar va sitəçilər üçün də qəbuledilməz 
idi. Ermənistan höku məti mövqeyini dəyişməlidir, maksimalist mövqe yin dən 
çəkinməlidir, «Qarabağ Ermənistandır» deməyi dayandırmalıdır. Çünki bu, 
həqiqət deyil, danışıqlar prosesini məhv edir və əlbəttə ki, biz geriləyirik. Yeri 
gəlmişkən, sabah bizim Xarici İşlər nazirimiz Minsk qrupunun səfirləri ilə 
görüşmək üçün Cenevrədə ola caq. Mən bildiyim qədər, Er mə nistanın xarici 
işlər na ziri oraya ayın əvvəlində getməli idi, lakin o buna mə həl qoymadı. 
O orada deyil. Bizim Xarici İşlər na  zirimiz isə oradadır. Bu, kimin danışıqlar 
aparmaq istədiyini, kiminsə sadə cə, Azərbaycanı günahlan dır maq istədiyini 
nü ma yiş etdirir.

A p a r ı c ı: Prezident İlham Əliyev, «Euronews»un xü susi buraxılışında 
bizə qoşulduğunuz üçün Sizə tə şək  kür edirəm. Bizə vaxt ayırdığınız üçün çox 
sağ olun.

İ l h a m  Ə l i y e v: Sağ olun.
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FRANSA PREZİDENTİ EMMANUEL MAKRON 
AZƏRBAYCAN RESPUBLİKASININ PREZİDENTİ 

İLHAM ƏLİYEVƏ TELEFONLA ZƏNG EDİB

9 oktyabr 2020-ci il, 15:53, Vətən müharibəsinin 13-cü günü

Fransa Respublikasının Prezi den ti Emmanuel Makron oktyabrın 9-da 
Azərbaycan Respublikasının Prezidenti İlham Əliyevə telefonla zəng edib. 

Dövlət başçıları Ermənistan–Azərbaycan, Dağlıq Qa rabağ münaqişəsi ilə 
bağlı yaranmış vəziyyəti mü zakirə etdilər.
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AZƏRBAYCAN XALQINA MÜRACİƏT 

9 oktyabr 2020-ci il, 19:33, Vətən müharibəsinin 13-cü günü

Əziz həmvətənlər!
Bu gün müzəffər Azərbaycan Ordusu bir neçə yaşayış məntəqəsini iş

ğaldan azad edib. Bu müna si bətlə bütün Azərbaycan xalqını ürəkdən təb rik 
edi rəm. İşğaldan azad edilmiş yaşayış məntəqələ rinin adlarını sizin diqqə
tinizə çatdırıram. Hadrut qəsəbə si, Çaylı kəndi, Yuxarı Güzlək kəndi, Gora
zıllı kəndi, Qışlaq kəndi, Qaracallı kəndi, Əfəndilər kəndi, Sü ley manlı kəndi, 
Sur kəndi.

Bu kəndlərin və Hadrut qəsəbəsinin işğaldan azad edil məsi tarixi qələbə
mizdir. Azərbaycan işğal altın da olan torpaqları azad edir. Demək olar ki, hər 
gün cəb hədən xoş xəbərlər gəlir. Hər gün bizim əsgər və za bitlərimiz döyüş 
tapşırıqlarını şərəflə yeri nə ye ti rir lər. Eyni zamanda, strateji yüksəklikləri 
gö tü rərək, da  ha əlverişli mövqelərə sahib olurlar. Belə liklə, əmə liy  yat pla
nı tam icra edilir, əməliyyat planı müasir dö  yüş prinsiplərinə əsaslanır. 
Azərbaycan Ordusu həm madditexniki təchizat baxımından, ey ni za man
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da, döyüş hazır lığı baxımından bu gün dö yüş mey da nın  da tam üstünlüyə 
sahib olubdur.

Bu gün aparılan döyüşlərdə düşmənin хеyli hərbi tex   ni kası məhv edilib 
və eyni zaman da, hərbi qə ni  mət götürülübdür. Deyə bilə rəm ki, sen tya b rın 
27dən bu günə qədər bütöv lükdə Ermə nis tan or du su na çox bö yük zərbə 
vurulub. Mən sa dəcə olaraq, Azər  baycan Or dusu tərəfindən məhv edil  miş 
və hərbi qənimət ki mi götürülmüş Ermənis ta nın hərbi tex ni ka sı nın siya hı
sı nı sizin diqqətinizə çat dır  maq istərdim. Ermə nis ta nın itkiləri ilə əlaqədar 
mə  lumat verirəm: 16 ko man da məntəqəsi məhv edi lib, 196 tank məhv edi
lib, 38 BM21, 1 «Uraqan», 10 özü yeriyən artil le ri ya qur ğu su – on lardan 8i 
«Aka  siya», 2si «Qvoz di ka» – pi yada la rın 36 döyüş maşını, 24 artil le ri ya ba
ta re yası, 2 RM və ya hava hücumuna qarşı mü  dafiə va si  təsi, 2 S300 kom
pleksinin bura xıcı qur  ğu su, 25 «Osa» ze nitraket kompleksi, 2 KUB ze nitra  ket 
kom  pleksi, 4 «Repelend» radiotexniki ma neə va  si tə si, 136 top, 56 minaatan, 
1 TOS1A od sa  çan sur  satı, 2 radiolo ka si ya stansiyası, 1 «Kal çu qa» anteni.

Qənimət kimi götürülmüş hərbi texnika aşağıdakı kimidir: 18 tank, 4 top, 
piyadaların 22 döyüş ma şını, 12 minaatan, 4 UAZ maşını, 1 ekskavator, 
27 «İqla» kompleksi, 1 ZİL maşını, 9 QAZ maşını.

Onu da bildirməliyəm ki, düşmənin əlində Azər bay can Silahlı Qüvvələrinə 
məxsus olan bir dənə də hərbi texnika yoxdur. Düşmən öz xalqına nağıllar 
da nışır, yalan danışır. Faktları saxtalaşdırır, öz xalqını aldatmaq istəyir, bey
nəlxalq aləmi aldatmaq istəyir ki, guya onlar hücuma keçirlər, onlar bizim bəzi 
mövqe lərimizi geri alıblar. Hamısı yalandır. Döyüşlərin ob yektiv müşahidə 
mənzərəsi var və istə ni lən hərbi mü təxəssis görə bilər ki, bu gün Azərbay
can Ordusu dö yüş meydanında qələbə əldə edibdir. Azərbaycan Or dusu öz 
üstünlüyünü göstərir. Azər bay can əsgər və zabiti yüksək mənəvi psixoloji 
key fiy yətlər göstərir, mənəvi ruh göstərir. Çünki biz öz torpağımızda vu
ruşuruq, öz torpaqla rımızı azad edi rik. Ermənistanın əsgərləri işğalçı lar dır. 
Döyüş gedən torpaq onların torpağı deyil. Onlar mövqeləri qoyub qaçırlar. 
Bax ma yaraq ki, 30 il ərzində təmas xətti boyunca və bir neçə xətt üzrə dərin 
eşelonlanmış mü dafiə sistemi qurulub. Mühəndisistehkam qurğuları qurulub. 
On la rı yarmaq, onları keçmək çox çətindir. Bəzi hal la r da bəzi istehkamları 
keçmək üçün bizə bir neçə gün lazım olur. Eyni zamanda, biz bütün işləri 
elə aparı rıq ki, az itkilər verək. Ona görə bəzi hal larda müx təlif istiqamətlər 
üzrə mövqelərimizdə möh kəmlənib, ondan sonra yeni əməliyyat üçün hazır
lıq işləri də görürük ki, maksimum nəticə, minimum itki olsun.

Bu gün işğaldan azad edilmiş torpaqlarda Azər bay   can bayrağı dalğalanır. 
Bu gün Azərbaycan əs gər   ləri bizim işğal edilmiş torpaqlarda ermənilə rin qaz   
dıqları səngərlərdə keşik çəkirlər – onlar bizim yox, biz onların səngərlərində, 
biz onların postla rın da, biz onların tanklarında. Qənimət kimi götürül müş 
o hər   bi texnikadan indi biz istifadə edirik – 18 tank! On ların tankları indi 
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döyüş meyd a nın da onlara qarşı vuruşur. Budur Azərbaycan Ordusunun üstün
lüyü, bizim üstünlüyümüz. Bu gün açıq informasiya məka nında, internetdə 
göstərilir necə dəqiq, sərrast atəş lərlə düşmənin canlı texnikası məhv edilir.

Düşmən panikadadır, düşmən isterikaya qapılıb. Düşmən ölkənin rəhbərli
yi tamamilə özünü itirmiş və  ziyyətdədir. Müxtəlif ölkələrə, müxtəlif ölkələrin 
döv lət və hökumət başçılarına müntəzəm olaraq zəng edir, dəfələrlə, gündə 
bir neçə dəfə yardım istəyir, im dad diləyir, yalvarır. Onların ayağının altına 
yıxı lır. Özünü alçaldır ki, gəlin bizi xilas edin. On ların xila sı nın yeganə yolu 
budur ki, torpaqlarımız dan çıx sın lar. Biz dəfələrlə bunu demişik, öz xoşunuzla 
çıxın bizim torpaqlarımızdan. BMT Təh lükəsizlik Şu ra sı nın qətnamələrini 
yerinə yetirin, yoxsa peşman ola caq sınız. Hesab edirdiniz ki, Azər baycan bu 
vəziy yət lə barışacaq? Barışma yacaq, dəfələrlə demişəm. He sab edirdiniz ki, 
Azər baycan xalqı bu təhqirlərlə ba rı şa caq? Barışmaya caq, dəfələrlə demişəm. 
Amma bizim torpaqları mızda oturub, bizim müqəddəs tor pa ğımızı zəhər ləyib 
sonra da bizə qarşı iddia qal dırasan – qu dur ğanlığın dərəcəsinə baxın. Biz 
onları yerinə oturt duq. Biz onlara yerlərini göstərdik. Biz on ları elə qo vu ruq 
ki, onlar bu «sprinti» heç vaxt yad dan çıxar ma yacaqlar.

Bu gün bütün cəbhəboyu döyüşlər gedir. Azər baycan bütün istiqa mətlər 
üzrə mövqelərini möh kəm ləndirir və biz işğalçını, təcavüzkarı sülhə məc bur 
edi rik. Bu əməliyyatın əsas məqsədi də budur. Biz onla ra göstərdik ki, döyüş 
meydanında da, bey nəlxalq müstəvidə də, siyasi meydanlarda da biz qalib 
gəlirik. Onlar bizim gücümüzü gördülər, bizim iradəmizi gördülər. Onlar 
gördülər ki, dünyada heç bir qüvvə bi  zi haqq yolumuzdan döndərə bilməz. 
Dünyada heç bir ölkə bizim iradəmizə təsir edə bilməz. Kimə yal va rırsan 
yalvar, kimin ayağının altına yıxılırsan yıxıl, kimin dabanlarını yalayırsan 
yala, heç kim bizə təsir edə bilməz! Biz haqq yolundayıq, biz qalib gəlirik, 
biz zəfər çalırıq və biz öz torpaqlarımızı geri alacağıq, ərazi bütövlüyü müzü 
bərpa edəcəyik!

Amma işğalçıya bəlkə də sonuncu dəfə şans veri rik ki, çıxın bizim torpaq
larımızdan. Çıxın, öhdəlik götürün, danışıqlara qayıdın, danışıq ların forma
tına qayıdın. Yoxsa, Ermənistanın baş naziri özünü nə hesab edir? Bizimlə bu 
tərzdə danışmaqmı olar? İndi biz ona yerini göstərdik. «Qarabağ Ermənis
tandır» deməklə, Qarabağ heç vaxt Ermənistan olma  yacaq. İndi görüm necə 
deyir «Qarabağ Ermənistandır». Səsini belə, çıxara bilmir.

İndi məcbur olub onların xarici işlər naziri Mos kva   ya danışıqlara gеdib. 
Gеtsin, orada desin «Qa ra bağ Ermənistandır». Əgər belə bir şey desə, heç bir 
danı şıq lardan söhbət gedə bilməz. Mən bunu demi şəm, heç kim bizi məcbur 
edə bilməz. Deyirdi ki, biz krimi nal «Dağlıq Qarabağ respublikası» nın quldur 
başçısı ilə danışıqlar aparmalıyıq. Biz heç vaxt buna razı ola bilmərik və bu 
heç vaxt olmayacaq. Dünən və srağa gün siyasi müstəvidə baş vermiş hadi
sələr onu göstərir ki, Ermənistan rəhbərliyi, nəhayət, ba şın   dan böyük zərbə 
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alandan sonra dərk etməyə baş la dı ki, o ancaq bizim şərtlərlə oturub duracaq. 
Biz nə desək, o da olacaq. Şans veririk ki, danışıqlar yolu ilə, sülh yolu ilə 
torpağımızdan çıxsın. Onsuz da biz bu torpaqlara qayıdacağıq. Onsuz da biz 
ərazi bütöv lüyümüzü bərpa edəcəyik. Bütün dünya bunu gördü, о cümlədən 
Ermə nistan bunu gördü. Biz istə yirik ki, qan tökülməsin. Biz istəyirik ki, 
şəhid lər ol ma sın. Biz öz torpaqlarımızı istəyirik. Çıxın gedin bi zim torpa ğı
mızdan, rədd olun bizim torpağı mız dan! Gedin öz öl kənizdə yaşayın. Amma 
biz torpa ğımızı geri ala ca ğıq. Ona görə bu tarixi şansı onlar qaçır ma ma lı
dırlаr.

Bu gün Moskvada keçiriləcək görüş, hesab edirəm ki, bir çox şeylərə 
a ydınlıq gətirəcək. Onlar baza prin   siplərini qəbul etməlidirlər. Halbuki Pa
şin yan demişdi ki, o onları qəbul etmir. Demişdi ki, Azər bay  cana bir qarış 
torpaq verməyəcəyəm. Nə oldu bəs?! Gəl tut o işğal edilmiş torpaqları. 
Bəs vermə yə cəkdin? Nə oldu verdin? Nə oldu qaç dın? İndi gedir sən onun
bunun dabanını yalayayalaya, özünü al çal daalçalda öz xalqını alçaldır san. 
Öz ölkəni sıfıra bərabər et mi sən. Demişdi ki, verməyəcəkdi bu tor paq  ları. 
Kimdir səndən soru şan, verəcəksən ya ver mə yə cəksən?! Gəl dik götür dük, 
vəssalam. Götürəcə yik, nə qədər lazım dır, istəsək artıqlaması ilə. Necə ki, 
iyul ayında götürə bilərdik. Mən bunu demişdim. İyul ayında biz rahat lıqla 
Ermənistan ərazisinə keçə bilərdik, orada da torpaqları zəbt edə bilərdik. Heç 
kim bizim qaba ğı mızı ala bilməzdi. Bu döyüşlər onu göstərir. Eləmədik bunu, 
qoymadım mən. Halbuki bizim hərbçilərimiz artıq hazır idi buna. Qoymadım. 
Çünki siyasi iradə vardır. Biz qanunlar çərçivəsində fəaliyyət göstəririk. Bi
zim başqa ölkələrin torpağında gözümüz yoxdur. Amma öz torpağımızı dа 
heç kimə ver  məyəcəyik. Bəs nə oldu, Paşinyan? Deyirdin ki, «Dağlıq Qa
rabağ respublikası» o cümlədən işğal edilmiş bütün torpaq ları əhatə edir? 
Bəs gəl müdafiə et bunları. Niyə qaçır san Moskvaya? Niyə zəng vu rur san, 
dünya li der lərinin beynini xarab edirsən? Da ha kim qaldı ki, zəng etməsin. 
Kim qaldı ki, zəhləsini tökməsin. Bir məsləhət verərdim ki, bəlkə şamanlara 
zəng etsin. Onlar ona kömək etsin. Ya da ki, hansısa uzaq ada da yaşayan bir 
qəbilə başçısına zəng etsin, o onun ca nını qurtarsın. Necə deyərlər, lətifə per
sonajına çev rilib. Açın, sosial şəbəkələrə baxın, lağa qoyurlar, ələ salırlar, 
lətifələr qoşurlar. Öz öl kə sini bu qədər rəzil edən, bəlkə də dünya miq yasında 
ikinci adam olma yıb. Nəyə görə? Çünki gəlib başqasının torpağında otu rub, 
o torpaqdan çıxa bilmir.

Mən Azərbaycan xalqına üz tutub deyi rəm – biz torpaqlarımızı geri ala
ca  ğıq. Mən xatırlayı ram, Dağ lıq Qarabağda qanunsuz oturan və oradan 
çıxa rıla caq dəstə başçısı Şuşa şəhərində özünə «and içmə» mərasimi keçir
mişdi. O vaxt bu, Azərbaycan cəmiy yətində böyük rezonans yaratdı, yəni 
çox bö yük təsir etdi. Biz bunu təhqir kimi qəbul etdik – biz hamımız, is tis
nasız. Yadımdadır, mənə də çağırışlar olmuşdur ki, biz buna imkan vermə
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məliyik, biz oranı bomba la malıyıq, oranı dağıtmalıyıq. Əlbəttə, mən bu 
na gedə bilməzdim. Çünki bizim müharibəmiz mül  ki vətən daş larla deyil. 
Ermənistandan fərqli ola raq, biz mül ki və tən daşları atəşə tutmuruq. Ancaq 
biz bunu unut  mamışıq. İndi getsin onun and içdiyi mə  rasimin ke çirildiyi 
binaya baxsın. Nə gündədir o!

Biz nəyi nə vaxt edəcəyimizi yaxşı bilirik. Ona görə də bu gün bizim 
uğurlu əməliyyatımız böyük nəticə lə rə gətirib çıxardı. Nəyi necə, nə vaxt 
etmək lazımdır, bu nu mən bilirəm. Azərbaycan xalqı mənə inanır. Mən də 
bu inama arxalanaraq, bütün lazımi tədbir lə ri görürəm, ölkəmizi inamla idarə 
edirəm, bütün sa hə lərdə, o cümlədən hərbi quru culuq sahəsində.

Bir məsələyə də toxunmaq istəyirəm. Azərbaycan xalqı da bunu vasitə
çilər dən, bəzi beynəlxalq təşkilat ların rəhbərlərindən dəfələrlə eşidib ki, bu 
müna qi şə nin hərbi həlli yoxdur. Mən isə demişdim ki, bu te zis lə razı de
yiləm və mən haqlı çıxdım, mən! Otuz ilə ya xın dır danışıqlar aparılır. Bir 
məsələ yerindən tərpən di? Bir santimetr torpaq bizə danışıqlar yolu ilə ve
ril di? Təcavüzkarı məcbur etdilərmi ki, bizim tor pağı mız dan çıxsın, BMT 
Təhlükəsizlik Şurasının qətna mə lərini yerinə yetirsin? Yox. Bəs bu məsələ 
indi necə həll olunur? Bu, hərbi yol deyilmi? Məhz hərbi yolla bu məsələ həll 
olunur. Hərbi, ondan son ra siyasi. Bu əmə liyyat olmasaydı, biz təcavüz ka ra 
lazımi zərbələr en  dirməsəydik, onların dərsini ver məsəydik, indi o qa çardımı 
Moskvaya danışıqlar apar maq üçün?! Otu racaqdı özündən razı, deyəcəkdi 
ki, torpaqları ver mirik. Biz məcbur etdik onları. Biz on ları elə günə sal dıq 
ki, indi gizlən  məyə deşik axta rırlar, tapa bil mirlər. Oturub lar, siçan kimi 
ağızlarına su alıb susurlar. Bəs hanı sənin hikkən?! Hanı sənin təkəbbürün?! 
Ha nı sənin «qəhrəmanlığın»?! Deyirdin «Qarabağ Er mə nis tan dır». Qarabağ 
Azər baycandır! Bunu hamı bil məlidir, o cümlədən bu gün Ermənis tanın ba
şında otu  ranlar da bilməlidirlər. Mən onlara bir daha deyi rəm, əgər Moskva 
danışıqlarından son ra yenə də sax ta  karlıq edəcəklərsə, özləri peşman ola caq
lar. Biz tor paqlarımızı geri alacağıq – sülh yolu ilə, ya da ki, müharibə yolu 
ilə. Birmənalı! Biz istə yirik ki, sülh yolu ilə bunu təşkil edək, sülh yolu ilə 
bunu alaq. Er mə nistana axırıncı şans veririk, axırıncı şans! Heç kimə ümid 
bağlamasın. Heç kim onlara kömək et mə yəcək. Bizim qabağımızda Ermənistan 
acizdir. Bizim qabağımızda Ermənistan diz çöküb. Şəhidlərimizin ruhu qar
şısında biz onları diz çökdürmüşük. Şəhid lə ri mizin qanı yerdə qalmayıb. 
Mən dəfələrlə şəhid ailə lərinin nümayəndələri ilə, şəhid valideynləri ilə gö
rüş lərdə demişdim ki, biz onların qisasını alacağıq. Bi zim şəhidlərimizin qanı 
yerdə qalmayacaq və qal mır. Biz qan istəmirik. Biz istəyirik torpaqlarımız 
bi zə verilsin. Verilsin, uzat masınlar məsələni. Statuskvo deyilən məsələ yox
dur, qurtardı getdi. Statuskvo belə olmalıdır, elə olma lıdır. Mən dəyişdirdim 
statuskvo nu, dəyiş dir dim! Bax, orada, döyüş meydanında. Yox dur statuskvo. 
Təmas xətti, yoxdur təmas xətti. Yar mışıq onu. Onlar 30 il idi ki, qururdular 
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bu təmas xəttini. Özü də o bölgənin relyefi təbii istehkamdır. Biz aşağıdan 
yuxarı gedirik. Özü də 30 il ərzində orada beton is teh kamlar qurulub. Yarıb 
keçmişik. Azərbay can əsgərinin qabağında heç kim heç nə edə bilməz. Biz bu 
gün o təmas xəttini darmadağın etdik. Yox dur təmas xətti. İndi deyirlər yeni 
təmas xətti olacaq. Olmayacaq! Biz torpaqlarımızı geri alacağıq. Hansı təmas 
xəttindən söhbət gedə bilər?! Yoxdur bu, biz dağıtmışıq, iradə göstər mişik, 
güc göstərmişik, xal qı mızın iradəsinə arxa lanmışıq və bu gün qələbə ça lı rıq. 
Tarixi qə ləbə çalırıq! Bu qələbə Azərbaycan xal   qı nın əldə etdiyi qələbələr 
sırasında ən parlaq qə lə  bədir. Gələ cəkdə bu qələ bələr davam edəcək. Biz 
tor paq ları mızı azad edə cəyik, ərazi bütövlü yü mü zü bər pa edəcəyik! Düş mə
ni ondan sonra da qo va cağıq. Mən bilirəm ki, Azərbaycan xalqı mənim bu 
sözlə rimi bəyənib dir. Qovacağıq onları axıra qədər. Bay ra ğımız işğal edil miş 
bütün torpaqlarda qaldırı lacaq, Azərbayca nın ərazi bütövlüyü bərpa edilə cək.

Yaşa sın Azər bay can Ordusu! Qarabağ Azərbay candır!
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«CNN INTERNATIONAL» TELEVİZİYA KANALININ
 «CONNECT THE WORLD» VERİLİŞİNƏ MÜSAHİBƏ

9 oktyabr 2020-ci il, 20:20, Vətən müharibəsinin 13-cü günü

S u a l: Mən Ermənistan prezidenti ilə danış dım və o mənə dedi ki, bu 
münaqişə əvvəlki toqquş ma lardan kəskin şəkildə fərqlənir. Çünki Tür-
kiyə Azər baycana açıq şəkildə dəstək göstərir. Üstəlik, o mənə dedi ki, 
Türkiyə öz zabitləri, generalları, muzd luları, terrorçu cihad döyüşçüləri 
ilə Dağlıq Qa  ra  bağda dö yüş mək üçün Azərbaycana minlərlə adam gə-
tirib. Tür kiyə öz hərbi gücü ilə guya müəy yən bey nəlxalq lo gistik struk-
tur ları qorumaq üçün orada ol duğunu deyir. Azər bay can da hazırda hər 
hansı bir türk qüvvə ləri və ya türk ava danlığı varmı?

C a v a b: Bəli, türk avadanlığı vardır. Türk qüv vələri isə yoxdur. Səmi
mi desəm, Ermənistan pre zi den tinin dünyaya mesaj ünvanlamaq üçün CNN 
va si təsilə şayiə yaymaq məqsədilə bu imkandan isti fa də etməsi məni təəs
süfləndirir. Mən bunu baş qa cür ad landıra bilmirəm, çünki sizin mənə təqdim 
etdi yi niz ki  mi, onun dedikləri, mən onun dediklə rini еşit mə mişəm, lakin mə
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nim sizdən eşitdiklərim tamamilə yanlışdır, bu, yanlış informasiyadır. Tür kiyə 
bizə dəstək göstərir, lakin bu, siyasi dəstəkdir, bu, diplo ma tik dəstəkdir. Bu 
dəstək olmasaydı, Tür kiyə Prezi denti Rəcəb Tayyib Ərdoğanın «Azər baycan 
tək de yil, Türkiyə Azərbaycanın ya nın dadır» ifadəsi ilə bu çox açıq mövqe 
ol masaydı, çox güman ki, bu gün Er mənistan öz məqsədinə nail olmuş olardı. 
Bu da mü naqişənin coğrafiyası nın genişlənməsi və mümkün qə dər çox ölkənin 
bu münaqişəyə cəlb olunmasından ibarətdir ki, bu ölkələr döyüş meydanında 
onlara kömək etsinlər. Mən həmçinin Ermənistan prezi den tinə kеçən əsrin 
90cı illə rinin əvvəllərində Ermənis tan bizim tor paqları işğal etdikdə onun 
ar xasında ki min dur du ğunu xatırlat maq istəyirəm. Bizim torpaq la  rımızı işğal 
etmək üçün onlara kimlərin kömək gös tər diyinə dair bizdə kifayət qədər sü
but vardır. Buna görə Ermə nistan tərəfindən «Azərbaycana kimsə kö mək 
edir» de mək tamamilə səhv və yanlış infor ma siyadır, biz bunu rədd edirik.

S u a l: Siz dediniz ki, Azərbaycanda türk ava dan lığı var, hansı növ 
türk avadanlığı var, cənab Prezi dent?

C a v a b: Təkcə türk silahları yox, rus, İs rail, Be la rus, Ukrayna silah ları 
və sair vаr. Çünki bu gün biz də hərbi texnikanın satınalma coğrafiyası daha 
da genişlənir və biz bunlara görə pul ödəyirik. Er mə nis tanın silah ları necə 
və haradan əldə etmə sinə nəzər salsanız görərsiniz ki, onlarda olan silahlara 
görə on lar ödəniş etmək imkanında deyil lər. Çünki bu, mil yard  larla dollardır 
və kasıb ölkə üçün bu mümkün süzdür. Onlar öz müttəfiqlərin dən silahları 
pulsuz əldə edirlər, biz silahları ödəniş edərək alırıq.

S u a l: Yaxşı, icazənizlə, Sizə bu sualı verim. Biz ən azından sizin 
ba za larınızın birində türk F-16 qırıcı təyyarəsinin olmasına dair peyk 
təs virlərini gör müşük. Siz F-16 qırıcı təyyarələr almamısınız. Belə liklə, 
Azər  bay can üçün güclü dəstəyi nəzərdə tutan F-16 qı rıcı təy yarələrin 
yerdə olması doğru durmu?

C a v a b: Siz yerdə dedikdə mən sizinlə razıyam. F16 qırıcı təyyarələr 
Azərbaycanda hərbi təlimlərdə iştirak etmək üçün gəlmişdi. Keçən il Azər 
baycan və Türkiyənin birgə 10 hərbi təlimi ol muşdur. Türkiyə bizim müttəfiq 
ölkədir və bura da hərbi təlim lərin, o cümlədən Hərbi Hava Qüvvələ rinin işti
rakı ilə hərbi təlimlərin keçirilməsi adət olu nan hal dır. Yeri gəlmişkən, bu il 
pande miya səbə bin dən biz də yal nız iki hərbi təlim keçirilib. Onlar dan biri 
Er mə nistanın bizə hücum et mə sindən əvvəl baş ver ib dir. Beləliklə, F16 
qırıcı təyyarələr yerdə dir, on lar uçuş etmir, onlar heç bir şəkildə hər han sı bir 
döyüşdə iştirak etmir. 

S u a l: Siz F-16 qırıcı təyyarələrin istifadə olun  ma masını birmənalı 
şəkildə deyirsiniz?

C a v a b: Mən bunu birmənalı şəkildə deyirəm və hətta sizə bir erməni 
feyk xəbəri haq qında da söy ləmək istəyirəm. Toqquşmaların ilk gün lərində 
onlar türk F16 qırıcı təyyarəsinin er məni Su25 təy yarəsini vurduğunu de
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mişdilər. Bu, feyk xəbərdir və bizi bunda günahlan dıranlar indi bizdən üzr 
istəməli dirlər, çünki hər kəs bunun feyk xəbər olduğunu bi  lir. F16 qırıcı 
təyyarələr burada dır, lakin onlar sizin də düzgün qeyd etdiyiniz kimi, yerdədir.

S u a l: Bu uzunmüddətli münaqişənin ötən əsrin 90-cı illərindən bəri 
həll yolunu axtaran ATƏT-in Minsk qru puna Fransa, Amerika Birləşmiş 
Ştatları və Ru  siya həmsədrlik edir. Fransanın Xarici İşlər na ziri xü susi 
ola raq xəbərdarlıq etmişdir ki, Türki yə nin Azər bay canın arxasında dur-
ması münaqişənin bey nəl  xalq münaqişəyə çevrilməsini risk altına atır. 
Siz de  yirsiniz ki, Türkiyə sizə dəstək göstərir, lakin bu dəs  təyin münaqi-
şənin daha da pisləşməsinə gətirib çı xa  racağını deyən fransızlara sözünüz 
nədir?

C a v a b: Mən bununla razı deyiləm. De  diyim kimi, Türkiyə regionda 
və xüsusilə Ermə nis tan–Azər baycan, Dağlıq Qarabağ münaqişəsi ilə bağ lı 
vəziy yət də sabitləşdirici rol oynayır. Hər bir öl kə nin tərəf daşı və ya müttəfiqi 
ola bilər. Azərbay can və Azər bay can xalqı Türkiyə kimi tərəfdaşa, müttə fi qə 
və qardaş ölkəyə malik olmaqdan çox xoş bəxtdir. Biz Ermənistanın Fran
sanı özünə müt təfiq hesab et mə sinə etiraz bildir mirik və Fransa hazırda Er
mənis ta na ən çox dəstək göstərən ölkə dir. Eyni zamanda, biz görürük ki, müt
təfiqlərin seçilməsi ölkələrin özün dən asılıdır. Məsələn, Fransanın Xarici İşlər 
naziri Rusi yanın Ermənis tana pulsuz silah verərək, onu dəs    tək lə məsindən na
rahat deyil və o bunun münaqi şə ni bey  nəlxalq bir münaqişəyə çevirəcəyini 
düşün mür. Lakin Tür kiyə legitim, siyasi dəstəyini ifadə et dikdə bu, narahat
lıq yaradır. Səmimi desəm, bir NATO ölkə sinin digər NATO ölkəsinə qarşı 
belə hə rə kət etməsini başa düşə bilmirəm. NATOya üzv öl kələr müttəfiq ol
malıdır, lakin biz bunu gör mürük.

S u a l: Hazırda yürütdüyünüz kampaniyanın məq səd lərini açıq şə-
kildə bəyan edə bilərsiniz mi?

C a v a b: Bizim məqsədimiz xalqımızı, ölkəmizi və öz torpağımızda ya şa
maq hüququmuzu müdafiə et mək dən ibarətdir. Sentyabrın 27də Azər  bay canın 
hər bi mövqelərinə, şəhər və kəndlə rimizə ar tilleriya atə    şi açan Er mənistan 
olmuşdur. Toqquş malar ge dən günlərdə Ermənistan ordusu tərəfindən 31 nəfər 
mül  ki şəxs qətlə yetirilib, de mək olar ki, 200 nə fər ya ra  lanıb, 1000dən çox ev 
dağıdılıb və ya on la ra ciddi ziyan dəyib dir. Biz cavab verməli idik, özü mü zü 
mü dafiə et məli idik. Bizim cavabımız Ermə nistan üçün çox həssas və ağrılı 
oldu. Onlar çox ciddi məğ lu biy yət acısını yaşadılar, onlar bizdən qaçdılar, biz 
əra zi mizin bir hissəsini azad etdik, biz işğaldan azad olun muş ərazilərə milli 
bayrağımızı sancdıq. Biz ərazi bütövlüyümüzü bərpa edirik və biz haqlıyıq. 
Biz öz tor pağımızda savaşırıq, Ermənistan digər ölkə nin tor pağında vuruşur.

S u a l: Hərbçilər arasında nə qədər itkiniz var?
C a v a b: Hərbçilər arasında itkilərə gəl dikdə, toq quş ma ların aktiv fazası 

bitəndən son ra biz bu məlu matı açıq layacağıq.
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S u a l: Siz bütün Dağlıq Qarabağı, mübahisə pred meti olan bütün 
tor paq ları geri götürmək niyyə tin dəsiniz?

C a v a b: Biz Dağlıq Qarabağdan və sa biq Dağlıq Qarabağ Muxtar Vilayə
tini əhatə edən 7 rayondan danışırıq. Çünki Ermənistan nəinki təkcə Dağlıq 
Qa ra bağı işğal edib və muxtar vila yətin əha lisinin 25 faizini təşkil edən bütün 
azər baycanlıları oradan qo  vub, eyni zamanda, əhalisinin sayı 700 min olan 
Azər  baycanın 7 rayonu nu dа işğal edib. Belə liklə, bi zim əsas məqsədimiz bu 
əraziləri azad etmək və azər bay  canlı məcburi köç kün lərin geri qayıt ma sı na 
im kan ya ratmaqdır. 

Dağ lıq Qarabağa gəldikdə, biz hesab edirik ki – bu, dəfələrlə rəsmi şəkildə 
bəyan olunubdur – mü ha ribə bitəndən, işğalçı qüvvələr çıxarıldıqdan sonra 
multietnik əhalisi olan istənilən digər ölkədə olduğu kimi, Dağlıq Qarabağdakı 
ermənilər və azər baycan lılar yanyana yaşayacaq və əminəm ki, bir gün onlar 
birbirinə yaxşı qonşu olacaqlar.

S u a l: Ermənistan prezidenti sizin qoşunların Dağ lıq Qarabağdan 
çıxa rıl ması ilə bağlı vaxt cədvə linin müəyyən olunmasına dair tə lə-
binizin müna qişə nizin «Dağ lıq Qarabağ respublikası» ilə olduğu üçün 
onlara təq dim edilməli olduğunu mənə deyib. O, təkid edir ki, Dağ-
lıq Qarabağda ermənilərin min illər bo yu yaşa dı ğı na görə, əhalinin 
95 faizi ermənilər olub. Siz deyir si niz ki, Qarabağ Azərbaycandır, lakin 
etnik er məni lə rin qorxu larına dair nə deyə bilərsiniz? Azərbaycan hö-
ku mə ti torpaqları geri götürsə, onlar etnik təmiz ləməyə məruz qala 
bilərlər?

C a v a b: Mən başa düşürəm. Bu gün Azər  bay can da minlərlə erməni öl
kəmizin müxtəlif şə hər lərində, əsasən paytaxt Bakıda yaşayır. Bizim ikin ci ən 
böyük şəhərimiz olan Gəncəyə hücum üçün ermənilərin is ti fadə etdiyi uzun 
məsafəli dağı dıcı mər milərdən biri olan «Smerç» erməni qadının evinə dü
şüb. Beləliklə, bu gün  Azərbaycanda sülh və ləya qət içində yaşayan minlərlə 
erməni vardır. Lakin bütün azərbaycanlılar Ermənistandan qovulublаr. Ermə
nis tan əhalisi 99 faiz ermənilərdən ibarətdir. Onlar bizə qarşı etnik təmiz ləmə 
törədib lər. Erməni prezi denti yenə də yalan de yir. Bu gün Dağlıq Qarabağda 
əhali nin 95 faizi ermə nilər deyil, əhalinin 100 faizi er mə nilərdir. Çünki ora da 
yaşa yan 25 faiz azərbay can lı əhali Ermənistan rejimi tərəfindən etnik təmiz
lə məyə məruz qalmışdır.

Mən təəssüf edirəm ki, belə mühüm vəzifə tutan şəxs yalanlar yayır. İn ter
netə baxın. XIX əsrin əv və  l lərində Azərbaycanın Qarabağ xanı ilə rus gene
ralı arasında imzalanmış «Kürəkçay» sülh müqavilə sinə ba xın. Erməni əhalisi 
haqqında heç bir şey deyil mir. Er mə ni əhalisi bizim torpağımıza rus–İran 
mü  ha  ribə lə rindən sonra Rusiya imperiyası tərəfin dən regionun dini tərkibini 
dəyişdirmək məqsədilə köçürülüb. Bu, tarixi faktdır. Ermənistan preziden
tinin dedikləri isə feykdir, tamamilə feykdir.
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A p a r ı c ı: Mən qeyd etməliyəm, Sizin dediyinizə gö rə, Ermənistan 
prezidenti yalan və feyk məlu mat  lar yayır, o dа Azərbaycanın və Sizin haq
qınızda ey ni şeyləri deyib.

İ l h a m  Ə l i y e v: İnternetə baxın, sənədlərə ba xın. Siz kimin doğru 
danışdığını və kimin yalan da nış dığını görəcəksiniz.

S u a l: Mən deməliyəm, hazırda hər bir tərəf bir-birini təhqir edir. 
Azərbaycan beynəlxalq vasitə çiliyi necə qəbul edərdi və hərbi əməliyyatı 
dayandı rardımı? Sizin bu barədə son sözünüz nədir?

C a v a b: Bizdə 28 ildir ki, beynəlxalq va sitəçilik vardır. ATƏTin Minsk 
qrupu 1992ci ildən bu yana 28 ildir ki, faktiki olaraq, passiv for mada «fəa
liyyət» göstərir. Bu vasitəçilik heç nəyə gətirib çıxarmadı. Bu vasitəçilik bu 
gün baş verən lərə gətirib çıxardı. Bu vasitəçilik Ermənistanı on la ra məxsus 
ol ma yan əra ziləri tərk etməyə məcbur etmək üçün ye tərli olmadı.

S u a l: Siz bununla bağlı Vaşinqtonla təmasda ol mu  sunuzmu? Tramp 
Administrasiyası Sizə nə deyir? Əl bəttə, ABŞ Minsk qrupunun həmsədr-
lərin dən biri dir.

C a v a b: Bizim ABŞla çoxşaxəli müna si  bət lə ri miz vardır. Münasi bət
lərimiz bir çox sahələr də çox uğur la inkişaf edir. Ermənistan–Azər  baycan, Dağ  
lıq Qa rabağ münaqişəsinə gəlincə, Minsk qru pu nun həm  sədri olan 3 öl kənin 
vasitəçilik etmək üçün eyni hü ququ və eyni məsuliyyəti vardır. Bu ölkələr dən 
nü ma yəndələr gələndə, onlar hamısı birlikdə gə lir – 3 öl  kənin nümayəndələri. 
Ona görə də onların fəa liy yə tin də heç bir fərq yoxdur. Lakin sözsüz ki, biz 
başa dü şü rük, bəzi ölkələr daha çox ermənipərəstdir, bəzi öl kə lər hətta həd 
dən çox ermənipərəstdir.

S u a l: Siz Vaşinqtonda kiminlə danışırsınız? Döv lət Departamenti, 
yoxsa Tramp Administrasiyası ilə? Məsələn, Ermənistan pre zidenti bizə 
Robert Ob raynla danışdıqlarını söylədi.

C а v а b: Düşünürəm ki, bu günlər ər zin    də Ermə nis tanın baş nazirinin 
danış ma dığı yeganə insan han sı sa uzaq adada qəbilə başçısıdır. O hər kə
sə zəng edib. O, Prezident Putinə 5 dəfə zəng edib. O, Pre zident Mak rona, 
bilmirəm, deyə sən 4 dəfə zəng edib. Kans ler Merkelə zəng edib. Yalnız qəbilə 
baş çısı qalıb. Mən ona məsləhət gö rü rəm ona zəng edib Azər bay can dan 
şikayət etsin ki, o, Azərbay ca nın dağıtdığı ya zıq, zavallı Ermə nis tana kömək 
et mək üçün öz qə biləsindən bəzi adamları göndərsin.

S u a l: Sual bu deyildi, cənab Prеzidеnt. Sual belə idi ki, Siz Vaşinq-
tonda kiminlə danışırsınız? Dövlət Depar tamenti, yaxud Tramp Ad-
minis trasiyası ilə?

C a v a b: Biz Administrasiya ilə danışı rıq. Biz Dövlət Departamenti ilə 
danışırıq. Əslində onlar bi zim lə əlaqə saxladılar. Mən Xarici İşlər Na zirli yi
mizə, Administrasiyama bizə zəng edən, möv qeyini ifadə etmək istəyən və 
necə irəliləməklə bağlı fikirlə rini ifadə edən hər kəslə təmasda olma ları üçün 
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göstərişlər vermişəm. Lakin faktiki ola raq, bunun Döv lət De partamenti və ya 
Ağ Ev ol ması nın heç fər qi yoxdur. Çünki bizim üçün bu, istənilən halda ABŞ 
Admi nis tra siyasıdır.

S u a l: Sizin fikrinizcə, Vaşinqtonun mövqeyi necədir?
C a v a b: Vaşinqtonun mövqeyi digər həm sədrlə rin mövqeyindən fərqlən

mir. Onlar həllin əsaslan malı olduğu prinsipləri dəstəkləyirlər. Bu prin  sip lə  rin 
əley hinə olan Ermənistandır. Həmin prin siplərdə deyilir ki, Dağlıq Qarabağ 
ətrafındakı ərazilər Azər baycana qaytarılma lıdır. Siz mənim qra fiklə bağlı bə
yanatıma istinad edəndə, sənədlərdə olan məhz budur. Bunu mən icad et mə
mişəm. Qarşı çıxan Ermənistandır.

S u a l: Gəlin onda Rusiyanın mövqeyinə nəzər salaq. Çünki indi mü-
zakirə etdiklərimizdən Vaşinq to nun mövqeyinin necə olması mənim üçün 
ay dın ol ma dı. Kremlin sözçüsü Dmitri Peskov dedi ki, «Biz regi ondakı 
vəziy yətdən çox narahatıq. Hesab edirik ki, tərəflər atəşi dayan dırmalı 
və danışıqlar masa sına gəlməli dirlər». Onlar sizin danışıqlar masa sına 
oturmağınızı xahiş edirlər. Rusiya Prezidenti döyüşü faciə adlandırdı. 
Bildiyimə görə, çərşənbə günü Siz Vladimir Putinlə şəxsən danışmısınız. 
O Sizə nə dedi? Rusiya üçün bura da qırmızı xətt haradadır?

C a v a b: Mən Prezident Putinə okt yabrın 7də onu ad günü münasibətilə 
təbrik etmək üçün zəng etdim. Mən bunu hər il edirəm. Eləcə də o. Hər il 
biz birbirimizi ad günü münasibətilə təbrik edirik. Onun ad gününün bu 
hadisələrlə üstüstə düşməsi bir tə sa düf idi. Ona görə də, əlbəttə ki, biz bu 
məsələni müza kirə etdik və bizim mətbuat xidmətimiz bunun la bağlı press
reliz yayıb. Düşü nü rəm ki, mənim mət buatda açıqlanandan daha çox nə isə 
deməyim doğru olmaz.

S u a l: Kaş ki, deyərdiniz. Siz Moskvanın sülh danışıqları üçün mü-
raciətini səciyyələndirməyə hazır sınızmı?

C a v a b: Biz sülh danışıqlarının tərəf da rı yıq. İca zə versəniz, sizə cəmi 
iki misal gətirər dim. Azər bay can danışıqlar masasında konstruktiv tərəf daş
dır. Biz düşünürük ki, ABŞ, Rusiya və Fransa tə rə findən işlənib hazırlanmış 
prinsiplər həll üçün əsas olmalıdır. Ermənistan prezidenti bun ları rədd edir. 
Üzr istəyi rəm, Ermənistanın baş naziri bunları rədd edir. Çün ki Ermənistan
da hakimiyyətdə olan və mə nim danı şıq lar apardığım şəxs prezident deyil, 
baş nazirdir. Beləliklə, o dedi ki, «Qarabağ Ermənis tan dır». Bu, da nışıqları 
məna sız edir. Siz necə «Qarabağ Ermə nis tandır» deyə və əraziləri geri qay
tarmaqla bağlı da nı şıqlar apara bilərsiniz? O dedi ki, Azər bay can Ermə nis
tan la deyil, Dağlıq Qarabağla danışıqlar aparma lıdır. Bu, formatın dəyiş
məsidir. Əgər Er mə nis  tanın baş naziri uçduğu göylərdən yerə qayıtsa, biz 
danı şıq lara hazırıq.

A p a r ı c ı: Başa düşdüyüm qədərilə, Rusiyanın möv qeyi belə deyil. On
lar deyir hər iki tərəf atəşi dayandırmalı və danışıqlar masasına gəlməlidir.
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İ l h a m  Ə l i y e v: Atəşi başlayan ilk olaraq da yan   malıdır və biz də 
danışıqlar masasına qayıt maq üçün eynisini edərik. Paşinyan rejimi danışıq
ları poz maq üçün əlindən gələni etdi. Onlar bu bəyanatı ver dilər, onlar iyulda 
bizə hücum etdilər, avqustda bizə hücum etdilər, sentyabrda bizə hücum et
dilər. Onlar danışıqları pozmaq üçün hər şey edir. Biz ha zı rıq, onlar isə yox.

S u a l: Əgər siz dayanmasanız və onlar da yan ma sa, sonra nə olacaq? 
Bu bir çoxlarının daha ge niş miqyaslı regional müharibəyə çevriləcəyi ilə 
bağlı na rahat olduğu münaqişəni haraya aparacaq?

C a v a b: O daha da gərginləşməməli dir. Mən bütün ölkələri bu vəziy
yətdən kənar qal mağa ça ğırmışam. Bu bizim Ermənistanla ikitərəfli mə sə lə
mizdir. Vasitəçilər var, onların mandatı var. On  ların mandatı yerdə müdaxilə 
etmək deyil. On la rın man datı həll yolunu tapmaq üçün şərait yarat maq dır. 
Əmi nəm ki, onlar mandatları çərçivə sində da vam edə cəklər. Ermənistanın bu 
müna qişəni beynəl mi ləl ləş dirmək cəhdi çox sə mə rəsiz, destruktiv və bir çox 
ölkələr üçün təhlükəlidir. Ermənistan başa düş mə lidir ki, işğal əbədi olaraq 
davam edə bilməz. Sta tuskvo dəyiş dirilməlidir. Yeri gəlmişkən, prezi dent lər, 
Fran sanın sabiq pre zi dentləri, ABŞın sabiq pre zi dentləri və Rusiya Prezidenti 
hamısı vəzifədə olar kən bəyanat ver mişdilər ki, statuskvo qəbuledil məz dir və 
dəyiş diril məlidir. Mən bunu dəstəkləyirəm, Er mə nistan isə buna qarşı çıxır.

S u a l: Mən «Amnesty International»ın yeni he sabatı ilə bağlı mü-
nasibətinizi öyrənmək istəyirəm. Hesabatda iddia edilir ki, onlar Azər-
baycan qüvvə lə rinin İsrail istehsalı olan M095 DPICM kasetli mər mi-
ləri atdığını müəyyən ediblər. CNN nə bu iddiaları, nə də partlayışların 
videosunu müstəqil olaraq yoxlaya bilməz. «Amnesty»nin iddialarına 
necə cavab verər diniz?

C a v a b: Mən deyərdim ki, erməni pə rəst və antiazərbaycan mövqeyinə 
görə sizin adını çək diyiniz təşkilatla bizim heç bir təmasımız yoxdur. Bi rin
cisi, bu səhvdir, yanlışdır. İkincisi, mən onla ra tövsiyə edər dim ki, kasetli 
bombaların bizim mülki şəxsləri mizə qarşı necə istifadə olunduğuna bax
sınlar. Onla rın «Smerç»dən, «Elbrus»dan, «Toç  ka U»dan, ballis tik raketlərdən 
bizim şəhər lərimizə qar şı necə is tifadə etdiyinə baxsınlar – Gən cə, Goranboy, 
Nafta lan, Yev lax və digər şə hər lər Ermənistanın bombard ma nı altındadır. Ni
yə «Amnesty Inter national» yal nız bir tərəfi görür və ya görmək istəyir? Niyə 
on lar digər tərəfi görmür lər? Sual budur.

S u a l: İcazə verin, bununla bağlı deyim. Siz qəti şəkildə deyirsiniz 
ki, kasetli silahlar Azərbaycan qüv vələri tərəfindən istifadə olunmayıb? 
Əgər belə dirsə, müstəqil müşahidəçilərin bunu yoxlamasına ica zə ver-
məyə hazırsınızmı?

C a v a b: Bəli, biz bunu etməyə hazırıq. Biz həm çi nin Ermənistanın nə 
etdiklərini görmək üçün Ermə nis tanın müstəqil müşahidəçilərə necə icazə 
verəcə yinə də baxmağa hazırıq. Bu, birtərəfli deyil, ikitərəfli qaydada ol
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ma lıdır. Biz özümüzü müdafiə edirik. Biz bunu etməliyik. Lakin bizim hə
dəflərimiz yalnız hərbi obyektlərdir. Biz məhv etdiklərimizin, demək olar 
ki, hamısını çox müasir ava danlıqlardan istifadə etməklə məhv edirik. Siz 
bunu internetdə tapa bilərsiniz. Bu, Türkiyənin tamamilə yeni, mü kəm məl, 
heyrətamiz qırıcı dron larıdır, tankları, top la rı, hərbi mövqeləri məhv edən 
digər avadanlıq larıdır. Məqsədi mizə çat maq üçün bizim dediyiniz si lah lardan 
istifadə etməyə ehtiyacımız yoxdur. Bizim hə də fimiz mülki şəxslər deyil. 
Bizim hədəfimiz iş ğal çılardır. Biz torpa ğı mızı kimə məxsusdursa onlara qay
tarmalıyıq.

S u a l: Sözlərə əlavə ediləsi bir şey yoxdur. Siz  dən konkret olaraq so-
ru şuram: Siz ka setli silah ların Azər baycan qüvvələri tərəfindən istifadə 
olun du ğunu qəti şəkildə inkar edirsiniz, elə dirmi?

C a v a b: Bəli, mən bunu inkar edirəm. Mən siz dən soruşmaq istəyirəm. 
Siz bu sualı Ermə nis tan pre zidentinə vermisinizmi?

A p a r ı c ı: Həmin vaxt bizdə belə məlumat yox idi.
İ l h a m  Ə l i y e v: Məsələ də elə bundadır ki, siz mən  dən soruşursunuz. 

Ondan soruşun. Soruşun on dan. Qoy «Amnesty International» ondan nə et
dik  lə rini soruşsun.

A p a r ı c ı: Biz mütləq ondan bəyanat verməsini xahiş edəcəyik. Mən 
Siz dən soruşuram.

İ l h a m  Ə l i y e v: Ondan soruşun, mən artıq ca vab verdim. Xeyr! Ondan 
so ruşun.

A p a r ı c ı: Soruşaram. Təşəkkür edirəm, cənab Prе   zidеnt.
İ l h a m  Ə l i y e v: Sağ olun.
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«SKY NEWS» TELEVİZİYA KANALINA MÜSAHİBƏ

9 oktyabr 2020-ci il, 23:40, Vətən müharibəsinin 13-cü günü

S u a l: «Sky News»a müsahibə verməyə razı laş dı ğınız üçün çox sağ 
olun, Prezident Əliyev. Fran sa Pre zidenti bu günlərdə atəşkəsin razılaş-
dırı la cağına və Si zin danışıqları bərpa edəcəyinizə əmin kimi görünür. 
Bu nun başvermə ehtimalı varmı və hansı şərtlər əsa sında?

C a v a b: Bu, Ermənistanın mövqeyin dən asılıdır. Azərbaycan həmişə 
danışıqlar prose sini dəs təkləyib. Səmimi söyləsəm, ATƏTin Minsk qru pu
nun yara dıl masından bəri 28 il müd dətində biz da nışıqlarda iştirak edirik. 
Bizim ümid imiz var idi və indi də var ki, danı şıqlar irəliləyişə və mü
naqişənin siyasi həllinə gətirib çıxaracaqdır. Lakin əfsuslar olsun ki, Ermə
nis ta nın möv qeyi əksinə idi. Onlar danışıqlardan bu prosesi sonsuz etmək 
üçün yalnız bir bəhanə kimi is ti fadə edirdilər. Başqa sözlə, onlar həmişə 
statuskvo nu möhkəmləndirmək, sta tuskvonu dəyişməz olaraq saxlamaq, 
BMT Təh lü kəsizlik Şurasının qətnamə lə rinə, eləcə də danışıqlar masa sın
da olan və ATƏTin Minsk qrupu tərəfindən işlə nib hazırlan mış prin sip lərə 
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əsasən, qaytarmalı olduq ları torpaq ları qaytar maq istəmirdilər. Buna görə 
ümid edirəm ki, Er mə  nistan döyüş meydanında bu acı məğlu biyyətlə üzlə
şəndən sonra daha mən  tiqli olacaq, vasitəçilərin məsləhətlərinə qulaq asa
caq və danışıqlar masa sında səmimi olacaq. Da nı şıqlar münaqişənin siyasi 
həllinə və işğal olun muş ərazilərin boşaldılmasına gətirib çıxarmalıdır.

S u a l: Biz hansı ərazilərdən danışırıq? Biz sa də cə, Dağlıq Qarabağdan 
danışırıq, yoxsa onların təh lü kəsizlik zonası adlandırdıqları işğal olun-
muş 7 Azər baycan rayonundan danışırıq? Çünki aydındır ki, siz bu tor-
paqların hamısını geri ala bil mə yəcəksiniz.

C a v a b: Bizim ərazi bütövlüyümüz bü tün dünya tə rəfindən tanınır. Bütün 
ölkələr Dağ lıq Qa rabağın da da xil olduğu Azərbaycanın ərazi bü töv lü yünü 
tanıyır. Er mənistanın mövqeyi əslin də ye nə də bir bəhanə idi. On lar Dağlıq 
Qaraba ğın ətra fında olan bu 7 rayonu öz lərinin təhlü kə sizlik zonası ad landıra
raq, işğal al tın da saxla maq üçün bir bə hanə ki mi istifadə edir dilər. La kin bu 
günün toq quş maları gös tərir ki, müasir dün ya da təhlükəsizlik zo nası yox dur. 
Müasir hərbi ava dan lıq hətta uzun məsafələrə belə, təhlükəsizliyi təmin et mir. 
Təh lü kə siz lik siyasi yol larla təmin olun malıdır. Bu na görə biz hə mi şə de
yirdik ki, siyasi həll bütün tə rəfl ər üçün – azər bay can lılar, ermənilər, əra zidə 
yaşa yan digər millətlər üçün təh lü kəsizlik qaranti yalarını tə min edəcək. Er
mə nis tanın dəstəkləməkdən imtina et diyi əsas prinsip lərdə torpaqların açıq
aydın necə ge ri qaytarılacağı göstə rilir. Birinci mərhələdə Dağlıq Qa ra bağın 
cənubşərq tərəfində yerləşən 5 Azər bay can rayo nu, sonra Dağlıq Qarabağ 
və Er mənis tan ara sında yerləşən 2 Azərbay can rayonu qayta rıl ma lı dır. Sonra 
azərbay can lılar Dağlıq Qara bağa qayıdır lar. Dağlıq Qara bağ da 25 faiz azər 
bay canlı əhali olub, onların da hüquq la rı təmin edil mə lidir. Onlar ya şa dıqları 
yerə – qədim Şuşa şə hərinə və digər yerlərə qa yıdırlar və biz normal kom 
muni ka siyaları bərpa edi rik. Biz xalqlar arasında təmasları bərpa edirik. Mən 
əminəm ki, insanlar ya vaşyavaş barışa caq lar. Bu, vasitəçilərin planıdır və biz 
bunu dəstək ləyirik.

S u a l: 25 faiz azərbaycanlı əhalinin Dağlıq Qara ba ğa qayıtmasına 
icazə verilsə, Siz Dağlıq Qara bağın müs təqilliyini tanıyarsınız?

C a v a b: Xeyr. Heç vaxt. Bu məsələ heç vaxt da nışıqlar masasında ol
ma  yıb dır. Bizim möv qemiz çox aydın idi ki, Azərbaycan heç vaxt Dağ lıq 
Qara bağın müstəqilliyini tanımayacaq. Çün ki bu bizim qədim torpağımızdır.
Dağlıq Qa ra  bağın tarixi indi yaxşı məlumdur. İkincisi, bu, Azərbaycanın tər 
kib hissəsi dir və biz kiçik sayda olan insanlara nəyə görə müs təqillik ver
məliyik? Azər baycan dünya dakı bütün ölkələr kimi multietnik ölkədir. Milli 
azlıqlar Azər bay canda və dün yanın bir çox ölkələ rində sülh və lə ya qət içində 
yaşayırlar. Milli azlıq ol maq o de mək deyil ki, sizin ayrılmağa, separatizmə 
hüququ nuz vardır. Separa tizm beynəlxalq ictimaiyyət üçün bö yük təhlükədir 
və dünyanın bütün ölkələri se para tiz mi qınayır. Bizə qarşı edilənlər Dağlıq 
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Qara bağ da kı ermənilə rin separatizmi və Azərbaycana qarşı Er mə  nistan döv
lətinin hərbi təcavüzü idi. Bu da bizim indi üzləş diyimiz vəziyyətə gətirib 
çı xarıbdır. İşğal, 1 mil yondаn çох azərbaycanlı köçkün, azərbaycan lı la ra qar  şı 
etnik təmizləmə, dağıdılmış şəhər və kənd lər. İndi biz ərazilərimizi azad etdikdə, 
orada baş ve rən  lərə dair videolar mövcuddur. Hər şey məhv edi lib, sanki Sta
linqraddır, İkinci dünya mühari bə sin dən sonra Sta linqradın vəziyyətindən daha 
da pisdir.

A p a r ı c ı: Lakin Siz regionun paytaxtı olan Хаn kən diyə qarşı elə bunu 
edirsiniz. Siz bunu Şuşaya qar şı edirsiniz, hansı ki, dünən bir yox, iki dəfə 
atəşə tutulubdur. Oradakı kilsəyə iki dəfə zərbə vurul ub və açıqaydın idi ki, 
orada mülki şəxslər və jurnalistlər özlərinə sığınacaq tapmışdılar.

İ l h a m  Ə l i y e v: Birincisi, bu Ermənistan tərə fin   dən təxribat idi. Biz 
heç vaxt keçmişdə belə şey lər et  mə  mişik. Bizdə Bakının mərkəzində erməni 
kilsəsi var   dır. Siz buraya gələ və ya kimisə göndərə bilər siniz...

S u a l: Xeyr. Ermənilər öz kilsələrini atəşə tutmazlar ki? Bu necə ola 
bilər?

C a v a b: Bu bizi belə tərzdə təqdim et mək üçün çox güman ki, on ların 
təxribatıdır. Lakin mən sizə deyə bilərəm ki, onlar bizim şəhər ləri atəşə tu   
turlar. Ermənistanın bombardmanı nəticəsində 31 nə    fər mül ki şəxsimizin 
öldüyünü bilirsinizmi? 170 ya  ralı var, 1000dən çox ev tama milə dağıdılıb 
və ya on la ra zi yan dəyib və bu da Ermə nistanın bizim mülki şəxs lərimizə 
qarşı hücu mu nəticəsində olub. Onlar ballis tik mər milərdən istifadə edirlər. 
Ballistik mər milərdən.

S u a l: Lakin siz bunu Dağlıq Qarabağda öz mər mi lərinizlə edirsiniz. 
Sizin çox müasir dron texno lo gi ya nız var ki, o sizə hədəf aldıqlarınızı də-
qiq liklə gör məyə imkan verir. Beləliklə, niyə görə mülki ob yekt lərə zərbə 
vurulur?

C a v a b: Xeyr, xeyr. Biz heç vaxt mülki şəxslərə hücum etmirik. Bizim 
Dağlıq Qarabağ ərazi sində etdiklərimiz ondan ibarətdir ki, biz on la rın tankla
rını, silahlarını, artilleriya sistemlərini hədəfə almışıq və həmçinin hərbi infra
struk tu runu hə dəfə almışıq. Hərbi infrastruktu run bəzən şəhər mərkəzində 
yerləşməsi bizim güna hımız deyil. Lakin biz heç vaxt qəsdən mülki şəxs ləri 
hədəf alma mışıq. Bəli, bizim müasir silahları mız var, lakin onla rın heç də 
hamısı müasir deyil. Bəzi səhvlər ola bilər. Ona görə bizim tərəfimizdən mülki 
şəxslərin qəsdən hədəf alınması heç vaxt baş verməyibdir. Əksinə, təmas xət
tinə çox yaxın yer ləşən Tərtər şəhəri bom bar dma na məruz qalır. Gün də şəhərə 
2000 mərmi dü şür. De mək olar ki, məhv edilib. Heç kim bunun haqqında da
nışmır. Ona görə xahiş edirəm ki, gəlin bu məsələ də əda lətli olaq. Biz bunu 
başlamamışıq və bizim mül ki şəxsləri hədəfə almağa ehtiyacımız yox dur. Bi
zə ərazi lə rimiz lazımdır. Müharibə bitdikdən sonra yan bayan yaşayacağımız 
mülki şəxsləri niyə hədəfə alaq ki? Dağlıq Qarabağdakı erməni əsilli insanlar 
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ora dakı kriminal rejimin girovlarıdır. Əmi  nəm ki, müharibə bitdikdən sonra 
onlar bizimlə sülh və ləya qət içində yanbayan yaşaya caqlar.

S u a l: Siz qeyd etmisiniz ki, Ermənistan qo şun la rı nın çıxarılmasını 
gör  mək istəyirsiniz. Siz eyni zamanda, onu da söyləmisiniz ki, orada 
sülh mə ram lıları qəbul etməyə hazır deyilsiniz. Onda Siz er məni həm   -
karla rınızı necə əmin edə bilərsiniz ki, bütün tor paqları geri gö tür mə-
yəcəksiniz?

C a v a b: Siz mənə sülhməramlıları gör mək istə mə di yimi nə vaxt söy
lədiyimi desəniz sizin sualınıza ca vab verərəm. Amma mən bunu heç vaxt 
de  mə mi şəm. Bu, yanlış informasiyadır. Mən heç vaxt demə mişəm...

S u a l: Siz bu ərazidə sülhməramlıları qəbul etməyə hazırsınızmı?
C a v a b: Sülhməramlılar ATƏTin Minsk qrupu tərəfindən müna qişənin 

həlli üçün işlə nib ha zırlanmış əsas prinsiplərdə təmin edilən ün sürlərdən biri
dir və sülhməramlılarla bağlı bənd vardır. Lakin biz bu bən də çatmamışıq 
ki, onu lazımi şəkildə mü zakirə edək, çünki tezdir. Çünki biz ilk olaraq, əsas 
mə sələni – iş ğalı, ərazilərin boşaldılma sını həll etməli yik və azər baycanlılar 
oraya qayı tdıq dan sonra sülhmə ramlılar gəlməlidirlər. Bu, razı laş ma çərçi
və sindədir. Əgər bu hər iki tərəfdən im za lansa, onda hər iki tə rəf bu sülhmə
ram lıların kim olacağını se çə cək. Belə liklə, biz buna qarşı deyilik. Lakin biz 
fak ti ki ola raq, bu bəndlə bağlı danışıqların aktiv fazasında deyilik.

S u a l: Sizin danışıqlarla bağlı şərtləriniz so nun cu genişmiqyaslı hərbi 
əməliyyatlar başlama z dan əvvəl dəyişməz olaraq qaldığı kimi görünür. 
Mənə ma raq lıdır, əgər danışıqlar əvvəllər heç vaxt uğurlu ol ma yıbsa, 
nəyə görə silahlar indi işə düşüb?

C a v a b: Bilirsiniz, danışıqlar 1992ci il dən apa rı lır. Həmin vaxtdan 
bə ri sıfır irəliləyiş olub. Ermənis tan həmişə danışıqları pozmaq üçün bəzi 
ma  nipul yasiya alətlərindən istifadə edib. Bu ilin iyul аyından başlayaraq, 
onlar bizə qarşı 3 dəfə hərbi hü cu ma ke çiblər. İyulda onlar Ermənistanla 
Azər  bay  can ara sın dakı sərhəddə, Qarabağ regionundan uzaq da bi zim mülki 
şəxs lərimizə və hərbi mövqe lərimizə hü cum etdilər. Bu, 4 gün davam etdi, 
biz onları geri oturt  duq. Onlar ərazi işğal edə bilmə dilər və biz da yan dıq, 
çünki bizim Ermənistan tərəf də heç bir hərbi məqsədimiz yoxdur. Avqustun 
23də onlar terror aktı törətmək üçün diversiya qrupu göndər dilər, qrupun 
rəh bəri saxlanıldı və o, ifadə verir. Sentyabrın so nun da onlar bizim şəhər lə
rimizi artilleriya bombardma nına tutdu lar və günahsız insanları öldürdülər. 
Biz cavab verməli olduq. Biz onları geri oturtmalı idik və bunu da etdik. Ona 
görə də biz danışıqların tərəfda rı yıq. Mən sizə iki misal çəkə bilərəm. Ötən il 
Ermənis ta  nın baş naziri elan etdi ki, «Qarabağ Ermə nistan dır». Bu nə demək
dir? Bu, son deməkdir.

A p a r ı c ı: Mən ondan bunun nə demək olduğu nu soruşdum.
İ l h a m  Ə l i y e v: Nəyi nəzərdə tuturdu?
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A p a r ı c ı: O dedi ki, bu o deməkdir ki, IV əsr dən bu yana orada erməni 
kilsələri, erməni əhalisi olub. Sovet İttifaqı qurulandan Dağlıq Qarabağda et
nik erməni əhali azərbaycanlılardan daha çox olub.

İ l h a m  Ə l i y e v: Bilirsiniz, o, yumşaq desək, hə qi qəti söyləmir. O əra
zidə ermənilərin məskun laş ması XVIII əsrin sonunda, XIX əsrin əvvəlində 
azər bay canlı İbrahim xanla rus generalı tərəfindən imza lan mış «Kürəkçay» 
mü qaviləsindən sonra başlayıb. Hə min müqavilə nəticəsində Qarabağ xanlığı 
Rusiya nın bir hissəsi oldu və Rusiya başladı...

A p a r ı c ı: Üzr istəyirəm.
İ l h a m  Ə l i y e v: Bu, məhz belə olub. Ermənilər Dağlıq Qarabağa belə 

gəliblər. Bu, cəmi iki əsrdən azdır. O, IV əsrdən danışır.
S u a l: Siz bu əsrin əvvəlindən hakimiyyətdə siniz və bu məsələ ilə bağlı 

heç bir irəliləyiş yoxdur. Erməniləri günahlandırmaq asandır, lakin Siz 
siyasi cəhətdən bunu həll edə bilmədiyiniz üçün əsgərlərinizin indi cəbhə 
xəttində öldüyünə görə şəxsən öz üzə rinizə mə suliyyəti götürürsünüzmü?

C a v a b: Bizim əsgərlərimiz öz torpa ğı mız uğrun da həlak olurlar. Bizim 
əsgərlərimiz tarixi və beynəl xalq səviyyədə tanınmış Azərbay can torpa ğında 
həlak olur lar. Erməni əsgərləri hansı torpaqda ölürlər? On lar Füzulidə ölürlər, 
Cəbrayılda ölürlər, digər Azərbaycan ərazilə rində ölür lər. Onların ora da nə iş
ləri var? Siz Paşin yan dan soruşmalısınız onun əs gəri orada nə edir? Qondarma 
«Dağlıq Qa ra bağ or du su»nun 90 faizi Ermənistan vətəndaşla rın dan iba rət dir. 
Onlar bizim torpağımızdadırlar. Xə ri təyə bax maq kifa yət dir. Bizim üçün bu, 
Vətən mü haribəsidir. Biz özümüzü müdafiə edirik. Biz öz ərazi bütövlüyü
mü zü bərpa etmək istə yirik ki, 1 milyon köç künün geri qa yıtmasına imkan 
yaradaq. Bizim et di yi miz budur. Biz 28 il idi səbirlə inanırdıq ki, da nışıqlar 
irəliləyişə gəti rib çıxaracaq. Nəticədə ha zırkı vəziy yət yarandı. Biz təca vüz
karı geri oturdub cəza landı ran da, bilirsiniz ki, si ya si cəhətdən hücuma mə
ruz qaldıq. Mən əsas prin sip ləri qəbul etdim, Pa şin yan isə rədd etdi. Mən 
Er mə nis tanla Azər bay can ara sında olan danışıqların for ma tını qəbul edi rəm. 
Pa şinyan isə deyir ki, yox, Azər bay can Dağ lıq Qara bağ la danı şıqlar aparmalı
dır. Bu, tək  cə mənim tərə fimdən deyil, Minsk qrupu tərəfin dən də qəbul edil
məzdir. Be lə liklə, hazırda baş verən lə rə görə onu gü nahlan dır maq lazımdır.

S u a l: Fransızlar və ruslarda kəş fiyyat məlumatı var ki, sizin cəbhə 
xəttində suri yalı muzdlulardan istifadə olunur. Siz bunu qəti şəkildə in-
kar edirsiniz?

C a v a b: Tamamilə qəti şəkildə. İndiyə ki mi mənə bu kəşfiyyat məlu
matını təsdiqləyən bir sənəd belə təqdim olunmayıb. Qoy onlar bu kəşfiy
yat materialı nı mənə göstərsinlər. Bu ittiham lar səs lən diriləndən sonra bizim 
kəşfiyyat nümayəndə ləri təmaslar qur dular. Öz həmkarları ilə bu təmas lar za
ma nı heç bir dəlil təqdim olunmadı. Əgər dəlil varsa, niyə qəzet lər də yoxdur, 
niyə sizin kana lı nızda yox dur? Bu dəlil hara dadır? Göstərin onu mənə. Dəlil 
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yoxdur. Bizim muzdlulara ehtiyacımız yoxdur. Bizim yaxşı hazır lanmış, yaxşı 
təlim keç miş100 min dö yüş çümüz var dır. Bizim müasir ava danlı ğımız vardır. 
Bizim öz tor pağımızı azad etmək üçün bütün lazımi hərbi kom ponentlərimiz 
vardır. Bizim etdiyimiz məhz budur. Bu, feyk xəbərdir.

S u a l: Sonuncu sual. Siz bu mərhələdə da nı şıq lara yenidən başlamaq 
üçün masaya hansı xoşmə ramlı jestlə gələ bilərsiniz?

C a v a b: Biz artıq bunu etdik. Yeri gəl mişkən, ki min danışıqların əleyhinə 
olması ilə bağlı sizə bir söz də deyə bilərəm. Hələ bu müha ribə başla maz
dan əvvəl Azərbaycan və Ermənista nın Xarici İş lər nazir ləri Minsk qrupunun 
həmsədr ləri ilə görüş mək üçün Cenevrəyə dəvət olunmuş dular. Ermənis tanın 
xarici işlər nazirinin oktyabrın əvvəlində səfər edəcəyi göz lənilirdi, bizim 
Xarici İşlər nazirinin oktyabrın 8də səfər edəcəyi gözlənilirdi. Beləliklə, 
Ermənistanın xa rici işlər naziri buna məhəl qoy ma dı, getmədi. Bizim Xarici 
İşlər naziri dünən Cenevrədə həmsədr lərlə gö rüş keçirdi. Biz Ermənistan və 
Azər baycan Xarici İşlər nazirləri arasında görüşün Rusi yada təşkil olunması 
ilə bağlı Rusiyadan təklif alan da razılaşdıq. Beləliklə, bizim Xarici İşlər naziri 
bir saat əvvəl Moskvaya ça tıb. O, rusiyalı həmkarı ilə görüşə cək, mən pro qra
mın necə olacağını, onun Er mə nista nın naziri ilə görü şübgörüşməyəcəyini 
bil mi rəm, la kin o oradadır. Biz sülh yolu ilə həll istəyirik, am ma həll. Biz 
həll istə yi rik, imitasiya yox, daha 30 il ər zində boş söz ləri yox, prak tiki ad
dımları, vaxt cəd vəlini, insanla rımı zın ev lə rinə nə vaxt qayıda cağını, onlar 
üçün təhlü kəsizlik zə  manətinin nədən ibarət ola cağını və bizim necə ba rı 
şacağımızı bilmək istə yirik. İki millət barış malıdır. Biz qonşuyuq. Biz əbədi 
olaraq düşmənçilik şəra itin də yaşaya bilmərik. Bu dayan dırıl malıdır. Lakin 
ta ri xi həqiqət və beynəlxalq hüquq əsasında dayan dı rıl ma lıdır.

S u a l: Dağlıq Qarabağda fəaliyyət göstərən jur na list lərlə bağlı sual.
Sizin sözçünüz deyib ki, onlar Azər baycan ərazilərində qanunsuz ol-
duqlarına görə hə dəf obyektləridir. Siz də belə hesab edirsiniz?

C a v a b: Bizim mövqemiz çox ədalətli və ay dındır. Dağlıq Qarabağ 
Azərbaycanın tərkib his  sə si dir. Bizim mövqemiz ondan ibarətdir ki, əgər hər 
han sı əcnəbi vətəndaş – təkcə jurnalist deyil – Dağ lıq Qa rabağa səfər etmək 
istəyirsə xahiş edirik bi zə mə lu mat versin. Biz hər hansı xüsusi münasibət 
göz ləmirik. Sadəcə olaraq, bizə məlumat verin ki, belə bir şəxs sə fər et mək 
istəyir. Bizdə belə bir məlu mat olanda, ərazi bütövlüyümüzə belə bir hörmət 
əla məti olanda, biz heç vaxt etiraz etmirik. Bu prosedur olmadan oraya ge dən
lər Xarici İşlər Nazirliyimizin qara siyahısına salı nır və onların Azərbaycana 
girişi nə qadağa qoyulur. Əgər həmin adamlar bizim Xari ci İşlər nazirinə mək
tub yazır larsa ki, biz səhv et mişik və ya gələn dəfə sizə məlu mat verəcəyik, 
biz onları qa ra siyahıdan çıxarı rıq. Bu ədalətlidir. Bizim ehti yacımız olan 
yeganə şey hörmətdir. Ona görə də mən für sətdən istifadə edə rək, ha disələri 
işıqlandırmaq üçün oraya səfər etmək istə yən jurnalistlərə mesaj ver mək 
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istərdim. Xahiş edirəm email vasitəsilə bizim Xarici İşlər Nazirliyimizə mə
lu mat verin və oraya gedin. Heç bir problem yoxdur.

S u a l: Yəni Siz onları hədəfə almaya caq sınız?
C а v а b: Biz heç vaxt belə etmirik, heç vaxt. Niyə də etməliyik? Biz 

jurnalistlərin gəlmə yində maraq lı yıq. Mən hər gün televiziyadayam, hər gün 
mü sahi bələr verirəm, çünki biz mövqemizi çatdır maq istəyi rik, gör düyümüz 
işi diqqətə çatdırmaq istəyirik. Biz təcavüzkar deyilik, biz təca vüzə məruz 
qalmışıq. Tə ca vüzkar Ermənistan dır. Biz ərazilərin ge ri qayta rıl masını istə
yirik. Bu qədər.

A p a r ı c ı: Prezident Əliyev, bu gün bizimlə söh bət etdiyinizə görə tə
şəkkür edirəm.

İ l h a m  Ə l i y e v: Sağ olun.
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RUSİYANIN RBK TELEVİZİYA KANALINA MÜSAHİBƏ

10 oktyabr 2020-ci il, 12:00, Vətən müharibəsinin 14-cü günü

A p a r ı c ı: Əvvəla, çox sağ olun ki, bizimlə mü sa  hibəyə razılıq ver
misiniz. Söh bətə başlamazdan əv vəl mən RBKnın prinsipləri barədə danış
maq istər dim. Bir neçə gün bundan əvvəl Ermənistanın baş na ziri ilə böyük 
mü sahibə gedib, indi isə burada – Azər bay can da, Bakıdayıq və Azərbaycan 
Prezidenti İlham Əliyev ilə söhbət edəcəyik. Daha bir remarka. Mən ilk sualı 
verməzdən əvvəl hər iki tərəf dən həlak olan ların bütün doğmalarına başsağ
lığı vermək istə yi rəm. Müharibə nin heç kimə lazım olmaması və mü ha ribəsiz 
də ötüş mə yin mümkünlü yü barədə çox eşit mi şəm. Lakin bun dan sonra ən 
çətini və yəqin ki, ən ma  raqlısı başlanır. Danışıqlar başa çatıb. Siz Mos kva da 
baş verənləri necə qiymət ləndirirsiniz? Bütün bun ların nə demək olduğunu 
anlamaq bizim üçün çox vacibdir.

İ l h a m  Ə l i y e v: Moskvada baş verənləri bü töv  lükdə müsbət qiy
mətləndirirəm. Ona görə ki, da nı   şı q ların yekunları ilə bağlı yayılmış bəyanatda 
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hu ma nitar mülahizələrə əsasən, atəşkəs rejimin elan edilməsi bildirilir. Prin
sipial əhəmiyyətli bir məqam da odur ki, bu, Azərbaycanın mövqeyi idi. Mən 
şa dam ki, həmin mövqe bu sənəddə öz əksini tapıb. Er mə nistan ilə Azər
bay can arasında subs tan tiv danışıq lar başlanır, həmçinin danışıqların for
ma tının dəyiş məz qalması təsdiqlənir. Ermənis ta nın yeni hakimiy yəti bu iki 
mövqeni pozmağa çalışırdı. Ona görə ki, heç kəs üçün sirr deyil, İrə van dan 
səsləndirilən bəya nat lar mahiyyət etibarilə uzun illər ərzində işlənib hazır lan
mış danışıqlar prosesini, o cümlədən baza prin sip lərini, danışıqla rın formatını 
pozmağa yönəl mişdi. Buna görə prinsipial əhəmiyyətli məqam odur ki, Er
mə nistan tərəfi anlamağa məcbur oldu ki, baza prin sipləri nizamlama üçün 
əsasdır, həmin prinsip lərdə isə mü na qişənin necə nizamlanmalı, Azərbay
ca nın işğal edilmiş ərazilərinin hansı ardıcıllıqla qay ta rıl malı olduğu dəqiq 
göstərilib. İkincisi, danışıq ların formatı dəyişməz qalır. Bu o deməkdir ki, 
danı şıqlar yalnız Azərbaycan ilə Ermənistan arasında aparılırdı, aparılır və 
aparılacaq. Ermənistan rəh bərliyinin bu məsuliyyəti Dağlıq Qarabağda möv
cud olan oyun caq rejimin üzərinə qoymaq üçün göstər diyi bütün cəhdlər 
uğursuz oldu. Beləliklə, əminəm ki, bundan sonra Paşinyandan «Qarabağ 
Ermənis tandır» sözlə ri ni bir daha eşitməyəcəyik. Həmçinin onun belə bə ya
natlarını eşitməyəcəyik ki, Azərbay can danışıqları qondarma «Dağlıq Qa ra
bağ respub li kası»nın qon dar ma «rəhbərliyi» ilə aparmalıdır. Əgər o belə bə
ya natlar verərsə, bu o demək olacaq ki, o həm vasi tə çilərə, həm də Mos kvada 
bu mətni ra  zılaşdırmış öz nümayəndə heyə tinə hörmətsizlik edib və mahiyyət 
etibarilə, o, da nı şıqlar prosesini yenidən pozur. Bu dəfə həmin bəyanatlar 
nəyə gətirib çıxar dı? Zən nimcə, bunu hamı aşkar görür, lakin düşün mürəm 
ki, o, ikinci dəfə həmin səhvi təkrarlayar.

S u a l: Atəşkəs nə qədər davam edəcək? Bu atəş   kəsin amanabəndliyini 
Siz necə qiymətləndirir siniz? O nədən asılı olacaq?

C a v a b: İndiki eskalasiyaya qədər atəş kəs uzun müddət, onilliklər boyu 
davam etdi. Təmas xəttində müəyyən toqquşmalar olub, bu il iyul ayın da 
dövlət sərhədində erməni tərəfinin təxribatları olub. Lakin son 30 ilə yaxın 
müddətdə bu qədər ge niş miqyaslı əməliyyatlar olmayıb. Buna görə hər şey 
erməni tərə findən asılı olacaq. 

Əvvəla, o, atəşkəsə riayət edəcəkmi? Ona görə ki, bu gün səhər və dünən, 
yəni bu gecə və səhər mə nim al dığım məlumata görə, erməni qüvvələri bir 
neçə is tiqamətdə genişmiqyaslı əkshücum cəhd ləri göstə rib. Hadrutu geri 
almağa, Cəbrayıl rayonun da, şimal isti qamətində bizim azad etdiyimiz əra
ziləri geri almağa cəhd göstərib. Yəni onlar Mos kvada tərəflə rin razı lığa 
gələ biləcəyini başa düş dük lə rindən itir diklərini və onlara məxsus olma yan
ları maksi mum həcmdə öz lərinə qaytar ma ğa çalışıblar. Buna görə də atəşkəs 
rejiminin möhkəm liyinin əsas amili bu olacaq ki, Ermənistan bu ərazilərin 
bizdə olması ilə, onun hə min əraziləri bir daha heç vaxt görməyəcəyi ilə ba
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rışmalı və bunu hərbi yolla geri almağa heç bir cəhd göstərmə məlidir.Bundan 
heç də az əhəmiyyətli ol ma yan ikinci amil indicə haqqında danışdığım mə
sə lə dir. Biz danışıqlar masası arxasında Ermənistan tərə fin dən konstruktiv 
yanaşma görməliyik, yəqin et mə liyik ki, onlar danışıqlar prosesini imitasiya 
et mək cəhdlərindən əl çəkiblər, təhrikçi əməllərdən, bə ya nat lardan çəkiniblər 
və nizamlama yolunun ta pıl ması məqsədinə sadiqdirlər. Son bir il ərzində 
er mə ni tərəfindən gördüklərimiz məhz danışıqlar pro se sini pozmağa və mə
suliyyəti Azərbaycanın üzərinə qoy ma ğa yönəlmişdi. Buna görə də baxarıq, 
biz öz bəya natlarımıza sadiqik, Azərbay can öz üzərinə gö tür düyü öhdəlikləri 
həmişə yerinə yetirən ölkədir. Mən həmişə demişəm ki, bizim sözümüz də 
imza mız ki mi əhəmiyyətlidir. Lakin atəşkəs birtərəfli proses deyil və biz ba
xarıq, görək erməni tərəfi özünü necə aparır.

S u a l: Danışıqlara başlamaq üçün Azərbay canın irə li sürdüyü 
şərtlərdən biri konkretlikdir. Deyilirdi ki, erməni tərəfi qoşunların çı-
xa rılması üçün konkret plan təqdim etməlidir. Bu, Ermənista nın ra-
zılaşıb-ra zı  laş mamasından asılı olmayaraq, danı şıq ların indi baş lan ması 
demək dirmi?

C a v a b: Bilirsinizmi, biz bunu əsas gö türmüşük ki, əlbəttə, münaqişəni 
siyasi yolla həll etməyə üs tün lük verilməlidir və uzun illər boyu bizim bütün 
fə aliy yə timiz buna yönəlmişdi. Bu sə bəb dən, dünən və bu ge cə Moskvada 
aparılmış məsləhətləş mə lər çər çivə sin də biz onlardan danı şıqlar masası 
arxasında tam təs lim olmalarını tələb etdik. Başa düşürük ki, Paşin yan rejimi 
yetərincə zəifləyib. Bu rejim daxili siyasi sə bəblərə görə eskalasiyadan 
əvvəl də zəiflə mişdi. İn di daha çox zəifləyib. Mən hesab etmirəm ki, indi 
Er mə nistan da bir inqilabın baş ver məsi və qatı millət çi lə rin, radikalların, 
azərbay can o fob ların hakimiyyətə gəl  məsi Azərbaycanın xeyrinə olar. Bu na 
görə biz ra zı  laş dırılmış bəyanat çərçi və sində kon kret tarix lər gös tərilməsini 
təkid etmədik. Lakin şüb hə siz ki, bu, er məni işğalçı qüvvələrinin bi zim 
ərazi lərdən razılaş dı rıl mış şəkildə çıxarılmasını nəzərdə tutur. Bə ya nat da 
substantiv danı şıqlara, yəni baza prin sip lərinə is ti nad edilir, orada isə hər 
şey konkret yazılıb: 5 rayon nə vaxt azad ediləcək, da ha 2 rayon nə vaxt 
azad edi lə cək.

S u a l: Danışıqlar nə vaxt başlanacaq, bu ba rədə artıq anlaşma 
varmı?

C a v a b: Biz sabah başlamağa hazırıq. Buna görə hər şey ATƏTin Minsk 
qrupunun fəa liy yə tindən, on la rın iş qrafikindən asılıdır. Bizim tərəf dərhal 
baş la ma ğa hazırdır. Yeri gəlmişkən deməli yəm ki, bə ya na tın mətni ilə əla
qə dar Azər baycan tə rə  finin bütün is tək ləri nəzərə alınıb. Bəya natın ilkin 
variantı tamam fərq li idi. Dünən mən onu görəndə de dim ki, bu bizim üçün 
münasib deyil. Sənədi həd dən artıq qəlizləş dir mək, ağırlaş dır maq, danışıqlar 
prosesinin son mərhə lə sində müəy yən edilməli olan elementləri oraya in
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kor  po rasiya etməyə çalışmaq lazım deyil. Onu maksi mum sadələşdirmək 
lazımdır. Yadım da dır ki, ora da ol mayanları nəzərə aldıq, da nı şıqlara dər
hal baş la maq bən dinin daxil olunmasını xahiş etdik. Yəni biz müm kün 
qədər tez nizamla ma da ma raq lıyıq. Ona görə ki, ni zamlama bizim vətən
daşla rın, qaçqınların, daxili köç künlərin öz evlərinə qayıt ma larına imkan 
verəcək.

S u a l: Burada olduğum iki gün ərzində başa düş dü yümə görə Azər-
baycanda bu əhvali-ruhiyyədə dirlər ki, biz axıradək getməliyik. İndi 
azər baycanlı lara necə izah etməli ki, Bakı yenidən danışıqlara razılıq 
verib?

C a v a b: Biz axıra qədər gedəcəyik. Biz da  yanma mışıq. Əgər erməni tə
rəfi atəşkəs rejiminə sadiq olar sa, onda, dünən dediyim kimi, siyasi ni zam 
la ma mər hələsi başlanacaq, danışıqlara məc bur et mə fazası başa çatacaqdır. 
Buna görə biz istə nilən halda axıra qə dər gedəcəyik. Bizim məqsədimiz də
yiş məz qalır: Azərbaycanın bütün dünya birliyi tərə findən tanın mış ərazi bü
tövlüyünün bər pa edilməsi, azərbaycan lıların əvvəlki, ənənəvi ya şa dıqları 
yer lərə, o cümlə dən Şuşaya, Dağlıq Qara bağ dakı digər yaşa yış mən təqələrinə 
və əlbəttə, keçmiş DQMVnin inzi bati hü dud larından kənar dakı bütün başqa 
ərazilərə qayta rılması. Sadəcə, bu məqsədə doğru necə getmə li yik? Biz hə 
mişə siyasi yolla getməyə çalışmışıq, hə mi şə də eşitmişik ki, hərbi həll yox
dur. Biz sübut et dik ki, bu belə deyil. 

Biz döyüş meydanında göstərdik ki, bu belə deyil. Göstərdik ki, hərbi tər
kib hissəsi olmasa, bu danışıq lar daha 30 il davam edərdi. O vaxta qədər 
nələr baş verərdi? Qanunsuz məskunlaşdırma. Bu, beynəlxalq cinayətdir, 
Cenevrə Konvensiyasının pozulmasıdır. Təəssüf ki, buna heç kəs – nə Minsk 
qrupu, nə Avro pa İttifaqı, nə də BMT reaksiya vermədi – Azərbay canın tarixi 
irsinin dağıdılmasına, bizim mədəni, tarixi, dini abidələrin məhv edilməsinə, 
toponimlərin dəyişdi ril məsinə, rayonlarımızın inzibati sərhədlərinin dəyişdi
ril məsinə, bizim dağların, çayların və şəhərlərin adları nın dəyişdirilməsinə. 
Yəni biz daha 30 il gözləməli olar dıq, sonra da bizə deyərdilər ki, bilirsiniz, 
iş belə gə ti rib, bununla ba rı şın. Bizə belə də deyirdilər. Buna gö rə düşünürəm 
ki, hərbi yol və ya onun birinci mərhə ləsi sona çatıb, indi biz siyasi nizamlama 
mər hə ləsinə çat mışıq. Məhz bu mərhələ bizim axıra qədər get məyimizi və 
hüquqa görə bizə məxsus olanı alma ğı mızı təmin edəcək. Ona görə düşünürəm 
ki, Azərbay can cəmiyyəti dünən və bu gecə baş verənləri çox düz  gün qəbul 
edəcək və bizim siyasətimizi bun dan son ra da dəstəkləyəcək. Çünki biz 
həmişə xalqa hə qiqəti de mişik. Həmişə xalqın mənafelərini mü dafiə etmişik. 
Döyüş meydanında baş verənlər bunu bir daha ha mıya sübut etdi.

S u a l: Siz bütün bu hadisələrə qədər Er mə nis ta nın baş naziri Nikol 
Paşinyan ilə bir neçə dəfə görüş müsünüz. Bu hadisələrdən sonra Siz 
onunla bir masa arxasına əyləşməyə və ya danış mağa hazırsı nızmı?
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C a v a b: Bilirsinizmi, böyük etimad bəs ləmədiyin adamla danışmaq 
çətindir. Mən onun sə ləfl əri, mü ha ribə cinayətkarları hesab etdiyim adam
larla danı şıqlar aparmağa məcbur idim. Çünki onlar Xocalıda qanlı soyqırımı 
törədiblər, onlar Azərbay canın dinc əhalisini məhv etməkdə, bizim tarixi və 
mədəni irsi mizin dağılmasında təq sirkardırlar. Lakin mən məc bur idim. Ona 
görə ki, biz bu münaqişənin ni zam lanması yolunu tapmalı idik. Ermənistanda 
ye ni iqti dar, yeni rəhbərlik hakimiyyətə gələndə, əv vəl cə on larla əlaqələrimiz 
çox ümidverici idi. Mən bir də fə bu barədə danış mışam, təkrarlamaq istəmirəm. 
Lakin sonra ta mam əks hadisələr baş verdi, yəni biz özü müzü al da dılmış hiss 
etdik. Biz başa düşürük ki, rəqiblə danışıqlar aparırıq, lakin hətta rəqiblə, 
düş mənlə də münasibətdə vicdanlı qalmaq, heç olmasa öz qarşında vicdanlı 
olmaq, öz sözünə hörmət et mək la  zımdır. Bunlar baş verəndə təbii ki, bizim 
bu mə na sız fəaliyyəti davam etdirmək istəyimiz aradan qalx dı. Opponentin 
hər kəlməsi yalandırsa, onun ya lanları dün ya KİVlərində yayılırsa, bütün 
dün yaya tran slya si ya edilirsə, onunla nə barədə danış maq olar? Yəqin on
lar öz ölkələrində yalan danış mağa adət ediblər. La kin internet dövründə 
tarix barədə, müna qişənin ma hiy yəti barədə yalan danı şanda bu yalan çox 
tezliklə if şa olunur. Buna görə mən belə imkanı istisna etmi rəm, lakin bunun 
üçün müəyyən şərait lazımdır. İndiki mərhələdə mən bunu səmərəli hesab 
etmirəm. Əksinə, Ermənistan rəhbərliyində, nəhayət, başa düşməlidirlər ki, 
Azər baycanla ultima tumlar, təhqirlər və şantaj dilində danışmaq olmaz. Mən 
istər ölkə daxilində, istərsə də xüsusən xaricdə heç kəslə bu tonda ünsiy yəti 
özümə heç vaxt rəva gör məmişəm. La  kin Paşin yan bizə 7 ultimatum təq dim 
edəndə, o, azər baycan lı  ların hisslərini təhqir edən  də buna görə cəzalan dı rıl
malı idi və biz bunu et dik. Qoy o, Putinə təşəkkür et sin ki, Rusiya növbəti 
dəfə Er mə nistanı xilas etməyə gəldi.

S u a l: Siz indicə Rusiyanın rolu barədə danış dınız. Yəni bu danı şıq-
larda Rusiyanın rolu hə qiqətən, həlledici olub?

C a v a b: Əlbəttə, Minsk qrupunun həm  sədri ki mi, Rusiya ATƏT tərə
findən üç ölkəyə ve ril miş hü quq və səlahiyyətlərə malikdir. Lakin sözsüz ki, 
Rusi ya bizim qonşumuz kimi, həm Azər baycanla, həm də Ermənistanla ortaq 
tarixə malik olan bir ölkə kimi, əlbəttə, xüsusi rol oynayır. Şüb həsiz, bu rol 
xalq ları mızın tarixinə və qarşılıqlı əla qələrinə, həmçi nin Ru siyanın dünyada 
və əlbəttə, bizim regionda san balına və roluna əsaslanır. Buna görə də müna qi
şənin nizam lanmasına təsir göstərmək üçün Rusi yanın imkanları bu obyektiv 
səbəblərdən hər hansı başqa ölkənin im kanları ilə müqayisəyəgəlməz dərə cə
də çoxdur. Buna görə biz dəfələrlə Rusiya rəhbərli yi nə müraciət etmişik ki, 
Rusiya rəhbərliyi Ermənis tana siyasi təsir gös tər  mək vasitələrindən istifadə et
sin, erməni tərə fini inandırsın ki, işğala son qoyul malıdır. Bu mövzu dəfələrlə 
müzakirə edilib və sizə deyə bilərəm ki, ru siyalı həmkarımla bütün çoxsaylı 
gö rüş lərimdə bu möv zu ya müfəssəl, ya o qədər də ət raflı olmayan formada 
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müzakirə edilib, lakin belə ol madı. Axı gizli deyil ki, bu gün Ermənistan Ru
siya dan 100 faiz asılı vəziyyətdədir. Onun təhlükə sizliyi Ru siya tərəfindən 
təmin edilir, pulsuz silah lanması Rusiya tərəfindən təmin edilir. Biz Ermə
nis tana məx sus, bəlkə də mil yardlarla dollar dəyə rində texnikanı iki həftə 
ərzində məhv etdik. 

Onlarda bu pullar haradandır? Onların pulu yox dur. Bütün bunlar Rusiyadan 
pulsuz göndərilir. Qaz təchizatı Rusiyadan güzəştli qiymətlərlə təmin olu nur, 
elektrik enerjisi də müəyyən dərəcədə güzəştlə verilir. Еynilə dəmir yolları, 
rabitə, hərbi baza. Hətta Ermə nis tanın Türkiyə və İranla sərhədini rusiyalı 
sər  hədçi lər qoruyur. Əgər belə olmasaydı, sərhəd boş qalardı. Ermənistana 
tə sir göstərmək üçün daha han sı ölkənin bu qədər vasitələri vardır? Heç bir 
ölkənin. Bəlkə də dünyada başqa elə iki ölkə yoxdur ki, onlar dan biri di gə 
rindən bu qədər tam asılı olsun. Buna görə əmi nəm ki, Rusiya tərə fin dən 
təkid göstərilsə, bizim sta tuskvonu dəyiş mə yimiz, təmas xəttini yarıb keç
mə yimiz nəticə sində İrəvanın ayılması nəzərə alın   maqla, Rusiya qısa müd
dətdə Ermənistanı inan dı ra bilər: təkcə hərbi qarşıdurma baxımından deyil, 
bütöv lük də Ermənistanın gələcəyi üçün indiki vəziy yət dən yeganə çıxış 
yolu Azərbaycanla münaqi şənin həl lini tapmaqdır. Bu həll isə çox sadədir – 
onlar bi zim əra zi dən getməli, öz qoşunlarını çıxarmalı, bizim in  san lar oraya 
qayıtmalı və biz yenidən yanaşı yaşa ma ğa çalışmalıyıq.

S u a l: İndi başqa ölkə – Türkiyə haqqında so ruş maq istəyirəm. Bu 
günlər ərzində Azərbaycanı və şəx sən Sizi dəfələrlə bunda ittiham ediblər 
ki, əslin də bu münaqişə ilə bağlı bütün məsələləri Tür kiyənin haki miy-
yət orqanları idarə edir. Dünən, bu gecə biz Türki yəni danışıqlar masası 
arxasında görmədik. Nə üçün?

C a v a b: Bu onu göstərir ki, bütün bu fikirlər ya lan idi, bu, qəsdən ortaya 
atılmış məsələ idi, bu rada bir neçə məqsəd vardı. Əvvəla, Türkiyəni daha da 
iblisləşdirmək. Təəssüf ki, Qərbdə bu məq səd müa sir siyasi modanın hansısa 
normasına çevri lir. Bu ta mamilə əsassızdır. Türkiyə öz ma raq larını gü dür, öz 
həyatını yaşamaq hüququnu qoruyur. Pre zi dent Ər do ğanın dövründə Türkiyə 
Qərbin itaət kar müttə fiqi olmağa son qoyub. O həm öz regio nun da, həm də 
dünyada öz şərtlərini diktə edir. Tür ki yə ilə he sablaşırlar. Türkiyənin nüfuzu 
artıb. Türki yə Or du su NATOda ikinci yeri tutur. O, istənilən hərbisi  yasi 
problemi həll edə bilər. Buna görə, əl bət tə, Qərb tə rəfindən bеlə açıq təzyiq 
göstərilir. Bu təzyiq hətta Türkiyəyə münasibətdə hansısa çox qə ribə və 
mənfi emosional fonla bağlıdır. Yəni birinci səbəb Türkiyəni iblisləş dirmək 
istəyidir. İkinci səbəb Azərbaycanın potensialını, o cümlədən hərbitexniki 
potensialını azalt maq və belə təsəvvür yaratmaq cəh di dir ki, hərbi məsələni 
Türkiyə və ya onun təsiri altında olan başqa birisi həll edib. Xeyr, biz öz 
tor paqları mızı özümüz azad etmişik. Belə adlandırılan «mü zəff ər erməni 
ordusu» haqqında mif puç oldu, əslində belə ordu yox idi. Münaqişə nin 
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tarixinə də rin dən bə ləd olanlar çox gözəl bilirlər ki, bizim tor paqlarımız, 
o cümlədən so vet ordu sunun 366cı mo to atıcı alayı tərəfindən işğal edilib. 
Xankəndidə yer ləşən bu alaydakı hərbi qul luq çuların məncə 70 faizi erməni 
mənşəli idi. Yəni bu, şəxsi heyəti ermə nilər dən ibarət olan sovet silah la rı, 
sovet koman dan lığı idi. Onlar həm etnik təmiz lə mə lərdə, həm də soyqı
rımında fəal rol oynadılar.

A p a r ı c ı: Siz yəqin ki, ötən əsrin 90cı illərinin əv vəllərin dəki hadisələri 
nəzərdə tutursunuz...

İ l h a m  Ə l i y e v: Şübhəsiz. 366cı alayın dəstəyi və fəal iştirakı olmasaydı, 
Ermənistan bizim əraziləri tuta bilməzdi. Ona görə bundan sonra belə bir mif 
ya randı ki, erməni ordusu müzəffərdir, Azər bay can Or  dusu onun qarşısında 
dayana bilməz. Buna görə bu mifi saxlamaq lazım idi. Amma Azər bay can 
tərə findən acı məğlubiyyətə uğradıldığını etiraf etmək, görünür, Ermənistan 
cəmiyyəti və Ermənistan rəh bər liyi üçün çox ağırdır. Üçüncüsü, onlara dünya 
are na sında Azərbaycanın rolunu və əhəmiyyətini azalt maq lazım idi. Bunu 
etmək isə çox çətindir. Ona görə ki, bu gün dünya ölkələri ilə Azərbaycanın 
çoxşaxəli iqtisadi və siyasi əlaqələri vardır. Bu gün biz 120 öl kəni birləşdirən 
«Qoşulmama Hərəkatı»na rəhbərlik edi rik və yekdilliklə seçilmişik. Əgər 
bizim ölkə miz müstəqil potensiala malik olmasaydı, bu hör məti qa zana bi
lər dikmi? Buna görə Azərbaycanın Türkiyə tərəfin dən idarə edil məsi və bi
zim onun iradəsini ye ri nə ye tir məyimiz barədə bütün insinuasiyalar tama 
milə yalandır. Bu həm də Türkiyə–Azərbaycan qar daş lı ğını poz mağa və ya 
müəyyən qədər zəiflətməyə yönə lib, lakin baş tutmayacaq. Yeri gəlmişkən, 
Azər bay can və Türkiyə ətrafında bütün bu informasiya hayküyü üçün əsas 
olsaydı, bugünkü bəyanat olmaz dı. Bu bəyanat mə nimlə razılaşdırılıb, başqa 
heç kim lə. Əgər bizi kimlərsə idarə etsəydi, onda yəqin ki, məsələ belə tez
liklə həll edilməzdi. Hazırda Türkiyə dün yada və regionda sabitləşdirici rol 
oynayır. Türki yə rəhbərliyinin, şəxsən Prezidentin və digər rəsmi şəxs lərin 
eskalasiya dövründə fəal və çox dəqiq möv qe yi, əslində üçüncü ölkələrin bu 
münaqişəyə müda xi lə sinin qarşısını aldı. Buna görə hesab edirəm ki, Tür ki
yənin rolu yalnız müsbətdir və o bizim region da, o cüm  lədən münaqişənin 
həllində daha böyük rol oy namalıdır.

S u a l: İndi Rusiyada çoxları «Türkiyə daha bö yük rol oynamalıdır» 
cümləsini eşidəcəklər. Bu söz lərin ar xa sında hansı məna vardır? Siz nəyi 
nəzərdə tu tur sunuz?

C a v a b: Fikrimcə, bu barədə danışmaq hələ tez dir, çünki mən Azərbay
can tərəfinin mövqe yini bildi ri   rəm. Lakin yaxın vaxtlarda müsahibələ rimin 
bi rin də demişəm ki, Minsk qrupu neçə illər bundan əvvəl – 1992ci ildə 
ta ma milə başqa geosiyasi real lıq lar şə ra itin də formalaşıb. Əgər biz va sitə
çilərin tə mas qru pu nu bu gün formalaşdırsay dıq, onun tərkibi fərq li olar dı. 
Bu qrupun tərkibi mü naqişə tərəfl ərinin niy yət və istəklərini əks etdirməlidir. 
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Minsk qrupu nun tər kibi isə praktiki olaraq, bunları əks et dir mir. Yeni təmas 
qru punun və ya hansısa işçi qru pun – onu necə adlan dırmaq vacib deyil – 
tərkibi re gion da mövcud qüv və lər tarazlığını, region ölkələri nin möv
cud ma raq la rını əks etdirməli və nəticəyə is ti qamət lənməlidir. Əks hal da, 
bunun nə mənası var dır? Bu nun heç bir mə   nası yox dur. Əgər biz münaqi
şəni həll etmək istəyi rik  sə, o, ye ni for mat çərçivəsində həll olunmalıdır. 
Ba xın, son vaxt lar bir sıra qaynar nöq tələr barəsində öl kə lərin möv qelərini 
razılaşdır maq üçün nə qədər yeni əmək daş lıq formatı yaradılıb – üçtərəfli, 
dörd tə  rəfli. Axı onlar indi yaradılır, hansısa ehkamlar əsa   sında deyil, real 
qüvvələr nisbəti əsa sın da yaradılır. Buna görə burada əsla şübhə ola bilməz 
ki, Türkiyə mü na qişənin nizamlanması işində mü hüm rol oyna ma lıdır və 
oynayacaq. Bunun hansı for mada – hüqu qi, yoxsa defakto həyata keçiril
məsi ar    tıq texniki məsələdir.

S u a l: Rusiyanın rolu barədə. Mən Bakıda gəzəndə çoxlu Azərbaycan 
bayrağı gördüm, bir qədər az, lakin yenə də çox sayda Türkiyə bayrağı 
gördüm və bircə dənə də Rusiya bayrağı görmədim. Bu o de məkdirmi 
ki, Azərbaycanda Rusiyanın təsiri azalıb və ya Azər bay canda insanların 
Rusiyaya münasibəti dəyişibdir?

C аv а b: Düşünmürəm ki, münasibət də yişib. Tür   ki yə bayraqlarının çox 
olması təbiidir. Biz qardaş xalq larıq. Bu gün Türkiyə ilə Azərbay can arasında 
etimad, qarşılıqlı dəstək və münasibətlərin sə viyyəsi elədir ki, fikrimcə, dün
ya nın hər han sı başqa, hətta ən yaxın ölkələri ara sında elə sə viy  yə yoxdur. Bu 
reallıqdır və bu real lığı biz yarat mı şıq – Türkiyə və Azərbaycan rəhbərliyi. Özü 
də məsələ bizim ortaq kök  lərimizlə və ortaq tarixi mizlə bağlı deyil. Dünya da 
Türkiyə və Azərbaycan kimi etnik kök ləri yaxın olan, lakin öz aralarında dö
yüşən xalqlar vardır. Bu sizə də çox yaxşı məlumdur. Yaxud birbiri ilə intriqa 
aparır lar. Buna görə Azər  bay canda Türkiyə bayraq la rının olması reallıqdır və 
əgər Türkiyəyə getsə niz orada da çox yerlərdə Azərbaycan bayraqlarını gö
rərsiniz.

Rusiyaya münasibət məsələsinə gəldikdə isə sizə bir fakt göstərə bilərəm. 
Pandemiyaya qədər bizdə Azərbaycana səfər edən Rusiya vətəndaşlarının 
sayı hər il təxminən 15–20 faiz artırdı. Keçən il bu gös tərici 1 milyona 
yaxın olub. Mən həmişə demişəm, rusiyalıları buraya cəlb edən təkcə bizim 
mətbəximiz, təkcə çimərliklər, təkcə tarix deyil, həm də odur ki, onlar burada 
özlərini rahat hiss edirlər. Öz mühitlə rində olduğu kimi hiss edirlər, burada 
insanlarla rus dilində danışırlar. Yəqin bilirsiniz ki, bizdə, Azər bay canda 
təhsilin rus dilində olduğu neçə məktəb vardır. Onların sayı 300dən çoxdur. 
Heç yerdə belə deyil. Ru siya ali mək təbləri, onların filialları. Rusiyanın mu
siqi, teatr kollek tivləri pandemiyaya qədər, demək olar ki, hər həftə burada 
olurdu. Buna görə də Ru si yaya və Rusiya Federasiyasında yaşayan ruslara 
Azər bay canda yalnız müsbət münasibət vardır. Siz artıq bir neçə gündür ki, 
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buradasınız və erməni işğalı ami linin insanların ovqatına nə dərəcədə təsir 
göstər diyini bilirsiniz. İnsanlar hər bir sözü, hər bir jesti, hər bir mimikanı 
duyurlar. Əlbəttə, açıq demə liyəm, bu müddətdə, bu günlər, bu həftələr ər
zində bəzi Ru siya kanallarında qatı antiazərbaycan təbliğa tını, tokşouların 
iştirakçılarının saxtakarlığını, mani pu  lya  siyasını, işti rakçı heyətin tarazlaşdı
rılmış ol ma ma sı  nı görəndə, Rusiyanın aparıcı tele ka nal la rında Azər  baycan 
xalqı, Azərbaycan Prezidenti təh qir edi lən də, əlbəttə, bunlar Rusiyanın nüfu
zunu ar tır mır. 

Mən bu məsələni Rusiya rəh bər liyinin diqqətinə çat  dırmışam. O mənada 
yox ki, bunlar bizi narahat edir, Azərbaycan cəmiyyəti və icti mai fikri Azər
bay ca nın daxilində formalaşır. O mənada ki, belə müna si bət haçansa bizim 
plan larımızda müəyyən çətin lik lə rə gətirib çıxara bilər. Rusiya ilə biz qar
şılıqlı əla qə ləri daha da inkişaf etdirməyi planlaş dırırıq. Ha zırda biz iqtisadi 
və digər sahələrdə əmək daşlıq üz rə 5 «Yol xəritəsi» üzərində fəal iş aparırıq. 
Siyasi ba  xımdan çox yaxşı məsələlər vardır. Lakin bu müddətdə Rusiya me
diasında üzləş diyi miz informasiya hücumu ictimai fikirdə Ru si yaya mü na
sibətə böyük ziyan vurub. Düşü nü rəm ki, bu vəziyyəti qaydaya salmaq üçün 
vaxt və hər iki tərəfin rəhbərliyinin səyləri lazım gələcəkdir.

S u a l: Sizə daha iki sualım var. Yadınızda dır mı, sentyabrın 27-də 
gecə və ya səhər çağı cavab ver məyə, yəni bu mü ha ribəyə baş la maq la-
zım olması barədə qərar necə qəbul edildi?

C a v a b: Qərarlar, praktiki olaraq, av to  matik re jim də qəbul edilir. 
Azərbaycan Ordusunun hərbi qul luq çuları üçün müəyyən təlimatlar vardır. 
Dü  şü nü rəm ki, bunlar hər orduda vardır. Təhlükə ha lında, hü cum halında sən 
necə hərəkət etməlisən. Yə ni bu ra  da necə hərəkət etmək barədə tərəddüd et
mir dik. Xü  susən ona görə ki, biz bu hücumu gözlə yir dik. Eska lasiyadan bir 
neçə gün əvvəl mən bu ba rə də BMTnin kürsüsündən danışmışdım. 

Mənim çıxışımın mətninə baxa bilərsiniz. O vaxt mən demişdim ki, Er
mənistan müharibəyə hazırla şır. Ermənistanı dayandırmaq lazımdır. Bunun 
üçün də lil  lər çox idi. Əvvəla, Ermənistanın müda fiə nazi ri nin keçən il Ame
rikada verdiyi bəyanat. Özü də o, bə   yan etmişdi ki, Ermə nistan yeni ərazilər 
üçün yeni müha ri bəyə hazırlaşır. Sonra Paşin yanın «Qarabağ Er mənis tan
dır» məzmunlu bəya nat ları və sair. Daha sonra Livandan olan ermənilərin 
nümayişkaranə şə kil  də Şuşada məskunlaş dırıl masından ibarət təhrikçi hərə
kət lər müharibə cinayətidir. Daha sonra Şuşada, yeri gəlmişkən, işğalçı rejimin 
orada mövcud olduğu müddətdə ilk dəfə qondarma «andiçmə» mərasimi ke
çirməklə, Azərbaycan xalqının təhqir edilməsi. Qon dar ma «Dağlıq Qarabağ 
respublikası»nın parla men tini Xankəndidən Şuşaya köçürmək cəhdi və bir 
sıra başqa əməllər. Bütün bunlar bizə qarşı təxribat idi. Sonra iyul hadisələri. 
Bizim hərbi mövqelərimizə təx ribatçı hücumlar. Elə ilk saat larda biz dörd 
hərbi qul luqçumuzu, sonra bir mülki vətəndaşımızı itirdik. Sonra avqust ha
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disəsi. Goranboy rayo nunda təmas xəttindən keçmiş təxribat qrupunun başçısı 
indi ifadə verir. Biz gözləyirdik, biz hazır idik. Təbii ki, qərar, o cümlədən 
mənim tərəfimdən avtomatik rejimdə, heç bir tərəddüdsüz qəbul edildi. Biz 
təcavüzkarı ye rin də oturtmalı idik. İyul ayında Azərbaycan cəmiy yəti bunun 
davam etdirilməsini tələb edirdi. Yəqin ki, siz bunu bilirsiniz.

A p a r ı c ı: Bəli, mitinq olmuşdu.
İ l h a m  Ə l i y e v: Bəli, iyul ayında mitinqdə səs lə  nən əsas şüar belə idi: 

«Ali Baş Komandan, bizə si lah ver!» İnsanlar belə deyirdilər. İyul ayında biz 
Er mə nistanla dövlət sərhədini rahatca keçərək, Ermə nistan Respublikasının 
geniş ərazilərini tuta bilərdik, am ma biz bunu etmədik.

A p a r ı c ı: Bu hadisələr Qarabağda olmamışdı.
İ l h a m  Ə l i y e v: Tamamilə doğrudur. Biz bunu et mədik. Orada heç bir 

çətinlik yox idi və biz bunu in di göstərdik, 30 il ərzində ciddi eşelonlaşdırılmış 
mü  dafiə xəttini qırdıq, orada relyef özü müdafiə üçün münasibdir. Biz aşağı
dan yuxarıya getdik, beton pli tə ləri sındırdıq, Azər bay can Ordusunun qeyri
adi səyləri, əsgərlərimizin və zabitlərimi zin qəh  rəmanlığı lazım gəldi. Oradan 
Ermənistanın istənilən nöqtəsinə keçmək bizim üçün çox asan idi. Lakin mən 
bunu dayandırdım, dedim ki, yox, biz bunu etməyəcəyik, biz onlar deyilik, 
biz Ermənis tanın bey nəlxalq aləm də tanınmış ərazisinə keçmə yə cəyik. Biz 
sərhədə qə dər getdik, oraya soxul muş işğalçıları qovduq və da yan dıq. Yəni 
bundan sonra biz təcavüzkarı cəza lan dır malı idik ki, o bir də bizim tərəfə 
bax mağa belə, cə sa rət etməsin. Biz bunu etdik, baxın, görün in di Pa şin
yan necə rəzil vəziyyətdədir. Alçalır, zəng edir, yal varır, daha kim lərə zəng 
etmir. Avropa İtti faqı hö kumətlərinin başçılarına. Bəs o nə tələb edir? On la rın 
«Dağ lıq Qara bağ respublikası»nı tanımasını tələb edir. Yəni bu, Ermənistan 
rəhbərliyinin tama milə qey riadekvat olmasına dəlalət edir. Azərbaycan ilə 
Av ro pa İttifaqı arasında sazişlər var – onlardan biri 2 il bun  dan əvvəl parafla
nıb – orada deyilir ki, Av ropa İt ti faqı Azər baycanın ərazi bütövlüyünə, suve
ren liyinə və sərhədlərinin toxunulmaz lığına hör mət edir. Av ro pa İttifaqının 
üzvü olan 7 ölkə ilə bizim strateji tə rəf  daş lığımız haqqında sənədlər vardır. 
Bu ölkələrin ha mı sı Azərbay canın ərazi bütöv lü yünü tanıyır. «Dağ lıq Qa
rabağ respublikası»nın tanınma sı nı siyasətdən və bey nəlxalq sahədə hər hansı 
bilik lərdən tama milə uzaq olan adam tələb edə bilər. Gö rün onlar nə həddə 
ça tıblar. Biz onları cəzalandır malı idik. Biz onlara yerlə rini gös tərməli idik ki, 
bi zimlə belə danışmaq olmaz, bu onlara asan başa gəlməyəcək. Belə də oldu. 
O, ana   ların göz yaşlarına, cəbhəyə göndərdikləri Er mə nis tanın günahsız gənc 
və təndaşlarının ölümünə gö rə cavab verəcək.

S u a l: Azərbaycanın qaytardığı ərazilərlə bağlı vəziyyət necə olacaq, 
orada indi nə edəcəklər?

C а v а b: Biz köçkünlərimizi öz evlərinə qay taracağıq. Bu insanların se vin
cini, Cəbrayıl, Fü zu li, Tərtər rayonlarının, Hadrutun təqribən 30 ildən son
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ra öz torpaqlarına qayıdacaq sakinlərinin sevin cini təsəvvür edə bilərsiniz. 
Budur, azad edil miş əra zilərdən çəkilmiş videokadrları nümayiş etdiririk. Bu 
kadrlardan görünür ki, orada hər şey dağıdılıb. Biz bunu bilirdik. Bu, Sta
linqraddan da betərdir. Dağı dıl mayanların isə hamısı oğurlanıb, qarət edi
lib. Ba şa düşürsünüzmü, onlar hətta pən cərə çərçivələrini də, unitazları da 
oğurlayıblar. Bu sadəcə, dövlət si ya səti dərəcəsinə çatdırılmış qul dur luqdur. 
Biz bu əra ziləri bərpa edəcəyik.

S u a l: Təzədən tikəcəksiniz?
C a v a b: Təzədən, əlbəttə. Biz kömək edə cəyik. Biz məcburi köçkün lər 

üçün tikinti proq ra mına əsa sən, təkcə bu il 7000 mənzil istifadəyə verə cə yik. 
Tə səv vür edirsinizmi? Orta hesabla hər mənzil də 5 nəfər nəzərdə tutulsa, biz 
bir ildə 35 min nəfəri yer ləşdi rəcəyik. Yəni bu, kiçik və ya hətta bizim şə
raitdə orta ölçüdən böyük bir şəhər deməkdir. Zə rərçəkmiş 300 mindən çox 
köçkünü artıq yerləşdirmişik. Köç künlər üçün şərait yarat maq məqsədilə 
biz hər il büd cədən külli məbləğdə vəsait ayırırıq. Hər bir köç kün hər ay 
dövlətdən müavinət alır. Demək istəyi rəm ki, orada biz bu işləri görəcəyik. 
Biz Cəbrayılı təzə dən tikə cəyik. 

Bütün kəndləri yenidən quracağıq. Orada yaşa ya caq insanlar tikinti iş
lə rinə cəlb ediləcəklər. On lar öz ev lərini bərpa etmək üçün məvacib ala
caqlar. Ora ya hə yat qayıdacaq, oraya uşaqların gülüşü qayı da caq. İn sanlar 
rahat nəfəs alacaq, hiss edə cəklər ki, lə ya qət lərini özlərinə qaytarıblar. İllər 
boyu azərbay can lı la rın bu vəziyyətdə necə yaşama larını təsəvvür edin. Tə
mas xəttində binoklla ba xan da bizim dağıdıl mış şə hərləri görərkən mənim 
keçirdiyim hissləri tə səv vür edin. Qoy erməni tərəfi fikirləşsin. O, indi bu nun 
nə de mək olduğunu başa düşməyəcək. Lakin əv vəl dü şün mək lazım idi, azər
baycanlıların hisslərini təhqir et mək lazım deyildi. Biz xeyirxah, sülhsevər 
xalqıq. La kin biz öz ləyaqə timizi tapdalamağa, bizi təhqir etməyə imkan 
vermə yəcəyik. Paşinyan Şuşa da, Cıdır düzündə sərxoş halda rəqs edəndə 
özünə bu gün baş verənlər barəsində hökm imzalamışdı.

S u a l: Siz özünüz həmin ərazilərə getməyə ha zır  laşırsınızmı?
C a v a b: Əlbəttə. 2016cı ildə biz Cocuq Mərcan lı nı işğaldan azad edən

də mən Qaçqınların və Məc buri Köç künlərin İşləri üzrə Dövlət Komitəsinə 
müra ciət edib dedim ki, bu kəndin sakinlərindən öy rə nin, onlar ora ya qayıt
maq istə yirlərmi? Ona görə ki, çox illər ke çib, onların çoxu Bakıdadır, çox
larının işi, uşaqları, mək  təbləri var, çoxları Azərbaycanın di gər regionla rın 
da yaşayır. İş yerini dəyişmək, xüsu sən hər şeyin da   ğı dıldığı yerə dəyişmək 
o qədər də asan məsələ de yil. Bilir sinizmi, bir müddətdən sonra mənə bildir
dilər ki, həmin adamlar növbəyə düzülüblər. Hət ta heç vaxt ora da olmamış, 
sonradan doğulmuş gənclər də. Ha mı   sı xahiş edirdi ki, tezliklə oraya qa yıt
sınlar və biz bir il  dən az müddətdə 150 evdən iba rət qə səbə saldıq, ora da 
məktəb, tibb müəssisəsi, məs cid və bütün infra struk  tur obyektləri tikdik, qaz, 
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yol çəkdik. Bu bizim qa  yıt  mağımızın rəmzi oldu. Mən oraya gedəndə və 
bu in  san ların üzündəki fərəhi, se vinc göz yaşlarını gö rən də bir daha özümə 
dedim ki, biz hökmən öz evlərimizə qayıdacağıq və oranı bərpa edəcəyik. 
Bu illər ərzində əziyyət çəkmiş, öz doğ  ma yurdlarının həsrəti ilə dün ya sını 
dəyişmiş in sanların ruhu şad olsun, onların öv lad ları isə həyat larının qalan 
hissəsini xoşbəxt yaşa sınlar.

A p a r ı c ı: Çox sağ olun.
İ l h a m  Ə l i y e v: Sağ olun.
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TÜRKİYƏNİN «HABER GLOBAL» TELEVİZİYA 
KANALINA MÜSAHİBƏ

12 oktyabr 2020-ci il, 17:45, Vətən müharibəsinin 16-cı günü

A p a r ı c ı: «Haber Global» yayı     mına xoş gəl di niz. Son dərəcə önəmli 
bir qonağımız var. Bildi yi niz kimi, Azər baycan Vətən müha ribəsi apa rır. Be 
lə   lik  lə, döyüş meydanında Azər baycan Si lahlı Qüvvə lə   rinin sü rətli, am ma 
təm kinli irəliləyişi vardır. Bir atəş   kəs pro  sesi, atəş kəsdən dərhal sonra Er
mə nista nın xüsusilə dünən tö  rət diyi hü cumları nəticəsində gər   gin diploma tik 
proses lər, əməliyyat meydanında və ma  sada hərə kətlilik. Təbii ki, bunları ən 
yaxın dan iz lə yən şəxs ha zırda bu gər ginlik arasında bizə vaxt ayı  ran Azərbay
can Prezi den ti cənab İlham Əliyev  dir. Xoş gördük, cənab Pre zident.

İ l h a m  Ə l i y e v: Salаm.
S u a l: İlk olaraq, dünənki hücumla əməliy yat mey danında və masa-

dakı son vəziyyətdən başla maq is tərdim. Bir tərəfdən, gərgin diplomatik 
fəa liy yət həya ta keçirdiyinizi bilirik. İşinizin çox olduğu halda, bizə vaxt 
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ayır dığınız üçün Sizə bir daha təşək kür edirəm. Dü  nən bir çox yerdə bu-
nun qarşılığını gördük, bir hü cum, mülki əhaliyə qarşı bir hücum. Amma 
xüsusilə xarici mətbuatda tam əksinə bir yanaşma var, dias porun bir 
təbliğat müharibəsi var. Əvvəlcə, mövcud vəziyyətlə bağlı həqiqətlərdən 
danı şa bilərsinizmi?

C a v a b: Əlbəttə, biz qara təbliğatla uzun illər dir ki, üzləşirik. Bunun 
bir neçə səbəbi var, onl ar dan bi ri də bəzi ölkələrdə erməni diaspor təşki lat
ları nın fəaliyyətidir. Onların fəaliyyətinin hədəfin də Azər   bay can dayanır. 
Azərbaycanı ləkə lə mək, Azər  baycan haq qında ya lanlar yaymaq və beləliklə, 
ölkə mizin imi ci nə zərbə vurmaq məqsəd ləri daim onların gündə li yin də olan 
məsələlərdir.

Son döyüşlərlə əlaqədar da erməni diaspor təşki lat  ları və onların hava
darları, dünya erməniliyi Azər baycana qarşı mətbuat savaşına başlayıblаr. Bu
nun nəticəsidir ki, bu gün dünya mətbuatında bir çox hal lar da təhrif edilmiş 
məlumatlar yer alır. Ona görə Azər  baycan həqi qətlərini dünya ictimaiyyə tinə 
çat dır  maq üçün bizim böyük səylər göstər mə yimiz gə rək  dir. Bu baxım dan 
Türkiyənin mət buat nümayən də lə rinə xüsusi təşəkkürümü bildir mək istəyirəm. 
Çün  ki demək olar, hər gün gecəgündüz Türkiyənin apa  rıcı tele vi ziya kanalları, 
digər mətbu orqanları bu münaqişə ilə bağlı həqiqətləri dün yaya çatdırır.

Atəşkəs rejimi tətbiq olunandan sonra Ermənis tan, demək olar ki, dərhal 
öz çirkin əməllərini da vam et dirdi. Biz bir müddət ara verdik, çünki biz sözü
mü zə sadiqik. Bir halda ki, bu atəş kəs haqqında açıqla ma verilmişdi, biz ümid 
edir dik ki, bundan sonra Dağ  lıq Qarabağ məsələsi siya si yollarla həll ediləcək. 
Çünki hesab edirdik ki, hərbi mərhələ artıq başa çatıb, təcavüzkar döyüş 
meydanında dərsini alıb və bundan sonra real lıqlarla hesablaşıb, diplomatik 
müs təvidə müsbət yanaşma göstərəcək. Ancaq təəs süf ki, biz bunu gör mədik 
və saat 12dən qüvvəyə minməli olan atəş kəs Ermənis tan tərəfindən pozuldu.

Bildiyiniz kimi, ondan sonra gecə saatlarında mül ki şəxslərə qarşı dəhşətli 
cinayət törədildi. Gəncə şəhəri bombardman edildi. Şəhər «Toç kaU» ra ket
ləri ilə atə şə məruz qaldı və bunun nəticə sin də mülki vətən daşlar həlak oldu 
və yaralandılar.

Bu, erməni faşizminin eybəcər sifətinin növbəti tə za  hürüdür. Artıq dünya 
erməniliyi, Ermənistanın ha va darları, onların hamiləri və islamofob dairələr bu 
ci   nayəti gizlədə bilməyəcəklər. Çünki artıq hər şey göz qabağındadır. Dünən 
o hadisə yerində təşkil olun    muş mətbuat açıqlamaları və bu gün ora ya gedən 
xa rici sə firliklərin nümayəndələri öz göz ləri ilə hər şeyi gö rür lər. Bir daha 
görürlər ki, bu müna qi şə nin səbəb karı kim dir. Kim təcavüzkar siyasət aparır, 
kim mül ki əha  liyə qarşı cinayət törə dir. Ermənistan ter ror döv lə  tidir, faşist döv
lətidir və insanlığa qarşı tö rə dilmiş bu cinayət bunu bir daha göstərdi.

S u a l: İndi diqqət yetirdiyiniz bu amil çox əhə miy yətlidir. Biz Tür-
kiyənin terrorla mübarizə sində də bir çox istiqamətdə əməliyyat zo na-
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sında fəa liy yət gös tər mişik. Misal üçün, bizim şəhərlərimizə də PKK-dan 
bəzi raket atışları, top atışları olurdu. Bilirdik ki, bunu terror təşkilatı 
törədir. Dünən ya yım ları mızda da mən ifadə etdim, insanlığa, vicdana, 
məntiqə sığmayan bir cavab. Daha əvvəl Siz xalqa müraciətinizdə də 
ifadə etmişdiniz, xüsusilə Rusiya ya edilən telefon zəngləri var, atəşkəs 
edək deyə. Atəş kəs əldə olundu, hansı məntiqlə və nə üçün bu hücum 
törədildi? Bu sualı necə cavablandırarsınız?

C a v a b: Burada ilk növbədə, Ermə nis tanın terror mahiyyətini nəzərə 
almaq lazımdır. Çün ki onlar dö yüş meydanında məğlub olurlar, uduzur lar. 
Müzəffər Azərbaycan Ordusu hər gün yeni hərbi uğurlara im za atır. Hər gün, 
demək olar ki, ya hansı sa bir şəhər, ya kənd işğaldan azad edilir, yaxud da bu 
kəndlərin əra zisi nəzarət altına alınır. Bu gün deyə bilərəm ki, bir neçə ya şayış 
məntəqəsi indi bizim tam nəzarəti miz altındadır. Sadəcə olaraq, o yaşayış 
mən tə qə lə ri nə biz hələ girməmişik, çünki hərbi nöqteyinə zərdən bu na eh
tiyac yoxdur. Ancaq müəyyən müd   dətdən son ra növbəti elanlar edəcəyik. 
Ona görə bü tün cəbhə boyu istiqamətlərdə Ermənistan məğlu biy  yətə uğ ra yır 
və belə olan halda, öz heyfini, öz acı sını, öz məğlu biyyətini mülki şəxslərdən 
çıxmaq istəyir. Bu onların xis lətidir. Çünki Xocalı soyqırı mını törə dən lər 
Gəncə yə də o hücumu törət mişlər.

Gəncəyə bu hücumun səbəbkarı Ermənistanın hər bisiyasi rəhbərliyidir. 
Bizdə olan məlumata görə, bu qərar şəxsən Paşinyan tərəfindən verilibdir. Bizdə 
də qiq məlumat var ki, Paşinyan hazırda çox ağır psixo loji sarsıntılar keçirir. 
Onun mənəvipsixoloji durumu çox gərgindir və qeyriadekvat qə rarlar verir. 
Məsə lən, Hadrutu yenə işğal altına salmaq üçün onlar bir neçə dəfə cəhdlər 
göstərdilər. Mənə bu səhər veri lən mə lumata görə, bu  gecə Er mənistandan 
gəlmiş özəl ko mando qrup larından ibarət olan böyük bir qrup Had rutu yenidən 
işğal etməyə çalışıb. Halbuki stra teji nöq teyinəzərdən bun un Ermənistan üçün 
o qə dər də böyük önəmi yoxdur. Sadəcə olaraq, ge dib ora da selfi çəkdirmək, 
yaxud da ki, öz əhalisinə bir he s abat vermək üçün. Azərbaycan Ordusu o qru pu 
zə rərsizləşdirdi və orada bu gecə Ermənistanın ver diyi qurbanlar sırf Paşinyanın 
məsuliyyətsiz və yırtıcı siyasətinin qur banlarıdır.

Bu onların taktikasıdır. Çünki onlar öyrəşiblər ki, dünya meydanında on
lara daim dəstək verilə cək. Dün  ya erməniliyi, onların havadarları, islamo
fob dairələr, təəssüf ki, dünyada kifayət qədər güclü möv qelərə malikdirlər. 
Onlar hər zaman Ermənis tanı və onların bizə qarşı təcavüzkar siyasətini 
dəs tək  ləyir dilər, onları müdafiə edirdilər. Azərbay can haqqında olmazın ya
lanlar yayırdılar, azərbay can lıları təcavüz kar kimi göstərmək istəyirdilər. An
caq bugünkü dün yada, internet dövründə bunu etmək onlar üçün artıq çox 
çətindir. Çünki artıq qeyriənənəvi mətbuat va si tə ləri var, internet var və mə
lumatın çatdırılması o qə  dər də çətin məsələ deyil. Ona görə bu gün onlar 
in for ma siya mübarizəsində də əvvəlki mövqelərə sahib de yil lər. Biz isə haqq 
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yolundayıq. Həm bey nəl  xalq hü quq baxımından, həm tarixi ədalət baxı mın
dan biz haq lıyıq. Biz öz torpağımızdayıq, öz torpa ğı mızda vu ru  şuruq. Erməni 
əsgəri bizim tor paq ları mızdan çı xar sa, bu münaqişəyə də son qo yulacaq.

S u a l: Beynəlxalq ictimaiyyət dediniz, gözlə diyiniz, xü susilə bu hü-
cum dan sonra Qərbdə elə də çox səs eşi dil mədi. Gözlədiyiniz etirazı al-
dınızmı? Dünən cənab Ha cıyevin attaşelərlə keçirdiyi toplan tıda da şa hid 
ol du ğumuz bir məqam vardır. Üç dəfə dedi ki, bir sual verin, açıqlayaq, 
həqiqətləri sizə izah edim. Cavab gəlmədi.

C a v a b: Biz çox da gözləmirdik, buna heç ehtiyac da yoxdur. Çünki 
bu uzun illər ərzində biz gördük ki, həqiqəti eşitmək istəmirlər, yaxud da 
ki, həqiqəti pər dələmək istəyirlər, məlumatları, ger çək faktları təhrif edirlər. 
Bunun da səbəbləri kifayət qədər çox şa xəli dir. Ona görə bizim əsas işimiz 
ondan ibarət idi ki, bu məsələni həll edək, tarixi ədaləti, öz ərazi bütövlü yü
müzü bərpa edək. Bunu etmək üçün bizdə kifayət qədər güc vardır. Əlbəttə, ilk 
günlərdən, ilk saatlardan qardaş Tür kiyə dən göstərilən dəstək, mənim qar  daşım 
hör mətli Prezident Rəcəb Tayyib Ərdoğandan səslə nən dəqiq açıq lamalar, eyni 
zamanda, digər yük sək sə   viy yəli şəxs  lərin açıqlamaları həm Azərbay cana 
mənəvi dəs tək verdi, həm də bütün dünyaya göstərdi ki, Türkiyə Azər baycanın 
yanın da dır. Əgər belə olma say dı, ola bi lərdi ki, artıq Ermənistan–Azərbaycan 
ara sında olan bu münaqişə daha da geniş coğrafi ya ya sıza bilərdi.

S u a l: Dayanıqlı bir atəşkəs gözləyirsinizmi? Daim pozulur, Mos-
kvadakı 11 saat yarımlıq toplan tıdan sonra buna nail olundu. Dünən biz 
jurnalistlər burada şahid olduq ki, Bakı böyük səbir göstərir.

C a v a b: Bəli, biz səbir göstəririk. Əl bət tə ki, Gən cə belə vəhşi atəşə 
mə ruz qaldıqda bu hər bir azər bay canlını hiddətləndirir və adek vat ca vab 
tə ləb olu nur. Amma biz cavabı döyüş meyda nın da veririk. Dünən itirilmiş 
qurbanlarımı zın qisasını biz döyüş meydanında aldıq. Bizim münasibətimiz 
belə dir: biz heç vaxt mülki şəxslərlə müharibə apar ma mışıq, bu gün də apar
mırıq. Bu, Azərbaycanı Er mə nistandan fərqlən dirən cəhətlər dən biridir. Ona 
görə dayanıqlı atəşkəsin təmin edilməsi üçün ilk növbədə, Ermənistan 
anlamalıdır ki, artıq işğaldan azad edilmiş torpaqları onlar gör məyəcəklər, 
onlar ora ya qayıtma yacaqlar. Bu onlar üçün tamamilə qeyrimümkündür. 
Kim nə deyirsə desin, kim onları necə dəstəkləyirsə dəstək lə sin, bu ol
mayacaq. Biz bu torpaqlara gəldik, bu bizim dədəbaba torpaqla rı mızdır. 
Bizi oradan heç bir qüv və çıxara bilməz. Bu nu nə qədər tez anlasa lar, onlar 
üçün o qədər də yaxşı olacaq. Daya nıqlı atəş kəs üçün hər iki tərəfin buna 
sadiq olması la zım dır. Biz bu na sadiqik. Biz gü norta saat 12dən qüvvə yə 
min miş atəşkəsə riayət et mişdik, amma görəndə ki, Er mə nis tan bunu pozur, 
təbii ki, biz buna səssiz qala bil məz dik. Biz də özü müzü mü dafiə et məliyik 
və belə lik lə, demək olar ki, atəş  kəs qüvvəyə mindi, amma real hə yatda baş 
ver mədi.
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S u a l: Çəkilməklə bağlı siqnal alırsınızmı, ən azın dan həmin nöqtə-
dən? Torpaqlarınızdan çəkil mək lə bağlı.

C a v a b: Yox, biz belə bir siqnal almırıq və heç kim də bizə belə bir siqnal 
verə bilməz. Bu, bey nəl xalq hüquqa və tarixi ədalətə ziddir. Belə bir siqnal 
ol mayıbdır. Siqnallar var ki, dayandırın. Siq nal lar var ki, daha irəli getməyin. 
Siqnallar var ki, atəş kəs tə min edilsin. Biz də deyirik ki, yaxşı, atəşkəs tə min 
edil sin, ancaq bununla bərabər, gərək məsələ sülh yo lu ilə həll edilsin.

Moskvada əldə edilmiş razılaşma, hesab edirəm ki, bizim maraq larımıza 
tam cavab verir. Çünki ilk növbədə, orada göstərilir ki, həlak olanların cəsəd
lə rinin, əsirlərin humanitar əsaslarla dəyişdirilməsi nə zərdə tutulur. Biz bunu 
ilk gündən istəyirdik. Ancaq Er mənistan buna getmirdi. Bundan başqa, çox 
önəm   li siyasi məqamlar vardır. Onlardan biri da nı şıq ların, müzakirələrin 
bərpa edilməsi, baza prin sip lə ri əsasın da substantiv danışıqların davam et
diril  mə si dir. Ba za prinsipləri isə bizim maraqlarımıza cavab ve rir. Çünki 
orada işğal edilmiş torpaqlar dan erməni si lahlı qüvvələrinin çıxarılması 
nəzərdə tutulur. Ora da gös tərilir ki, birinci mərhələdə 5 rayondan, ikinci mər
hə lədə daha 2 rayondan erməni silahlı qüvvələri çıxarılır. Ondan sonra təbii 
ki, bütün məcburi köç kün  lər əvvəl ki dövrdə yaşa dıq ları bölgələrə qayıdır
lar. Bu da o de məkdir ki, məcburi köçkün lə rimiz Şu şaya da, Xankən diyə də 
qayıda caqlar və on dan sonra bu məsə lənin siyasi həlli təmin edilə bilər.

Digər məsələ – Ermənistan buna hər zaman o qə dər yaxşı baxmırdı –
müzakirələrin for ma tı dəyişməz ola raq qalır. Ermənistan rəhbərliyi və baş 
nazir Pa şin yan hər zaman deyirdi ki, Azər bay can qon darma «Dağlıq Qarabağ 
respublikası» ilə da nı şıq lar apar malıdır. Biz isə buna etiraz edirdik. Oraya 
belə bir bəndin salınması yenə də bizim maraqları mıza cavab verir. Ona 
görə artıq hərbi mərhələdən diplomatik siya si mərhələyə keçid üçün bütün 
imkanlar, bütün zəmin vardır. Qaldı ki, Ermənistan bu atəşkəsə əməl etsin. 
Ümid edirəm ki, Azərbaycanın müzəffər Or du su nun dünən və bu gecə yeni 
uğurlu əməliyyat ları onları bu na məcbur edəcəkdir.

S u a l: Siz sentyabrın 27-dən bəri, Vətən mü  ha ri bəsi başladığı andan 
etibarən yeni bir for mat dan, Türkiyənin öz mövqeyini daha fəal qoyma-
sın dan, bu məsələnin Rusiya və Türkiyə ilə birlikdə həll oluna bi lə cə-
yin dən bəhs edirsiniz. Amma Tür kiyə Lavrovun açıq lamasında yox 
idi. Sanki bundan sonra ATƏT-in Minsk qrupunda müzakirələrin yenə 
davam edəcəyinə yö nəlik bir açıqlama etdi. Türkiyə necə, nə şəkildə, nə 
vaxt masada olacaq? Ya da bu barədə danışıldımı?

C a v a b: Əlbəttə ki, bu bizim mövqe miz  dir. Mən bunu bir neçə dəfə 
açıqlamışam. Bir da ha demək istəyirəm ki, mütləq Türkiyə bu məsələnin 
siyasi yol larla həll olunmasında fəal rol oynamalıdır. Mən onu da bilirəm, 
Türkiyənin bəzi mətbuat orqan la rında ya zılır ki, nə üçün Türkiyə Moskvada 
olma mış dı. Təbii ki, bu, indiki mər hələdə nəzərdə tutul mur   du. Heç Tür
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kiyə qarşısında da belə bir vəzifə dur  murdu. Bu, danışıqlar prosesi deyil. Bu 
sadəcə ola raq, humanitar əsaslarla tətbiq olunan atəşkəsdir. Yəni bu, danışıq
ların keçiril məsi üçün təşkil edilmiş tədbir deyildi. Danışıqlar bu günə qədər 
Minsk qru pu çərçi və sində aparılır. Ancaq bu danışıqların səmə rəsi və heç 
bir nəticəsi yoxdur. Otuz ilə yaxındır ki, bir santi metr torpaq bizə müzakirə 
yolu ilə qayta rılmadı. Ona görə mən də tam haqlı olaraq dedim, bir halda ki, 
Minsk qrupu 1992ci ildə formalaşıb və o zaman hansı əsaslarla formalaşıb, 
bu haqda bizdə heç bir mə lu  mat yoxdur. Əgər Minsk qrupunun tər kibinə bax
sa nız görərsiniz ki, orada bu bölgədən uzaqlarda yerləşən ölkələr, bu bölgə ilə 
heç bir əlaqəsi olma yan ölkələr, münaqişə ilə heç vaxt maraqlan ma yan ölkələr 
də vardır. Onların orada mövcudluğu for mal xarakter daşıyır. Yaxşı, əgər biz 
bu münaqişənin həll olunma sı nı istəyiriksə – biz bunu istəyirik – elə öl kə
lər olmalıdır ki, onların gücü də olsun, təsiri də ol sun və bu tərkib birtərəfli 
olmasın. İndi Minsk qru pu  həm  sədrləri nin ölkələrində erməni dias porla rının 
fəa liy yətinə diq qət yetirin. Hər üç ölkədə erməni dias por təşkilatları böyük 
siyasi imkanlara malikdir. O si ya si imkanlar nəticəsində onlar o ölkələrin 
vəzi fəli şəxs lərinə təsir edirlər. Yəni bu nə qədər ədalətli dir? Nə üçün Türkiyə 
də həmsədr olmasın? Onsuz da Minsk qrupunun üzvü dür. Ona görə bizim 
siyasəti mizdə tam məntiq və nəti cəyə hesablanmış yanaşma vardır.

Geosiyasi reallıqlar dəyişib. 1992ci illə bugünkü vəziyyəti müqayisə et
mək olmaz. Bu gün Türkiyə nəin  ki bölgədə, dünya miqyasında güc mərkə zidir. 
Bu nu Qərbdə bir çoxları qəbul etmək istəmirlər, bu on ları qıcıqlandırır. Onlar 
öyrəşiblər, təəssüf ki, ke çən əsrdə bəzi hallarda onların sözü Türkiyə siyasə
tində çox böyük dəyər təşkil edirdi. Ancaq bu gün Tür kiyə tam müstəqil siyasət 
aparır və dünya miq yasında gücə çevrilibdir. Hansı məsələ bizim böl gə miz də 
Türkiyəsiz həll olunub? Baxın, Suriyada, Livi ya da, Orta Şərqdə, bizim bölgədə 
Tür kiyə söz sahi bidir və bu reallıqdır. Onunla hesab laşmaq lazımdır.

Müzakirələr nə zaman başlayacaq, mən bunu deyə bilmərəm. Çünki Er
mənistan bir halda ki, bu atəşkəsi pozur, inanmıram danışıqlarda da səmimi 
olsun. An caq istənilən halda, deyure, ya da defakto Türkiyə mütləq bu 
problemin həllində olmalıdır və onsuz da vardır. Çünki bu gün sirr deyil ki, 
biz Türkiyə ilə mün təzəm olaraq məsləhətləş mələr aparırıq. Bu pro seslər 
başlayandan – 27 sen tya brdan bu günə qə dər biz daim əlaqədəyik. Tür kiyənin 
yüksək səviyyəli və zi fəliləri bir çox ölkələ rin dövlət və hökumət baş çı ları ilə 
sıx təmasdadır lar. Bu, artıq real lıqdır. Sadəcə ola raq, biz defakto reallığı de
yure real lığa çevir məliyik.

S u a l: İndi «Nə üçün həmsədrlik sistemində Türkiyə olmasın, ol-
malıdır» ifadəsini işlətdiniz. Bunu bir qədər də aydınlaşdırmaq üçün 
soruşaca ğam, amma Si zə istinad edərək. Ötən gün xalqa mü ra ciətinizdə 
ey ni lə bu ifadələri işlətdiniz – biz artıq status-kvonu də yiş dirdik, təmas 
xətti deyə bir şey yox dur, təmas xət ti ni yardıq. Yeni müzakirədə həm 
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Tür kiyənin iş ti ra kı, həm də bu dediyiniz sözlər ba rədə bir qədər ət raf-
lı bəhs etsək, tam olaraq nəyi nəzərdə tutursunuz? Bun dan sonra Bakı 
tərəfindən necə bir status-kvo quru la caq?

C a v a b: Bilirsiniz, biz statuskvo ilə əla  qədar uzun illər çox böyük səy 
göstərdik ki, həm sədrlərdən bununla bağlı bir açıqlama gəlsin. Nəha yət, təqribən 
78 il bundan əvvəl Amerika, Rusiya və Fransa pre zidentləri səviyyəsində bir 
neçə dəfə belə bir açıq lama verildi – statuskvo qə bul edilməzdir və də yiş diril
məlidir. Biz də bunu alqışladıq. Mən də bir ne çə dəfə bununla bağlı açıq  lama 
verdim ki, bu çox müs bət bir yanaşmadır. Yəni bu nə deməkdir? O de mək
dir ki, Ermənistаn silahlı qüvvələri torpaqla rı mız dan çıxma lıdır. Statuskvo nun 
dəyişdirilməsini Er mənis tan et məlidir. Çünki biz Ermənistan torpaq la rını iş ğal 
et mə mişik. Biz statuskvonu necə dəyiş dirə bilə rik? Bu, Ermənistan tərəfinə bir 
mesaj, bir siq nal idi. Ancaq təəssüf ki, bu açıqlama və açıqla ma lar – bir neçə dəfə 
belə açıqlamalar verilib – hava da qaldı. On dan sonra biz nə eşitməyə başladıq? 
Son dönəmdə ar tıq həmin həmsədrlər bu ifadədən geriyə addım atdılar. İndi 
nə deyirlər? İndi deyirlər ki, sta tuskvo dayanıqlı deyil. Amma bu, böyük bir 
fərqdir. Statuskvo dəyişməli dir, yəni ki, Ermənistan, sən torpaq lardan çıxmalı
san. Statuskvo dayanıqlı deyil, yəni sabit deyilsə o de  məkdir ki, sadəcə olaraq, 
onlar bunu fakt kimi gös  tərirlər. Ona görə belə olan halda, sta tuskvonu Azər
baycan özü dəyişdirdi, döyüş mey da n ında dəyiş dirdi. Artıq statuskvo yoxdur. 
Artıq Ağ dərə, Füzuli, Cəbrayıl, Hadrut rayonlarının ya şa yış məntəqələri və 
kəndlər azad edilib. Hansı statuskvo dan söhbət gedə bilər? Söhbət gedə bil
məz. Tə mas xətti? Təmas xətti yoxdur. Aydın mə sə  lə dir ki, möv  cud olan təmas 
xətti çox böyük hərbi biliklər əsa sın  da yaradılıbdır. Ermə nistanın o za man heç 
bir hərbi bilikləri yox idi. Bunu biz açıq etiraf etməliyik. Yə ni Ermənistanın 
nüfuzu nun az olması onlar üçün çox ciddi bir problem ya radır. Onlar üçün 
təmas xətti çox qısa olmalı idi, düz ol malı idi. Onu da etdilər. Onların buna ağlı 
çat maz dı. Onlara məsləhət verən lər bunu etdilər. Əgər o əv vəl ki təmas xəttinə 
baxsa nız, bu, üfüqişaquli for  ma dadır. Belə, düz. Yəni onu müdafiə etmək çox 
asan  dır. Onların mövqeləri əsa sən təpələrdə idi. On lara müdaxilə etmək, yəni 
isteh kamları yar maq çox çətin bir iş idi. İndi bu təmas xətti yoxdur. Biz onu 
bir neçə yerdən – şimaldan, cə nubdan, ondan sonra şərqdən yar dıq. Artıq hansı 
təmas xəttindən söhbət gedə bi lər? Yoxdur! Azərbay can Ordusunun xilaskarlıq 
mis siyası davam edir. Hər gün biz yeni mövqeləri azad edirik. O mövqelər şərt 
deyil ki, kənd olsun, ya xud da ki, şəhər olsun. Təpə olsun, dağ olsun – o, kənd
dən, şəhərdən daha önəm lidir. Şəhərlərə biz onsuz da qayıdacağıq. Bizim üçün 
əsas məsələ strateji yük səklikləri al maqdır. İndi Had rutun bütün ətrafı bizim 
nəzar ətimizdədir. Şəhərdə də biz varıq. Amma şəhərə girəkgirməyək, o başqa 
məsələdir. Bizim qarşımız da indi belə bir siyasi vəzifə yoxdur ki, mütləq bu 
gün oranı elan edək, sabah oranı elan edək. Yoxdur. Bəzi hallarda biz kəndləri, 
şəhərləri azad edirik, bir gün, iki son sonra açıqlama veririk. 
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Bunun da taktikası vardır. Bir daha deyirəm, sta tuskvo yoxdur, təmas xətti 
yoxdur. Ermənilərin öz or  duları haqqında uzun illər uydurduğu yenilməz or
du əfsanəsi yoxdur. Biz göstərdik kim kimdir. Ona görə bu reallıqlarla gərək 
həm Ermənistan hesab laş sın, həm onların havadarları hesablaşsın, həm də 
bütün dünya. Bizə dur deyənlər bilmə lidirlər ki, yax şı, biz dura bilərik, biz də 
istəmirik ki, qan tökülsün. Amma ondan sonra gərək siyasi proses başlansın. 
Siyasi proses başlanmasa, biz durmayaca ğıq. Mən de  mişəm, biz sona qədər 
gedəcəyik, sona qə dər. Am ma necə? Hərbi yolla, yaxud da ki, siyasi yol la, 
o baş qa məsə lədir. Biz istəyirik ki, hərbi mər hə lə dur sun, qan tö kül məsin, 
şəhidlər olmasın və sülh yolu ilə öz tor paqlarımızı azad edək.

S u a l: İşin siyasi və hərbi tərəfi bir yana. Bu gün biz, daha doğrusu, 
Bakıya gəldiyimiz andan eti ba rən oranı tərk etmək məcburiyyətində 
qalmış insanlar la görüşdük, aralarında xocalılılar, cəbrayıl lılar var idi. 
Azərbaycan dövlətinin, Sizin köməyinizlə tikilən qəsə bələrə getdik. Hər 
kəsin üzündə bu ifadə var idi: Sizə, dövlətə böyük minnətdarlıq hissi du-
yurlar. «Biz burada heç bir şeyə ehtiyacımız olma dan yaşayırıq, lakin 
biz öz torpaqlarımıza dönmək istə yirik» deyirlər. Xüsusilə cəb rayıllılar, 
«İş ğal dan azad edilən torpaq larda nə edə cək siniz?» sualına, «Təki bir 
da mımız ol sun, kifayətdir» de  yirlər. Bəs Siz nə edəcəksiniz o in sanlar 
üçün? O tor paq  larda yeni inşaat işləri apa rılacaq?

C a v a b: Nəinki damlar, biz orada şəhərlər qura cağıq, biz oraya həyatı 
qaytara ca ğıq. Biz bütün dağıl mış yerləri bərpa edəcəyik. Ora indi bizim or
du mu zun nəzarətindədir. Artıq işğaldan azad edilmiş torpaq ların bəzilərinə 
bizim mətbuat nü mayəndələri də gedirlər. Bəzilərində isə hərbçilər özləri 
videoya çəkir lər, görürlər ki, orada bir dənə də salamat bina yox dur. Yəni 
bu, faşist lərin əməlləridir. Dünya bunu görməlidir və görə cək. Görün indi 
Ağ dam, Füzuli nə gündədir?! Bizim bütün kəndləri dağı dıblar. Elə edib lər 
ki, azərbaycanlılar daha heç za man oraya qayıt masın lar, qayıda bilməsinlər. 
Amma Azər bay can xal qı nın iradəsini bilmirlər. Biz Cocuq Mər canlını təqri
bən 8 aya qurduq. O kənd ki, 2016cı ildə işğal dan azad edildi, biz oranı artıq 
78 аyа inşa etdik və indi orada insanlar yaşayırlar, qazı da, suyu da, elektriki 
də, məscidi də, xəstəxanası da, mək təbi də, evlər də var – hər şey vardır. Kənd 
təsər rüfatı üçün onlara ava danlıqlаr dа vermişik və indi o kənd dir çəlib. Bütün 
o torpaqları biz cənnətə çevir məliyik. Onsuz da ora nın mənzərəsi cənnətdir 
və uzun illər er mə ni tapda ğının altında olmasına bax ma yaraq, o tor paq canla
nacaq, oraya həyat qayı dacaq, uşaqların gülüşü gələ cək, insanların təbəs sümü 
qayıdacaq. Azər baycan və təndaşları o tor paq larda ləyaqətlə yaşaya caqlar.

Bizim məcburi köçkünlərimiz bilirlər ki, mənim üçün, Prezident üçün 
onların problemi bir nömrəli prob lemdir. Siz də bilirsiniz ki, biz onlar üçün nə 
qə dər böyük yardımlar edirik. Bu il biz 7000 ailəyə ye ni mənzillər vermişik. 
Təqribən 35 min insan bir il ər zin də dövlət tərəfindən pulsuz mənzil alıb. 
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Hər ay döv  lət onların hər birinə müavinət verir. Təbii ki, on lar döv lətin qay
ğısından razıdırlar. 

Mənim onlarla keçirdiyim görüşlərdə hər za man təşəkkürlərini bildirirlər 
və deyirlər ki, bura da hər şey yax şıdır, biz bu yeni evlərdə yaşayırıq, belə 
şərait gör mə mişik, amma bizi ora qaytarın, biz ora ya get mək is təyirik və 
ge  dəcəklər də. Ona görə biz indi artıq o bölgələrin inkişaf planı üzərində 
işləməliyik, müvafiq göstərişlər artıq verilib dir. Planlama hazırlanacaq ki, 
o bölgələrə Azər bay can əhalisi qayıtsın və maksimum qısa müd dət ər zin də 
artıq onlar oraya yerləşsinlər.

A p a r ı c ı: Cənab Prezident, bu qədər sıx qra fi ki ni zin, diplomatik gərgin
liyin arasında bizə vaxt ayır  dı ğınız üçün Sizə çox təşəkkür edirik.
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TÜRKİYƏNİN «HABER TÜRK» TELEVİZİYA KANALINA
MÜSAHİBƏ

13 oktyabr 2020-ci il, 13:45, Vətən müharibəsinin 17-ci günü

A p a r ı c ı: Azərbaycan Prezidenti cənab İlham Əliyev ilə birlik dəyik. 
Cənab Prezident, bir yandan cəb  hədə, bir yandan diplomatiyada sıx qrafikiniz 
var   dır. «Haber Türk»ə vaxt ayırdığınız üçün Sizə çox tə  şək  kür edirəm.

İ l h a m  Ə l i y e v: Sağ olun.
S u a l: Cənab Prezident, Ermənistan ilə Azər bay can arasında Mos-

kvada 11 saat yarım davam edən bir gö rüş keçirildi. Ancaq bu görüşdən 
sonra Ermə nis tan xü susi qəddarlıqla Gəncə şəhərini atəşə tutmağa, mül-
ki şəxsləri hədəfə almağa başladı.

Burada diqqət çəkən məqam Ermənistanın öz əra zi sin   dən Azərbaycanı 
hədəfə almasıdır. Ermənistan dip lo  matiya sahəsində belə bir görüş ke-
çirilərkən bu cür hü  cuma niyə ehtiyac hiss etdi? Dünya ictimaiy yətin-
dən bu məsələdə istədiyiniz dəstəyi gördünüz mü, Sizə gə lən mesajlar 
oldumu?
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C a v a b: Ermənistanın bu çirkin siya sə ti anla şı lan dır. Çünki onlar hər 
zaman döyüş meyda nında məğ lubiyyətə uğrayanda belə çirkin əməllərə əl 
atır lar. Mülki şəxslərə, əliyalın insanlara qarşı qəd dar lıq gös tərmək onlar üçün 
adi bir şeydir. Azər bay can xalqı bunu Xocalı soy qırımının timsa lın da gör
müş dür. Bu dəfə də bütün cəbhəboyu Azər   baycan Or du su uğur   lu əməliyyat 
keçirərək, bir neçə şəhər və kən di  mi zi işğaldan azad edib və işğaldan azad
etmə əmə liy  ya tı mız uğurla davam edir. Bu gün səhər mənə ve ri lən mə lu mata 
görə, Azər baycan Ordusu bu isti qa mət də daha bö yük uğurlara imza atıb. Bu 
mə sələ ilə bağlı la zım olan vaxtda açıqlama veriləcək.

Ermənistanın bu xain hücumunun səbəbi odur ki, on lar bu müna qişə
nin coğrafiyasını genişləndir mək, üzv olduğu Kollektiv Təhlükə sizlik Mü
qa viləsi Təş ki  latını münaqişəyə cəlb etmək istəyirlər. Məhz buna gö rə Er
mənistan ərazisindən Azərbay can torpaqla rı nı, mülki şəxs ləri atəşə tuturlar 
və bizi cavab atəşinə təhrik edirlər. Fəqət mən demiş dim ki, bizim qisası
mız döyüş meydanında olacaq. Biz heç zaman mülki şəxslərə qarşı heç bir 
addım atmırıq və bizim bütün hədəflərimiz hərbi hədəflərdir. Əməliyyatın ilk 
gün lərindən bütün hərbi hədəflər bir daha nəzərdən keçi rildi və bizim dəqiq, 
sərrast atışlarımız bu hədəfləri məhv etdi. Erməni ordusuna çox böyük zərər 
vurul du, 200dən çox tank, 2 ədəd S300 hava hücumuna qar şı qurğu, bir çox 
başqa texnika məhv edildi, 33 tank və digər texnika qənimət kimi götürüldü.

Bu, Ermənistanın növbəti terror aktıdır. Ancaq bu terror aktı Azərbaycan 
xalqının iradəsini qıra bilməz. Biz düşmənə qarşı daha böyük əzmlə, iradə 
ilə vuru şacağıq, daha əzmlə, iradə ilə öz torpaq larımızı azad edəcəyik və 
Azərbaycan bayrağını işğal edilmiş bütün torpaqlarda qaldıracağıq.

O ki qaldı beynəlxalq təşkilatların və beynəlxalq ictimaiyyətin buna 
reaksiyasına,Türkiyə hər zaman olduğu kimi, bizi bir daha bu məsələ ilə 
bağlı açıq və birmənalı dəstəklədi. Əziz qardaşım Rəcəb Tayyib Ərdoğanın 
açıqlamaları, digər yüksək sə viy yəli vəzi fə lilərin açıqlamaları bir daha qar
daş lıq mövqeyinin təzahürü idi. Pakistan və onun Baş Naziri çox böyük həm
rəylik göstərərək, çox müsbət açıqlama verdi, di gər ölkələr də verdi. Ancaq 
deyə bilmərəm ki, bu, dün ya miqyasında geniş vüsət aldı. Halbuki hər kəs 
üçün bu, gün kimi aydındır. Atəşkəs rejimi haqqında açıq lama verilir, ondan 
bir gün keçməmiş belə namərd hü cum təşkil edilir. Bu bir daha göstərir ki, 
atəşkəsi kim istəmir.

Mən demişdim, bizim hədəfimiz, bizim məqsədi miz işğal edilmiş bütün 
torpaqlara Azərbaycan və tən daşlarını qaytarmaqdır. Bildirmiş dim, atəşkəs 
imkan verəcək ki, bu məsələ artıq hərbi müstəvidən siyasi müstəviyə, dip
lomatik müstəviyə keçsin. Bu məsələ diplomatik müstəvi də danışıqlar ma
sası arxa sında həll olunsun, Ermənistan hələ də işğal altın da olan digər 
torpaqlardan çəkilsin, Azərbay can və tən daşları oraya qayıtsın və sülh ya
ransın. Ancaq görünür ki, Ermə nis tanın planları tam başqa imiş. Onlar hesab 
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edirmişlər ki, bu atəşkəs dən istifadə edə rək, bunu istismar edə rək, öz hərbi 
məğlubiyyətlərini bir qədər azalda bi lər lər, vaxt qazana bilərlər, yeni qüvvələr 
səfərbər edə bilərlər və beləliklə, Azərbay cana qarşı hücumları da vam et dirə 
bilərlər. Amma onlar yanıldılar. Mən de miş  dim ki, əgər Ermənistan müsbət 
davranış göstər mə sə peş man olacaq və haqlı idim.

S u a l: Cənab Prezident, Sizin Xarici İşlər na zi ri Ceyhun Bayramov 
və Ermənistanın xarici işlər na ziri 11 saat yarım davam edən bir görüş 
keçir dilər. Siz bu görüş davam edərkən açıqlama verdiniz ki, bir şər-
tiniz var – bizə bir təqvim versinlər. Yəni Ermə nistanın Qa rabağdan 
çəkilməsi üçün bir təqvim veril sin. Moskva dakı görüşdə bir təqvim, ya 
da Qarabağın gə lə cəyinə dair Moskvanın ortaya qoyduğu bir layihə, bir 
plan oldumu?

C a v a b: Xeyr, təqvim verilmədi, biz də çox israr etmədik. Çünki Mos
kva anlaşmasında, açıq lamasında bizi qane edən, bizim maraqları mıza cavab 
verən maddələr bizi təmin etdi. Onu da bildirməliyəm ki, Moskva mü za
kirələrinin uzun çək məsinin səbəbi o idi ki, bizim üçün məqbul olmayan 
bəzi maddələr o açıq lamaya salınmalı idi. Bizim bundan xəbərimiz yox idi. 
Bizim Xarici İşlər nazirimiz Moskvaya gə lən də və artıq müzakirə ma sasına 
əyləşəndə hər iki nazirə təkliflər verildi. Təbii ki, mənimlə əlaqə saxlanıldı 
və biz müntəzəm olaraq əlaqədə idik. Mən bizim şərt lərimizi demiş dim və 
o şərtlərdən kənarda hər hansı bir razılaşma mümkün deyildi.

Ona görə biz vəziyyəti nəzərə alaraq, təqvimlə əla qədar mövqemizi bir 
qədər yumşaltdıq. Ancaq bu o de mək deyil ki, bu təqvim olmayacaq, bu 
olacaq. An caq nə zaman? Artıq müzakirə prosesi çər çivə sin də. O açıqlamada 
göstərildi ki, müzakirə lər baza prin sipləri, yəni Madrid prinsipləri əsa sında 
bərpa edilir ki, o da işğal altındakı torpaq ları mızın Azər bay cana qaytarılmasını 
təsbit edir. Eyni zamanda, danışıqlar formatı dəyişməz olaraq qalır. Yəni 
danı şıqlar Ermənistan və Azərbay can arasında aparıla caq. Qondarma «Dağlıq 
Qarabağ respublikası»nın hər hansı bir nümayəndəsinin bu danışıqlarda 
iştirakı müzakirə möv zusu deyil. 

Bunlar bizi qane etdi. Bizim təxminimiz ondan iba  rət idi ki, dərhal danışıqlar 
başlansın və təq vim məhz bu danışıqlar çərçivəsində bizə təqdim edil sin. Bu 
təqvim bizi qane etməlidir. Yəni bu çox uzun müd dətli proses ola bilməz. Biz 
30 il göz ləmişik. Artıq Azərbaycan xalqının səbri tükə nib dir. Əgər danışıqlar 
bərpa edilərsə, əminəm ki, bu təq vim bizə veriləcək. An caq Ermənistanın bu 
an laş manı, bu açıq lamanı poz  ması göstərir ki, onların niyyəti sa dəcə olaraq, 
vaxt qazanmaq və Azərbay cana hü cu mu davam et dir məkdir.

S u a l: Cənab Prezident, Dağlıq Qarabağın müs təqilliyi ilə bağlı 
Ermənistanın cəhdləri vardır. Ermə nistan Fransada, Rusiyada, hətta 
erməni dias po ru nun güclü olduğu digər ölkələrdə siyasi təzyiq for  malaş-
dırmağa çalışır. Qarabağın işğaldan azad edil  məsi mə sələsində Siz qətiy-
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yət lisiniz. Qarabağ işğal dan azad edildikdən sonra Sizin necə bir mode-
liniz vardır? Bir muxtar bölgə, müstəqil bir struktur, necə bir pro ses ola-
caq Qarabağla bağlı?

C a v a b: Birincisi, onu deməliyəm ki, Er mənista nın hazırda göstər diyi 
cəhdlər yersizdir və onların özləri üçün zərərlidir. Çünki birinci növbədə, heç 
bir ölkə Azərbaycanın ayrılmaz hissəsi olan və beynəl xalq hüquq baxımından 
Azərbay cana mənsub olan Dağlıq Qarabağa müs təqillik ver məyəcək, onu 
tanı mayacaq. Belə olan halda, bu cəhdlər sə mə rəsiz qala caq. Azərbaycanın 
ərazi bütövlüyü bütün dünya tərə fin dən tanınıb. Baxın, Minsk qrupuna həm
sədr lik edən ölkələr bizim ərazi bütövlüyümüzü ta nıyır. Av ropa İttifaqı ilə 
bizim «Tərəfdaşlıq priori tet ləri» adlı sənəd parafl anıb. Orada Azərbaycanın 
ərazi bütövlü yünə, suverenliyinə, sərhədlərimizin to xu nulmazlı ğına dəstək 
göstərilir. Yəni mən inanmı ram ki, hər hansı bir ölkə Dağlıq Qarabağın müs
tə qil li yini tanı sın. Çünki bundan heç bir saat keçməmiş bu ölkə ilə biz bütün 
diplomatik əlaqələrimizi kəsərik. Bu mütləqdir. Ona görə Ermənistanın bu 
cəhdləri sadəcə olaraq, daxilə, yəni öz ictimaiyyətinə hesab lanıb ki, sanki 
bunlar da hər hansı bir diplomatik fəaliy yətdədirlər.

O ki qaldı sülhdən sonrakı dönəmə, bizim möv qe mizdə hər hansi bir də
yişiklik yoxdur. Bizim möv qemiz tarixi ədalətə, beynəlxalq hüquqa və dün
yada mövcud olan müsbət təcrübəyə əsasla nır. Yəni birinci mərhələdə işğal 
olunmuş rayonlar dan erməni silahlı qüvvələri çıxarılır. Prinsip etibarilə bu 
məsələ artıq Minsk qrupu çərçivəsində təsbit edilib –5 rayon, on dan sonra 
2 rayon, ondan sonra Dağlıq Qarabağın özün dən, Şuşadan, Xan kəndidən – 
orada bir çox kənd lərdə azərbaycanlılar yaşayıb. Azərbay can vətən daş ları 
oraya qayıdır və Dağlıq Qarabağın gələcəyi ilə əla qədar müzakirələr davam 
edir. Ancaq yeni bir şə ra itdə, yeni bir iqlim çərçivəsində. Artıq biz sülhə da
ha da yaxınlaşa cağıq. Ona görə orada yaşa yan er mə ni lərlə əlaqə dar bizim 
mövqemizdə dəyi şik lik yoxdur. Azər  baycan çoxmil lət li dövlətdir. Azər bay
canın müx tə  lif yerlərində, ilk növ bədə, Bakı şəhə rində minlərlə er məni yaşayır 
və onlar bizim vətən daşı mız dır. Bizim öl kəmizdə bir çox millətlər yaşayır və 
bu, ölkəmizin gü  cünü artırır. Ona görə Dağlıq Qara bağda yaşayan er  mənilər 
narahat olmasınlar. Biz onla rın canını o kri mi nal xunta rejimindən qurta ran
dan sonra onlar da ha yaxşı yaşayacaq, daha güvənli, daha təhlü kəsiz şə ra itdə 
yaşayacaq və onların rifahı daha da ar ta caq dır. Çünki orada indi səfalət hökm 
sü  rür. Biz oraya sər mayə də yatırarıq, biz orada so sial proqram lar da ic ra 
edərik, iş yerlərinin yaradıl ması ilə əla qə dar pro qram larımız olacaqdır. Bütün 
bunlar orada yaşayan ermənilər və oraya qayıdacaq azər bay can lılar üçün ye ni 
bir mərhələ olacaqdır. Bi zim mövqe miz bundan iba rətdir. Ermənistanın möv
qe yi isə azər bay can lıları ora dan qovmaq, etnik tə miz  ləmə apar maq, Azər bay
ca  nın tarixi və dini abi də lərini yerlə yeksan etmək və on  dan sonra elan etmək 
ki, bu, qə dim Er mə nis tan tor  pağıdır. Halbuki ermə ni lər oraya çar Rusi yası 
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tə rə  findən XIX əsrin əvvəlin də köçü rülüb lər. Bu ta rix dir. Bu tarixi biz bilirik. 
Ona görə bizim möv qe miz bun dan ibarətdir. Azərbaycan xalqı bu mövqeni 
bilir və bunu dəstəkləyir.

S u a l: Cənab Prezident, bu fikirlərinizdən ba şa düş düyüm qədər, Siz 
təkcə əməliyyatı deyil, əmə liy yat dаn sonranı da izah etdiniz, mərhələ-
mərhələ kon sepsiyasından bəhs etdiniz. Ancaq bilirik ki, münaqişə döv-
ründə çox böyük kədər yaşandı, Qara bağda 30 min Azərbaycan türkü 
həlak oldu, şəhid oldu. Yenidən o coğrafiyada xalqlar birlikdə yaşaya 
biləcəkmi? Ya xud ermənilər və Azərbaycan türkləri ayrı-ayrı rayon-
larda yaşayacaqlar? Necə bir plan laş dırma olacaq?

C a v a b: Bilirsiniz, Azərbaycan xalqı çox xeyirxah xalq dır. Məhz ona görə 
Azərbay canda on  larla digər xalq ların nümayəndələri yaşa yırlar, sülh və ləya
qət için də yaşayırlar. Odur ki, mən tam əmi  nəm, ermə ni lər və azərbaycanlılar 
o bölgə lərdə bir yerdə yaşaya bi lər lər. Necə ki, bu gün Azər bayca nın digər 
yerlərində, ne cə ki, məsələn, Gürcüstanda. Gür cüs tan da 300 min dən çox 
azər bay canlı və təqri bən 200 minə yaxın er mə  ni əhali vardır. Bəzi kəndlərdə 
on lar bir yerdə ya şa yır lar, bir kənddə. Onların ara sın da hər hansı bir prob lem 
yoxdur. Onlar normal qonşu kimi yaşayırlar, Ru siyada da, Ukraynada da, di
gər ölkə lərdə də. Niyə də bunu burada edə bilmərik?

Mən hesab edirəm ki, biz buna hazır olmalıyıq, xalqlarımızı buna ha
zırlamalıyıq. Mənim bu gün si zə dediyim sözlər Azərbaycan xalqı tərəfin
dən qə bul edilir və dəstəklənir. Bu eyni zamanda, Dağ  lıq Qara bağ da yaşayan 
ermənilərə də mü   raciətimdir. Onlar bilsinlər ki, Azərbay can xalqı on    ların 
düşməni deyil. Sadəcə olaraq, Azərbaycan xal    qı öz dədəbaba torpaqlarında 
ya şa maq istəyir. Bu   na Azərbaycan xalqının haqqı var. Onlar da yaşa sın lar, 
biz də yaşayaq. Amma bizi qovsunlar, on lar ya şasınlar, bu, ədalətli deyil. Biz 
buna heç vaxt razı ola bilmərik.

Əlbəttə, hər bir müharibə sülhlə nəticələnir. Ona görə biz indi müha
ribədən sonrakı mərhələyə də bax malıyıq. Əgər hər iki tərəfdə güclü siyasi 
iradə olarsa və beynəlxalq təşkilatlar bu məsələdə bizə kö mək edərsə, hesab 
edirəm ki, buna nail olmaq müm kün ola caq. O qədər də asan olmayacaq. 
Ancaq biz çalış malıyıq ki, buna nail olaq.

S u a l: Cənab Prezident, hazırda Ermənistan Azər bay  canın yaşayış 
məntəqələrini atəşə tutur. Azər  bay can isə əməliyyat zamanı yalnız hərbi 
ob yektləri hə də fə alır, ancaq Qarabağ bölgəsindəki ərazilərdə əmə liy-
yat həyata keçirir. Amma Ermənis tan Gəncəni, Min gə çeviri, Bərdəni, 
mülki əhalinin yaşadığı yerləri hə də fə alır. Bunda məqsəd panika, xaos 
və qorxu ya rat maq dırmı? Siz hazırda Azər baycan xalqının bu psi xo lo-
giyasını necə görürsünüz?

C a v a b: Siz haqlısınız, məqsəd budur, panika ya rat maq, xaos yarat
maq, qorxu yaratmaq. Bu gün Azər baycan tam başqa bir ölkədir. Bu gün ye 
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ni nəsil ye tişib. Müstəqillik şəraitində yeni vətən pərvər, həm mə nəvi, həm 
də fiziki cəhətdən güclü in sanlar yeti şib dir. Eyni zamanda, yaş lı nəsil də bu 
gün tam baş qa bir dünyagörüşünə malikdir. Döv lətimizin güclü ira də si var, 
güclü ordumuz vardır. Məhz buna görə bu xain hücumlar bizim iradəmizi 
qıra bilmədi. Er məni vəh şiliyindən ən çox zərər çəkən Tər tər şəhə ridir. Tər  tər 
şəhərinə minlərlə mərmi dü şüb. Tərtər ba laca bir şəhərdir, Gəncə kimi böyük 
şəhər deyil. Bu gün sə hər mənə verilən məlumata görə, səhər saat 7dən in  di 
saat 10un yarısıdır, 2 saat yarım ərzində1000dən çox mərmi Tərtər şəhərinə 
dü şüb. Amma tərtərlilər bir dağ kimi, bir yumruq kimi dayanıb lar, heç bir 
ye rə getmirlər və deyirlər, öldü var, döndü yox dur. Həm çinin Ağdamda da, 
Goran boyda da, Ağcabə di də də, cəbhə xəttinə yaxın olan bütün başqa bölgə
lər də də belədir. Onlar düşmənlə üzüzə yaşa ma ğa öy rə şib lər. 2016cı ildə, 
məşhur aprel döyüş lə rin dən sonra mən erməni vəhşiliyin dən zərər çəkmiş 
böl gə lərə get dim və bir kənddə oldum. O kənddən er mə ni möv qe lə rinə mə
safə 100–150 metr idi. Bizim hərb çilər mənə de dilər ki, oraya getməyin. 
Getməyin, ora təhlükə li dir. Dedim, ora da bizim in sanlar yaşa yır, onlar üçün 
təh lükəli deyilmi? Onlar nə qədər cə sa  rətli, nə qədər qü rurlu insanlardır ki, 
orada düş mə nin atəşi altında ya şa yır, qurur, övladlarını böyüdürlər. Azər
baycan xal qı, bax, bu xalqdır!

Ona görə bu xain hücumlar bizi zərrə qədər də yo lumuzdan döndərə bilməz. 
Ermənistanın digər bir məqsədi bizi dayandırmaqdır. Onlar zənn edirlər ki, bu 
xain zərbələr bizi dayandıracaq. Bizi heç kim da yandıra bilməz. Çünki biz 
haqq yolundayıq, bu yolu davam edirik və uğurla davam edirik. Bayrağımızı 
qaldırırıq, torpaqlarımızı azad edirik və sona qədər bu yolu gedəcəyik!

S u a l: Cənab Prezident, Minsk qrupu ilə bağ lı – mü  naqişənin 30 ildir 
davam etməsinə baxmayaraq, bir həll yolu tapılmadı. Dünən bir media 
qurumuna mü sa hi bənizdə formatın yenidən nəzərdən keçirilə bi lə cə yi ni, 
daha doğrusu, tərkibin dəyişə biləcəyini dediniz. Bu tərkib necə olmalıdır? 
Türkiyə masada rol almalı dır mı? Çünki səhər saatlarında Rusiyadan 
bir açıqla ma gəldi, Türkiyənin o masada olması çox da arzu edil mir. Bu 
məsələyə necə baxırsınız? Bir də bununla bağlı da ha bir sual vermək is-
təyirəm. Cənab Prezident, Ru si ya bu prosesdə Qarabağa sülhmə ram lılar 
göndər mək is təyərsə, Sizin buna münasibətiniz necə olar? Səhv et mi rəmsə, 
bir media quru mun da belə bir sual ilə qarşı laş mışdınız.

C a v a b: İlk növbədə, onu bildirməli yəm ki, sülh mə ramlıların bölgə yə 
göndərilməsi hər iki ölkənin – Er mənistanın və Azərbaycanın razılığı əsa 
sında ol ma lıdır. Həmçinin sülhməramlıların gön dəril məsi və sülh məramlıla
rın tərkibi. Yəni ora da kim ola   caq, han sı ölkələr olacaq? Əgər hər hansı bir 
ölkə ve to qo yar sa, təbii ki, bu olmaya caq. İkinci məsələ on  dan iba rətdir ki, hər 
kəs anlamalıdır – bu gün sülh mə  ram lı  ların gön dərilməsi deyəndə Azərbaycan 
tor paqla rın dan, suveren Azər  baycan əra zisindən söh bət gedir. Bi zim ica zəmiz 
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olmadan hər hansı ölkə sülh məram lıla rı nı bizim torpağımıza göndərə bilməz. 
Bu qanuna zid dir. Bu, beynəlxalq hüquqa ziddir. Bu qə bul  edilməz dir. Ona 
görə bizdə belə bir narahatlıq yox dur. Belə səy lər, belə istəklər ola bilər. Mən 
bunu is tis na et mi rəm. Ancaq bütün məsələlər masa üzə rin də ol malıdır. Onu da 
bildir məliyəm ki, müza kirə möv zusu olan ba za prinsiplərində sülhməram lı
ların gön dəril məsi ən son mərhələdə nəzərdə tutulur. Yəni ilk növ bədə, ba yaq 
qeyd etdiyim məsələlər həll edil mə lidir – torpaq la rın boşal dılması, məcburi 
köçkün lə rin qayta rıl ması, sər həd lə rin açılması, nəqliy yat və ticarət əla qə lə
rinin qu rulması. Ondan sonra sülhmə ramlıların gəti ril məsi də istisna deyil. 
Ancaq nəzərə alsaq ki, bu 30 illik mü za kirə müddətində biz müsbət nəticəyə 
yaxınlaşmadıq və bu məsələ heç mü zakirə də olun ma yıb, ona görə bu məsələ 
ilə bağlı hər hansı bir fərziy yə, istək ola bi lər. Ancaq Azərbaycanın razılığı 
olma dan bu müm kün deyil.

O ki qaldı Minsk qrupunun fəaliyyəti ilə əlaqədar məsələyə, mən artıq bir 
neçə dəfə demişəm ki, Minsk qrupu 1992ci ildə yaradılıb. O zaman hansı 
əsaslar buna səbəb olub biz bilmirik. O qrupda elə ölkələr var ki, heç bu bölgə 
ilə maraqlanmırlar. Heç bu böl gədə onların hər hansı maraqları da yoxdur, 
təsiri də yoxdur. Ona görə əgər bu münaqişənin həll edilmə si ni istəyirlərsə – 
biz bunu istəyirik – elə ölkələr ol ma lıdır ki, onlar real həyat da sülhün təmin 
olunmasına xidmət edə bilsinlər.

Təbii ki, biz qardaş Türkiyəni bu prosesdə görü rük. Biz bunu alqışlayırıq. 
Biz bilirik ki, Minsk qru pu ATƏT tərəfindən qurulub və ATƏTin öz qay  daları 
var dır. O qrupun tərkibinin dəyişdirilmə sinin yəqin ki, hü quqi prosedurları 
vardır. Biz o dərinliyə getmək is tə mirik. Ona görə mən demişəm – deyure, ya 
defak to, fərq etməz. Əsas odur ki, Türkiyə bu ma sada ol sun. Onsuz da vardır. 
Çünki əziz qardaşım, hör  mətli Rə cəb Tayyib Ərdoğan Qarabağ məsələsi ilə 
bağlı hör mətli Putinlə dəfə lərlə görüşüb, də fələrlə danışıb dır. Artıq uzun 
illərdir, yəni 10 il dən çoxdur ki, bu mə  sələ Tür kiyə–Rusiya gündəli yində du
ran bir məsə lə  dir. Mənim bundan xəbərim vardır. Həm Türkiyə Pre zidenti, 
həm Rusiya Prezidenti bu haqda mənə de yib lər. Onsuz da Türkiyə vardır. İn di 
da ha çox, daha bö yük həcmdə, daha böyük miq yasda vardır.

Bilirsiniz ki, Türkiyənin Xarici İşlər naziri cənab Mövlud Çavuşoğlu cə
nab Lavrovla, Türkiyənin Mü dafiə naziri cənab Hulusi Akar cənab Şoyqu ilə 
tele fonla danışırlar. Kim deyə bilər ki, Türkiyə prosesdə yoxdur?! Türkiyə 
yoxdursa, nə üçün danı şır sınız? Tür kiyə vardır. Biz də əlimizdən gələni edə
cəyik ki, bun dan sonra da olsun. Çünki Türkiyə nin burada iştirakı ol masa, 
bu məsələ həll edilə bilməz. Bunu hər kəs an la ma lıdır. O ki qaldı, yenə də 
deyirəm, bu məsələ nin for mal tərəfinə, bu formal tərəf qala bilər, Minsk 
qru pu da qala bilər, onsuz da 30 il ərzində bir nəticə hasil etmədi. Ancaq 
bu məsələ nə qədər tez həll olu narsa, o qə dər də tez Minsk qrupuna ehtiyac 
qalma yacaqdır.
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S u a l: Cənab Prezident, bir tərəfdən, Ermə nis  tanın baş naziri Paşin-
yan əməliyyatdan əvvəl Şu şa da rəqs et di, xalqını coşdurmağa çalışdı. Bir 
tə rəf dən də mü ha ri bədə məğlub olduqca Türkiyəni ittiham et mə   yə baş la-
dı. Türkiyəni buraya əcnəbi dö yüş çüləri gə tir  mək də gü nah  landırdı. Bey-
nəlxalq medianın da bu mövzuya çox yer ayırdı ğı nı gördük. Həmçinin 
Ameri ka dakı bir qə zetdə əcnəbi döyüşçü lərin, Türkiyə təy yarələrinin 
Azər    bay  can da olduğu xəbərləri yayımlan dı. Siz Paşin ya  nın o rəqsini 
necə dəyərləndirirsiniz? Bu gün hazırkı du rum ortadadır. İkincisi, 
Türkiyənin mövqeyi və bu təy yarələr möv zusu ilə bağlı fikirlərinizi 
bilmək is tərdim.

C a v a b: Paşinyanın sərxoş vəziyyətdə rəqsi və di gər təhqirləri, həqarəti 
Azərbaycan xal qını haqlı ola raq hiddətləndirdi. Biz onun bu hərəkət lə rinin 
hey fi ni döyüş meydanında alırıq, əvəzini çıxırıq. Azər bay can əsgəri döyüş 
mey  da nında göstərir ki, kim haq lı dır, kim haqsızdır. Biz gücümüzü, xalqımı
zın iradə sini döyüş meydanında göstəririk. Paşin ya nın digər təxribatları da 
cavabsız qalmır və qalma yacaq. Azər bay can xalqının ləya qəti bərpa olunur. 
Şə hidlə rimi zin qanı yerdə qalmır və qalmamalıdır. Bu gün azad et diyimiz 
şəhərlər, kəndlər Paşinyana və onun kimilə rə bizim ən gözəl cavabımızdır. 
O, artıq anladı ki, kim kim dir. Mən ona xəbərdarlıq etmiş dim. Mən ona de miş
dim ki, bu yol sizi fəlakətə apa ra caq. Mən de miş dim ki, Azərbaycan xalqının 
ləya qə ti ilə oyna masın, diq  qətli olsun, ehtiyatlı olsun. O, zənn edirdi ki, 
dünya er məniliyi onu müdafiə edə cək, o zənn edir  di ki, bö yük dövlətlər gəlib 
onun yeri nə vuruşa caq, bu gün də bu nu istəyir. O, Rusiya Prezidenti hörmətli 
Vladimir Pu tinə bir gündə dəfə lərlə tele fon la zəng edib. O te le fon zənglərinin 
bir hissəsi mətbuata ve rildi, bir hissəsi isə verilmədi. Biz də məlumat var ki, bu 
son atəş kəs dən sonra da Pa şin  yan Putinə tele fonla zəng edib. Onun bu hərə
kət lə ri göstərir ki, bu adam panikaya qa  pılıb, təşviş için dədir, özünü itirib. 
Azərbaycan Or du su döyüş mey da nında düşmənə elə sarsıdıcı zərbə lər en dirir 
ki, ar tıq onlar qeyriadekvat duruma dü şüb lər. Bu, məsə lənin bir tərəfi.

O ki qaldı Türkiyənin burada iştirakı, yaxud da ki, hansısa xarici güclərin 
buraya gətirilməsi, bu ta ma milə yalandır. Türkiyə F16ları ilə əlaqədar mə
sə lə yə mən artıq münasibət bildirdim. Türkiyə F16la rı bu ra dadır. Onlar 
təlim zamanı gəlib, təlim dən və er mə  ni hücumlarından sonra bura da qalıb. 
Amma on lar yerdədir, havada deyil. Onlardan heç biri bu sa vaş da iştirak 
etməyib. Türkiyədən heç bir insan bu sa vaşda iştirak etmir. O ki qaldı əcnəbi 
insanlara, o da yalan dır. O bizə atılan iftiradır, böhtandır. Bizə bir dənə də 
sübut gətirilmədi. Sadəcə olaraq, Fran sa dan və Ru si ya dan belə açıqlamalar 
verildi, vəssalam.

S u a l: Konkret sübut ortaya qoyuldumu?
C a v a b: Sübut, dəlil yoxdur. Heç bir açıqlama ve ril  mir. Bizim kəşfiyyata 

heç bir məlumat verilmir.
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Mən sizə indi deyə bilərəm ki, kəşfiyyat orqanları mız bizə böhtan atan 
ölkələrlə əlaqədə olublar, deyib lər ki, bizə dəlil, sübut verin. Vermirlər. Söz
dür. İndi mətbuatda kim yazırsa yazsın, o bizi ma raqlan dır mır. Onsuz da 
Qərb mediası hər zaman Ermənistanın tərəfini tutub və bizə bundan əvvəlki 
dövrdə də hər za  man çox mənfi münasibət bəslə yib. Ona görə bu if ti ralara 
biz öyrəşmişik. Ancaq rəsmi şəxslərin açıq la ma ları qəbuledilməzdir. Ya bunu 
sübut et, ya da ki, öz sözlərini geri götür. Belə bir şey yoxdur. Buna eh ti yac 
yoxdur. Azərbaycan kifayət qədər güclü orduya ma likdir ki, bu məsə lələri 
özü həll etsin.

Bir də ki, əcnəbi vətəndaşların iştirakına gəldikdə, baxsınlar Ermənistana, 
orada nə qədər əcnəbi terror çu lar vardır. PKKnın düşərgələri var orada. 
O cüm lə  dən Dağlıq Qarabağda PKKnın düşərgələri vardır. Biz bu bölgəni 
işğalçılardan təmizləyəndən sonra o dü   şərgələri də məhv edəcəyik. Nə qə
dər əcnəbi bu gün bizə qarşı bu döyüşlərdə iştirak edir! Orada öl dü rü lən ter
rorçuların üzərindən Kanada pasportları, Li van pasportları çıxıb. Onlar er
məni əsillidir, ya da ki, er məni əsilli deyil, bu, başqa məsələdir. Başqa ölkə nin 
vətəndaşı gəlib bizə qarşı müharibə aparır. Bun lar muzdlulardır.

Bir də deyirlər ki, Türkiyə  Azərbaycana hərbi yar dım edir. Bilirsiniz, Türki
yə bizim qardaşımız dır. Bi zim qardaşlıq münasibətlərimiz artıq böyük sı naq
lardan çıxıbdır. Biz Türkiyədən hərbi texnika alı rıq, ancaq başqa ölkələrdən 
də alırıq. Biz Ru siyadan, İsraildən, Belarusdan, İrandan, Ukray na dan, Şərqi 
Av ropa ölkələrindən, o cümlədən Türkiyədən alırıq. Türkiyənin indi inkişaf 
etmiş hərbi sənaye kompleksi vardır. Niyə almayaq? İndi baxın Ermənistan 
nə edir? Biz pulla alırıq. Məndə tam siyahı var, o sonra dərc edi ləcək. Am
ma bir neçə məsələyə diqqətinizi çək mək istəyirəm. Bu iki həftə ərzində Er
mənistanın 200dən çox tankı məhv edildi, 33 tank qənimət gö tü rüldü. Yəni 
233 erməni tankı bizdədir. Ondan sonra 2 ədəd S300 qurğusu məhv edildi. 
Hər birinin qiy mətini hər kəs bilir. Ondan sonra hava hücumundan müdafiə 
sis temləri – «Osa35» məhv edildi. «Tor», «Kub», «Kruq», karqo avtomaşın
ları, tank əleyhinə si lah lar. Əgər ha mısını hesablasan, ancaq məhv edil miş 
və qənimət gö türülmüş texnika 12 milyard dol lar dəyərindədir. Sual olu
nur, kasıb Ermənistan, sən bu pulu haradan tap dın? Sən bunu pulla aldınmı? 
Xeyr. Sənə verdilər. Kim verdi, onu hər kəs bilir. Ve rir lər və davam edirlər. 
Tovuz bölgəsində toqquş ma  dan sonra, iyulun 16da münaqişə dayandı, iyu lun 
17dən başlayaraq, hər gün karqo təyyarələri Er mə nis tana silah daşıdı. Baxın 
Ermənistanın dövlət büd cə sində bu maddələr varmı? Yoxdur. Ermənis ta nın 
val yuta ehtiyatı 1,5 milyard dollar dır. Vəssalam. Onun başqa pulu yoxdur. 
Xari ci dövlət borcu təq ri bən 8 milyard dollardır. Yəni bu ölkə iflasa uğrayıb. 
Ha radandır bu qədər məhv edilmiş, hələ nə qədər məhv ediləcək texnika? Əgər 
müharibə davam edər sə, biz onların bütün or du sunu məhv edəcəyik, bütün 
or dusunu! Ona görə on lar müharibəni nə qədər tez dayandırsalar, o qədər də 
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tankları, topları qoruya bi lər lər. Hələ Ermənistan ərazisində nə qədər vardır. 
Ru  siyanın Ermənistanda hər bi bazası var, 5000 əsgər var orada. Türkiyənin 
Azərbaycanda hərbi baza sı var     mı? Yoxdur. Ermənis ta nın İran və Türkiyə ilə 
sər   hədini Rusiya sərhədçiləri mühafizə edirlər. Azərbay can sərhədində Türkiyə 
sər həd çiləri varmı? Yox dur. Ona görə bizi heç kim ittiham etməsin. Yoxsa biz, 
ne cə deyərlər, açarıq sandığı, tökərik pambığı, belə bir atalar sözü vardır.

S u a l: Cənab Prezident, PKK-nın Qarabağda dü şər gələrindən bəhs 
etdiniz. Düşərgələrin hansı bölgə lər də olduğu bəllidirmi?

C a v a b: Bizdə bu barədə kəşfiyyat mə lumatı var dır. Bu barədə mən daha 
ətraflı açıq lama ver mək is tə  mirəm. Daha çox dağlıq bölgəsin dədir. Çün ki iş
ğal edil miş torpaqların bir hissəsi dağ lıq əra zi dir, bir his sə si isə düzənlikdir. 
Onlar daha çox me şə lərdə və dağ lıq ərazilərdə yerləşiblər. Bu məsələ ilə 
bağlı biz də fə lər lə beynəlxalq təş kilatlarda öz sözü müzü demi şik. Hətta 
mən əvvəlki vəzifəmdə olarkən – de pu  tat ki  mi, Av ropa Şurası Parlament 
Assamble ya sı nın Azər   bay can nümayən də heyətinin rəhbəri idim – orada 
da mə sə lə qal dırmışdım. Avropa deputat ları nın diqqətini cəlb etmişdim bu 
işlərə ki, onlar Er mə nistana sanksiya tət biq etsinlər. Yəni Ermənistan ter rorçu 
ölkədir, ter ro ru təşviq edən ölkədir. Ona görə belə kəşfiyyat mə lu matlarımız 
vardır. Eyni zamanda, Rusiyanın Xarici Kəş fiyyat İdarəsinin açıqlamasında 
da bu deyil mişdi. Am ma nədənsə o açıqlama heç bir mətbu atda yer al ma dı. 
Həmin açıqlamada deyilirdi ki, Azər baycanda əcnəbi adamlar vuruşur. Eyni 
açıq  lamada Er mə nis ta nın adı çəkilməsə də, PKKnın da döyüş düyü bildirilir. 
Ay dındır ki, PKK Azər bay canda ola bilməz. Amma ni yə Qərb mətbu atında bu 
barədə bir kəlmə də yox dur? Örtbasdır etmək istə yirlər, diq qətdən kənarda 
sax lamaq istəyirlər. Amma bütün bu torpaqlarda Azər bay can bayrağı dalğala
nandan son ra orada bir də nə də terrorçu sağsalamat qala bilməz.

S u a l: Cənab Prezident, indi enerji ilə bağlı təh lü kə sizlik məsələsi 
müzakirə olunur. Ermənistan TANAP-ı, ya da Türkiyəyə gedən boru 
xətlərini hədə fə alan hü cum lar etdi. Bunun təhlükəsizliyini necə tə min 
edə cək si niz? Avropada enerjiyə ehtiyac var, avro palı dostlar bu na necə 
baxırlar?

C a v a b: Onlar bir qədər narahatdırlаr. Amma biz təbii ki, bunu nəzərə 
alırıq. Çünki Ermə nis tandan hər şey gözləmək olar. Elə Tovuz bölgə sin də iyul 
ayın  da baş vermiş toqquşmaların səbəblə rindən biri də o idi. O boru xəttinə 
yaxınlaş maq, ya da ki, onu nə zarət altına almaq. Məhz elə ona görə onlar 
bizim əra zimizə girib yeni torpaqlar işğal et mək istəyirdilər. Ancaq bunun acı 
nəticəsini yaşa dı lar. 2006cı ildə Bakı–Tbilisi–Ceyhan istis mara veri ləndən 
bu günə qədər boru xətlərinin təhlükəsiz li yi ilə bağlı Azərbay can ərazisində 
bir dənə də prob lem ol ma mışdır, bir dənə də, nə tex niki problem, nə də ki, 
han sısa bir təx ribat. Çünki Azərbaycan ərazi sində bi zim kifayət qə dər inkişaf 
etmiş müdafiə siste mi  miz vardır. Monito rinq aparılır, fiziki müdafiə və elek
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tron vasitələrlə. Boru xəttinin yerin altında, də rin  də yerləşməsi təbii ki, bu
nu ha va dan da müəyyən də  rə cədə mühafizə edir. Ancaq əgər Ermənistan 
bu çir kin planları, yəni boru xətlərinin sıradan çıxarıl ma sı plan la rını həyata 
keçirərsə, onlar üçün cavab çox ağır ola caq. Biz bu barədə artıq xəbərdarlıq 
et mi şik. He sab edirəm ki, gələn il TANAPdan qaz ala caq Av ro pa ölkələri 
də onları xəbərdar etməlidir. Çünki TANAP təkcə bizim layihəmiz deyil. 
TANAPın baş qa səhmdar ları var, TAPın Avropa səhm dar ları var dır. Bu, Av
ro panın enerji təhlükəsizliyi üçün müs təs na əhə miy yət daşıyan bir layihədir. 
Ona görə ha mı mız ma  raqlı olmalıyıq ki, bu layihəyə hər hansı bir zi yan dəy
məsin.

S u a l: Cənab Prezident, daha bir sual ver mək is tə yi rəm. İndi Paşinyan 
özünü itirib, təkcə özü nü deyil, ey ni zamanda, Ermənistan xalqını da 
təhlü kə yə atıb. Er mənistanda yaşayan 3 milyon insan təh lükə al tın da dır. 
Avropadakı ermənilərdən, ya da ora dakı iş adam la rından vasitəçi olan, 
deyən ki, erməni xalqının gü na hı yoxdur, bu dəlidir, bununla bağlı bir 
tele fon zəngi, da nışmaq istəyən olubmu?

C a v a b: Xeyr, bununla bağlı bizə heç bir telefon zəngi olmayıb, heç 
bir mesaj gön dəril mə yib dir. An caq bu, gözlənilən idi. Bilirsiniz, hər bir rəh
bər, hər bir idarəçi təcrübəyə malik ol malıdır. Bi lik lər öz yerində, təcrübə, 
idarəetmə təc rübəsi. İndi bə zi ölkə lərdə hakimiyyətə gəlmiş in san ların heç 
bir təcrübəsi yoxdur. O heç kiçik bir kolxoza da başçılıq etmə mişdir. Heç 
kiçik bir fir maya, dükana da başçı lıq etməmişdir. Onun tabe liyində bəlkə heç 
beş nəfər də olmayıb. Sən ölkəni necə idarə edə bilərsən? Öl kə ni idarə etmək 
çətin məsələdir, xüsusilə bizim bölgə miz də. Oturuşmuş Avropa ölkələrində 
bu o qədər də çə tin məsələ deyil. Çünki ölkələr var ki, heç bilmirlər onun baş
çısı kimdir. Heç insanları maraqlandırmır, onlar öz həyatını yaşayır, sistem 
oturuşub, hər şey ar tıq sistem altındadır. Amma bizim bölgəmizdə ölkəni 
idarə edən insandan çox şey asılıdır – insanların hə yatı, təhlükəsizliyi, rifahı, 
bey nəlxalq imici. 

Paşinyan küçədən gələn bir adamdır. Kim idi o? Heç kim. Bir yazar idi, heç 
yazar da deyil, bir qəze tin müxbiri idi. Küçədən gəldi, rəhbər oldu. Nə etdi on
dan sonra? Ermənistanı fəlakətə aparır. Baxın, Er mə nistanda bu gün diktatura 
tam hökm sürür. İki keçmiş prezidentin hər birinə cinayət işi açıldı. Biri iki 
ilə yaxın həbsdə oturdu, sonra onu buraxdı, am ma cinayət işi qalır. O birisinə 
də ölkə xaricinə çıxma qadağası qoyulub. Bu toqquşmalardan iki gün öncə 
əsas müxalifət partiyasının sədrini həbsə atdı. Ondan sonra Konstitusiya 
Məhkəməsini dar ma dağın etdi, qovdu. Konstitusiya Məhkəməsinin sədrini 
şantaj et di, həbslə hədələdi və zorla öz adamlarını oraya yer ləş dirdi. Jurna
listləri, media nümayəndələrini həbs lərdə çürüdür. Biri aclıq elan etdi və orada 
öldü. Bey nəlxalq müstəvidə, ənənəvi müttəfiqlərlə problem ya şandı. Rusiya 
ilə, Belarus ilə, digər ənənəvi müttə fiq lərlə problem yaratdı. İndi Paşinyanın 
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ən çox ümid bəslədiyi Kollektiv Təhlükəsizlik Müqaviləsi Təşkila tı dır. Rusca 
buna ODKB deyirlər. ODKBnin Ni zam  naməsində yazı lıb ki, əgər hər hansı 
bir ölkəyə xa     ricdən hücum olarsa, digər ölkələr bunun gərək ca nı   nı qurtarsın. 
Amma ODKBnin baş katibi erməni idi, keçmiş rejimin adamı idi. Onu həbsə 
atdı. Yəni o təş kilatı da təhqir etdi. Nə qədər belə şeylər etdi. Artıq hər kəs 
bilir ki, Paşinyan Sorosun bir məh su lu dur. O, Soros tərəfindən idarə olunan 
bir adamdır. 

Postsovet məkanında baş vermiş çevrilişlər, «in qi lab  lar» bir mənbədən 
qaynaqlanır. Soros ar tıq ümu mi bir anlayış oldu. Mən tək onu nəzərdə tut
muram. Bu dur, Paşinyanın da Sorosla şəklini internetdə ax ta  rın. Durublar 
qolqola, bədənləri də birbirinə ya pı şıb. Çox eybəcər bir fotoşəkildir. Odur 
onun «atası». Ona görə Soros onu idarə edir. Ermənistanda baş ver miş bu 
hadisələr Sorosun növbəti məğlubiyyətidir.

2005ci ildə onlar Azərbaycanda bunu etmək istə dilər – narıncı inqilab. 
Amma mən durdum onların qa  bağında, əzdim onları, qovdum buradan, sonra 
So ros fondlarını da bağlatdım. Digər qeyrihöku mət təşkilatlarını da buradan 
rədd etdim. Dedim ki, biz özümüz bilərik. Gedin başqa yerdə inqilab edin. 
Am ma onlar Ermənistanda oturuşdu, qeyrihökumət təş ki latları vasitəsilə 
oraya pullar gət irildi, insanlar ye tiş dirildi. Bu gün Paşinyan koma ndasının 
90 faizi Soros, «Transparency Interna tional», «Amnesty In ter na tio nal», «Hu
man Rights Watch» və bu kimi çir kin təş kilatların nümayəndə lə ridir. Mən bu 
yaxınlarda rus kanal larının birinə müsahibə verəndə dedim ki, bu gün bizim 
məqsədimiz Paşinyana prob lem yaratmaq deyil. O nə qədər çox qalsa, bizim 
üçün o qədər də yax  şıdır. Yəni başa düşürsünüz nəyə görə.

S u a l: Cənab Prezident, sonuncu sual. Əslin də pla nım da yox idi, 
amma bunu da soruşmaq istə yirəm. Bun dan sonrası necə davam edəcək? 
Türkiyə dən çox cid di ictimai dəstək var, yəni ictimaiyyət de yər kən, in-
san lar, hər kəs Sizin çıxışlarınızı izləyir və dəstək verir. Am ma 15 gündür 
mən Azərbaycan da yam, Bər də də, Min gəçevirdə, Gəncədəyəm. İnsan-
ların Sizə möh təşəm dəs təyi vardır. Getdiyimiz hər yerdə evi dağılan 
in san lar dan soruşuram, «Eybi yox, evim dağılsın, evim, av to mo bilim 
yansın, vacib deyil, amma Qarabağ alınsın» de yirlər. Möhtəşəm bir 
dəstək var dır. Bunu hər bir in san dan soruşduğumuz zaman görürük. 
Burada ən bö yük dəstək də Sizə vardır. Müxalifətdən də var, iqti dar-
dan da var. Bundan sonrakı proses necə davam edəcək? Ne cə bir proses 
gözləyirsiniz? Sizcə, bu proses nə qədər da vam edər? Siz təcrübəli bir 
atanın oğlu su nuz. Qaf qa zın və bu bölgənin ən təcrübəli siyasi xadimi 
Heydər Əliyevin oğlusunuz. Qarabağ, Türkiyə və bu bölgə ilə əla qə dar 
Sizə söylədiyi və yadınızda qalan bir cümlə, bir fi kir varmı?

C a v a b: Bilirsiniz, evləri dağılmış in san ların prob  lemlərini biz həll edə
rik. Onlar heç na rahat ol ma sınlar. Özü də qısa müddət ərzində. Ya dım   dadır, 
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2016cı ilin aprel ayında Ermənistan bizə hücum edən də təq ribən 1000dən 
çox ev dağıl mışdı və mən o evlərin sahibləri ilə görüşlər əsnasında demiş dim 
ki, narahat olmayın, biz bütün bu evləri bərpa edə cəyik. Ondan təqribən 8 ay 
sonra yenə on la rın ya nı na, Ağdam və digər cəbhə yanı bölgələrə get dim, ev 
lərinin açarlarını onlara təqdim etdim.

İl yarım əvvəl Şamaxı şəhərində zəlzələ oldu, min lərlə ev dağıldı. Get dim 
oraya, dedim ki, nara hat ol ma yın, bütün evlər bərpa ediləcək. Onu da etdik. 
Bir neçə ev qalıb, onları da bərpa edəcəyik. Bizdə təqri bən 10 il bundan əvvəl 
daşqın oldu, böyük bir ərazi su altında qaldı. Təxminən 5000 dən çox ev uçub 
da ğıl mışdı. Hamısı dövlət tərə findən bərpa edildi. Mə nim yanaşmam belədir 
ki, əgər sənin 100 kvad rat metrlik evin var idisə, sən 120–150 kvadratmetrlik 
ev alacaqsan. Əgər sənin evin daxma idisə, sən gözəl tə mirli yeni ev alacaq
san. Ona görə mülkiyyətini, ev lə rini itirmiş insan lara yardım ediləcək. Ondan 
baş qa, bizim kənd lərdə bir çoxları ev heyvanlarını da itir dilər. Bu onlar 
üçün qazanc mənbəyidir. Mən ar tıq tapşırıq verdim, hesablamalar aparılır, 
kim nə qədər ev heyvanı itirib, o da veriləcək. Biz bu məsələni müt ləq həll 
edəcəyik və Azərbaycan xalqı da bilir ki, o han sısa sığorta şirkətinə gedib 
müraciət etməyəcək, onu getgələ salmayacaqlar, hansısa məmur ona prob  
lem yaratmayacaq, çünki bu mənim şəxsi nəza rə  timdədir. Bunu hər kəs bilir 
və mənim tapşırıq la rımı yerinə yetirəcəklər.

Bu hadisə Azərbaycan xalqının nə qədər böyük xalq olduğunu bir daha 
göstərir. Deyir ki, evim də bat sın, malım da batsın, təki Qarabağ alınsın, 
hamı mız bu amalla yaşayırıq, hamımız. Biz bu nis gili, bu həs rəti 30 ildir 
yaşayırıq, 30 il! Buna son qo yul malı idi, yoxsa yox?! Buna son qoyuruq və 
qoyacağıq! Bu mə sələ ilə bağlı indiki mərhələdə yalnız irəli get mə liyik. Biz 
Ermənistana şans verdik. Biz bu atəşkəsə ra zı olmaya da bilər dik. Deyərdik 
ki, biz ra zı deyilik. Kim bizi məcbur edə bilərdi?! Heç kim. Biz bunu et dik ki, 
bu tərəfdən də, o tərəfdən də insanlar ölmə sinlər. 

Onlar da yazıqdırlar. Onları da qovurlar. Bi zim Müdafiə Nazirliyi vi
deo  kadrlar yayıb, zən cirlə bağ la yırlar erməni əsgərlərini, zəncirlə dəmirə 
bağ la yırlar, birbirinin ayağına bağlayırlar ki, qaçma sınlar. Neçə dənə belə 
meyit çıxdı. Dəhşət dir, bunlar adam deyil. Bir də son günlərdə erməni əs 
gərlərinin arxasınca cə za taborları gəlir. Əgər kimsə geri qaçar sa, o ora
da vurulur, yəni belə vəhşilik, belə faşizm. Biz bu nisgillə yaşadığımız 
üçün is təyirik ki, oraya qayıdaq, ancaq sülh yolu ilə. Ona görə Ermənistana 
şans verdik, atəş kəsi qoru, onu pozma, masa arxa sına otur, bu mə sə lə ni 
həll et, torpaqlarımızı bizə qаy tаr. Sənin tor pağın bizə lazım deyil. Bi zim 
Er mənistan torpağında gözü müz yoxdur. Sizə də söylədim, ora dakı er
mə nilər ha rada yaşayıblar, orada da yaşaya caqlar, bizim onlarla heç bir 
problemimiz yoxdur. Yəni bu mərhələ üçün bizim siyasətimiz bundan iba
rətdir sona qədər.
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O ki qaldı artıq müharibə başa çatdıqdan sonra, əlbəttə ki, nəinki bölgə, 
dünya dəyişəcək. Artıq dəyi şir. Hər kəs bizim gücümüzü gördü. Bizimlə 
he sab laşmaq səviyyəsi daha da artacaq. Onsuz da müəy yən regional mə
sələlərdə Azərbaycanın rolu çox önəm lidir, o daha da artacaq. Təbii ki, Tür
kiyə–Azər  bay can birliyi daha da möhkəm olacaq. Bu da həm Tür kiyə, həm 
Azərbaycan üçün həyati əhəmiyyət, önəm daşıyır. Türkiyə–Azərbaycan bir
liyi bölgəyə sabitlik, sülh gətirir. Çünki bizim niyyətimiz öz maraqlarımızı 
təmin etməkdir.

Bu gün Türkiyə bölgədə və yeni coğrafiyada çox önəmli sabitləşdirici rol 
oynayır. Əziz qardaşım Rə cəb Tayyib Ərdoğanın bu toqquşmaların ilk saatla
rında verdiyi dəstək sabitliyi qorudu. Bəziləri bəlkə bu nu anlamırlar. Əgər 
o sözlər olmasaydı, əgər mə nim qardaşım deməsəydi ki, Azərbaycan tək deyil, 
Türkiyə Azərbaycanın yanındadır, bəlkə də burada və ziyyət qarışardı. Bəlkə 
də başqa kimsə burada, ne cə deyərlər, bulanıq suda balıq tutmağa çalışacaqdı. 
Ona görə bundan sonra bu bölgədə biz yeni bir stra te ji mənzərə, strateji baxış 
yaratma lıyıq. Artıq bu ba rə də düşünməyə başlayırıq, ancaq hadisələri qa baq
la maq istəmirik. Qoy bunu həll edək, bu iş bit sin, ərazi bü tövlüyümüz bərpa 
edilsin, ondan sonra Azər bay ca nın yeni dövrü başlanacaq, bölgənin yeni 
dövrü baş la nacaq, güclər nisbəti də yişəcək və hesab edirəm ki, Tür kiyə və 
Azərbay ca nın gücü daha da möhkəm ola caqdır.

A p a r ı c ı: Cənab Prezident, çox təşəkkür edirəm. Sıx iş rejimində, 
xüsusilə bir tərəfdən, cəbhədən xə bər lər gəlir, bir tərəfdən, diplomatik pro
seslər içə ri sin  də siniz. Amma Sizinlə söhbət edərkən, bu reportaj əsna sında 
gördüm ki, Siz əslində Ermənis tan icti maiy  yə ti nin daxilində danışılanları da 
çox yaxşı izlə yir  siniz. Bi zə vaxt ayırdığınız üçün «Haber Türk» adından çox 
tə şəkkür edirəm, cənab Prezident.

İ l h a m  Ə l i y e v: Mən təşəkkür edi rəm. Çox sağ olun.
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AZƏRBAYCAN RESPUBLİKASININ PREZİDENTİ, 
ALİ BAŞ KOMANDANIN RƏSMİ «TWİTTER» 

SƏHİFƏSİNDƏN 

14 oktyabr 2020-ci il, 15:40, Vətən müharibəsinin 18-ci günü

Rəşadətli Azərbaycan Ordusu bu gün Fü zu  li ra  yonu nun Qaradağlı, 
Xatınbulaq, Qarakollu, Xoca  vənd rayonunun Bulutan, Məlikcanlı, Kəmər
tük, Təkə, Ta  ğa ser kəndlərini işğaldan azad et mişdir.

Eşq olsun Azərbaycan Ordusuna! 
Qarabağ Azərbay candır!

ilham aliyev О 
@azpresident 

Rəşadətli Azərbaycan Ordusu bu gün 
Füzuli rayonunun Qaradağlı, Xatınbulaq, 
Qarakollu, Xocavənd rayonunun Bulutan, 

Məlikcanlı, Kəmərtük, Təkə, Tağaser 
kəndlərini işğaldan azad etmişdir. 
EEşşqq  oollssuunn  AAzzəərrbbaayyccaann  OOrrdduussuunnaa!!  

QQaarraabbaağğ  AAzzəərrbbaayyccaannddıırr!!  

AZ<!RВAYCAN ltESPUBLIКASI 
PREZIDENTININ ADMINISТRЛSIYASI 
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«FRANCE 24» TELEVİZİYA KANALINA MÜSAHİBƏ 

14 oktyabr 2020-ci il, 12:55, Vətən müharibəsinin 18-cu günü

S u a l: Salam, «France 24»ün müsahibə rubri ka   sına xoş gəlmisiniz. 
Biz Azərbaycanın paytaxtı Ba kı şə   hərindəyik və mən Azərbaycan Pre-
zi denti İlham Əli ye  vin yanındayam. Prezident Əli yev, bizim sualları mı-
zı cavablandırmağa razılıq ver diyiniz üçün çox sağ olun. Mən Sizdən 
Dağ lıq Qarabağ müna qişəsi haq qında soruşacağam. Humanitar atəş kəs 
ba rədə razılıq im za landıqdan bəri zorakılıq və müha ribə davam edir. 
Sizdən soruşuram, bu atəş kəs artıq etibarsız, bitmiş və ləğv edilmiş hesab 
olunur?

C a v a b: Bu, Ermənistanın davranışın dan asılıdır, çünki biz həmişə öh
dəliyimizə sadiq qalı rıq. Bildiyiniz kimi, humanitar zəmində atəşkə sin elan 
olunması qərarı Rusiyadan gəldi və biz bu nu dəs təklədik. Dü şü nürəm ki, 
ölmüş əs  gər lərin cə səd lərini və girovları mübadilə etmək, fəa liy yəti danı şıq
lar masasında da vam etdirmək üçün bu, doğru qərar idi. Çünki Moskvada elan 
olun muş Bəyanna mədə faktiki ola raq, danışıq ların əsas prinsiplər çər çi vəsin
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də apa rı la cağı təmin edilmiş dir. Bu həmişə bizim mövqe miz olub. Ermənis
tan tərəfi həmişə pro sesi pozmağa və danı şıqlar ma sasına yeni yanaş ma ları 
tətbiq et mə yə çalışırdı. Bunlar bizim tərəfi miz dən və Minsk qru pu nun həm 
sədrləri tərəfindən rədd edil mişdir. Digər məsə lə lərlə birlikdə Bəyan na mə nin 
ən mühüm hissəsi on dan ibarətdir ki, danışıq la rın formatı dəyişməz olaraq 
qalacaq. Bu çox önəm lidir. Ola bilsin, bu nun geniş beynəlxalq audito riya 
üçün nə anlam da şı ması o qədər də aydın deyil. Mən bu barədə daha ət raflı 
məlumat verəcəyəm. Çünki Ermənis tan da yeni höku mət hakimiyyətə gə lən
dən sonra son iki il ərzində fəaliyyətlərindən biri qondarma «Dağlıq Qara
bağ res  publikası höku məti»ni danışıqlar ma sasına cəlb etmək və beləliklə 
də danışıqların formatını də yiş  mək idi. Çünki 20 ildən artıqdır ki, danışıqlar 
Minsk qrupu prosesi çərçivəsində Ermənistan və Azər baycan ara sında aparılır. 
Odur ki, qondarma «Dağlıq Qara bağ res pub likası höku məti»ni danışıq lara 
cəlb etmək səyləri formatı də yiş dirmək cəhdləri idi. Beləliklə, hər iki tərəf 
for ma tın dəyişməz olaraq qalmasına sadiq qal dıqda, bu hər şeyin əvvəllər 
razı laş dırılmış çərçivə də ola cağı deməkdir. Biz atəşkəs rejiminə əməl edir dik. 
Lakin bildiyiniz kimi, Ermə nistan atəşkəsi kobud şəkildə pozdu və bu, təkcə 
Gən cədə baş ver mə yib. Gən  cədə mülki vətəndaşlara hü cum onların təca vüz
kar siyasətini əks etdirir. Həm çinin onlar atəş kəsi hər gün pozurlar. Bu gün 
mənə məlumat verilib ki, bu səhər saat 7dən 9a qədər on lar Tərtər və Ağdam 
şəhərlərini 150 dəfədən çox ar til  leriya atəşinə tutub lar. Bu gün Tər tərdə mülki 
şəxs lər arasında bir nəfər həlak olub.

S u a l: Lakin Azərbaycan da atəşi davam et di rib, elə deyilmi? Dünya 
Dağlıq Qarabağdakı Xan kəndidə mülki şəxslərin artilleriya atəşinə tu-
tul ması görün tülərini görüb.

C a v a b: Atəşkəs elan olunduqdan bəri Azər  bay can tərəfindən bütün 
artilleriya atəşi da yan dı rılıbdır. Bu, birincisi. İkincisi, biz işğal olun muş əra
zilərdə is tə nilən şəhərdə və ya kənddə qəs dən mül ki şəxsləri heç vaxt atəşə 
tutmuruq. Bizim hədəfləri miz yalnız hər bi qurğular idi. Bizim hərbi hədəf
lərimiz çox diq qət lə müəyyən olunur. Odur ki, biz yalnız in san la rı mı zın və 
əsgərlərimizin həyatına təhlükə olan hə dəfl ə ri vururuq. Lakin əf sus lar olsun 
ki, ermənilər in sanla rın yaşadığı şəhər yerlərində hərbi qurğuları yerləşdir
mək taktikasın dan istifadə edirlər, biz də özü müzü mü dafiə etməliyik. Lakin 
atəşkəs müəyyən olunduqdan sоnrа biz ona sadiq idik, ammа Ermə nis tan 
atəşkəsi pozdu, odur ki, biz də cavab verməli оlduq.

S u a l: Beləliklə, deyirsiniz ki, atəşkəs müəy yən olunduqdan sonra 
Azər baycan tərəfindən heç bir zərbə endirilməmişdir? Hətta hərbi hə-
dəflərə də?

C a v a b: Xeyr, hərbi hədəflərə zərbələr endiril miş dir. Biz bunu təkzib 
etmirik. Lakin bu tə bii   dir, çünki biz özümüzü müdafiə etməli idik. Atəş kə sə 
bir tərəfli qay dada nail olmaq mümkün deyil. Əks halda, Er mə nistan üstünlüyə 
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malik ola caq və öz məqsədinə ça ta caq. Əslində onlar bunu etməyə çalı şırlar. 
Onlar azad edilmiş əraziləri geri götürməyə cəhd edirlər. Xü susilə onlar Had
rut şəhə rini geri gö tür məyə cəhd etdilər. Lakin uğur suz luğa düçar oldu lar. 
Mənim on la ra məsləhətim be lədir və mən artıq Er mənistan hö kumətinə və 
Ermənis tan xal qı na açıq şə kildə me sa jımı ünvanlamışam ki, on lar azad edil
miş əraziləri geri götürmək cəhdlərini dayan dırma lıdırlar. Bu, yal nız yeni 
qur banlara səbəb ola caq və qan tökül məsinə gətirib çıxaracaqdır.

S u a l: Bəs Dağlıq Qarabağdakı kilsələrin bom bardman edilməsi 
gö rün tüləri barədə nə deyə bilər siniz? Əlbəttə ki, onlar hərbi hədəflər 
deyil.

C a v a b: Bəli, siz haqlısınız. Biz bu mə sə    ləni araş dırırıq. Qeyd etmək is
təyirəm ki, Azər  bay can dini tolerantlıq səviyyəsi çox yüksək olan bir öl kə dir 
və bu, bütün aparıcı beynəlxalq təş kilat lar, o cüm lədən Bir ləşmiş Millətlər 
Təşkilatı tərə findən qeyd olunub dur. Zatimüqəddəsləri, Va  tika nın rəhbəri 
Ro ma Papası Fransisk Bakıya səfəri zamanı açıq şə kil də demişdir ki, Azər
baycan da mədəniyyətlərarası və dinlərarası dialoqun sə viy yəsi çox yüksəkdir. 
Siz yəqin ki, Bakı nın mərkə zində olan, tərəfimizdən bər pa edilmiş er məni 
kil sə sini gör mü sünüz. Biz onu er məni xalqının mirası kimi qo ru yu ruq. Biz 
bu kilsədə erməni dilində 5000dən artıq qədim kitab saxlayırıq. Lakin Er mə
nistan bizim məs cid lərimizə nə edib? Onlar Ağda mın, Füzulinin və Şu şanın 
məscidlərinə nə ediblər? De mək olar ki, еrmənilər nəinki onları dağı dıblar, 
orada hey van saxla yır lar. Onlar orada do nuz saxla yırlar və bu nunla tək cə 
bizim deyil, bü tün müsəl man ların hisslə rini təhqir edirlər.

Mən demirəm ki, biz bunu qisas almaq üçün et mi şik. Xeyr. Biz bu məsələni 
araşdırmalıyıq. Biz nə baş verdiyindən əmin deyilik. Bizi gü nah landır maq 
üçün bunun ermənilər tərəfindən törədilə bilə cəyinə dair şübhələrimiz vardır. 
Əgər bu, Azərbaycan hərbi bir ləş mə ləri tərəfindən törədilibsə, bu, səhv olub. 
Bizim hədəflərimiz arasında heç bir tarixi və ya dini hədəf yoxdur.

S u a l: Mən indi Sizdən diplomatik proses ba rə də so ruşmaq istəyirəm. 
ATƏT-in Minsk qrupu, ha zır kı həm sədrlər olan Fransa, ABŞ və Rusiya 
ilə vasi təçilik da vam edir. Sizcə Fransanın bu danışıq larda həmsədr qal-
ması ilə struktur davam etməlidir?

C a v a b: Bilirsiniz ki, toqquşmaların əv vəlindən biz bəzi ziddiyyətli 
bə yanatlar və bəzi me sajlar alırıq. Dü şünürəm ki, qarşılıqlı dip lo matik səy 
lərimiz sayə sində vəziyyəti nəzarət al tın da sax lamağa müvəffəq olmu şuq. 
Bil diyiniz kimi, Prezi dent Mak ron mənə bir neçə dəfə zəng edib və bi zim 
sonuncu söh bə ti miz çox müs bət idi. Biz müna qişənin siyasi həll yo lu nun 
tapıl ma sı səylərinə sadi qik. Mənə məlu mat verildi ki, Fran  sa həmsədr ola
raq, neytral qala caq, çünki bu, həmsədrin manda tıdır. Bu səhər mənə mə
lumat veril di ki, Fransanın Xarici İşlər na zi ri bəyanat verib ki, Fransa Minsk 
qrupunun həm səd ri oldu ğuna görə neytral olma lıdır. Biz bu mövqeni tam 
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dəstəklə yirik və bizim möv qemiz hər zaman belə olub ki, bütün həm  sədr
lər neytral olmalıdır, onlar tə rəf tut mamalı dırlar. Çünki bu onların manda tına 
ziddir. Hər bir öl   kənin milli səviy yədə müttə fiq ləri, dostları var, bəzi ölkələrlə 
daha fəal, bəzi ölkə lərlə daha az əla qələri vardır. Bu normaldır və heç kim 
buna etiraz et mir. Əgər bəzi öl kə  lərin vasitəçilik man datı varsa, əmi nəm ki, 
hər iki tərəf – Ermənistan və Azər bay  can neytral lıq gözləyir və hazırda biz bu 
neytral lığı görürük. Ona görə də si zin indi qeyd et di yiniz mə sə lə bitib, belə
liklə, biz hə min səhifəni bağ lamışıq.

S u a l: Əvvəlki müsahibələrinizdə Suriyadan 300 dö  yüşçünün sizin 
tərəfinizdə vuruşmaq üçün gə ti rildiyinə dair açıqlamasından sonra Siz 
Em manuel Makrondan üzr xahlıq tələb etmişdiniz. Siz onunla sonuncu 
dəfə söh bət edən zaman bu məsələ haqqında – onun muzd lu la rın sizin 
tərəfinizdə döyüşməyi ilə bağlı ittihamı ba rə də danışdınızmı?

C a v a b: Bəli. Biz bu barədə danışdıq və mən hələ də dəlil gözləyi rəm. 
Mənə heç bir dəlil təq dim olun ma yıb. Mən Fransa Prezidentin dən də lil təq   dim 
etməyi və bu məlumatı mü badilə etmək üçün mü vafiq döv lət qurumlarının 
rəhbərləri arasında tə mas lar təşkil et mə yi xahiş etdim. Bu təmas baş tutdu və 
sizə deyə bilə rəm ki, bizə heç bir dəlil təqdim olun  ma dı. Ona görə əgər heç 
bir dəlil yoxdursa, dü şü nü rəm ki, bu şayiələr də keçmişdə qalmalıdır. Bizdə 
muzd lular yoxdur. Bu bizim rəs mi bəyanatımızdır. Toq quşmalar başla yan  dan 
artıq 2 həftədən çox vaxt keçib və heç bir ölkə bizə buna dair bir dəlil təqdim 
etməyib. Bizim buna ehtiyacımız yoxdur. Bi zim 100 min dən çox dö yüş çü dən 
ibarət ordumuz vardır. Ha zırda dö yüş mey da nın  da etdikləri miz ordumuzun 
öz tor paqla rı nı özünün azad etməyə qadir olduğunu gös tərir.

S u a l: Fransanın Xarici İşlər naziri Jan-İv Le Drian deyib ki, Türki yə-
nin hərbi iştirakı mövcuddur və bu da münaqişənin beynəlmiləlləşdiril-
məsinə gəti rib çı xa ra bilər. O bu məsələdə səhv edir?

C a v a b: Bəli, o bu məsələdə səhv edir. Türki yə nin hərbi iştirakı daha 
bir feyk xəbərdir. Tür ki yənin hərbi iştirakı yoxdur. Biz Türkiyə isteh salı olan 
hərbi avadanlıqlardan istifadə edirik, bu doğ rudur. Lakin biz Rusiya istehsalı 
olan hərbi ava  dan lıq lardan, İsrail istehsalı olan hərbi avadan lıq lardan, digər 
ölkələrin istehsalı olan hərbi ava danlıqlardan dа istifadə edirik. Bunu pulsuz 
əldə edən Ermənistan dan fərqli olaraq, biz bu hərbi avadan lıq ları alırıq. Siyasi 
müstəvi istisna olmaqla, Tür kiyə heç bir halda prosesdə iştirak etmir. Burada 
Türkiyə qoşunları yoxdur. Türkiyənin F16ları bura  dadır, lakin onlar burada 
birgə hərbi təlimdən sonra qalıbdır. Yeri gəl mişkən, ötən il biz hava qüv   vələri 
də daxil olmaqla, Türkiyə ilə 10 birgə hərbi təlim keçirmişik. Bu il pan demiya 
səbəbindən biz cəmi 2 təlim keçirdik. Belə alın dı ki, hərbi tə lim  dən sonra bu 
toqquşma baş ver di. Beləliklə, biz F16ları yerdə saxlamağı qərara al dıq və 
onlar yerdədir, havada deyil.

S u a l: Siz Türkiyə istehsalı olan neçə dron cəlb etmisiniz?
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C a v a b: Hədəflərimizə çatmağımız üçün kifayət qədər varımızdır. Zən
nimcə, məni ba şa düşə bilərsi niz ki, bu mənim açıqlamamağa üs tün lük ver
diyim məlumatdır.

S u a l: Lakin onlar bu münaqişədə öz sözünü deyir?
C a v a b: Əlbəttə, onlar çox müasir, inki şaf etmiş silahlardır. Sizə deyə 

bilərəm ki, təkcə Tür ki yədən əl də etdiyimiz dronlar vasitəsilə biz Ermə nis ta
nın 1 mil yard dollar dəyərində hərbi texnikasını məhv etmi şik, yalnız dronlar 
vasitəsilə. Biz başqa mən bələrdən olan dronlardan da istifadə edirik. Biz ar
tilleriya dan, ge niş çeşid də hərbi ava dan lıq lаrdan is ti fadə edirik. Lakin təkcə 
dronlar Er mə   nis  tana 1 mil yard dollar zi yan vurub. Bu onlar üçün ciddi zi yan
dır. Mənə ma raqlıdır, on lar bu ava danlıqlаrı almaq üçün bu qədər pulu hara
dan tapıb lar, çox güman ki, onu pulsuz əl də ediblər.

A p a r ı c ı: Təəssüf ki, biz burada yekunlaşma lı yıq. Əlbəttə, Sizə verə 
biləcəyimiz çoxlu sual larımız var idi. Prezident İlham Əliyev, bu gün sual
larımıza ca vab verdiyinizə görə Sizə təşəkkür edi  rəm. Bizə ba xan ta maşaçılara 
da təşəkkür edi rəm. 

İ l h a m  Ə l i y e v: Təşəkkür edirəm.
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AZƏRBAYCAN RESPUBLİKASININ PREZİDENTİ, 
ALİ BAŞ KOMANDANIN RƏSMİ «TWİTTER» 

SƏHİFƏSİNDƏN 

15 oktyabr 2020-ci il, 17:43, Vətən müharibəsinin 19-cu günü

Rəşadətli Azərbaycan Ordusu bu gün Fü zu  li ra  yonu nun Arış, Cəbrayıl 
rayo nunun Doşulu, Xocavənd rayonunun Edişə, Düdükçü, Edilli, Çiqaruz 
kənd lərini işğaldan azad etmişdir. 

Eşq olsun Azərbaycan Ordusuna! 
Qarabağ Azərbay candır!

ilham aliyev О 
@azpresident 

Rəşadətli Azərbaycan Ordusu bu gün Füzuli 
rayonunun Arış, Cəbrayıl rayonunun Doşulu, 
Xocavənd rayonunun Edişə, Düdükçü, Edilli, 
Çiqaruz kəndlərini  işğaldan azad etmişdir. 

EEşşqq  oollssuunn  AAzzəərrbbaayyccaann  OOrrdduussuunnaa!!  
QQaarraabbaağğ  AAzzəərrbbaayyccaannddıırr!!  

AZ<!RВAYCAN ltESPUBLIКASI 
PREZIDENTININ ADMINISТRЛSIYASI 
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TÜRKİYƏNİN NTV TELEVİZİYA KАNАLINА MÜSAHİBƏ 

15 oktyabr 2020-ci il, 19:20, Vətən müharibəsinin 19-cu günü

 A p a r ı c ı: Cənab Prezident, əvvəlcə NTV adın dan Sizə çox təşəkkür 
edirəm. Belə bir tarixi dövrdə – həm bölgə üçün, həm də Azərbaycan üçün 
əhəmiy yət li gün lərdə sıx qrafikinizdə bizi qəbul etdiyiniz üçün çox təşəkkür 
edirəm.

İ l h a m  Ə l i y e v: Sağ olun.
S u a l: Birinci sualım cəbhə xətti ilə bağlı ola caq, cənab Prezident. 

İş ğal altındakı ərazilərin sen tyabrın 27-dən bəri nə qədəri geri alınıb? 
Çünki son iki gündə gözəl xəbərlər gəlməyə başlayıb.

C a v a b: Bəli, xəbərlər gəlir. Azərbay can Ordusu, demək olar ki, hər 
gün uğurlu əməliy yat lar keçirir. Bu əməliyyatlar haqqında ictimaiy yətə də 
məlumat verilir. Bizim əsas məqsədimiz ərazi bü töv lüyümüzü bərpa etməkdir. 
Ona görə dö yüş mey da  nında da əsas hədəf strateji yüksəklik ləri işğal çı lar
dan azad etmək və böyük əraziləri nəzarət altına al maq dır. Dünən mə nim 
tərəfimdən verilən açıqlama Azər baycan xalqını növ bə ti dəfə sevin dirdi. 
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Füzuli rayonunun 3, Xoca vənd ra yonunun 5 kəndi işğalçı lardan azad edilib. 
Həm şimal, həm cənub, həm də şərq istiqamət lərində stra teji yük səkliklər 
artıq bizim nəzarətimizdədir.

Bizim uğurlu əməliyyatımız davam edir. Bu günə qədər – əlbəttə, hər 
gün bu rəqəmlər dəyişir – təqri bən 40a yaxın, ya da ki, 40dan çox ya şayış 
məntə qəsi – şəhərlər və kəndlər işğalçılardan azad edil ib dir. Yaxın vaxtlarda 
növbəti sevincli xəbərlər, xoş xə bər lər gələcəkdir.

A p a r ı c ı: Zənnimcə, Xankəndiyə yaxınlaşmı sınız.
İ l h a m  Ə l i y e v: Biz əsas əməliyyatları indi şi mal, cənub istiqamət lə

rində aparırıq. Bildiyiniz kimi, Cəb rayıl şəhərinin işğaldan azad edilməsi çox 
uğur lu əmə liyyat nəticəsində baş veribdir. Cəbra yıl rayo nu nun kəndlərinin 
böyük qismi artıq bizdə dir. Füzuli ra yo nunun da bir çox kənd lə rini işğal çılar
dan azad et mi şik. Əminəm ki, yaxın zamanlarda Füzuli rayo nun dan da çox 
yaxşı xəbərlər gələcək. Eyni za man da, şi mal istiqamətində Suqovuşan qə sə
bəsinin işğal çı lar dan azad edilməsi də çox uğurlu əməliyyat nə ticəsində baş 
veribdir. O da strateji əhəmiyyətə ma lik dir. Çünki orada həm yüksəklik lər 
böyük əra zi yə nə  zarət etməyə imkan yaradır, həm də orada çox önəmli su 
anbarı yer ləşir. Eyni za manda, Ermənistan bi  zə qarşı su ter ro ru təşkil etmişdi 
və bizim 100 min dən çox hektar tor pağı mız da su yox idi. Biz arte zian quyuları 
qazmalı idik. İndi Suqovuşan qəsə bəsində yerləşən anbar bi zim nəza rətimizə 
keçəndən sonra ar tıq böyük bir əra zi yə su verilir.

Biz əməliyyatımızı tədricən, vahid bir planlama əsasında aparırıq. Bütün 
hədəflər seçilib. Er  mənistan tərəfi sadəcə olaraq, bu reallıqla hesab laş malı, 
təca vüzünü dayandırmalı, atəş kəsə əməl etməli və qalan torpaqlardan da öz 
xoşu ilə çıx ma lıdır ki, qan tö kül məsin və bundan sonra bu məsələ sülh yolu 
ilə həll edilsin.

S u a l: Cənab Prezident, soruşmaq istərdim, hələ də atəşkəsdən söhbət 
getməsi mümkündürmü? Gördüyü müz kimi, Ermənistan atəşkəsə əməl 
etmir – Gən cəyə hücum zamanı mən də Gəncədə idim – əməl edə cək ki mi 
də görünmür. Bu atəşkəs Azərbay can Or du sunun sürətini azaltdımı? Bu 
barədə nə deyə bilər siniz?

C a v a b: Bilirsiniz, biz vasitəçilərə çox böyük bir jest etdik. Çünki bi
lirsiniz ki, ilk günlər dən bizə atəş kəslə bağlı müxtəlif yerlərdən mesaj lar gə lir
di. Təbii ki, dünyanın öz qaydaları var, müha ribənin öz qay da ları, öz qanunları 
var. Əgər sənə kimsə hü cum edir sə, sən öz torpaq larını, öz əhalini müdafiə 
et mə li sən. Bildiyiniz kimi, atəşkəs rejiminin tətbiq edil mə sinin əsas səbəbi 
humanitar məsələlər dir. Bu isti qa mətdə müəyyən işlər aparıldı. Biz cəsəd
lərin dəyiş dirilməsi istiqamətində çox önəm li addımlar atdıq. Beynəlxalq 
Qırmızı Xaç və Qızıl Aypara təşkila tını bu işlərə cəlb etdik. Ancaq təəs süf 
ki, Ermənistan bu atəşkəsdən istifadə edərək, bunu istismar edərək, bizə yeni 
hü cum  lar təşkil etdi. 
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Təkcə Gəncə şəhəri deyil, digər şəhər və kəndləri miz də bombalandı. Bu, 
müharibə cinayətidir, bu, terror aktıdır. Ermənistan terror ölkəsi kimi bir da
ha öz sifətini bütün dünyaya göstərdi, eyni zaman da, dö yüş meydanında da. 
Atəşkəsdən sonra onlar bu im kanlardan istifadə etmək istədilər və Hadruta 
ikiüç dəfə hücum etdilər, Hadrutu yenidən işğal etməyə çalışdılar. Amma 
buna nail ola bilmədilər və orada çox böyük canlı qüvvə və texnika itirdilər. 
Digər isti qamətlərdə – Cəbrayıl rayo nunda, Cəbra yı lın cənub istiqamətində 
Araz çayı boyunca bizə qarşı yenə hü cumlar təşkil edildi. Bütün bu hücumlar 
təbii ki, dəf edildi. Bütün bunlar gös tərir ki, Ermənistan danışıq lar masası ar
xasında da sə mi mi deyil. Əgər Ermənis tan da bu çir kin siyasət davam edər sə, 
onlar özləri peş man ola caqlar. Mən bu döyüş lə rin ilk saatla rın dan onlara və 
er məni xalqına müraciət edə rək demiş dim ki, bu torpaqlardan sülh yolu ilə 
çıxın, qan tö kül mə sin, insanlar həlak olmasın. Təəssüf ki, Ermə nis tan bu na 
əməl etmir. Bu gün döyüş meyda nın da Er mə nis tan ordusunun tam darmadağın 
olma sın da əsas gü nah kar Ermənistanın hərbisiyasi rəh bər liyi dir.

S u a l: Qarabağ probleminin həllində Türki yə nin də iştirakının va-
cibli yinə dair Sizin açıqlama nız vardır. Dünən cənab Ərdoğan ilə Putinin 
danı şığın dan sonra Minsk qrupu və ikitərəfli əlaqələr çərçivə sində həllə 
dair Ankarada açıqlama verildi. Ancaq dünən Sergey Lavrov etiraz etdi, 
de di ki, Türkiyə ilə biz – Ru siya Qarabağ məsələsində fərqli mövqelər-
dəyik. Nə düşü nür sünüz? Rusiya nə üçün Türkiyə nin prosesə daxil ol-
masına – bunu Siz də dəstəkləyir siniz – etiraz edir? Bu mövqe ilə nə 
demək istəyir?

C a v a b: Onu onlardan soruşsanız da ha yaxşı olar. Mən onların bu açıq
lamalarını şərh etmək istə məz dim. Sadəcə olaraq, biz mövcud real lıqları gə
rək nə zər dən keçirək. Bu reallıqlar, həqiqi vəziyyət on dan ibarətdir ki, bu 
gün Türkiyənin iştirakı ol ma dan bu bölgədə hər hansı bir məsələ həll edilə 
bilməz. Bu nu artıq son illərin tarixi gös təribdir. Bu kiminsə xoşuna gələ də 
bilər, gəlməyə də bilər, аmmа bu fakt dır, bu ger  çəklik dir. Təbii ki, Türkiyə 
Azərbay ca nın, Er   mə nis ta nın və digər Cənubi Qaf qaz ölkəsi olan Gür      cüs ta
nın qonşusu olaraq, bu böl gədə fəal rol oy na yır. Bu, Tür  kiyənin haqqıdır. Bu, 
tarixən belə olub dur. Biz ta rixi yaxşı bilirik.

Ona görə bu döyüşlərin ilk saatlarından onu hərbi müstəvidən siyasi 
müstəviyə, siyasi prosesə çe vir mək üçün biz çox açıq və dəqiq mövqemizi 
bildirdik ki, Tür kiyə mütləq bu işlərdə olmalıdır. Əgər olarsa, o za man bu 
döyüşlər daha tez bir vaxt da dayanacaq və sülh prosesi baş lanacaqdır. Mən 
onu da bildir miş dim ki, faktiki olaraq, Türkiyə bu pro sesdə vardır. Dünən 
cə nab Ərdoğanın və cənab Pu tinin danışığı bu  nu gös tərdi. Eyni zamanda, 
on dan əvvəlki gün lər də Tür ki yə və Rusiya Xa ri ci İşlər nazirlərinin, Müda fiə 
nazir lə ri nin də tele fon danışıqları olub. Onlar Qa ra bağ möv zu sunu mü za kirə 
ediblər.
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Bizim mövqemiz bundan ibarətdir ki, Türkiyə müt   ləq olmalıdır. Hansı 
statusda olacaq, bu, texniki mə sələdir. Defakto artıq Türkiyə vardır. Onsuz da 
Tür kiyə Minsk qrupunun üzvüdür. Minsk qrupu da 30 il ərzində bir nəticəyə 
nail ol madı, 30 il ərzində Birləşmiş Millətlər Təş kilatı nın 4 qətnaməsinin 
icra olunmasına kömək etmədi. Bu vəziyyət faktiki ola raq, münaqi şə nin 
dondurulma sına gətirib çıxardı. Nəticə eti ba rilə iyul ayında bizə edilmiş hü
cum, av qust ayında erməni təx ribatçı qrupunun bizə gön dərilməsi və nə ha yət, 
sentyabr ayında genişmiq yaslı hücum göstərdi ki, bu münaqişə dondurulmuş 
məsələ deyil.

Biz mövqemizdə qalırıq və ümid edirik ki, bu mə  sələ tez bir zamanda 
masa arxasında həll edilsin. Türkiyə mütləq bu işlərdə fəal rol oyna malıdır və 
əmi nəm ki, oynayacaqdır.

S u a l: Yenə həmin açıqlamada deyildi ki, əgər iki ölkə – Azərbaycan 
və Ermənistan qəbul edərsə, tə mas xəttinə, yəni cəbhə xəttinə rus hərbi 
müşahidə he yə tini göndərə bilərik. Siz buna necə yanaşırsınız? Hərbi ba-
xımdan belə bir müşahidə heyəti yaradıla caq sa hansı ölkələr olmalıdır? 
Bu barədə nə deyə bilər siniz?

C a v a b: Bilirsiniz, bu məsələ – sülh mə ramlı qüv vələrin bölgəyə gə
tirilməsi baza prin sip lərində təsbit olunub. Yəni baza prinsipləri ara sın  da bu 
da vardır. Amma bu məsələ prosesin son mər  hə lə sin də öz həl li ni tapmalı idi. 
Nəzərə alsaq ki, baza prin sipləri razı laş dırılmayıb, hələ ki, onlar müzakirə 
möv zu sudur, indidən bu məsələyə fikir bil dirmək, bilmi rəm, nə də rə cədə 
düzgün ola bilər.

Bir də ki, bu məsələ Ermənistan–Azərbaycan ara sın da geniş müzakirə 
olunmadığı üçün sülhməramlı qüvvələrin kimdən təşkil edilməsi, hansı öl
kələr ora da olmalıdır, оnun tərkibi necə olacaq, bu heç mü za kirə olunmayıb. 
Ona görə indiki şəraitdə – mü na qi şənin fəal mərhələsi hələ ki, davam edir, bu, 
hesab edirəm ki, bir qədər tezdir. Bu işdə Azərbay canın sözü mütləq nəzərə 
alınmalıdır və alınacaq. Çünki hər kəs bil məlidir ki, bu gün mü naqişə Azər
bay can torpağında gedir. Bey nəl xalq hüquq ba xı mın dan bu bizim torpağımız
dır, tarixi ədalət ba xı mın dan bu bizim torpağımız dır və Azərbaycana hər 
hansı bir başqa ölkənin si lahlı qüvvələrinin gətiril məsi Azər bay canın razılığı 
olmadan mümkün deyil.

S u a l: Ona görə soruşdum, misal üçün Tür kiyə və Rusiya Suriyada 
müəy yən bölgələrdə müəy yən əmək daş lıq edir, hərbi heyətlər, müşahidə-
çilər pat rul xidmə ti həyata keçirir. Gələcəkdə belə bir format təklif edi-
lərsə, bu barədə nə deyə bilər siniz?

C a v a b: İndidən bu barədə bir şey söy lə mək istə məz   dim. Çünki mən 
hadisələri qabaq la maq istəmi rəm. Hər bir məsələnin həlli üçün mü na sib za
man ol malıdır, münasib vəziyyət yetişməli dir. Bu nə za man olacaq, biz bunu 
deyə bilmərik, ola caqmı, ol ma ya caq mı, deyə bilmərik. Amma bir şey qətidir, 
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artıq bu hər bi qarşıdurma başa çatan dan sonra, təbii ki, sülhü tə min etmək 
üçün müəy yən beynəlxalq cəhd lər də ol ma lıdır. Bu cəhd lər hansı cəhdlər 
olacaq – si ya si cəhd lər, hərbi sahədə hansısa bir təkliflər, bunu biz nə zər
dən keçirməyə hazırıq. Təbii ki, azad edilmiş əra  zilə rə qa yıdacaq Azərbaycan 
əhalisi də sülh şərai tin də ya şa malıdır. Onların təhlükəsizliyi təmin edil mə lidir. 
Bax, Er  mə nistanın öz ərazisin dən Gən cədə törət diyi xain hücum göstərir ki, 
bu terrorçu döv lət hər şeyə əl ata bilər. Ona görə bu məsələ bey nəlxalq müs
təvidə mü za ki rə edilməlidir. Ancaq bu nun nə za man olacağı haq qında bir şey 
deyə bil mərəm.

S u a l: Cənab Prezident, Türkiyə ilə müəyyən çər çivələrdə hərbi razı-
laşmalar vardır. Bu razılaşmalar çərçivəsində, ya da yeni razılaşma lara 
əsasən, Azər bay canda Türkiyənin hərbi bazasının qurulması fik rinə ne-
cə baxırsınız? Belə bir fikriniz varmı?

C a v a b: Bu günə qədər bi zim iki tərəfli əlaqələrdə bu haqda məsələlər 
müzakirə olun ma yıb. Bizim Tür kiyə ilə çox geniş hüquqi sənəd lər ba za  mız 
vardır. Yə ni bir çox sahələrdə bizim im zala dı ğı mız müqa vi lə lər qüvvədədir, 
o cümlədən bu müqavi lə  lərdə hərbi sa hədə işbirliyi və qar şılıqlı yardım haq
qın da da mad dələr vardır. Bu bizim haq qımızdır. Əgər belə bir vəziyyət, 
Azərbaycan üçün çox ciddi təh lükə yaranar sa, təbii ki, Türkiyə bizim müttə
fi qi mizdir və biz bu im kanlardan istifadə edə bilə rik. Am ma Türkiyənin 
hərbi bazasının Azər bay can da ya ra  dılması haq qında hər hansı bir mü za kirə 
olmamış dır. Bizim hərbi sahə də işbir liyimiz ildənilə güclənir. Təkcə keçən 
il 10 bir gə hərbi təlim keçirilibdir. Bu il ko ronavirusa görə bir az ara verildi. 
Yalnız 2 dəfə təlim keçirilib dir. An caq bizim bölgə mizdə bu təlimlər də 
böyük nara hatlıq ya ratdı. Hesab edirəm ki, bu narahatlığın heç bir sə bə bi, 
heç bir əsası yoxdur. Çünki bu tə lim lər hər hansı bir ölkəyə qarşı hazırlıq xa
rakterli təlimlər deyil. Bu təlimlər bizim hərbi sa hədə işbir liyimizin möhkəm
ləndirilməsi, Azərbay can Ordu su  nun təkmilləşdi ril məsi, Türkiyə Ordusu nun 
stan  dart la rına yaxınlaşması və Türkiyənin hərbi qu ru  cu luq sahəsində müsbət 
təc rübəsinin öyrənilməsi mə  na sını daşıyır. Ona görə Tür kiyənin hərbi bazası 
ilə bağlı sentyabrın sonundan bu günədək beynəl xalq me diada kifayət qədər 
çox məlu matlar gedir. Bunun heç bir əsası yoxdur. Türkiyə–Azərbaycan 
iş bir liyi o qə dər güclüdür, o qədər geniş şa  xə lidir ki, biz istə ni lən anda bir
birimizin yanın da yıq. Baza olsa da, ol ma sa da, biz Türkiyəyə güvəni rik, Tür
kiyə isə bizə güvənir.

S u a l: Problemin həllində Siz ya sülh yolu ilə mü zakirə tərəfdarısınız, 
ya da müharibə apararaq, bu işi həll edəcəyinizi deyirsiniz. Ruslar, 
Moskva isə dünən hərbi həlli qəbul etmədiyini dedi. Bunu necə də yər-
lən di rir siniz, yəni əməliyyatı dayandırın deyərsə, da yandı racaqsınızmı?

C a v a b: Biz artıq bir neçə də fə bu məsələ ilə bağlı mövqemizi açıq
lamışıq. Mən yenə də öz fikrimdə qa lı ram. Bütün yerlərdən bizə ün van la
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nan me saj lar, təkcə bu dövrdə deyil, bundan əvvəlki dövrdə də bu məsələnin 
hərbi həllinin оlmаmаsı idi. Biz də buna, necə deyərlər, vaxtın dan əvvəl heç 
bir reak si ya ver mir dik. Onlar belə söyləyir, söyləsinlər, onların fikri budur, 
bizim də fikrimiz odur ki, bu, sülh yolu ilə həll olun sun. Ancaq həll olunsun. 
Amma biz nə gördük? Bu 30 il heç bir nəticə ver mədi. 30 il ərzində bu atəş
kəs rejimində Ermə nis tan işğal edilmiş tor paqlarda güclü mühəndisisteh kam 
qurğuları qurdu. Bu gün Azər bay can Or du sunun peşəkarlığı və cəsa rəti nəti
cə  sində biz o istehkamları yarırıq. 30 il ər zin də Ermə nis tan sülhə yox, bu 
torpaqları daim işğal altında sax  la ma ğa səy göstərirdi. Əgər sən sül hə me yil li 
ol say dın, niyə Füzulidə, Cəbrayılda, ya xud da ki, Ağ dam isti qa mə tində bu 
istehkamları qurur dun? Qu rur   dun ki, daim bu torpaqları öz nəzarətin altında 
sax laya san. Yəni bu sülh, atəşkəs prosesi bu na gəti rib çıxardı. Ondan sonra 
Ermənistan rəh bər liyi daha da azğın laş dı. Paşinyan nələr söy ləyirdi, onun mü
dafiə naziri nələr söyləyirdi? Mü dafiə naziri söyləyirdi ki, biz Azər  baycanla 
yeni müharibə apa ra cağıq, yeni tor paq  lar uğrunda yeni müharibə. Bu bizə 
qarşı açıq hədə idi. Paşinyan deyirdi ki, «Qara bağ Ermənis tan dır və nöq tə». 
Yəni bir san ti metr torpaq bеlə, bizə ve ril məyə cək. O zaman hansı sülh yolları 
ilə bunun həlli müm kün dür? Mən isə deyirdim ki, biz indi məsələnin hərbi 
yollarla həlli prosesin dəyik. Biz istəyirik ki, bu pro ses tez bit sin və on dan 
sonra diplo matik proses baş lan sın. Yəni bizim yanaşmamız budur ki, bu mə
sə lə hər bisiyasi yollarla çözülsün. Tək hərbi yolla həll edilə bilməz. Mən 
bunu qəbul edirəm. Çünki fəal toq quş  ma prose sindən son ra tərəflər gərək 
sülh müqa vi ləsi haqqında düşün sün lər və bunu etsinlər. Yəni siyasi yollar ola
caq. Ona görə hərbisiyasi yol ən məqbul yoldur. Biz hərbi yo lu dayandırmaq 
istəyirik. Ancaq Ermənis tan hələ də düşünür ki, itirilmiş, yəni bizim azad et
di yimiz tor paqları geri qaytaracaq. Ona görə dö yüş meydanında da bizə daim 
hücum edir.

A p a r ı c ı: Cənab Prezident, o zaman bunu anla yı ram ki, qarşı tərəf ma
saya oturmağa razı olana qə dər siz cəbhədə irəliləyəcəksiniz.

İ l h a m  Ə l i y e v: Biz irəliləyəcəyik. Bir də ki, on  lar gərək atəşkəsə 
riayət etsinlər. Çünki onlar atəş kəsi pozdular. Günorta saat 12dən atəşkəs 
elan edildi. Biz bütün hərbi birləşmələrimizə çox cid di əmr ver dik ki, atəşkəsə 
riayət edin, dayandı rın. Halbuki bu nu et mək o qədər də asan deyil. Biz saat 
12də da yan dıq, amma onlar dayanmadı. On dan sonra təqri bən 1 saat ərzində 
biz yenə də özü müzü müdafiə et mək üçün hə rə kətə keçdik və yenə də bir 
neçə kəndi azad etdik. Ona görə Ermənis tan, nəhayət, anlamalıdır ki, bu yol 
la o heç nəyə nail olmayacaq. Yalnız onlar atəşkə sə əməl etməlidir lər. Hesab 
edirəm Ermənistan rəh bər  li yi bu məsələ ilə bağlı yeni bir açıqlama verməli
dir ki, onlar atəş kəsə sadiqdir və buna əməl edirlər. O za  man biz də dayanaq. 
Amma proses da ha illər boyunca davam edə bilməz. Ondan sonra bi zə təq vim 
verilməlidir. Biz Moskva görüşlərində təq vim üçün o qədər də israr etmədik. 
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Çünki bir gün ər zin də bu nu razılaşdırmaq çətin bir işdir. Biz bunu an la 
yırıq. Ancaq sülh prosesi başlanan kimi, gündə likdə duran ilk məsələ təqvim 
məsələsidir. Tarixlər ve ril məlidir. Hansı tarixlərdə qalan torpaqlardan er mə
ni silahlı qüvvələri çıxır və biz bu torpaqlara giri rik. Əks təqdirdə, dediyim 
kimi, sona qədər davam edə  cəyik.

A p a r ı c ı: Yəni bunu başa düşürük, əgər Ermə nis  tan hücumları da yan 
dırarsa, atəşkəs həyata keçər sə, yeni bir müzakirə prosesi başlanаcаq və zəmin 
for ma laş dırılacaq. Moskvadakı müzakirədə başa düş düyü müz qədər Minsk 
2007, 2009, 2012 Madrid prin  sip lərindən bəhs olunmadı. Amma o prinsiplərin 
ilk mad  də si, səhv etmirəmsə, 7 rayondan geri çəkil məklə bağlı idi.

İ l h a m  Ə l i y e v: Bəli, doğrudur.
S u a l: Siz o prinsipləri hələ də gündəmdə sax la yırsınızmı, yoxsa on-

ları yeniləmək lazımdır?
C a v a b: Yox, onları gündəmdə saxla yı rıq. Mən bu  nu artıq açıqlamı şam. 

Biz Madrid prin sipləri ad lan  dırılan təməl prinsiplərə sadiqik. Çünki bu prin
sip lər bizim maraqlarımıza cavab verir. On suz da Ermə nis  tan bu prinsipləri 
qəbul et mə diyi barədə ar tıq açıq la  ma veribdir. Mənə veri lən məlu mata görə, 
Ermənis ta nın baş naziri dünən, ya ondan əvvəlki gün belə bir açıqlama 
vermişdi ki, bu onlar üçün keçərli deyil. Yə ni kim danışıqlar pro  se sini pozur? 
Ermənistan. Biz in di torpaqları mızı azad edi rik. Biz bayrağımızı artıq şə
hərləri mizi əhatə edən dağlara sancırıq, şəhərləri miz də möv cud olan bina lara 
sancırıq, biz zəfər mar şın  dayıq. Belə olan halda, baza prinsiplərinə sadiqlik 
gös tərmək çox böyük siyasi iradə və məsuliyyət tələb edir. Ona görə biz bu 
baza prinsiplərinə sadi qik. Siz dediyiniz ki mi, orada göstərilib ki, 5 rayon 
birinci mər  hələdə, on dan sonra 2 rayon, ondan sonra Dağ lıq Qaraba ğın 
gələcəyi ilə bağlı söhbət aparılacaq. Azərbaycan köç künləri Dağ lıq Qaraba
ğa, o cümlə dən Şuşaya qayıt ma lı dır lar – çünki Şu şa nın əhalisi nin 98 faizi 
azərbay can lılar idi – Xan kəndiyə qayıt ma lı dırlar və ondan sonra ne cə ki, 
Azər baycanın baş qa yerlərində, Bakı da, başqa şə hərlərdə azərbay canlı və 
erməni əhali bir yer də ya şa dıqları kimi, ora da da bir yerdə yaşaya caq lar. 
Bizim mövqemiz budur. 

Ermənistanın mövqeyi isə azərbaycanlıları ora dan qovmaq – necə ki, 
bunu etdilər – sonra azər bay can lı la ra imkan verməmək ki, qayıtsınlar – orada 
etnik tə mizləmə siyasətinin nəticələrini möh kəm ləndir mək, bizim tarixi, di
ni, mədəni abidələri mizi yerlə yeksan etmək, azərbaycanlıların mədəni ir
si ni silmək və on dan sonra bu torpaqları erməni ləş dir məkdir. Bax, on la rın 
yanaşması budur, bizim yanaşmamız isə budur.

S u a l: Daha fərqli bir sualım da vardır. Dünən Paşinyan bir açıqlama 
verdi, Azərbaycan Ordusu şi mal dan və cənubdan irəliləyir, Sizin də söylə-
diyiniz kimi. О dedi ki, biz əslində bir taktika olaraq, oradan çəkildik. Bu 
barədə nə deyə bilərsiniz?
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C a v a b: Bu, Paşinyanın növbəti yala nıdır. Bi lir si niz, hər bir məsuliy yətli 
adam gərək ya lan danış ma sın. Hər bir insan. Xüsusilə siyasətçi, xü susilə ölkə 
başçısı. Bu heç bir insana yaraşan iş deyil. Onun isə bütün əməli, bütün sözü 
yalandır – tarixlə bağlı, bu münaqişə ilə bağlı, bu gün baş verən hadisə lər lə 
bağlı. O əgər bunları bil mirsə, o zaman necə ali baş ko man dan olur? Əgər 
real du ru mu ona demir lərsə, o zaman o öz hərbi rəhbər lərinə irad tutma lıdır. 
Əgər bilib ya lan danışırsa – mən daha çox bu ver siyaya inanı ram – o zaman 
bu, böyük ayıbdır.

Bu gün Azərbaycan Ordusu bütün istiqamətlər üz rə erməni ordusuna çox 
sarsıdıcı zərbələr endi rib. Mən bəzi açıqlamalar da verdim və bu rəqəm lər 
hər gün dəyişir. Dünənə olan dəqiq məlumata görə, 200 er mə ni tankı məhv 
edilib, 33 erməni tankı qənimət gö türü lüb – Ermənistanın əlində bir dənə də 
olsun Azər bay canın hərbi texnikası yoxdur – 33 tank, özü də saz və ziy yətdə, 
indi bizim ordumuz dadır. Ondan sonra 2 ədəd S300 hava hücumuna qarşı 
müdafiə sis temi məhv edilib, 35 ədəd «Osa» hava müdafiə sistemi məhv 
edilib, «Kruq», « Kub» və başqa texnikalаr. Be lə lik lə, erməni ordusunun tex
niki təchizatı çox sarsı lıb, yə ni çökür. Biz irəlilə yirik, hər dəfə yeni torpaqları 
azad edirik və bu real lıqdır. Yaxın vaxtlarda yeni açıqlamalar olacaq və bu 
onları daha da sarsıdacaq. Erməni xalqı da həqiqəti bilməlidir. Ən dəqiq 
məlu ma tı biz veririk. Ona görə erməni xalqı əgər real vəziy yəti öyrənmək 
istəyirsə bizə qulaq assın, bizi eşitsin.

S u a l: Cənab Prezident, başa düşdüyümə gö rə 32 illik problem həll 
edi ləcəkmi? Mənə elə gəlir ki, həll ediləcək, amma mən Sizdən soruşmaq 
is tə yirəm. Kе çən əsrin 90-cı illərindən bəri davam edən işğal prob lemi bu 
dəfə həll ediləcəkmi, yoxsa hər kəs bir nöq tədə dura caq, bir status-kvo 
formalaşacaq və o sta tus-kvo da vam edəcək? Tam həll reallaşacaq mı, 
real laş ma yacaqmı? Bəlkə erkən bir sualdır, am ma nə deyə bi lərsiniz?

C a v a b: Məncə artıq həll edilir. Hesab edi rəm ki, beynəlxalq təşki
latlar və bu məsələ ilə ya xından məş ğul olan ölkələr bunu görür və bu, yeni 
reallıqdır. Bu yeni reallığı biz təşkil etdik və bu məsə lə həll olunur. Çünki 
baza prinsiplərində göstərilib ki, birinci mərhə lədə 5 rayon bizə qaytarılır. 
Onlardan 2 rayonun bö yük qismi, tam deyil hələ, amma böyük qismi artıq 
bizdədir. Əgər Ermə nis tan yenə də mənfi davranış nü mayiş etdirərsə, ümid 
edirəm ki, yaxın gələcəkdə di  gər ra yon lar da biz də olacaq. Bu, məsə lənin 
həlli de  yil mi? Yəni biz əs lində baza prinsiplərini döyüş mey  da nında həyata 
ke çiririk, gerçəkləşdiririk. Minsk qrupu buna nail ola bil dimi? Xeyr, ola bil
mə di. Ona görə bu məsələnin həlli, bir daha demək istə yi rəm ki, hərbisiyasi 
yollar la mümkündür. Hərbi yol hazırda baş verir, biz istə yi rik ki, nə qədər 
tez olursaolsun, bitsin, ondan son ra siyasi proses başlansın və baza tə məl 
prinsip ləri də əsas olsun. Məsələnin həll edilməməsinin səbəbi ilk növbədə, 
bey nəlxalq təşkilatların öz qərarlarına hörmətsiz ya naş masıdır. Çünki Birləş
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miş Millətlər Təşkila tının Təhlükəsizlik Şurası bildiyiniz kimi, 1993cü ildə 
4 qətnamə qəbul edib və orada göstərilir ki, Er mə nis tаn silahlı qüvvələri 
torpaqlarımızdan qeydşərt siz, yə ni heç bir şərt qoymadan çıxmalıdır, tam 
həcm  də. Amma bu, icra edildi? Edilmədi. Ondan bir il öncə Minsk qrupu 
yaradıldı, 28 il ötdü, bir şey ol du? Ol madı. Yəni bizə elə gəldi ki, sanki bey 
nəl  xalq təşki lat lar münaqişənin bu vəziyyətdə sax lan ılma sına tə rəf dardırlar, 
necə var, elə də qal sın. Azər baycan köç künləri əbədi olaraq belə və ziy yətdə 
qal sınlаr. Er mə nistan işğal edilmiş tor paq larda daha da möh kəm lən sin. 
Bilirsiniz, orada qa nun suz məskun laş ma apa rılır dı. Qanun suz! Bu, hərbi cina
yət  dir. Bu, Ce nev  rə Kon  ven   si ya sına zidd olan mə sələdir. Onlar er məniləri 
Su ri ya dan Dağlıq Qara ba ğa, Şu şaya kö çü rürlər, on lara im kan yaradırlar, pul 
verirlər və artıq bunu tele vi zi ya lar da açıq nüma yiş etdirirlər. Yə ni bu, bey
nəlxalq müs təvidə qəbul edil miş cina yət dir. Onların istəyi bu dur ki, vaxt 
keç sin, Azərbaycan xal qı bu tor paq lar dan əlini üzsün. O tor paqları gör mə
yən yeni nəsil ye ti şəcək və o nəsil oraya qayıtmaq is tə  məyə cək. Azər bay can 
bu vəziyyətlə barışacaq, bu nun la pa ralel ola raq, başqa ölkələrdən ermənilər 
ora ya gə ti ri ləcək, ora da erməni əhalisi ço xa  lacaq, sabah da de yəcəklər ki, 
«bilir siniz, artıq reallıq bu dur, barı şın». Bu idi onların məqsədi və təəssüf ki, 
on ların ha miləri, hava dar ları bu iş lərdə onlara yar dımçı idilər. Biz bu məkr li, 
çirkin plan ları məhv et dik. Biz yeni reallıq yaratdıq. Bu gün gərək hər kəs bu 
real lıqla razılaşsın və ba rışsın. 

S u a l: Mən Sizə bir mesaj da gətirdim. Tər tərdə bombardman zamanı 
sığınacağa girmişdik. Bir vətən daş vardı, məcburi köçkün, oradan köç-
müş. Re por taj hazırlayarkən dedi ki, artıq mən köçkün de yi ləm. Dedi 
ki, mən azad bir vətəndaşam. Suqovu şan dan gəl mişdi. Dedi ki, əgər 
Prezidentlə qarşılaş sanız, ona hörməti mizi, sevgimizi və salamlarımızı 
çat dırın. Anla dı ğımıza görə, regionda balans artıq dəyişib. Yəni əv vəlki 
balans – status-kvo yoxdur. Daha da dəyişə cək. Həm dünyaya, həm də 
Türkiyə yə hansı mesajlar ver mək istərdiniz?

C a v a b: İlk növbədə, istəyirəm ki, hə min və tən daşa sizin televiziya va
sitəsilə öz sözlərimi deyim. Mən şa dam ki, bu gün onun kimi bu sözləri deyən 
min  lərlə insan vardır. Onlar sevincdən göz yaş ları tökürlər, de yirlər ki, mən 
artıq köçkün deyiləm. Mən bu köçkün lük vəziyyətindən canımı qurtarmı şam. 
Bilirsiniz, mə nə minlərlə məktub gəlir. Bu mək tubları oxuyan da, sözün düzü, 
mən də bəzi hallarda sevinc göz yaş la rımı saxlaya bilmirəm. O məktub lar da 
o qə dər sə mi mi, o qədər isti, o qədər qürurverici sözlər ya zılır və mənə mesaj 
kimi çatdı rılır. O mək tubları oxu yan da bir daha görürəm ki, Azərbaycan xalqı 
nə qədər bö yük xalqdır. Uzun illər belə vəziy yətdə yaşa maq, an caq ümidlərlə 
ya şa maq, о ümidlərlə ki, gün gə lə cək və onlar öz dədəbaba ocağına qa yı da
caqlar. Bu doğ rudan da bö yük fədakarlıqdır. Mən çox xoş bəx təm ki, bu qələ
bə sevincini bizim insanlara bəxş edə bildik.
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Bir daha demək istəyirəm, mən artıq bunu de mi şəm, orada hər şey dağıdılıb. 
İnşallah, bu hərbi toq quş ma başa çatdıqdan sonra siz də, biz hamımız da – bü
tün insanlar gedib görəcəklər ki, ermənilər ora da hansı vəhşiliyi törədiblər. 
Bütün şəhərlər darmadağın edilib, həttа Stalinqrad dan da pis mən zərə. Evlər 
da ğı dılmış, bizim bütün əmlak talan edil miş, çərçivələr, qapılar sökülmüş, 
yəni talançı lıq. Heç nə yoxdur. İndi Füzu linin kəndlərindən bi zim əsgərlərimiz 
xəbər verir, materiallar göndərir. Füzuli şəhəri də artıq bi zim gözümüzün 
qabağında dır. Orada bir dənə də sa la mat bina tapmaq müm kün deyil. Yəni bu 
vəhşiliyi törədiblər. Amma köç künlərimiz bilirlər ki, biz o şə hərləri, kəndləri 
bərpa edəcəyik. Evləri inşa edəcəyik. Onlar oraya qayıda caq və sülh, əmin
amanlıq şə raitin də öz dədəbaba torpaqlarında yaşayacaqlar.

O ki qaldı bölgədə mövcud olan vəziyyətə, təbii ki, vəziyyət dəyişir. Əgər 
son illər bizim böl gə mizdə da ha geniş mənada dəyişən mənzərəyə nə zər sal
saq gö rə rik ki, bir çox yeniliklər vardır. Əvvəl lər sanki bir doğ malar var idi – 
bu ölkələr müttəfiq dir, bu ölkələr müt tə fiq deyil, yaxud da ki, bunlar birbirinə 
qarşı dır. Ancaq indi bu dəyişdi. Misal üçün NATO üzvü olan Türkiyə indi 
Rusiya ilə çox səmə rəli əməkdaşlıq edir, həm Su riyada, həm Livi yada, başqa 
yerlərdə və artıq danış dığımız kimi, bizim böl gəmizdə. Bu, bir yenilikdir. 
Bunu 10 il bundan əvvəl kimsə desəydi bəl  kə də inan mazdıq. Eyni zamanda, 
NATOnun da  xilində bəzi ölkələr ara sın da münasibətlər o qədər də sə mimi 
de yil. Bu da bir yenilikdir. Orada sanki həm  rəylik po zu lub. Av ro pa İttifaqı ilə 
əlaqədar olan hadisələr. Kimin ağlına gələ bilərdi ki, Böyük Bri taniya Avropa 
İtti fa qından çıxacaq və sonra bir böh ran yaranacaq?! Heç kimin ağlına gələ 
bil məzdi. Yəni ənənəvi fər ziy yələr artıq yoxdur. Han sı ölkə buna daha tez 
uyğun laşsa, o ölkə də öndə olacaq.

Bizim siyasətimiz hər zaman praqmatik olub – real durumu düzgün təhlil 
etmək, öz maraqlarımızı düz gün təsbit etmək. Bu maraqlara necə nail ola ca 
ğıq – bunu düşünmək, taktikamızı yaratmaq, stra teji baxış çər çi və sində taktiki 
gedişlərdə düzəlişlər et mək. Ancaq bununla bərabər, prinsipial mövqemiz dən 
dön  məmək. Bu siyasət bu gün bizə uğur gətirir. Mən he sab edirəm ki, Türkiyə 
və Azərbay can dün ya nın ye ni nizamına daha tez hazır olmuş ölkələr sıra
sın da dır. Eyni zamanda, Türkiyə bu gün dünya miq ya sın da bö yük güc kimi 
dünyanın yeni nizamının for ma laşmasında çox fəal rol oynayır. Təkcə bizim 
re gion da deyil, dünyada.

O ki qaldı bizim regionumuza, artıq Türkiyə–Azər  baycan birliyi bir real
lıqdır. Bununla hər kəs ba rış malıdır. Nə qədər çox vaxt keçsə, bizim birli
yimiz daha da güclənəcək. Çünki Türkiyənin po ten sialı, Azər baycanın təbii 
resursları, bizim ara mızda olan nəqliyyat layihələri, Tür kiyə və Azər bay can 
vasitəsilə Avropanın enerji təhlükəsizliyinin təmin edilməsi, eyni zamanda, 
Orta Asiyadan, Əf qa nıstandan, Azər bay can və Türkiyə ərazilərindən yeni nəq
liyyat layi hə lərinin icra edilməsi – bütün bunlar yenilikdir. Ye ni bir nəqliyyat 
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xəritəsi möv cud dur. Yeni enerji xəri tə si mövcuddur. Mən gələ cəyi çox nikbin 
görürəm. Mən əminəm ki, biz istə diyimizə nail ola biləcə yik. Çox şadıq ki, 
bizim Tür kiyə kimi qardaş ölkəmiz var, güclü dövlət var, sözünü deyən, 
maraqlarını müdafiə edən, heç kim dən çəkinməyən və irəliyə gedən. Bu bi
zim gücü müzü artırır. Türkiyə üçün Azərbaycan, Azər  bay can üçün Türkiyə 
birnömrəli müttəfiqdir. Bu, bö yük sərvətdir. Bu hadisələr bizim əlaqələrimizi 
daha da möhkəmləndirdi.

S u a l: Cənab Prezident, sonuncu sualım ola caq, çox qısa. Bu dəfə 
dayanmayacağıq və işğal altındakı torpaqlar azad edilənə qədər gedəcə-
yik deyirsiniz. Sizi səhv anlama dım ki?

C a v a b: Yox, doğru anladınız. O mə na da ki, bi zim son hədəfimiz də
yişməz olaraq qalır. Azərbayca nın beynəlxalq təşkilatlar, dünya birliyi tərə
findən tanınan ərazi bütövlüyü təmin edilmə lidir. Biz döyüş meydanında 
dayanmağa ha zırıq. Əgər Er mə nistan bu  na hazır olarsa və bizə təq vim ve
rilərsə, biz sabah da  yanmağa hazırıq. An caq proses olaraq, biz dayan ma
yacağıq. Biz istə yirik ki, artıq hərbi proses siyasi prosesə çevrilsin. Ermənistan 
buna hazırdırsa və beynəlxalq təşki latlar, böyük ölkələr Ermənistanı inandıra 
bilərlər sə, bu daha tez bir zamanda olacaq. Yoxsa, Azər baycan Ordusunun 
zəfər yürüşü davam edə cək.

A p a r ı c ı: Cənab Prezident, mən 1993cü ilin ilk aylarında burada cəbhə 
bölgəsində idim. 1994cü ildə rəhmətlik dövlət başçısı cənab Heydər Əliyev 
ilə gö rüşdüm. Bakıda bura o zaman yox idi, deyəsən…

İ l h a m  Ə l i y e v: Eləmi? Görüşdünüz? Yox idi, bu, sonra inşa edilib.
A p a r ı c ı: Bu gün də Sizinlə görüşdüm, yəni iki dövlət başçısı ilə 

görüşmüşəm. 1993cü ildə cəbhədəki vəziyyətlə indiki vəziyyət çox fərqlidir, 
xeyli fərq lidir. Bunu da gördük.

İ l h a m  Ə l i y e v: Doğrudur.
A p a r ı c ı: Sizə çox təşəkkür edirəm. Sonda bir mesajınız, ya da ki, 

sözləriniz varsa, onu da eşitmək is tə yirəm. Qəbul etdiyiniz və suallarımızı 
cavablan dır dı ğınız üçün həm NTV, həm də öz adımdan çox təşək kür edirəm.

İ l h a m  Ə l i y e v: Çox sağ olun. Mən də təşək kür edirəm, NTVnin bü
tün əməkdaşlarına salam la rımı çatdırın. Azərbaycanda türk kanalları əvvəl lər 
də iz lə nilirdi, bu dövrdə, demək olar ki, daha geniş audi to ri yaya malikdir. 
Mən özüm də hər sə hər tez dən tele vi zo ru açanda türk ka nal  larına da baxı ram, 
o cüm lədən NTVyə. Bu gün lər ərzində Türkiyə mət buatın da və Tür kiyə cə
miy yətində bizə göstərilən dəstək və həm rəy lik əsl qardaşlıq təzahürüdür. Biz 
bir daha gördük ki, ata mın məşhur kəlamı «Bir mil lət – iki dövlət» sadəcə 
ola raq, kəlam deyil, bu ger çəkdir. Bu reallığı biz yaratdıq. Bilirsiniz, dünyada 
bir çox ölkələr var ki, o ölkələrin xalqları birbirinə ya xın dır – etnik, dini, 
mədəniyyət, dil baxımından. An caq bu o demək deyil ki, o ölkələr arasında 
möhkəm işbirliyi, qar daş lıq ol sun. Belə misallar çoxdur, siz də bunu yax şı 
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bi lir siniz. Bizim üstünlüyümüz odur ki, Türkiyə və Azər  baycan prezident
ləri – əziz qardaşım Rəcəb Tay yib Ərdoğan ilə birlikdə bu təməl – ortaq ta rix, 
etnik köklər və dil üzərində elə bir möhkəm bina inşa etdik ki, bu, əbədi qa
lacaq. Bizdən sonra gə lən nəsil lər də hərəsi bu bi na nın üstünə bir daş qo yar sa, 
bu, möh tə şəm bir bina olacaq – Türkiyə–Azər bay can qar daş lı ğı binası. Mən 
bü tün qardaşla rıma, Türkiyədə yaşa yan bütün insan lara Azərbaycan xalqı 
adından dərin təşəkkürümü bil dirirəm. Biz gördük ki, tək deyilik. Qardaşım 
Tay yib bəyin de diyi kimi, Azər baycan hər zaman bilmə li dir və bilir ki, 
Türkiyə onun yanında dır. Bu bizə güc verir. Eyni zamanda, onu da bir daha 
demək istəyirəm, bu gün başqa ölkələrin bu işlərə qarışmamasının əsas səbəbi 
də ilk saatlardan hörmətli Prezident Rə cəb Tayyib Ərdoğanın açıqlamalarıdır 
ki, Azərbay can tək deyil, Türkiyə Azərbaycanın yanındadır, işin so nuna qədər 
də yanında olacaqdır.

Bir daha təşəkkür edirəm və bütün türk qardaşla rı ma xoşbəxtlik, rifah 
arzulayıram.

A p a r ı c ı: Təşəkkür edirəm, cənab Prezi dent.
İ l h a m Ə l i y e v: Sağ olun.
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RUSİYANIN «ROSSİYA SEQODNYA» BEYNƏLXALQ
İNFORMASİYA AGENTLİYİNƏ MÜSAHİBƏ 

15 oktyabr 2020-ci il, 20:41, Vətən müharibəsinin 19-cu günü

S u a l: Cənab Prezident, Azərbaycan üçün və bü tün dünya üçün bu 
qədər çətin bir vaxtda su al  larа cа vаb vermək üçün yaratdığınız imkana 
görə Sizə ürək dən tə şək kür edirəm. Beləliklə, icazənizlə, birinci sua lı ve-
rim. Siz sentyabrın 27-dən başlanmış hərbi əmə liy yat la rın nəticələrini 
necə qiymətləndirirsiniz? Si zin he sab  lamalara görə tərəflərin itkiləri nə 
qə dərdir və əsir lər çoxdurmu?

C a v a b: Sentyabrın 27də Azərbay can Ermənis tan silahlı qüvvə lərinin 
növbəti hücu mu na mə ruz qaldı. Bu, son 3 ay ərzində birinci hü cum de yil 
di. İyul ayında dövlət sərhədində buna bən zər, la kin nisbətən kiçik miqyaslı 
hadisə baş ver mişdi. O vaxt həmin hücum dəf edildi. Sonra avqust ayın
da Azər bay canın dinc əhalisinə və hərbi qulluqçu la  rına qarşı terror aktları 
törətmək üçün Ermənis tan tərəfindən təx ribat qrupu göndərildi və bu qru pun 
başçısı saxla nıl dı. Ha zırda o, ifadə verir. Sen tyabrın sonunda bi zim ya şa yış 
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məntəqələ rimiz yeni dən artilleriya atəşlə ri nə məruz qaldı. Elə ilk saatlarda 
bizdə həm dinc əha li, həm də hərbi qul luqçular arasında tələfat oldu. Bu gü
nə qədər biz də dinc əhali arasında 43 nəfər hə lak olan və 200dən çox yaralı 
var, təmas xəttinə ya xın kənd lərdə və şəhərlərdə 2000ə yaxın ev ya ta ma
mi lə da ğı  dı lıb, ya da zərər çəkibdir. Təəssüf ki, atəş kəs pa ra metr ləri razı
laşdırıldıqdan sonra da Ermə nis tan tə rə findən artilleriya atəşləri davam edir, 
o cüm  lə dən Gən cə şəhərinin vəhşicəsinə bombard man edil məsi nə ticə sində 
10 nəfər dinc sakin həlak olub və 40a ya xın adam yaralanıbdır.

Döyüş meydanında itkilərə gəldikdə isə, bizdə olan məlumata görə, erməni 
tərəfinin itkiləri bizim itkilər dən xeyli çoxdur. Biz hərbi qulluqçular arasında 
itki lərimizi münaqişənin qaynar fazası başa çatdıq dan sonra elan edəcəyik. 
Döyüş əməliyyatlarının nə ti  cə lə ri nə gəldikdə, onlar Azərbaycan Ordusu üçün 
çox uğurludur. Biz düşmənin dərin eşelonlaş dı rıl mış mü dafiə xəttini yarmağa 
nail olduq. Bəzi sa hə lərdə hətta 4 müdafiə xətti vardı. Lakin əra zinin relyefi, 
dağ rel yefi, əlbəttə, müdafiə olunmaq üçün əkshü cumla mü qayisədə daha 
münasibdir. 

Bu günə qədər onlarla yaşayış məntəqəsi, o cüm lə dən Cəbrayıl şəhəri və 
Cəbrayıl rayonunun kənd lə ri nin çox hissəsi, Füzuli rayonunun kəndlərinin 
əksə riy  yəti, strateji əhəmiyyətli Suqovuşan qəsəbəsi işğal dan azad edilib. 
Biz işğalçıları Murovdağ silsi lə sindəki strateji yüksəkliklər dən çıxarmışıq və 
ölkə mi zin ərazi bütövlüyünün bərpası üzrə uğurlu əməliyyatı davam etdiririk.

S u a l: Cənab Prezident, Suriyadan və ya Li van dan olan muzdluların 
Azərbaycan Ordusu tərə fində iştirak etməsi barədə müxtəlif mənbələrdən 
xə bər lər eşidirik. Buna nə dərəcədə inanmaq olar?

C a v a b: Bu mövzuda dəfələrlə danışmı şam. Azər bay canda hər hansı 
xarici hərbi iştiraka eh ti yac yox dur. Bizim orduda 100 mindən çox dö yüş çü 
vardır. Zərurət yaranarsa, səfərbərlik hesabına bu rə qəm bir neçə dəfə artırıla 
bilər. Bu gün malik oldu ğumuz si lah lı dəstələr onların qarşısına qoyu lan istə
nilən vəzi fəni yerinə yetirməyə tam qadirdir. 

Erməni hərbi texnikasının məhv edilməsi kadrları internetdə əlça tandır. 
Əlbəttə, heç bir muzdlunun bu də rəcədə ixtisası və belə texniki imkanları 
yox dur. Biz təkcə pilotsuz zərbə uçuş aparatları vasitə silə düş mənin 1 milyard 
dollardan artıq dəyərində hər bi tex nikasını məhv et mişik. Buraya bizim ma
lik olduğu muz başqa vasitələr daxil deyil. Azərbay can Ordusu nun potensialı 
məlumdur. Bizim nəyə malik oldu ğu muz heç kəs üçün sirr deyil. Buna görə 
bizim əlavə hərbi qüvvələrə ehtiyacımız yox dur. Azərbaycan bey nəlxalq 
ter rorizmə qarşı həmi şə ardıcıl mübariz olub. Əlbəttə, hansısa terror təş ki
latlarının bizim əra zimizdə yuva salmalarına, xü su sən bizim xalqımız və qon
şularımız üçün təhdid mənbəyi olmalarına heç vaxt imkan verməyəcəyik. 

Biz buna heç vaxt imkan verməyəcəyik. Azərbay can ərazisində indiki 
hərbi toqquşmalarda iştirak edən xarici silahlı dəstələrin mövcudluğu barədə 



ZƏFƏR

191

heç kəs bizə heç bir sübut təqdim etməyib. Bizim rəs mi möv qemiz belədir ki, 
bizdə heç bir əcnəbi muzdlu yoxdur.

S u a l: Cənab Prezident, 10 oktyabr tarixli Mos kva razılaşmalarında 
nizamlamanın baza prin sip lə ri nin adları çəkilir. Zəhmət olmasa, bu 
prin sip  ləri açıq layın, Siz onları necə başa düşürsünüz?

C a v a b: Bu prinsiplər uzun illər ər zin də, deyər dim ki, 10 ildən artıq 
müddətdə işlənib ha zır lanıb. Er mənistanın əvvəlki rəhbərliyi ilə iş prose
sində biz mövqelərimizin razılaşdırılması isti qa mə tində çox fəal irəlilə yir
dik. Bu çox mürəkkəb məsələ idi. Danı şıq lar istənilən halda, xüsusən belə 
mühüm məsələdə mürəkkəb prosesdir. Buna bax ma yaraq, hər iki tərəf si
yasi nizamlama yolu ilə get mək arzusu nümayiş et dirirdi. Lakin təəssüf ki, 
Ermənistanın in di ki rəh bər liyi hakimiyyətə gələn dən sonra erməni tə rə fi 
o vax ta qədər əldə edilənlə rin hamısını kənara at dı. Üstəlik, danışıqla rın 
for matını dəyişməyə, qon dar  ma «Dağlıq Qara bağ respublikası»nın qondar
ma «ha kimiyyət or qanla rı»  nı danışıqlara cəlb etməyə cəhd göstərdi. Bu 
cəhd həm bizim, həm də ATƏTin Minsk qrupu  həmsədrləri tərəfindən rədd 
edildi.

Baza prinsiplərinə gəldikdə, orada hər şey dəqiq yazılıb. Azər baycanın 
işğal edilmiş rayonlarının mər hələli şəkildə azad olunması nəzərdə tutulur. 

Birinci mərhələdə işğal edilmiş ərazilərin cənubşərq hissəsindəki 5 rayon, 
ikinci mərhələdə Dağlıq Qa   rabağ ilə Ermənistan arasında yerləşən ərazilər – 
La çın və Kəlbəcər rayonları işğaldan azad edil məli, bü tün kommunikasiyalar, 
o cümlədən Ermə nis tan–Azər     baycan sərhə dinin digər hissələrində yer ləşən 
kom  munikasiyalar açılmalı, qaçqınlar və məc buri köç künlər əvvəlki yaşayış 
yerlərinə qay tarıl malıdır . Bu, azərbaycanlı köçkünlərin həm Şuşa ərazisinə, 
həm də keçmiş Dağlıq Qarabağ Mux tar Vilayətinin digər rayonlarının 
ərazisinə qay  ta rılmasını və Dağlıq Qa rabağın tərəflər ara sında razılaşdırılmalı 
olan qəti sta tusunun müəy yən edilməsinə dair danışıqları nə zər də tutur. Qısa 
desək, Azərbaycanın həmişə hör mət   lə yanaşdığı baza prinsipləri bunlardır 
və onları biz ha  zırlamı şıq. Lakin Ermənistanın yeni haki miy yət or qan ları 
dəfələrlə bəyan ediblər ki, bu prinsiplər on lar üçün qəbuledilməzdir, onlar 
bircə qarış belə, tor  pağı qay  tarmayacaqlar. Bunu Ermənistanın baş na   ziri de
yir di. Ermənistanın müdafiə naziri isə deyir di ki, Er mə nistan yeni ərazilər 
üçün yeni müharibəyə hazır la şır. Bizim ünvanımıza daim hədələr və təh qirlər 
səs lə nir di, nəticəsi də bax, bеlə qarşıdurma ol du. Dü şü nü rəm ki, ermənilər 
yaranmış yeni vəziyyəti ayıq şə kildə qiy mətləndirməli və atəş   kəs rejiminə 
sa diq ol ma lı dır lаr. Halbuki onlаr bir neçə saatdan son ra gе cənin bir aləmində 
dinc Gən cə şəhərini bom ba la  ya raq, atəş kəsi vəhşicəsinə pozdulаr.

S u a l: Cənab Prezident, kompromislər barədə da nış malı olsaq, hər 
halda, Siz hansı kompromislərə ha zır olardınız? Elə bir hədd varmı ki, 
Siz heç bir hal da həmin həddən artıq geri çəkilməzsiniz?
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C a v a b: Bizim mövqemiz həmişə çox konstruktiv, ardıcıl olub. Bu mövqe 
həm də BMT Təh   lükəsizlik Şu  rasının qəbul etdiyi, Ermənistan qüv  vələrinin 
bizim ərazilərdən dərhal, tamamilə və qeydşərtsiz çıxarıl ma sını tələb edən 
4 qətnamənin yerinə yetirilməsi ba xımından beynəl xalq hüququn norma
larına əsaslanıb. Bizim mövqemiz həmişə praq  matik yanaşmaya əsas lanıb. 
Düşünürəm ki, da nışıqlar ma sa sı üzərində olan variantlar bunu aşkar göstərir. 
«Qır mızı xət»lərə gəl dikdə isə biz bunu çox də qiq bəyan etmişik və Minsk 
qrupunun həmsədrləri bunu yaxşı bilirlər. Azərbay canın ərazi bütövlüyü heç 
bir şərtlə pozula bilməz. Azərbaycan Dağlıq Qaraba ğın müstə qilliyinə heç bir 
şərtlə razılıq verməyəcək. Lakin eyni zamanda, bizim təklifimiz buna əsas
lanır dı ki, gələ cəkdə Dağlıq Qa rabağ ərazisində erməni icması və Azərbaycan 
ic  ması dinc yanaşı yaşamalıdır. Yeri gəl mişkən, Azər   bayca nın digər yaşa yış 
məntəqə lərində, o cüm lədən çoxmin lik erməni icmasının mövcud ol duğu 
Bakıda, Rusiya da, Gürcüstanda, di gər ölkə lər də er mə nilərlə azərbay can lı
lar bəzən bir kənddə ya şayır və işləyir, onların ara sın da heç bir zid diy yət 
yaranmır. Buna bizdə nə üçün nail olmaq mümkün deyil? Biz bu əzmdəyik. 
Lakin, əlbəttə, etnik təmiz lə mələrin nəticə ləri aradan qaldırıl malı və bizim 
bütün məcburi köçkünlər öz ev lə rinə qayıtmalı dırlar. Prinsip etibarilə mən 
sizə müm kün komp romis lərə bizim yanaşmamızı baza prinsip lə rin dən bir 
qədər geniş açıqladım.

S u a l: Cənab Prezident, bu müharibə öz qəd darlığına görə tarixə dü-
şüb və Siz artıq bu mü ha ribənin tarixinin bir hissəsisiniz. Siz tarixdə 
necə qal maq is tərdiniz?

C a v a b: Bilirsiniz, hər bir müharibə qəd darlıq, qur banlar, insanların 
iz  ti rabları, yaxın adam la rın iti rilməsi deməkdir. Fərq ondadır ki, Azərbay 
can xalqı üçün bu müharibə azadlıq müha ri bəsi, Ermənis tan üçün isə iş
ğalçılıq müharibəsidir. Heç kəs üçün gizli deyil və bu faktı artıq beynəlxalq 
vasitəçilər də bilir ki, qondarma «Dağlıq Qarabağ ordusu» yoxdur. Bu gün 
erməni tərəfin belə adlan dır dığı birləşmədəki hərbi qulluqçuların 90 faizi 
Ermənistan vətəndaşıdır. Onlar hərbi xidmətə Er mə nistanın hərbi komissar
lıq ları tərə fin dən çağırı lır və Azərbaycanın işğal edilmiş ərazilə ri nə – Ağ da
ma, Füzuliyə, Cəbrayıla, Kəlbəcərə, Qubad lı ya, Laçına, Zəngilana göndərilir. 
Sual olunur: onlar ora  da nə edirlər? Bu gün Ermənistanın işğalçı qüv və ləri 
Azərbaycanın beynəlxalq aləmdə tanın mış əra zi lərindədir. Buna heç nə ilə 
haqq qazan dırmaq olmaz – istər beynəlxalq hüquq baxımından, istərsə də 
bəşəri əxlaq baxımından. Başa düşürsü nüz mü, 30 il ərzində azərbaycanlıların 
öz əzəli tor paqlarına bura xıl maması siyasətini yürütmək müm kün deyil. Axı 
er məni əhalisi bu ərazilərdə heç vaxt yaşa mayıb. Başqa bir məsələ də var ki, 
orada hər şey dağıdılıb, oraya qayıtmaq üçün çox böyük qüvvə və vaxt sərf 
etmək lazımdır. Ermə ni lərin bu siyasətinə heç cür haqq qa zan dırmaq olmaz. 
Ona görə ki, bizim hərbi qulluq çu lar Azərbaycan tor pa ğında döyüşür və həlak 
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olur. Erməni hərbi qulluq çuları isə onların hökumətinin işğal altında saxlamaq 
istədiyi torpaqlаrda həlak olurlar.

Tarixdə rol məsələsinə gəldikdə isə bilirsiniz, mən əvvəllər heç vaxt, indi 
isə xüsusən bu barədə dü şün məmişəm. Mənim əsas amalım Azər baycan 
xalqının etimadını doğrultmaq, bu vəzifədə oldu ğum bütün illər ərzində 
ver diyim vədləri yerinə ye tir mək və öl kə ni inkişaf yolu ilə aparmaq, onun 
əra zi bütövlüyünü təmin etməkdir. Mənim rolumun gələcəkdə necə qiy mət
ləndiriləcəyi isə artıq bizim nəyə nail olacağı mız dan, Azərbaycan xalqının 
ira dəsindən asılı ola raq müəyyən ediləcəkdir. Ona görə düşünürəm ki, bu mə
sələni o adamların mülahizə sinə saxlamaq lazım dır ki, onların fikri məndən 
öt rü bu və ya digər qə rar la rın, o cümlədən Dağlıq Qa ra bağ məsələsi ilə bağlı 
qə rarların qəbul edil məsində həmişə əsas olubdur.

S u a l: Cənab Prezident, sağ olun. Mən nə zərdə tutduğum sualların 
hamısını verdim. Bəlkə Siz daha nə isə əlavə etmək istərdiniz?

C a v a b: Mən bu fürsətdən istifadə et mək istər dim. Yeri gəlmişkən, öz 
sözlərimi çox mil yonluq Ru si ya auditoriyasına çatdırmaq üçün bu im kana görə 
təşəkkürümü bildirirəm. İstərdim ki, Azər bay canın möv  qeyini anlayanlar çox 
olsun. Ona görə ki, bəzən bu münaqişə, onun tarixi, bu gün kü vəziy yəti ilə 
bağlı müx təlif fikirlər olur. Sadəcə, fakt lara istinad et mək lə, əslində nələr baş 
vermiş ol du ğunu və indi nələr baş verdiyini diq qə tə çat dır maq istəyirəm. XIX 
əsrin əv vəlində Qa ra bağ və Şu şa xanı İbrahimxəlil – onun statusu məhz belə 
olub – Qarabağ xanlığının Rusi ya  nın tərkibinə da xil olması barədə general 
Sisiyano vun şəxsində çar Ru siyası ilə müqavilə bağlayıb. «Kü rək çay» mü
qaviləsi ad lanan bu sənədin mətni inter netdə yerləşdirilib. Onunla hər kəs 
tanış ola bilər. Bu müqavilədə Qara bağ xanlığının ermə ni əhalisi barədə bircə 
kəlmə də deyilməyib. 

Erməni  əhalisinin  bu  regiona  kütləvi  şəkildə  köçü rül məsi  1813cü  və 
1828ci illərdə iki rus–İran mü  ha  ribəsindən sonra başlanıb və o vaxtdan 
müasir İran ərazisindən və qismən Şərqi Anadolu dan ermə ni lərin Qarabağ 
regionuna kütləvi şəkildə köçü rül mə si başlanılıb. Bu, həmin torpağın tarixən 
kimə məx  sus olması barədə.

Rusiya imperiyası dağılandan sonra, 1918ci ildə Azərbaycan Xalq Cüm
huriyyəti və müstəqil erməni dövləti yaradıldı. Azərbaycan Xalq Cümhuriy
yəti bü tün bu ərazilər çərçivəsində yaradılmışdı. Üstə lik, Azərbaycan Xalq 
Cüm huriyyəti onun yaradıl ma sının elan edilməsinin ertəsi günü İrəvan şəhəri
nin paytaxt kimi, Ermənistana verilməsi barədə qərar qəbul etdi. Bu da tarixi 
faktdır. 1921ci ildə Qafqaz Bürosu Dağ lıq Qarabağın, bəzi yalançı tarixçilərin 
dedikləri kimi, Azər baycana veril məsi haqqında de yil, onun Azər bay canın 
tərkibində sax la nıl ması haq qın da qərar qə bul etdi. Bu regionun tarixi belədir. 
SSRİnin dağıl ması mərhələsində nələr baş verdiyi isə, düşünürəm ki, hamıya 
məlum dur. Əslində SSRİnin dağılması da Dağlıq Qara bağda separatizmdən 
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başlandı. Bu bir növ tətik oldu. Axı çoxları həmin mitinqləri, onları ki min 
təş kil etməsini, bu hadisə lə rin arxasında kim lə rin dayan dığını unudur. Mən 
teztez deyirəm ki, Pa şin yan Sorosun məhsuludur. Düşü nü rəm ki, hamı mə
nimlə razılaşar. Lakin Soros artıq şəxsiyyət deyil. Bu anlayışdır və mən bunu 
əsla istis na etmi rəm ki, o vaxt böyük ölkəni dağıtmaq üçün bеlə vasitələr 
işə salınmışdı. Onu daxildən part lat maq, nifaq toxumu səpmək, xalqları bir
birinə qar şı qızış dır maq və döv lət ləri parçalamaq – yeri gəlmiş kən, belə də 
oldu. Bu na görə də sadəcə, bu tarixi fakt ları Rusiya icti maiy yətinin diqqətinə 
çatdırmaq və demək istərdim ki, Azərbaycan və Rusiya çox əsrlik dostluq, 
əmək daşlıq, qar şılıqlı an laş ma telləri ilə bağlıdır. Əminəm ki, heç bir qüvvə 
buna təsir gös tə rə bilməz. Doğru dur, müx tə lif isti qa mət lərdən ni faq salmaq, 
müəy yən etimad sız lıq yaratmaq cəhd ləri ni görürük. Lakin həm Rusi ya, həm 
də Azər baycan rəhbərliyinin ardıcıl si ya səti sayəsində biz nəinki geri lə mirik, 
biz irəliyə ge dirik. Bu gün Rusiya və Azər baycan birbirini strateji tərəf daş
lar adlandırır. Bizim ölkələrimiz arasında qarşı lıq lı əla qələrin səviyyəsi hər 
hansı qonşular üçün nü munə ola bilər. Əminəm ki, müna qişənin hərbi fazası 
başa çatdıqdan və siyasi nizamlamaya keçdik dən son ra – əgər Ermənistan 
tə rə fi itirdiklərini və ona mənsub ol mayanı güc lə qay tar maq cəhdlərin dən əl 
çəkərsə, biz bu nu etməyə gü nü sabah hazırıq – ina nıram ki, Ru si ya bizim 
region da sabitləşmə işində aparıcı rol oyna maqda davam edəcəkdir. Buna 
görə sizin kanalınız vasitəsilə bütün ru si yalıları səmimi salamlamaq, on lara 
ən xoş arzuları mı çat dırmaq is tər dim. Keçən il 1 milyon rusiyalı Azərbaycana 
sə fər edib. Ümidva ram ki, pandemi ya dan sonra bu di na mika bərpa olu na caq. 
rusiyalı qo naq larımıza hə mişə şadıq. Onlar da bilirlər ki, Azər baycana gə
ləndə özlərini evlərində olduğu kimi hiss edirlər.

M ü x b i r: Cənab Prezident, bu səmimi müsa hi bə  yə görə çox sağ olun.
İ l h a m  Ə l i y e v: Sağ olun.
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AZƏRBAYCAN RESPUBLİKASININ PREZİDENTİ, 
ALİ BAŞ KOMANDANIN RƏSMİ «TWİTTER» 

SƏHİFƏSİNDƏN 

16 oktyabr 2020-ci il, 18:21, Vətən müharibəsinin 20-ci günü  

Rəşadətli Azərbaycan Ordusu bu gün Xo ca  vənd rayo nu nun Xırmancıq, 
Ağ bulaq, Axullu kənd    lərini işğal dan azad etmişdir. 

Eşq olsun Azərbay can Ordusuna! 
Qarabağ Azərbaycandır!

ilham aliyev О 
@azpresident 

Rəşadətli Azərbaycan Ordusu bu gün 
Xocavənd rayonunun Xırmancıq, Ağbulaq, 
Axullu kəndlərini işğaldan azad etmişdir. 

EEşşqq  oollssuunn  AAzzəərrbbaayyccaann  OOrrdduussuunnaa!!  
QQaarraabbaağğ  AAzzəərrbbaayyccaannddıırr!!  

AZ<!RВAYCAN ltESPUBLIКASI 
PREZIDENTININ ADMINISТRЛSIYASI 
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TÜRKİYƏNİN «A HABER» TELEVİZİYA KANALINA
MÜSAHİBƏ 

16 oktyabr 2020-ci il, 12:00, Vətən müharibəsinin 20-ci günü  

A p a r ı c ı: «A Haber» ekran la rın dan hər kəsə sa lam lar. Bütün dün yanın 
gözü Qarabağ bölgəsin də dir. 30 ildir erməni işğalı altındakı Qarabağda ha zır
da böyük bir faciə yaşanır. Çünki ermənilər hu ma ni tar atəş  kəsə baxmayaraq, 
xüsusilə mülki şəxs lə ri və Azər  baycan Or du sunu hədəfə almağa da vam edir
lər. Təbii ki, Azərbaycan Ordusu da bu hücum ları ca vab  sız qoymur və erməni 
ordusuna ağır zər bə lər endirir. Böl  gə də son durum ne cə dir, bun dan son ra 
nələr yaşa na  caq? Bu durumla bağlı Azərbay can Prezidenti, Si lah lı Qüv və lə
rin Ali Baş Ko man danı cə nab İlham Əliyevin fi kir ləri ni öyrənə cəyik.

Cənab Prezident, bizi qəbul etdi yiniz üçün sağ olun, xüsusilə «A Ha ber» 
adından çox təşəkkür edirik.

İ l h a m  Ə l i y e v: Sağ olun, təşəkkür edirəm.
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S u a l: Cənab Prezident, təbii ki, müsahibə mizə böl gədəki vəziyyətlə 
başlayacağıq. Dünən Er mə nistan yenə mülki şəxsləri hədəfə aldı. Tərtər-
də bir məzarlıq hə dəfə alındı və 3 azərbaycanlı qarda şımız şə hid oldu. 
Bu hücumu necə dəyərləndirir siniz?

C a v a b: Bu, erməni faşizminin növbəti tə zahü rü dür. Onlar, adətən, 
döyüş meydanında məğ lubiyyətə uğ rayanda mülki şəxslərə atəş açırlar. Bunu 
biz Bi rin ci Qarabağ savaşında da gördük. Xo ca lı soy qı rı mı nı tö rədənlər məhz 
bizim həmin mən fur qon  şuları mızdır.

Bu dəfə də görəndə ki, artıq döyüş meydanında Azər baycan Ordusu qar
şısında acizdirlər və işğal edil miş torpaqlarda bizə qarşı müqavimət göstərə 
bil mir lər, onlar yenə də mülki vətəndaşları hədəfə aldı lar və namərd hücum 
nəticəsində bizim insan ları mız həlak oldu, həm Gəncədə, həm də dünən Tər
tər də  ki qə biristanlıqda. Bu, insanların dəfn məra simində işti rak etdikləri 
bir yerdir, hər bir insan üçün müqəd dəs bir yer sayılır. Ancaq bizim mənfur 
qonşularımız üçün müqəddəs anlayışı görü nür ki, yoxdur. Bu, in sanlığa qarşı 
cinayətdir, bir daha Ermənistanın yır tıcı xislətini göstərir. Ancaq bir də onu 
göstərir ki, bu namərd hü cumlar bizi yo lu muzdan döndərə bilməz, Azərbay
can xalqının ira dəsini qıra bilməz. Biz öz ərazi bütöv lüyümüzü bundan sonra 
da bərpa etməyə davam edə cəyik.

S u a l: Təbii ki, Azərbaycan mülki şəxslər mə sə ləsində olduqca diq-
qətli, çox dəqiq davranır. Bu ana qə dər bir erməni mülki şəxsin burnu belə, 
qana madı. Ancaq indiyədək 46 azərbaycanlı qarda şı mız şəhid ol du. Qərbə 
baxdığımız zaman, Qərb bu qətli am lara münasibətdə niyə səssizdir?

C a v a b: Təəssüf ki, mülki şəxslər ara sın da insan itkisi davam edir, artıq 
47 nəfər öldü və 222 mül  ki şəxs yaralandı, 2000ə yaxın ev ya tamamilə da
ğıldı, ya da ki, böyük ziyan gördü. Mən bunu de miş dim, biz bu insanların 
qisasını döyüş meydanında alaca ğıq. Biz heç zaman mülki şəxslərə qarşı atəş 
açma mışıq, bu gün də açmırıq, baxmayaraq ki, Gən cəyə, Tərtərə hücumlar 
oldu. Bu gün səhər saat 6dan 8ə qədər – indi saat 9:10dur – Tərtər, Ağ
dam, Go ran boy və digər rayonlara 220dən çox mərmi düşüb. Yə ni bu na
mərd hücum lar davam edir. Onların əsas hədəfi mülki şəxsləri öldürmək, 
Azərbaycan əhalisi arasında panika, qorxu yaratmaq, bizi dayandırmaq və 
öz çirkin niy  yətlərinə çatmaqdır. Ancaq görürlər ki, bu alınmır və nə qədər 
mərmi düşürsədüşsün, Azər  bay can vətəndaşları öz torpağında qürurla ya
şa yır və bütün bu çətin liklərə dözürlər. Onları bir ləş dirən bir amal var – 
Qarabağın qaytarıl ması, Azər bay can bayrağının işğal edilmiş bütün torpaq
larda qal dırıl ması və ərazi bütövlüyümüzün bərpa edilməsi dir. O ki qaldı 
toxun duğunuz ikinci məsələyə – niyə Qərb səssiz qalır? Biz bunu birinci Qa
rabağ sava şın da dа gördük. Ermənistan bizə təcavüz etdi, Ermə nis tan bizim 
torpaqlarımızı işğal etdi, Ermənistan bizim xalqımıza qarşı soyqırımı törətdi, 
ancaq sanksiyalar Azərbaycana tətbiq edildi. O zaman – 1992ci ildə, 1993cü 
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ildə Qərb mətbuatında belə bir təsəvvür ya randı ki, sanki Azərbaycan işğal
çıdır, Azər baycan tə cavüzkardır, Ermənistan isə bu təca vüzün qurbanı dır. Bu 
gün də bunu az miqdarda, az həcmdə görü rük. Çün ki artıq həqiqəti danmaq, 
giz lətmək müm kün deyil.

S u a l: Cənab Prezident, 1993-cü ildə, xüsusilə no yabr ayında yenə 
o dönəmdə atəşkəs elan edil mişdi. Atəşkəsi yenə Ermənistan pozmuşdu, 
qət liam lar törət mişdi. İndi baxdığımız zaman atəşkəsi pozan yenə Er-
mə  nistandır. Bu atəşkəslə Azərbaycan Ordu sunun irə li ləyişinin dayan-
dırılma sımı istənilir?

C a v a b: Bilirsiniz, bu onların taktika sı dır. Atəş kəsi istəyən Ermənis
tan oldu. Onlar gö rən də ki, artıq döyüş meydanında işğal etdikləri tor paq ları 
qoruya bilmirlər, onlar saxlaya bilmirlər, onlar atəş kəs üçün müraciət etdilər. 
Bizə də belə müraciət gəldi – bilirsiniz ki, Rusiya bu missiyanı öz üzərinə 
götü rüb  dür – biz də dedik ki, humani tar məqsədlər üçün, cə səd lərin dəyiş
dirilməsi, əsir lə rin dəyişdiril mə si üçün atəşkəs elan oluna bilər. Amma eyni 
zaman da, Mos kva açıqlama sında göstərildi ki, müzaki rə lər ma hiyyət üzrə 
bərpa edilməlidir. Həmçinin mü za ki rələ rin for matı da də yiş məz qalmalıdır. 
Ancaq görünür ki, onlar bu atəş kəsdən istifadə etmək istə yiblər, bir gün keç
məmiş Gəncəyə bu namərd hücu mu təşkil etdilər. Ondan sonra bizim digər 
şəhər ləri mizi vur ma ğa baş la dılar və faktiki olaraq, bu atəşkəsi kobud ca sına 
pozdular. Bu onların taktika sı dır. Görü nür, onlara bu atəşkəs ona görə lazım 
idi ki, öz qüvvələrini to p lasınlar, səfərbərlik tədbirləri görülsün və bizə yeni 
hücum təşkil edilsin. Çünki bu atəşkəsdən sonra onlar Hadrut qəsəbəsini yenə 
də işğal altına almaq istədilər, üç dəfə oraya hü cum etdilər. Amma üç dəfə də 
məğlub oldular. Onla rın niy  yəti itirilmiş və onlara mənsub olmayan tor paq la rı 
yenə də qaytarmaq və beləliklə, öz işğalçılıq siya sətlərini davam etdir məkdir.

A p a r ı c ı: Bu arada, Hadrut hələ də bizdədir – de  yə yalan təbliğat apa
rılır, qəbul edə bilmirlər.

İ l h a m  Ə l i y e v: Bəli, bu günə qədər bu yalan təb  li ğatı aparırlar. Hadrutda 
artıq neçə gündür ki, Azər baycan bayrağı dalğalanır. Hadrutun ətrafın dakı 
yük səkliklərin, təpələrin mütləq əksəriyyəti bizim nə zarə timizdədir. Əgər 
Hadrut götürülməsə y di, Xoca vənd rayonunun kəndləri də götürülə bil məzdi, 
o za man Fü  zuli rayonunun kəndləri də gö tü  rülə bilməzdi. Biz an  caq Hadrut 
istiqamətin dən oraya irəlilədik.

S u a l: Cənab Prezident, humanitar atəşkəsin tətbiq edildiyi tarixdən 
etibarən xüsusilə İrəvanın hava li ma nına Rusiyadan, İrandan karqo təy-
yarələri ilə davamlı olaraq raketlər göndərilir. Bununla da əslin də cinayət 
törədilir. Bu barədə, xüsusilə İran Prezi denti Ruhani ilə sərhəd qapısının 
bağlanması ilə bağlı danışdınız, Rusiya ilə də danışdınız, raketlərin gön-
də ril məsi barə də. Bu silahlar ödənişsiz verilir. Bu baxım dan İran və 
Rusi yaya nə demək istərdiniz?
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C a v a b: İrandan Ermənistana silahla rın göndə ril məsi ilə əlaqədar bizdə 
hər hansı bir mə lu mat yox dur. Əksinə, deyə bilərəm ki, İran və Gür   cüs tan öz 
ha  va məkanını və quru yollarını Ermə nis tana silahla rın daşın maması üçün 
bağladı. Buna görə biz İran və Gürcüstan hökumətlərinə bir daha təşəkkürü müzü 
bildirmək istəyirik. Bizdə olan məlumata görə, Gürcüstan ərazisindən bu gün 
mülki təyyarələrlə, eyni zamanda, karqo təyyarələrilə qaçaq yolla silah göndərilir. 
Ermənistan bu yaxınlarda bir təyyarə satın alıb dır. Bizdə olan məlumata görə, 
təqribən 30–40 mil yon dol  lara alıbdır. Bu təyyarəni alan Rusiyada yaşa yan 
zən gin erməni iş adamlarıdır, Karapetyan, Ab ram yan və başqaları. Onlar Ru
siyada yaşayan er mə niləri bizə qarşı vuruşmaq üçün Qarabağa muzd lu kimi 
göndərirlər. Eyni zamanda, bu İl76 təyyarə si nin alın ması Ermənistana imkan 
verdi ki, o silah ları qa çaq yol larla Ermənistana gətirsin. Çünki hər dəfə hərbi 
tə yi natlı məhsullar göndəri ləndə bu, bəyan edi lir. On la rın bəyanatlarında isə 
bu, mülki karqo dur. Am ma onun içərisində tank əleyhinə «Kornet» və «Kon
kurs» si lahları, «İqla» hava hücumuna qarşı silahlar, eyni za manda, bizdə 
olan məlumata görə, Ru siyada qaçaq yol larla alınmış raketlər göndərilir. Ona 
görə biz Bey nəl xalq Mülki Aviasiya Təşkilatına rəsmən mü raciət etdik ki, bu 
məsələni araşdırsın, bu nu dayan dırsın. Bu, beynəlxalq cinayət sayılır. Qa  çaq 
silahların Ermə nis tana göndərilməsi qəbul edil məzdir. Rusiya rəsmi orqanları 
tərəfindən də bizə açıq lama verildi ki, Rusiya Er mənistana silah göndər mir. 
Ona görə bizim fikrimizcə, bu silahları Rusi ya da ya şa yan erməni iş adamları, 
zəngin iş adam ları qanun suz yollarla bəzi hərbi zavodlardan alıb Ermənistana 
göndərirlər. Bu istiqamətdə araşdır malar davam et dirilir.

S u a l: İndi isə, cənab Prezident, cəbhəyə «ge də   cəyik». Təbii ki, Azər-
baycan və Türkiyə xalq ları cəb hədən gözəl xəbərlər, gözəl müjdələr göz-
lə yirlər. Mən xəritəni göstərmək istəyirəm, təbii ki, 18 min kvad rat kilo-
metrlik bir ərazidən bəhs edirik. Bu ərazi 30 ildir ki, işğal altındadır. 
Bu bölgələrin bu günə qə dər neçə min kvadratkilometrlik sahəsi azad 
edilib? Ha zırda Azərbaycan Ordusu irəliləyir, böyük zərbələr vurur. De-
yirik ki, bu günə qədər erməni or dusu öz gücünün yarısını itirib. Rəqəm 
olaraq er məni ordusu nə qədər itkiyə uğradıldı? Bununla bağlı bir rəqəm 
öyrənə bi lərikmi, cənab Prezident?

C a v a b: Azad edilmiş torpaqları he sab la maq o qə dər də çətin məsə lə 
deyil, halbuki hər gün bu də yi şir. Dünən mən yeni 6 kəndin işğal dan azad 
edil mə si xəbərini Azərbaycan xalqına çat dır dım. On dan əv vəl ki gündə daha 
çox sayda kənd lər azad edildi. Bu pro ses davam edir. Demək olar ki, hər gün 
biz yeni əra ziləri işğaldan azad edi rik, hər gün yeni strateji yüksəklikləri azad 
edirik. Ona görə bu rə qəmlər dəyi şir. Ancaq bu gün rəsmi qaydada ve rilən 
məlumat de mə yə əsas verir ki, hansı bölgələr azad edilibdir.

İndi bu xəritədə, misal üçün, Hadrut yoxdur. Ar tıq Hadrut bizdədir. Fü
zulinin ətrafında kəndlə rin mütləq əksəriyyəti bizdədir. Artıq Füzuli bizim 
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gözü mü zün qabağındadır. Ondan sonra cənub isti qa mə tin də də irəliləmişik. 
Şimalda Murovdağ möv  qeləri bizdədir, Suqovuşan bizdədir. Yəni bü tün is
tiqa mət lər üzrə böyük uğurlar əldə edilib və bu proses da vam edir. Hesab 
edi rəm və əminəm ki, Azər bay can xalqı bu nu diqqətlə izləyir. Xüsusilə də 
işğaldan azad edi  lən kəndlərin sakinləri üçün, əlbəttə, bu, tarixi günlərdir.

S u a l: Yəni orta hesabla təxminən neçə min kvad ratkilоmetr olur?
C a v a b: Bunu demək istəməzdim. Çün ki bu hər gün dəyişən rəqəmdir. 

Ancaq bizim məq sədimiz ərazi bütövlüyümüzü tam bərpa etmək və Azərbay
can bay rağını işğal edilmiş bütün tor paq larda qaldır maqdır.

S u a l: Bəs erməni itkiləri ilə bağlı rəqəmin nə qədər olduğunu deyə 
bilərsinizmi?

C a v a b: Bu rəqəmlər də hər gün dəyi şən bir sta tis tikadır. Yalnız 200dən çox 
tank məhv edilib, 33 tank qənimət kimi götürülüb, onlar bizdə saz vəziy
yətdədir. Hava hücumuna qarşı 35 «Osa» sis temi məhv edi   lib. Hava hücumuna 
qarşı çox müa sir iki S300 sis temi məhv edilibdir.

A p a r ı c ı: Çox qiymətli, bahalıdır.
İ l h a m  Ə l i y e v: Bəli, çox qiymətli, ondan son ra «Tor», o da çox bahalı, 

o da hava hücumuna qar şı sistemdir. Təqribən 170 karqo maşını ya məhv 
edilib, ya da bizdədir. Həmçinin 16 komanda mər kəzi məhv edilib. Bizim 
hesablamalarımıza görə, bu günlər ər zin də Ermənistan ordusuna təxminən 
2 milyard dol lar civаrındа ziyan dəyib və bu, davam edir. Mən de mi şəm və 
Ermənistan rəhbərliyinə müraciət etmi şəm ki, atəş  kəsə əməl edin, bizə təqvim 
verin, torpaqla rı mızdan çıxın ki, müha ribə dayan sın, siz də qalan si lah la rınızı 
xilas edin. Yoxsa belə ge dər sə, biz onların bütün silahlarını məhv edəcəyik.

S u a l: Ermənistanın insan itkisi nə qədərdir, cənab Prezident?
C a v a b: İnsan itkisi barədə onların ver  diyi rəqəm – mətbuatda gedən 

rəqəmi de yi  rəm – təqribən 600dən çoxdur. Amma bizdə olan məlu ma ta görə, 
itkiləri bun dan bir neçə dəfə çoxdur.

S u a l: Ermənistan az göstərməyə çalışır?
C а v аb: Təbii.
A p a r ı c ı: Amma cəbhədə vəziyyət fərqlidir.
İ l h a m  Ə l i y e v: Əgər 200 tank məhv edilibsə, bu tankın içində olan 

əsgərlərin sayına ba xın, artıq ne çəyə çatır. Ondan sonra döyüş mey dan larında, 
ko man da mərkəzlərində, digər qurğu larda. Gö rün tü lər var, onların texnikası 
necə məhv edilir, ona görə han sı sa konkret rəqəm de mək istəməz dim. Çünki 
mən hər zaman dəqiq rə qəm lərə sadi qəm, yoxlanıl ma mış rəqəmləri səslən
dirmək istəmi rəm. Amma təbii ki, 600dən daha çoxdur.

S u a l: Yəni Ermənistanın silahlarının yarı sına ya xını yox edilib deyə 
bilərikmi?

C a v a b: Biz bilmirik, onlarda nə qədər silah var dır. Amma bir sual or
ta ya çıxır: onlar bu silahları hansı pulla alıblar? Ermənistanın büdcəsi də, 
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valyuta ehtiyatları dа bəllidir. Təkcə 1718 gün ərzində onların 2 milyard 
dollarlıq si lah ları məhv edi lib və hə lə də si lah ları vardır. Məhv edilmiş bu 
si lahlar yal nız işğal edil miş torpaqlardadır. Bəs Er mə nistan əra zi sin də nə 
qə dər silah var? Görün оnlarda nə qədər silah var dır? Ha  radan aldılar bunu, 
haradan bu pulu tapdı lar? Təbii ki, bunlarda bu qədər pul yoxdur. De   məli, 
ha va  yı alıblar.

S u a l: Cənab Prezident, 18 oktyabr önəmli bir gün dür. Azərbaycanın 
Müstəqillik Günüdür. Azər    bay  can xalqı bu tarixdə Sizdən bir müjdə 
gözləyir, in şal  lah. Qarabağla bağlı bir müjdəniz ola caqmı? Bura dan, 
«A Haber» ekranlarından bütün Türkiyəyə və azər bay canlı qardaş la-
rımıza o müjdəni bölüşmək istər di nizmi?

C a v a b: Bu doğrudan da ta ri  xi bir gün dür. Çünki Azərbaycan XX əsr
də ikinci də fə müstə qilliyə qovuş du. Müstəqilliyin ilk illəri bi zim üçün 
çox ağır keçdi, faciəvi keçdi. Biz müs təqilli yi mizi itirə bilərdik. Necə 
ki, 1920ci ildə itir dik, cəmi iki il çəkdi. Ondan sonra Azərbaycan Xalq 
Cüm hu riy yəti süqut etdi. Bu dəfə də Ermənis tanın Azərbay ca na təca vüzü, 
eyni zaman da, Azər bay canın daxilin də gedən çarpış malar böyük böh ra
na səbəb oldu. Yalnız 1993cü ildə ulu öndər Hey dər Əliyev haki miy yətə 
gələndən sonra vəziy yət sabitləşdi, sabitlik təmin edildi və Azərbay can 
inamla in kişaf yoluna qə dəm qoydu. Ona görə 18 oktyabr ta     rixi bizim 
üçün çox əziz bir ta rixdir. Ancaq bu müd  dətdə – bu 1718 gün ərzin də 
mən heç vахt bizim ordu qarşısında bu tarix də bu nu alacaq san, o tarixdə 
bunu alacaqsan vəzi fəsi qoy ma  mışam. Çünki müha ribənin öz qayda ları, 
öz qa nun  ları vardır. Bizim üçün əsas məsələ ərazi bütövlü yümü zü bərpa 
etməkdir. Nə za man müjdə veri ləcək – 17də , 18də, 19da – bu o qə  dər də 
önəmli deyil. Önəm li odur ki, biz bunu edək, bu   na nail olaq. Eyni za manda, 
biz bə zi kəndlər haq qın  da məlumatı bu gün də verə bilərik və bəlkə də vе rə
cəyik. Ancaq ən önəm lisi strateji yük sə klikləri gö  tür mək dir. Çünki bu yük
səklikləri götü rər kən biz da ha böyük əraziyə nə zarət edirik. Bun dan sonra 
Azər     bay can Ordusu nun əkshücum əmə liy yatının da ha da uğurlu olmasına 
şərait yaradırıq.

S u a l: Qarabağın qəlbi, gözü Şuşadır. Azər bay canlıların gözü-qulağı 
Şuşadan gələcək xəbər dədir. İstiqaməti Şuşa olaraqmı verdiniz?

C a v a b: İstiqamət hər tərəfədir. İşğal edil miş tor paq ların hər bir qarışı, 
hər bir şəhər bi zim üçün doğ madır, əzizdir. Mənim üçün hər bir kən din 
dəyəri, qiyməti o biri kəndlə müqayisədə, o biri şə hər lə müqa yisədə eynidir, 
bərabərdir. Ancaq siz də yax şı bilirsiniz ki, Şuşanın Azərbaycan xalqı nın 
qəl bində xüsusi yeri var dır. Bu bizim tarixi şəhəri mizdir, qədim mədə niy yət 
ocağıdır. Şuşa Azərbay can xalqı na bir çox iste dad lı, dahi şəxslər bəxş edib . 
Əlbət tə, Şu şasız bizim işi miz ya rımçıq olar. Təbii ki, mü za ki rələr prosesində 
də hər za man bu məsələ gündə likdə idi.
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Bilirsiniz, bundan əvvəlki dövrdə danışıqlar masa sında bir çox məsələlər 
var idi. Bəzi təkliflər ondan iba rət idi ki, yaxşı, Azərbaycan bu 5 rayonu al sın, 
bu  nunla kifayətlənsin. Qalanlar da qalsın, yəni hər şeyi siz almaq istəyirsiniz, 
belə şey olmur, kompro mis ol malıdır və sair. Ancaq mən heç vaxt buna get mə
mi  şəm. 5 rayonu alıb qalan rayonları sonraya, qeyrimüəyyən vaxta saxlayıb, 
məsələni bitmiş hesab et mək heç cür düzgün olmazdı. Ona görə müxtəlif 
mər hə lə lər də vasitəçilər və bəzi bey nəlxalq təşkilatlar təəccüb edirdilər ki, 
nə üçün İlham Əliyev buna razı laş mır. Halbuki indi görünür – Er mə nistan 
о 5 rayonu da ver   mək istə mir di. Ancaq belə təkliflər olub. Mə nim möv   qem 
isə hər zaman belə olub ki, Şuşasız bi zim işi miz ya rımçıq olar. Ona görə təbii 
ki, Şuşanın işğal dan azad edilməsi bizim hədəflərimizin arasında xü su si yer 
tu tur. Biz buna çalışmalıyıq, biz buna nail ol ma lıyıq. Bu nə zaman olacaq?

S u a l: Yaxındamı, cənab Prezident?
C a v a b: Onu yaxın gələcək göstərər.
S u a l: İnşаllah. Yəqin ki, Qarabağı azad et mək rəhmətlik atanızın 

vəsiy yətidir. Vəsiyyətini də, yeri gəlmişkən, Sizdən öyrənmək istərdik. 
Və siy yə tini hа zır dа həqiqətən, yerinə yetirirsiniz. Sizi də, Azər bay can 
xal qını da Türkiyə xalqı adından təbrik edirik. Ata nızın vəsiyyəti barədə 
nə söy ləmək istə yir siniz?

C a v a b: Mən hər zaman ça lış mışam ki, atamın yoluna sadiq olum. 
2003cü ildə ilk dəfə Azər baycan xalqı mənə etimad göstə rəndə seçkilər
dən əvvəl demiş dim ki, əgər siz mənə bu ina mı, eti ma dı göstərsəniz, Hey dər 
Əliyev  siya sətinə sa diq ola ca ğam, bütün isti qa mət lər üzrə onun yolu ilə gedə
cə yəm. Şadam ki, sö zü  mə sadiq oldum, sözümü tut dum. Bu gün Azərbay ca nın 
sü rət li və uğurlu inki şafı, beynəl xalq müstə vidə bö yük hörmətə malik olması, 
ölkə daxilində so sial, iqtisadi, digər pro b lemlərin həl li, böyük layi hələrin hə
yata keçirilməsi Heydər Əliyev yolunun davamı dır. Təbii ki, dünya dəyişir. 
Dünya dakı güclər nis bəti də dəyişir. Bugünkü dünya 2003cü ildəki dün ya 
ilə mü qayisə edilə bilməz. Ancaq bizim stra teji hədəfl əri miz dəyişməz olaraq 
qalır. O da müs tə qilliyi möh kəm lən dir mək, müstəqil siyasətə sadiq olmaq, 
heç vaxt heç kim dən asılı ol ma maq, heç ki min qar şısında baş əy məmək, öz 
qüruru mu zu sax lamaq, qo ru maq və ərazi bütövlüyümüzü bərpa et mək dir. Qı
sa desəm, atamın vəsiyyəti bun dan iba rətdir.

Əlbəttə, ərazi bütövlüyümüzün bərpası bizim birnömrəli vəzifəmizdir. Biz 
buna nail olmaq üçün bö yük səy göstərdik – siyasi, iqtisadi, diplo ma tik, hərbi. 
Bi  zim ordumuz faktiki olaraq yenidən qu rul du. Bu gün or du muzun potensialı 
bütün dün ya nın gözü önün     dədir. Mənə verilən məlumata görə, inkişaf et miş 
bəzi ölkələrin hərbi mütəxəssis ləri də bizim təcrübə mi zi öyrənirlər. Mən əmi
nəm ki, bu təc rübə kitablarda da, təd qiqatlarda da əksini tapacaq. Ona görə 
atamın yoluna sadiq qalaraq, bu şərəfli mis si yanı icra edirik. İnşаllah, sona 
qədər başa çatdı ra cağıq.
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S u a l: Azərbaycan çox güclü bir ordu yarat dı. Birinci Qarabağ müha-
ribəsində hava qüvvələri belə, yox idi, ancaq indi güclü hava qüv vələri, 
güc lü ordusu vardır. TB-2 silahlı pilotsuz uçuş aparatları da bölgədə 
böyük bir güc oldu. Tür ki yədən satın aldınız və ha zırda istifadə edirsiniz. 
Silahlı pilotsuz uçuş aparatları müharibənin gedişini necə dəyişdirdi?

C a v a b: Çox dəyişdirdi. Bilirsiniz, Er mə nistan 30 il ərzində işğal edil
miş o bölgələrdə bü tün təmas xətti boyunca çox güclü istehkam qur muş du. 
Çox bö yük mühəndisistehkam işləri görmüşdü. Bəzi yerlər də onların dörd 
müdafiə xətti vardır. Bö yük xəndəkl ər qazılıb, digər mü hən dislik iş ləri gö
rü lübdür. Çox bö yük beton plitələr, sı ğı na caq lar, bun kerlər vardır. Bir də 
böl gənin relyefi təbii isteh kam dır. Çünki o, dağlıq ərazidir və biz aşağıdan 
yu xa rı gedirik. Hər bir ordu üçün bu, böyük çətinlikdir. Çətin və çox riskli 
bir işdir. Ona görə bizim bu isti qamətdə gördüyümüz iş lər böyük qəh rə
manlıq tələb edirdi və biz düş mənin texnikasını də qiq məhv etmək üçün müt
ləq pilotsuz uçuş aparat larına möhtac idik. Çox şa dıq ki, qardaş Türkiyənin 
inkişaf etmiş hərbi səna ye kom plek si bu gözəl SİHAla rı və İHAları isteh sal 
etməyə başlamışdır. Azər baycan Türkiyənin xa ri cində ilk öl kələrdəndir ki, 
bu SİHAları ala bildi. Mən artıq bunu söyləmişəm, yalnız Tür kiyə isteh
salı olan SİHAlarla 1 milyard dollar dəyə rində olan erməni hər bi texni ka sı 
məhv edilib. Qalan 1 milyardı da bi zim hərbi va si tələrlə məhv edi lib. Yəni 
bu, müha ri bənin gedişatını çox dəyişdirdi.

S u a l: Bölgədə tunellərdən, laylı müdafiədən bəhs etdiniz. Əslində 
biz onu Suriyadakı əməliyyat larda gör müşdük. Bunlar PKK, PYD-nin 
istifadə et diyi üsullardır. Otuz ildir bölgədə eyni üsuldan istifadə edi lir. 
Bu baxımdan orada PKK-nın, PYD-nin bir dəs təyi varmı?

C a v a b: Ola bilər. Bizdə bu toqquşma dan da əv vəl məlumat var idi ki, 
PKKçılar orada düşərgə qu rub lar. Çünki bilirsiniz, Dağlıq Qar abağ nəzarətsiz 
bir ərazi idi. Orada hər hansı bir beynəl xalq nəzarət mexa nizmi yox idi. Çünki 
indi Ermə nis tan da, Azər baycan da bir çox beynəl xalq təşkilat ların üzvüdür. 
Orada nəzarət mexanizmləri də, moni torinq də var dır. Bu isə boz bir sahə, 
yəni nəzarət siz sahədir. Ona görə orada qaçaqmal çılıq, nar ko tik ticarəti, qa
nun suz silahlı birləşmə lərin təlimləri və PKK düşər gə ləri də mövcud idi. İs
tis na edilmir ki, bu istehkam la rın qurul masında onlar da rol oynayıb.

S u a l: Bölgədə nə qədər PKK düşərgəsi vardır?
C a v a b: Onu biz deyə bilmərik. Çünki onlar bir yerdə dayanmırlar, yer

lərini dəyi şirlər. Amma kifayət qədər çox idi. Hər halda, bu mə  lu mat bizdə 
bu son toqquşmadan əvvəl də var idi. Bu gün erməni tərəfindən vuruşan, 
öldürülən in  sanlar arasında şüb hə li insanlar da var. Hər hal da, Ka nada pas
port lu, Livan pasportlu insanlar vardır. Şəx siyyətini müəy yən etmək mümkün 
olmayan in sanlar vardır. Amma də qiq dir ki, onlar erməni əsgə ri deyil. Yəni 
onlar muz d lulardır.
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S u a l: Ermənistan öz ərazisindən raket hü cum ları həyata keçirir. 
Bu hücumlar davam edərsə, Sizin üçün Ermənis tan ərazisinə əməliyyat 
haqqı ya ra narmı?

C a v a b: Xeyr, bizim belə fikrimiz yox dur. Mən bu nu dəfələrlə demi
şəm, bizim Ermənis tan ərazisində hər hansı bir hərbi hədəfimiz yox dur. Hər bi 
əməliy yatları Ermənistan ərazisinə ke çir mək fikri miz də yox  dur. Bizim başqa 
ölkələrin torpağında gö zümüz yoxdur. Biz sadəcə olaraq, ölkə hüdudları çər
çivəsin də, beynəlxalq təşkilatlar və dünya birliyi tərə findən tanınmış qanuni 
Azər bay can torpaqları çər çivəsində bu əməliy yatları aparırıq. Bu günə qədər 
biz Ermə nis tan ərazisinə keçməmişik.

Onu da bildirməliyəm ki, iyul ayında Ermənistan–Azərbaycan sərhə dində 
bizə qarşı hücum təşkil edil mişdi. Ermənistan silahlı qüvvələri Tovuz böl
gəsinə və onun müəyyən yerlərinə girə bilmişdi. Biz onları ora dan rədd etdik, 
öz torpaqlarımızı qo ru ya bildik. Onları sərhəddən kəna ra atdıq. Ondan sonra 
da sər hədi keçə bilərdik. Yəni bizim qarşı mız da hər han sı bir ciddi maneə yox 
idi. Onsuz da bu döyüş göstərdi ki, əgər biz burada keçə bilmişiksə, orada 
daha asan idi. Çünki orada bu isteh kam lar yoxdur. Amma bu nu etmədik. 
Hesab etdik ki, bu, düzgün ol maz. Biz öz torpağı mız da özümüzü müdafiə 
edirik və işğalçıları tor paqla rımız dan qovmalıyıq. Eyni za manda, əgər onlar 
Ermənistan ərazi sin dən bizə qarşı «ToçkaU», «İsgəndər», «Skad» və başqa 
çox təh lü kəli silahlardan istifadə etməyi da vam edər lərsə – ne cə ki, Gəncəni 
onlar Ermənista nın Varde nis ra yo nun  dan vurdular – bu bizim üçün legitim, 
qanuni hər   bi hədəf olacaq. Bunu hər kəs bilsin.

S u a l: Türkiyədən və Pakistandan Sizə dəs tək me saj ları gəlir. Xü  susilə 
Prezident Rəcəb Tayyib Ərdo ğan «Hər cür dəstək verməyə hazı rıq» – dedi. 
Bu ba xımdan Türkiyə və Pakistandan hərbi dəstək istəyə cəksi nizmi?

C a v a b: Xeyr. Bizim belə bir fikrimiz yoxdur. Tür   kiyə və Pakistan bizə 
ilk dəstək olan öl kə lərdir. On  lar dan sonra bu ölkələrin sayı artdı. On dan 
sonra Əfqa nıstan bizə açıq dəstək göstərdi. Bos ni ya və Her se qovina, ondan 
sonra digər ölkələr dəs tək göstərdilər. Ən çox dəstək göstərən qardaş Tür
kiyə oldu. Mənim qardaşım, hörmətli Pre zident Rə cəb Tayyib Ərdoğan ilk 
saatlardan çox dəqiq və çox qəti mesaj verdi ki, Azərbaycan tək deyil, Tür ki
yə Azərbaycanın yanın da dır. Bu bizi daha da ruh lan dırdı. Ancaq hərbi dəstək
dən söh bət gedə bilməz. Bu na ehtiyac yoxdur. Bu gün Er mə nistanın baş nazi ri 
tərəfindən uydurulan yanlış məlumat, əlbəttə, bey nəlxalq ictimaiyyəti çaş dır 
ma ğa yönəlib. Misal üçün, dünən Rusiya televizi yasına ver di yi açıqlama sında 
dedi ki, Azərbay can tərəfində Tür kiyə vuru şur, Pa kistan vuruşur, Suriya dan, 
Li vi yadan olan əsgər lər vuruşur. Bun lar hamısı yalandır. Bu yalanı ifşa et
mək o qədər də çətin mə sə lə deyil. Toqquşmaların ilk günündə dedilər ki, 
Ermə nis tanın Su25 təyyarə sini Türkiyənin F16 təyya rəsi vurubdur. Biz 
dedik ki, sübut verin. Verə bilmədi lər. Sonra hər kəs gördü ki, bu yalan dır. 
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İndi bunu ar tıq demirlər. İndi də yeni yalan orta ya atırlar ki, guya Pakistan 
və türk əsgərləri bizimlə bərabər vu ruşurlar. Sübutlar versinlər. Yox  dur bu. 
Er mənistan tərəfi bi rinci növbədə istəyir ki, Azər bay can Ordu su nun gü cü nü 
pərdələsin. Guya ki, Azər baycan tək ba şı na bu nu edə bilməzdi. İkincisi, onun 
daha bir yala nı odur ki, guya bu toqquşma ar tıq bölgədən çıxıb, daha qlo bal 
toqquşmaya çevrilibdir. Bu da yalan dır. Bi zim Tür kiyədən, Pakis tan dan və 
başqa qar daş ölkə lərdən aldığımız dəs tək yalnız mənəvi və siyasi dəs təkdir.

S u a l: Cənab Prezident, Türkiyə və Azər bay ca nın dostluğu, əlaqələri, 
yaxınlığı kimləri nara hat edir?

C a v a b: Bizi istəməyənləri. Türkiyənin g ü cünün artmasını istəməyənləri.
S u a l: Kimləri?
C a v a b: Yəni bunların kimlər olduğu bəl lidir. Bir çox ölkələrdə belə 

dairələr vardır. Bu, is la mofob dai rə     lərdir. Təəssüf ki, bu gün Avropada isla
mo  fobiya ar    tır. Kasıb ölkələrdən gələn qaçqın lara olan müna si bət də göz 
qabağındadır. İsla mofob partiyalar bu gün bir neçə Avropa ölkəsində parla
mentdə yer alıb lar. Ra  dikal faşist partiyalar daha çox səs qazanırlar. Bu çox 
təhlü kəli meyil dir. İlk növ bədə, Avropa üçün təh lü kəli meyildir. Çün ki bu, 
irqçi liyə, ayrıseç ki li yə, ksenofobiyaya, islamo fo bi yaya şərait yara dan me yil
dir. Eyni zamanda, islamofob qüvvələrlə ya naşı, Tür  kiyənin gücündən narahat 
olan dairələr də vardır. Çünki bu günkü Ərdoğan Türkiyəsi 20 il əvvəl ki Tür
ki yə deyil. Bunu biz də bi lirik, Tür kiyədə ya şa yan qar daş  larımız da bilir. Bu 
gün Türkiyə dün yada söz sa   hi bidir. Heç kim Türki yəyə nəyi isə diktə edə bil
məz, nə yi isə məcbur edə bilməz. Türkiyə öz ma   raq la  rı  nı, öz müt  təfiqlərinin 
maraq la rını dün yada layi qincə mü dafiə edir, öz təh lükə sizliyini bildiyi kimi 
tə min edir, bey nəlxalq aləmdə söz sahibidir. Bölgədə Tür ki yə  nin işti rakı, 
razı lığı olmadan hər hansı bir mə sələ həll edilə bil məz. Suri ya, Liviya, Aralıq 
dənizi – bü tün bun lar onu gös tərdi. Bunlar Türki yənin gücünü is tə mə    yən və 
bundan na ra hat olan qüv vələrdir. Bu təbiidir.

S u a l: Cənab Prezident, birlikdən qüvvət do ğar dediniz. Türkiyənin 
güclü olması nə üçün önəm lidir?

C a v a b: Türk Dünyası üçün bu, böyük bir gücdür və bizi gücləndirir. 
Mən bunu dəfələrlə demişəm. Tür kiyədə də demişəm, Azər bay canda da. Əziz 
qar da şım Prezident burada olan da demişəm ki, Türki yə–Azər baycan birliyi 
bölgə üçün sabitlik gə ti rir. Əgər toqquşmaların ilk saat larında Türkiyə dən 
bu dəqiq mesajlar gəlməsəydi, bəlkə də bu işlərə baş qaları qarışa bilərdi. 
Türkiyə nin bu mesajları hər kə sə «dur» dedi. Azər bay can tək deyil. Türkiyə 
işin so  nuna qədər Azərbaycanın yanındadır. Əlbəttə ki, bu gün Azərbaycan–
Türkiyə birliyi artıq çox ciddi geo si yasi amilə çevrilib və bu, müsbət amildir. 
Bizim bir liyimiz hər hansı bir ölkənin ma raq larına qarşı deyil. Biz öz maraq
la rı mızı müdafiə edirik, öz yolumuzu da vam etdiririk. Heç kim bizim işimizə 
qa rış  masın, heç kim bizim daxili məsələ lə ri mizə bur nunu sox ma sın. Biz bunu 
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istəyirik. Türkiyə bu günə qədər kimin işinə qarı şıb? Heç kimin. Azər baycan 
ki min işinə qarışıb? Heç ki min. Sadəcə, deyirik ki, bizə də dəymə yin, kənar da 
durun. Dost olaq, tərəf daş olaq, işbirliyi edək. Am ma sizinki siz də, bizim ki 
bizdə. Biz bunu istəyirik və buna haq qımız çatır.

S u a l: Qarabağ probleminin həllində Türkiyə siz bir masada həll yolu 
tapılarmı?

C a v a b: Əslində defakto Türkiyə artıq masada dır. Mən bunu söy ləmi
şəm. Bu realdır. Bu günTürki yə digər bölgədə yerləşən ölkələrlə bu mə sə
ləni danı şır, müzakirə edir. Siz də bilirsiniz, Ru siya və Türkiyə pre zidentləri 
arasında telefon da  nı şığı olub. Xarici İşlər nazirlərinin, Mü dafiə na zir lərinin 
da nı şıqları olub. Eyni zamanda, iranlı həmkarları ilə Tür kiyənin yüksək 
vəzifəli şəxsləri nin əlaqələri olub. Ona görə Tür  kiyə defakto bu radadır. 
Sadəcə olaraq, Minsk qrupu 1992ci ildə təş kil olun du ğu üçün – on suz da 
Tür kiyə Minsk qrupu nun üz vü dür – o zaman bil mi rəm hansı səbəblərə görə 
həmsədr olmayıb. Yə ni biz çox istərdik ki, bəri başdan Türkiyə həm sədr olsun. 
An caq o zaman Tür ki yə özü bunu et mə yib. Özü istə səydi, məncə olardı. Ona 
görə deyirəm ki, bu günkü Ərdoğan Tür kiyəsi ilə o Tür kiyə arasında böyük 
fərq vardır. Əgər həmsədr olsaydı, o zaman təbii ki, bu məsələ çoxdan həll 
olu  nardı. Ona görə biz deyirik ki, Türkiyəsiz bu mə  sələ həll olunmaz. Mən 
demirəm ki, Minsk qrupu ar tıq tarixdə qalsın. Yox, qoy onlar da çalışsınlar. 
Hal buki 30 il ərzində bir nə ticəyə gəl mə di lər. Amma Türkiyəni bu prosesdən 
kənar da saxla maq həm düzgün deyil, həm də müm kün deyil.

S u a l: Cənab Prezident, Minsk qrupunun həm sədri Fransanın müna-
sibətini necə dəyərləndirir siniz?

C a v a b: Fransanın son açıq la maları he sab edi rəm ki, müsbət açıqlamalar
dır. Eyni zaman da, mə nim Fransa Prezidenti ilə son telefon danışı ğım da 
çox müsbət olubdur. Təbii ki, Fransa həm sədr kimi, bitərəf olmalıdır. Mən 
bunu demişdim. Hər bir ölkə nin başqa ölkə ilə xü su si əla qələri ola bilər. Yəni 
milli səviyyədə hər bir ölkə sərbəstdir. Heç kim buna irad tuta bilməz. An caq 
həmsədrlik ar tıq başqa bir mexa nizmdir. Bu, həmsədr olan ölkələ rin üzərinə 
böyük mə   suliy yət qoyur. Ona görə onlar bu mandat çər çi və sində gərək bitərəf 
olsunlar. Hesab edirəm ki, bu gün Fransanın addımları və yanaş ması müsbətdir.

S u a l: Rusiyanın Xarici İşlər naziri Lavrov bir açıq la ma verdi. Açıq-
lama sında Qarabağ bölgəsinə hərbi mü şahidəçilər göndərə biləcəklərini 
söy lədi. Bu na ra zı lıq ve rərsiniz?

C a v a b: Bilirsiniz, Rusiya Prezidentinin ofisində de yil  di ki, bu hər iki 
tə rəfin – Azərbayca nın və Ermə nis   tanın razılığı əsasında ola bilər. Yəni hər iki 
tərəf bu na razılıq verməlidir, bu, birin cisi. İkin cisi, təməl prin  sipləri arasında – 
mən artıq bu məsələ ilə bağlı fi kir lərimi bildirmişəm – sülh mə ramlı qüvvələ
rin böl gə yə gön dərilməsi məsələsi var, ancaq ən son mər hə lə də. Torpaqlar 
işğaldan azad edi lir, 5 rayon, ondan sonra 2 rayon, daha son ra Dağlıq Qara bağ 
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ərazisinə və Şu şa ya Azər bay can əhalisi qayıdır. Son ra sülh məramlı qüv vələr 
gəlir. Ona görə bu gün bu haqda da nış maq tezdir. Üçün cüsü, hansı ölkələr bu 
sülh mə ra m lı qüv və lərin için də olacaq? Bu da hər iki tərəf ara sında razılaşdırıl
malıdır. Bu məsələ ilə bağlı mü zakirələr pro sesində hər hansı bir müzakirə ol
mayıb dır. Hesab edirəm ki, Rusiya Prezidenti ofi sin dən ve rilən açıqla ma ta
ma milə əsaslıdır. Hər iki tərəf bu na razı olmalı dır. Bunun razılığı və təqvimi 
veril mə lidir. Bu gün fə al münaqişə gedəgedə bu haqda da nışmaq tezdir.

S u a l: Ermənistanın işğal etdiyi Qara bağda zəngin yeraltı qaynaqlar 
vardır. Bilirik ki, Kəl bə cərdə zəngin qızıl yataqları var. Əslində Ermənis-
tanın əsl dərdi qızıl yataqlarıdırmı?

C a v a b: Odur. Amma əsas onların bizə olan əzəli nifrətidir. Ermə nis tan 
faşizm siyasəti apa  rır, Türkiyə yə, Azərbaycana nifrəti aşılayır, uşaq   lara türkləri 
düş mən kimi qələmə verir. Öz əha  lisinin be yin lərini zəhər ləyir. Ermənista
nın işğal çı lıq siyasəti nin təməlində bu dayanır. Əsas mə sələ budur. Digər böl
gələrin həm bit kiçilik, həm hey van darlıq üçün çox münbit torpağı var. Onlar 
bunu istismar edirlər. Kəl bə  cərin qızıl ya taqlarını qanun suz olaraq istis mar 
edirlər. Biz onlara yar dım çı olan və oraya inves tisiya ya tıran şirkətlərə məktub 
göndərmişdik. Mən bu toq  quşmadan əvvəl verdi yim açıqlamalarda de miş dim 
ki, o xarici şirkət lə rə son xəbərdarlıq edirik – ya da yan dırın bu fəa liyyəti, ya da 
sizi məhkəməyə verə cəyik. Məhkəmədə bizim sözümüz keçəcək. Çünki bu qa
nunsuzdur. Oradan çıxa rılan qızılı Ermənis tan xaricə satır və pul qazanır. Orada 
çıxan təbii qaynaqları, bi zim torpaqdan əldə edilmiş məhsulu onlar Ermə nis ta na 
daşıyırlar. Ona görə bu ra da bir çox hədəflər var dır. Əsas məqsəd bu torpaqları 
əbədi Er mənis ta nın tap da ğı altında sax lamaqdır. Onlar buna nail ola bil mə di lər.

A p a r ı c ı: Cənab Prezident, Paşinyanın «atası» So rosdur dediniz.
İ l h a m  Ə l i y e v: Doğrudur.
S u а l: İndi Azərbaycan bölgədə Soroslamı mü ba rizə aparır?
C a v a b: O cümlədən Sorosla. Əslində So  ros de yəndə, təkcə Corc Sorosu 

nə zərdə tutmu ram. Bu bir anlayışdır. Bu bir dağıdıcı hərəkət dir, bu, yırtıcı bir 
hərəkətdir. Bu, müstəmləkəçi bir hə rə kət dir. Paşin ya nın Sorosla o fotoşəklinə 
baxın, necə ey bə cər fo to şəkildir. İnternetdə vardır. Durub lar, bə dən ləri də 
yapışıb birbirinə. Utancverici bir şəkildir, ikisi də gülür, ikisinin də üzündə 
təbəssüm. Bu şəkil faktiki ola raq, Paşinya nın kim olduğunu göstərir. Çünki 
Er mə nistanda çevrilişin təşkil edil məsində So ros qrup la rının böyük rolu olub 
və Paşin yan əs lində hər za man antirusiya mövqe yin də olub. Onun par ti ya
sı nın adı ermənicə «Yol ka» dır. Onu tərcümə et sək «Çı xış» deməkdir. Ha ra
dan çıxış? Ru siya ilə bir likdə Kol lektiv Təhlükə sizlik Müqa viləsi Təşki la
tından və Av rasiya Birli yindən. O, millət vəkili olar kən hər za man Rusiya nın 
əley hinə idi, antirusiya möv qeyində idi. Ona görə mən təəccüb edirəm ki, bu 
günə qədər Rusi yada bəzi siyasi dairələr onun tərə fini tutur. Axı o, rus pərəst 
qüvvələrə qarşı inqilab etdi, ruspərəst prezi dent ləri həbsə atdı, ruspərəst ana 
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müxalifət par ti ya sının sədrini həbsə atdı. Hər şeyi Rusi yanın əley hinə etdi, 
Rusiyanın «Qazprom» şir kə tinə, də mir yolu şirkə tinə cinayət işi açdı. Kol
lektiv Təhlü kə  sizlik Mü qa viləsi Təşkilatının – hansı ki, NATO tipli bir təş
kilatdır – erməni əsilli sədrini həbsə atdı. Yəni о, Sorosun sözü ilə oturub
du ran adam dır. Onun komandasına baxın, hamısı Soros fondu nun, Açıq Cə
miyyət Təşkilatının, «Am nesty Inter natio nal»ın nümayəndələridir. Yəni So
ros Ermə nis tanda ha  kimiyyətə gəldi, amma ifla sa uğradı.

S u a l: Cənab Prezident, Türkiyədən hərbi ba za istəyiniz oldumu? 
Bu məsələ ilə bağlı bir açıqlama verdiniz, «Türkiyə hərbi baza yarada 
bilər» – dediniz. Bu məsələ ilə bağlı bir danışıq apardınızmı?

C a v a b: Xeyr, bu məsələ ilə bağlı hər han   sı bir danışıq olmayıb, heç 
zaman olmayıb və bu gün də belə bir məsələ yoxdur. Onsuz da Tür kiyə ilə 
hərbi sa hədə bizim işbirliyimiz gündəngünə möh kəmlənir. Mən bunu artıq 
demişəm, bir daha de mək istəyirəm ki, keçən il 10 birgə hərbi təlim keçi rilib, 
həm hava dan müdafiə, həm özəl komandalar, həm də digər sa hə lər üzrə. Bu 
işbirliyi ən yüksək sə viy yədədir və ba za nın Azərbaycanda yaradılması məsə
lə si heç zaman müzakirə mövzusu olmayıbdır.

S u a l: Cənab Prezident, Siz dеdiniz ki, Azər bay can cəbhədə status-
kvonu dəyişdi. Sizə təqdim edi lən status-kvo nə idi və bundan sonra 
Azər baycanın ye ni status-kvosu nə olacaqdır?

C a v a b: Statuskvo artıq yoxdur. Mən bu haqda öz sözlərimi dedim və 
bu reallıqdır. Sta tuskvo nə idi? Torpaqların işğal altında saxlanıl ması demək 
idi. Bax mayaraq ki, Minsk qrupunun həm sədrləri bu nun  la əlaqədar hələ 10 il 
bundan öncə çox müsbət açıq lama vermişdilər ki, statuskvo qəbul edil məzdir. 
Prak tiki addım atılmamışdı və biz 30 il bu statuskvonun də yişdirilməsini 
göz ləyirdik ki, müza kirə pro sesi nəti cə  sində buna nail ola bilək. Amma bu ol
ma dı. Ona gö rə döyüş meydanın da biz bunu ar tıq məhv etdik. O, artıq yoxdur. 
İndi Cəbrayıl şəhəri biz dədir, Cəbrayıl rayo nu nun kənd lə ri nin böyük his səsi 
bizdədir. Füzuli ra yo nu nun kəndlərinin də müt ləq əksəriyyəti bizdədir. İndi 
biz Füzuli şəhərini də görü rük. Hadrut bizdə dir, Suqovuşan bizdədir.

S u a l: İndi Füzuli şəhərinin mərkəzini görə bilir sinizmi?
C a v a b: Görürük, əlbəttə, görürük.
A p a r ı c ı: İnşаllah, yaxın zamanda oradan bir müj  də gələcək deyirsiniz.
İ l h a m  Ə l i y e v: İnşаllah. Hansı statuskvo   dan söhbət gedə bilər?! Sta

tuskvo da yoxdur, tə mas xətti də yoxdur. Onu da biz yardıq. Yəni 30 il sülh 
yolu ilə müzakirə prosesi çərçivəsində edə bil mədiyimizi bu günlər ərzində 
etdik.

A p a r ı c ı: Cənab Prezident, Sizdən bir şeyi də so ruş  maq istəyirəm. 
Müharibə hələ davam edir. Bu mü  ha ribədə Sizi ən çox kədərləndirən və ən çox 
sevin di rən hadisələri soruşacağam. Yeri gəlmişkən, rəmzi bir foto, Gəncədə 
4 yaşındakı Bəxtiyarın yaralı hal da ikən gülümsəməsi. Bu foto bütün dünyaya 
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simvol ol du. Müsahibə aldıq, özü də 4 yaşın dakı ağlı ilə dedi ki, «Qarabağ 
bizimdir, Azərbaycanındır!».

İ l h a m  Ə l i y e v: Bəli.
S u a l: Cənab Prezident, Sizə ən çox təsir edən, kədərləndirən, ən çox 

sevindirən nələr oldu?
C a v a b: Ən çox kədərləndirən bizim it ki  ləri miz dir. Həm mülki vətən

daş lar arasında, həm də əsgərlər arasında. Gənc əsgərlərimiz fəda karlıq, rə  
şa dət göstə rərək, doğma torpaqları uğrun da şəhid olur lar. Bu, böyük faciədir. 
Хalqımız üçün, onların yaxın ları üçün, valideynləri üçün böyük fa ciədir. 
Ona görə də hər bir azərbaycanlının həlak ol ması mənim üçün ən böyük 
üzüntüdür, istər mül ki vətəndaş olsun, istər hərbçi ol sun, fərq etməz, on la rın 
hamısı bizim soydaş ları mız dır, bizim öv lad la rı mızdır, qardaşları mızdır.

Ən çox sevindirən isə Azərbaycan xalqının iradə si dir. Çünki mərmi altında 
yaşayan insan yerindən tər pən  mir. Tərtəri Ermənistan Stalin qrada çevirir, 
ikin ci Ağ dama, Füzuliyə çevirmək istəyir. Niyə sən bu mül ki şə həri atəşə 
tutursan? Bax, o dəfn məra simi ol sun. Bu gün səhər iki saat ərzində 200dən 
çox mərmi atılıb. Ni yə? Tərtərdə nə var? İnsan lar ya şa yır. Yəni bu, er mə  ni 
faşizmidir. Bir də ki, qor xutmaq istəyirlər. Fikir lə ri gedir kеçən əsrin 90cı 
illərinə ki, onlar bizə hü cum edirdilər, bizim ordumuz on la rın qabağında du
ra bil mirdi və bizim vətəndaşlar o bölgələri tərk edir dilər, qaç qın və məcburi 
köç künə çevrilirdilər. O fi kir lə ya şa  yırlar. Amma bil mə lidirlər ki, indiki 
Azər  baycan o Azərbaycan deyil. İndiki Azərbaycan güclü dövlət dir və özünü 
qo ruya bilən bir döv lət dir. Bizim insan la  rı mız mərmi altında yaşayır, oranı 
tərk etmir, evləri ya nır, malları batır, amma deyirlər ki, təki «Vətən sağ ol
sun!» Məni ən çox sevindirən budur. Ey ni za man da, bu nunla bərabər, bizim 
bayrağı mızı işğal dan azad edil miş torpaqlarda görmə yimdir. Mə ni ən çox se
vin di rən, bax, bunlardır.

S u a l: Cənab Prezident, Türkiyədə 83 milyon nə fər hər namazdan 
sonra Azərbaycan üçün dua edir. Bu duaları hiss edirsiniz? Buradan 
türk xalqına nə demək, nə mesaj göndərmək istəyərsiniz?

C a v a b: Təbii ki, görürəm. Bu dualar və Azər bay  can xalqının duaları, 
bizim digər ölkə lərdə yaşa yan dostlarımızın, qardaşlarımızın dua ları bizi 
qoru yur. Çünki biz haqq yolundayıq. Biz öz tor pağı mız uğ run da vuruşuruq. 
Ermənistan tə rə fin dən apa rı lan mü ha  ribə şər qüvvə lərin mühari bəsidir. Biz 
hər zaman Türkiyədən dəstək görmü şük, dəstək hiss et mi şik. Son illər ərzində 
Türkiyə və Azərbaycan rəh bər liyi bizim ölkələrimizi birbirinə o qədər güclü 
tel lərlə bağlayıb ki, bu birlik, bu qardaşlıq sarsıl maz dır. Bu günlərdə Türkiyədən 
mənə çoxlu məktublar gəlir. Yazırlar ki, Cənab Prezident, mən də gəlməyə 
hazı ram, mən də kömək etməyə hazıram. Bunlar bi zi çox duyğulan dı rır, çox 
sevindirir. Bizim birli yimiz bir daha bu çətin dö  nəmdə özünü bü ruzə verir. 
Ona görə bütün türk qar daşlarımıza dərin təşəkkürümü bildi ri rəm. Biz on la rın 



İLHAM ƏLİYEV                                              İnkişaf – məqsədimizdir

210

dəstəyini hiss edirik, görürük, bu dəstək bizə əla və güc verir, bizim iradəmizi 
güc lən dirir. Mənim əziz qardaşım, hörmətli Prezident Rəcəb Tay yib Ərdoğan 
demişdi ki, «Azərbaycan tək deyil, Tür kiyə Azərbay canın yanındadır». Bu əs
lin də bizim bir liyimizi təsvir edən ən gözəl ifadə dir, ən gö  zəl kə lamdır.

A p a r ı c ı: Cənab Prezident, mən də son olaraq, Rə cəb Tay yib Ərdoğanı 
necə tərif edəcəyinizi soruş maq istərdim.

İ l h a m  Ə l i y e v: Rəcəb Tayyib Ərdoğan mənim qar daşımdır. Bizim çox 
yaxın münasibətimiz var dır. Həm prezidentlər kimi, həm də insan kimi. Ona 
mə nim çox böyük hörmətim vardır. O, dünya lideri dir. O, Tür kiyəni böyük 
zirvələrə qaldırdı. Türki yəni ucalt dı. Türkiyəni ləyaqətli, qürurlu dövlət kimi 
dün yaya tanıtdırdı. Ona qarşı çox bö yük əda lətsizliklər, haqsız lıq lar edilir, 
həm bəzi ölkələr tə rə findən, həm də təəs süf ki, Türkiyənin içində də bəzi 
siyasi qüv vələr tərə fin dən. Təbii ki, mən bu iş lə rə qarışa bilmə rəm. Am ma bir 
insan kimi, bu na biganə qala bilmə rəm. Çünki onun Tür kiyə üçün gördüyü 
işlər geniş miq yas lı dır və bu gün Tür kiyəni onun kimi sevən, onun ma raq
larını mü da fiə edən, öz sinəsini irəli ve rən ikinci bir insan yoxdur.

Tür kiyədə bunu hər kəs bilməlidir. Azərbaycan da bunu hər kəs bilir. Tür
kiyədə də bir çoxları bilir, am ma bilməyənlər üçün de mək istəyirəm ki, onlar 
da gör   sünlər. Çünki siyasi mübarizə hər yerdə vardır. Bir də milli məsələ 
vardır. Milli məsələdə hər han sı bir si ya  si mübarizə olma malıdır. Biz təhdid 
qar şı sın da bir ləş  mə liyik. Bu gün Türkiyəyə də hər tərəfdən hü cum edir lər. 
Ona tab gətirmək, onun qar şısında sipər kimi da yanmaq çox böyük cəsarət 
tələb edir. Böyük pe şə kar lıq, bilik, iradə tələb edir. Mənim qardaşım belə in
san  dır və mən onu yaxın dan tanı dığım üçün bunu tam sə  mimiyyətlə deyirəm. 
Ona bundan sonra da mü  vəff ə qiy yətlər di lə mək istəyirəm. Onun addım
ları, onun var lığı bütün Türk Dünyası üçün önəmlidir və Türk Dün  ya sının 
birləşməsi, işbirliyinin dərinləş məsi istiqa mə  tin də biz bundan sonra da böyük 
səylər gös tə rə cəyik.

S u a l: Son sual, cənab Prezident. Türkiyə ilə bir ürək olmaq lazım 
olduğunu dediniz. Bu baxım dan Tür kiyədə müxalifətdən Sizə dəstək me-
sajları gəl dimi?

C a v a b: Belə səylər oldu. Belə mesajlar gəldi. Bi lir si niz, mən elə insa
nam ki, hər şeyi necə var elə də de yi rəm. Bu məsələdə diplomatiyaya eh ti yac 
yoxdur. Mə nim üçün Türkiyədə əsas məsələ qarda şı ma olan mü na sibətdir. 
Kim ona yaxşı mü na si bət bəs lə  yirsə, o mə nim ürəyimdədir. Kim ona haqsız 
müna si bət bəsləyir, kim ona qarşı çıxırsa, mənim ürəyimdə on lar üçün yer 
yoxdur. Dəstək gös  tərmək istəyən hər kə sə mən təşək kürümü bil dirirəm. Ancaq 
hesab edi rəm, hər kəs bil mə lidir ki, bu gün Ərdoğan olma say dı, Tür kiyənin başı 
böyük dərddə ola bilərdi. Bunu hər kəs bilsin, hər kəs an la sın. Bunu mən adi bir 
Azər bay can vətəndaşı kimi deyi rəm. Bunu siz bu gün 10 mil yon Azərbaycan 
vətən daşından eşidə bilərsi niz. Tür kiyə–Azərbay can bir liyi möhkəmlənir. Ona 
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görə bu birliyi təmin edən in sanlar da gərək hər bir yerdə, milli məsələlərdə 
la zı mi dəstək alsınlar. O ki qaldı par tiyalar arasın dakı mə sələlərə, o, başqa bir 
işdir. Milli məsələdə hər kəs gərək vətənpər vər olsun.

A p a r ı c ı: Çox təşəkkür edirəm, cənab Prezident, bi    zə vaxt ayırdınız, 
suallarımızı cavablandırdınız.

İ l h a m  Ə l i y e v: Sağ olun. 
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AZƏRBAYCAN XALQINA MÜRACİƏT

17 oktyabr 2020-ci il, 12:05, Vətən müharibəsinin 21-ci günü  

Əziz həmvətənlər!
Bu gün Ermənistanın faşist rəhbərliyi növbəti hər bi cinayət törədib. 

Gəncə və Mingəçevir şəhərlə ri raket atəşinə məruz qalıb. Bu namərd atəş 
nəti cə  sində soydaşlarımız həlak olub, yaralanıb. Allah bü   tün şəhidlərimizə 
rəhmət eləsin, yaralı soydaş la rımıza Allah şəfa versin.

Bu bir daha Ermənistan rəhbərliyinin faşist ma hiy  yətini göstərir. Birinci 
dəfə deyil ki, bizim şəhər lə ri miz atəşə məruz qalır və demək olar ki, hər gün 
Tər tər, Ağdam, Goranboy, Ağcabədi və digər şə hər lə rə Er mə nistan atəş açır. 
Bu atəş nəticəsində vətən daş la rı mız həlak olub, yaralanıb, 2000dən çox ev 
da ğıdılıb, ya da ki, bu evlərə çox böyük zi yan vuru lub dur. An caq bu namərd 
hərəkətlər Azər  bay can xal  qı  nın iradə sini qıra bilməz.

Ermənistan rəhbərliyi hərbi cinayət törədir. Dinc əhaliyə atəş açmaq, 
özü də əməliyyat operativ raket kompleksləri vasitəsilə atəş açmaq hərbi 
cinayətdir. Onlar bu cinayətə görə məsuliyyət daşımalıdırlar və daşıya caqlar. 
Biz isə onların cavabını döyüş mey danında veririk. Şəhidlərin, günahsız in
san la rın qis a sı nı döyüş meydanında alırıq və alacağıq. Biz heç vaxt mülki 
əha liyə qarşı mübarizə, müha ribə aparmamışıq, bundan sonra da aparmaya



ZƏFƏR

213

cağıq. Biz ermənilər deyi lik. Bizim öz yolumuz var, bizim öz amalımız var və 
bütün Azərbaycan xalqı bu amal ətrafında bir lə şib. Bütün Azərbaycan xalqı 
həmrəylik, vətənpər vərlik göstərir.

Müzəffər Azərbaycan Ordusu gedən döyüşlərdə düş mənləri bizim torpağı
mızdan qovur və qova caq dır. Mən demişəm ki, öz xoşları ilə bizim tor paq la rı
mızdan çıxmasalar, biz onları iti qovan kimi qova cağıq və qovuruq. Müzəffər 
Azərbaycan Or du su hər gün yeni strateji məntəqələri, yeni yük səklikləri, 
yeni yaşayış məntəqələrini işğalçılardan azad edir. Bizim qisasımız döyüş 
meydanındadır.

Bu günlər ərzində – 27 sentyabr tarixindən bu gü nə qədər Ermənis tanın 
hərbi potensialına sarsı dıcı zər  bə vurulubdur. Sadəcə olaraq, vətən daşları mızın 
diq qətinə bəzi rəqəmləri çatdırmaq istəyirəm. Bildir mə liyəm ki, çatdıracağım 
siyahı natamamdır, düşmə nin daha böyük həcmdə texnikası məhv edilib və 
dö yüş zamanı bunun dəqiq hesab lanması müm kün de yil. Ancaq gətirəcəyim 
rəqəmlər əyani şəkildə gös tə rir ki, biz döyüş meydanında tam üs tün lüyü 
əldə etmişik və demək olar ki, Ermənis tanın hərbitexniki poten sialı nı хеyli 
dərəcədə sıra dan çıxara bilmişik. Ancaq sual olunur: bu qə dər silah, bu qədər 
texnika Ermə nis tanda haradan dır? Ermənistanın hərbi büd cə si də, dövlət 
büdcəsi də bəllidir. Ermə nis tan bankrot ölkə dir. Bu ölkənin xarici dövlət bor
cu ölkənin ümumi daxili məhsulunun 60–70 faizini təşkil edir. Bu ölkə nin 
sərbəst valyuta ehtiyatları cə mi 1,5 milyard dol lar dır, bu da bank rezervləridir. 
Yə ni bu, sər bəst və sait deyil. Hansı pulla bu silah və texnikanı alır? Tək cə bu 
günə qədər məhv edilmiş və qənimət kimi götü rülmüş texnikanın qiyməti 
aşağısı 2 milyard dollar səviyyəsindədir. Ancaq hələ də bunla rın texnikası 
qa lıbdır – həm işğal edil miş tor paqlarda, həm də Er mə  nistan ərazi sində. Sual 
olunur, kim onları silah lan dırır? Bəzi hal larda bizə qarşı iradlar irəli sürülür 
ki, biz silah lanırıq, biz silah alırıq və bu elə bil ki, vəziy yəti gərginləşdirə bilər, 
vəziyyəti məqbul olma yan məc  raya istiqamətləndirə bilər. Ancaq Er mənis tan 
si lah la nan da sual olu nur? Bəs bu kasıb, yox sul öl kə də bu qədər silah və tex
nika haradandır? Bu gün də onla ra qaçaq yollarla, qaçaqmalçılıq sxem  ləri 
əsasın da silahlar, texnika göndərilir və bu çox təh lü kəli, bö yük dağıdıcı gücə 
malik olan texni kadır. Biz bu sual lara cavab istəyirik və əminəm ki, biz bu 
cavabı alacağıq.

İndi isə son günlər ərzində Azərbaycan Ordusu tə rə findən məhv edilmiş 
Ermənistan texnikasının bir hissəsini xalqımın diqqətinə çatdı rıram. Belə lik
lə, məhv edilmiş Ermənistan texnikası: tank – 234 ədəd məhv edilib, 36 tank hərbi 
qənimət kimi götürülüb; piyadaların döyüş maşını – 49u məhv edilib, 24ü 
hərbi qənimət kimi götürülüb; özüyeri yən artilleriya qurğusu – 16 ədəd məhv 
edilib, müx təlif çaplı toplar– 190, «Uraqan» sistemi–2, TOS od saçan – 1, 
əməliyyat taktiki raket kom pleksi «El brus» – 2, «ToçkaU»–1; «Osa» zenit 
raket kompleksi – 35; «Tor» zenitraket kompleksi–3; «Kub» və «Kruq» zenit 
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raket komplek si –5; radio elektron mübarizə sistemləri –9; S300 zenit raket 
kompleksi –2; yük avtomobilləri –196sı məhv edilib, 98i qənimət kimi 
götürülüb. Hər bir adam, hər bir mütəxəssis bu texnikanın qiymətini açıq mət
buatdan götürə bilər və bu suallara biz cavab tap ma lı yıq və tapacağıq.

Şanlı Azərbaycan Ordusu öz xilaskarlıq missiya sını uğurla davam etdirir. 
Son günlər ərzində mən xalqıma yeni azad edilmiş kəndlərin adlarını açıq la
mışdım. Bu gün də böyük məmnun luq və böyük se vinc hissi ilə azad edilmiş 
növbəti yaşayış mən təqə lə rinin adlarını sizə ça tdırmaq is tə yirəm. 

Bu gün Füzuli rayonunun aşağıdakı yaşa yış mən tə qələri işğalçılardan azad 
edilib – Qoçəh mədli kən  di, Çimən kəndi, Cuvarlı kəndi, Pirəhmədli kən di, 
Mu sa bəyli kəndi, İşıqlı kəndi, Dədəli kəndi və Fü zuli şəhəri. Füzuli şəhəri 
işğalçılardan azad edilib, Füzuli bizimdir, Qarabağ Azərbaycandır!

Mən bu münasibətlə bütün Azərbaycan xalqını ürək dən təbrik edirəm. Bu 
münasibətlə əziz füzuli lilə ri ürəkdən təbrik edirəm. Uzun illərin doğma tor 
paq həsrəti sona çatır. Biz öz üzərimizə düşən mis siyanı şə rəflə yerinə ye
tiririk, ölkəmizin ərazi bü töv lü yünü bər pa edirik və bərpa edəcəyik. Füzuli 
uğ runda dö yüş lər ağır döyüşlərdir. Vaxt keçəcək bu dö yüşlər haq qın da ki
tab lar yazılacaq, əsərlər yazı lacaq. Doğ ru dan da çox böyük peşəkarlıq, mə
ha rət, şücaət, fə da karlıq tələb edən döyüşlərdir. Çünki bu 30 il ərzin də düş
mən təmas xəttində o qədər möh  kəm istehkam qurmuşdur ki, bəziləri hesab 
edirdi ki, Füzuli şəhərini işğaldan azad etmək müm  kün deyil. Hətta ən ta
nın mış hərbi mütəxəssis lər də belə fikirdə idi ki, Füzulini götürmək, onu 
iş  ğal dan azad etmək üçün bəlkə aylar la vaxt lazım olacaq və bu əməliyyat 
uğurla nəticələ nə cəknəticə lən məyəcək, hələ böyük sual altında idi. Ancaq 
müzəffər Azərbaycan Ordusu bu şərəfli mis siyanın öhdəsindən gələ bildi və 
qısa müddət ərzində Füzuli rayonunun əksər kəndləri və Füzuli şəhəri düş 
mə n tapdağından azad edildi. Füzuli şəhəri de yən də, bilməliyik ki, şəhərdən 
əsərəla mət qalmayıb, bir dənə də sala mat bina qalmayıb. Çünki 30 il ər zində 
o, vəh şi lərin əlində idi, yırtıcıların əlində idi, çaq qal  ların əlində idi. Bütün 
binalar sökü lüb, dini abidələ rimiz sö kü lüb, hər şey talan edilib, evlərin dam 
ör tük ləri, pən cə rələri, əşyaları, hər şey. Sanki vəhşi bir qəbilə bu şə hə ri zəbt 
etmişdi. Füzuli şəhə ri nin qalıqları er mə ni fa şizminin təzahü rüdür və ermə ni 
faşizminin şahididir.

Biz Füzuliyə qayıdacağıq, biz bütün kəndləri ye ni dən quracağıq, abadlaş
dıracağıq. O kəndlərə hə yat qayıdacaq. Necə ki, vaxtilə ulu öndərin rəhbər liyi 
ilə Azərbaycan Ordusu Füzuli rayonunun 22 kən dini iş ğal dan azad etmişdi, 
o cümlədən Horadiz qə sə bəsini. İndi baxın, görün necə gözəl məkandır. 
Horadiz qə sə bəsi çox abad, müasir şəhərə çevrilib dir. İşğaldan azad edilmiş 
kəndlərdə füzulililər ya şa yır. Deyə bilə rəm ki, bu günə qədər işğaldan azad 
edilmiş kənd lər də Füzuli əhalisinin təq ribən yarısı məskunlaşıbdır. Ancaq 
bu gün ar tıq füzulili lərin yaşadıqları kəndlər azad edilib və oraya həyat 
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qayıdacaq, onlar qayıda caqlar, ora da yaşa ya   caq lar, öz əcdadlarının qə birlərini 
ziyarət edə cəklər. Orada bərpa olunacaq məs cidlərdə azan səsi eşidiləcək. Biz 
öz şərəfli mis si ya mızı yerinə ye ti ririk. Mən tam əminəm ki, bundan sonra da 
şanlı Azər bay can Ordusu işğalçıları torpa ğımızdan qov ma ğa davam edəcəkdir.

Füzuli əməliyyatı rəmzi məna daşıyır. Bizim tari xi, qədim yaşayış məskəni
mizi Azərbaycan özünə qay tardı, on minlərlə insanın o yerlərə qayıtmasını 
təmin etdi. Eyni zamanda, strateji nöqteyinəzər dən Füzuli nin təmas xəttində 
yerləşən bir neçə mü da fiə xəttinin yarılması bizə növbəti strateji üstün
lüklər verir. Çünki Füzuli istiqamətində yerləşən bi zim hərbi qüv vələri miz 
bu günlər ərzində orada dö yüş lər aparırdı. İndi təbii ki, bu, sirr deyil, biz 
Fü zu liyə hansı tərəf dən girə bildik. Hansı böyük hərbi peşəkarlıq və rə şa dət 
nəti cə sində biz Füzulini işğal çı lardan azad edə bil dik. On dan əvvəl Cəbrayıl 
şəhə ri işğalçılardan azad edil di. Ondan əvvəl Had rut işğalçılardan azad edil
di. Xo  cavənd və Cəbrayıl rayonlarının, o cümlə dən Fü zu  li rayonunun bir çox 
kəndləri işğaldan azad edildi. Məhz ondan sonra biz Füzuli şəhərini işğalçı
lar dan azad edə bildik. Düşmən son mərhələdə öz silahlarını yerə qoyub 
qaçmışdı. Bu gün tam məsuliyyətlə deyə bilərəm ki, Füzuli əməliyyatı hərbi 
kitablara daxil ediləcək. Təkcə Füzuli əməliyyatı yox, başqa əməliyyatlar 
dа. Bu gün məndə olan məlumata görə, hərbi mütə xəs  sislər artıq açıqaydın 
bildirirlər ki, Azərbaycan Or du su böyük döyüş qabiliyyətinə və texniki təmi
nata malik olan bir ordudur.

Bu gün tarixi bir gündür, 17 oktyabr nəinki füzu li li lərin xatirəsində, həm 
də Azərbaycan dövlətinin ta rixində əbədi qalacaqdır. Bu gün biz hamımız, 
bütün Azər baycan xalqı xalqımızın, dövlətimizin ən parlaq sə hi fə sini yazırıq, 
bir likdə yazırıq. Biz bu gün həm rəy  lik, qarşılıqlı dəstək, birlik göstərərək, bu 
şan lı ta ri xi ya zı rıq. Biz xoşbəxtik ki, bu anları yaşayırıq. Ancaq bu anları sə
birsizliklə gözləyən həyatdan get miş оn min lər lə qaçqın, köçkünümüz əf sus
lar olsun ki, bu gün lə ri görmədi. Ancaq əminəm ki, on la rın ru hu şaddır. Çünki 
onların doğ ma dədəbaba torpaq la rı işğalçı lar dan azad edilibdir.

Baxmayaraq ki, namərd, xain, alçaq düşmən hər bi cinayətlər törədir, dinc 
əhalini atəşə tutur – bu gün kü atəş nəticəsində azyaşlı uşaqlar da həlak olub – 
mən bir daha demək istəyirəm ki, biz qisası mı zı mülki vətəndaşlardan al
mamalıyıq. Biz döyüş meydanında qisasımızı alırıq, alacağıq, şəhidlərimi zin, 
həlak olan ların qanı yerdə qalmır və qalmaya caq dır. Bir daha Ermənistanın 
faşist rəhbərliyinə xəbərdarlıq edirəm ki, qalan torpaqlardan öz xoşu ilə çıxsın. 
Onsuz da biz onları oradan rədd edəcə yik. Onların izitozu da o torpaqlarda 
qal ma yacaq. Onları biz sona qədər qovub torpağımız dan rədd edəcəyik. Öz 
xoşu ilə getsin!

Füzulini təslim etmək istəmirdi. Halbuki başa dü şür  dü ki, bunu saxlaya 
bilməyəcək. Cəbrayılı təslim et  mək istəmirdi. Dünən, srağagün və bu gecə 
Cəb ra yıl istiqamətində də uğurlu əməliyyatlar keçirilib , stra teji yüksəkliklər 
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götürülübdür. Bu haqda hələ ki, mən bir şey demək istəmirəm, hadisələri qa
baq lamaq istəmi rəm. Ancaq bu gün müzəffər Azərbaycan Or du     su öz məq
sədinə çatır və çatacaq, bizim ərazi bü töv  lü yümüz bərpa edilir və ediləcək. Heç 
bir qüvvə bi zi da  yandıra bil məz. Heç bir qüvvə Azərbaycan xal      qının ira dəsi 
qar  şısında duruş gətirə bilməz. Bunu hər kəs bil  məli dir. Bizim qabağımız da 
heç kim dura bil məz. Çıxsın yırtıcı Ermənistan döv ləti bizim torpa ğı mızdan. 
On dan sonra atəşkəs tə min edilər. Atəşkəs elan olun du, ondan bir gün keç
mədi Gəncəni bom ba  ladılar. Özü də haranı? Yaşayış massivlərini. Bu gün 
də haranı vur dular? Yenə də yaşayış massiv lə rini. Nə vaxt vur du lar? Gecə 
saatlarında ki, daha çox insan həlak olsun.

Bu, insanlığa qarşı cinayətdir. Əgər beynəlxalq birlik Ermənistanı törə
dilmiş cinayətlərə görə mə su liyyətə cəlb etmək istəmirsə – necə ki, Xocalı 
soy qırı  mına görə heç kim onları məsuliyyətə cəlb et mə yib – biz özümüz onları 
məsuliyyətə cəlb edəcə yik. Biz özü müz onların cəzasını verəcəyik, özümüz 
onları cə za landıracağıq və bizim cəzamız ədalətli cəza ola caq dır. Onlar ən 
ağır cəzaya layiqdirlər. Ermənis ta nın hərbisiyasi rəhbərliyi cinayətkarlar dır 
və biz bu ci nayət karları cəzalandıracağıq.

«Qarabağ Ermənistandır» deyən Ermənistanın baş naziri, nə oldu, indi 
demirsən «Qarabağ Ermə nis  tandır». Gəl Füzuliyə, sən orada bizim torpağı
mı zı is tismar edirdin. Gəl Cəbrayıla, gəl Hadruta, azad edil miş başqa yerlərə, 
de ki, «Qarabağ Ermə nis tan dır». Oturmusan İrəvanda, ora dan bə yanat lar 
verir sən, dünya liderlərinin zəhləsi ni tökür sən, adam qal mayıb ki, telefonla 
zəng etməyəsən.

Niyə demirsən «Qarabağ Ermənistandır»? Qor xur   san, qorxacaqsan! Bəs 
Azərbaycan xalqını təh qir edən  də, «Qarabağ Ermənistandır və nöqtə» de yən 
də niyə belə cəsarətli idin? Kimə güvənirdin? Kimə ar xa la nırdın? Bil mirdinmi 
ki, gün gələcək bu əməl lə rə görə cavab verəcəksən? Bu gün gə lib  dir və gəlir. 
Şu şa ya Livandan, başqa ölkələrdən erməni ləri gətirdib məs kunlaşdırmaq hərbi 
cinayətdir, Ce nev rə Konven si ya sına ziddir. Bunu nümayişkaranə edirdilər, 
tele vi  zi ya da göstərirdilər ki, necə ermənilər gəlib bizim qə dim torpağımızda 
yaşamağa, işlə mə yə. İndi baxım görüm kim gələcək Şuşaya məs kun la şmağa. 
Cəbrayı la yeni yol çəkirdin Ermənis tan dan. Nə üçün? O böl gəni, Arazboyu 
bölgəmizi qa nun suz yollarla zəbt edib, on dan sonra orada erməniləri məs
kunlaş dır maq üçün? Bizi fakt qar şısında qoymaq istəyirdin. Ermə nis tanda 
əhali az olduğu üçün xaricdən ermə niləri müxtəlif yollarla, o cümlədən onları 
aldadaraq, gə tir dib orada məs kun laş dır maq nə məqsədi daşı yırdı? Bizim 
tarixi torpaqlarımızı əbədi işğal altında saxla maq, əbədi işğalı təmin etmək 
və bizim torpaq ları mızı erməni ləşdirmək məqsədi. Baxın, onlar Fü zu liyə 
hansısa bir eybəcər ad veriblər. Bu ad sizin ba şınıza dəysin. Bu ad cəhənnəmə 
getsin. Bu ad yoxdur artıq. Ma da giz adı da yoxdur – Suqovuşandır. Biz baş qa 
ta ri xi adlarımızı da bərpa edəcəyik. Şuşaya qоn dа rm а qurumun parlamentini 
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köçürürdün bəs? Get kö çür, görüm necə köçürəcəksən! O saxta, qul dur dəstə 
başçısının «andiçmə məra simi»nin keçiril di yi yer nə gündədir! Darmadağın 
etmişik oranı, dar ma dağın. Yeddi şərt qoyurdun bizim qarşımızda. Ulti ma
tumla danışırdın. İndi görüm hansı şərti qoyur san. Nə oldu bəs? Onunbunun 
ətəyindən ya pı şıb, onunbunun aya ğının altına yıxılıb imdad di lə yir sən ki, 
Azər bay canı durdurun. Azərbaycana deyin ki, da ha dayansın. Çıx torpa ğı
mız dan daya naq. Rədd ol tor pağımızdan dayanaq. Mən bunu giz lətmirəm. 
Azər baycan xalqı da bunu bilir, beynəlxalq aləm də bunu deyir. Hər gün bunu 
deyirəm, çıx de ki, sabah mən buradan çıxıram, daya nırıq. Bizə qan tökmək 
lazım deyil. Bizə tor paq lazımdır. Biz torpa ğımızı istənilən yolla alaca ğıq. 
Artıq son günlərin tarixi bunu göstərir.

Azərbaycan xalqını təhqir etmək sizə çox baha ba şa gəlir, Ermənistan 
rəhbərliyi, çox baha başa gə lir. Ermənistan əhalisi, nəhayət, bu kriminal 
re  ji  min baş çı larını məsuliyyətə cəlb etməlidir. Artıq Er mə nis tan da hərbi ko
mis sarlıqlarda mitinqlər təş kil edilir, ana lar yolları kəsir, qoymurlar ki, uşaq 
ları getsin başqa ölkənin torpağında ölsün. Mən də erməni xalqına mü raciət 
etmişdim və bir daha mü ra ciət edirəm: qoy ma yın uşaqlarınızı! Nə işi var 
bizim torpağımızda? Öz ölkənizdə yaşayın. Bizim sizin lə heç bir işi miz 
yoxdur. Gedin yaşayın öz ölkənizdə, nə edirsiniz edin, amma bi zim torpaq
dan çıxın. Əminəm ki, erməni xalqı da öz cinayət kar xunta re ji mi başçılarını 
məsuliyyətə cəlb edə cək. Biz isə haqq yolundayıq, ədalət yolundayıq. Biz 
haqlıyıq, biz öz torpağımızda vuruşuruq, öz tor pağımızda şəhidlər veririk. Bizim 
savaşımız müqəd dəs savaşdır! Biz döyüş meydanında gücümüzü göstərdik, 
həm düşmənə, həm də bütün dünyaya. Döyüş meyda nın da göstərdiyimiz 
güc və onun mənbəyi Azərbay can xalqının iradəsidir, Azərbaycan xalqının 
istedadıdır və bizim əldə etdiyimiz uğurlardır.

Bir daha demək istəyirəm ki, biz xoşbəxt insanıq, bizim nəslimiz xoşbəxtdir 
ki, bu sevincli günləri görə bilirik. Mən özümü xoşbəxt insan hesab edi rəm 
ki, bu sevincli xəbərləri doğma xalqıma çatdı rı ram. Ali Baş Komandan kimi, 
bütün işlərə rəhbər lik edirəm və Azərbaycan xalqını əmin etmək istə yirəm 
ki, bun dan sonra da öz fəaliyyətimdə ölkəmi zin, xalqımızın milli maraqlarını 
qorumaq üçün əlimdən gələni əsir gəmə yə cəyəm. Heç bir təhdid, hədə, heç 
bir təzyiq mə  nim iradəmə təsir edə bil məz. Bizim işimiz haqq işi dir. Biz öz 
torpağımızda vuruşuruq, öz ərazi bütöv lü yü müzü bərpa edirik.

Yaşasın Azərbaycan Ordusu! 
Yaşasın Azərbay can xalqı! 
Qarabağ Azərbaycandır!
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AZƏRBAYCAN RESPUBLİKASININ PREZİDENTİ, 
ALİ BAŞ KOMANDANIN RƏSMİ «TWİTTER» 

SƏHİFƏSİNDƏN 

18 oktyabr 2020-ci il, 16:47, Vətən müharibəsinin 22-ci günü 

Azərbaycan Silahlı Qüvvələri bu gün qədim Xuda fərin kör pü sünün 
üzərində Azərbaycan bayrağını qaldır mış lar. 

Eşq olsun Azərbaycan xalqına! 
Qarabağ Azərbaycandır!

ilham aliyev О 
@azpresident 

Azərbaycan Silahlı Qüvvələri bu gün 
qədim Xudafərin körpüsünün üzərində 

Azərbaycan bayrağını qaldırmışlar. 
 EEşşqq  oollssuunn  AAzzəərrbbaayyccaann  xxaallqqıınnaa!!  

QQaarraabbaağğ  AAzzəərrbbaayyccaannddıırr!!  

AZ<!RВAYCAN ltESPUBLIКASI 
PREZIDENTININ ADMINISТRЛSIYASI 
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AZƏRBAYCAN RESPUBLİKASININ PREZİDENTİ, 
ALİ BAŞ KOMANDANIN RƏSMİ «TWİTTER» 

SƏHİFƏSİNDƏN 

19 oktyabr 2020-ci il, 08:18, Vətən müharibəsinin 23-cü günü  

Rəşadətli Azərbaycan Ordusu bu gün Cəbrayıl rayonunun Soltanlı, 
Əmirvarlı, Ma şan  lı, Hаsаnlı, Аlıkеyхаnlı, Qumlaq, Hacılı, Göyər çin   Vey
səlli, Niyazqullar, Keçəl Məmmədli, Şah vəlli, İsaqlı, Hаcıisаqlı kəndlərini 
iş ğаldаn azad etmişdir. 

Qarabağ Azərbaycandır!

ilham aliyev О 
@azpresident 

Rəşadətli Azərbaycan Ordusu bu gün 
Cəbrayıl rayonunun Soltanlı, Əmirvarlı, 
Maşanlı, Hаsаnlı, Аlıkеyхаnlı, Qumlaq, 
Hacılı, Göyərçin Veysəlli, Niyazqullar, 

Keçəl Məmmədli, Şahvəlli, İsaqlı, 
Hаcıisаqlı kəndlərini işğaldan azad 
etmişdir. QQaarraabbaağğ  AAzzəərrbbaayyccaannddıırr!!  

AZ<!RВAYCAN ltESPUBLIКASI 
PREZIDENTININ ADMINISТRЛSIYASI 
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AZƏRBAYCAN RESPUBLİKASININ PREZİDENTİ, 
SİLAHLI QÜVVƏLƏ Rİ N ALİ BAŞ KO MANDANI 

İLHAM ƏLİYEV DÖVLƏT SƏRHƏD XİDMƏTİNİN 
RƏİSİ GENERAL-POLKOVNİK ELÇİN QULİYEVİ 

TƏBRİK ETMİŞDİR

19 oktyabr 2020-ci il, 08:20, Vətən müharibəsinin 23-cü günü 

Azərbaycan Respublikasının Prezidenti, Silahlı Qüvvələ ri n Ali Baş Ko-
mandanı İlham Əliyev Dövlət Sərhəd Xidmətinin rəisi (DSX) general-pol kov-
nik El çin Quliyevi Xudafərin körpüsündə Azər baycan bayra ğı nın qaldırılması 
və DSX-nin iştirakı ilə bir neçə yaşayış məntəqəsinin azad edilməsi mü na sibə-
tilə təbrik etmiş və təbriklərinin bütün şəxsi heyətə çatdırılmasını tapşırmışdır.

General-polkovnik Elçin Quliyev DSX-nin şəxsi he yə tinin Ali Baş Ko-
mandanın bütün tapşırıqlarını bun   dan sonra da layiqincə yerinə yetirəcəyini 
məruzə etdi.



ZƏFƏR

221

AZƏRBAYCAN RESPUBLİKASININ PREZİDENTİ, 
ALİ BAŞ KOMANDANIN RƏSMİ «TWİTTER» 

SƏHİFƏSİNDƏN 

19 oktyabr 2020-ci il, 08:30, Vətən müharibəsinin 23-cü günü  

Ermənistan silahlı qüvvələri razılaşdırılmış mü  vəq  qəti humanitar atəş
kəs rejimini kobudcasına po   za raq, oktyabrın 18də saat 00:02dən sonra 
Azər     bay canın yaşayış məntəqələrini və döyüş möv qe lərini ağır artilleriyadan 
atəşə tutmuşdur.

Mənfur düşmənin çirkin əməlləri nəticəsində ölən və yaralananlar vardır. 
Azərbaycan Ordusu düş mə nə la yiq li cavab verərək, bir neçə yaşayış məntə
qə sini iş ğaldan azad etmişdir.

Eşq olsun Azərbaycan Ordusuna! 
Qarabağ Azərbaycandır!

ilham aliyev О 
@azpresident 

Ermənistan silahlı qüvvələri razılaşdırılmış müvəqqəti 
humanitar atəşkəs rejimini kobudcasına pozaraq, 

oktyabrın 18-də saat 00:02-dən sonra Azərbaycanın 
yaşayış məntəqələrini və döyüş mövqelərini ağır 
artilleriyadan atəşə tutmuşdur. Mənfur düşmənin 

çirkin əməlləri nəticəsində ölən və yaralananlar vardır. 
Azərbaycan Ordusu düşmənə layiqli cavab verərək, 

bir neçə yaşayış məntəqəsini işğaldan azad etmişdir. 
EEşşqq  oollssuunn  AAzzəərrbbaayyccaann  OOrrdduussuunnaa!!  

QQaarraabbaağğ  AAzzəərrbbaayyccaannddıırr!!  

AZ<!RВAYCAN ltESPUBLIКASI 
PREZIDENTININ ADMINISТRЛSIYASI 
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RUSİYANIN TASS İNFORMASİYA AGENTLİYİNƏ
MÜSAHİBƏ

19 oktyabr 2020-ci il, 17:15, Vətən müharibəsinin 23-cü günü  

A p a r ı c ı: Hər vaxtınız xeyir. Biz Azər baycan Pre zidenti İlham Əliyevlə 
görüşürük. Mən Yuliya Şa ri fu li na TASS agentliyi adından cə nab Prezidentə 
Dağ lıq Qarabağ ətrafında vəziy yət lə bağlı bir neçə sual verəcəyəm. Salam, 
cənab Prezident.

İ l h a m  Ə l i y e v: Salam.
S u a l: Sağ olun ki, bizi qəbul etməyə razılıq ver misiniz. Aydındır ki, 

son vaxtlar Siz kütləvi infor ma si ya vasitələrinə çoxsaylı müsahibələr ver-
misiniz. La kin vəziyyət sürətlə dəyişir. Bunu hər gün müşahi də edirik. 
Bəlkə də hələ zamana uyğun olma yan və Sizin ölkənin mövqeyini daha 
yax şı anlamaq da bi zim audi toriyaya kömək edəcək bəzi baza mə sə lələr 
üzə rində daha ət rafl ı dayanmaq istərdik. Biz hamı mız Moskva da 11 saat-
lıq danışıqlar marafonu nun şahidləri olduq. Siz necə hesab edirsiniz, əldə 
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olun muş atəşkəsin yerinə yetiril mə sinə qa yıt maq mümkündür, yoxsa 
atəş  kəs tama mi lə pozulub?

C a v a b: Biz öz tərəfdaşlarımızla əlaqə lər çərçivə sin də üzərimizə gö tür
düyümüz öhdəliklə rə sadiqik. Əv  vəldən də, münaqişənin ni zam  lan masına 
dair da nı şıqlar prosesində də biz həmi şə həm bey nəl xalq hü quqa, həm də 
münaqişənin dinc yolla həllinə sadiq li yimizə, o cümlədən Mos kva danışıqla
rından sonra Azər  baycanın öz üzərinə götürdüyü öhdəlik lərə əsas la nаrаq, 
həmin öhdəlik ləri yerinə yetirməyə çalı şır dıq və hazırlaşırdıq. Lakin təəssüf 
ki, Ermənis tan atəşkəs re ji mini kobud şəkil də pozdu. Danışıq lardan sonra heç 
24 saat keçməmiş Gəncə şəhərinə hücum edildi. Ge cə vaxtı – yatmış Gəncə 
şə hə rinin yaşayış mə həl lə ləri nə məqsədyönlü şəkildə zərbə endirildi. Bi rinci 
hücum dan sonra – iki hücum olub – həlak olan lar və ya ra lananlar hədsiz çox 
idi. Yəni Ermə nis  tan atəşkəsi nü  ma yişkaranə şəkildə poz du. Beləliklə o, va
sitəçilərə hörmətsizlik, Moskva da belə uzun da nı şıqlardan son ra öz üzərinə 
götür dü yü öhdəliklərə hör mətsizlik gös tər di. Bundan əvvəl, həlak olanla rın 
cəsədlərinin, əsir lərin və girovların müba di ləsi məq sə di lə atəşkəsin şərt ləri 
razılaşdı rıl dıq dan son ra Ermə nis tan döyüş mey danında da atəş kəs re ji mini 
pozur du. Lakin görü nür, onlar bununla kifa yət lənmədi və Gəncə şəhərinə 
hü  cum etdilər. Ye ri gəl mişkən, iki gün bundan əvvəl də on lar eyni hərəkəti 
etdilər. Yenə ge cə vaxtı. Bu çox al çaq cinayətdir. Bu beynəlxalq ter rorizmdir. 
Dün ya bir liyinin bu qanlı cinayəti bir səslə pisləmə si o de mək dir ki, bu, 
ermənilərə baha ba şa gələcək. BMTnin Baş katibi də, Avropa İttifaqı da, 
bir çox öl kələr də bu beynəlxalq terrorizm aktını milli sə viy  yə  də pislə yiblər.
Vəziyyətin hələ də qaynar fazada olması bi zim təqsirimiz deyil. Mən dəfələrlə 
de mişəm ki, Azərbay can nizamlama prinsiplərinə sa diqdir. Bu prinsiplər çox
illik danışıqlar prosesin də işlənib hazır lanıbdır. Mən öz açıq çıxışlarım və 
bu günlərdə mət buat nü ma yəndələri ilə əlaqələrim çərçi və sində təsdiq etmi
şəm ki, əgər Ermənistan danışıq lar məcra sında özünü konstruktiv apararsa, 
biz günü sabah hərbi əməliy yat ları dayandırmağa hazırıq. Lakin İrəvan dan 
eşit di yimiz bəyanatlar ATƏTin Minsk qrupu tərəfin dən hazırlanmış baza 
prinsiplə rinə tamamilə ziddir. Ermənistan rəh bər liyi lap yaxın vaxtlarda baza 
prin siplərini faktiki olaraq, təkzib edən çox təh lü kəli bə yanatlar la çıxış edib. 
Prinsip eti barilə Ermə nis tanın yeni rəh bərliyinin bütün fəaliy yəti danışıqlar 
pro se si nin pozulmasına yönəlib. Bu prosesi zəiflət mə yə yox, məhz pozmağa. 
Mən onların çoxsaylı bə ya natları, təhrikçi hərəkətləri və Azərbay canın dinc 
əha lisinə hü cumları barədə danış mışam. Buna görə də əgər er məni tərəfi, 
nəhayət, başa düşsə ki, hərbi təx ribat lar yolu onları fəlakətə aparır, biz hərbi 
əmə liy yat ları ye nidən dayandırmağa və məsə ləni danışıq lar ma sası arxasında 
həll etməyə hazırıq.

S u a l: Sizin ölkəniz hərbi xətt üzrə təcili gö rüş ke çi rilməsinin zəruri 
olması fikrinə razıdırmı? Ru siya bunu deyir. Yəni Sizin ölkə razıdırsa, 
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onda həmin gö rüş hansı formatda, hansı tərəflərin iştirakı ilə keçirilə 
bilərdi?

C a v a b: İndiki halda birin ci dərəcəli mə  sələ Er mə nistan və Azərbay
can rəhbər lik lərinin si yasi iradə sidir. Bizim tərəfdən bu iradə vardır. Mən bu 
gün öz mövqemizi bir daha təs diq edi rəm. Özü də bunu elə bir vaxtda təsdiq 
edi rəm ki, iş ğal altında olan ərazi lər  də daha 13 yaşa yış məntə qə si nin azad 
olunması bu gün elan edilib. Elə bir vaxt da ki, er mə ni ordusu əs lində fiaskoya 
uğra yır. Azər baycan dö yüş meyda nın da öz üstünlü yü nü nümayiş et dirir. La
kin bununla belə, biz qan tökülməsinin da vam etmə sini istəmə dən, insanların 
həyatını qoruyub saxla ma ğı arzu edə rək, bu məsə ləni siyasi yolla həll etməyə 
hazırıq.

Hərbçilər arasında əlaqələr məsələsinə gəldikdə isə bu məqamlar baza 
prinsiplərində dəqiq müəy yən edi lib və biz baza prinsiplərinə sadiqik, onların 
barə sin də danışmışam, zənnimcə, təkrarlamağın mə  nası yox dur. Bunlar Er
mə  nistan tərəfindən işğal edilmiş ərazilərin qaytarılması, Dağlıq Qarabağın 
gə ləcəyinə dair danı şıqlar, qaçqınlar və məcburi köç künlərin əvvəlki yaşa yış 
yerlərinə, o cümlədən Dağ  lıq Qara ba ğa, Şuşaya qaytarılmasıdır. Bütün bun lar 
baza prin sip lərində ya zılıb. Ermənistan tə rə fi də müxtəlif mər hə lə lər də bun la ra 
razılıq verib. Buna görə indi sizin müraciət etdi yi niz məsə lə baza prinsiplərində 
ra zı laşmanın sonunda dır. İş ğala son qoyulması ilə bağ lı məsələlər nizam landıq
da xarici sülhməramlı qüv  vələrin iştirakı nəzər də tutu lurdu. Lakin nizam lan
ması tələb edi lən əsas mə  sə lələr razılaşdırıl ma dı ğına görə, tərəflər bu məsə ləyə 
hələ də başlamayıblar. Bu na görə həmin qüvvə lə rin kimlərdən ibarət ola ca ğı, 
orada hansı beynəl xalq qurumların, hansı ölkələ rin təmsil olunacağı ba rədə 
dəqiq anlayış yox idi. Odur ki, bütün məsələlər müzakirə edilmirdi. Lakin ay
dın idi ki, sülhməramlı qüvvələrin tərkibi Azər bay can və Ermənistan ilə razı
laşdırılmalıdır. Həmin qüv və lə rin dislokasiya yerləri də müəyyən edilməmişdir. 
Bu gün təmas xətti yох dur və statuskvo pozulubdur – onu biz pozmuşuq və 
bu  nu Ru si  ya, ABŞ və Fransa döv lət başçılarının bəya nat   ları, sta tuskvonun 
qə  buledil məz olması barədə döv lət başçılarının dəfələrlə səs ləndirdiyi bəya
nat   ları çər çivəsində etmişik. Biz bu bəyanatları eşitmi şik, la kin onların im
plemen tasi ya sını görməmişik. Buna görə biz özümüz onu imple mentasiya 
etdik. Yəni sta tuskvo yoxdur, təmas xətti yoxdur. Hərbi müşa hi dəçilər tex
niki baxımdan necə və harada yerləşdirilə bilər? Axı döyüş meydanında və
ziyyət hər gün dəyi şir. Hansısa xarici müşahidəçilər oraya gələndə ha ra  da 
dayanacaqlar? Haradasa dağlarda, vadilərdə, kör pü lə rin üstündə? Yəni bütün 
bunlar çox ətraflı işlənib hazırlanma tələb edir. Bu öz hər bi kontingentini ora
ya göndərməyi lazım bilən lər üçün böyük riskdir. Ona görə də bütün bunlar – 
sül hməramlıların tərkibi, man datı, müddəti, məqsəd ləri razılaşdırılmalıdır. Əl
bəttə, bütün bunlar baza prin sip ləri çər çivəsində ol malıdır, həmin prinsipləri 
isə artıq dediyim kimi, biz qəbul edirik, amma er mə ni tərəfi təkzib edir.
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S u a l: Lakin vəziyyət tələb edərsə, sizin öl kə niz ru siyalı hərbi müşa-
hi dəçilərin yeridilməsinə ra zı laşarmı? Əgər rusiyalılar olmasa, bu  mis-
siyada da ha hansı ölkələr iştirak edə bilərdi? Siz hansı ölkələ rin iştirakı-
na qəti etiraz edərdiniz?

C a v a b: ABŞ və Fransa kimi, Ru siya da ATƏTin Minsk qrupunun həm
sədridir və bu mandat çərçi vəsində ölkələr öz aralarında çox sıx qar şı lıqlı 
fəaliyyət göstərir. İndi, münaqişənin qay nar fazası dövründə mən həm Qərb 
mətbuatın da, həm də Rusiya mət bua tında müşahidə edirəm ki, Dağlıq Qa
ra bağ məsələsi həmin ölkələr arasın da fikir ayrılığı doğurmayan yeganə mə
sələdir. Bu həqiqətən belə dir. Haraya bax saq hər yerdə sanksi ya lar, qar şı dur
ma lar, narazılıq lar və sair, özü də qar şılıqlı. Buna gö rə, əl bət tə, mən əminəm ki, 
həm sədr lik formatı çər çi və sində bu məsə lə həmin ölkə lər arasında razılaşdırıl
malıdır. Bu mə sə lə razılaş dırı lan dan sonra tərəflərə təqdim edilməli dir. Yəni 
bütün bunlar baza prinsiplə rin də də nəzərdə tutul muş dur. Ona görə sülhməram
lıla rın və ya indi ad lan dırmaq istədikləri kimi desək, mü şa hi dəçilərin kimlər 
olacağını biz müəyyən et mə yəcəyik. Bunu ATƏTin Minsk qrupunun həm sədr
lə ri təklif edəcək lər. Azərbaycan və Ermə nis tan isə öz tərəflə rin dən bu və ya 
digər ölkəyə veto qo ya, ya da ra zı la şa bilər. Bu na görə mən dü şünmü rəm ki, bu 
mə   sə lənin birtərəfli qaydada həlli han sısa hərbi kon tin gen tin müəyyən edilməsi 
üçün üç həmsədr ölkə ara  sında əməkdaşlığın ruhuna uyğun olardı. Ən başlı ca sı, 
onlar harada ola caq? Budur mə sələ. İş onda deyil ki, Azərbaycan razı la şacaq və 
ya razılaşmayacaq. Biz mandatı – onun, necə de yər lər, zaminini, funksiyala
rını, yerləşdiyi mə kanı, fəaliyyətini bilməliyik. Onlar dağlarda və ya boş bir 
sahədə daya nıb kimin haraya atəş açmasını mü şa hidə edəcəklər? Əvvəla, bu 
təh lükəlidir. İkin cisi, mə sə lən, atəşkəsi kimin pozdu ğunu müşahidə etmək üçün 
hətta onu kimin pozduğu mü əy yən edil sə belə, sonra nə olsun? Həmin insanları 
məsu liy  yətə cəlb edə cəklər? Hansısa cinayət işləri açıla caq? Buna görə ilk növ
bədə, baza prinsiplərinin imp lementasiyası qaydası müəyyən edilməlidir. Er
mə ni tərəfi baş nazi rin şəxsində bu prinsiplərə sadiq liyini dəqiq təsdiq etməlidir. 

Erməni tərəfi isə baş nazirin şəxsində hər şeydən danışır, amma bu barədə 
danışmır. Rusiya kütləvi infоrmаsiyа vаsitələri nin nümayəndələri ilə bizim 
pa  ralel əlaqələrimiz çər çi vəsində mən aydın demişəm ki, biz işğala son qo
yul masını, erməni və azərbay can lı əhalinin əv vəl ki ya şayış yerlərində birgə 
ya şama sı nı, azərbay can lıla rın Şuşaya, keçmiş Dağlıq Qarabağ Muxtar Vi 
la  yə ti nin digər yaşayış məntəqələrinə qay ta rıl ma sını nə zərdə tutan baza 
prinsiplərinə sadiqik. Ermənistanın baş naziri yalnız təyinimüqəddərat ba
rədə danışır. Yəni o bu prinsipləri qəbul etmir, daha əvvəl özünün «Qarabağ 
Ermənistandır və nöq tə» ki mi və digər sə mə rəsiz bəyanatları ilə əslin də danı
şıq lar prosesini pozub. Onda bizə nə təklif edilir? 30 il mövcud olmuş və 
heç bir nəticəyə gətirib çıxarmamış statuskvoya yenidən qayıt maq? Əgər 
biz görsək ki, erməni tərəfi deyir: bəli, biz Azərbaycanın ərazi bü töv lüyünü 
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tanı yırıq, ikin cisi, biz baza prinsiplərinə sadiqik, üçün cüsü, biz işğal edilmiş 
ərazilərdən öz qo şun larımızı çı xar ma ğa razıyıq – bax, onda gəlin mü şa hi
də çilər mə sə lə sini müzakirə edək. Mənim fik rim cə, bu məsələ tezliklə ra
zılaşdırıla bilər. Lakin bunlar olmadıqda, bizə mahiyyət etibarilə nə təklif 
edilir? Dayanmaq? Bizim ərazilərimizin işğaldan azad olun ma sını da vam 
etdirməmək? Bizə təklif edirlər ki, Er mə nis tana güzəştə gedək, birtərəfli gü
zəştə, lakin əvə zin də bizə heç nə təklif edilmir. Bu ədalətsizlikdir. 

Hesab edirəm ki, Azərbaycana münasibətdə bu, düz   gün olmayan yanaş
madır. Qoy erməni tərəfi de sin, Ermənistanın çox danışmağı xoş layan və 
çox vaxt danışdıqları ölkəsinə çox baha başa gələn baş na  ziri desin ki, bəli, 
torpaqlar işğaldan azad edilə cək, qo şunlar çıxarılacaq. Mən qoşunların işğal 
edil miş ərazilərdən çıxarılması qrafikinin verilmə sini də təklif et mişdim. 
Sonra biz Moskvada bir gün lük danışıqlar çərçivəsində bunu etməyin tex
niki baxımdan müm kün olmadığını başa düş dük və bu mövqedən geri çə kil
dik. Bununla belə, biz Er mə  nistan tərə finin öz qo şun larını işğal altında olan 
ərazilərdən çıxarmağa ha zır olmasını eşitmədik. Bu, baş verən kimi, belə ad
lan   dırılan müşahidəçilər məsələsinə baxıla bilər.

S u a l: Prinsip etibarilə nizamlamanın ardı cıl lığı barədə danışmalı 
olsaq, Azərbaycanda 7 ra yo nun mər hə ləli şəkildə Azərbaycana qaytarıl-
ma sı, lakin Qara ba ğın qəti statusu müəyyən edilənə qədər Laçın dəh li-
zi nin Ermənistanın nəzarəti altında saxlanılması şərti ilə nizamlamaya 
baş lamağa razı dır larmı?

C a v a b: Bütün bunlar baza prin siplə rin də yazılıb və biz bunu qəbul 
etmişik. Bi zim möv qe miz həmişə çox konstruktiv olub və hə mi şə de mi
şik ki, biz anla yı rıq, insanlar arasında əla qə olmalıdır və Laçın dəh li zi baza 
prinsiplərinin tər kib hissəsidir. Bununla bə ra bər, axı baza prin sip lə rin də ya
zılıb ki, təkcə Laçın dəhlizi deyil, bü tün kom munikasiyalar, həmçinin Azər 
baycanın əsas hissəsi ilə Naxçıvan ara sın da kom mu nikasiya lar açılır. Erməni 
tərəfi bu dəh li zin təh lü kə sizliyinə zəmanət təqdim etməli idi. Er mə nistanla 
Azər bay can arasında sərhəddə kom mu ni kasiyalar açı lır. Həmçinin nə zər də 
tutulurdu ki, Er mə nistan Ru siya Federasiyasının ərazisinə maneəsiz yerüstü 
keç mək imkanına malik olacaq. Hazırda Er mənistan bu imkandan məhrum 
deyil, lakin bunu Azərbaycan ərazisindən keçməklə etmək qatqat ra hat dır 
və bu, hava şəraitindən, dağ lar da qar yağma sından və sair məsələlərdən asılı 
deyil. Yəni bunlar Azərbay can əra zi lərinin işğaldan azad edilməsini, azərbay
canlı məc buri köçkünlərin qovulduğu bütün tor paq  la ra, təkcə 7 rayona deyil, 
həm də Dağlıq Qa ra bağın ərazisinə – mü naqişə başlayana qədər orada 
yaşayan bütün əhalinin 25 faizi azərbaycan lılar idi – qaytarılmasını nəzərdə 
tu tan kompromis paketin bir hissəsidir. Dağ  lıq Qara bağ ilə Ermə nistan ara
sında Laçın dəhli zi vasitəsilə ma neəsiz gəlişgediş də nəzərdə tutulur du. Biz 
bu möv qemizi bir daha təsdiq edirik.
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S u a l: Cənab Prezident, Rusiya Yaxın Şərq dən, xü susən Suriya və 
Liviyadan müna qişə zonası na silah lı lar gətirilməsi barədə xəbərlərə görə 
nara hat lı ğını bil dirib. Siz bunu necə şərh edər diniz?

C a v a b: Mən bu barədə dəfələrlə açıq de  mişəm ki, bеlə narahatlıqlar 
əsassızdır. İndiyə qə  dər bizə heç bir tərəf heç bir fakt təqdim etmə yib. Bеlə 
bəyanatlar təkcə Rusiya tərəfindən de yil, Fran sa tərəfindən də səs ləndirilirdi 
və biz xahiş et dik ki, bi zim hansısa ter ror çuları dəvət etməyimizə dair konkret 
faktlar, kon kret sübutlar təqdim edil sin. İn di yə qədər bizə söz lər dən başqa, 
heç bir fakt təq dim edil məyib. Nə Prezi dent kimi mənə, nə bi zim xüsusi xid
mətlərin rəhbər lərinə, nə də Müdafiə Nazirliyinin rəh bərlərinə heç bir fakt 
təqdim edil məyib. Yaxşı, əgər belə faktlar varsa, əgər bunu bəyan edirlərsə, nə 
üçün bizə faktlar təqdim edil mir? Hansısa qəzet mə qa lələrinə istinad edirlər.

Bilirsiniz, indi nə istəsən yazmaq olar. Ona görə biz bu yanaşmanı əsla qə
bul etmirik və bəyənmirik. Bu, birincisi. İkincisi, mən artıq demişəm ki, Azər
bay can Ordusu həm döyüş meydanında, həm də tex niki təchizat baxımından 
üstünlüyünü göstərib. Biz Er  mə nis tanın işğal edilmiş ərazilərdə yerləşən əsas 
hərbitex niki potensialını praktiki olaraq məhv etmi şik. Mən bu rəqəmləri 
gös tərmişəm. 230dan çox tank əsa sən pilotsuz uçuş aparatları vasitəsilə, ha
belə tank əley hinə müasir mübarizə sis temləri– bunu giz lət   mi rəm, özü tuş
lanan «Spike» raketləri vasitəsilə məhv edilib. Biz dünənə qədər 36 tankı 
qə nimət gö tür  mü şük, çoxlu sayda digər tex nikanı, o cümlədən ən müa sir 
S300 zenitra ket komplekslərini, bir neçə işə  sal ma qurğusunu, 40a yaxın 
«Osa» zenitraket komp lek  s qur ğusunu, «Top» qurğularını məhv et mi şik. 
Prinsip etibarilə onlar pilotsuz uçuş qurğularına qarşı işlə məlidirlər, lakin 
PUAlar onları məhv edib. Məgər bunları Suriyanın harasındansa gəlmiş 
ter ror çular ediblər? Yaxud bu gün, bizim ordumuz əraziləri azad edər kən 
kim orada həmin terrorçuları görüb? Bunlar bizim əsgərlər və zabitlərdir. 
Bizim ehtiyatda olan ları saymasaq, Azərbaycanın nizami ordusunda 100 min 
döyüşçümüz vardır. Biz hətta səfərbərlik elan etmə mi şik – nə üçün? Bizə 
la zım deyil. Biz qis mən sə fər bər lik elan etdik, neçə nəfər cəlb etməyimiz 
ba rədə rə qəmlər göstərmək istəmirəm. Lakin on lar  dan əsasən azad edilmiş 
ərazilərin monitorinqi nin və həmin əra zilərə nəzarətin təmin olunması üçün 
isti fa də edirik. Biz ehtiyatda olanları döyüşə buraxmırıq, hazırda on lar bizim 
azad etdiyimiz əra   zilərdə yerlə şirlər ki, erməni tərəfin təxribat cəhd  lərinin 
qarşısını alsınlar. Buna görə faktlar yoxdur, zərurət yoxdur. Yalnız qey bətlər, 
şayiələr vardır. Açıq deyim, mən təəssüflə ni rəm ki, belə sözsöhbətlər yayılır, 
bununla da Azər bay cana qara yaxmağa cəhd göstərilir. Eyni zaman da, erməni 
tərəfin alçaldılmış vəziyyətdə ol ma sı bizə aydındır. Onlar bütün bu illər ərzində 
qürrə lə nir, öz lərinin «məğlubedilməz ordusu» ilə lovğalanır dılаr. Biz on ları 
torpaqlarımızdan elə qovduq ki, da ban la rı na tüpürüb qaçdılar. Belə halda, 
onlar güman et mək və ya təsəvvür etmək istəyirlər ki, bunu edən Azərbay can 
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Ordusu deyil, hansısa terrorçular və ya han sısa ölkələrdir. Bizim tərəfimizdən 
heç bir ölkə münaqi şəyə cəlb edilməyib, bizim tərəfimizdə heç bir ter ror çu 
yoxdur. Qarşı tərəfə, erməni tərəfinə gəldik də isə biz Rusiya tərəfinə belə bir 
narahatlığımızı çat dır mış dıq ki, qarşıdurmanın aktiv fazasında Ru siya şəhər
lə rindən Ermənistan ərazisinə külli miqdarda silah keçirilir. Bizdə bu barədə 
məlumat lar var, uçuş ların xəritələri var, silahların tipləri vardır. Bü tün bunlar 
Ru siya tərəfinə çatdırılıbdır. 

Əlbəttə, bu bizim cəmiyyətdə çoxlu suallar və mü əm malar doğurur. Bax, 
vəziyyət belədir. Zəruri hal lar da biz bu müddətdə Rusiya tərəfindən Ermə
nis ta na göndərilmiş silahların nomenklaturunu, bun ların hansı nəqliyyat va 
sitələri ilə, hansı avia şirkətlər tərə fin dən çatdırılması barədə məlumat la rı dərc 
edə bilə rik. Bunlar indi əsasən qeyriqanuni şəkildə çatdırılır. Biz ICAOya 
rəsmən mü ra ciət etmişik. Azərbaycan Xarici İşlər Nazirliyi ICAOya müraciət 
edib ki, müəyyən şirkətlərin nəq liyyat vasitələri ilə humanitar yüklər və 
Föv qəladə Hallar Nazirliyinin yükləri adı altında Er mə nistana ölümsaçan 
silahlar çatdırılır – ye  ri gəl mişkən, bütün bu məlumatlar bizdə də var, mət  
buatda da. Həm Gürcüstan, həm də İran öz hava məkanını hərbi yüklər üçün 
bağladıqlarına görə, bu cür qaçaqmalçılıq metodlarından istifadə edilir. Biz 
Rusiya tərəfinə bildirmişik ki, bu işlərin qaçaqmal çılıq yolu ilə görüldüyünü 
güman edirik. Ona görə ki, Rusiyanın, həmçinin Fransa və ABŞın da 
ATƏTin Minsk qrupunun həmsədri və bitərəfliyi saxlamalı olan ölkə kimi 
münaqişənin aktiv fazası dövründə er mə ni tərəfini silahlandırma sına inan ma
ğı mız çətin dir. Bizdə olan məlumata görə, bu sxemdə erməni mən   şəli rusiyalı 
iri sahibkarların, bu məsələdə bey nəl xalq sanksiyalar tətbiq edil miş məşhur 
silah alverçilərinin əli vardır. Bizim Rusi yaya müraciəti miz, o cümlədən bu 
məsələnin araş dı rıl masına yönəl miş di. Ona görə ki, əgər Rusiya silah ları 
qaçaq mal çılıq yolu ilə, necə de yərlər, «kəş» üsu lu ilə nağd pulla ödənilir və 
da şı nırsa, araşdır maq lazımdır, bu necə ola bilər? Bizim bеlə na ra  hatlığımız 
var və bizim na ra hat lığımız fakt lara əsas la nır. «Terrorçular» məsə ləsinə 
gəldikdə isə bun lar ha mı sı əsassız sözlərdir.

S u a l: İlham Heydər oğlu, 26 il ərzin də dün ya hər halda, başa düş-
məyib ki, Ermənistan ilə Azər bay can arasında Qarabağ üzrə yekun razı-
laş ma necə gö rü nə bilər. Siz bunu necə görürsünüz, sülh naminə han sısa 
güzəştlər mümkündür mü?

C a v a b: Bilirsiniz, mən yenə də demək is  təyirəm ki, Minsk qru punun 
həmsədrləri heç bir nə  ti cəyə nail olmasalar da – buna görə də haqlı ola raq, 
Azərbay can ictimaiyyətinin tənqidinə məruz qa lır lar – lakin mən son 17 il
də bu məsələ ilə prak tik su rətdə gündə lik rejimdə məşğul olan və bu illər 
ər zin də vaxtının çox hissəsini həll yolu tap mağa sərf etmiş bir insan ki   mi 
deməliyəm ki, Minsk qru pu səy göstərib, təklifl ər verib, fəaliy yətsiz qalma
yıb. Buna görə də mən bе  lə əsas sız ittihamları rəd d edirəm. Bu belə deyil. 
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Er mə nistanın keçmiş rəhbərliyi, bundan əvvəl ki iki pre zi denti ilə mənim 
əlaqələrim dövründə biz irəliyə çox bö yük addımlar atmışdıq. Biz razı laş dı rıl
ması qeyrimümkün görü nən mə sə lələrin razılaş dırıl masında irə li yə getmiş
dik. Bütün bunlar nəticəyə nail olmaq is tə yi və gü zəşt yolu ilə nizamlanmaya 
doğru get mək ar zu su əsa  sında idi. Müəyyən mərhə lədə, ni zam lama ya həd dən 
artıq yaxınlaşdı ğımız vaxtda er mə ni tərəfi nin geriyə addım atması başqa bir 
məsələ dir. Bu, ar tıq fakt dır, hərçənd onlar həmişə bizi bun d  a itti ham et mə yə 
çalışırdılar. 

Lakin son anda onlar Kəlbəcər və Laçının qayta rıl  masından imtina etdilər. 
Çünki digər 5 rayon çox dan razılaşdırılmışdı. Biz artıq Kəlbəcər və La çı
nın nə vaxt qaytarılacağı məsələsini müzakirə edir dik. Biz müddəti müzakirə 
edirdik. Bu məsələ nin həll olu nacağına nə mənim, nə də Minsk qru pu nun 
şüb hə si yox idi. Minsk qru pu nun o vaxt bu mə sələdə iş ti rak edən sabiq həm
sədrləri bunu təs diq ləyə bilər lər. La kin sonra erməni tərəfi bir addım geri 
çəkildi və Kəl bəcərlə Laçının qaytarıl ması mə sə ləsi həll edil məmiş qaldı. 
Başqa sözlə desək, elə mexanizm təklif olunur du ki, bu iki rayon həmi şə
lik ermənilərin nəza rəti al tında qal malı idi. Mən bununla qətiyyən razı ola 
bil məzdim. Odur ki, mən yenə də sizin sualınıza qayı dı ram, Minsk qru pu 
nizam lama üçün bünöv rə ya ra dıb. Buraya ərazilə rin işğaldan azad edilməsi, 
məcburi köç kün lərin qay tarılması, kommunikasi ya  ların açıl ma sı, azər bay
canlı və er məni icmaları nın birgə yaşa yışı daxil dir. Bu, beynəlxalq hüqu
qun və ümumiy yət lə, bəşə ri əxlaqın normalarına ta ma milə uyğun gəlir. 
Çünki Er mənistan prezident lərindən biri ermənilərin və azərbaycanlıların 
milli uyuşmazlığın dan danışar kən, bir daha özünün fa şist mahiyyə ti ni nüma
yiş et dir  di. Niyə azərbay can lılar və ermənilər Rusiya da sa kit yaşaya, ümu mi 
biz nesə, qarışıq ailəyə sa hib ola bi  lir  lər? Niyə bəzi gürcü kənd lərində ermə
nilər və azər  baycanlılar bir yerdə yaşayır, həm mü səl man, həm də xristian 
bayramlarını qeyd edirlər? Ni yə Azərbay can da min  lərlə erməni bizim vətən
daş la rımız kimi, layiq li həyat yaşayır? Buna görə də bеlə faşist niyyətli te zis
lər nizamlamaya kömək etmirdi. 

Beləliklə, sa daladığım bütün bu baza prinsipləri, üstəgəl kom muni kasi
ya ların açılması nizamlama nın əsasıdır. Minsk qrupunun həmsədr ləri də 
Azər  bay ca nın möv qeyini dəstəkləyirlər, lakin Ermənis ta  nın in di ki rəhbərliyi 
başqa yolla getdi. Baş nazir bəyan edir di ki, Azərbaycana bircə qarış da tor
paq vermə yə  cək lər. Onlar qondarma «Dağlıq Qarabağ respub li ka sı» nın xə
ritəsini dərc edib, keçmiş Dağlıq Qara bağ Muxtar Vilayətinin hüdudların dan 
kənarda olan 7 rayonun ha mısını da oraya daxil edib lər. Onlar bizim bütün 
şə hərlərimizin, kəndlərimi zin adlarını dəyişiblər. Bi zim döyüş mey danında 
gör düklərimiz sadəcə, onla rın 30 il ərzin də qur duqları müdafiə xət ti ni yarıb 
keçmək deyildi. Biz gör dük ki, onlar bu əra  ziləri verməyə ha zır laş mır dılar. 
Ona görə ki, ora da o qədər iş görül müş  dü, mü hən  dis kommunika si ya la rına, 
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möhkəm lə di ci qur      ğu lara o qədər sərmayə qo yul muşdu ki, bu on      la rın həmin 
torpaqlardan çıxıb getməyə hazırlaş ma  dıqlarını göstərirdi. Münaqişənin qay
nar fazası ba şa çatdıqdan sonra biz onların orada nələr tik diyi ba rədə tam 
infor ma siya təqdim edəcə yik. Bu na görə bir daha demək istəyirəm ki, indi 
baş ve  rən   lə rin təq siri şəxsən Paşinyanın üzərində dir. Bu in san sadəcə, təsa
dü fən hakimiyyətə gəl məyib, o həm Azərbaycan xal qı na, həm də erməni 
xal  qına həd dən artıq iztirab və qəmqüssə gətirib. O, Soro sun əlaltısı dır. Bu 
insan əv vəllər həmişə Er mənis tanın Rusiya ilə əməkdaş lı ğının əleyhinə çıxış 
edir di. Onun partiyası «Çıxış» ad la nır dı– Kollek tiv Təhlükəsizlik Müqaviləsi 
Təşkila tından çıxış, Av ra siya İqtisadi Birliyin dən çı xış. Pa şin yanın bü tün 
komandası praktik olaraq Qərbin, Soros fon du nun, «Amnesty International», 
«Transpa ren cy», «Hu  man Rights Watch», «Freedom House»un ma   liy yələş
dirdiyi qeyrihökumət təşkilat la rı nın nüma yən də lərindən ibarətdir. Bu gün 
Ermənis tan haki miy yətində təmsil olunan insanlar vaxtilə Rusiya səfir  liyinə 
yu murta atır, «rusiyalı işğalçılar, rədd olun» şüarları ilə çıxış edirdilər. Buna 
görə də mən, düzünü desəm, Ru si yanın siyasi istebliş men ti nin müəy yən hissə
sinin bu cinayətkar terrorçu rejimi dəstəklə mə sinə təəccüb lə ni rəm. Onla rın 
gecə vaxtı Gəncə şəhəri nə ballistik ra ket lərdən zərbə endirmə si, özü də müm
kün qədər da ha çox insanı məhv et mək üçün yaşayış massiv lərinə bilərəkdən 
zərbə en dirməsi qanlı cina yət dir. Onlar bu cinayətə görə dö yüş mey da nında 
ca vab verirlər. Əgər ağıl la rını başlarına yığ ma salar, on la rın sonu çox acı na
caqlı olacaq. Biz ba za prin sip lə ri nə tərəf darıq, he sab edi rəm ki, nizamla ma 
müm kün dür. Bunun üçün er  məni tərəfi elə indi, nə qədər ki, gec deyil, qarşı
mız da diz çö küb bu prin sipləri qə bul et məlidir. Mü na qi şə ni qaynar fazadan 
siyasi ni zam lama mərhə lə sinə ke çirmək üçün onun hələ vaxtı var.

S u a l: Sonda məntiqə uyğun olardı soruşum ki, Siz Rusiya Federasiya-
sının vasitəçiliyi ilə Ermə nis tan dan olan həmsöhbətinizlə görüşmək üçün 
Mos kvaya gəl məyə hazırsınızmı?

C a v a b: Moskvada çox olmuşam. İndi ki halda be lə dəvət alma mışam, 
ona görə bu sual mə nə deyil. Dəfələrlə şəxsən Pre zi dent Vla dimir Vladi mi
roviç Pu tin və ondan əvvəl Dmitri Anatolyeviç Medvedev Er mənistan və 
Azər      bay  can rəhbərləri ara sın da üçtərəfli görüşlər keçi riblər. Lakin Ermənis
tanda hakimiyyət şərti So  ro sun əlinə keçəndən sonra bеlə əlaqələr da yan
dırıldı. 

Rusiya münaqişənin nizamlanma sında həmişə mü hüm rol oynayıb və mən 
bu barədə demişəm, bu nun üçün həm tarixi, həm də coğrafi xarakterli ob
yek tiv sə bəblər vardır. Səbəblərdən biri də оdur ki, Rusiya on illiklər boyu 
bizim regionda aktiv fə aliy yət göstərir və qarşılıqlı əlaqələr yüksək səviy
yədədir. Biz hər cür əlaqəyə hazırıq, yeri gəl mişkən, Xarici İşlər nazirləri nin 
görüşünün təşkil olun ması barədə təklif gələn ki mi dərhal razı laşdıq. Bu da 
bizim mövqemizin gös tə ri cisidir. О vaxt Azərbay can Ordusu strateji əra zi
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lə rin bir his səsini uğurla azad etmişdi və bu, müna qi şənin təqribən on gün
dən çox davam etdiyi vaxt baş ver mişdi. Kimin nəyə qadir olması praktik 
ola raq, ar tıq hamıya aydın idi. Döyüş əməliyyatlarının son rakı gedişatı nı 
təxmin etmək çox çətin deyildi. Buna bax maya raq, biz vaxtı uzatmadıq və ya 
imtina etmə dik. Dedik biz hazırıq. O vaxt Rusiya Prezidenti ilə söh  bət zamanı 
dedim ki, mən naziri göndərirəm. Xa ri ci İşlər naziri həmin vaxt Cenevrədə 
idi, Minsk qru pu ilə danışıqlar aparırdı. Münaqişənin qaynar faza sın da bizim 
nazir Cenevrədə idi, erməni nazir isə ora ya ge dib çatmadı, hərçənd o da orada 
olmalı idi. Bu na görə biz qarşıdurmaya son qoymaq və nizam la ma yollarını 
tapmaq üçün Moskvada və ya başqa bir yer də görüşməyə həmişə hazırıq. Biz 
sülh istə yi rik, la kin Ermənistandan fərqli ola raq, biz öz qanuni əra zi lərimizi 
də istəyirik.

A p a r ı c ı: Cənab Prezident, müsahibəyə görə sağ olun.
İ l h a m Ə l i y e v: Sağ olun.
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AZƏRBAYCAN XALQINA MÜRACİƏT

20 oktyabr 2020-ci il, 16:30, Vətən müharibəsinin 24-cü günü  

Əziz həmvətənlər!
Müzəffər Azərbaycan Or du su dö yüş meydanında yeni qələbələr qazanır. 

Bu qə lə  bələr hər bir Azərbaycan vətəndaşını sevindi rir. Tor paqlarımızı 30 ilə 
yaxın işğal altında saxla yan düş mən döyüş meydanında Azərbaycan Ordu su 
nun gücünü görür. Biz öz torpağımızda vuruşu ruq, öz tor pağımızı qoruyuruq 
və işğalçıları bun dan sonra da öz torpaqlarımızdan qovacağıq.

Xalqımız döyüş meydanından, cəbhə bölgəsindən səbirsizliklə yeni xə 
bərlər gözləyir. Mən çox şadam və mən xoşbəxt adamam ki, bu şad xə bər
ləri Azər bay can xalqına çatdırıram. Hər bir kəndin, hər bir şəhə rin, hər bir 
stra teji yüksəkliyin işğalçılardan azad edil məsi bö yük peşə karlıq, cəsarət, 
rə şadət, qəhrə manlıq tələb edir. Bizim hərbçilərimiz şə hid olur lar. Allah bü
tün şəhidlərimizə rəhmət eləsin. Şəhidlərimiz həmişə bizim qəlbimizdə ya
şayacaq. Bizim hərbçilə ri miz döyüş mey   danında yaralanır lar. Allah bütün 
yaralı hərbçi lə ri mizə şəfa versin. Eyni za manda, mən  fur düşmən bi zim ya
şayış mən tə qələrimizi daim atə şə tutur, hər gün cəbhəboyu şəhərlərimiz, 
kəndlə ri miz mənfur düşmə nin atəşinə məruz qalır. Bu na mərd atəşə ən çox 
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mə ruz qalan Tərtər rayonudur, ey ni za man da, Ağdam, Goran boy, Ağcabədi, 
Bərdə, di gər şəhər və rayonları mız düşmən tərəfindən atəşə tutu lur. Gəncə 
şəhərinə namərd zərbələr nəticəsində dinc əhali həlak olur – uşaq lar, qa
dınlar, qocalar. Düş mən üçün bunun fər qi yoxdur. Belə bir fərq onlar üçün 
mövcud deyil. Onlar döyüş meydanında məğlu biyyətə uğra yır, Azərbay can 
Ordusunun qarşısında duruş gətirə bilmir və bizi durdurmaq üçün, bizə zər bə 
vurmaq üçün bütün dün ya nın gözü önündə mülki əhaliyə qar şı cinayət törə
dir. Bütün dünya görür ki, Azər baycan hansı mənfur, vəhşi düşməndən öz 
doğ ma tor paqlarını azad edir. Düşmən 30 il ərzində bi zim tor paq larımızda 
oturub bizə meydan oxumağa ça lı şırdı. 30 il ərzində tor paq larımızı istismar 
edir di, bizim təbii resurslarımızı istismar edirdi, oğur luq, talançılıq onların 
xislətidir. Dağıdılmış kəndlərin, şə hər lərin vəziyyətinə baxmaq kifayətdir, 
hər kəs gör sün ki, bizim qarşımızda hansı vəhşilər dayanıb. İşğal olun muş 
və artıq azad edilmiş torpaqlarda bir dənə də salamat bina qalmayıb. Bü tün 
binalar sökülüb, ta lan edilib, tarixi abidələrimiz, məscidlə ri  miz, qəbir lərimiz 
dağıdılıb, talan edilib, təhqir edilibdir. Onlar hesab edir dilər ki, Azərbaycan 
xalqı bu vəziyyətlə ba rışacaq. Onlar hesab edirdilər ki, bu torpaqları əbə di 
işğal al tında saxlayacaqlar. 

Onlar bizim şəhərlərimizin adlarını dəyişdiriblər, rayonlarımızın sərhəd
lərini dəyişdiriblər, kəndləri mi zin adlarını dəyişdiriblər, bizim torpaqlarımızı 
ermə ni  ləşdirmək istəyiblər, amma buna nail ola bil mə di lər, Azərbaycan 
xalqının iradəsini qıra bil mə dilər. Öz doğma dədəbaba torpaqlarını görmə
yən, işğaldan sonra dünyaya göz açan hər bir azər baycanlı bir arzu ilə yaşayıb 
ki, doğma dədəbaba tor paqlarına qayıt sın. Biz bunu Cocuq Mərcan lının 
timsalında gördük. İşğaldan sonra doğulmuş gənclər, onların hər biri Co cuq 
Mərcanlıya qayıt maq arzusu ilə yaşayıb və qa yıdıbdır. Əminəm ki, bu gün 
işğalçılardan azad edil miş bütün torpaqlara Azərbaycan vətəndaşları qa yı
dacaq. O torpaq lar da yaşayacaqlar, sülh, əminaman lıq şəraitində yenə də 
qurubyara dacaq lar. Necə ki, vaxtilə bizim işğal edilmiş bütün torpaqlarımızda 
Azər baycan xal  qının mədəni irsi yaradılıbdır. Amma mənfur düş mən bu 
irsi məhv etmək istəyirdi, məscid ləri mizi dağıdırdı. Biz Cocuq Mərcanlı 
kəndində Şu şa məscidinin bənzərini inşa edəndə və onun açılı şın da demişdim 
ki, məscidlərin binalarını onlar da ğı  da bi lərlər, amma bu məscidləri biz öz 
qəlbimiz də ya şa dı rıq və gün gələcək bizim dağıdılmış bütün məs cid lə ri miz 
bərpa ediləcəkdir, bütün şəhərləri miz, kənd lə ri miz bərpa ediləcəkdir. Biz 
böyük qa yı dış as ta nasın da yıq və Azərbaycan dövləti əlindən gələni edə cək ki, 
Azər   bay can vətəndaşları işğal olun muş və azad edil miş tor   paqlara qayıdaraq 
rahat yaşasınlar, əminaman lıq şə raitində yaşasın lar və bu torpaqlar da həyat 
canla nacaqdır.

Bizim məcburi köçkünlərimiz bütün bu illər ərzin də bir arzu ilə yaşayıblar, 
baxmayaraq ki, onların bir çoxları üçün gözəl şərait yaradılıb və bildiyiniz 
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kimi, təkcə bu il biz məcburi köçkünlər üçün 7000 mən zi lin is tifadəyə ve
rilməsini nəzərdə tuturuq. 300 min dən çox məcburi köçkünə evlər, mənzillər 
verilibdir. On lar bu qayğıya görə bizə minnətdarlıq edirlər və mə nim onlarla 
çoxsaylı görüşlərimdə bunu ifadə edir lər. Ancaq mən bilirdim və onlar mənə 
deyirdilər ki, bizi qaytarın, öz torpağımıza qaytarın. Başa dü şür dülər ki, bu, 
çətin məsələdir, başa düşürdülər ki, bunun üçün müəyyən geosiyasi şərait 
yetişməlidir. Mənə ina  nır dı lar və mən onlara deyirdim ki, biz o tor paq la  ra qa
yı dacağıq, mən deyirdim ki, bilirəm, nə yi nə vaxt və ne cə etmək lazımdır. Xalq 
tərəfindən mənə gös tərilən eti mad im kan verdi ki, biz bu məsə lə ni həll edək. 
Mən bir da ha bəyan edirəm ki, veril miş bütün vəd ləri mən ye ri nə yetirirəm, 
ve rilmiş bü tün vədlərə sadiqəm. Prezident kimi, mənim fəaliy yətim üçün əsas 
mə sələ, əsas vəzifəm Azərbaycan tor paqlarının qay  ta  rıl  ma sıdır, ərazi bü töv
lüyünün bərpa edilməsi dir və bu gün biz bunu döyüş meydanında edirik.

Оtuz ilə yaxın aparılan danışıqlar heç bir nəticə ver mədi. İşğal edilmiş 
torpaqlarda Ermənistan tərə fin dən qurulmuş istehkamlar onu göstərir ki, 
onlar bu torpaqları bizə vermək fikrində deyildilər. Sadəcə olaraq, bizi və 
bey nəlxalq vasitəçiləri alda dırdılar. Sa də cə olaraq, vaxtı uzadırdılar və bu
nun la bərabər, iş ğal edilmiş torpaqlarda qanunsuz məs kunlaşma apa rırdılar, 
Laçın şəhərində minlərlə insanı yerləşdi riblər, Kəlbəcərdə minlərlə insanı 
yer ləşdiriblər. Bu gün iş ğal dan azad edilmiş tor paq larda da – Füzuli, Cəb 
ra yıl və digər rayonları   mız da da onlar bizim kənd  lə rimizdə yaşayıblar. 
O kəndlərin böyük hissəsi dağıdılıb. Azər bay can lı lara qarşı etnik təmizləmə 
aparmaq, azərbay canlılara qarşı soyqırımı törətmək, bizim və tən daşla rı mızı 
doğma torpaqdan didərgin salmaq və sonra «re ferendum» keçirmək tamamilə 
insani əx la  qa, qa nu na, beynəlxalq hüquqa ziddir. Heç kim qon  darma «Dağlıq 
Qarabağ respublikası»nı tanı ma yıb. İndi onlar əlləşirlər, vurnuxurlar ki, 
dünya ölkələri qon dar ma kriminal qurumu tanısın. Ağıl larını iti rib lər, başa 
düşmürlər ki, heç kim bu nu etməyəcək, ba şa düşmürlər ki, bunu edən hər bir 
ölkə Azər bay can üçün dost ölkə sayıla bilməz. Nəinki dost ölkə, bu ölkə ilə biz 
bütün əlaqələri kəsəcəyik. Amma onlar ağıllаrını itiriblər. Bu gün ça lı şırlar ki, 
statuskvonu bər pa et sin lər. Mən demi şəm, statuskvo yoxdur. Sta tuskvonu 
biz məhv etdik və düz də etdik. 30 ilə yaxın gözlə mi şik. On il bundan əvvəl 
Minsk qru pu nun həmsədr lə ri, on la rın prezidentləri səviyyəsində açıqlama 
ve ril miş  dir ki, statuskvo qəbuledilməzdir. Biz bunu dəs tək lədik, biz bunu 
bəyəndik və bizdə bö yük ümid  ya randı, ondan sonra danışıqlar masa sın da 
əldə edil miş müəyyən tərəqqi bizim ümid lə ri mizi artırdı. Am ma sən demə, 
mənfur düşmən sadə cə olaraq, bizi və bey nəlxalq aləmi aldadırdı. Bu, bey nəl
xalq vasitə çilərə hörmətsizlikdir.

Biz döyüş meydanında güc göstərərək, statuskvo nu dəyişdirdik. Mən 
bu nu bu toqquşmalardan əv vəl de mişdim, bir neçə dəfə demişdim, bu gün 
əfsus lar ol sun ki, beynəlxalq münasibətlərdə bey nəl xalq hü quq işləmir. Əgər 
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işləsəydi, BMT Təhlü kə sizlik Şura sı nın 4 qətnaməsi çoxdan icra edi lərdi. Biz 
20 il gözlədik ki, bu qətnamələr icra edilsin. Onlar sadəcə olaraq, ka ğızda qaldı. 
Nə üçün? Çünki siyasi ira də göstərilmədi, bu qətna mələrin icra mexanizmi 
müəyyən edilmədi. Mənfur düşmən hesab etdi ki, bun dan sonra da buna mə
həl qoymaya bilər. Bun dan sonra da beynəlxalq hüqu qu əzə bilər. Bundan 
son ra da bizim torpaqla rı mızda istənilən çirkin əməl lər törədə bilər. Biz on ları 
məcbur etdik. Bax, bizim yum ruğumuz sadəcə ola raq, düşmənin başını yaran 
yum ruq deyil. Bizim yum ru ğu muz bizim birliyi miz dir, xalqımızın birli yi dir, 
məq sədyönlü fəaliyyətdir, beynəlxalq müstə vidə bizə sərf edən və ədaləti əks 
etdirən qərarların, qətna mə lərin qə bul edilməsidir.

Mən görürdüm, bu hadisələrə qədər Azər baycan vətəndaşları, o cümlədən 
köçkünlər he sab edirdilər ki, belə diplomatik uğurlar önəmlidir, ancaq onlar 
mə  sələnin həllini təmin et mir. Mən isə həmişə onla ra izah edirdim ki, bu, 
bey nəlxalq qanun çərçivə sin də həll olunası bir mə sə lədir. Buna görə biz bü
tün apa rı cı beynəlxalq təş kilatlarla işləməliyik ki, bu müna qi şənin həlli üçün 
hüquqi bazanı genişlən dirək. BMT Təhlükəsizlik Şurasının qətnamələri işlə
mirdi. Biz bö yük səylər göstərdik, BMT Baş Assam bleyası, «Qo şul  mama 
Hərəkatı», Avropa Şurası, Avropa Par la men ti, İslam Əməkdaşlıq Təş ki la
tı, digər təşkilatlar qət namə qəbul etdi. Avropa İttifaqı ilə bizim ara mız da 
paraflanmış sənəddə də sərhədlərimizin toxunul maz lığına, suverenliyimizə 
və ölkəmizin ərazi bütöv lü  yünə dəstək göstərilir. 

Yəni budur bu münaqişənin həlli üçün əsas. Ona görə bu gün artıq özünü 
lap dilənçi kimi, lap düşük kimi – bağışlayın ifadəmə görə, amma onlar hər 
bir ifadəyə layiqdirlər – aparan Ermənistan rəhbərliyi ge  cəgündüz bütün 
beynəlxalq təşkilatlara zəng edir, məktublar göndərir, bəyanatlar verir ki, 
niyə səsinizi çıxarmırsınız? Onlar necə səsini çıxara bi lər ? Onlar ar tıq bu 
qətnamələri, bu qərarları qə bul ediblər və Azərbaycan döyüş əməliyyatını 
bey nəlxalq birlik tə rəfindən tanınmış öz ərazisində keçi rir. Biz Er mə nis tan 
ərazisində hər hansı bir əməliy yat keçirmirik – bi zim belə planlarımız yoxdur – 
bax  mayaraq ki, on lar Gəncəni Ermənistan ərazi sin dən iki dəfə bomba la  yıb
lar. Biz cavab ver mədik onların yolu ilə. Biz оnlа rа dö yüş meydanında ca
vab verdik. Mən bildir miş dim ki, biz inti qa mımızı döyüş meydanında ala
cağıq və alırıq. Biz şəhidlərimizin qanını yerdə qoymaya cağıq və qoy muruq. 
Beynəlxalq təşkilatlarda bizim fəaliy yə timi zin əsas məqsədi o idi ki, bu hü
quqi baza tək mil olsun, genişlənsin və biz buna nail ola bildik.

Bu gün Ermənistan rəhbərliyi yaxşı fi kir ləşməlidir. Artıq bizim qarşımızda 
diz çöküb, on la  ra diz çökdür müşük, onlara layiq olan yeri gös tər mi şik. Qo
vuruq onları bizim torpaqlarımız dan, bun dan sonra da qo va cağıq! Hər gün 
xoş xə bər lər gəlir. Hər gün bay ra ğımız yeni bir yaşayış mən tə qəsində ucal
dılır. Budur Azərbaycan dövlə ti nin, Azərbaycan xal qının gücü. Otuz il ərzində 
Ermənistan rəhbərliyi «güclü ordusu» haqqında uydur malar ortalığa atırdı, 
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«yenilməz Er mə nistan or dusu» barədə miflər yara dır dı. Hara da dır bu «ye  nil
məz Ermənistan ordusu?». Görün necə qaçır bizim qabağımızdan. Bu, mif 
idi, ya lan idi. Bu nu biz yerə vurduq. Otuz il idi bizi təhqir edir dilər. Otuz il 
idi ki, işğal edilmiş torpaqlarda abidə lə rimizi dağı dır , tariximədəni irsimizi 
silmək istə yir dilər. Otuz il ərzində beynəlxalq aləm nə üçün sank siya tət biq et
mədi təcavüzkar dövlətə qarşı? Mən də fə lərlə de  mi şəm ki, sanksiyalar tətbiq 
edilməlidir. Bu ölkə, bu öl kənin rəhbərliyi öz xoşu ilə bu torpaqlar dan çıx maq 
istəmir. O bizi aldadır, danışıqları imi ta siya üçün aparır. Onlara inam yoxdur 
və mən haqlı çıx dım. İndi baxın orada qurulmuş istehkamlara. Be lə isteh kam 
quran ölkə, bu qədər oraya vəsait xərc  ləyən ölkə ora dan çıxarmı? Çıxmaq 
istəsəy dilər, bunu et məz dilər. Yəni onların hər bir sözü ya lan  dır. Bu gün də 
onların dövlət rəhbərləri gecəgündüz ya lan, uy durma ya yır lar Azərbaycan 
haqqında, döyüş mey da nında baş ve rən hadisələr haq qında. Sanki kimsə gə
lib bizim əvə zimizə vuru şur. Azərbaycan xalqı, Azər baycan gənc   ləri, Azər 
bay can əsgəri onlara dərs verir. Tək ba şı na vu ruşu ruq, hər kəs bunu bilir. Am
ma özlərinə sı ğış dıra bilmirlər, çünki miflər da ğı lır, miflər onların ideo lo gi
ya sının əsasıdır. Tarix haq qında yalan. Əf sus lar olsun ki, onu da indi bir çox 
öl kə lərə qəbul etdirə bi lib lər, tarixi yalanı. Xocalı haqqında yalan, guya ki, 
Azərbaycan özü Xocalı soy qırımını törədib. Gən cənin bombalanması haq
qında onların rəsmi nüma yəndələri yalan bəyanat ve rib lər ki, Er mə nis tan bu 
raket atəşini təşkil etməyib. Nə vicdan var, nə əxlaq var, nə mənəviyyat var. 
Ağıl da yoxdur. Ağıl olsaydı deyərdilər ki, bu ballistik ra ketin start nöqtəsi 
və atış istiqaməti dünyada apa rıcı ölkələr tərəfindən izlənilir, haradan atılıb, 
hara dəyib. 

Ballistik raketlərə döyüş tapşırığı verilir. O təsa düfən o yaşayış massivinə 
düşməmişdir. Gecə vax tı, qəsdən. Amma ağıllarını itiriblər, guya dünyanı 
al dat mağa davam edirlər ki, bəs kim atıb Gəncəyə bu raketi? Biz özümüzə 
atmışıq? Necə ki, yalan danışır dı lar, Azərbaycan özü Xocalı soyqırımını tö
rə dib, in di də yalan danışırlar. Bütün dünyaya ya lan danı şır lаr, bütün mü
sahibələrdə yalan danışırlаr. Bu yalan çıları biz bundan sonra da qovacağıq. 
On lar gördülər ki, kim kimdir. Gördülər ki, biz onlara elə dərs veri rik ki, bu 
dərsi heç vaxt unutmaya caqlar. İn di isə im dad di ləyirlər. Onabuna zəng edir
lər ki, kö mək edin. Bəs hanı sənin «müzəffər ordun», hanı sə nin «yenil məz 
ordun»?! Bizim üçün müqəddəs olan Cıdır dü zün də Ermənis tanın baş naziri 
sərxoş vəziy yət də rəqs edirdi. Fi kir ləşməli idi ki, bu təhqir Azər bay  can xal qına 
necə təsir edə bilər? Amma hesab edir  di ki, heç kim onlara toxunmayacaq. 
Hesab edir di ki, bütün öl kələr onları bundan sonra da müdafiə edəcək, dünya 
erməniliyi, erməni lobbisi, onların bəzi dost ölkələri. Ona görə azğın laş mış
lar, ona görə qudur muşlar. On la ra yerlərini gös tər dik, onların başından elə 
zərbə vur duq ki, çətin ayıl sın lar. Onların ordu su nu, texnika sını, demək olar 
ki, məhv etmişik. Qaçır lar, hələ qa çacaqlar.
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Bir sözlə, döyüş meydanında bizim üstünlüyümüz ar  tıq heç kimə sirr 
deyil. Biz haqq yolundayıq. Bi zim işi miz haqq işidir. Biz öz torpağımızda 
vuru şuruq, şə hidlər veririk, ərazi bütövlüyümüzü bərpa edirik. Bun  dan sonra 
da bu addımlar atılacaq. Er mə nistan hələ nə qədər gec deyil, bəyanat verməli
dir ki, işğal edilmiş torpaqlardan çıxıram. Ondan sonra döyüşlər dayana bilər.

Mən hər dəfə xalqıma müraciət edərkən xoş xə bər lər çatdırıram. Eyni za
manda, demək olar ki, hər gün öz «Twitter» hesabımda, «Twitter» vasi təsilə 
işğal dan azad edilmiş yeni kəndlərin, şəhər lərin adlarını çəkirəm. Mən bilirəm 
ki, Azərbaycan xalqı bu xə bər ləri hər gün gözləyir, hər gün! Hər gün, hər 
saat ki, nə vaxt bu xəbər olacaq, nə vaxt bu xəbər çıxacaq? Am ma istəyirəm 
əziz xalqım bil sin ki, hər kəndin, hər yük səkliyin götürülməsi bö yük rəşadət 
tələb edir. Çün ki təkcə orada qurulmuş istehkamlar deyil, eyni za  manda, azad 
edilmiş tor paq ların hərbi relyefi də er mənilər üçün daha sər fəlidir. Çünki biz 
indi həm on  ların istehkamlarına, onların toplarına, onların ra ket lərinə qarşı, 
eyni zamanda, təbii relyefə qarşı vu ruşuruq və tor paq larımızı işğalçılardan 
qarışqarış azad edirik. Çox çətin məsələdir. Gün gələcək, bu haq da geniş 
məlumat veriləcəkdir. Əminəm Azər bay can xalqı yaxşı başa düşür ki, bu gün 
nəyi demək müm kün  dürsə onu deyirik. Çünki döyüşlər gedir və biz istə yirik 
ki, tezliklə bu döyüşlər başa çatsın, tezliklə ərazi bütövlüyümüz bərpa edilsin. 
Ona görə hesab edirəm ki, Azərbaycan ictimaiyyətinə verilən məlu mat və 
mə lumatın həcmi tam kifayətdir.

Bu gün gözəl ənənəyə sadiq qalaraq, əziz Azər bay can xalqına yeni bilgilər 
vermək istərdim. Düş mə nin məhv edilmiş və hərbi qənimət kimi götü rül müş 
tex nikası ilə bağlı məlumatı çatdırıram.

Beləliklə, düşmənin 241 tankı məhv edilib, 39 tank hərbi qənimət kimi 
götürülüb – toplam 280 tank. Am    ma hələ ki, tanklar var, həm işğal edilmiş 
tor paq lar da, həm Ermənistan ərazisində. Haradan dır onlar da bu qədər tank? 
Bir də ki, bu, bütün bu mə sələni tən    zimləyən beynəlxalq konvensiyalara zid
dir. Bəs bu konvensiyalara monitorinq aparmalı olan qurum lar niyə buna 
fikir verməyiblər? Bax, biz deyirik 241 tank məhv edilib. Biz sonra onların 
nümayişini təşkil edə cəyik. 39 tank saz vəziyyətdə götürülüb və bu gün əs
gər lərimiz o tanklarda otu rub düşmənə on la rın öz tank ları ilə atəş açırlar.

Piyadaların 50 döyüş maşını məhv edilib, 24ü qə ni mət kimi götürülüb 
və bu gün bizim əlimizdədir. Özü yeriyən 17 artilleriya qurğusu məhv edilib, 
198 top məhv edilib. 58 minaatan məhv edilib, 12 mina atan qə nimət kimi 
götürülüb. 25 qumbaraatan hərbi qəni mət kimi götürülüb. 53 tank əleyhinə 
vasitə məhv edi lib. 70 «Qrad» qurğusu məhv edilib. 2 «Ura qan», 2 YARS 
məhv edilib. 1 TOS məhv edilib. 4 S300 ze nitraket kompleksi məhv edilib. 
Son dəfə mən bu mə  lumatı Azərbay can ictimaiy yə ti nə çatdı ran da 2 ədəd S300 
ze nitraket kompleksi məhv edilmiş di. Bu gün artıq 4 kom pleks məhv edilib. 
Hər bir kom plek  sin, hər bir qur ğu nun qiyməti bəlli dir, çox bahalı hərbi texni
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kadır. 3 «Tor» zenitraket kompleksi, 40a ya xın «Osa» zenitraket kompleksi, 
5 «Kub» və «Kruq» ze nitraket kompleksi, 6 pilotsuz uçuş apa ra tı, 2 əmə liy
yattaktiki raket kompleksi – «Elbrus», 1 bal  lis tik ra ket, 1 «ToçkaU» raketi, 
8 radio elek tron mü  ba ri zə va  sitəsi, 198 yük avtomobili məhv edilib. Onlar dan 
15i sursatlarla dolu yük av to mobilləri idi. 102 yük av to ma şını hərbi qənimət 
kimi götü rülüb. Düşmənin hər bi texnikasını bun dan sonra da məhv edəcəyik. 
Olanqalan da məhv ediləcək.

İndi isə əziz xalqımın səbirsizliklə gözlədiyi bizim yaşayış məntəqələrinin 
azad edilməsi haqqında məlu matı böyük qürur hissi ilə çatdırıram.

Füzuli rayonu – azad edilmiş kəndlərin adı: Dör d çinar, Kürdlər, Yuxarı 
Əbdürrəhmanlı, Qar ğa ba  zar, Aşağı Veysəlli, Yuxarı Aybasanlı.

Cəbrayıl rayonu – azad edilmiş kəndlər: Safarşa, Hə sənqaydı, Fuğanlı, 
İmambağı, Daş Veysəlli, Ağtə pə, Yarəhmədli.

Xocavənd rayonu – azad edilmiş yaşayış məntəqə lə rinin siyahısını çatdı
rıram: Ağcakənd, Mülküdə rə, Daşbaşı, Günəşli (Günəşli kəndinin keçmiş adı 
No ra  şen idi), Vəng. Bu kəndə yeni Azərbaycan adı veri rəm. Bundan sonra 
Vəng kəndi Çinarlı kəndi adlan dı rılsın. Adı mübarək olsun!

Zəngilan rayonu – şanlı Azərbaycan Ordusu Zən gi  lan rayonu ərazisinə də 
daxil olub və yaşayış mən tə qələrinin azad olunması təmin edilib. Zəngi lan 
ra yo nu ərazisində yerləşən yaşayış məntəqələri nin ad larını çəkirəm: Havalı 
kəndi, Zərnəli kəndi, Məm məd bəyli kəndi, Həkəri kəndi, Şərifan kəndi, Mu
ğan  lı kən di və Zəngilan şəhəri! Zəngilan bizim dir! Qa   rabağ Аzərbаycаndır!

Əziz xalqım, əziz zəngilanlılar, füzulililər, xoca vənd     lilər, cəbrayıllılar və 
işğal edilmiş digər rayon la rın sa kinləri, biz öz missiyamızı yerinə yetiririk. 
Düş  mənə layiqli cavab veririk. Düşməni cəzalandı rı rıq. Düş  mən bizim qarşı
mızda acizdir. Düşmənin be lini qırı rıq, qıracağıq!

Qarabağ bizimdir! Yaşasın Azərbaycan! 
Eşq ol sun Azərbaycan xalqına!
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AZƏRBAYCAN RESPUBLİKASININ PREZİDENTİ, 
ALİ BAŞ KOMANDANIN RƏSMİ «TWİTTER» 

SƏHİFƏSİNDƏN 

21 oktyabr 2020-ci il, 11:15, Vətən müharibəsinin 25-ci günü 

Rəşadətli Azərbaycan Ordusu bu gün Füzuli rayonu nun Gecəgözlü, 
Aşağı Se yidəhmədli, Zərgər, Cəbrayıl rayonunun Balyand, Papı, Tulus, Ha   cı lı, 
Tinli, Zəngilan rayonu nun Minci van qəsəbəsini, Xurama, Xumarlı, Sarıl, Ba
ba ylı, Üçün cü Ağalı, Hacallı, Qırаq Müşlan, Üdgün, Tu ra  bad, İçəri Müşlan, 
Məlikli, Cahangir bəyli, Ba har lı kəndlərini işğaldan azad etmişdir. 

Eşq olsun Azərbaycan Ordusuna! 
Qarabağ Azərbaycandır!

ilham aliyev О 
@azpresident 

Rəşadətli Azərbaycan Ordusu bu gün Füzuli 
rayonunun Gecəgözlü, Aşağı Seyidəhmədli, Zərgər, 

Cəbrayıl rayonunun Balyand, Papı, Tulus, Hacılı, 
Tinli, Zəngilan rayonunun Mincivan qəsəbəsini, 
Xurama, Xumarlı, Sarıl, Babaylı, Üçüncü Ağalı, 
Hacallı, Qırаq Müşlan, Üdgün, Turabad, İçəri 

Müşlan, Məlikli, Cahangirbəyli, Baharlı kəndlərini 
işğaldan azad etmişdir. EEşşqq  oollssuunn  AAzzəərrbbaayyccaann  

OOrrdduussuunnaa!!  QQaarraabbaağğ  AAzzəərrbbaayyccaannddıırr!!  

AZ<!RВAYCAN ltESPUBLIКASI 
PREZIDENTININ ADMINISТRЛSIYASI 
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YAPONİYANIN «NİKKEİ» QƏZETİNƏ MÜSAHİBƏ 

21 oktyabr 2020-ci il, 17:22, Vətən müharibəsinin 25-ci günü  

S u a l: Cənab Prezident, öncə Dağlıq Qarabağ münaqişəsi haqqında 
soruş maq istəyirəm. Azərbaycanın və Ermənistanın Xa ri ci İşlər nazirləri 
cümə günü Vaşinqtona səfər edə  cəklər. Bu görüşdən nə gözləyirsiniz? Siz 
üçtərə fli formatda bəzi şərtlərlə danışıqlara hazırsınızmı?

C a v a b: Bilirsiniz ki, əslində Amerika Bir ləşmiş Ştatları, Rusiya və Fran
sa Ermənistan və Azərbay can arasında olan münaqişənin həll yolunu tap maq 
üçün mandatı olan Minsk qrupunun üç həm sədr öl kələridir. Ona görə bizim 
nazirlərimizin bu üç pay taxtda görüşməsi təbiidir. Bеlə görüşlər əv vəllər 
dəfə lərlə olubdur. Bilirsiniz ki, Moskvaya da səfər edi libdir, orada da görüş 
olubdur. 

Beləliklə, bu, münaqişənin sülh yolu ilə nizamlan ması üzrə danışıq ların 
davamıdır. Əlbəttə ki, indi və ziy yət dəyişib. Satuskvo artıq mövcud deyil. 
Təmas xətti də mövcud deyil. Mən hesab edi rəm ki, indi Er mə nistan rəhbərliyi 
daha da məntiqli davranmalı və iş ğal edilmiş ərazilərin boşaldıl ma sına sadiq 
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olma lı dır. Be ləliklə, bu müzakirələrdə bi zim əsas məq sə di miz Er mənistan 
rəhbərliyinin əra zi lərimizin boşal dılmasına hazır olubolmama sını və hazır 
olduğu təq dirdə bu nun nə vaxt baş ve rə cəyini müəyyən etməkdir.

S u a l: Prezident Putin Sizi də Moskvaya də vət edib?
C a v a b: Xeyr.
S u a l: Dəvət olunsaydınız, getməyə hazırsı nız  mı?
C a v a b: Mən dəfələrlə Prezident Putin tə rə  findən dəvət olunmuşam və 

Moskvaya dəfələr lə sə fər etmi şəm. Bəzi illərdə hətta il ərzində bir neçə də
fə səfər et mi şəm. Odur ki, bu yüksək səviy yəli tə mas la rın tərəf daş və qonşu 
ölkələr arasında olması adət edil miş bir haldır. Həmçinin Prezi  dent Putin də 
Azər  baycana də fələrlə səfər edibdir.

S u a l: Əgər cümə günü nazirlərin görüşündə hər hansı bir irəliləyiş 
olаrsa, Moskvada Ermənistanın baş nazirinin qatılacağı üçtərəfli görüş 
keçi rilə bi lər mi?

C a v a b: Bəli, bu mümkündür, çünki bu növ gö rüş lər əvvəllər də olub
dur. Əgər belə bir gö rüş olаr sa, bu, gündəliyin nədən ibarət oldu ğun dan asılı 
ola caq    dır. Əfsuslar olsun ki, Ermənistanın bu höku mə ti ilə mü naqişənin sülh 
yolu ilə nizam lanması pers pek  tiv lə ri çox uzaqdır. Çünki Ermənis tan rəh
bər liyi tərə fin dən verilmiş çox səmərəsiz və təhrikedici bəya natlar, edil miş 
hərəkətlər əslində danı şıqları mənasız edibdir. Çünki danışıqlar ma sa sında 
əsas mövzu hə mi şə BMT Təhlükə sizlik Şu ra  sı nın qətnamələrinə mü   va fiq ola 
raq, Azərbay canın işğal olunmuş ərazilə ri  nin bo şal  dılması idi. Ermənis ta nın 
baş naziri «Qa ra bağ Ermə nistandır» bəyan edən də, Azərbaycanın qon dar   ma 
«Dağlıq Qa ra bağ hö ku məti» ilə danışıqlar apar   malı oldu ğunu deyən də, dinc 
Gəncə şəhərinə bal lis tik raket zərbəsi vur maq əmri verəndə və Azərb ay canın 
di gər şəhərlərinə gündəlik olaraq hücum edəndə da nı şıqları aparmaq üçün 
o qədər də imkan qalmır. Buna görə də biz Er mə nistan hökumətinə sübut 
et məli idik ki, onlar bu cəzasız təcavüzkar addımları ata bilməz lər. Biz on la
rın cəzasını yerində veririk, biz əra zi ləri mizi azad edi rik, demək olar ki, hər 
gün mən Er mə nis tanın iş ğa lından azad olunmuş yeni şəhər və kəndləri elan 
edi rəm. Ermənistan döyüş mey  da nında çox acı məğ lu biyyətlə üzləşir və bir
mənalı olaraq, əra zilərin işğal dan azad edilməsi baş verir. Buna görə də onlar 
daha məntiqli davranmalıdırlar. Biz buna sülh da nı şıq ları vasitəsilə nail olmaq 
istəyirdik. Lakin Er mə nistanın qeyrikons truk tiv mövqeyi və təhrik edici ad
dımları na görə bu, mümkün olmadı. İndi biz dö yüş mey danında ərazilərimizi 
azad edirik.

S u a l: Siz ikinci atəşkəsin də artıq uğursuz ol du ğu nu, yaxud bitdiyini 
və döyüşün davam etdiyini de yərdiniz?

C a v a b: Atəşkəsə nail olmaq üçün ikin ci cəhd ona görə uğursuz oldu 
ki, atəşkəs qüvvəyə min   dikdən 2 də qiqə sonra onlar atəşkəsi pozdular, on
lar yenə də bizim dinc şəhərlərimizə hücum etdi lər. Bu sə hər saat 6dan 8ə 
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qədər  onlar  dinc  əhali nin  ya şa  dı ğı  və  ən  çox  ziyan  görən  Tərtər  şəhərinə 
100dən çox ra ket atıblar. Onlar bizim hərbi möv qeləri mizə hü  cum edir lər və 
ar tıq azad edilmiş əraziləri yeni dən geri gö tür mək is tə yir lər. Bil diyiniz kimi, 
birinci atəş kəs cəh din dən 24 sa at  dan dа az müd dət  sonra onlar Ermə nis tan 
ərazi sindən ballistik raketlə Azər bay canın ikin ci ən böyük şə hə ri Gəncəyə 
hücum etdi lər. Bu da hər bi cinayətdir və Ermənistan höku məti buna görə 
məsu liy yət da şı yacaq. Beləliklə, onlar atəş kəsi pozdular.

Mən həmişə demişəm ki, atəşkəsə birtərəfli qay dada nail olmaq mümkün 
deyil. Əgər bizə hücum olu   nursa, nəinki özümüzü müdafiə etməliyik, eyni 
zamanda, əkshücuma da keçməliyik. Sizə deyə bi lə rəm ki, onlar ikinci 
dəfə atəşkəsi pozandan sonra biz Zən gilan şəhərini və bir çox kəndləri azad 
e tdik. Be ləliklə, döyüş meydanında nə qədər çox vaxt keçir sə, biz bir o qə
dər də əraziləri azad edirik. Ona görə Ermənistan hökuməti öz davranışı 
haqqında ciddi düşünməlidir və əgər atəşkəsin səmərəli olma sını is təyirsə, 
birincisi, atəşkəsi pozmamalı, ikincisi, artıq işğaldan azad edilmiş əraziləri 
geri götürməyə cəhd etməməli və işğal olunmuş Azərbaycan ərazi lə ri nin bo
şaldılması üçün üzərinə ciddi öhdəlik götürməlidir.

S u a l: Hələ ki, atəşkəs əsirlərin və cəsədlərin mü ba diləsi də daxil ol-
maqla, humanitar məqsədlər üçün elan edilibdir. Sizcə bu – ola bilsin 
baş qa atəşkəs də ola caqdır – əsirlərin mübadiləsin dən sonra atəşkə sin 
bi təcəyi deməkdir? Bu, qüvvədə ola caq əsaslı atəş kəs, yox sa müvəqqəti 
atəşkəs ola caqdır?

C a v a b: Bəli, atəşkəs humanitar zəmin də elan olu nub dur. Moskva Bə
yan  naməsində sub stantiv danışıq la ra və danışıqlar formatının də yiş məz ola raq 
qaldı ğı na da istinad var idi. Bu isə Ermənis tan tərə fin dən qon  darma «Dağlıq 
Qarabağ höku mə tini» danı şıq lara cəlb etmək cəhd lərinin ar tıq olma ya cağı 
de məkdir. Bu bizim tərəfimizdən və Minsk qrupu tə rə  findən rədd edilibdir. 
Buna görə də əgər Er mənis tan danışıq lara sadiq qalarsa və əraziləri boşaltmaq 
üçün üzərinə ciddi öhdəlik götü rərsə – han sını ki, onlar hələ də elan et mə
yiblər – bu halda bu atəşkəs uzun müd dətli olacaqdır. Çünki biz bu prob lemi 
sülh yolu ilə həll etmək istə yi rik. Lakin əgər onlar resurs la rını sə  fərbər etmək, 
əla və əcnəbi hər bi yardım al maq və bi zə qarşı yeni hü cuma keç mək üçün 
bu atəş kəsdən isti fa də et məyə cəhd gös tə  rə cəklərsə, əlbəttə, bu atəşkəs uzun 
müddət davam et məyəcəkdir. Bu onlardan ası lı dır.

S u a l: Beləliklə, danışıqlar masasına oturmaq üçün hər hansı danışıq-
ları aparmadan öncə əvvəl cədən Er mə nistandan ən azından 7 rayonun 
bəzilərini boşalt ma ğa razılaşmağı tələb edəcəksiniz?

C a v a b: Onlar bu əraziləri boşaldaca ğına dair üzə rilərinə ciddi öh də
lik götürməlidirlər. Çünki bu, Minsk qrupunun vasitəçiliyi ilə iki ölkə ara 
sında razı laş dırılmış əsas prinsiplərin bir hissə si dir. Əsas prin sip lərdə de
yilir ki, işğal olunmuş əra zilər Azərbay ca na qaytarılmalıdır, bizim qaç qın 
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və məcburi köçkün lərimiz işğal olunmuş bütün əra zilərə qayıtmalı dırlar, 
o cümlədən Dağlıq Qaraba ğın ərazi si nə və qədim Azər baycan şə həri olan Şu
şa yа. Buna görə Ermənis tan hö ku məti bu prinsiplərə sadiq olduğunu, bu əra
zi ləri boşaldaca ğı nı açıq şəkil də bəyan etməli dir və bun dan sonra da nı şıqlar 
başla na caqdır. Biz in di bi rin ci olaraq ərazi lərin boşaldıl ması və sonra da nı  şıq
ların başlanılması ilə bağlı ilkin şərti irəli sür mürük. Biz hazırda Ermə nistan 
tərəfin dən bu zora kılığa və dinc əhaliyə qarşı hərbi cinayət lərin törədil məsinə 
gö rə məsul olan şəxs dən, şəxsən baş nazirdən tələb edi rik ki, Ermənis ta nın 
işğal olun muş əraziləri bo şal da cağını desin. Bun dan son ra mü naqişənin ni
zam lan ma sı döyüş meyda nından danı şıq lar masasına keçə cəkdir.

S u a l: Ermənistan desə ki, onlar ilkin olaraq 5 ra yo  nu boşaltmağa 
hazır dır, Siz danışıqlara get məyə ha zır olarsınızmı?

C a v a b: Azərbaycanın bütün rayonları boşaldıl ma lıdır. Bütün. Əl bəttə, 
biz vaxt çərçivə sin dən danışa bilərik və əsas prinsiplərdə vaxt çər çivəsi ilə 
bağlı mü əy yən fikirlər var idi. Hansı mər hələdə rayonların bi rin ci, hansı 
mərhələdə ra yon ların ikinci hissəsi bo şal dılacaq. Beləliklə, bunu müza kirə 
etmək olar. Lakin aydındır ki, işğal olun muş bütün ərazilər qayta rıl malıdır.

M ü x b i r: Bu, əvvəlcədən elan olunmalıdır.
İ l h a m  Ə l i y e v: Bütün azərbaycanlılar öz qə dim torpaqlarına qayıt

malıdır.
S u a l: Rusiyanın müşahidəçi qruplarının gön də rilməsinə dair təkli-

finə və ya beynəlxalq müşa hidə çi lərlə bağlı nə deyərdiniz?
C a v a b: Beynəlxalq müşahidəçilər və ya sülhmə ram lı qüvvələr əsas 

prinsiplərin bir hissə si dir. Lakin sonuncu hissəsidir, ünvanlanmalı olan ən son 
məsələ lərdən biridir və əlbəttə ki, hər iki tərəf – Azərbaycan və Ermənistan 
bu beynəlxalq mü şa hidə çi lərin və ya sülhməramlıların kim olaca ğına razılaş
ma lıdır. Buna görə biz danışıqlar çər çivəsində bu mə sə ləni ciddi mü zakirə 
etməmişik. 

 Hesab edirəm ki, Minsk qrupunun həmsədrləri olan üç ölkə öz adından 
bu müşahidəçilərin tərkibi, sa yı, onların nə zaman və hara göndəriləcəyi ilə 
bağlı təkliflərini verəcəklər. Bu həm də texniki nöqteyinə zər dən vacib dir. 
Çünki indi döyüş əməliyyatlarının ak  tiv faza sıdır. Bu müşahidəçilər və ya 
sülhmə ram lı lar hara da yer ləş diriləcəklər? Onların həyatı risk al tın da ola bilər. 
Onların mandatı necə olacaq? Onlara man da tı kim verəcək? Aydındır ki, biz 
bu barədə da nı  şanda, Azər bay can ərazisi barədə danışırıq. Bu, Er mənistanın 
ərazisi deyil. Ona görə də bununla bağlı həlledici sözü biz deməliyik. Bu 
səbəbdən, sözsüz ki, bütün məsə lə lər lə məşğul olmaq lazımdır. Prinsipcə, biz 
bunu in kar etmirik. Lakin sözsüz ki, vaxtı gə ləndə biz öz şərt lərimizi irəli 
sürəcəyik.

S u a l: Minsk qrupundan söz düşmüşkən, Tür ki yə Minsk qrupunu 
tənqid edərək, ona ağılsız deyir. Siz bununla razılaşırsınız?
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C a v a b: Mən bu yaxınlarda demişdim ki, Minsk qru pu 30 il ərzində 
heç bir nəticə əldə et mə di. Eyni za manda, mən dedim ki, biz Minsk qru
punun vasitə çi liyilə Ermənistanın keçmiş höku mətləri ilə irəli lə yişə nail ola 
bilmişdik. Böyük olma sa da, hər halda, irəliləyiş idi. Lakin əgər 30 il ərzində 
bu ölkələr qrupu nə ticə əldə edə bilmirsə, bu özü hər şeyi gös tərir. Həm çi nin 
Minsk qrupu nun həmsədrləri BMT Təhlü kə sizlik Şurasının da imi üzvləridir. 
Bu öl kələrin iştirakı və bu ölkələrin səsverməsi ilə BMT Təh  lükə siz lik Şu ra
sı Ermənis tan qoşunlarının Azər bay can torpaq la rın dan tam və qeydşərtsiz 
çıxarıl ma sını tələb edən 4 qətnamə qəbul edib. Bu qətnamə lərə ni yə əməl 
edil mə diyi sual olunur. Çünki Minsk qru pu nun həm sədr ləri və daimi üzvlər 
eyni ölkələr dir. Bu, açıq sual dır.

S u a l: Siz Minsk qrupunun həmsədrləri ara sın da Rusiyanın vasitəçi 
kimi, aparıcı vasitəçi kimi ro lu barədə nə deyə bilərsiniz? Siz deyə bilər-
siniz ki, Ru si ya ədalətli olub?

C a v a b: Bilirsiniz, Minsk qrupunun üç həm sədri nin eyni hüquqları və 
eyni mandatı vardır. Odur ki, mə nim bildiyimə görə bu ölkələr arasın dan lider 
se çil məyib. Onların hamısı bərabərdir və biz on la ra va si  təçi kimi baxırıq. Əgər 
hər hansı bir ölkə va si təçi ro lunu üzərinə götü rürsə, bu ölkə ney tral ol ma lı dır. 
Əgər o, neytral deyilsə, vasitəçi ola bil məz. Ney tral lıq səviyyəsi, əlbəttə ki, 
münasib za man da ün vanlanacaq başqa bir məsələdir. Lakin düşünürəm ki, 
Minsk qru punun həmsədrləri zora kı  lığı dayandırmaq və 28 il ər zində yerinə 
yetiril məyən mandatı yerinə ye tirmək üçün xüsusilə indi, Ermənistanın döyüş 
mey danında məğlub olduğu bir vaxtda öz rollarını oynayacaqlar.

S u a l: Siz Türkiyənin Qafqazdakı məsələlərlə bağlı daha çox söz sa-
hibi və bu danışıqlar prosesində daha fəal olmağını istəyirsinizmi?

C a v a b: Bu, sözsüz ki, Türkiyənin siya si gün də li yin dən asılıdır. Mən 
Türkiyənin adından da   nı şa bil mə rəm. Demək istədiyim odur ki, əlbəttə, 
biz Türki yə nin regional məsələlərdə fəal iştirakına hər zaman güclü dəstək 
veririk. Faktiki olaraq, bu iştirak açıqaşkardır. Türkiyə indi təkcə bizim regi
onu muz da de yil, Qafqazda deyil, daha geniş coğra fi yada və dün yada mühüm 
rol oynayır. Bu reallıq dır və bizim üçün çox yaxşı reallıqdır. Çünki Türki
yə bi zim üçün qardaş ölkədir, ən yaxın müttəfi qimiz və dostumuz dur. Tür
ki yə defakto, həm də Minsk qru pu nun üzvü olaraq, hüquqi baxımdan artıq 
cəlb olu nub. Mən bir dəfə mü sahibə lərimdən birində demiş dim ki, Türkiyə 
həmsədr də ola bi lərdi. Əgər biz həm sədrləri bu gün seçsəydik, Azər  baycan 
sözsüz ki, Tür kiyənin nami zəd li yini dəs tək   lə yərdi və əminəm, Tür kiyə həm
sədr olmaqda israr edərdi. Əfsuslar ol sun ki, 1992ci ildə bu, baş ver mədi. 
Be ləliklə, bu, hü qu qi tərəfdir. Prak ti ki tərəf dən, bil di yi  niz kimi, Tür kiyə və 
Rusiya pre zi  dent  ləri, Xarici İş lər nazirləri, Müdafiə nazirləri gö rü şüblər, 
söhbət apa  rıb lar, bu məsələni müzakirə edib lər. Ona görə də, Er mə  nis ta nın 
dediyi kimi, əgər kim sə deyirsə ki, Tür kiyə ora da olmamalıdır, bu, Er mə nis
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tanın işi de yil, Tür  kiyə ar tıq oradadır və cəlb olun ma lıdır, çünki o, sa bitlik 
gə ti  rəcək. Həm  çinin düşü nürəm ki, Tür kiyə Qaf qazın 3 ölkəsi ilə sərhədi 
olan yeganə ölkə dir. Baş   qa heç bir ölkə nin onların hər üçü ilə sərhədi yox dur. 
Əlbəttə ki, Türkiyə fəal şəkildə cəlb olunmalıdır, Tür kiyə cəlb olunub və biz 
bu nu möh kəm dəstək lə yirik.

S u a l: Beynəlxalq hüquq nöqteyi-nəzərindən Qara bağ Azərbaycanın 
ərazisidir. Lakin orada çox sayda erməni əhalisi vardır. Siz zəmanət verə 
bilərsi nizmi ki, Azərbaycan nəzarəti geri qaytarandan son ra er mə ni 
əhali orada təhlükəsiz şəraitdə və bəra bər hüquq larla yaşaya biləcək?

C a v a b: Bəli, sözsüz ki. Mən münaqi şə nin bu ak tiv fazası ərzində 
dəfələrlə bunun la bağlı bəya nat lar vermişəm ki, Dağlıq Qarabağda ya şa
yan ermənilər bizim vətəndaşlarımızdır. On la rın təh lü kəsizliyi, hüquq ları 
Azər baycanın digər in san la rı nın hüquqları kimi, tam təmin oluna caqdır. 
Sizə deyə bilərəm ki, hazırda azərbaycanlıların olma dı ğı Ermə nis tandan 
fərqli olaraq, bu gün Azər bay can da min lərlə erməni əsilli vətən  dаş vardır. 
Ermənistan əhali si nin isə 99 faizi etnik ermənilərdir. Belə   liklə, orada heç bir 
milli azlıq yaşaya və sağ qala bilməz. Onlar bugünkü Er mə nistan Respub
likasının ərazi sin də bir za manlar yaşayan bütün mil lətləri qovublar. Ən böyük 
icma azərbaycanlılar idi. XX əsrin əvvə llərin də İrəvan şə həri nin əhalisinin 
70 faizi azərbaycanlılar idi. Er mə  nilər bizim bütün tarixi, dini abidələrimizi 
dağı dıblar. On lar təkcə İrəvanda deyil, bugünkü Er mə  nistanın bir çox baş qa 
regionlarında da Azərbay can mədəniy yə  tinin izlə ri ni siliblər. Yeri gəlmişkən, 
1918ci il ma yın 28də ya ra dılmış Azərbaycan Xalq Cüm huriy yəti əfsuslar 
olsun ki, mayın 29da – bu, haqq qazan dırıl ma sı müm kün olmayan böyük 
bir səhv idi – İrə va nı paytaxt kimi, Ermənistana verməyi qə ra ra aldı. Belə
lik lə, on lar bizim bütün dini və mə dəni ir si mizi dağı dıb lar. Məscidləri mizi, 
abidələ ri mizi dağı dıb lar. Bu rada – Bakının mər kə zin də isə çox say da er məni 
ki tablarının oldu ğu erməni kil səsi vardır. Bu gün Bakıda və Azərbay ca nın başqa 
yer lə rində çox sayda, minlərlə erməni yaşayır. Sizin orada yaşa yan çox say da 
erməni ilə bağlı dediyiniz mə qama gəlincə, bizdə olan mə lu  mata görə, keçmiş 
Dağlıq Qa rabağ Muxtar Vilayə ti də daxil olmaqla, işğal edilmiş əra zinin real 
əhalisi təqribən 65 min nəfərdir. Bu, bö yük icma deyil. Lakin müharibədən əv
vəl, kеçən əsrin 90cı illərinin əv və  llərində Dağlıq Qarabağda, əsasən Şu şada, 
həm çinin Xankəndidə, er mənilərin törətdiyi soyqı rı mı nın qurbanı olan Xo calı 
şəhərində və bir çox başqa şəhər lərdə 40 mindən çox azərbaycanlı ya şa yırdı. 

Ermənilər bizə qarşı etnik təmizləmə həyata keçi riblər. Biz bunu heç vaxt 
etməmişik. Hətta bu toq quş   malar zamanı biz eyni yolla cavab verməmişik. Biz 
nə Dağlıq Qarabağ ərazisinə, nə də Ermənistan əra zisinə ballistik raketlərlə 
hücum etməmişik. Mən demişdim ki, biz qisas alacağıq, lakin biz qi sası 
döyüş meyda nında alacağıq. Beləliklə, Dağ lıq Qa rabağdakı ermənilər tam 
əmin ola bilər lər ki, Azər  baycan vətəndaşları olaraq, onların təhlükəsiz liyi 
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tə min ediləcəkdir. Dağ lıq Qarabağdakı cinayətkar xun ta kənarlaşdırılandan 
sonra onlar daha yaxşı yaşa ya caqlar, ləyaqətlə yaşayacaqlar, sülh şərai tində 
yaşa ya caqlar və ölkəmizdəki istənilən başqa vətəndаşlаr ki mi, biz onlar üçün 
də bütün sosial və iqti sadi imtiyaz la rı təmin edəcəyik.

S u a l: Dağlıq Qarabağı geri qaytarandan sonra Siz Madrid prinsiplə-
rində qeyd olunduğu kimi, onların öz müqəddəratını təyinetmə hüququna 
hör mət edəcək sinizmi və referenduma razılıq verə cək sini zmi?

C a v a b: Xeyr, əlbəttə, xeyr. Dağlıq Qa ra bağda heç bir referendum ol
mayacaq. Biz bu nunla heç vaxt razılaşmayacağıq. Biz danışıqlar za ma nı bu
na razılıq vermədik və indi ərazinin böyük bir hissə si ni geri al dığımız bir 
vaxtda bundan söh bət gedə bil məz. Öz müqəddəratını təyin etməyə gəl  dikdə, 
er mə ni lər artıq öz müqəddəratlarını təyin ediblər. On la rın müs tə qil Ermənistan 
dövləti vardır. Tə səvvür edin, əgər ermənilər yaşadıqları hər yerdə öz müqəd
də rat larını təyin etsələr nə baş verər, dün yada neçə kiçik Er mə nis tan olar. Bu, 
əkstəsir verən yanaşmadır. Öz mü qəd  dəratını təyinetmə bey  nəl xalq hüququn 
mü hüm amilidir. Lakin o, Azərbaycanın ərazi bütöv lü yünü pozmamalıdır. Öz 
müqəddəratını təyinetmənin müx tə  lif növləri var, icmaların müxtəlif növləri 
var. Mə sələn, mədəni muxtariyyət ola bilər. Biz Avropa nın in ki şaf etmiş ölkə
lərində bu nümunələri görürük, in sanların öz bələdiyyələrində, öz icma la
rında müəy yən hü quqla rı vardır. Azərbaycanın istənilən ye  rində ol du ğu kimi, 
Azərbaycanda yaşayan ermə ni  lə rin də bu for mada təmasları ola bilər. Lakin 
biz heç vaxt Azər bay can əra zisində ikinci Ermənistan döv lə tinin yara dılma sına 
icazə verməyəcəyik. Bun dan söh bət gedə bil məz. Bir sözlə, referendum olma
ya caq, heç vaxt.

S u a l: Döyüş meydanından danışarkən, Er mə nis ta nın Liviyada, Su-
riyada yaşayan erməniləri cəlb et di yinə dair məlumatlar vardır. Eyni 
zamanda, QHT, də qiq desək, Suriya İnsan Haqları Müşa hi dəçiləri Təş-
ki lаtı iddia edir ki, Suriyadan çox sayda etnik türk   mən döyüşçü hazırda 
sizin qüvvələrinizlə birlikdə dö yüş meydanındadır. Bu doğrudurmu?

C a v a b: Xeyr, bu, doğru deyil. İlk növ bədə, mən bil dirmək istərdim ki, 
Ermənistanın Ya xın Şərqdən muz dluları və döyüşçüləri cəlb et mə si fak tı sirr 
deyil. Hətta Ermənistanın baş naziri bunu eti raf edib. La kin o bildirib ki, onlar 
köklü er mə ni lər dir. Birin cisi, heç kim bilmir onlar köklü er mə nilər dir, ya yox. 
Biz də məlumat var ki, başqa mil lətlərin nüma yən də lə ri ha zırda Ermənistan 
tə rəf dən döyüşür. İkin cisi, əgər in san etnik ermənidir sə və başqa ölkə nin və
tən daşı dır sa, bu o demək deyil ki, muzdlu de yil. Dö yüş mey da nında zərərsiz
ləş dirilənlər arasında Livan pas por tu olan, Kanada pasportu olan insanlar var
dır. Bizdə Fransa, ABŞ vətəndaşlarının, erməni əsil li, la kin bu ölkələrin və
tən daşları olan şəxslərin, keç miş sovet ölkələri vətəndaşlarının Yaxın Şərq öl
kə lərinin vətən daş ları ilə birlikdə bizə qarşı döyüş məsinə dair dəlillər vardır. 
Ermənistan Birinci Qarabağ mühari bə sində də muzd lulardan istifadə edirdi. 
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Bu, sirr de yil. Onlar dan bəziləri Azərbaycan tərəfindən zərər siz ləşdiri lib lər, 
ermənilər onların şərəfinə böyük abidə lər ucal dıb lar, beynəlxalq terrorçuların 
şərəfinə abi də lər. Bu, Er mə nistanın terrorçu dövlət olduğunu gös  tə rir. Azər
bay cana gəlincə, birincisi, Suriya İnsan Haqları  Müşa hidəçiləri Təşkilаtı ad
landırılan QHT eti barlı təş kilat deyil. Biz onların Suriyadakı müha ribə ilə 
bağlı yay dıqlаrı çoxlu sayda feyk xəbərləri bili rik. Bu si yasi motivasiyalı 
QHTyə etibar, etimad yoxdur. Birincisi, biz kimin maliyyələşdir diyini yox
lamalı, sonra bu şayiə lərin arxasında kimin durduğunu öy rən məliyik. İkin cisi, 
bizə heç bir ölkə tərəfindən bir dəlil belə, təq dim olunmayıb. Yalnız şayiələr, 
yalnız əsas sız bəya natlar. Mən sü but tələb etdim. Dedim yax  şı, biz artıq 
20 gündən çoxdur ki, münaqişənin ak tiv fazasın da yıq, sübut lar haradadır? 
Bizə dəlil təqdim edin. Heç bir sübut yoxdur. Ona görə də, bu şayiələrə 
son qo yul malı dır. Azərbaycan özü döyüşür. Bizim heç bir xarici döyüşçüyə 
ehtiyacımız yoxdur. Bizim kifa yət qədər insanlarımız, nizami ordumuz da 
kifayət qə dər əsgər və zabitlərimiz vardır. Əhalimizin sayı 10 mil yon nəfərdir. 
Əgər bizim əlavə döyüşçüyə ehtiya cı mız olаrsa, səfərbərlik elan edərik, cəlb 
edərik. Belə lik lə, buna ehtiyac yoxdur. Tamamilə yanlış məlu matdır.

S u a l: Sizin dəfələrlə dediyiniz kimi, heç bir mü cahid, hətta heç bir 
türkmən yoxdur?

C a v a b: Xeyr, başqa ölkələrdən gəlmiş Azərbay can əsilli insanlar ola 
bilər. Biz bunu istis na etmirik. Çünki bizdə çox sayda könüllülər vardır. İn
san lar könüllü şəkildə öz ölkələrini müdafiə et mək istəyə bilər. İstisna edə 
bilmərik ki, başqa ölkə lərdən Azər bay can əsilli insanlar gəlir. Lakin bu 
o demək deyil ki, Azərbaycan döyüş mək üçün terror çu ları dəvət edib. Bu, 
yanlış məlumatdır.

S u a l: Siz Azərbaycan əsilli həmin könül lü lər dən xəbərdarsınız?
C a v a b: Mən dedim ki, istisna etmi rəm. Ola bilər. Biz xaricdə yaşa yan 

azərbay can lı lardan gəlib tarixi Vətəni uğrunda döyüşmək üçün çox sayda 
müraciət, çox sayda məktub alırıq. Lаkin bizim buna ehtiyacı mız yox  dur. 
Döyüş meydanın da kifayət qə dər əsgə ri miz vardır.

S u a l: Yaponiya şirkətləri Azərbaycanın neft kə mə ri layihələrinə 
qoşu lub. Onlar burada inves tordur. Sizin kəmərlərin təhlükəsizliyi ilə 
bağlı nara  hat lı ğınız varmı? Bu il ərzində açıl ması planlaşdırı lan TAP kə-
mə rinin təxirə salınması riski varmı?

C a v a b: Xeyr, TAP kəməri ilə bağlı hər şey qrafi kə uyğun gedir. Bu, artıq 
edilib. TAPın rəs mi açılışı ola bilsin ki, ayların deyil, bir neçə həftənin işidir. 
Kəmərdə hər şey hazırdır. Bakı dan Avropaya tarixi kəmər tamamlanıb. Bizim 
digər kəmərlərimizə, xüsu si lə neftqaz kəmər lərinə gəlin cə, Azərbaycan əra
zi sində bütün bu illər ərzində, Bakı–Tbilisi–Cey hanın istismara verildiyi 
2006cı ildən bu yana bizdə heç bir hadisə baş verməyib. Bizim kəmərlərimiz 
bi zim əra zi mizdə lazımi qay dada qorunur. Lakin Er mə nistanın rəs mi nüma
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yən də lərindən hədələr eşit mi şik ki, kə mər lə rimizə hücum edəcəklər, neftqaz 
nəqli üçün mühüm olan Səngəçal terminalına hücum edə  cəklər. Lakin bu 
da onların terrorçu xislətinin bir hissəsidir. Çünki on lar açıq şəkildə bəyan 
edirlər ki, mülki infra struk tura hücum edəcəklər. Əlbəttə ki, əgər onlar bu
nu etsə, peşman olacaqlar. Çünki bizim tərəfi miz dən və həm çi nin enerji 
təh lükəsizliyinin bir his  sə sini Azərbay can dan təmin edən ölkələr tərəfin dən 
sərt şəkildə cə za landırılacaqlar. Həmin ölkələ rin reaksiyası necə ola caq? 
Bu kəmərlərə milyar dlarla dol lar investisiya yatırılıb. Beynəlxalq bank lar – 
Dün ya Bankı, Avropa Yenidənqurma və İnki şaf Ban kı, Asi ya İnkişaf Bankı, 
Avropa İnvestisiya Ban kı və baş qa aparıcı beynəlxalq bank lar investi si ya 
yatırıbdır. Ona görə də Ermənis tan rəh bər liyi bеlə bir variant barədə yaxşı 
düşün mə li dir. Əl bət tə, qeyd etdi yim ki mi, Azərbaycan özü on la rı sərt şəkildə 
cəza landıracaq və mən düşü nmü rəm ki, onlar bunu, daha bir müha ribə cina
yətini et mə yə cü rət göstərə cəklər.

M ü x b i r: Sizinlə görüşmək imkanımız çox nadir hallarda olduğundan, 
icazə verin, ümumilikdə ölkə nin gələcəyi ilə bağlı bir neçə sual verim.

İ l h a m  Ə l i y e v: Bəli, buyurun.
M ü x b i r: Azərbaycan dünyada sənaye üsulu ilə neft istehsal edən ilk 

ölkədir.
İ l h a m  Ə l i y e v: Bəli, doğrudur.
S u a l: Sizcə, ölkə postneft dövrünə necə keçə cək? Ya poniya şirkətləri-

nin bunda iştirakına dair Sizin han sısa gözləntiləriniz varmı?
C a v a b: Bəli, bizim iqtisadiy ya tımızın şaxələndirilməsi ilə bağlı gün

dəliyimiz var və bu pro ses uğurla davam edir. Hətta baxma ya raq ki, bu il 
ümu mi daxili məhsulumuz aşağı dü şür – çox ciddi de yil, indiyədək geriləmə 
4 faizdən aşağı olub. Bəzi başqa ölkələrlə müqayisədə bu, pis nəticə deyil. 
Lakin qeyrineft sənayesinə gəldikdə, bizdə artım var dır. Bu onu göstərir ki, 
bizim şaxələn dir mə proq ra mımız çox uğurla icra olunur. Sənaye, biznes im
kan  ları, turizm, innovasiya sektoru və kənd təsər rü fatı pandemiyadan əvvəl 
sürətlə inkişaf edirdi. Əlbət tə ki, əsas məsələyə gəlincə, biz indi Azərbaycanın 
öz əra zi lə rini azad et di yini görürük. Biz ilk olaraq, on min lər lə hektar torpağı 
su ilə təchiz edəcək çox mü hüm su anbarını azad etdik. 

Ermənistan faktiki olaraq, bizə qarşı ekoloji terror törədib. Onlar Tərtər 
çayının qabağını bağlayırdı lar və beləliklə, yüz minlərlə hektar torpaq su ilə 
təc  hiz olun murdu. Onlar bunu yayda, insanların eh tiyacı olanda bağlayırdılar 
və qışda açırdılar, bu isə daşqı na səbəb olurdu. Beləliklə, Ermənistanın ter
rorçu xis lə ti hər addımdadır. Biz əraziləri geri qaytarandan son ra – bu, 
müxtəlif məhsullar becər mək, malqara sax  lamaq üçün çox münbit tor paqlar  
dır – əlbəttə ki, kənd təsər rü fatımızın inki şa fına yeni təkan veriləcək dir. Biz 
əra zilərin azad edilməsi ilə əla qədar kənd tə sər  rü fa tımızın gələcək inkişafını 
artıq planlaşdırmağa baş la mışıq. Düşünü rük ki, insan kapitalına in ves ti si ya
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lar bizə inkişaf üçün yaxşı imkanlar ya ra da caqdır. Çünki bir gün neft və qaz 
tükənəcək, bax ma  ya raq ki, bizim eh tiyatla rımız çox böyükdür. Bö yük həcm
də təbii qaz ix rac etməyə yenicə başla mışıq və neft is tehsalı sahəsi qarşıdakı 
onillik lərdə ümu mi likdə sabit olacaqdır. Lakin qeyrineft sektoru priori tetdir.

Yaponiya şirkətlərinə gəlincə, onlar burada enerji sa həsində çox fəaldırlar. 
Yaponiya banklarından alın mış kreditlərlə Bakıda iki böyük elektrik stan
si yası tikmişik. Onların gücü 800 meqavata yaxındır. Belə liklə, bu elektrik 
stansiyaları istehlakımızın və ixra cımızın əhəmiyyətli hissəsini təmin edir. Yeri 
gəl  miş kən, biz həm də elektrik enerjisini ixrac edirik. Biz Ya poniya şirkətlərini 
hazırda prioritet lər dən biri olan bərpa edilən enerji sahəsində gör mək istəyirik. 
Biz artıq bəzi investorlarla ilkin razı laşmalar imza la mışıq. Beləliklə, əminik ki, 
çox ümidverici olan və xü susilə Abşeron yarımadasında günəş və çoxlu külək 
sayəsində poten sialı olan bu sahədə, еləcə də bir çox başqa sahələrdə əməkdaşlıq 
ola caqdır. Yaponiya şir kət  lə ri ilə avadanlıq, maşın  qa yırma, texnolo giya, elə cə 
də kənd təsərrüfatı sahə lə rində əməkdaşlığımız vardır. Biz Ya po niya ilə Azər
baycan arasındakı iqti sa di əmək daş lığın səviyyə sin dən məmnunuq.

S u a l: Siyasi islahatlar barədə nə deyə bilər siniz? Əsasən Qərb ölkələri 
tərəfindən tənqidlər var ki, Siz özünüz atanızdan sonra hakimiyyətə gəl-
misiniz, indi xanımınız Birinci vitse-prezidentdir. Siz demokra ti yanı 
təşviq etməyə, müxalifətə hakimiy yətə yol aç ma ğa hazırsınızmı?

C a v a b: Düşünürəm ki, ölkədə demo kratik inki şaf müsbət məcrada ge
dir. Azərbaycanda bü tün əsas azadlıqlar təmin olunub, siyasi fəaliyyət azad
lığı, media azadlığı, ifadə azadlığı, sərbəst top laşma azad lığı, dini etiqad 
azadlığı. Bununla bağlı məh  dudiyyət yoxdur. Yeri gəlmişkən, bizdə inter net 
azaddır. Bizi tənqid etməyə çalışanlar şayiələr yay  maq dan, Azər bay canın gu
ya demokratiya sa hə  sin də ki çatışmazlıq la rını siyasi təz yiq məqsədilə istifadə 
etməkdənsə, məz   muna baxma lı dırlar. Bu yахın lаrdа mən yeni si yasi islahatlar 
proqramını təqdim etmi şəm, o, bütün siyasi par tiyaların mütləq əksəriyyəti 
tə rəfindən dəs təklənib. Yeri gəl miş kən, bu, toqquşma lardan əvvəl olub. İndi 
siyasi partiya la rın mütləq əksəriyyəti işğal olunmuş ərazilərin qayta rıl ması 
ilə bağlı mənim yü rüt düyüm siyasəti tam dəs təkləyir. Cəmi iki partiya bu 
prosesdə iştirak etmir. Cəmi iki partiya Azərbay canın milli maraqlarının əley
hinə çıxış edir. Bunlar Xalq Cəbhəsi Partiyası və Müsavat Partiyasıdır. Bu iki 
partiya mənim siyasi dialoqla bağlı təklifimi də qə bul etməyib. Mən bu təklifi 
bir neçə ay bundan əv vəl etmişdim. De mişdim ki, bizim normal dialoqa eh ti
ya cımız var, hökumətlə müxalifət arasında, aparıcı partiya ilə digər partiyalar 
arasında normal, sivil münasi bətlərə ehtiyacımız vardır. İndi 50 və ya on dan 
da çox partiya bunu dəstəkləyib. Biz siyasi dia loqun çox ak tiv fazasındayıq.

Yalnız iki partiya, birbaşa maliyyələşdirməsi kə nar dan gələn, həmişə 
Azərbaycanın milli maraqla rına qarşı çıxan, Ermənistanın ərazilərimizi işğal 
et diyi zaman – 1992–93cü illərdə hakimiyyətdə ol duq ları üçün ərazilərimizin 
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itirilməsinə görə mə su liyyət daşıyan bu iki partiya – Xalq Cəbhəsi və Mü sa
vat. Əra zilərin itirilməsinə görə məsuliyyət daşıyan o in san lar bu gün həmin 
partiyaların, de mək olar ki, 30 ildir rəhbərləri dir. Heç kim demo kratiyadan 
da nış mır, heç kim onların bu vəzifədə, demək olar ki, 30 il ərzində necə qal
dıqları barədə danışmır. Buna gö rə bizi tənqid etmək istəyənlər yaxşı olardı 
ki, güz gü yə baxsınlar. Bizim gözümü zün önündə, beynəlxalq icti maiyyətin 
gözü önündə «demokra ti ya» lar da nü ma yiş lərin necə dağıdıldığını, insanların 
mitinq lərdə necə öldürül dü  yü nü, yaralandığını, xəsa rət aldığını görürük. Biz 
bunları hər həftə görürük. Etirazçıları dağıt maq üçün polisin itlərdən və at
lardan necə isti fa də etməsini görürük. Siz bunu Azər bay canda gör mə  yə  cək
siniz, heç vaxt. Buna görə bizi tənqid edənlər yaxşı olardı ki, öz işləri ilə 
məşğul olsunlar. O ki qaldı atamın da vamçısı kimi dediklə ri nizə, bəli, bu 
həqi qət  dir. Lakin mən atamın xələfi olmamışdan əvvəl uzun illər idi, 1995ci 
ildən 2003cü ilə kimi parla men tin üzvü idim. 1997ci ildən bəri mən Milli 
Olim piya Komitəsinin prezidentiyəm. Mən aparıcı siyasi partiya olan Yeni 
Azərbaycan Par  ti ya sı nın sədr müa vi ni və sədrin bi rin ci müavini olmuşdum və 
Baş Nazir olmuşdum. Belə lik lə, mənim siyasi kar yeram beynəl xalq müşahi
də çilərə məlumdur və onlar bunun onla rın təqdim et mək istədiyi kimi ol ma
dığını bilirlər. Xələf olmaq haq qında danışdıq da, niyə heç kim Buş ailəsi, 
onla rın birbirinin necə davamçısı ol ması haq qın da da nış mır? Niyə heç kim 
Klinton ailəsi haqqın da, xanı mın Dövlət katibi və sonra da Prezi dentliyə na
mizəd olması haqqında danış mır və bunun kimi bir çox hal lar vardır. Bu mə
sə ləni qaldırmazdan əv vəl, qoy on lar özlərinə bax sınlar. Xanımıma gəl dik də, 
mənim xa     nımım 2005ci ildən bəri parlamen tin üzvü ol muş dur. O, sosial və 
humanitar sahələrlə bağ lı məsə lə lər də çox fəal idi. O, Qafqazda ən böyük 
qeyrihöku mət təş   ki latı olan Heydər Əliyev Fondu nun prezidenti olub və ol
ma ğa davam edir. Onun azər baycanlılar ara   sında güc lü dəstəyi vardır. Siz 
kü çədə istənilən şəx s  dən soruşa və onların onu necə sevdiyini və dəs tək lə
diyini görə bi lərsiniz. O,Yeni Azər baycan Par  tiyasının sədr müavini olub 
və olma ğa davam edir. Buna görə də onun siyasi karyerası qəfil baş verən 
hadisələrdən ibarət olma yıb dır. Mən ona bu vəzi fəni təklif etdikdə, o bunu 
o qə dər də se vinc lə qar şılamadı. Sizə deyə bilərəm ki, ola bil sin mən bunu 
ilk dəfə deyirəm, onu inandırmaq üçün çox vaxt sərf еtdim. Mənim arqu
mentlərim var idi, о isə istəmirdi. O tamamilə sosial və humanitar mə  sə lə
lərlə məşğul dur və on minlərlə in sana yardım edir. Lakin o bunu hər hansı 
bir piarsız, reklamsız və elansız edir. O, xal qımızın qürur duy du ğu insan dır. 

M ü x b i r: Siz söz azadlığı və interneti qeyd etdi niz. Lakin sosial şəbəkə 
sistemlərində bəzi məhdu diy yətlər vardır.

İ l h a m  Ə l i y e v: Bunlar müvəqqəti məhdudiy yət  lərdir. Bu məhdu
diy  yətlər toqquşmalar başla dıq dan sonra tətbiq olunubdur. Biz xal qımıza 
elan et dik ki, bu, milli təhlükəsizlik məsələləridir, çünki biz belə bir vaxtda 



ZƏFƏR

251

informasiya sistemimizi er məni təxri ba tından qorumalıyıq. Beləliklə, bu, 
mü vəq qəti sə ciy yə daşıyır. Toqquşmaların aktiv fazası bitən kimi, bütün bu 
məh dudiyyətlər aradan qaldırılacaqdır. Sizə deyə bilə rəm ki, interne tin əhatə 
dairəsi çox yüksəkdir və azər bay canlıların 80 faizdən çoxu internet istifa də
çiləridir. Məhdudiyyətlər yalnız müvəq qəti xarakter daşıyır.

S u a l: Zati-aliləri, icazə verin, söhbətimizi so nuncu sualla yekunlaş-
dırım. Gəlin ümidverici mə qam la biti rək. Münaqişənin sülh yolu ilə ni-
zam    lan  ma sına ümidi niz varmı? Sülh Ermənistan və Azər bay  cana nə verə 
bi  lər? Ermənistan dənizə çı xı şı olmayan ölkə dir, sər həd burada qa palı-
dır, Tür kiyə tərəfində sərhəd qa pa lı dır, onların iqti sadiyyatı tənəzzülə 
uğ ra yır. Sülh iki öl kəyə nə verə bilər?

C a v a b: Bəli, sülh regiondakı vəziyyəti tamamilə dəyişəcək. Üç Qafqaz 
ölkəsinin əməkdaş lıq edə cəyi dövrü görməyi ümid edirəm. İndi məsə lən, 
Azər  bay can və Gürcüstan arasında əməkdaşlıq səviy yəsi çox yüksəkdir. 
Biz strateji tərəfdaşıq və bizim Gür cüstanın hazırkı hökuməti ilə mükəmməl 
əlaqə lə ri miz vardır. Biz birbirimizi dəstəkləyirik, biz yaxşı qon şu və dos tuq. 
Baxın, biz birlikdə nə qədər layihə icra etmişik – neftin nəqli, qazın nəqli, 
elek trik enerji sinin nəqli, dəmir yolu bağlantısı, Bakı–Tbilisi–Qars, Bakı–
Tbili si–Ceyhan, Bakı–Tbilisi–Ər zu rum, TANAP və bir çox başqa layihələr. 
Azər bay can, zənnimcə, Gür cüs tan da Türkiyə ilə birlik də birinci və ya ikinci 
ən böyük investordur. Birinci və ya ikinci ən böyük vergi ödəyi ci sidir. Yeri 
gəl mişkən, ötən əsrin 90cı illərinin orta ların da, boru kəmərinin tikintisi mə
sələsi müzakirə olu nan da Qərbdən bu boru kəmərinin Er mənis tan dan keçməsi 
ilə bağlı bəzi təkliflər var idi.

Lakin belə olan halda, Ermənistan əraziləri boşalt malı idi və boru kəməri 
Azərbaycan dan Ermənis ta na, sonra Naxçıvana və oradan Tür ki yəyə keçə bi
lər di. Bu, ən qısa marşrut idi. Xəri təyə baxsanız, siz bo ru kə mərinin keçdiyi 
marşrutu gö rəcəksiniz. Er mə nis tan dan yan keçmək üçün bеlə çəkilib. Lakin 
ermənilər dü şü nürdü ki, biz bu boru kəmə rini inşa edə bil mə yə cəyik. Ona görə 
imtinа еtdilər. Hesab edi rəm ki, indi onlar çox peşmandır lar. İş ğala görə onlar 
dalana dirə niblər. Onlar he sab edir dilər ki, biz boru kəmərlərini, dəmir yollarını 
inşa edə bilməyəcəyik. Onlar həmişə Qars–Gümrü dəmir yolunun istismarını 
dəstəklə yib lər. Bu dəmir yolu mövcud idi, lakin Ermənistanın iş ğalına görə 
bizim qardaş Türkiyə onu bağlayıbdır. Be ləliklə, əslində Ermə nistanın dənizə 
çıxışı var, lakin Azərbaycana qarşı təcavüzə və Tür kiyəyə qarşı ərazi iddia larına 
görə onların Türkiyə ilə sərhədi bаğlıdır. Bəlkə siz bilmirsiniz, lakin onların 
Konstitusiyasında Türki yə yə qarşı ərazi iddiaları yer alır. Türkiyə kimi qüdrətli 
ölkəyə qarşı ərazi iddiala rı na indiki vaxtda malik olmaq üçün gərək ağılsız ola
san. Lakin bu on ların ideologiyasının mahiy yə ti dir. 

Danışıqlar aparılan zaman Ermənistanın əvvəlki hökumətinə mesajlar 
göndərilmişdir ki, onlar işğala son qoydu ğu təqdirdə Azərbaycan Dağlıq Qara
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bağ da müxtə lif sosial və iqtisadi layihələri icra edə bilər. Bu me saj lar Minsk 
qrupunun həmsədrləri va sitəsilə Er mə nistanın əvvəlki prezidentlərinə göndə
ril mişdir və onlar bunları rədd etmişlər. Bu gün Dağ lıq Qara bağda insanlar 
yoxsulluq içində yaşa yır lar, orada tam işsizlik, yoxsulluq hökm sürür və 
infras truk tur dağı dılıbdır. Biz sərmayə yatır mağa hazır idik. Lakin biz dedik 
ki, əraziləri bo şal dın və biz sizə kö mək edərik. Bu gün biz özü müz əraziləri 
azad et dikdə, əlbəttə ki, biz o insan lara, Dağlıq Qarabağda yaşayan erməni
lərə və söz süz ki, bu ərazini yenidən qurmaq üçün qa yıdacaq azərbaycanlılara 
kömək edəcəyik. Əgər Er mə nistan konstruktiv addım lar atsa və əraziləri bo
şalt sa biz bütün kommuni ka si yaları açacağıq. 

Mən həmçinin Türkiyə hökumətinin möv qeyi ba rə də də eşitmişəm ki, 
onlar da Ermənis tanın əraziləri bo  şaltdığı təqdirdə kommunikasi yaları aça
caq lar. On da Cənubi Qafqazda vəziyyət tamamilə də yi şə cəkdir.

S u a l: Cənab Ərdoğan bu niyyəti barədə Sizə bir şey deyibmi?
C a v a b: Ola bilsin, biz bunu birbaşa mü   za kirə et mə mişik. Lakin bilirik 

ki, belə bir möv qe vardır. Er mənistan–Türkiyə sərhədi işğala görə bağ  lı
dır. İş ğala son qoyulаrsa, sərhəd açılacaq. Bu, Tür kiyə hö ku mə ti nin rəsmi 
mövqeyidir və ermə nilər bu nu bilir lər. Tür kiyə və Azərbay canla müna si bətləri 
norma l laş dırma dan Ermənistanın gələcəyi yoxdur. Çünki ba zar ki çik dir və 
daha da kiçilir, əha li azalır, miq rasiya çox yük səkdir. Bizdə olan məlumata 
görə, bu gün Er mə nistanda real əhalinin sayı 2 milyondan azdır və daha da 
azalacaq, çünki iş yoxdur, xüsusilə indi, onlar işğal olun muş çox məhsuldar 
tor paq lar dan məhrum olduqda. Siz səmadan çəkilmiş təs virlərə baxsanız, on
ların bi zim torpaqlardan qeyriqanuni məhsullar üçün necə istifadə etdiklə rini 
görər si niz. Onlar nəinki bizim tor  pa ğımızdan, еləcə də Kəl bə cər də bizim qızıl 
mə dənlərin dən is ti fadə edir lər. Fəa liyyətlərini dayan dır ma dıqlаrı təq dir də, 
orada bizim məhkəməyə verəcəyi miz əcnəbi şir kətlər vardır. Yeri gəlmişkən, 
onlar is tənilən halda, tez liklə fəaliy yətlərini dayandıra caq lar. Beləliklə, bu 
mühüm kənd təsərrü fa tı seqmentin dən məh rum ol duq la rına görə, onlar hət
ta daha çox prob lemlərdən əziy  yət çəkəcək  və tə nəz zü lə uğraya caq lar, biz 
isə in ki şaf edəcəyik. Bizim əha limiz artır. Türki yə nin əha lisi 83 milyondur, 
Azər bay canın əhalisi 10 mil yon dur, Ermənistanın əha  lisi isə 2 milyondan az
dır. On lar məntiqli olmadığı təq dir də, işğala son qoyma dığı təqdirdə burada 
10 il, 20 il, 50 ildən sonra necə yaşayacaqları haqda dü şün məlidir lər. Onlar 
artıq bu təcavüzə son qoyma lı dır lar. Biz döyüş mey da nın da onlara kimin kim 
olduğu nu gös tərdik. Onların «cə sur ordusu» haqqında bütün mifl  əri sadəcə, 
bir növ feyk idi. Onların ordusu qa çır. Biz onları məğlub edi    rik. Biz onlara 
qalib gəli rik və on lar bizim torpaq lar dan çıxana kimi də bu, da vam edəcəkdir.

M ü x b i r: Bu imkana görə çox sağ olun. Bakıda olmaq həmişə bizdə 
məmnunluq hissi oyadır.
 İ l h a m  Ə l i y e v: Sağ olun.
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AZƏRBAYCAN RESPUBLİKASININ PREZİDENTİ, 
ALİ BAŞ KOMANDANIN RƏSMİ «TWİTTER» 

SƏHİFƏSİNDƏN 

22 oktyabr 2020-ci il, 18:34, Vətən müharibəsinin 26-cı günü 

Müzəffər Azərbaycan Ordusu bu gün Füzuli rayonu nun Mollavəli, 
Yuxarı Rə fədinli, Aşağı Rəfədinli, Cəb  ra yıl rayonunun Sirik, Şıxlar, Məs
talıbəyli, Dər zili, Zəngilan rayonu nun Kolluqışlaq, Ma lat keşin, Kənd Zən
gilan, Gen lik, Vəliqulubəyli, Qa ra dərə, Çö pə dərə, Tatar, Tiri, Əmirxanlı, 
Qarqulu, Bar  taz, Dəl lək li kəndlərini və Ağ bənd qəsəbəsini iş ğaldan azad et
mişdir. 

Eşq olsun Azərbaycan Ordusuna! 
Qarabağ Azərbaycandır!

ilham aliyev О 
@azpresident 

Müzəffər Azərbaycan Ordusu bu gün Füzuli 
rayonunun Mollavəli, Yuxarı Rəfədinli, Aşağı 
Rəfədinli, Cəbrayıl rayonunun Sirik, Şıxlar, 

Məstalıbəyli, Dərzili, Zəngilan rayonunun Kolluqışlaq, 
Malatkeşin, Kənd Zəngilan, Genlik, Vəliqulubəyli, 

Qaradərə, Çöpədərə, Tatar, Tiri, Əmirxanlı, Qarqulu, 
Bartaz, Dəlləkli kəndlərini və Ağbənd qəsəbəsini 
 işğaldan azad etmişdir. EEşşqq  oollssuunn  AAzzəərrbbaayyccaann  

OOrrdduussuunnaa!!  QQaarraabbaağğ  AAzzəərrbbaayyccaannddıırr!!  

AZ<!RВAYCAN ltESPUBLIКASI 
PREZIDENTININ ADMINISТRЛSIYASI 
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AZƏRBAYCAN RESPUBLİKASININ PREZİDENTİ, 
ALİ BAŞ KOMANDANIN RƏSMİ «TWİTTER» 

SƏHİFƏSİNDƏN 

22 oktyabr 2020-ci il, 18:39, Vətən müharibəsinin 26-cı günü  

Bu gün Ağbənd qəsəbəsinin azad edilməsi ilə Azərbay can və İran İslam 
Res publikası dövlət sərhədinin tam nəzarətə götürülməsi təmin olundu. 

Bu münasibətlə Azərbaycan və İran xalqlаrını təbrik edirəm. 
Eşq olsun müzəffər Azərbaycan Ordusuna!
Qarabağ Azərbaycandır!

ilham aliyev О 
@azpresident 

Bu gün Ağbənd qəsəbəsinin azad edilməsi ilə 
Azərbaycan və İran İslam Respublikası dövlət 
sərhədinin tam nəzarətə götürülməsi təmin 
olundu. Bu münasibətlə Azərbaycan və İran 

xalqlаrını təbrik edirəm.  
EEşşqq  oollssuunn  mmüüzzəəffffəərr  AAzzəərrbbaayyccaann  OOrrdduussuunnaa!!  

QQaarraabbaağğ  AAzzəərrbbaayyccaannddıırr!!  

AZ<!RВAYCAN ltESPUBLIКASI 
PREZIDENTININ ADMINISТRЛSIYASI 
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AZƏRBAYCAN RESPUBLİKASININ PREZİDENTİ, 
ALİ BAŞ KOMANDAN İLHAM ƏLİYEV AZƏRBAYCANIN 

MİLLİ QƏHRƏMANI, ŞƏHİD ŞÜKÜR HƏMİDOVUN ATASI 
NƏRİMAN HƏMİDOVA TELEFONLA ZƏNG EDİB

23 oktyabr 2020-ci il, 14:51, Vətən müharibəsinin 27-ci günü  

Azərbaycan Respublikasının Prezi denti İlham Əliyev oktyabrın 23-də 
Milli Qəhrəman, Qubadlının azadlığı uğrunda şəhid olmuş Şükür Həmidovun 
ata sı Nəriman Həmidovla telefonla danışmışdır.

Dövlət başçısı Şükür Həmidovun həlak olması ilə bağlı başsağlığı verdi və 
qeyd еtdi ki, Şükür Həmi dov аprel dö yüş ləri zamanı göstərdiyi şücaətə görə 
Azər    baycanın Mil   li Qəhrəmanı adına layiq görül müş və Azərbaycan Pre  zi-
denti şəxsən özü ona qəh rə   man ul du  zunu təqdim et miş di. Şü kür Həmidov bu 
də fə Qu bad lının azadlığı uğrunda döyüşlərdə qəh  rə man ca sı na vuruşa raq, 
şəhid olmuş dur. Prezident Şü kü rün do ğul  duğu və azadlığı uğ run da həlak ol-
duğu Qu  bad lı ra yo nunda onun adının əbə diləşdiriləcəyini vurğula dı.

Nəriman Həmidov dövlət başçısına təşəkkü rü nü bil di rərək, Azərbaycan 
xalqının müzəffər Ali Baş Ko man dan kimi, onun ətrafında sıx birləşdiyini və 
bundan sonra da Azərbaycan Prezidentinə dəstək olacağına əminliyini ifadə 
etdi.

Prezident İlham Əliyev Nəriman Həmidovla görü şünü də xatırladaraq, 
ona Şükür kimi igid və Vətənə sa diq övlad yetiş dirdiyinə görə minnətdarlığını 
bil dir  di, Həmidovlar ai lə sinin bütün yaxınlarına baş sağ  lığını çatdırmağı 
xahiş etdi.
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AZƏRBAYCAN RESPUBLİKASININ PREZİDENTİ, 
ALİ BAŞ KOMANDANIN RƏSMİ «TWİTTER» 

SƏHİFƏSİNDƏN

23 oktyabr 2020-ci il, 17:31, Vətən müharibəsinin 27-ci günü 

Müzəffər Azərbaycan Ordusu bu gün Xocavənd rayo nu  nun Dolanlar, 
Bünyadlı, Cəbrayıl rayo nunun Dağ Tumas, Nüsüs, Xələfli, Minbaşılı, Vey səl
li, Zəngilan rayonunun Vənədli və Mirzəhəsənli, Qubadlı rayo nu nun Zilanlı, 
Kürd Mah rız lı, Mu  ğanlı və Alaqurşaq kənd lərini işğaldan azad et mişdir.

Eşq olsun Azərbaycan Ordusuna! 
Qarabağ Azərbaycandır!

ilham aliyev О 
@azpresident 

Müzəffər Azərbaycan Ordusu bu gün 
Xocavənd rayonunun Dolanlar, Bünyadlı, 
Cəbrayıl rayonunun Dağ Tumas, Nüsüs, 

Xələfli, Minbaşılı, Veysəlli, Zəngilan 
rayonunun Vənədli və Mirzəhəsənli, Qubadlı 
rayonunun Zilanlı, Kürd Mahrızlı, Muğanlı və 

Alaqurşaq kəndlərini işğaldan azad 
etmişdir. EEşşqq  oollssuunn  AAzzəərrbbaayyccaann  

OOrrdduussuunnaa!!  QQaarraabbaağğ  AAzzəərrbbaayyccaannddıırr!!  

AZ<!RВAYCAN ltESPUBLIКASI 
PREZIDENTININ ADMINISТRЛSIYASI 
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FRANSANIN «FİGARO» QƏZETİNƏ MÜSAHİBƏ 

24 oktyabr 2020-ci il, 10:00, Vətən müharibəsinin 28-ci günü 

S u a l: Cənab Prezident, birinci sualım belə dir: nəyə görə Siz sen-
tyabrın 27-də Dağlıq Qaraba ğa qarşı hü cuma keçmisiniz və bu hərbi 
hücumun siyasi məq səd ləri nədir?

C a v a b: Biz sentyabrın 27də Dağlıq Qa  ra bağa qarşı hərbi hücuma 
keçməmişik, Ermə nis tan Azər bay cana qarşı hərbi hücuma keçibdir. Bu hər bi 
hü cumun ilk saatlarında bizim mülki şəxslər və hərbi qulluq çularımız ara
sında qurbanla rı mız olub dur. Bu, üç ay müddətində Ermə nistan tərəfindən 
Azərbayca na qarşı üçüncü hərbi təxribat idi. Onlar birinci dəfə bizə Qarabağ 
bölgəsindən uzaqda olan Ermənistan–Azər bay can dövlət sərhə din də hücum 
etdilər. Beynəl xalq müşahidəçilərin yek dil rəyi ondan ibarət idi ki, Ermənistan 
bizə qarşı hücum edibdir. Onlar yeni əra ziləri işğal et mək istəyirdilər. Onlar 
bi zim Ermənis tanla dövlət sər hədindən bir neçə kilo metr məsafədə yerləşən 
strateji enerji infrastrukturu üzərində nəza rəti ələ keçirmək istəyirdilər. Yəqin 
sizin də bildiyiniz kimi, TransAdriatik boru kəməri, demək olar ki, ta mam
lanıb. «Cənub Qaz Dəhlizi» tək cə Azərbay canın deyil, həm də Avropa nın 
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enerji təhlükəsizliyi layi hə sidir. Hesab edirik ki, Ermə nis tanın məqsədlə  rin 
dən biri də bu boru kəməri üzərində nəzarəti ələ keçirmək və bizi, ola bil sin, 
Avropa istehlakçılarını şantaj et mək idi. Onlara ciddi cavab verildi. Biz on
ların geri yə çə kilməsinə nail olduq. La kin əfsus lar olsun ki, növbəti ay – av
qust ayında on lar azər bay canlılara qar şı terror akt ları törətməyi plan laş dıran 
diversiya qrupunu gön dər dilər. Bu sa bo taj qrupunun başçısı bizim hərbi qul luq
çular tərə fin dən saxlanıldı və o, ifadə verir. Be lə lik lə, bu, da nı şıqları pozmaq, 
Azər bay cana hücum et mək üçün qəsdən edilmiş bir cəhd dir. Bu hü cumu et
mək  lə, Ermə nis tanın güddüyü siya si məqsədlərə gə lin cə, bunlar statuskvonun 
dəyişməz olaraq qalma sın dan, bu eskalasiyaya görə günahı bizim üstümüzə at
maqdan, danışıqların tamamilə po zulmasından, üçün cü öl kələ ri müna qişəyə cəlb 
etmək dən və mü naqişəni beynəl mi ləlləşdirməkdən ibarət idi. Biz on  lara yalnız 
adek vat cavab verdik. Bunun nəticə sində biz Azər bay  canın beynəlxalq səviyyədə 
tanı nan əra zi lərinin bir hissəsini azad etdik və azad et məyə davam edirik.

S u a l: Azərbaycanın nəinki təkcə boru kə mər lə ri nin habı, eyni za-
man da, internet fiberoptik xət lə rinin habı olmaq missiyası vardır. 
Eşitmişəm adı «Nex tel» olan Azərbaycan şirkəti Avropa və Mərkəzi Asiya 
ara sında internet üzrə bağlantı rolunu oyna maq istəyir. Siz Azərbaycan 
üzərindən Avropadan Mər kə zi Asiya ya birbaşa bağlantını nəzərdə tutan 
bu layi hənin hələ də mümkün olduğunu və ya qeyri-müm kün olduğunu 
düşünür sünüzmü?

C a v a b: Biz sizin də doğru qeyd etdi yi niz kimi, nəinki enerji üzrə, eyni 
zamanda, daşı ma lar üzrə ar tıq regional haba çevrilmişik. Hazırda biz Xə zər 
də ni zinin digər tərəfində – şərq hissəsin dəki və Av  ropa dakı tərəfdaşlarımıza 
mühüm nəq liy yat şəbə kəsini təmin edirik. Bizim infra struktura yatırdığımız 
sər ma yələr nəqliyyat üzrə çox geniş beynəlxalq əmək daş lıq formatının ya
radıl ması ilə nəticələnibdir. Əl bəttə, hər şey enerji infrastruk turu ilə baş landı, 
Azər bay candan keçən neft və qaz kə mərləri artıq çox mü hüm enerji təh
lükəsizliyi mənbəyinə çevrilibdir. Neft kə mərlərinə gəlincə, biz artıq Mərkəzi 
Asiyadan nefti Azərbaycan ərazisin dən Avropaya nəql edirik.

İnternet bağlantısına gəldikdə isə biz IT sektoru na böyük sərmayələr ya
tırırıq. Azərbaycanda inter net dən istifadə təqribən 80 faizdir, yəni əhalinin 
80 faizi internet istifadəçisidir. Bizim bu sahədə çox in ki şaf etmiş şirkətləri
miz, özəl şirkətlərimiz vardır. Odur ki, si zin qeyd etdiyiniz şirkət, mənim 
bildiyi mə görə, öz planı olan və regiona investisiya yatıran özəl şirkət dir. 
Düşünürəm ki, onların hədəfi kom mer siya cəhət dən gəlirli layihələri həyata 
keçirmək dir. Əlbət tə, coğrafi və infrastruktur nöqteyinəzər dən Azər bay  can 
bu gün çox vacib regional tərəfdir.

S u a l: Bir aydan çox davam edən toqquşma lar dan sonra cəbhədə 
hazırda həyata keçirilən hərbi əməliy yatların necə olduğunu bizə təsvir 
edə bilər sinizmi?
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C a v a b: Toqquşmalar bir aydan azdır ki, davam edir və uğurlu əkshü
cum nəticəsində Azər   baycan iş ğal olunmuş ərazilərin, şəhər və kənd  lərin bir 
hissəsini azad edə bilmişdir. Biz hər gün azad edilmiş yeni şəhər və kəndlər 
haqqında mə lumat veririk. Bu asan deyil, çünki otuzillik işğal müddətində 
Er mənis tan işğal edil miş ərazilərdə çox möhkəm istehkamlar qurubdur. 
Odur ki, təmas xəttini keçmək asan deyil di. Lakin biz bu nu etdik, müxtəlif 
istiqamətlərdə – şi malda, cənub da. Bu, Azər baycan Ordusunun yüksək sə
viy yəli ba ca  rı    ğını və potensialını nümayiş etdirir. Biz Ermənis tanı dö yüş 
meydanında məğlub edirik və on lar bizdən qaç maq məcburiyyətindədirlər. 
Beləliklə, biz artıq İranla beynəlxalq sərhədimizi bərpa etmişik. Bu sər hə din 
130 kilometrdən çox hissəsi işğal altında idi. Be lə liklə, biz döyüş meydanında 
çoxlu işlər gör müşük və bu, davam edir. Ermənistan atəşkəsi iki də fə pozub
dur. Əgər on  lar atəşkəsi pozmasaydı lar – onlar birinci də fə oktya brın 10da 
atəşkəsi ko bud şə kildə pozaraq, ge cə vaxtı Gəncə şəhərinə ballistik ra ket at
dı lar və ikin ci dəfə bu nu oktyabrın 17də etdi lər – bu gün toq quş ma lar da
yanardı, si ya si həllə üs tün lük ve ril miş olar dı. Bu bizim möv qemizdir. On lar 
dayan ma sa, biz tor paq la rımızı hərbi yоllа azad etməyə da vam edə cəyik.

M ü x b i r: Onlar Gəncəni ona görə bombardman ediblər ki, Gəncədə 
Türkiyənin bir neçə F16 qırıcı təy yarəsi var idi və bu F16 qırıcı təyyarələrdən 
biri er məni təyyarəsini vurmuşdur. Onlar buna görə Gən cəni bombardman 
etdiklərini deyirlər.

İ l h a m  Ə l i y e v: Bu, feyk xəbərdir. Hesab edi  rəm ki, indi hər kəs 
bunun Ermənistan tərəfindən feyk xə  bər olduğunu başa düşür. Türkiyənin 
F16 qı       rı  cı təy   yarələri ona görə buradadır ki, toqquş ma  lar baş  lamadan ön cə 
onlar birgə hərbi təlimdə iş ti rak edir  dilər və onlar yerdədirlər, onlar sə mada 
de yil lər. Er mənistanın Su25 təyyarəsi dağa çırpılıb. On lar isə bu   nu guya 
Türkiyənin F16 qırıcı təy yarəsi tə rə  fin dən vu rulduğu kimi qələmə verməyə 
çalışır dı lar. Bu, mü na qişənin ilk gün lərində, sentyabrda baş ver mişdi. La kin 
onlar oktyabrın 10da bаllistik ra ket lərlə Gən   cəyə hücum ediblər. 

Bu, birincisi. İkincisi, bаllistik rаkеt Ermənista n əra zisindən buraxılıb və 
böyük ölkələr buna asan lıqla nəzarət edə bilər. Onlar raketin hara dan bu
raxıl dı ğını və raketin hədəfinin nədən ibarət oldu ğu nu bilir lər. Ra ketin hədəfi 
mülki şəxslərə zərbə en dir mək idi. Onlar Gəncə şəhərində insanla rın yaşa dı ğı 
ərazini vu  rublar. Bu, beynəl xalq terror əməli dir. Er mə nista nın hərbi cinayət 
siyasətinin daha bir təza hü rü dür. Gən cəyə edilmiş bu hücumla ra haqq qazan
dır  maq ol maz və onlar buna görə məsuliyyət daşıya caqlar.

S u a l: Türkiyənin müdaxiləsini və Türkiyə dən mü xalif Suriya döyüş-
çülərini qəbul etməklə, Siz yerli bir mü naqişənin regional müharibəyə 
çevril məsin dən qorx mursunuz?

C a v a b: Əvvəla, Türkiyə əsla müna qi şə yə cəlb edil   məyib. Türkiyə nin 
iştirakına dair heç bir sübut yox  dur. Ermənistanın Azərbaycana qarşı hü
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cum hə ya   ta keçirdiyi ilk saatlardan Türki yə, Tür ki yənin Pre zidenti və digər 
yüksək səviyyəli rəsmilər Azər bay cana güclü siyasi dəstə yi, beynəl xalq hüqu
qun norma və prinsip lərinə dəstəyi, BMT Təhlü kə sizlik Şurasının Er  mə nis tan 
qoşunlarının əraziləri miz dən dərhal və qeydşərt siz çıxarılmasını tələb edən 
qətnamələrinin ic rasına dəs təyi ifadə ediblər və ifa də etməyə davam edirlər. 
De məli, bu, birincisi. İkin cisi, Azərbaycan tə rə  fində heç bir əc nəbi döyüşçü 
yoxdur. Bu, başqa bir feyk xəbər dir. 

Bu bəzi ölkələrin bəzi rəsmiləri tərəfindən yayılıb dır. Lakin bu vaxtadək, 
toqquşmalar başlayan dan son ra iyirmi gündən çox bir müddətdə bizə nə Fran
sa dan, nə də Rusiyadan heç bir dəlil təqdim olun ma yıb. Çün ki bu bəyanatı 
Fransa və Ru siya rəsmiləri verib və biz onlardan sübut tələb etmişik. Biz 
dəlilləri tələb et mi şik. Yalnız sözlər. Heç bir sübut yoxdur, heç bir də lil 
yoxdur. Digər bir məsələ ondan ibarətdir ki, bizə bi zimlə birgə vuruşacaq 
əcnəbilər lazım deyil, çünki bi zim 100 min nəfərdən ibarət ni za mi ordumuz 
vardır. Bi  zim mü a sir avadanlığımız var, bizim 30 ildir ki, iş ğal  dan əziyyət 
çəkən motivasiyalı insanlarımız var dır. Biz hətta tam səfərbərlik belə, elan 
etməmişik. Bi zə dö  yüşdə əlavə insan lazım olаrsa, biz daha çox la rını ça  
ğırarıq. Odur ki, bu, Azərbaycanı təcavüzkar kimi təq dim etmək üçün daha 
bir cəhddir. Həm çinin on la ra döyüş meydanında qalib gələn Azər bay can 
Ordu su   nun potensialını azaltmaq üçün Er mə nistanın cəh didir.

S u a l: Cənab Prezident, dediniz ki, Sizin çox müa sir avadanlığınız 
var, bu doğrudur. Sizin bütün növ dron larınız var, bəziləri Türkiyədən 
gəlir, həm çinin ef ek tiv kamikadze dronları İsraildən, ərəb öl kə lərindən 
gəlir. Beləliklə, İsrailin hərbi avadanlığı nın yardımı Sizin üçün çox önəm-
lidirmi və onlar Sizə hərbi irəlilə yişi əldə etməyə imkan verirlərmi?

C a v a b: Biz hərbi avadanlığı bir çox öl kə  lərdən alı rıq. Bizi hərbi ava
danlıqlаrlа ən çox təc hiz edən Türki yə və İsrail ilə yаnаşı, həm də Rusi yadır. 
Lakin Er mənistandan fərqli olaraq, biz Rusiyadan aldı ğı mız silahlara görə pul 
ödəyirik. Ermənistan Ru si ya dan silahları pulsuz əldə edir. Biz həmçinin İran
dan, Ukraynadan, Belarusdan silah alırıq. Əl bəttə, bizim bu gün ordumuza 
ərazi bütövlüyü mü zü bərpa etməyə kömək edən müasir silahları almaq im
kanımız vardır. Bizim ərazi bütövlüyümüz öz tərəfimizdən bərpa olu nur. Tə
bii ki, bizim regionda istənilən ölkə silah alır. Dünyada heç də bütün öl kə
lər özlərini 100 faiz hərbi avadan lıqla təchiz edə bil mir. Beləliklə, burada 
qəribə olan bir şey yox dur. Əlbəttə, biz silah la ra görə ödəniş edirik, biz yaxşı 
silahları alırıq və on lar bizə yerində kömək edir. Lakin ərazilər təkcə dronlar 
vasitəsilə iş ğal dan azad edilmir. Ərazilər əsgərlər, orada öz vəzi fəsini yerinə 
yetirən insanlar tərəfindən azad edilir.

S u a l: İran hərbi əməliyyatlar zamanı döyüş lərin sərhəddə keçirilməsi 
ilə bağlı şikayət etmişdir. Bu mübahisəni İranla həll etmisinizmi, İran 
rəhbər ləri ilə danışmısınızmı?
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C a v a b: Bəli, biz bunu etmişik. Mənim bil  di yimə görə, İran rəhbərləri 
həm də Ermənis tan tə rə fi ilə da nışıblar. Çünki toqquşmalar İran la sər həd olan 
Araz çayının yaxınlığında gedirdi və tə sa düfən silahların bəziləri sərhədi 
keçmişdir. Lakin bu gün biz Azərbay can–İran sərhədini ermə ni işğal çı
larından tamamilə təmizlədiyimizi elan etdik. Buna görə ora da artıq heç bir 
toqquşmalar baş vermir və Araz ça yı nın o biri tərəfində – İranda olan qardaş
larımız üçün artıq heç bir narahatlıq olma yacaqdır.

S u a l: Bu müharibəni durdurmaq üçün müm kün оlаn ən yaxşı va-
sitəçi kimdir? Rusiyadırmı? 

C a v a b: Bizim 3 vasitəçimiz vardır. ATƏT on la ra mаndаt verib – 
Rusiya, Fransa, Ame rika Bir ləş miş Ştat ları. Onlar 28 ildir ki, heç bir nəti cə 
olma dan va si tə   çilik etməyə və tərəflərə həll yolunu tap ma ğa kömək et   məyə 
çalışırlar. Bu üç ölkə eyni zaman da, BMT Təh    lükəsizlik Şurasının üzv ləridir, 
daimi üzv ləridir. Bu üç öl kə mənim istinad etdiyim və er mə ni qoşunlarının 
çı xarılma sını tələb edən həmin qət na mələri qəbul edib  dir. Əfsuslar olsun ki, 
onlar iş ğal olunmuş ərazi lə ri bo  şalt maq və BMT Təhlükə siz lik Şurasının 
qətna mə  lərinə əməl etmək üçün Er mə nis tana kifayət qədər bey  nəlxalq təzyiq 
göstər mə yiblər. Buna görə Ermə nis tanın hərbi hücumundan sonra biz özü
müzü müdafiə etməli idik və ədaləti güc yolu ilə bərpa etməli idik. Biz bunu 
uğurla edirik.

Bu üç vasitəçinin hər biri mühümdür. Mən müşa hi də edirəm, görürəm və 
bilirəm ki, Dağlıq Qara bağ mə sə ləsində onların çox nadir yekdil yanaşma ları 
olur. Bu bəlkə də onların maraqlarının üstüstə düş düyü ye ganə məsələdir.

S u a l: Cənab Prezident, Siz hansı torpağı geri al maq istəyirsiniz ki, 
ondan sonra bu müharibəyə son qoymağa hazır olasınız?

C a v a b: Biz bu gün dayanmağa hazı rıq. Mən bu nu oktyabrın 10dan – 
Moskvada hər iki tə rəf atəş kəs lə bağlı razılığa gələndən bəri deyir dim. Mən 
de miş dim ki, problemin həllinin hərbi hissəsi nə qədər tez qurtarsa, bir o qədər 
yaxşıdır. Biz danışıq lar ma sa sına keçmək istəyirik. Lakin əf suslar olsun ki, 
Ermə nis tan atəşkəsi kobud şəkildə pozdu və Gən cəyə hü cum etdi. Oktyabrın 
17də onlar növbəti atəş kəs qüv vəyə minəndən 2 dəqiqə son ra onu pozdular. 
Ona gö rə də, əgər onlar bu gün dayansalar, biz daya narıq və qalan işlər diplo
matlar tərəfindən görülər. Əgər onlar dayanma salar, biz işğal edilmiş bütün 
əraziləri azad etmək üçün sona qədər gedəcəyik.

S u a l: Beləliklə, bu, münaqişədən çıxmaq üçün Sizin planınızdır, 
Azərbaycanın planıdır?

C a v a b: Bəli. Əgər onlar indi dayan sa lar və kon s truk  tiv davran salar, 
əgər onlar Fran sa, Ru siya və ABŞ tərəfindən işlənib hazırlanmış və Azər  bay
canın sadiq olduğu əsas prinsiplərə açıq şə kildə sadiq ol salar, onda, əlbəttə, 
hər şey dayanar və biz da nı şıq lar masa sına geri qayıdarıq. Yeri gəl miş kən, 
mən 17 il dir ki, bu prosesin içindəyəm. 
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Mən Ermənistanın iki əvvəlki prezidenti ilə işlə mişəm və biz böyük olmasa 
da, irəliləyiş əldə etmiş dik. Biz mütəmadi olaraq görüşürdük. Moskvada, Pa
risdə, Vaşinqtonda mütəmadi görüşlər olurdu. La kin Paşinyan hakimiyyətə 
gələndən sonra o, tək cə bə  yanatları ilə deyil, həm də hərbi təxribat ları ilə da
nı şıqlar prosesini pozmaq üçün faktiki olaraq, hər şeyi etdi. О, hakimiyyətə 
gələndən 2 il və daha ar tıq müddətdə proses yoxdur. Əlbəttə, mən düşü nürəm 
ki, siyasi həll mümkündür. Lakin Ermə nistan höku mə ti başa düşməlidir ki, 
indi onlar diktə etmək vəziy yətində deyillər. Çünki statuskvo artıq mövcud 
de yil, təmas xətti artıq mövcud deyil. Biz yerində ye ni reallıq yaratdıq və 
onlar bunu nə zərə almalıdırlar.

S u a l: Sizin Qarabağın gələcəyi ilə bağlı ba xı şı nız necədir?
C a v a b: Mən bunu dəfələrlə açıq şəkil də ifadə et mi  şəm və indi də sizə 

deyə bilərəm. Həm çinin mən Minsk qrupunun həmsədrləri vasitə si lə əv vəl ki 
Ermə nistan hökumətinə bizim gə lə cəyi ne cə gör məyimizlə bağlı müəyyən 
mesajlar vermişəm. Biz Qarabağı in sanların ləyaqət və sülh içində, azər bay can 
və er mə ni icmalarının yanaşı yaşa dığı Azər bay canın çi çək lənən, təhlükəsiz 
ərazi si kimi, bizim ölkəmizin digər yerlərində etdiyimiz kimi, inki şaf etdir
mə yi planlaşdırdığımız ərazi kimi görü rük. Si zə deyə bilə rəm ki, bizim çox 
əhəmiyyətli iqti sadi nailiyyət lərimiz vardır. Bizdə yox sulluq səviyyəsi çox 
aşağıdır, təxmi nən 5 faizdir. 

Ermənistanda bu, 50 faizə yaxındır. Həmçinin biz də işsizlik səviyyəsi çox 
aşağıdır. Pandemiyadan əv vəl bu, 5 faizə yaxın idi, indi 7 faizdir. Lakin bu 
ami lin geniş vüsət aldığı Dağlıq Qarabağla müqa yisədə fərq gecə ilə gündüz 
qədərdir. Beləliklə, biz ora da ya şayan ermənilər və oraya qayıdacaq azər
baycan lılar üçün daha yaxşı həyat təmin edə bilə rik. Mən əmi nəm ki, iki 
millət, iki xalq barışacaq. Çünki XXI əsr də özünü təcrid etmək, etnik təmiz
ləmə aparmaq və defakto vəziyyəti ayrılmağa çe vir məyə çalışmaq müm  kün 
deyil. Bu, mümkün deyil. Ermənistan da da xil olmaqla, indiyədək heç kim 
«Dağlıq Qarabağ res publikası»nı tanıma yıb. Əminəm ki, heç kim onu ta nı
mayacaq dа. Ona görə də Qarabağın gələcəyi üçün, təkcə Dağlıq Qarabağ 
üçün deyil, bütün Qara bağ üçün – bu, Azərbay canın böyük regionudur – ən 
yax şı yol sülh şərai tində, harmoniyada yaşamaq və yeni dən yaxşı qon şu olmağa 
çalışmaqdır – ermənilər və azərbaycan lılar. Mənim planım bundan ibarətdir.

M ü x b i r: Mən xatırlayıram ki, ötən əsrin 90cı illərinin əv vəl lərində 
Bakıda antierməni poqromları var idi. Ona görə də ermənilər inanmırlar, de
yirlər ki, ya şa ya bil məz lər, Azərbaycan ərazisində yaşаyаrаq, hə yat ları üçün 
qorxаcаqlar.

İ l h a m  Ə l i y e v: Münaqişə Ermənistandakı mil  lət çilər tərəfindən 
maliyyələşdirilən Dağlıq Qara bağ dakı separatçılar Azərbaycandan ayrılmaq 
üçün pla na start verəndən sonra başlandı. Sovet İtti faqı vax tında onlar bunu 
qanuni baxımdan edə bil mirdilər. Ona görə də onlar Dağlıq Qarabağ ərazi
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sin də və Er mə nis tan ərazisində poqromlara başla dı lar. Mühari bə və toq
quşmaların ilk qurbanları Dağlıq Qarabağ dakı azərbaycanlılar oldu. Dağlıq 
Qara bağda, əsasən Şuşa da, eləcə də pay taxt Xan kən didə yaşayan 40 min 
azər baycanlı tamamilə etnik təmiz ləməyə məruz qaldı. Son ra Ermənistan da 
yaşayan 250 min azər bay canlı – on ların çoxu qət lə yetirildi – hamısı etnik tə 
miz lə mə  yə məruz qal dı, qovuldu. Həmin toqquş ma lar hər yer  də – İrə vanda, 
Ermənistanın başqa şə hər lərində, Dağ lıq Qarabağda baş verirdi. Ona görə də 
bu, in san  ların barışa bilməməsi üçün bir növ sə bəb olma malıdır. 

 Avropada Fransa və Almaniya arasında neçə də fə müharibə baş verib? 
Neçə dəfə digər ölkələr müha ribə edib? 30 və ya 40 milyon adamın ölümünə 
sə bəb ol muş İkinci dünya müharibəsi оlub. Lakin 20 il dən sonra Qərbi 
Almaniya və Sovet İttifaqı ara  sında yax şı münasibətlər qurulub və indi heç 
kim bunu xatırla mır. Sivil dünyada bu belədə olma lıdır. Problem on da dır ki, 
Ermənistanda  nifrət  aşı la nır.  Onlar Tür ki yə yə və Azərbaycana qarşı tarixi 
nifrət aşılayırlar. Er mənistanın sabiq prezidenti Köçəryan açıq şəkildə bə yan 
edir ki, azərbaycan lılar və ermənilər birlikdə ya şa ya bilməzlər. Lakin ba xın, 
onlar, məsələn, Gür cüs tan da necə birlikdə ya şa yırlar. Gürcüstanın bəzi kənd lə
rin də azər bay  can lılar və ermənilər yanaşı ya şa yırlar. Rusiyada da eyni şəkildə. 
Azər baycanda min    lərlə er mə ni ya şa yır. Niyə bu, Dağlıq Qarabağda müm  kün 
de yil? Dü şünürəm ki, müharibənin vurduğu yaraları siya si müdriklik, siyasi 
iradə ilə sağaltmaq lazımdır. Münaqişənin aktiv, qaynar fazası daya n dıq dan 
son ra hər iki tərəfin yaraları sağaltmaq məq sə dilə hər şeyi etmək üçün böyük 
töhfə verməsinə eh ti  yac vardır.

S u a l: Cənab Pre zident, Siz qorxmursunuz ki, bir müddətdən sonra 
Türkiyə Prezidenti Ərdoğan Şi mali Kipr mə sə ləsinə diqqətini cəmləmək 
üçün öz dəs təyini və Qafqazdakı siyasətini dayandırar?

C a v a b: Türkiyə və Azərbaycan qardaş öl kələrdir və bizim qardaşlı ğı mız 
bir çox vəziyyət lərdə sınaqdan keçib. Bu konkret məsələdə Tür kiyə Pre zidenti 
Azər bay cana güclü dəstəyini açıq şəkildə ifadə etdi. O de di ki, Azərbaycan 
tək deyil, Türkiyə onun yanında dır. Beləliklə, bu çox güclü siyasi dəs tək dir 
və biz bu na görə çox minnət darıq. Bu, birin ci si. İkincisi, biz dö yüş meyda
nın da nə ediriksə özümüz edirik. Bəli, müasir silahlarla, müasir avadanlıqla, 
lakin Vətəni mizi azad edən Azər baycan əsgərləri və za bit  lə ridir. Bizim Türkiyə 
ilə münasibətimizin böyük tarixi və daha da parlaq gə lə cəyi vardır. Zənnimcə, 
Türkiyənin Cənubi Qafqa zın hər üç ölkəsi – Azər bay can, Gürcüs tan və Ermə
nis tan la sərhədi olan dün yada yeganə ölkə kimi, bu pro sesə cəlb edilmək üçün 
legi tim hüququ var dır. Çünki qonşu olaraq, region üçün sabitliyi, təh lükə sizliyi 
təmin edə bilən və təmin edən, gündəliyi çox aydın ölkə olaraq o, beynəlxalq 
hüququ müdafiə edir. Bey nəlxalq hüquq deyir ki, bizim əra zilərimiz iş ğal al tın 
dadır. Beləliklə, o nəyi səhv edir? O, sa dəcə ola  raq, bey  nəlxalq hüququn tə  min 
olun ma sını tələb edir. Er mə nistan bunu etmək istəmir. Er mə nis  tan Li  van  dan 
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erməniləri qanunsuz köçür mək lə, azər  bay can lı la ra qar  şı hərbi əmə liyyatlarla, 
bizim tarixi və dini irsimizi da ğıtmaqla 30 ildən çox dur ki, torpaqla rı mızı 
işğal altında saxlamaq istəyir. Tür kiyənin rolu çox müs bət dir. Ermənis tanla 
müharibə dayanandan və si yasi ni zam lama hə yata keçiriləndən sonra əmi nəm 
ki, Türki yənin rolu çox mühüm və müs bət ola caqdır.

S u a l: Siz düşünmürsünüz ki, Tür kiyənin Mər    kəzi Asiyanın türk 
xalqları ilə birbaşa əlaqəyə sahib olmaq üçün Ermənistanı silmək planı 
vardır?

C a v a b: Xeyr, bu yenə də erməni fobi ya   ları və er mə ni təxribatla rıdır. 
Mənim Paşinyan ha ki   miy yətə gəl məzdən əvvəl Ermənistan lider ləri ilə mü 
zakirə et di yim sülhməramlı planda kommu ni ka si yalara açıqaydın istinad var 
idi. Sülh sazişi imza lanandan sonra bütün kommuni kasiyalar açı lır, о cüm 
lədən Azərbay ca nın Naxçıvan Muxtar Res    pub likası ilə Azərbay ca nın əsas 
hissəsi arasın da. Beləliklə, Türkiyənin, Azər bay canın və Mərkə zi Asiyanın 
quru əlaqəsi olacaq. Bu gün bizdə bu yoxdur. Lakin Tür kiyənin həmin re
gionla Azər bay can vasitəsilə əlaqəsi vardır. Biz bir neçə il bundan əvvəl 
Bakı–Tbilisi–Qars dəmir yolunu tikdik. Belə liklə, Türkiyə malları Gür cüs tan, 
Azərbay can və Xəzər dənizi vasitəsilə Mər kə zi Asiyaya və əks isti qamətdə 
daşınır. Lakin Tür ki yə dən Naxçıvana, Er mə  nistana, Azərbaycana yol daha qı
sadır. Ona görə də məsələ onda deyil ki, Türkiyə nin belə əla qəsi yox dur və 
dediyiniz kimi, kimsə fi kirləşir ki, on lar buna sahib olmaq üçün Ermənistanı 
silmək is tə yirlər. Onlar buna sahibdirlər, biz buna sahibik. Biz daha birinə sa
hib olacağıq. Lakin bu, yenə də sülh planının bir his sə sidir, bütün kommuni
kasi yalar açı la caqdır. Ermə nis tan höku mə ti əhalini Tür kiyə ilə qor xut mağa 
çalış mamalı, türk və Azərbay can xalqla rına qarşı nifrəti dayandır  malıdır.

S u a l: Qafqaz regionunda digər xristian ölkəsi olan Gürcüstanla mü-
nasibətləriniz necədir?

C a v a b: Bəli, bizim Gürcüstanla müna sibətləri miz mükəmməldir. Biz 
birbirimizi strateji tərəfdaş ad landırırıq. Azərbaycan Gürcüstanda bi rinci və ya 
ikinci ən böyük investor, yaxud birinci və ya ikinci ən böyük vergi ödəyicisidir. 
Mən birin ci və ikinci deyi rəm, çünki bir il Türkiyə olur, bir il Azər baycan. Bi zim 
Türkiyə, Gürcüstan və Azər bay can ara   sında üç tə rəfli əməkdaşlıq formatımız 
vardır. Bi zim pre zi dent lər səviyyəsində sammitlərimiz, nazirlər səviyyə sin
də, o cümlədən Müdafiə, Xarici İşlər və  İq ti sa diy yat nazirləri səviyyəsində 
görüşləri miz olub. Bi zim əsas nəqliyyat və enerji kommu nikasiyamız Gür  cüs
tan ərazisindən keçir. Gürcüs tan da böyük azər bay canlı ic ma mız var, 300 minə 
yaxın adam. Ona gö rə də mü nasibətlər mükəmməl dir və düşünü rəm ki, Tür
kiyə ilə münasibətlərimiz kimi, Gürcüs tan la mü na si bətlərimiz də meh riban 
qon şuluğun yax  şı nü mu nəsi ola bilər. Yeri gəlmiş kən, Gürcüs tanın xristian, 
Azər baycanın müsəlman ölkəsi olması faktının heç bir fərqi yoxdur. Biz bu 
regiona bu nöqteyinəzərdən bax mırıq.
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S u a l: Layihələri icra edərkən Siz dini nəzərə al mırsınız?
C a v a b: Xeyr, bizim Konstitusiyamıza əsa sən, din döv lətdən ayrıdır. 

Azərbaycan dünyəvi öl kə dir. Biz öz dinimizə hörmət edirik. Biz Azər bay
can da yaşayan bü tün digər millətlərin dinlərinə hör mət edirik. Dü şü nü rəm 
ki, Azərbaycanda dini har mo niyanın ən yaxşı gös təricisi Roma katolik kil
səsi nin başçısı, zatimü qəd dəsləri Papa Fransis kin sözlə ri ola bilər. Bir ne
çə il bun dan əvvəl Bakı da olanda o, ic timaiyyətə bəyanatla çı xış edərək, 
Azər baycanın mə dəniyyətlərarası və din lər arası dialoqdakı rolunu yük sək 
qiymətləndirdi. Azərbay can da müxtəlif dinlə rin bütün nümayəndələri, o cüm
lədən ermənilər sülh və harmoniya şəraitində ya  şayırlar. Bakının mərkə zin də 
bizim tərəfimizdən bər    pa olunmuş və höku mə ti miz tə rəfindən qoru nan er    mə
ni kilsəsi vardır. Bizim iş ğal olun muş torpaq lar da  kı məs cid lərimiz isə dağıdı
lıb. Ermə ni lər bizim məs cid ləri miz də donuz saxla yır lar. Bu yaxın larda inter
net də vi deolar var idi. İnter net də Zəngi lan rayonunda bir kən din azad edilmə
sindən son ra donuzların məs ci di mizdə necə gəzdiyini göstə rən görüntülər var 
idi. Azər baycan tolerant, dün yə vi ölkə dir və gələcəkdə də belə olmağa davam 
edəcəkdir.

M ü x b i r: Təşəkkür edirəm, çox yaxşı müsahibə idi, cənab Prezident.
İ l h a m  Ə l i y e v: Təşəkkür edirəm.
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AMERİKA BİRLƏŞMİŞ ŞTATLARININ «FOX NEWS»
TELEVİZİYA KANALINA MÜSAHİBƏ 

25 oktyabr 2020-ci il, 10:00, Vətən müharibəsinin 29-cu günü 

A p a r ı c ı: Sabahınız xeyir.
İ l h a m  Ə l i y e v: Sizin də sabahınız xeyir.
A p a r ı c ı: Mən 30 il Avropada işləmişəm. Heç vaxt sizin ölkənizdə 

olma mışam. Buna görə təəssüfl ə nirəm. Bu səhvi gələcək aylarda səfər et
məklə dü zəlt məli olacağam.

İ l h a m  Ə l i y e v: Ümid edirəm ki, gələcəkdə bi zi də ziyarət etmək üçün 
vaxtınız olacaq.

A p a r ı c ı: Mən də ümid edirəm. Ölkəniz gözəl dir. Mən «Formula1»i 
sevirəm, Zaha Hadidin me mar lıq üslubunu sevirəm, kinoları sevirəm. Siz 
pay tax tınızı müasirləşdirməklə gözəl iş görmüsünüz.

İ l h a m  Ə l i y e v: Təşəkkür edirəm.
A p a r ı c ı: Mən Sizin bir çox müsahibələrinizi din ləmişəm. Siz müsahi

bələrdə regionun üzləşdiyi mü rək kəb məsələləri təfərrüatı ilə və səlis izah 
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edir siniz. Mən kifayət qədər açıq, qısa və mahiyyət üzrə suallar ver mə liyəm 
ki, onlara mümkün qədər çox ca vab ala bi lək. Mən anlayıram ki, bunlar yüz 
illər bundan ön cəyə təsadüf edən mürəkkəb məsələ lərdir.

İ l h a m  Ə l i y e v: Mən Amerika auditoriyasına nə   yin baş verdiyini, nəyə 
görə baş verdiyini və bi zim gələcəkdə nələri görmək istəyimizi izah etməyə 
çalı şacağam.

S u a l: Çox gözəl. Biz bunda çox maraqlıyıq. Bir çox məlumatlara 
görə, sentyabrın 27-də – münaqişənin bu ən son mərhələsində Dağlıq 
Qarabağ re gio  nunda nisbi sülh var idi, müəyyən növ diplomatik çər-
çivə var idi, insanlarda bu münaqişənin həll edil məsi ilə bağlı ideya var 
idi, lakin sizin qüvvələr dö yüş lərə baş la dı. Nəyə görə Siz indi hərəkətə 
keçmə yə qərar ver diniz?

C a v a b: Sentyabrın 27də döyüşlərə baş  la   yan Azər baycan olmamış dır. 
Bu vaxta kimi heç bir öl kənin rəs mi nümayəndəsi bu məsələni bi zim qarşı
mızda qaldır mayıb. Sentyabrın 27də hü cu  ma keçən Er mənistan ol muşdur 
və məqsəd danı şıq lar prosesini tamamilə poz maq idi. Onlar az və ya çox 
eyni hərə kə ti iyul ayın da da etmişdilər. O za man on lar Ermə nis tan–Azər bay
can dövlət sərhə dində bizim qüvvələ ri  mi zə hücum etdilər. Onlar acı məğ
lubiyyətlə üzləş di lər. Son ra onlar avqustda hər bi mövqelərimizə nü fuz et mək, 
mülki şəxslərimizə və hərbi qulluq çu la rı mıza hü cum etmək üçün diver siya 
qrupu göndər dilər. Sen tyabr ın 27də onlar ağır silahlardan artil leriya bom
bardmanına baş ladılar və hücumun ilk saat la rın da bizdə mülki şəxslər və 
hərbi qulluqçular arasın da qur banlar oldu. 

Bu vaxta kimi mülki şəxslər arasında 63 nəfər öl dü rülüb və demək olar ki, 
300 nəfər mülki şəxs ya ra  la nıbdır. Beləliklə, bu hücuma başlayan Er mə nistan 
idi, biz özümüzü müdafiə etməli və cavab verməli idik. Bizim cavabımız çox 
adekvat ol du və nəticədə biz iş ğal olunmuş ərazilərin mühüm his səsini azad 
edə bildik.

A p a r ı c ı: Lakin kimin atəşi birinci açmasından asılı olmayaraq, hər 
iki tərəf dərhal dö yüşə başladı. Sonra Siz dediniz ki, bu ərazidən er məni 
qüvvələrini çı   xarmaq istəyirsiniz və bu, müna qi şəni həll etmək üçün yeganə 
cavab ola bilər. Sen tya brın 27nə qə dər olan aylarda Azərbay canda gedən 
müharibə haq qın da çox lu söhbətlər gə zir di. Siz eti raf etməlisiniz ki, mü ha
ribə ni başla maq im ka nını axtarırdınız.

İ l h a m  Ə l i y e v: Mənim dediyim BMT Təhlü kə   sizlik Şurasının qət 
namələrinə uyğun idi. 1993cü ildə Birləşmiş Millətlər Təşkilatının Təh
lükəsizlik Şu ra sı tərəfindən qəbul edilmiş qətnamələrdə Er mə nis tan dan 
açıq şəkildə tələb olunurdu ki, qoşun larını Azər baycanın işğal olunmuş əra
zilərindən tam, qeydşərt siz və dərhal çıxarsın. Əfsuslar olsun ki, 27 il ər zin də 
bu qətnamələr icra edilməmişdir. Odur ki, er mə ni qo şunlarının Azərbaycanın 
bey nəl xalq sə viy yədə ta nın mış ərazilərdən çıxarılma sını istədiyimizi deyəndə 
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mən hüquqi nöqteyinə zər dən haqlıyam və mənim dedik lərim Birləşmiş Mil
lətlər Təşkilatının Təhlükə siz lik Şurasının qət na  mələrinə uyğundur.

S u a l: Cənab Prezident, hüquqi müstəvi və re al  lıqlar vardır. Dağlıq 
Qarabağda və regionda real lıq ondan ibarətdir ki, ötən əsrin 80-ci və 
90-cı illəri nin keş   məkeşli yollarından keçdikdən sonrа indi ora prin-
sip etiba rilə erməni əhalisindən ibarətdir. Əgər siz ora ya da xil ol sanız, 
yenə də ermə niləri çı xa rıb, azər bay canlı ları geri gətirməlisiniz və yenə 
məc buri köç kün lər ola caq. Ma sada diplomatik plan var – Dağ   lıq Qara-
bağın müs tə qilliyi nin saxla nıl ması, Dağ lıq Qa rabağ ətrafında yеrləşən 
7 rayonu Er mənista nın geri qaytar ma sı. Siz dip lo matiya yolu nu nəzərdən 
keçirirsinizmi?

C a v a b: Diplomatik həll yolu ilə bağlı sizin de dik lə riniz doğru deyil. 
Çünki vasitəçilər tə rə findən – Ame  rika Birləşmiş Ştatları, Rusiya və Fran
sadan Dağ lıq Qarabağa müstəqillik verilməsi ilə bağ lı bizə heç bir plan 
təqdim olunmayıb. Bu qədər. Sülh pla nında tək lif var idi ki...

A p a r ı c ı: Muxtariyyət.
İ l h a m  Ə l i y e v: Xeyr, xeyr. Əsla. Sülh planın da təklif, bənd var ki, 

Dağlıq Qarabağın ətrafında yer  ləşən işğal olunmuş bütün ərazilərin – bu o əra
zi lər dir ki, orada azərbaycanlılar yaşamışlаr və 700 min dən çox azərbaycanlı 
bu ərazilərdən etnik tə miz ləməyə mə ruz qalmışdır – Azərbaycana qayta rıl
ması deyilir. Si zin haqqında danışdığınız reallıq lar, Ermə nis tanın tə cavüzkar 
separatizmi və azər bay canlıların etnik tə miz lən məsi nəticəsində yaran mış 
reallıqlardır. Bü  tün azər bay canlılar Dağlıq Qa ra bağdan qovul muş  lаr, mü
hari bə dən əvvəl ora da 40 min azərbay can lı var idi, Dağ lıq Qarabağ ətra fında 
olan 7 rayon dan bütün azər   baycan lılar – 700 min nəfər qovul muş dur. Mə nim 
dediyim...

A p a r ı c ı: 1994cü ildə siz mü ha ri bədə məğlub ol du nuz. İndi 2020ci 
ildə qalib gəl mək üçün müharibə yə yenidən başlamaq istəyirsiniz. 

İ l h a m  Ə l i y e v: Biz müharibədə məğlub olma mı şdıq, obyektiv səbəb
lər üzündən döyüşü uduz muş  duq. Birincisi, Azərbaycan da daxili qeyrisabit
lik var idi, Ermənistan da bun dan suiistifadə etdi.

S u a l: Sualım odur ki, niyə 2020-ci ildə siz mü  ha ri bəyə yenidən baş-
lamaq istə yirsiniz?

C a v a b: İkincisi, bu, Ermənistana açıq xa  ri ci dəs tək üzündən baş ver
mişdi. Biz mühari bəyə başla ma mı şıq. Biz sadəcə, cavab verdik və bu nu Bir  
ləşmiş Mil lətlər Təşkilatının Nizamna məsi əsasında edirik. Bir ləşmiş Mil lətlər 
Təşkilatı nın Ni zamnaməsi hər bir öl kənin özünümüdafiə hü qu qunu təmin edir. 
Bizim et diyimiz odur ki, biz özü  mü zü müdafiə edirik və biz Azər baycanın 
bey nəl xalq səviyyədə tanınmış ərazi lə ri ni erməni işğa lın  dan azad edirik. 
Bun dan ar tıq heç bir şey etmi rik. Erməni xalqına gəldikdə, mən də fə lər lə de
mi şəm ki, Dağlıq Qarabağda yaşayan er mə ni lər bizim vətəndaşlarımızdır, biz 
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onların qey di nə qa la cağıq. Onlar oraya qayıdacaq, azərbay can lılarla ya naşı, 
ləyaqət, sülh içində yaşayacaqlar.

S u a l: Cənab Prezident, nəyə görə Siz, qeyd etdi yi niz kimi, BMT-nin, 
Rusiyanın, İranın, Ameri ka Bir ləş miş Ştatlarının, Avropa İttifaqının, 
NATO-nun ça ğı rışlarına müqavimət göstərirsiniz? Atəşkəs üçün ça ğırış-
lara nəyə görə müqavimət göstərirsiniz və faktiki olaraq, elan olunmuş 
atəşkəsi pozursunuz? Mən bili rəm ki, bu gün Dövlət katibi Pompeo da 
cəsəd  lərin, ya ralıların mübadiləsi üçün atəşkəs tələb edə cəkdir. İndi 
atəşkəs üçün yaxşı vaxt deyilmi?

C a v a b: Biz atəşkəsə hazır idik. Ok tya b rın 10da Moskvada bizim Xa
rici İşlər naziri miz, Er mə nistanın Xarici İşlər naziri və Rusiyanın Xarici İş
lər naziri atəşkəs barədə birgə bəyanat ver dilər. La kin növbəti gün ermənilər 
Ermənistan əra zi sindən Azər baycanın ikinci ən böyük şəhərinə, toq quşma la
rın baş verdiyi ərazidən çox uzaqda yer  ləşən Gəncəyə bal listik raketlə hücum 
edərək, 10 mülki şəx si qətlə yetirmiş, 30dan çoxunu yarala mış lar. Sonra 
Gəncə yə ikinci ballistik raket hücu mu oldu, 15 insan qətlə yetirildi. 

A p a r ı c ı: Lakin siz də atəşkəsi pozmusunuz.
İ l h a m  Ə l i y e v: Xeyr, xeyr. Biz sadəcə, cavab ver  dik. Çünki atəşkəs 

barədə iki dəfə razılaş mış dıq. Birinci dəfə ermənilər gecə vaxtı, gecə saat 
1də ya tan şəhərə ballistik raket atdılar. İkinci dəfə atəşkəs yal nız iki dəqiqə 
davam etdi və Ermənistan onu poz du. Azərbaycanın atəşkəsi pozması barədə 
sü but yoxdur.

S u a l: İcazənizlə, belə bir sual verim. Bu gün Döv lət katibi sizin 
Xarici İşlər nazirinizə sual versə ki, siz həqiqətən də atəşkəsi istəyirsiniz, 
daha bir cəhd is təyirsiniz? Siz bir dəfə də cəhd edərsiniz?

C a v a b: Bəli, biz hazırıq. Mən bunu də  fə lərlə açıq de mişəm. Biz bu gün 
atəşkəsi razılaş dır mağa hazırıq. Lakin Ermənis tan, onun baş na ziri de məlidir 
ki, on lar Amerika Bir ləşmiş Ştatları, Ru si ya və Fransa tərəfin dən işlənib 
hazırlanmış əsas prin sip lərə sadiqdir. İki gün bundan əvvəl Er mə nistanın baş 
naziri dedi ki, Dağ lıq Qarabağ münaqişəsinin dip lo matik həlli yox  dur.

S u a l: Bununla bağlı müəyyən şərtlər olmalı dır. Heç bir əlavə şərtsiz 
atəşkəsə sadiq olarsınızmı?

C a v a b: Biz atəşkəs istəyirik, biz tor paq ları mızın qaytarılmasını istəyi
rik. Ermənistan BMT Təhlükə siz lik Şurasının qətnamələrinə, ABŞ, Fransa və 
Rusi yanın təqdim etdiyi sülh planına uy ğun ola raq, tor paq ları boşaldacağına 
dair öhdə lik gö türmə lidir. La kin o bunu demir.

S u a l: Cənab Prezident, ordunuzun həd siz də rə cə də mülki əraziləri, 
evləri, yaşayış məntə qələrini, mağaza ları hədəfə alması ilə bağlı itti ham-
lara necə cavab ve rər diniz? Hətta sizin yüksək tex no logiyalı silahla rı-
nızla çox mühüm bir kilsə də vu ru lub, son həftələrdə minlərlə adam ölüb 
və ya yaralanıbdır.
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C a v a b: Biz mülki şəxslərə hücum et mi rik. Ermə nis tanın Gəncə şəhə
rinə qarşı onlarca ada mın həlak olduğu ballistik raketlərlə törətdiyi aman sız 
hücum dan, terror aktından sonra biz açıq şəkildə dedik ki, qisas alacağıq, lakin 
döyüş meyda nında. Biz mülki şəxslərə hücum etmirik. Biz dini məkanlara 
hücum etmirik. Şuşada kilsədə baş ve rənlər ya səhv olub – mən artıq buna 
açıq şəkildə mü na sibət bildir mişəm – ya da bu bizi günahlan dır maq üçün 
erməni lə rin özləri tərəfindən törədilib.

A p a r ı c ı: Lakin cənab Prezident, biz Dağlıq Qa rabağın paytaxtının 
görüntüləri olan videoları, səh nələri görmüşük, orada bütün əhali zirzəmilərdə 
ya şa maq məcburiyyətindədir, hər 20 dəqiqədən bir ar til leriya səsləri eşidilir, 
mülki şəxslərin yaşadığı şə hər dağılıb. Siz bütün şəhəri hərbi hədəf adlandıra 
bil məzsiniz.

İ l h a m  Ə l i y e v: Qondarma «Dağlıq Qarabağ res     publikası»nın paytaxtı 
Xankəndidə hərbi hədəfl ər olub və bizim oraya hücumlarımız yalnız oktya
brın 9dan əvvəl olub. Ondan sonra biz Dağlıq Qara bağ da heç bir mülki şəx
sə və ya şəhərə hücum etməmişik. Lakin onlar hücum ediblər. Siz onların 
Gəncədə et dik  lərinin şəkillərini görmüsünüzmü?

S u a l: İcazə verin aydınlıq gətirim. Siz sentya brın 27-dən oktyabrın 
9-dək mülki şəxsləri hədəfə alırdınız?

C a v a b: Xeyr, biz qondarma «Dağlıq Qa     ra bağ res publikası»nın paytaxtı 
Xankəndidə hər bi infrastruk turu hədəfə alırdıq, çünki hərbi bazalar, hərbi 
infra struk tur şəhərdə yerləşir.

S u a l: Sizin Türkiyə istehsalı olan dronları nız, İs rail istehsalı olan hərbi 
avadanlığınız, Rusiya isteh salı olan yüksək texnologiyalı avadanlığınız 
vardır. Necə ola bilər ki, Siz bundan istifadə edirsiniz və eyni za manda, 
mülki şəxsləri vurmursunuz?

C a v a b: Xeyr, bizim dronlarımız – bu şə  kil lərin ço  xu internetdə var, 
baxa bilərsiniz – Er mə nistan tank larını və başqa silahları necə məhv edir. 
İndiyədək bizim dronlarımız 230dan çox tan kı məhv edib. Biz onların 
6 ədəd S300 hava hü cumundan müdafiə sis temini, yüzlərlə zirehli texni
kasını məhv etmişik. Biz dronlardan mülki şəxslərə qarşı istifadə etmirik. Bu, 
yanlış məlumatdır.

S u a l: Gəlin əsgərlər, döyüşdə olan qoşunlar ba rə də danışaq. Fransa-
dan, Rusiyadan olan çoxsaylı mən bələr, həmçinin «New York Times»ın 
müstəqil jurna listləri qətiyyətlə iddia edirlər ki, Türkiyə tərə findən top-
lanmış və gətirilmiş yüzlərlə suriyalı sizin mühari bədə döyüşür. Niyə 
sizin müharibədə – Azər baycanda Türkiyənin dəstəklədiyi suriyalı silah-
lılar döyüşür?

C a v a b: Bu daha bir feyk xəbərdir. Mən təəssüf edirəm ki, Rusiya və 
Fransa, yeri gəl miş kən, açıq şə kil də buna münasibət bildirən yega nə ölkələr 
belə, mə suliyyətsiz bəyanatlar verdilər. Mən sübutlar, dəlillər tələb etdim 
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və hələ də tələb edirəm. Müharibə 20 gün dən çoxdur ki, yenidən baş layıb, 
indiyədək nə Rusiya, nə də Fransa tərə findən bizə heç bir dəlil, sü but təq dim 
olun mayıb.

A p a r ı c ı: Dəlil «New York Times»dadır. Sizi beş gün əvvəlki mə qa ləyə 
yönləndirə bilərəm. Orada de yi lir ki, Azərbaycanda qətlə yetiril miş 57 suriyalı 
döyüş çü Türkiyə sərhədinin o biri tərəfində geri qay tarıla raq, Suriyada dəfn 
olunub. Ailələrinin hamısı təsdiq lə yib lər ki, onlar Sizin ordunuzla birlikdə 
döyüş mək üçün Azərbaycana getmişdilər.

İ l h a m  Ə l i y e v: Siz Prezident Trampın «New York Times»ı necə 
adlandırdığını bilirsiniz, xatır la yır sınız? Feyk xəbərlər. Bu, feyk xəbərdir. 
Heç bir də lil, sübut yoxdur. Bizə dəlil verin, sadəcə...

S u a l: Maraqlıdır, sizin 100 min əsgəriniz vardır. Suriyadan bir neçə 
qeyri-mütəşəkkil silahlı nə yi nizə lazımdır?

C a v a b: Bəli, tamamilə doğrudur.
S u a l: Sual olunur, niyə?
C a v a b: Bizim onlara ehtiyacımız yox dur. Mən elə bu barədə danışıram. 

Nizami orduda 100 min əsgər, üstəgəl bir neçə gün ərzində biz bəlkə də 
bundan 3 də fə çox əsgər cəlb edə bilərik, üstəgəl müa  sir ava danlıq. Bizim heç 
bir muzdluya əsla  ehti ya cı mız yoxdur. Bu sadəcə, ölkəmizin nü fu zu na xə
ləl gə tir mək və döyüş meydanında əsgər lərimizin mərd liyinin əhəmiyyətini 
azaltmaq məq sədi daşıyan feyk xəbərdir.

A p a r ı c ı: Cənab Prezident, gəlin bunun zamanı mə sələsinə qayı daq. 
Niyə biz hərbi əməliyyatları indi görürük? Niyə toqquşmalar görürük? 
Sizin hökumə tinizi, Prezident olaraq, Sizi tənqid edənlər deyirlər ki, Siz bu 
müharibədən ölkənizin daxilindəki prob lem lərdən, sosial məsələlərdən, 
iqtisadi tənəzzül, kor   rup siya, COVID-19-dan diqqəti yayındırmaq üçün 
pərdə kimi istifadə edirsiniz. Siz ola bilsin ki, bundan bir çox müxtəlif 
mə sə lələrdən narazı olan kütlənin diqqətini vətənpərvər döyüşə çəkmək 
üçün istifadə edirsiniz.

İ l h a m  Ə l i y e v: Xeyr, xeyr. Bu tamamilə yan lış dır. Birincisi, bi
zim iqtisadi göstəricilərimiz dün ya da ən yaxşılardan biridir. On ay ərzində 
Azər bay can da iq tisadi geriləmə 4 faizdən azdır. Siz bu nu öz ölkə  niz və ya 
Avropa ölkələri ilə müqayisə edə bilərsiniz. Azər  baycanda iş sizlik səviyyəsi 
7 faiz dir. Bunu öz öl kə  nizlə müqayisə edin. Azərbay can da yoxsulluq sə viy yə
si 5 faizdir. Yenidən müqayisə edin. Bizim cid di sosial problemimiz yoxdur. 
COVID19la bağlı Azər baycan Ümum   dün ya Səhiyyə Təşkilatı tərəfin dən 
nü munə kimi göstərilir. Biz 30dan çox ölkəyə dəs  tək – maliyyə dəstəyi, 
humanitar dəstək göstər mişik. İqtisadiyyatımız sabitdir. İqtisadiyyatımız da
vam lıdır. Sizin dediyiniz ki mi, bəzi daxili problemləri örtbasdır etmək üçün 
müharibəyə başlamağa eh tiyac yoxdur. Bu, qarşı tərəfdə belədir. Hazırda 
tama milə iqtisadi və sosial problemlərin içində olan Ermənis ta nın diqqəti 
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yayın dır mağa ehtiyacı vardır. Aparıcı mü xa lifət partiyasının liderini həbs 
edən Ermə nis tanın baş naziridir. O, iki sabiq prezi denti təqib edir.

S u a l: Lakin cənab Prezident, bilirik ki, sizin hökumətiniz daxilində 
insan haqlarının pozul ması, söz azadlığının sıxışdırılması ilə bağlı bəzi 
itti ham lar var, xüsusilə korrupsiya və həm hökumətdə, həm də bir çox 
korporativ strukturlarda ailə idarə çiliyi ilə bağlı. Bu, ictimaiyyətinizin, 
ya da ictimaiy yəti nizin bəzi üzvlərinin bəzi insanların yol verdiyi qanun 
po zun tuları hesab olunan hallardan diqqətini yayındır maq üçün deyil?

C a v a b: Xeyr, korrupsiya var və biz bu   na qarşı mübarizə aparırıq. 
Biz geniş iqtisadi isla hatlar pro qramı təqdim etmişik. Son vaxtlarda bir çox 
insanlar, bir çox hökumət rəsmiləri və yüksəkrüt  bəli rəsmilər korrupsiya 
ittihamı ilə həbs olu nub lar. Korrupsiya hər yerdə var və biz bunun la mübari
zə aparırıq. Ailə idarəçiliyinə gəlincə, mən bir daha sizin öz ölkənizə diqqət 
çəkmək istə yirəm, orada mü hüm vəzifələri ata və oğul tutmuş du. Buş ailəsi, 
Klin ton ailəsi, ər və ar vad, Kennedi ailəsi və bir çox baş qa öl kələrdə. Bu, 
ABŞda baş verənlər dən fərqlən mir.

A p a r ı c ı: Lakin onların hamısı demokratik və şəff   af şəkildə seçil
mişdilər.

İ l h a m  Ə l i y e v: Bəli, xüsusilə ABŞ Ali Məhkə mə   si nin qərarı ilə se
çilmiş Buş.

A p a r ı c ı: Siz Amerika siyasətini bilirsiniz, cənab Prezident.
İ l h a m  Ə l i y e v: Bilirəm. Mən hazırlıqlı ada mam.
S u a l: Gəlin indi ABŞ-a keçək. Siz bu gün və gələ cəkdə Dövlət kati-

bi Pompeonun nə etməyini gör mək istərdiniz? Dövlət katibi Pompeo və 
ABŞ-la bağlı bəzi tənqidlər səsləndirilib ki, onlar kifayət qədər bu məsələ 
ilə məşğul olmayıblar. Bilirəm ki, Rusiya kifayət qədər cəlb olunub. 
Türkiyə müx təlif yollarla cəlb olunub, hətta İran yardım təklif edir. ABŞ 
kifayət qədər iş gö rübmü? Siz ABŞ-ın daha çox iş görməsini istər di-
nizmi? Siz rəsmi Vaşinq tonun nə etməyini istərdiniz?

C a v a b: ABŞ Minsk qru punun üç həm səd rindən bi ri olaraq, tərəfl ərə 
ra zı lığa gəlməyə yar dım etmək üçün ATƏTin man da tı na sahibdir. Razı laş ma 
bey nəl xalq hüquqa əsaslan ma lıdır. Bu mənim nə istədi yi mə, ya da Er mə nis
tanın baş nazirinin nə istədiyinə əsas lanma ma lıdır, bey nəlxalq hüquqa əsas
lanmalıdır. Dağ lıq Qara bağ ABŞ və bütün başqa öl kələr tərəfin dən Azər bay
canın ayrılmaz hissəsi kimi tanınıb. Mən Dövlət ka ti bi Pompeodan nə gözləyə 
bilərəm – birin ci si, baş na zir Paşin yanın nümayən də si nə de sin ki, «diplo ma
tik həll yoxdur» kimi bəyanat lar yanlış və təhlükə lidir. İkincisi, Ermənistanın 
baş na zi rinin «Qa ra bağ Ermənistandır» kimi bəyanat ları təhlükəli və yan  
lışdır. Onlar məntiqli olmalıdır lar. Onlar işğal olun    muş ərazilərdən çıxmaqla 
bağlı bizə vaxt cədvəli ver  məlidirlər. Onlar ermənilərlə azər baycanlılar ara
sın da Dağlıq Qarabağ ərazisin də sülh şəraitində birgə ya şayışa razılıq verməli 
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və müna qi şəni beynəl miləl ləş dirmək cəhdlərinə son qoymalı dırlar. Onlar 
Rusi ya dan birbaşa hərbi işti rakı xahiş etməyə son qoyma lıdırlar. Bu səmə
rə sizdir. Bu vaxt ərzin də Ermənistan baş nazi rinin bütün cəhdləri Rusiya dan 
Azərbaycana qarşı döyüşmək üçün qoşun gön dər məyi xahiş et mək olub. Bu 
çox təhlükəlidir.

S u a l: Bu məsələ ilə bağlı Dövlət katibi Pom peo nun tənqidi fikirləri 
vardır. O, açıq şəkildə deyir ki, ABŞ-ın və Türkiyənin bir çox sahələrdə 
or taq ma raq la rı vardır. O deyir ki, Türkiyənin Sizin səy lə ri nizi dəs  -
təkləməsi problemə səbəb olur, məsələni daha da alovlandırır. Sizin buna 
münasibətiniz necə dir?

C a v a b: Türkiyə Azərbaycana siyasi dəs  tək verir. O bizim ən yaxın müt
təfiqimiz və dos  tu muz dur. Biz qürurlu və xoşbəxtik ki, belə bö yük öl kə bizim 
tərəf da şı mızdır. Hər bir ölkənin dos tu və müt təfiqlərinin olmasına haqqı var
dır. Ermə nis tanın dа öz müt tə fiq ləri vardır.

A p a r ı c ı: Ancaq Türkiyə müharibəyə çağırış edir. Türkiyə deyir ki, 
hərbi yol lazımdır.

İ l h a m  Ə l i y e v: Xeyr, qətiyyən! Buna dair heç bir də lil belə, yoxdur. 
Türkiyə yalnız siyasi dəstək verir və bu kifayətdir. Çünki Türkiyə deyəndə 
ki, on lar Azər   baycanın yanındadır və Azərbaycan tək deyil, bu, mü na qişəyə 
müdaxilə etmək və öz ma raqlarını tə min et mək istəyən hər kəsə bir mesajdır.

S u a l: Bir müddət əvvəl Sizinlə söhbət edər kən mü hüm bir fikir irəli 
sürmüşdünüz, Dövlət ka tibi Pompeo ilə müzakirələrinizdə demişdiniz 
ki, dip lo ma tik həll vardır. Siz bu böhranın diplomatik həl linin ol duğuna 
inanırsınızmı?

C a v a b: Bəli, inanıram. Əks halda, mən 17 il ər zində danışıqlarda iştirak 
etməzdim. Siz de mə yə çalı şır sınız ki, müharibəni mən başlamı şam. Əgər mü
ha ri bəyə mən başlamışamsa, niyə 17 il gözləyir dim?! Azər baycan Ordusu 
artıq azı 10 ildir ki, yaxşı ha zırlaşıb. Düşünürəm ki, diplomatik həll masa 
üzə  rin də  dir – Ermənistan Dağlıq Qarabağ ətrafın da kı ərazi ləri bo şaltmalıdır, 
аzərbaycanlılar həmin əra zi lərə qayıtmalı, sonra ermənilərlə sülh və ləya qət 
şərai tində yaşa ma lı dırlar. Bizim mövqemiz bun dan ibarətdir.

S u a l: Beləliklə, Siz deyirsiniz ki, diplomatik həll üzərində hərbi həll 
elementi vardır?

C a v a b: Mən dedim, arzu edirəm ki, hər bi həll bu gün dayansın və biz 
danışıqlar ma sasına keçək. Əf suslar olsun ki, bu hərbi amil çoxlu ziyan və 
qurban lara səbəb olur. Ona görə də subs tantiv da nı şıq lara – bütün bu illər 
ərzində Ermənis ta nın etmək istədiyi kimi imitasiyaya yox – subs tantiv danı
şıqlara nə qədər tez başlasaq, həll yolu bir o qədər tez tapı lar. Həll yolu 
Azərbaycanın əra zi bütövlüyünə əsas lanır.

S u a l: Ölkənizin, regionun hüdudlarından kə narda olan bəzilərinin 
narahatlıqları vardır. Bəlkə bu Sizi də narahat etməlidir ki, mövcud 
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hüdud da olan münaqişə regional problemə çevrilə bilər. Tür ki yənin real 
maraq ları var, Rusiyanın real maraqları var, İra nın real maraqları var. 
Siz həm iqtisadi, həm də siyasi cəhətdən nüfuzu olan bir ölkə kimi, başla-
masına rəvac verdiyiniz bu regional burulğanda möv qenizin itiril məsini 
riskə atmırsınızmı?

C а v а b: Münaqişə ərzində bizim bütün səylərimiz aktiv fazaya müm
kün qədər tez son qoy maq məqsədi daşıyıb. Biz münaqişə genişlənsin de yə 
mü naqişənin hər hansı formada beynəlmiləl ləşdiril mə sinin tama mi lə əley
hinəyik. Ermənistanın etmək is tə diyi məhz bu dur. Qeyd etdiyim kimi, on lar 
Ru si ya dan münaqişə böl gəsinə hərbçilərin gön dərilməsini xa hiş edir lər. Bu 
tamamilə səmərəsiz və bey  nəlxalq hü qu qa zid dir. Biz başqa ölkələrin müda
xilə etməsini istə mirik.

A p a r ı c ı: Lakin Ermənistanda artıq Rusiyanın hər  bi bazası var, bu, 
qeyriqanuni deyil.

İ l h a m  Ə l i y e v: Bəli, o Ermənistandadır, Dağ lıq Qarabağda yox. Onlar 
ruslardan Dağlıq Qara ba ğa qoşun göndərmələrini xahiş edirlər. Biz bu ba rə
də bilirik. Ona görə də mövqemiz on dan iba rət dir ki, bütün region ölkələri 
və bütün öl kə lər mü na qişədə birbaşa iştirakdan kənarda qal ma lıdır. Kö mək 
etmək istəyənlər, mandatı olanlar, ATƏTin Minsk qru punun həmsədrləri 
Er  mə nistanı inandır ma lıdır ki – ümidvaram ki, bu gün Vaşinqtonda bu, baş 
verəcək – təcavüzə son qoy  sun, atəşkəsə sadiq ol sun və torpaq ları boşal da
cağına dair öhdəlik gö tür sün. 

S u a l: Körfəz müharibəsi zamanı belə fikir var idi ki, bütün bunlar 
neftə görədir. Döyüş böl gəsinin təq ribən 50–60 mil yaxınlığında sizin neft 
kə mər lə riniz, enerji kəmərləriniz vardır. Siz çox mü hüm enerji kə mər-
ləri və qovşaqlarının bu və ya digər dərəcədə zə rər çə kə biləcəyindən 
narahatsı nızmı? Faktiki olaraq, bu bəlkə də sizin ordunuzu bu müha-
ribəni aparmağa va dar edir?

C a v a b: Əslində biz narahatıq. Çünki biz Ermə nis ta nın yüksək rütbəli 
rəsmilərinin bəya natlarını eşit mi şik ki, onlar bizim strateji neft infra struktu
rumuza, o cüm lədən kəmərlərə və Bakının Sən  gəçal qəsə bə sin də ən böyük 
neftqaz termina lına hücum edəcəklər. Be   lə bir hadisə Ermənistanın bizə 
hücum etdiyi vaxt, iyul toqquşmaları zamanı Avro panın enerji təhlükə siz liyi
ni təmin etməli olan qaz kəmərinin 15 kilo metr li yində baş vermişdi. Azər
baycandan Avropaya və dün yaya neftqaz təc hi za tını pozmaq Ermənis ta nın 
pla nı idi.

S u a l: Beləliklə, hazırda sizin etdikləriniz bеlə təh did lərə son qoy-
maq, iqtisadi maraqlarınızı mü dafiə etmək üçündür?

C a v a b: Xeyr, biz özümüzü müdafiə edi  rik. Bilir si niz ki, Bakıdan Ara
lıq dənizinə neft kə mərimiz 2006cı ildə istismara verilib və heç bir fasilə 
olmadan iş lə yir. Azərbaycandan Tür ki yəyə qaz kəməri miz 2007ci ildə istis
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mara verilib. Azər baycanı av ropalı istehlakçılarla birləşdirən böyük kə mərin 
yəqin ki, bir neçə aya, hətta daha tez açılması planlaş dırılır. Ona görə də, 
kəmər artıq qorunduğu halda, niyə biz kə məri qorumaq üçün müharibəyə 
başlamalıyıq?! Kə məri dayandırmaq və Azərbaycana iqtisadi ziyan vur maq 
istəyən Ermənistandır.

S u a l: Siz Prezident Trampın və onun Admi nis trasiyasının münaqişə 
ilə bağlı söylədiklərindən məm nunsunuzmu? O, Türkiyəni tənqid edib. 
Açığı, o hər iki tərəfi tənqid edib. O, ABŞ-dakı çox böyük er məni dias-
po runu öz tərəfinə çəkmək istəyir. Bura da siyasi ele mentlər də vardır. 
Sizcə, ABŞ öz rolunun öh dəsindən yaxşı gəlir?

C a v a b: Düşünürəm ki, Prezident Tram  pın müna qi şənin həlli ilə bağlı 
gördüyü işlər bey nəl xalq müna sibətlərə tam uyğundur. Biz bu nunla bağlı 
onun möv qeyini, şəxsi fikirlərini tam dəstəkləyirik. Biz görürük ki, ABŞın 
mövqeyi ba lanslaşdırılmışdır və bu belə də olmalıdır. Çünki ABŞ vasitəçidir. 
Pre zi dent Trampın Türkiyə ilə bağ lı tənqidi fikirlərinə gə lin cə, yeri gəlmiş
kən, mən bunu mətbuatda gör mə mi şəm. Lakin onun fi kir ləri konstruktiv 
olub. ABŞ tərəf tut mur. Eləcə də digər həmsədrlər tərəf tutma malı dır lar. Biz 
çox bö yük erməni icmasının təkcə Amerikada de yil, həmçinin Fransa və 
Rusiyada da xili siyasətə təsiri nin olduğunu, çoxlu lobbiçilik fəa liy yəti ilə 
məş ğul olduğunu, indi Azərbaycan əleyhinə var gücü ilə fəa liyyət göstərdiyini 
və onların göstərə biləcəyi təz yiqin səviyyəsini başa düşürük. Lakin Pre zident 
Tram pın açıq siyasəti bu rada – Azərbaycanda tək cə mənim tərəfimdən deyil, 
xalqımız tərəfindən də dəstəklənir.

S u a l: Cənab Prezident, Siz siyasəti bilirsiniz və hesab edirəm ki, 
Ame  rika siyasətini də bilirsiniz. On gündən sonra mühüm Prezident 
seç kisi keçiri lə cəkdir. Vaşinqtondakı diplomatiyaya qarşı olan ov qatı 
müəy  yən edərkən, Sizcə «bəlkə diplomatik uğur ola bilər» ideyası Vaşin-
qtondakı siyasətçilərin ağlın dadır və bunu nəzərə alaraq, prosesi irəli 
aparmaq üçün hər hansı motivasiyanı normal qəbul edirsiniz?

C a v a b: Düşmənçiliyə son qoymaq üçün istənilən mo tivasiya bizim 
tərəfimizdən dəs tək lənir. Düşünü rəm ki, bu gün Vaşinqtondakı gö rü şün çox 
yaxşı nəticəsi onda ola bilər ki, Ermə nistan sülh yolu ilə həl lə sadiq olsun, 
bizə hücum et  məyi dayandırsın və qo şunları geri çəkəcəyinə dair öhdəlik 
götürsün.

S u a l: Sizcə, bu diplomatik cəhd ABŞ-da Pre zi dent seçkilərinə dair 
siyasət ilə əlaqəlidir?

C a v a b: Mən bilmirəm. Hesab edirəm ki, Ameri ka seçiciləri səslərini 
Amerika üçün ən yax şı nədir ya naş maları və ehtimalları əsasında ve rə cəklər. 
Düşün mürəm ki, Qarabağ münaqişəsi ame rikalıların nara hat olduğu bir mə
sələdir. Ola bilsin, onların ək sə  riy yəti hətta bu haqda bilmir. Lakin Ame rika 
supergücdür, o bu müna qişənin həllində çox mü hüm söz sahibidir. Bizim 
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mövqemiz ondan ibarətdir ki, Amerika vasitəçi olaraq, bitərəf olmağa davam 
etmə li dir, yenə də və daha çox hər iki tə rə fi ortaq qəra ra yaxınlaşdır ma ğa 
çalışmalıdır.

S u a l: Növbəti iki dəqiqədə müsahibəni ye kun  laş dı ra cağımıza gö-
rə icazə verin, bununla bağlı bir söz de yim. Nəyə görə bu, Amerika 
Birləşmiş Ştat  larını ma raq  landırmalıdır? Siz, çox güman ki, haqlısınız. 
Аme ri ka lıların əksəriyyəti Dağlıq Qara ba ğı xəritədə tapa bil məz lər. 
Lakin Si zin üzləşdi yiniz strateji mə sə lələr, si ya   si, mədəni, demo qrafik 
mə  sə lələr vardır. Əgər indi ABŞ-dа yаşаyаn insanlara desəydiniz ki, 
bağış la yın, bilirəm, Sizi qar şıda Prezident seçki ləri gözləyir, beys bol üzrə 
final yarışları gözləyir, lakin siz bu mə sələyə də diqqət yetirməlisiniz. 
Siz on lara nə deyərdiniz və biz nəyə görə bu məsələ ilə maraqlanıb, onu 
nəzərdən keçir məliyik?

C a v a b: Mən deyərdim ki, Azərbaycan hə  mişə Ame  rika Birləşmiş Ştat
larının həqiqi tərəf daşı olub. Biz beynəlxalq terrorçuluqla mübari zədə bir 
yer də yik, Əfqanıstanda bir yerdəyik, hərbi qul luqçu la rı mızı Əf qanıstanda 
sax layırıq və sülh mə ramlı əməliyyatlara öz töh fəmizi veri rik. Bi zim gün də
liyimizdə enerji təhlükəsizliyi kimi mühüm mə sələ vardır. Amerika Birləşmiş 
Ştatları Azər    bay canın ener ji təchizatı mar şrutlarını şaxə lən  dirmək səy lərini 
hə mi şə dəstəkləyib. Ame rika Birləşmiş Ştatları nın güclü dəstəyi ilə biz önəmli 
layihələri ta mamlaya bil mişik. Azər baycan və Amerika Birləşmiş Ştatları nın 
çox güclü tərəf daşlıq münasi bət ləri var. Amerika Azərbaycanı dost hesab 
edir və biz hə qi qətən də dostuq. Ona görə burada sül hün olması Ame ri ka 
Birləşmiş Ştatlarının marağın dadır. Azər bay  can müstə qilliyini gücləndirərək, 
müs tə qillik yo lun da irəliləməyə davam edir. Biz Avropa ilə Asiya ara  sında 
nəqliyyat, enerji qovşağında yerlə şi rik. Bi zim siyasi önəmimiz artır. Buna 
görə Azər baycan Bir  ləş miş Ştatlar üçün, Birləşmiş Ştatlar da Azərbay can 
üçün mühüm tərəfdaşdır.

A p a r ı c ı: Ölkənizdə, regionu nuz da sa  bitlik, siyasi, iqtisadi və sair nöq
teyinəzər dən 35 min mil məsafədə bizim üçün də yaxşı ola bilər.

İ l h a m  Ə l i y e v: Bəli, Amerika supergücdür. Mə   safənin heç bir fər
qi yoxdur. Hesab edirəm ki, müa sir, dünyəvi, dost müsəlman ölkəsi bizim 
dost la rı mız üçün də böyük bir aktivdir. Müstəqilliyin lap ilk illə rindən bəri 
Amerika Birləşmiş Ştatları həmişə Azər baycanı dəstəkləyib. Sizə deyə bilə
rəm ki, bu gün bi zim ikitərəfli əməkdaşlığımız bəl kə də ən yük sək sə viy
yədədir. Ümid edirik ki, bu gün Vaşinq ton dakı gö rüş Ermənistanı təcavüzü 
dayan dırmağa, iş ğalı dayan dır mağa inandırmaq üçün önəmli olacaq dır və 
sonra da torpağımıza sülh gələcəkdir.

A p a r ı c ı: Bu müsahibənin əvvəlində dediyiniz ki  mi, Amerika Birləşmiş 
Ştatlarında Ermənistanı çox dəstəkləyirlər.

İ l h a m  Ə l i y e v: Bəli.
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A p a r ı c ı: Orada xristian dininə, kilsələrə dəstək vardır. Diaspora görə 
uzun illər bundan öncə Türki yənin onlara verdiyi cəzaya görə dəstək vardır. 
Siz bi lir siniz ki, Amerika Birləşmiş Ştatlarında ermənilərə yaxşı emosional 
münasibət vardır.

İ l h a m  Ə l i y e v: Bəli, mən bunu bilirəm. Mən əv  vəl də demişəm ki, 
biz bilirik, ölkələrin daxili si ya səti var və erməni lobbi təşkilatları fəaliyyət 
gös tə rir. Lakin beynəlxalq münasibətlərə aid məsələ lərə bax dıqda prinsiplər 
olmalıdır. Bu emosiyalar, hisslər, xoş məra mın digər ifadəsi – bunlar 
fərqlidir – ailədə nahar ye mə yində ola bilər. Lakin bey nəl  xalq müna si bətlərdə 
Azər baycanın beynəlxalq sə viy yədə tanın mış və Er mə nistan tərəfindən işğal 
olun muş əraziləri var dır. İşğala son qoyul malıdır. Ame rikada, Fransa da, Ru
si yada yaşayan erməni ləri, varlı insan ları Dağ lıq Qa rabağdakı ermənilər, on
ların yoxsulluq içində necə yaşaması maraqlan dırmır.

S u a l: Yəqin ki, bu məsələdə onlar Sizinlə ra zı laş mazlar, lakin bu 
normaldır. İki yekun sual. Gəlin Pre zident siyasətinə qayıdaq. Sabiq 
vitse-pre zi dent Co Bay den 10 gün müddətində yeni seçilmiş Prezident 
ola bilər. O, vitse-prezident olanda onunla hər hansı bir təmaslarınız 
olubmu? Sizin fikrinizcə, Bayden Admi ni stra siyası regionunuzdakı mü-
naqi şəyə necə müna sibət göstərəcək?

C a v a b: Bəli, mən vitseprezident Bay denlə 4 il bun  dan əvvəl Vaşin q
tonda Prezident Oba ma tərəfin dən təşkil olunmuş Nüvə Sam mitində gö rüş 
mü şəm. Cənab Baydenlə ikitərəfli gö rü şüm olub. Onun regional məsələlərə 
dərin dən cəlb olun duğunu gör düm. Biz ikitərəfli müna sibət ləri mi zin bir çox 
mə sələlərini, o cüm lədən Dağlıq Qa rabağ mü na qişəsinin nizamlanma sını da 
müzakirə etdik. Oba ma Administrasiyası Dağlıq Qarabağ məsələsində çox 
fəal idi. Buna görə əminəm ki, cənab Bay den və onu dəstəkləyən in sanlar bu 
haqda yaxşı məlumatlıdırlar. Beləliklə, mə nim onunla görü şüm dən çox yaxşı 
xatirələrim vardır.

S u a l: Sizcə, o Sizin mövqenizi dəstəklə yə cəkmi? Yoxsa Ermənistanı 
dəstəkləyəcək? Çox gü man ki, o, mü    haribəyə qarşı çıxacaq. Yəqin ki, 
atəş  kəs üçün, dip lomatiya üçün çağırış edəcək. Sizcə, bu, nor mal ya-
naşma olacaq?

C a v a b: Hesab edirəm ki, Amerikada, Fransada və Rusiyada er məni 
lob bi təşkilatlarını nə zərə alaraq, Azərbay can üçün ən yaxşı vəziyyət on dan 
ibarət olar dı ki, bu üç ölkənin rəhbərləri mü na qişə ilə bağlı bi tə rəf qalsın
lar və tərəf tutmasın lar. Əslində mandat da on lardan bunu tələb edir. Onlar 
tərəf tut salar va si təçi ola bilməzlər. Biz ABŞın xarici siyasət koman dasın dan 
gələcəkdə də bitərəf və obyektiv ol mağı göz lə yirik.

S u a l: Yekun olaraq, cənab Prezident, Sizin gə ləcək üçün proqnozu-
nuz nədir? Mən regionunuzu, öl kənizi, Ermənistanı nəzərdə tuturam. 
Ötən əsrin 80-ci illərinin sonu, 90-cı illərinin əvvəllərində dəh şətli ha-
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disələr baş vermişdi, оn minlərlə insan qətlə yetiril miş di. Bəs indi necə? 
Əlavə on minlərlə insan öldürü ləcək? Daha çox dağıntılar olacaq? Siz 
hadi sə lərin gələcək in kişafını necə görürsünüz?

C a v a b: İndi nəyin baş verəcəyini proq nozlaş dır maq çətindir. Bu, tək
cə bizdən asılı deyil, mü ha ribəni bir ölkə aparmır, birtərəfli pro ses deyil. Si
zə regionu necə görmək istədiyimi deyə bi lə  rəm. Mən Cənubi Qafqaz re
gionunun dərindən in  teq    ra siya olunmasını, digər Cənubi Qaf qaz ölkəsi olan 
Gürcüs tanla strateji münasibətlərimizin gələ cək də Azər    bay  can və Ermənistan 
ara sında münasibətlər üçün müəy yən mənada örnək ola bil diyini görmək is tə
yirəm. Çün  ki bütün müharibələr dayanır və sülh gə lir. Biz bilirik necə...

S u a l: Siz bu münaqişənin sülh yolu ilə nizam lan masını mümkün 
hesab edirsiniz?

C a v a b: Bəli, əlbəttə ki.
S u a l: Siz diplomatik cavabın tapılmasının müm kün olduğunu hesab 

edirsiniz?
C a v a b: Tamamilə əminəm. Lakin bu, Er mə nis tan tərəfinin iradəsin dən 

asılı olacaqdır. İkinci dünya müharibəsindən sonra nə baş verdi? Al maniya 
və Amerika Birləşmiş Ştatları birbirilə rini öldü rür dülər. Sovet İttifaqı və Al
maniya birbiri lə rini öldü rür dülər. On milyonlarla insan öl dü  rül  müş dü. Lakin 
bu, artıq yaddaşda deyil. Bu, düş mən çiliyə təh  rik et mir. Nəyə görə er mə nilər 
və azər  bay canlılar Gür cüs tanda, Rusiyada, Ukrayna da, bir çox ölkə lər də bir
likdə yaşa dığı kimi, Dağ lıq Qarabağ regio nunda birlikdə yaşaya bilməzlər?

S u a l: Beləliklə, hər iki tərəfin hüquqlarını ta nı yan sülh ola bilər?
C a v a b: Elədir ki, var. Bu, məntiqli ba za əsa sın da, Azərbaycanın ərazi 

bütöv lüyü çər çivə sin də və Azər baycanın erməni əhali sinin hüquq və ma 
raqlarının müdafiəsi ilə olmalıdır. Hesab edi rəm ki, bunu et mək mümkün dür.

A p a r ı c ı: Cənab Prezident, bu uzun müsahibəyə görə çox sağ olun. 
Əminəm ki, bu nəinki təkcə məni, Amerika ictimaiyyətini də məlumat lan
dıracaqdır.
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MÜDAFİƏ NAZİRLİYİNİN MƏRKƏZİ KOMANDA 
MƏNTƏQƏSİNDƏ NAZİRLİYİN RƏHBƏR HEYƏTİ 

VƏ CƏBHƏ BÖLGƏSİNDƏ YERLƏŞƏN BİRLİK
KOMAN DİR LƏRİNİN İŞTİRAKI İLƏ OPERATİV

MÜŞAVİRƏ 

25 oktyabr 2020-ci il, 21:45, Vətən müharibəsinin 29-cu günü 

Azərbaycan Respublikasının Pre  zi denti, Ali Baş Komandan İlham 
Əliyevin rəhbərliyi ilə oktyabrın 25-də Müdafiə Nazirliyinin Mərkəzi Ko-
manda Mən təqə sin də Müdafiə Nazirliyinin rəhbər heyəti və cəbhə böl gəsində 
yerləşən birlik komandir lərinin iştirakı ilə ope rativ müşavirə keçirilmişdir.

Müdafiə naziri Zakir Həsənov Prezident, Silahlı Qüvvələrin Ali Baş Ko-
mandanı İlham Əliyevə raport verdi.

Dövlət başçısı operativ müşavirədə çıxış etdi.
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Silahlı Qüvvələrin Ali Baş Komandanı
İlham Əliyevin çıxışı

Bir aya yaxındır ki, müharibə gedir. Bu müddət ər   zində ölkəmiz döyüş 
meydanında böyük uğurlar əl də edib. Hər gün cəbhədən yaxşı xəbərlər gəlir. 
Gün ər zində müntəzəm olaraq mən döyüş bölgələ rin də apa rılan əməliyyatlar 
haqqında məlumat аlırаm və mə nim tərəfimdən müvafiq göstərişlər veri lir. 
Demək olar ki, hər saat müxtəlif bölgələrdə baş verən hadisə lərlə bağlı məlu
mat daxil olur, Mü  da fiə Nazir liyi və digər qurumlar məni məlu mat landırırlar. 
Hər gün ope rativ müşavirələr keçi rilir. Bir sözlə, vəziyyət tam nə zarət altındadır. 
İş ğal olunmuş torpaqla rı mı zın bir hissəsi bu müddət ərzində işğalçılardan 
azad edilib, 100dən çox yaşayış məntəqəsi – şəhərlər, kəndlər iş ğal    çılardan 
azad edilibdir. Azad edilmiş şəhər və kənd  lərimizdə artıq Azər baycan bayrağı 
ucaldılıbdır. Bu şəhər və kəndlərimizin videogörün tü ləri Azər bay can ictima
iy yətinə təqdim edilir və hər kəs görə bilər ki, vəhşi düşmən bizim şəhər və 
kəndlə rimizi nə günə qo yubdur. 

Bir dənə də salamat bina qalmayıb, binalar, ev lər, inzibati binalar, sosial 
obyektlər, tarixi və dini abi də  lə ri miz mənfur düşmən tərəfindən dağıdılıb. İş 
ğal edil miş torpaqlar və dağıntılar erməni vanda lizmi nin can lı şahidləridir. 
Ermənistan dövləti bu ci na yət lərə görə məsuliyyət daşıyır və cavab verə cəkdir.

Mən tapşırıq vermişəm ki, işğaldan azad edilmiş bütün bölgələrdə təftiş 
işləri aparılsın, bütün dağın tılar qeydə alınsın, aktlar tərtib edilsin, bizim və 
tən  daşlarımızın dağıdılmış əmlakı uçota alınsın və Er mə nistan dövləti bu hərbi 
cinayətlərə görə cavab verəcəkdir. Bir daha bütün dünya gördü ki, biz han sı 
vəhşilərlə üzüzəyik. Bu gün Azərbaycan əs gəri və za biti dö yüş meydanında 
düşmənə dərs ve rir, düşməni ye  rinə oturdur, düşməni tor paqları mız    dan qovur. 
Biz qan tökürük, şəhidlər veririk, hərb çilər, eyni zaman da, mülki şəxslər şəhid 
olur. Ermənistan döyüş mey da nında bizim qarşımızda duruş gətirə bilmir və 
yenə də hər zaman olduğu kimi, öz çirkin əməllərini tö rə dir, yaşa yış məntəqələri
mizi, mülki əhalinin yaşayış yerlə rini atəşə tutur. Bu namərd atəş nəticəsində 
60dan çox mülki şəxs həlak olub, 300ə yaxın mülki şəxs yara lanıbdır. İki gün 
bundan əvvəl Milli Qəh rə man Şükür Həmidov qəhrəmancasına şəhid olub. Şü
kür Həmi dov 2016cı ilin аprel döyüşlərində qəhrə man lıq gös tərmiş di. Mənim 
tərəfimdən ona «Milli Qəh   rə man» fəxri adı verilmişdi və «Milli Qəhrəman» 
ul  du zunu şəx sən ona təqdim etmişdim.

Təklif edirəm ki, döyüşlərdə həlak olmuş bütün şə hidlərimizin xatirəsi 
bir dəqiqə sükutla yad edilsin. Allah rəhmət eləsin. Yaralı hərbçilərimizə və 
mülki şəxslərə Allahdan şəfa diləyirəm.

Bu günlər ərzində biz bir daha gördük ki, Ermə nis tan bu torpaqlardan öz 
xoşu ilə çıxmaq fikrində de yil. Bir daha gördük ki, Ermənistan 30 il ər zin
də vaxt udmaq, danışıqlarda imi  ta siya aparmaq və sta tuskvo nu əbədi etmək 
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fikrində idi. Əfsuslar olsun ki, bey  nəlxalq vasitəçilər işğalçı dövlətə lazı mi 
təzyiq gös   tərə bilməmiş, yaxud da ki, bunu et mək istə mə miş lər. Əks təqdirdə, 
BMT Təhlükə siz  lik Şurasının 4 qət naməsi ka ğız üzərində qalmaz dı. Onu 
da bildir məliyəm ki, bir neçə gün bundan əv vəl həmsədr öl kə lər tərəfindən 
BMT Təhlükəsiz lik Şurasının iclası ke çi rilib. İclasda bizi qane etməyən və 
1993cü ildə qə bul edilmiş qət namələr üzərindən faktiki olaraq, xətt çəkmək 
mənası daşı yan sənəd irəli sürülübdür. Biz buna qəti şəkildə etiraz etdik. 
Bu, ədalətsizliyin növ bə ti təzahürüdür, ikili standartların növbəti təza hü
rüdür. 1993cü ildə qəbul edilmiş qətnamələr Azər bay canın ərazi bütöv lü yü 
haqqında açıqaydın möv qe bildirir. 1993cü il də qəbul edilmiş qətnamələr 
tə ləb edir ki, Ermənistаn silahlı qüvvələri işğal edilmiş tor  paq lardan tam, 
dər hal və qeydşərtsiz çıxarılsın. Bu gün lərdə təqdim edil  miş layihədə bu 
müddəalar yox dur. Bir sözlə, bu addım Azərbaycana qarşı növ b əti təx ribat 
kimi qiy mətləndirilir. Biz öz səsimizi ucalt  mışıq və şadam ki, Təhlükəsizlik 
Şurasına üzv öl kələ rin bir neçəsi buna etiraz edibdir. Baxmayaraq ki, onlara 
böyük döv lət lər tərəfindən təzyiqlər gös tə ri l ib dir. Bu ölkələr Azər bay canın 
hazırda sədr lik et di yi «Qoşulmama Hərə katı»na üzv ölkələrdir. Azər  bay cana 
onlar tərə fin dən göstərilən dəstək, əl bəttə, çox yüksək qiymət ləndirilir və onu 
göstərir ki, «Qo şul mama Hərəkatı» çərçivə sində yüksək səviyyəli həm rəylik 
vardır. Bir sözlə, bu si yasi addım iflasa uğ ra dı, heç bir sənəd qəbul edil mədi 
və hesab edi rəm ki, bu bizim növbəti siyasi qə lə bəmizdir. 

Necə ki, dö yüş meydanında biz qələbə qazanırıq, siyasi müstəvidə də qələ
bə qazanırıq. Düşməni necə ki, döyüş meydanından qovuruq, düşmənin hava
dar larının təxribat xarakterli addımlarına da lazımi ca vab veririk. Azərbaycan 
tək deyil, beynəlxalq bir  lik tərəfindən ərazi bütövlüyümüz tanınır, biz bey 
nəlxalq hüquq normaları çərçivəsində fəaliyyət göstəririk. Baxmayaraq ki, 
Ermənistan dəfələrlə bu müddət ər zin də bizi təxribata çəkib, Ermənistan 
ərazisindən bi zim hərbi mövqelərimizi atəşə tutub, yaşayış yer lə ri mi zi atəşə 
tutub, Gəncə şəhərinə Ermənistan əra zi sin dən iki dəfə ballistik raketlərlə zərbə 
vurub, atəş açıb, bunun nəticəsində günahsız insanlar həlak olub . Hər gün 
Tərtər, Ağdam və digər cəbhəboyu şəhərləri mizə və kəndlərimizə yüz lərlə, 
minlərlə mər mi atılır, amma beynəlxalq birlik buna səssiz qalır, vasitəçilər 
buna səssiz qalırlar. 

Bunların indi dərdiazarı Ermənistanı bu vəziy yət dən çıxarmaqdır. Bunun 
bir yolu var – Ermə nistan öz xoşu ilə bizim torpaqlarımızdan çıxmalı dır, rədd 
ol malıdır. Bunu beynəlxalq hüquq tələb edir. Ancaq on lara təsir göstərilmir, 
təzyiq göstəril mir, əksinə, bi zə təsir və təzyiq cəhdləri müşahidə olu  nur. 
Əlbəttə, heç kim bizə təzyiq edə bilməz, bi zim iradəmizə heç kim təsir edə 
bilməz. Sadəcə ola raq, bizim hərb çilərimiz və vətəndaşlarımız bilsin lər ki, 
həm cəbhədə, həm siyasi arenada çox ciddi mübarizə gedir. Biz döyüş meyda
nın da qan tökürük, bu qəhrə manlarımızın canıqanı bahasına torpaqlarımızı 
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işğal çılardan azad edirik, eyni zamanda, siyasi səhnədə də müqavimət gös
təririk, mərdlik göstəririk, öz möv qemizi müdafiə edirik.

İki dəfə Ermənistanın xahişi ilə və böyük dövlətlə rin təklifi ilə atəşkəs 
elan olundu. İki dəfə də Er mə nistan bu atəşkəsi pozdu. Birinci dəfə hеç bir 
gün keç məmiş Gəncəni bombalаdılаr. İkinci dəfə atəş kəs dən iki dəqiqə sonra 
atəşkəsi pozdulаr. Belə olan hal da, Azərbaycan onlara layiqli cavabını verdi 
və verə cək də. Bundan sonra da düşməni tor paq la rı mız dan qovacaq, sona 
qədər qovacaq.

Bizim bir şərtimiz var – əgər Ermənistanın təəssüb  keş liyini çəkən, onlara 
havadarlıq edən və faktiki ola raq, 30 ilə yaxın bizim torpaq larımızın işğal 
al tın da qalması üçün ermənilərə, Ermənistana şərait yaradan ölkələr atəşkəs 
istəyirlərsə, Ermənistana təz yiq göstə ril məlidir. Ermənistanın baş naziri bə
ya  nat ver mə li dir ki, Ermənistan işğal edilmiş tor paqlardan çı xa caq. Belə bir 
bəyanatı biz eşitməmi şik. Əksinə, xalq ların öz müqəddəratı haqqında da nı  şır 
və faktiki ola raq, danışıqlar prosesini məhv edib  dir. Atəşkəs qeydşərtsiz ola 
bilməz. Yenə 27 il, 30 il bizim başı mızı al da dacaqlar, 30 il bu raya nü ma yəndə 
heyətləri gələ cək, danışıqlar aparıla caq. 

Biz boğaza yığılmışıq, Azərbaycan xalqının səbri tükənib. 28 il bundan 
əvvəl Minsk qrupu yaradılıb. 28 ildir bizi aldadırlar. 28 ildir bizə söz verirlər, 
vəd verirlər ki, gözləyin, daya nın, Ermənistana təzyiq edə  cəyik, belə edəcə yik, 
elə edəcəyik. Hamısı yalan idi. Hər kəs də bu nu görür. Mən də xalqıma hər 
za man həqiqətləri de mi şəm. Nə var onu da demişəm. Bu gün də nə var onu 
deyirəm. Bildirməliyəm ki, bu gün Er mə  nis tan silahlanır. Hər gün Ermənistana 
ən müasir silahlar göndərilir. Bu si lah ların siyahısı bizdə vardır. Reyslərin bütün 
məlu mat ları bizdədir, nə vaxt, hara dan, hansı şəhərdən uçub, İrəvana nə vaxt 
gəlib və içində nə var. İndiki dö yüşlər zamanı 300ə yaxın Er mə nistan tankı 
ya məhv edilib, ya da hərbi qənimət kimi götürülüb. Haradan dır bunlarda bu 
qədər pul?! Kasıb bir ölkədir, nə pu lu, nə imkanı var dır. Müftə alıbdır. 6 S300 
hava hücumuna qarşı ze nitraket kompleksi məhv edilib dir. Onların qiy məti 
bəllidir. Haradandır bu?! «Tor», «Osa» zenitra ket kompleks ləri, pilotsuz uçuş 
apa rat ları, təyya rə lər, han sılar ki, artıq Azərbaycan tərə findən məhv edilib. 
«ToçkaU», SCUD hara dan dır? Pul suz verilib və ve rilir. Biz də buna səssiz 
qala bil mə rik. Hər kəs bunu bilsin. Biz təkbaşına vuruşu ruq, təkbaşına!

Mən bunları deyirəm ki, ilk növbədə, Azərbaycan xalqı real vəziyyəti bil
sin. Bilsin ki, biz torpaqları mı zı nəyin bahasına işğalçılardan azad edirik. Bil
sin ki, əgər Ermənistana bu 2728 il ərzində maliy yə, hərbi, siyasi yardım 
gös tərilməsəydi, çoxdan torpaqlarımız işğalçılardan azad olunardı, özü də 
sülh yolu ilə. İndi baxın, erməni əsgərləri döyüş meydanından necə qa çır. Bü tün 
bu görüntülər vardır. İndi bu görüntülərin bir his səsi sadəcə olaraq, mət buatda 
öz əksini tapır. Am ma bu çox geniş bir vide oməlumatdır. Əgər bu si   lahlar 
olmasaydı, bu siyasi dəstək olmasaydı, Er mə  nistan bizim torpaq la rımızı işğal 
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altında saxlaya bi lərdimi?! Əlbəttə ki, yox. Mən demişəm, biz onları qo  vuruq 
və qova ca ğıq. Azərbaycanın qarşısında heç kim dura bilməz. Biz haqlıyıq, öz 
torpağımızda vu   ruşuruq, öz ərazi bütövlüyümüzü bərpa edirik, Er mə nistan əra
zisinə keçməmişik, belə fikrimiz də yox dur. Belə fikir olsaydı çoxdan bunu 
edərdik. Bu nu et mək üçün o qədər də böyük səy göstərmək la zım deyil. Biz 
döyüş meydanında uğurlar qazanmışıq. Bu dö   yüş lər onu göstərdi ki, hələ 
qüsurlar da var, çatış maz lıqlar da və biz onları operativ qayda da ara dan qal
dırırıq. Eyni zamanda, bu döyüşlər dən sonra, İkin ci Qarabağ müharibəsi başa 
çatdıqdan sonra döyüş za manı əldə edilmiş bütün uğurlar və çatış maz lıqlar cid
di təhlil edilməlidir. Baxmaya raq ki, bu gün Azər baycan Ordusu dünya miqya
sın da güclü ordular sıra sındadır, biz bundan sonra ordu quruculuğu işin də daha 
müasir metodlardan istifadə etməliyik.

Bu döyüşlər bizim üçün böyük təcrübədir. Biz gör dük ki, hərbi arsenalı mız
da olan bəzi silahlar bəzi hallarda müasir döyüşlərdə o qədər də lazım olmur. 
Ək   sinə, biz bu gün yüksək texnoloji mərhələyə qə dəm qoymuşuq və əlbəttə ki, 
texnologiyalar, peşə kar lıq böyük dərəcədə hər bir ordunun uğurunu tə min edir. 
Ancaq mən bunu demişəm və bir daha de mək is tə yi rəm ki, torpaqları işğalçılardan 
azad edən əs gərlər və zabitlərdir. Bayrağı da onlar qaldı rır lar, tor pağı da onlar 
iş ğalçılardan təmizləyirlər. Ona görə növ bəti günlərdə – bu gün biz bu barədə 
danışacağıq – bizim hərbi əməliyyatlarımız elə apa rıl  ma lıdır ki, on ların səmərəsi 
daha da təsirli olsun, vaxt itirməyək. Bə zi hal larda yubanmalar vardır. Bəzi hal
larda yu ban  malara heç bir əsas gətirə bilmirlər. Biz bütün bun ları təhlil edi rik, 
təhlil edəcəyik. Yenə də deyirəm, Azər  baycan Ordusu böyük rəşadət gös tə  rir, pe
şəkar lıq göstərir. Biz kеçən əsrin 90cı illərinin əv vəl lərində bir neçə il ərzində 
torpaqlarımızı itir mişik. Bu gün hələ bir ay keçməyib artıq Füzuli, Had  rut, Cəbrayıl, 
Zəngilan, Kəlbəcər, Qubadlı ra yon larının bir hissəsi işğalçılar dan azad edilibdir. 
Yenə də deyirəm, hər gün cəbhə dən yaxşı xəbərlər gə lir. Düzdür, bəzi isti qa
mətlərdə cid di düzəlişlərə ehti yac var, amma biz bü tövlükdə qar     şı  mız da du ran 
hədəfə çatırıq. Hər gün növbəti gün üçün döyüş tapşırığı verilir. Mən bu döyüş 
tapşırığını təsdiqlə yirəm və demək olar ki, bu tapşırığın böyük hissəsi icra edilir.

Azərbaycan öz ərazi bütövlüyünü bərpa edəcək. Haqqədalət bizim tə
rəfimizdədir, beynəlxalq hü quq, tarixi ədalət bizim tərə fimizdədir. Biz ərazi 
bü töv lüyümüzü bərpa etməli yik, işğalçıları torpaq la rı mızdan qov malıyıq, 
ölkə mi zin suverenliyini təmin et mə liyik. Əminəm ki, biz buna nail olaca ğıq. 
Buna nail olmaq üçün hər bir vəzifəli şəxs dən bö yük mə  suliyyət tələb olunur, 
cəsarət tə ləb olunur və ni zamintizam tələb olunur.

Mən bu günlər ərzində müntəzəm olaraq Azər bay can xalqına müraciət 
edirəm, öz fikirlərimi bil di ri rəm, uğurlar haqqında məlumat verirəm. Bu gün 
də Azərbaycan xalqını əmin etmək istəyirəm ki, bundan sonra da biz haqq 
yolumuzdan dönmə yə cəyik! Heç bir qüvvə bizim iradəmizə təsir edə bilməz. 
Düşməni so na qədər qovacağıq, ərazi bütöv lüyümüzü bərpa edə cəyik!
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AZƏRBAYCAN RESPUBLİKASININ PREZİDENTİ, 
ALİ BAŞ KOMANDANIN RƏSMİ «TWİTTER» 

SƏHİFƏSİNDƏN

25 oktyabr 2020-ci il, 23:09, Vətən müharibəsinin 29-cu günü 

Rəşadətli Azərbaycan Ordusu bu gün Zəngilan, Cəbra yıl, Qubadlı 
rayonlarının bir neçə kəndini və Qu badlı şə hərini işğalçılardan azad etmişdir.

Eşq olsun Azərbaycan Ordusuna!
Qarabağ Azərbaycandır!

ilham aliyev О 
@azpresident 

Rəşadətli Azərbaycan Ordusu bu gün 
Zəngilan, Cəbrayıl, Qubadlı rayonlarının 

bir neçə kəndini və Qubadlı şəhərini  
işğalçılardan azad etmişdir. 

EEşşqq  oollssuunn  AAzzəərrbbaayyccaann  OOrrdduussuunnaa!!  
QQaarraabbaağğ  AAzzəərrbbaayyccaannddıırr!!  

AZ<!RВAYCAN ltESPUBLIКASI 
PREZIDENTININ ADMINISТRЛSIYASI 
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AZƏRBAYCAN RESPUBLİKASININ PREZİDENTİ, 
ALİ BAŞ KOMANDAN İLHAM ƏLİYEV QUBADLI ŞƏHƏRİ 

VƏ QUBADLI RAYONUNUN BİR NEÇƏ KƏNDİNİN 
İŞĞALDAN AZAD EDİLMƏSİ MÜNASİBƏTİLƏ 

HƏRBİ BİRLİK KOMANDİRLƏRİNİ TƏBRİK ETMİŞDİR

26 oktyabr 2020-ci il, 16:00, Vətən müharibəsinin 30-cu günü 

Azərbaycan Respublikasının Prezidenti, Ali Baş Komandan İlham 
Əliyev Qubad lı şəhəri və Qubadlı ra yonunun bir neçə kəndinin işğalçılardan 
azad olun masında fərqlənmiş hərbi birlik komandirləri Yaşar Həsənovu və 
Zaur Quliyevi təbrik etmişdir. 

Dövlət başçısı onlara Vətən uğrunda gedən döyüş lər də yeni uğurlar 
arzuladı. Tapşırdı ki, onun təb rik lərini və təşəkkürlərini bütün şəxsi heyətə 
çat dırsınlar.
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AZƏRBAYCAN XALQINA MÜRACİƏT 

26 oktyabr 2020-ci il, 17:00, Vətən müharibəsinin 30-cu günü 

Əziz həmvətənlər!
Bir aya yaxındır ki, İkinci Qa  ra bağ müharibəsi davam edir. Bu müharibə 

xal qımız üçün Vətən müharibəsidir. Biz Vətən tor paq larını işğalçılardan azad 
edirik. Bu müddət ərzində şanlı Azərbaycan Ordusu bir çox yaşayış mən 
təqə lə rini düşməndən azad edibdir. Biz döyüş mey da nın da tarixi ədaləti 
bərpa edirik. Çünki Dağ lıq Qa ra bağ əzə li, tarixi Azərbaycan torpağıdır. Əsr
lərboyu Azər baycan xalqı bu torpaqlarda ya şa yıb, yaradıb, qurub dur. Biz 
Qarabağ tarixini yaxşı bili rik və bu tarixi dünya ictimaiyyətinə çatdırmaq 
üçün son illər ərzində böyük işlər görülübdür. Çünki kеçən əsrin 90cı illəri
nin əvvəllərində Azər baycan haqqında, ümumiyyətlə, dün yada o qə dər də 
böyük təsəvvür yox idi. Ancaq bir çox ölkələrdə fəaliyyət göstərən er məni 
lobbi təş ki latları həm bölgənin tarixi ilə bağlı, həm müna qişənin tarixi ilə 
bağlı yanlış məlu mat ötürərək, dün yada, dünyanın ictimai fikrində təhrif 
edilmiş təsəv vür ya rada bil miş dir. Məhz buna görə, torpaq larımız işğal al
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tına düşədüşə bizə qarşı sanksiyalar tətbiq edil mişdir və bu sanksiyalar bu 
günə qədər qüvvə də dir. Müstəqilliyi mizin ilk mərhələsində Amerika Konq
resi Azərbay ca na qar şı sanksiya tətbiq edib ki, guya Azər baycan Ermə nis
tana qarşı təcavüz edir və bu sanksi yalar bu günə qədər qüvvədədir, təsəvvür 
edin. O vaxt Azər baycan diplomatiyası erməni yala nının qarşısına heç bir 
arqument gətirə bilməmişdi. Son illər ər zin də ardıcıl fəaliyyət nəticəsində 
biz dün ya icti maiyyətini Qarabağın tarixi ilə bağlı, müna qişənin tarixi ilə 
bağlı kifayət qədər məlumatlandır mışıq. Görülən bütün bu işlər, bax, bu 
gün bizə kö mək еdir, çünki artıq dün   ya da bu məsələ ilə bağlı daha obyektiv 
fikir var, daha obyektiv təsəvvür var. Məhz yorulmaz səy  lə rimiz nə ti  cəsində 
biz buna nail ola bilmişik. Mən de yəndə ki, biz tarixi ədaləti bər pa edirik, 
tam haqlı yam. Mən Mün hen Təhlü kə siz lik Konfransında bü tün dünyaya – 
bu, canlı for matda aparılmış diskus siya əsnasında – sübut edə bil mi şəm 
ki, bu bizim tarixi torpağı mızdır. XIX əsrin əvvəllərində «Kürəkçay» sülh 
müqаviləsi haqqında mə lumat vermişdim. Dünyada bu müqаvilə haqqında, 
ümumiyyətlə, geniş ictimai fi kir də heç bir məlumat yox idi. Əfsuslar olsun ki, 
hət ta Azərbaycanda bu müqavilə haqqında geniş mə lu  mat yox idi.«Kürəkçay» 
sülh müqaviləsini Qara bağ və Şuşa xanı İbrahimxəlil xan imzalamış dır, digər 
tə rəf dən çar Rusiyasının generalı imza lamışdır. O mü qa vi lə internetdə var, 
hər kəs baxa bilər. Əmi nəm ki, mə nim bu sözlərimdən sonra indiki döyüş 
mey da nın da vəziyyəti maraqla izləyən geniş beynəl xalq audi toriya gedib bu 
saytlara girəcək, baxacaq və görəcək ki, o müqavilədə erməni xalqı haqqında 
bir kəlmə də yoxdur. Çünki erməni xalqı o vaxt orada yox idi. Erməni xalqı 
«Kürəkçay», «Gü lüstan», «Türkmən çay» sülh müqavilələrindən son ra bizim 
dədəbaba torpaqları mı za gətirilib. Məq səd yönlü şəkildə gətiri lib və öl kə
mi zin ən dilbər gu şə lərindən biri olan Qa ra bağda yerləşdirilib, onlara şərait 
yaradılıbdır. Məq səd aydın idi – imperiyanın yeni torpaqlarında dini tər kibi 
də yiş dirmək, müsəl manları öz dədəbaba torpaq ların dan qovmaq, di dər
gin salmaq və yeni reallıq ya rat maq idi. Bu idi məq  səd və əfsuslar olsun ki, 
bu məq sə də çatdılar. On  dan son ra erməni əhalisi qonşu öl kə lərdən küt lə vi 
qaydada gətirildi, Dağlıq Qarabağ bölgəsində, azər baycan lı la rın dədəbaba 
torpaqla rı na yerləşdi ril di və ermənilər onlara xas olan xasiyyəti nümayiş 
etdirə rək, yavaşyavaş bizim bütün torpaq la rımıza sahib çıxmağa baş ladılar. 
XX əsrin əvvəl lərində bolşevik inqilabın dan sonra böyük təhlükə var idi ki, 
bolşevik hakimiy yəti Dağlıq Qarabağı Er mə nis tana verəcək. Qafqaz büro
su nun protokolları var, 1921ci ilin iyul ayında. Qaf qaz bürosunun pro to
kol la rına baxmaq kifayətdir – be lə təhlükə var idi. An   caq hesab edirəm ki, 
Nəri man Nərimanovun və real lı ğı düzgün qiymətləndirən digər şəxslərin səy
ləri nəti cə sin də buna nail ola bilmədilər. Qafqaz bürosu nun pro tokollarında 
göstərilir ki, Dağlıq Qara bağ Azər bay canın tərkibində saxlanılsın. Bü tün 
bu illər ərzində saxta erməni alimləri, erməni lərə havadarlıq edən dai rə lər 
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sübut etməyə çalışır dılar ki, Stalin Dağ lıq Qara ba ğı Ermənistandan ayı rıb 
Azərbaycana ve rib dir. Ya landır! Açın, baxın Qafqaz bürosunun pro to kolu na, 
orada deyilir ki, Dağlıq Qa ra bağ Azər bay canın tərkibində saxlanıl sın! Bu bir 
da ha onu təs diq ləyir ki, bu bizim tor pağımızdır. Əf sus lar olsun ki, ondan 
son ra Dağlıq Qarabağ Mux tar Vilayəti yara dıldı, o böl gəyə xüsu si status 
verildi. Amma onu da bildir mə liyəm ki, bu, respublika de yildi, vilayət idi. 
Yəni ora da daha aşağı səviyyəli bir özünüidarəetmə me xanizmi mövcud idi. 
İndi tarixə baxmaq kifa yət dir, hər kəs görsün ki, orada yaşayan ermənilər 
bö yük hüquq lara, imkanlara malik idi.

Sovet vaxtında, münaqişəyə bir neçə il qalmış se pa ratizm meyilləri geniş 
vüsət almışdı. Halbuki bu nun üçün heç bir əsas yox idi. Dağlıq Qarabağ Mux
tar Vi la yətinin rəhbər orqanı olan büroda 9 üzv var idi. On lar dan 8i erməni 
idi, 1i azərbaycanlı, o da Şu şa ra yon Kommunist Partiyasının Birinci ka tibi. 
Dağlıq Qa rabağın Birinci katibi, hökumət başçısı, par la ment baş çısı ermənilər 
idi. Nə istəyirdilər? Nə qə dər Azər bay can investisiya qoyub o bölgəyə, dəmir 
yo lu çəki lib ötən əsrin 70ci illərində, Sərsəng su an barı tikilib həmin il lər də, 
Madagiz – indi adını mən bərpa et mi şəm – Su qo vuşan su anbarı tikilib. Bü tün 
bunlar Azər          baycan Res publikasının dövlət büdcəsi hesabına edil miş inves
ti siyalardır. Amma onlar nankorluq gös  tər dilər, vəziy yətdən istifadə etdilər, 
Moskvada antiazər  baycan rəhbərliyinin mövcudluğundan istifadə etdilər və 
se pa ratizm meyil ləri baş qaldırdı. Ondan əv  vəl nə etdilər? Ondan əvvəl on lar 
hazırlıq işləri gö rür  dü lər və əsas hazır lıq işlərinin hədəfində Heydər Əliyev 
dayanmışdı. Çünki yaxşı başa düşürdülər ki, Heydər Əliyevin varlığı, sovet 
rəhbərliyində onun bö yük nü fu za ma lik olması onların planlarını altüst edir
di. Ona görə Er mənistandan, digər yerlərdən, əf     sus     lar ol sun ki, milli satqınlar 
Azərbaycandan Moskva        ya küt ləvi surətdə anonim məktublar göndə rirdilər. 
Qəsdən şərböhtan kampaniyası aparılırdı ki, Hey dər Əliyev amili aradan 
qaldırılsın. Heydər Əliyev bütün vəzifələrdən gedən dən sonra 2 həftə keçmə
miş baş qaldıran erməni sepa rat çıları məsələ qal dırdılar ki, Dağlıq Qarabağ 
Azər baycandan ayrıl sın, Ermənis tana verilsin. Bi zim xalqımızın bəlaları 
o gündən baş landı. Ondan son ra Dağlıq Qa ra bağda qanunsuz xü su si idarəetmə 
ko mi təsi ya radıldı, qatı ermənipə rəst bir insan ora rəh bər təyin edildi və faktiki 
olaraq, Dağlıq Qarabağın Azərbay candan qoparılması üçün zəmin yaradıldı. 
Ovaxtkı Azərbaycan rəhbərliyi əf suslar ki, sadəcə olaraq, bütün bu təhlükəli 
hadisə lə rə ta ma şa edirdi. Səs qaldıra bilmədi, cəsarət gös tər mə di, sa dəcə ola
raq, başını aşağı salıb Moskvadan nə de yir dilər onu da edirdi. Çünki o vaxt 
Azərbay cana rəh  bər  lik edən adam larda bir qram Azərbaycan qanı yox idi. 
Azər baycanlı sayılsalar da, bir qram milli ruh yox idi, kosmopolit insanlar idi, 
heç Azər baycan dilin də düzəməlli danışa bilmirdilər. Dağlıq Qaraba ğın tarixi 
budur və ondan sonra Azərbaycana qarşı ge nişmiq yaslı hərbi əməliyyatlar 
başlandı, tor paqla rımız işğal altına düşdü. 1992ci ilin may ayında Şuşa və 
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Laçının itirilməsi, 1993cü ilin aprelində Kəl bə cə rin işğal altına düşməsi 
Dağlıq Qarabağla Ermə nis tan arasında coğrafi bağlantı yaratdı. Halbuki bu 
bağlantı yox idi. Dağlıq Qarabağ Muxtar Vilayətinin Ermənistan Respubli
kası ilə sərhədi yox idi.

Bax, bu faciəvi hadisələr sanki yeni reallıq yara dırdı. Ondan sonra bu mə
sələni beynəlxalq vasitə çi lər öz üzərilərinə götürdülər, 1992ci ildə Minsk 
qru pu yaradıldı. Minsk qrupunun fəaliyyəti göz qa ba ğındadır. Minsk qrupuna 
həmsədrlik edən öl kə lər müəyyən müddətdən sonra faktiki olaraq, bütün 
səla hiyyətləri öz əllərində cəmləşdirdilər, bu məsələni in hisara götürdülər. 
Faktiki olaraq, Minsk qrupu bir qrup kimi, iflic vəziyyətə düşdü və üç ölkə 
bu məsələ ilə məşğul olmağa başla   dı. Amma bunun nəticəsi ol du mu? Ol
madı! Bizim üçün olmadı, Ermənistan üçün oldu. Ermənistan elə bu nəticəni 
istəyirdi ki, daim da nı şıqlar getsin, daim bizim başı mızı aldatsınlar, bu mə sələ 
don durulsun, əbədi əsarət altında qalsın bizim torpağımız, əbədi işğal al tın
da qalsın bizim tor pağı mız. Bəs nədir Minsk qrupunun fəa liyyəti? İş ğal çıya 
təz yiq edə bildimi? Yox! Təzyiq etmək istə dimi? Yox! Dəfələrlə mən onların 
qarşı sında məsələ qaldır mış dım: əgər məsələnin həllini gör  mək istəyir sinizsə 
sank siyalar tətbiq edin Ermə nis  tana. Sizin əli nizdə dir. Siz BMT Təhlükəsizlik 
Şu ra  sı nın daimi üzv ləri si niz, istə nilən məsələni həll edə bilərsiniz. Bu öl
kələrin rəsmi nüma yən dələri deyirlər ki, bu məsələ də onların fikri üstüstə 
düşür. O da maraqlı bir mə sələdir. Necə olur, bütün başqa məsələlərdə – nüvə 
si lahları ilə bağlı, Ya xın Şərqdə olan vəziyyətlə bağlı, Asiyada olan vəziyyətlə 
bağlı, Avropada olan vəziy yətlə bağlı bun ların maraqları dabandabana ziddir. 
Hansı baş qa məsələdə bunla rın maraqları üstüstə düşür? Heç bir məsələdə. 
An caq Dağlıq Qarabağ mə sələ sində. Nə üçün? Hər kəs başa düşür. Çünki bu 
don  du rul muş vəziyyət təbii ki, bu ölkələr arasında biz dən baş qa hər kəsi qane 
edir di, ilk növbədə, Er mə nis tanı qa ne edirdi.

Ermənistan bu torpaqlarda qanunsuz məskunlaş ma aparır. Bir söz deyən 
var? Yoxdur! Bu cinayət dir, beynəlxalq cinayətdir, Cenevrə Konvensiyasına 
zid dir. Bir söz deyən var onlara ki, sən niyə qa nun suz məskunlaşma aparır
san? Özü də bunu nü mayiş etdi rir sən. Ərəb ölkələrindən erməniləri gəti  rir 
sən, yerləş dirirsən, o cümlədən Şuşada. Bir söz deyən yoxdur. Bu nə de
məkdir? O deməkdir ki, davam elə, nə qə dər is təyirsən gətir, bu tor  paqları 
erməniləşdir, Azər baycanın mədəni irsini sil. Bu idi mesaj. Yoxsa bu üç öl kə 
məgər imkanlara sahib deyil ki, təcavüzkara öz yerini göstərsin? İstə mirdilər. 
Bu reallıq onları qane edirdi.

Ona görə Minsk qrupunun fəaliyyətinə başqa qiy mət vermək olmaz. Elə bil, 
bizi bu vəziyyətlə barış mağa sürükləyirdilər ki, yeni reallıqlar yara nıb dır, siz 
də reallıqlarla hesablaşmalısınız. Biz yeni bir reallıq yaratmışıq. İndi hər kəs 
yeni real lıqla hesablaş ma lıdır. Amma biz nəyi görürük? Biz öz torpaqlarımızı 
işğalçılardan azad etməyə başla yanda, görün nələr baş verir. Nə qədər böyük 
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təz yiq göstərirlər Azərbay cana, hər tərəfdən. Əlayağa düşdülər. Bəs nə ol
du? 28 il bu məsələni belə süründürəsüründürə elə bil ki, həll edirdiniz. 
Gəlibgetmək, orada görüş, burada da nışıqlar. Biz bu danışıqlardan boğaza 
yığıl mışıq. Bu düşmənlə nə qədər danışıqlar aparmaq olar? Özü də düşmən 
harınlaşır, azğınlaşır, qudurur və bizə deyir lər ki, yox, ancaq sülh yolu ilə, 
bunun hərbi variantı yoxdur. Kim deyir ki, yoxdur? Bəs indi məsələnin hər
bi variantı deyilmi? Biz nə edirik? Biz BMT Təh lü kəsizlik Şurasının qət na
mələrini tək ba şına yerinə yetiririk. Halbuki bu, BMT Təhlükə sizlik Şurasının 
və zifəsidir. Biz təkbaşına icra edirik. Biz yeni reallıq ya ratmışıq. Hesablaşın! 
Ancaq nə gö rü rük? Orada gö rüş, burada görüş, atəşkəs belə oldu, atəşkəsi 
kim pozdu.

Deməli, bunların bütün fəaliyyəti indi Ermənistanı xilas etməkdir. Təca
vüzkarı, Xocalı soyqırımını tö rə dəni, Gəncəni Ermənistan ərazisindən bal
listik raket lərlə bombalayanı. Budur bu fəaliyyət.

Atəşkəs rejiminə gəldikdə, ayın 10da birinci dəfə atəşkəs qüvvəyə mindi. 
Mənim mövqem elə idi ki, bu, humanitar xarakter daşımalıdır və həlak olan
la rın cəsədlərinin, girovların, əsirlərin dəyişdiril məsi üçün biz buna razılıq 
verdik. Ancaq Ermənistan bir gün keçməmiş bu atəşkəsi kobudca sına pozdu, 
özü də namərd şəkildə, gecə vaxtı Gən cəni bomba ladı. On dan sonra oktyabrın 
17də yeni atəşkəs elan olun du. Yenə də iki dəqiqədən son ra Ermənistan bu
nu pozdu. İndi bu gün səhər saat 8də yeni bir təklif verildi. Səhər 9da artıq 
mən maraqlandım, bir neçə dəqiqə keçmiş atəş kəs Ermənistan tərəfindən po
zulub, Tərtər ra yonuna yenə də atəş açılıbdır. Ancaq mən yenə də gös  təriş 
vermişəm, hələ ki, Azərbaycan Ordusu özü nü təmkinlə aparsın, təxribata 
uymasın. Mənim mövqem xalqıma bəllidir. Bu məsələ öz həllini tap malıdır, 
ya hərb yolu ilə, ya sülh yolu ilə. Mən tək lif etmişəm ki, əgər istəyirsinizsə 
sülh yolu ilə həll olunsun, yaxşı, biz dayandıraq. Ancaq dərhal bizə 
deyilməlidir ki, Er mə nistan bizim torpaqları mız dan çıxır. Cədvəl veril mə
lidir – neçə gündən son ra bu ra yon dan, neçə gün dən sonra bu rayon dan, neçə 
gün dən sonra bu ra yon dan çıxmalıdırlar. Cədvəl veril mə lidir. Ermənis tan 
bu cədvəli verib? Verməyib. Belə olan halda, əgər atəşkəs davam edəcəksə 
və yenə də məsələ dondu rul muş vəziyyət də qalacaqsa, bu bizi qane edə 
bilməz. Bu, birincisi.

İkincisi, bizdə dəqiq məlumat var ki, Ermənistan dö yüş meydanında artıq 
bizim qabağımızda diz çö küb və sadəcə olaraq, atəşkəsdən istifadə edib öz 
qüv vələrini yenə də səfərbər etmək istəyir, yenə də si lah lanmaq istəyir və 
bizə qarşı yeni işğalçılıq siya səti aparmaq istəyir. Belə məlumatlar var və 
əfsus lar ol sun ki, son bir ay ərzində Ermənistana kütləvi surət də silahlar 
göndərilir, müxtəlif növ silahlar. Bütün siyahılar bizdə vardır. Onların bəzi
ləri bizim mət buatda da dərc edilib. Bütün siyahı var, nə vaxt, han sı təy yarə 
gəlib, haraya gəlib, nəyi gətirib, necə boşal dıb, ha raya göndərilib. Yaxşı, atəş
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kəsi istəyən niyə silah göndərir Ermənistana? Axı Er mə nistan diz çö küb, ar
tıq onun başından elə vur muşuq ki, ayıla bil mir. Ermənistanın baş naziri – 
Cıdır düzündə sərxoş və  ziy yətdə rəqs edən, özünü böyük sərkərdə kimi 
apa  ran indi yıxılıb onunbunun ayağının altına kö mək istəyir, imdad diləyir, 
özünü alçaldır, xalqını al çaldır. Yaxşı, silah vermə yin, qurtaraq da. Vermə
yin. Bizə kim verir? Heç kim vermir. Verməyin. İstəyirsi nizsə qur tarsın, si
lah verməyin. İki gündən sonra gə lə cək yal varayal vara. Bir tərəfdən, atəşkəs 
deyilir, digər tərəfdən, on lara silah göndərilir. Bu nə məsə lədir? Biz buna səs
sizmi qalacağıq?

Azərbaycan xalqı hər şeyi bilməlidir. Mən Pre zi dent kimi, 17 il ərzində 
hər zaman Azərbaycan xal  qına həqiqətləri demişəm, hər zaman. Müntə zəm 
ola raq xalqa hesabat vermişəm, bütün məsələ lərlə bağlı. Bu gün də məlumat 
verirəm, bəlkə də tam məlumat deyil. Çünki müəyyən diplomatik qay  dalar 
vardır. Am ma nəyi demək mümkündürsə, onu deyirəm, həm Azər baycan 
xalqına, həm də bü tün dünyaya. Ermə nis tanı xilas etmək istəyirsiniz sə, deyin 
ki, çıxsın tor pağımızdan, dərhal rədd ol sun! Şuşada, Cıdır dü zün də sərxoş 
vəziyyətdə oyna yan o təlxək bəyan etsin ki, çıxıram. Yoxsa gündə beşaltı 
dəfə dünya lider lə ri nə zəng etməklə məsələ düzəlməz. Bizim mövqe  miz də
yiş məz ola raq qalır və biz haqqı, ədaləti mü dafiə edirik.

Mən bir məsələni də bildirmək istəyirəm. Münaqi şənin həlli üçün hüquqi 
baza kifayət qədər genişdir. Biz bu bazanı genişləndirmişdik. Bu gün təkcə 
BMT Təhlükəsizlik Şurasının qətnamələri yox, di gər sə nədlər də mövcuddur. 
BMT Baş Assambleyası qət  na mə qəbul edib, «Qoşulmama Hərəkatı», İslam 
Əmək daşlıq Təşkilatı, Avropa Parlamenti, digər təş kilatlar. Av ro pa İttifaqı ilə 
paraflanmış sənəddə ölkəmizin suve ren liyi, sərhədlərimizin toxunulmaz lığı 
və ərazi bü töv lüyü haqqında xüsusi müddəa vardır. Bu, hü qu qi ba zadır və 
bu baza imkan verir ki, bu gün biz dö yüş meydanında düşmənə dərs verək, 
qovaq onları, rədd edək bizim torpaqlarımızdan. Amma baxın, bu ya xın larda 
nələr baş verir? Minsk qrupunun həmsədr ölkələri BMT Təhlükəsizlik Şu ra
sının iclasını çağırır lar. Bir dəfə artıq bunu etmiş dilər. Orada qəbul edil miş 
sənəd görünür ki, onları qane etmədi. Bu dəfə də bir neçə gün bundan əvvəl 
biz yeni sənədin ortaya çıx masını gördük, xəbər tutduq. Dərhal biz hərəkətə 
keçdik və bu sənədin qəbul edilməsinə imkan ver mə dik. Baxmayaraq ki, üç 
həmsədr ölkə BMT Təh lü kəsizlik Şurasına üzv olan digər ölkələrə böyük təz
yiqlər edirdi.

Nə idi bunun məqsədi? Məqsədi çox aydındır, 1993cü ildə Ermənistаn 
silahlı qüvvələrinin torpaq la rı mızdan çıxarılması barədə qəbul edilmiş qətna
mələr kölgədə qalsın, onlar arxada qalsın, onlar ya qüvvə dən düşsün, ya 
da ki, öz əhəmiyyətini itirsin. Bu idi məq səd. Bu nə dərəcədə ədalətlidir? 
Biz yenə də iş ğal çıya dəstək göstərilməsi cəhdini gör dük. Amma nə oldu 
nəticədə? Keçmədi. Necə keç mə di? «Qoşulma ma Hərəkatı»na üzv ölkələr 
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kişi kimi buna imkan ver  mə di lər, bizə dəstək göstərdilər, sağ olsunlar. Bax
ma ya raq ki, onlara təzyiq göstərildi, bəlkə də hədələr oldu. Amma durdular 
kişi kimi bizim arxamızda, necə ki, biz onların arxasında dururuq. Bu onu 
gö s tərir ki, keçməyəcək. Mənim əziz qardaşım, Türkiyə Cümhu riy yətinin 
Prezidenti dəfələrlə deyib ki, dünya 5dən böyükdür. Tam haq lıdır. Bax, bu 
səsvermə onu gös tərdi. Birləşdi lər, yenə də Ermənistanın maraq larına cavab 
verən sənə di ortalığa atdılar, amma keç mədi. Çünki əda lət vardır. Nə qədər bu 
ədaləti poz salar da, nə qədər bu haqqı yerə vursalar da, yenə də ədalət vardır. 
Ədalət və beynəlxalq hüquq bizim tə rəfimizdədir. Ona görə biz yolumuzu 
davam edəcə yik. Atəşkəs istə yirlərsə, işğalçı dövlətə desinlər rədd olsun, 
çıxsın torpaqlarımızdan. Yoxsa axıra qədər gedəcə yik, sona qədər gedəcəyik. 
Düşməni bun  dan sonra da qo va ca ğıq, necə ki, qovuruq, necə ki, qaçır bi zim 
qaba ğı mız dan və qaçacaqdır. Çünki biz haqlı yıq və biz güclüyük.

Mən son bir neçə il ərzində demişdim ki, dünya artıq əvvəlki dünya deyil. 
Güc amili ön plana çıxır və bunu biz etməmişik. Baxın, görün indi böyük 
döv lətlər beynəlxalq hüquqa məhəl qoyurlarmı? Xeyr! BMT Təhlükəsizlik 
Şurasına məhəl qoyurlar mı? Xeyr! İstədiklərini edirlər, hərə öz yerin də, öz 
tərə fin də, biri ora girib, biri bura girib, biri hansısa ərazini bölür. Beynəlxalq 
hüquqdan əsərəlamət yox dur. Biz onda bunu niyə müdafiə etməliyik? 
Hal buki biz mü dafiə edirik, beynəlxalq hüququn kə narında heç bir ad dım 
atmırıq. Ermənistan tor pa  ğına girmirik, bey nəlxalq birlik tərəfindən tanın
mış torpaqlarımızı bər pa edirik. Əgər BMT Təhlü kəsizlik Şurasının daimi 
üzvləri, Minsk qrupunun həmsədrləri bunu edə bil mə yiblərsə, çəkilsinlər kə
nara, mane olmasınlar. Er mə nistandan fərqli ola raq, biz heç kimdən kömək 
is tə mirik. Mane ol ma sınlar və Azərbaycan xalqının səbri ilə oynama sınlar. 
Sabah bu müharibə qurta ra caq, biz istədiyi mizə nail olacağıq. Bəs necə 
olacaq bizim münasi bətlərimiz? Azərbaycan xalqı bu haq sız lığı unuda
caqmı? Unutmayacaq. Bunu bir fikirləş sinlər. Azər  bay can indi o dövlət 
deyil ki, onun ma raq  larını kimsə kənara qoya bilsin. Xeyr! Gün gələ cək, 
gələcəklər xahişlərlə, təkliflərlə, əməkdaşlıq tək lifl əri ilə. Bəs hansı üzlə 
bizə baxacaqlar? Bu gün bü tün imkanları səfərbər ediblər bizə qarşı. Mən 
bir ay idi buna dözürdüm, bir ay. Demirdim bunları, yığıl mışıq boğaza. Bu, 
birincisi.

İkincisi, vasitəçi neytral olmalıdır. Neytral deyilsə, getsin öz namizədliyini 
geri götürsün. Vasitəçi ney tral deyilsə, o, vasitəçi ola bilməz. İndi vasitəçi öl
kə lər gə rək yeni bir funksiya fikirləşsinlər, nə ilə məşğul ola caqlar? İndi artıq 
5 rayonun azad edil məsindən da nışa bilməzlər, hanı 5 rayon? Onların 4ü 
artıq biz də dir. O məsələ artıq getdi, qurtardı getdi. Özümüz gö  türmüşük – 
Füzuli, Zəngilan, Cəb ra yıl, Qubadlı. Bu rayonların böyük hissəsi bizdə dir. 
Keçmiş Hadrut – in diki Xocavənd rayonunun bir hissəsi bizdədir. Ona görə 
fikirləşsinlər.
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Biz danışıqların əleyhinə deyilik. Dünən Amerika da baş verən danışıqlar 
nəticəsində qərara gəlindi ki, bir neçə gündən sonra Azərbaycan və Ermənis
tan Xa rici İşlər nazirləri Cenevrədə görüşəcəklər. Mən eti  raz etmirəm, 
görüşsünlər. Bu 28 il ərzində o qədər mənasız görüş olub ki, biri artıq, biri 
əskik – fərq etməz. Mən demək istəmirəm ki, bu görüşə mənasız gö rüş kimi 
baxıram. Yox. Biz istəyirik ki, bu nun mə na sı olsun. Amma bu məna gərək 
müna qi şə nin həl li ni tezləşdirsin. Ermənistanın havadar ları, sizə deyi rəm: bu 
saxta dövləti xilas etmək istə yirsinizsə, deyin ki, çıxsın. Bir sözünüzlə çıxa 
bilər, bir sözünüzlə. Əgər Ermənistana maliyyə, iqtisadi, hərbi, siyasi dəstək 
ve rilməsə, onlar ayaq üstə dura bilərmi? Yox. Mən in di Azərbaycan xalqına 
bəzi məlu matları verəcə yəm, biz onların nə qədər texni ka sını məhv etmişik. 
Hər kəs inter netə girib hesablaya bilər o texnikanın qiy mə tini. Sual yаrаnır: 
haradandır bu qədər pul kasıb, yoxsul ölkə də? Problemlər içərisində ça ba
layan bir ölkədə ha ra  dandır bu pul? Nə qədər məhv etmişik, yenə də gətirirlər. 
Eybi yoxdur, gətirsinlər, özləri bilər.

İndiki mərhələdə bizim mövqemiz bundan iba rətdir və biz hazırıq ki, 
bu məsələ hərbisiyasi yol larla həll olunsun. Amma həll olunsun. Atəşkəs 
deyiblər, eybi yoxdur, qoy olsun. Ermənistan bunu pozub, hər bir pozuntunu 
biz qeydə alırıq, hər birini. Tapşırıq ver mişəm, qeydə alınır, dərhal ATƏT
in nüma yəndə si nə və atəşkəsdə maraqlı olan digər ölkələrə göndə rilir ki, 
baxsınlar, ermənilər atəşkəsi nə qədər pozub lar. Biz də bütün məlumatlar 
vardır. Hərbisiyasi həll yalnız Azər baycanın ərazi bütöv lüyünün bərpası mə
sələsini reallaşdırmalıdır.

O ki qaldı bizim dədəbaba torpaqlarımıza, 200 il bun dan əvvəl köçürülmüş 
ermənilərin gələcəyinə, mən demişəm ki, onlar da bizim vətəndaşlarımız dır. 
On ların da canı bu xuntadan qurtarılmalıdır. Əgər öz ləri canlarını qurtara 
bilmirlərsə, biz onlara kömək еdəcəyik. İndi Ermənistanın yeni höku məti Pa
şin  ya nın simasında demirdi ki, Ermənistanı idarə edən adamlar cinayətkardır? 
Mən də onu de yirdim. Bəs necə oldu, Paşinyana qədər 20 il ölkəni idarə edən
lər cinayətkardırsa, bu ölkə nədir? Cina yət kar ölkədir. Onlar – iki keçmiş 
prezident Qara bağda xunta baş çısı olublar, sonra isə Ermə nis tana rəhbərlik 
edib lər. Hər ikisi haqqında cina yət işi açılıb. Cinayət kardırlar, Qarabağda ya
şayan ermənilərin qanını içirdilər. Ha ra dandır bunlarda bu qədər mal, dövlət, 
varidat? Ha radan? Erməni xal qının qanını soraraq əldə ediblər. Bir daha deyi
rəm, Dağlıq Qarabağda ya şa yan ermə nilər bizim vətəndaşlarımızdır. Azər
bay can xalqı tole rant xalqdır. O insanların günahı yoxdur. Kimin gü nahı var, 
o, cavab verir və mən de mi şəm ki, Azər bay can xalqının qanı yerdə qal ma
ya caq və qalmır. Xocalı soyqırımını törədən cinayət karlar son bir ay ərzin
dəki bu döyüşlərdə artıq məhv edildi. Ədalət zəfər çaldı. Ona görə bir daha 
möv qemi bildi rmək is təyi rəm, biz mütləq bu torpaqlara hərbisiyasi yollarla 
qayıdacağıq. Hərbi mərhələ bu gün başa çata bilər. Biz məsələni siyasi yollarla 
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həll edəcəyik. Azər bay canlılar qayıdır Şuşaya, azərbay can lılar qayıdır Xan
kəndiyə. Əvvəllər yaşadığımız bütün başqa yerlərə qayıdır. Erməni əhali üçün 
də şə ra it yaradılır, yavaşyavaş bir yerdə yaşamağı öy rən məliyik, həm onlar, 
həm də biz. Mən məsələni belə görürəm və mənim bu yanaşmam həm əxlaqa, 
həm də beynəlxalq hüquq normalarına əsaslanır. 

Er mə nistan isə istəyir ki, bizi oradan qovsun, on dan sonra etnik təmizləmə 
aparsın, bizim abidələri mizi erməniləşdirsin, xaricdən erməniləri gətirsin ora
ya. Bəs Cəbrayıla yol çəkirdin, Paşinyan? Nə ol du? Ha nı о yol? Bəs Şuşada 
parlament binası ti kir din? Nə oldu o? Cəhənnəmə getdi!

Mən bir daha demək istəyirəm ki, bizi heç bir qüv və yolumuzdan döndərə 
bilməz. Döyüş meyda nın  da əldə edilmiş uğurlar danışıqlar masasında da yeni 
re al  lıq yaradıbdır.

İndi isə əziz xalqıma bəzi məlumatlar vermək istə yirəm. Sentyabrın 27dən 
başlayaraq bu günə qə dər Er mənistanın məhv edilmiş və hərbi qənimət 
kimi gö tü rülmüş texnikasının bir hissəsinin siyahısını təq dim edirəm. 
Deməli, 252 tank məhv edi lib, 53 tank qə  ni mət kimi götürülüb. Toplam 
305 tankdan Er mə nis tan məhrum edilib. Amma hələ tankları var. Gö rün nə 
qədər tank olub onlarda. Piyadala rın dö yüş maşı nı – 50si məhv edilib, 29u 
qənimət kimi gö tü rü  lüb – cə mi 79 ədəd. Müxtəlif çaplı toplar – 251i məhv edi
lib, 24ü qənimət kimi götü rülüb, cəmi 275. Mi naatan – 61i məhv edilib, 
45i qənimət kimi gö  tü rülüb, top lam 106. Tank əleyhinə vasitə – 53ü məhv 
edi lib. 82 «Qrad» qurğusu məhv edilib. 2 «Ura qan» ya y lım аtəşli raket 
sistemi, 1 TOS məhv edilib. Zenitraket kompleksləri – 4 «Tor», 40a yaxın 
«Osa», 4 «Kub», 1 «Kruq», 2 S125 qurğusu məhv edi lib. S300 ən ba halı 
qur ğulardan biridir, 6 ədəd S300 atı cı qurğusu məhv edilib. Bir aşkaretmə 
stansiyası, bir lokator. 

Qiymətləri bəllidir. Hər kəs hesablaya bilər. Əmə liy  yat taktiki raket 
kompleksləri: «Elbrus» – 2si məhv edilib, «ToçkaU» – 1i məhv edilib. 
Yük avto mo bil ləri – 231 yük avtomobili məhv edilib, onlardan 20si sursatı 
ilə. 173 yük avtomobili hərbi qənimət kimi gö türülüb. Biz düşməni toplam 
404 yük avto mo bilindən məhrum etmişik.

İndi bir daha sual verirəm. Hər dəfə bu sualı veri rəm və verəcəyəm. Cavab 
gələnə qədər verəcəyəm. Haradandır bu pul, haradan?! Müşahidəçilər, vasi tə
çilər, politoloqlar, ermənipərəstlər desinlər ki, hara dan gəlir? Bizim pulumuz 
var, hər şey şəffafdır. Nə qə dər pulumuz var Azərbaycan xalqı bilir, dün ya 
bilir, hər kəs bilir. Öz pulumuzla alırıq. Heç kim dən də ası lı deyilik. Bəs 
borc içində olan, müfl is lə şən ölkə bunu ha ra dan alıbdır? Ermənistanın xarici 
dövlət borcu təxmi nən 8 milyard dollardır. Valyuta ehtiyatları isə 1,5 mil  yard 
dollardır. Özü də bu, sər bəst vəsait deyil, bu, bank rezervləridir. Onlardan 
istifadə edilə bilməz. Əgər isti fadə edilsə, onların dırnaqarası valyutası da 
kəlləma yallaq gedəcək dir. Kim verib sənə bu qədər silahı? Niyə soruşan yox
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dur? Bu bir ay ərzində, de mək olar ki, mən hər gün müsahibə verirəm. Mənə 
su al verilir ki, Tür kiyənin F16ları nə gəzir sizdə? Mən cavab ver mək dən 
yorulmuşam. Gedin açın, pey kiniz var, gör mürsünüz nə gəzir? Gedin baxın 
F16 neyləyir, havadadır, yerdədir? Hər kəs bilir ki, yerdədir. Özü də təlimlər 
üçün gəlib və müharibə başlayanda qa lıb. Türkiyəli qardaşlarımız onları bizə 
mənəvi dəs tək vermək üçün saxlayıblar. Bir də ki, əgər bizə qarşı kənardan 
təcavüz olarsa, o F16ları görəcək lər on lar. Оrada, aeroportda cəmi 56 təy
yarə qalıb dır. Bu barədə hər dəfə sual verirlər. Yaxşı, mən bu suallara cavab 
verirəm. Amma Er mə nistana da, si lah ları on la ra verənlərə də sual verin. Verin 
bu sual ları, nə üçün silah verirsən? Pu lu nu vermisənmi? O silahları istehsal 
edən ölkələrin vətəndaşları bi lir lərmi ki, bir ay ərzində onların nə qədər malı 
batıb? Biz onların nə qədər si lah larını məhv etmişik? Bir nəfər jurnalist bu 
sualı ver mir mənə. Maraqlı deyil mi? Maraqlıdır! Ey bi yoxdur. 

Biz buna artıq öyrəşmişik, bütün bu illər ərzində Azərbaycan haqqında 
iftiralar, yalanlar, uy dur ma lar baş alıb gedirdi. İndi xarici mətbuat da, Azər
baycan xalqı da görür ki, mən bütün bu suallara necə lazım dır sа cavab ve ri rəm. 
Onların səviyyəsinə də düş mü rəm. Heç vaxt. Necə lazımdır cavab verirəm də, 
su sur  lar da. Çünki cavab verə bilmirlər. Deyirəm get güz  güyə bax, sən burada 
bizi ittiham etməyə gəl mi sən? Sual vermir. Elə bil prokurordur, ittiham edir 
bi  zi. Sən kimsən?! Jur na listlərə mənim hörmətim bö yükdür. Buna görə on dan 
istifadə edirlər. Mən on larla belə mülayim da nı şıram. Amma bilirlər ki, on
larla is tə ni lən for mada da nışa bilərəm. Budur real lıq. Bizə qarşıdır bu reallıq. 
Amma biz reallığı dəyiş dir dik. Bu yeni siya hılar bir daha göstərir ki, biz real
lığı dəyişdir dik.

İndi Azərbaycan xalqının səbirsizliklə gözlədiyi siyahıları böyük məm
nuniy yət və qürur hissi ilə xal qımın diqqətinə çatdıracağam.

Beləliklə, dünən azad edilmiş yaşayış məntəqələri nin siyahısını doğma 
xalqıma çatdırıram. Zəngilan ra yonunda azad edilmiş kəndlər: Birinci Alıbəyli, 
İkin ci Alıbəyli, Rəbənd, Yenikənd. Cəbrayıl rayo nu nun azad edilmiş kəndləri: 
Qovşudlu, Sofulu, Dağ Maşanlı, Kürdlər, Hovuslu, Çələbilər. Qubad lı rayo
nu nun dünən azad edilmiş yaşayış məntəqə ləri: Pa dar, Əfəndilər, Yusifbəyli, 
Çaytumas, Xan lıq, Sarıya taq, Mollabürhan və Qubadlı şəhəri!

Mən artıq bu barədə Azərbaycan xalqına sevincli xəbəri dünən verdim. Bir 
daha bu şad xəbəri bü tün Azər baycan xalqına çatdırmaq istəyirəm. Zən gi lan, 
Cəb rayıl, Qubadlı rayonunun sakinləri nə, bu kənd  lərdə yaşamış sakinlərə xoş 
xəbər çat dırmaq mə nim üçün böyük şərəfdir. Düzdür, o kənd lərdən bir şey 
qalmayıb. Eybi yoxdur, bərpa edəcəyik. Azər bay can xalqının da, dövlətinin 
də buna gücü çatacaq. Təki tor pağımız azad olsun. Təki bayrağımız işğal dan 
azad edilmiş bütün tor paq larda qaldırılsın. Biz əs gərləri mizin, zabitlərimi
zin canıqanı bahasına bu torpaqları azad edirik. Həm döyüş meydanında, 
həm siyasi müs təvidə özü müzü dünyaya təsdiqləmişik. Azər bay can xalqını 
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qürurlu xalq kimi, cəsarətli xalq kimi, yenil məz xalq kimi təsdiqləmişik. Heç 
bir təz yiq bizə təsir edə bilməz. Heç bir hədəqorxu bizi yo lu muzdan dön  dərə 
bilməz. Çünki haqq yolunda yıq, yum  ruq kimi birik. Bu birlik əbədidir və 
əbədi ola caqdır!

Əziz həmvətənlər, mən hələ müharibənin ilk gün lərində sizə söz vermiş
dim ki, biz düşməni torpaq la rı mızdan qovacağıq, sona qədər qovacağıq. 

Qarabağ bizimdir! Qarabağ Azərbaycandır!
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İTALİYANIN «RAİ-1» TELEVİZİYA KANALINA 
MÜSAHİBƏ 

27 oktyabr 2020-ci il, 10:00, Vətən müharibəsinin 31-ci günü  

S u a l: Hər vaxtınız xeyir, cənab Prezident. Xa   hiş edirəm deyin, yeni 
atəş kəs qüvvədə olacaqmı? Səhv etmirəmsə, artıq üçün cü atəş kəs dir.

C a v a b: Hər şey Ermənistanın özünü ne cə apara ca ğından asılı olacaq. 
İlk iki atəşkəs məhz Er mə nis tan tərəfindən pozulub. Hu ma nitar müla hi zə lərə 
əsas lanan birinci atəşkəsdən sonra 24 saat ər zində Ermə nistan atəşkəsi pozdu. 
Özü də vəh şicəsinə, gecə vaxtı Gəncə şəhərinə ballistik ra ket atmaqla. Birinci 
atəşlər nəticəsində 10 nəfər hə lak oldu, xeyli insan yaralandı. Sonra onlar 
daha bir dəfə, yenə gecə vaxtı Gəncəyə zərbə endirdilər. Bu dəfə qurbanların 
sayı daha çox oldu. Ona görə də biz cavab verməyə məcbur idik.

İkinci atəşkəsə gəldikdə isə bizdə atəşkəsin Er mə  nis tan tərəfindən pozul
masının xronologiyası var dır. Onlar təyin edilmiş atəşkəs saatından düz 2 də
qiqə son ra atəşkəsi pozdular. Bu gün saat 08.00dan yeni atəş kəs qüvvəyə 
minib. İndi Bakıda səhər saat 10.00dır. Saat 8dən təxminən 34 dəqiqə sonra 
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Tər tər şə hərinə yenidən bir neçə mərmi atılıb. Biz bu na cavab vermirik. Ümid 
edirik ki, bu, təsadüfən olub. Lakin əgər bu, davam edərsə, təbii ki, biz adek
vat ca vab ver məyə məcbur olacağıq.

S u a l: Cənab Prezident, sentyabrın axırların da Sizin hərbi əməliyyat-
lara başlamağınıza əslində nə səbəb olmuşdu? Nə üçün belə oldu?

C a v a b: Bu, siyasi və hərbi xarakterli ha  di sələrin gedişi ilə bağlıdır. 
Əsas səbəb ondan iba rətdir ki, Er mənistan danışıqlar prosesini hər va sitə ilə 
pozm aq istəyirdi. Ermənistanın yeni hö ku məti də fə lərlə bəyan etmişdi ki, 
baza prinsipləri on dan ötrü qə buledil məz dir, o, işğal edilmiş ərazi lə rin bircə 
qarı şı nı belə, qay tar mağa hazırlaşmır. Bu isə baza prin sip lərinə ziddir. Baş 
nazir bəyan edir di ki, Azərbay can danışıqları Ermənistan ilə deyil, qondarma 
«Dağ lıq Qarabağ»ın rəhbərləri ilə apar malıdır. Bu həm bizim üçün, həm də 
ATƏTin Minsk qrupu üçün qəbul edil məz idi. Baş nazir, həm çinin bəyan edir
di ki, «Qara bağ Ermənis tandır və nöqtə». Bununla da o, danı şıqlar prosesini 
ta ma milə pozmuş oldu. Son bir ildə praktiki olaraq, danışıqlar aparılmayıb 
və Ermənistan bunun təqsi rini bizim üzərimizə yıxmaq üçün üç dəfə təxribat 
cəhdi göstərdi – iyul ayında sərhəddə, avqust ayın da təxri bat qrupu göndərildi 
və sentyabr ayında isə bi zim dinc şəhərlər atəşə tutuldu. Onlar yəqin düşü
nürdülər ki, biz bu dəfə də təmkin göstərəcəyik, la kin belə ol ma dı. Biz onlara 
elə cavab verdik ki, indi onlar təəs süfl  ənirlər.

S u a l: Elə isə Siz öz hərbi əməliyyatlarınızı han  sı şərtlər daxilində 
dayandırmağa razı olacaqsı nız? Siz dəfələrlə demisiniz ki, Ermənistan 
tərəfindən kon struktiv yanaşma zəruridir. Konstruktiv yanaş ma necə 
olmalıdır?

C a v a b: Konstruktiv yanaşma ondan iba rət ol ma lıdır ki, onlar baş nazirin 
şəxsində açıq bə  yan et mə lidirlər ki, baza prinsiplərini qəbul edir lər. Ba za 
prinsipləri isə keçmiş Dağlıq Qarabağ Mux  tar Vi la yətinin ətrafında yerləşən 
7 rayo nun Azər bay cana qaytarılmasını və azərbay canlı məcburi köç kün lərin 
Dağlıq Qarabağ ərazisinə, o cüm lədən Azər bay canın qədim Şuşa şəhərinə 
qayıt malarını nəzərdə tutur. Prinsip etibarilə bu yanaş ma lar BMT Təhlü kə
siz lik Şurasının 4 qətnamə sinə əsaslanır, həmin qət namələr də praktiki ola
raq, bunu tələb edir. Lakin Ermənis ta nın baş naziri deyəndə ki, onlar bir cə 
qarış belə, tor pağı bizə ver məyəcəklər, Ermənis ta nın mü da fiə naziri bəyan 
edəndə ki, Ermənistan yeni ərazilər uğrunda yeni mü  ha ribəyə başlayacaq. 
O demə lidir ki, bəli, iş ğal edilmiş ərazilər Azər baycana qay ta rılacaq, bəli, 
azərbaycanlılar Dağlıq Qaraba ğa, o cümlədən Şuşa ya qayıdacaqlar, bax, on da 
biz çox tezliklə razılığa gələrik.

S u a l: Cənab Prezident, bir məsələ çox mü ba hi səlidir. Bəzi ölkələr, 
təkcə Ermənistan deyil, o cüm lə dən Fransa da Sizi və Türkiyəni Suriyadan 
minlərlə muzdlunun Türkiyədən keçməklə Qarabağa göndəril mə sində 
ittiham edirlər. Siz bеlə ittiham lara – Azər bay can ərazisində tür kiyəli 
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döyüşçülərin və Türkiyəyə məxsus hərbi təyyarələrin olması barədə it-
tihamlara necə cavab verərsiniz?

C a v a b: Mən bu suala bir neçə dəfə ca vab vermi şəm, bir də cavab 
verərəm. Əvvəla, bizə bеlə əsassız ittihamları cəmi iki ölkə təqdim edib – 
Fransa və Ru siya. Fransa Prezidentin şəx sində, Ru si  ya isə Xa ri ci Kəşfiyyat 
İdarəsi rəh bəri nin şəxsin də. Hərbi əməliy yatlar başlanandan dərhal sonra bizə 
bеlə ittihamlar təqdim edilib. Lakin artıq bir aya yaxın vaxt keçib, bizə heç 
bir dəlil, heç bir sübut təqdim edilməyib. Üs təlik, ilk də fə dir deyirəm, mən 
Fransa tərəfinə mü ra ciət etmi şəm ki, müvafiq xidmət lə rin müvafiq rəh bər
ləri görüşsünlər, söhbət etsinlər və bizə sübutl ar təq dim etsinlər. Bizə heç nə 
təqdim edilməyib. Ona gö  rə bütün bunlar insinuasiyadır. Bü tün bunlar Azər
bay  cana qara yaxmaq cəh didir. Mən təəssüflənirəm ki, bu əsassız ittihamlar 
həmsədr öl kələrdən daxil olur. On lar obyektiv olmalıdırlar. Axı biz Rusiya
dan Er mə nistana nə qədər silah gön də rilməsi barədə hər gün da nışmırıq. Axı 
biz demi rik ki, bu gün kənardan kömək olmasa, Ermənistan işğal edil miş 
ərazilərdə bir cə gün də dayana bilməzdi. Həm siyasi dəstək, həm hərbi, həm də 
mənəvi dəstək, özü də bunlar bitə rəfl iyə riayət etməli olan ölkələr tərə findən 
gəlir. Bu na görə biz bu insinuasiyaları qə tiy yətlə rədd edirik, buna ehtiyac 
yoxdur. Bizim ni za mi ordunun 100 min döyüşçüsü vardır. Zərurət yara nar
sa, biz ümumi səfərbərlik elan edərik. Yeri gəlmiş kən, Ermənistan dan fərqli 
olaraq, biz bunu elan et mə mişik. Ona görə bütün bunlar yalan və böhtandır. 
Əməliyyatlarda Tür kiyə qoşun la rının iş ti   ra kına gəl dik də isə bu da yalandır. 
Heç bir sübut yoxdur. Tür ki yə nin F16 təy yarəsinin Azər bay can ərazisində 
ol ma sı onun nəticə sidir ki, müna qi şə ərəfəsində biz də birgə hərbi təlim lər 
keçirilib. Axı biz demirik ki, Er mənistan ərazi sində Rusiyanın neçə MiQ29, 
Su30 təyyarəsi var dır. Axı biz demirik ki, Ermənistanda, Gümrüdəki bazada 
Rusiyanın 5000lik qoşunu var və bizdə olan məlumata görə, ora   dan vaxtaşırı 
olaraq Ermənistan silahlı qüvvələ ri nə təchizat göndərilir və bizim barə miz də 
deyilən lər dən fərqli olaraq, bunlar faktdır. Ona görə də bizi it ti ham etmək 
istəyənlərə təklif edi rəm ki, ya lan infor ma siyaya əsaslanan bеlə teztələ sik 
nəticələr çıxar mazdan əvvəl özlərinə bax sınlar.

S u a l: Cənab Prezident, sonuncu sual bu və ya di gər dərəcədə bizim 
ölkəyə – İtaliyaya da aiddir. Siz yəqin bilirsiniz ki, Avropada ərazi mü-
bahisələ rinin və ya regional separatizmin dinc yolla nizam lan ma sına 
dair çoxlu uğurlu nümunələr vardır. Belə nümunələr dən biri bizdə – 
İtaliyadadır. Bu, Alto-Adice (Zyudti rol) regionudur. Sizə elə gəlmirmi ki, 
İtaliya Qara ba ğın statusunun həll edilməsi üçün öz təcrübəsi ilə kon kret 
kömək edə bilərdi? Xüsusən ona görə ki, İtaliya həm Sizinlə, həm də 
Ermənis tanla çox səmimi, sıx, güclü siyasi, mədəni əlaqələrə malikdir.

C a v a b: Bəli, mən hesab edirəm ki, İta liya müna qişənin nizamlan
ması işində çox mühüm rol oynaya bilər. Qeyd etməliyəm ki, Minsk qrupu 



İLHAM ƏLİYEV                                              İnkişaf – məqsədimizdir

300

yaradılan vaxt, çoxdan, təqribən 30 il bundan əvvəl bu qrupun rəhbəri məhz 
İtaliya nüma yən dəsi, italiyalı diplomat idi. Bu, həmsədrlər təsi satı ya ra
dı landan əvvəl idi. Həmsədrlər təsisatı ya ra  dılandan sonra Minsk qrupu 
əslində ölkələr qru pu kimi, heç bir fəaliyyət göstər mə yib, çünki həm sədrlər 
bu fəaliyyəti özlərinin inhi sa rına götü rüblər. Bunun nəyə gətirib çıxardığını 
görürük. 28 il ərzində heç bir irəliləyiş olmayıb, heç bir nəticə yox  dur, yalnız 
vədlər, yalnız bürokratik prose dur lar var və bu gün bizə belə gəlir ki, əslində 
həm sədrlərin fəaliyyəti münaqişənin həllinə deyil, onun dondurulmasına 
yönəlmişdi. İtali ya da mövcud olan modelə gəldikdə isə biz onu öyrən mişik. 
Biz Aland adaları modelini, muxtar qurum la rın digər uğurlu təcrübələrini də 
öyrənmişik. Ermənis tan dan fərqli ola raq, Azərbaycan çoxmillətli dövlət dir. 
Yəqin siz bilir si niz, Ermənistanda əhalinin 99 faizi ermənilərdir. Bu na görə 
çox müsbət olan bu özü nü idarə təcrübəsi bi zim halda da tətbiq edilə bilər di. 
Mənim bildiyimə gö rə, kеçən əsrin 90cı illərinin or ta la rın da bеlə təkliflər 
olub. Hətta qeyrihökumət təşki lat la rının nü mayən dələrindən, politoloqlar
dan ibarət qruplar sizin ölkəyə də, haqqında danışdı ğınız regi ona da, Aland 
adaları na da səfərlər ediblər. Lakin Ermə nistan bunu həmişə qəti surətdə rədd 
edirdi. Onlar he sab edirdilər ki, dün yanın apa rıcı ölkələri nin hərbi, siyasi, 
iqtisadi dəstə yi nə güvənərək, bizim əraziləri əbədi işğal edə biləcəklər, lakin 
onlar ko bud səhv edirdilər. Bu gün biz haqlı ol du ğumuzu dö yüş meyda nında 
sübut edi  rik. Biz BMT Təhlü kəsizlik Şurasının qətnamə lə rini həyata keçiri rik 
və beynəl xalq hüququ bərpa edirik.

S u a l: Cənab Prezident, bir il dən sonra biz bu mü na qişədə hansı sə-
viyyədə ola cağıq? Münaqişənin həlli olacaq, yoxsa olmаyаcaq?

C a v a b: Bilirsiniz, bu bir ay ərzində mən, demək olar ki, hər gün xarici 
kütləvi infor ma si ya vasitələri nin nümayəndələri ilə ünsiyyətdə oluram və 
Azərbay can xalqına öz müraciətlərimdə bizim möv qemizi hə mişə dəqiq şərh 
edirəm. Biz Qarabağ re gio nunun – təkcə Dağlıq Qara bağın de yil, həm də Aran 
Qaraba ğın, çünki Qarabağ Azər baycanın bö yük bir hissəsi dir – gələcəyini həm 
oraya qayıtmalı olan azər bay canlıların, həm də ha zır da orada yaşa yan ermə
nilərin dinc yanaşı yaşa ya caqları firavan la şan, dinc bir ərazi kimi görürük. 
Bizim mövqemiz bundan iba rətdir. Hesab edirəm ki, tərəflərin qar şı lıqlı xoş 
məra mı olsa, buna nail olmaq mümkündür. Ona görə ki, bu gün Bakıda və 
Azərbaycanın di gər şəhərlə rin də min lər lə erməni yaşayır. Həm Rusi ya da, 
həm də Gür   cüstanda azərbaycanlılar və ermə ni lər biznesə ma lik dirlər, qarı
şıq ailələr vardır. Buna gö rə də düşü nürəm ki, barışıq mümkündür, sadəcə, 
Er mə nistan rəhbərliyi işğalçı si ya sətdən imtina etmə li dir. Əgər belə olsa, biz 
öz in ves tisiyalarımızla və ölkə nin yeni dən qurulması üzrə təc rübəmizlə bu 
regionu dün yanın ən firavan re gi on la rından birinə çevirə bi lərik. Lakin bunun 
üçün mü ha ribənin nəticələri ara dan qaldırılmalıdır. İşğal ara dan qaldırılmalı
dır, azər baycanlılar əsrlər boyu yaşa dıqları torpaq lara qa yıt malı və erməni 



ZƏFƏR

301

əhali ilə qon şuluqda, razı lıq şərai tin də yaşamalı dırlar. Bu, asan olmayacaq, 
buna vaxt lazım gələcək. Lakin Av ro pa ölkələrinin vuruşduğu İkinci dünya 
müha ribə sin dən sonra ölkələrin necə ba  rışdı ğı nı bili rik – bugünkü qon şu  lar o 
vaxt çox in sanı qətlə ye ti riblər. Lakin bu, daim yad daşda yer tut mamalı, nif rət 
doğurmama lıdır. Er məni ideoloq la rı bu gün bu nun la məşğul durlar. Xoş məram 
göstə ril məlidir. Əgər belə olsa, mənim de diyim olacaq. Əgər olmasa, biz hər 
bir halda bu tor paq ları qaytara ca ğıq. Döyüş mey da  nın da bugünkü vəziyyət də 
bunu göstərdi. Biz on ları nəyin bahasına olsa, qay taraca ğıq. Ya dinc yolla, ya 
da müharibə yolu ilə, la kin qay taracağıq. Buna görə düşünürəm ki, Ermə nis
tan rəhbərliyi bu barədə cid di düşünməli və düz gün ad dım atmalıdır.

A p a r ı c ı: Cənab Prezident, çox sağ olun və ital yan lar demişkən, «bono 
fortunо».

İ l h a m  Ə l i y e v: Siz də sağ olun. 
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AZƏRBAYCAN RESPUBLİKASININ PREZİDENTİ, 
ALİ BAŞ KOMANDANIN RƏSMİ «TWİTTER» 

SƏHİFƏSİNDƏN

28 oktyabr 2020-ci il, 16:24, Vətən müharibəsinin 32-ci günü  

Erməni silahlı qüvvələrinin raketlərlə hücumu nəti cəsində Bərdədə hə
lak olanlara Allahdan rəh mət diləyir, ailələrinə başsağlığı verir, yaralıların 
şəfa tap ma sını diləyirəm. Bərdə sakinlərinin qisası yerdə qal mayacaq və dö
yüş meydanında işğalçılara layiqli ca vab veriləcək.

ilham aliyev О 
@azpresident 

Erməni silahlı qüvvələrinin raketlərlə hücumu 
nəticəsində Bərdədə həlak olanlara Allahdan 

rəhmət diləyir, ailələrinə başsağlığı verir, 
yaralıların şəfa tapmasını diləyirəm. Bərdə 

sakinlərinin qisası yerdə qalmayacaq 
vvəə  ddööyyüüşş  mmeeyyddaannıınnddaa  iişşğğaallççııllaarraa  llaayyiiqqllii  

ccaavvaabb  vveerriilləəccəəkk..

AZ<!RВAYCAN ltESPUBLIКASI 
PREZIDENTININ ADMINISТRЛSIYASI 
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AZƏRBAYCAN RESPUBLİKASININ PREZİDENTİ, 
ALİ BAŞ KOMANDANIN RƏSMİ «TWİTTER» 

SƏHİFƏSİNDƏN

28 oktyabr 2020-ci il, 16:34, Vətən müharibəsinin 32-ci günü  

Müzəffər Azərbaycan Ordusu bu gün Zəngilanın Bi rin ci Ağalı, İkinci 
Ağalı, Üçüncü Ağalı, Zərnəli, Fü zu li  nin Mandılı, Cəbrayılın Qa zan zə mi, 
Xana ğa bulaq, Çullu, Quşçular, Qaraağac, Qubadlının Qi yaslı, Əbil cə, Qılıcan 
kəndlərini işğaldan azad etmişdir.

Eşq olsun Azərbaycan Ordusuna! 
Qarabağ Azərbaycandır!

ilham aliyev О 
@azpresident 

Müzəffər Azərbaycan Ordusu bu gün 
Zəngilanın Birinci Ağalı, İkinci Ağalı, Üçüncü 
Ağalı, Zərnəli, Füzulinin Mandılı, Cəbrayılın 
Qazanzəmi, Xanağabulaq, Çullu, Quşçular, 

Qaraağac, Qubadlının Qiyaslı, Əbilcə, 
Qılıcan kəndlərini işğaldan azad etmişdir. 

EEşşqq  oollssuunn  AAzzəərrbbaayyccaann  OOrrdduussuunnaa!!  
QQaarraabbaağğ  AAzzəərrbbaayyccaannddıırr!!  

AZ<!RВAYCAN ltESPUBLIКASI 
PREZIDENTININ ADMINISТRЛSIYASI 
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RUSİYANIN «İNTERFAKS» AGENTLİYİNƏ 
MÜSAHİBƏ 

28 oktyabr 2020-ci il, 21:57, Vətən müharibəsinin 32-ci günü

S u a l: Cənab Prezident, sağ olun ki, gərgin iş qra fikinizdə agentliyi-
mizə müsahibə vеrmək üçün vaxt tap mı sınız. Azərbaycan Silahlı Qüv-
vələrinin Dağlıq Qa  ra  bağda əks-hücuma başlamasının dünən bir ayı ta-
mam oldu. Siz ötən ayı münaqişənin hərbi-si ya si ni zamlan ma  sı baxımın-
dan necə qiymətləndirir siniz?

C a v a b: Azərbaycan Ordusu döyüş mey    da nında özünün üstünlüyünü 
sübut etdi. İşğal edil miş əra zi lərin xeyli hissəsi bu bir ay ərzində azad 
olundu. Er mə ni tərəfinin təqribən 30 il ərzin də işğal olunmuş tor paqlarda 
möhkəmləndirilmiş rayonlar yaratma sı nı nəzərə alsaq, orada bir neçə mü
dafiə xətti var idi. Ərazinin relyefi də erməni tə rəfi üçün daha əlveriş li dir, 
çünki ora dağlıq ərazidir və bizim hərbi qulluq çular əkshücum əməliyyat
larını həyata keçirərkən həm mühəndis qurğularını, həm də dağlıq relyefi ad
la malı olurdulаr. Buna görə də bütün bu amil lər nə zə rə alınmaqla, ölkəmizin 
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əra zilərinin xeyli his sə si bir ay ərzində azad edildi və bu göstərir ki, Azərbay
can Ordusunun dünyada ən yaxşı döyüş qa biliyyətinə ma lik ordulardan biri 
hesab edilməsi əbəs deyildir. Öl   kə lərin hərbi poten sialının dəyərləndiril mə
si ilə məş  ğul olan qurum ların vaxtaşırı dərc etdiyi reytinq lərə əsa sən, Azər
baycan Ordusu dünyanın aparıcı 50 or du su sırasın dadır. Həm peşəkarlıq, həm 
tə lim, həm dö yüş qabiliyyəti, ən başlıcası mənəvi döyüş ruhu, həm də, əl bəttə 
ki, Azərbaycan Ordusunun tex ni ki təc  hizatı çox cəhətdən bizim uğurumuza 
kömək edib. Biz Fü zu li, Cəbrayıl, Zəngilan, Qubadlı şəhərlə rini, Xoca
vənd rayonunun bir hissəsini azad etmişik. Azər bay can Ordusunun uğurlu 
fəaliyyəti, uğurla irə li ləməsi davam edir. Bu bir ay ərzində mən dəfələrlə 
de mi şəm ki, biz bu münaqişənin nizamlanmasının hər bi mərhə lə dən siyasi 
mərhələyə keçməsini istəyi rik. La kin er məni tərəfi atəşkəs rejimini üçün
cü dəfə ko bud şəkildə pozaraq, bizim azad etdi yimiz ərazi ləri yeni dən işğal 
etməyə cəhd göstə rərək, qarşıdur manı da vam etməyə doğru yönəldir. Buna 
görə sizin sualı nı za bir daha ca vab verirəm – hərbisiyasi nizamlama yeganə 
müm kün yoldur. Biz istərdik ki, hərbi faza danışıqlar ma sası arxa sın da başa 
çatsın, Azərbaycan ərazilərinin bundan son ra da işğaldan azad olunması 
məsələləri həll edilsin.

S u a l: Cənab Prezident, qeyd etdiniz ki, Bakı hərbi fa zanı maksimum 
tez bir müddətdə başa çat dır maqda ma raqlıdır. Sizin fikrinizcə, hazır da 
hərbi faza nə qə dər uzun müddət davam edə bilər və Bakı yal nız Dağ lıq 
Qarabağın ətrafındakı 7 rayonla kifa yətlən məyə ha zırdırmı?

C a v a b: Bu ay ərzində mən Azərbay can xalqına mü  raciətlərimdə, ha
belə çoxsaylı müsa hi bə lərimdə dəfələrlə demişəm ki, biz istənilən an da, günü 
bu gün dayanmağa hazırıq. Lakin bunun üçün er məni tərəfi işğal edilmiş 
ərazilərin qalan his səsin dən qoşunlarını çıxarmaq barədə öhdəlik gö tür mə
li dir. Buna görə də hərbi qarşıdurmanın nə qə dər uzun müd dət davam edə
cəyini qabaqcadan deyə bilmə rəm. Bu, erməni tə rə findən asılıdır. Ar tıq de
diyim ki mi, onların bizim tor paqlarımızı ye ni dən işğal altı na qaytarmaq 
üçün göstərdiyi daimi cəhdlər fiaskoya uğrayıb. Düşünü rəm ki, onların hərbi 
yolla heç nəyə nail olmaya caqlarını anlama ları üçün bu kifayətdir. Lakin 
onlar dediyim kimi, atəşkəs rejimini artıq üç dəfə kobud şəkildə poz maqla 
siyasi müstəvidə qeyrikonstruktiv yanaşma nümayiş etdirirlər. Bunu nəzərə 
alaraq, biz, əlbəttə, gələcək fəaliyyətimizi planlaş dı racağıq. İşğal edilmiş 
əra zilər məsələsinə gəldikdə, şüb həsiz, azər bay canlılar əvvəl yaşadıqları bü
tün iş ğal olunmuş əra zilərə qayıtmalıdırlar. Mənim ya naş mam hə mişə be lə 
olub. Azərbaycanlılar təkcə Dağ lıq Qara bağın hü dudlarından kənarda, keç
miş Dağlıq Qa ra  bağ Mux tar Vilayətinin hüdudlarından kənar da yer lə şən 
işğal edilmiş 7 rayona deyil, o cüm lədən əsr lər boyu yaşa dıq ları ərazilərə, 
torpaqlara qayıt ma lı dırlar – ilk növ bədə, Şuşaya, Xankəndiyə və azər bay
canlıların əsrlər boyu məskunlaşdığı di gər torpaq lara. Mən onu da demişəm 
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ki, nizamla ma barədə bi zim tə səv vürümüz Dağlıq Qarabağın erməni və azər
bay canlı əhalisinin birgə yaşamasın dan ibarətdir. Tari xən iş elə gətirib ki, 
200 ildir er məni əhalisi bu tor paqlarda yaşayır. Er mənilərin Şərqi Anadoludan 
və İrandan köçürülmə tarixini biz hamımız bilirik. Lakin iş belə gətirib. On lar 
200 ildir orada yaşayırlar. Erməni əhalinin bundan son  ra da orada yaşaması 
ba rə də bizim heç bir pla nı mız yoxdur. Əksinə, mən hə mi şə demişəm ki, Azər      
bay canda erməni millətin dən olan minlərlə və təndaş yaşayır. Qonşu ölkələrdə 
də er mə nilər və azər baycan lılar birgə yaşayır və öz arala rın da yaxşı dola nırlar. 
Bu, Dağlıq Qarabağda niyə müm kün olmasın? Bizim tə səvvürümüz belədir. 
Azər bay can lı lar əvvəl yaşa dıq la rı bütün ərazilərə qa yıt ma lı dır lar. Erməni 
əhali də hə min torpaqda yaşa malıdır, özü də mehri ban qonşu luq şəraitində. 
Biz mü hari bə nin vurduğu yaraları sağaltmağa çalışa cağıq.

S u a l: Belə çıxır ki, erməni hərbçilər işğal edil miş bütün ərazilərdən 
çıxarılmayınca Bakı da yan mayacaq?

C a v a b: Biz Ermənistan tərəfindən on la rın yük sək rəhbərliyinin şəxsin
də öhdəlik almalı yıq ki, qo şun ları işğal olunmuş ərazilərdən çıxara caqlar. 
Hələ lik bunu eşitməmişik. Erməni rəh bərli yindən bеlə öh də lik alınandan və 
bu, ATƏTin Minsk qrupu nun həm   sədrləri tərəfindən təsdiq edi ləndən dərhal 
sonra biz hərbi əməliyyatları dayan dır mağa hazırıq. Bu şərt lə ki, erməni tə
rəfi də on ları dayandırsın. Çün ki atəş kəs üç dəfə pozulub və hər üçü erməni 
tərəfin təq siri üzündən baş veribdir. 

Bilirsiniz ki, dünən kasetli raketlərlə atəşlər nəti cə sində Bərdədə 4 dinc 
vətəndaş, o cümlədən 7 yaşlı qız həlak olub. Bərdə münaqişə zonası deyil. 
Yəni bu, Vaşinqtonda razılaşdırılmış atəşkəsin ko bud şə kil də po zulmasıdır. 
Bundan əvvəl Moskvada razılaş dırıl mış atəşkəs elə ertəsi gün ermənilər tərə
findən Er mə nistan ərazisindən Gəncəyə ballistik raketin atıl ma sı ilə pozuldu. 
Bunun nəticəsində 10 nəfər hə lak oldu. Gəncəyə ballistik raketlərlə ikinci 
hücum nəticəsində bu dinc şəhərdə daha çox, ümumilikdə isə 30a yaxın insan 
həlak olub. Ona görə də atəşkəsə riayət edil mə məsi bizim təqsirimiz deyil. 
Erməni tərəfi indiyə qədər işğal altında saxladıqları ərazilərdən çıxacaq
ları barədə öhdəlik götürməlidir. Buraya Ağdam ra yonunun bir hissəsi, 
Laçın rayonu bütünlüklə və Kəl bəcər rayo nunun bir hissəsi daxil dir. Təbii 
ki, o halda biz siyasi nizamlamaya keçməyə ha zırıq. Siyasi ni zam lama çox 
aspektləri əhatə edə cək. Baza prin sip ləri bizim tərəfimizdən qəbul edilib, 
ermənilər tərəfin dən rədd edilib. Lakin Ermənistanın baş nazirinin dü nənki 
təcavüzkar bəyanatı onu gös tə rir ki, onlar vasitəçilərə bir söz deyir, özləri isə 
tamam başqa iş görürlər.

M ü x b i r: Cənab Prezident, Siz yerində qeyd etdi niz ki, Bakı baza prin
siplərinə sadiqdir. Bu prin sip lə rin birinci bəndi Dağlıq Qarabağ ətra fın  dakı 
5 rayo nun azad edilməsi barədə idi. Lakin ha zır da 5 rayon dan 4ü bilavasitə 
Azərbaycan Or du su tərə fin dən, demək olar ki, azad edilib. Belə çıxır ki, mini
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mum ba za prin sip ləri ya aktual deyil, ya da onlara müəyyən dü zəliş edilmə
sinə ehtiyac vardır.

İ l h a m  Ə l i y e v: Bu, yenə də erməni tərəfin dav  ra nışından asılı ola
caq. Bilirsiniz ki, sabah Cenev rədə Azərbaycanın və Ermənistanın xarici 
işlər na zir ləri arasında danışıqlar olmalıdır. Erməni tərə fin baza prinsiplərinə 
nə dərəcədə sadiq oldu ğu nu orada görə cəyik. Bundan sonra biz həmin 
prin  siplərin ha zır da nə dərəcədə aktual olubolma dı ğını artıq özü müz qiy
mətləndirəcəyik. Hərçənd bu bir ay ərzində mən də fə lərlə bəyan etmişəm ki, 
Azərbaycan bütöv lük də bu prinsipləri qəbul edib, əlbəttə, orada bizi qa ne et
məyən müəyyən məqam lar vardır. Birinci mər hə lədə 5 rayonun qaytarılma sı
nın nəzərdə tutulma sına gəl dikdə isə indi bu, artıq aktual deyil. Ona görə ki, 
baza prinsiplərində ərazi lərin qaytarılmasının növ  bəliliyi müəyyən edilmiş di. 
Birinci mərhələdə 5 rayon, Kəlbə cər və Laçın ra yon ları ikinci mərhələdə. Sonra 
isə ar tıq azərbay can lıların Dağlıq Qarabağ əra zisinə qayta rılması. Prinsip 
etibarilə, bütün məcburi köç kün lərin əvvəl ki yaşayış yerlərinə qaytarılması. 
Biz birinci mərhələni praktiki olaraq, başa çatdırmışıq. Bu sə bəb dən əgər 
indi erməni tərəfi baza prinsip lərinə sa diq olduğunu bildirərsə, biz dərhal 
hazırda işğal al tın da olan Laçın, Kəlbəcər rayonla rı nın və Ağdam rayonu nun 
bir hissəsinin Azərbay ca nın nə za rətinə verilməsi barədə danışacağıq. Beləlik
lə, biz müəyyən dərəcədə vasitəçilərin də işini asan laş dıra cağıq. Ona görə 
ki, mühüm bəndlərdən biri ar tıq həyata keçiri ləcək və bizim hansısa ikinci 
mərhə ləni gözləməyimiz lazım olmayacaq. O mər hələ dər hal başlamalıdır. 
Əgər biz si yasi nizamlama barədə razılığa gəlsək, er məni qo şunları Kəlbəcər 
və Laçın rayonlarından, ha belə Ağ dam rayonunun bir hissə sin dən dərhal 
çıxa rılmalıdır.

S u a l: Siz artıq XİN rəhbərlərinin sabahkı gö rü şü mövzusuna to-
xundunuz, bütövlükdə Bakının göz lən ti lərini təsvir etdiniz. Lakin də-
qiq ləşdirmək istər dim, hər halda, Bakı güman edir ki, erməni tərəfi 
konstruk tivlik nümayiş etdirəcək və danışıqlar mücərrəd, uzun-uzadı 
deyil, daha konkret xarakter daşıyacaq?

C a v a b: Düşünürəm ki, bəli, hər halda, biz buna ümid edirik. Hərçənd 
erməni tərəfin aq res siv davra nı şı və beynəlxalq hüququ kobud şəkil də poz 
ması, Ce nevrə Konvensiyasını poz  ması və hər bi ci  na yətlər tö rətməsi onların 
nizamlama məsə lə sini konkret müza kirə etməyə hazırlaşmasından xəbər 
vermir. Ona görə ki, dinc şəhərlərə kasetli ra ketlərlə və dö yüş sursatları ilə 
hücumlar hərbi cina yətdir. Er mə ni lərin atəşləri nəticəsində bizim 69 dinc 
vətən da şımız həlak olub, 300dən çox adam yaralanıb. Bu dur er mə ni faşizmi
nin siması. Lakin eyni za man da, düşü nü rəm döyüş mey  danında Er mə nistanı 
məğ lub etməyi miz, hər hal da, onlar üçün ciddi siqnal olmalıdır ki, onlar 
daha imi tasiya fəaliyyəti apara, bizi, Minsk qrupu nun həm sədr lərini aldada, 
mahiy yət etibarilə məsələ nin kon kret müzakirəsindən yaxa qurtara bilməzlər. 
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Danışıq lar prosesinə gəldikdə isə, son bir il ərzində, hətta bir il dən də çox 
müddətdə praktiki ola raq, bu proses apa rılmayıb. Bu, 1994cü il atəş kəs anın
dan son ra ilk dəfə idi. Ona görə ki, o vaxt  dan bəri danı şıq lar pro sesi müx təlif 
intensivliklə gedir, tərəflər baza prinsip lərinin bəndlərini razılaşdırırdılar. Axı 
bu prin siplər göydən düşməyib. Bu prinsiplər Minsk qrupu tərəfin dən, onun 
həmsədrləri tərəfindən tək lif edilmiş və mü   naqişə tərəfləri onları razılaşdır
mış dılar. Əlbət tə, proses ləng gedirdi, lakin, ümu miy yət lə, müəyyən tə rəq qi 
vardı. Amma Ermənis tan da yeni hökumət ha ki miyyətə gələndən sonra bi rinci 
ildə onlar bizə və bil diyimə görə vasitəçilərə də vədlər ve rir dilər, ikinci ildə 
isə artıq açıq şəkildə özlə rinin əsl niy yətlərini nü mayiş etdirdilər ki, onlar 
bircə qarış belə, torpaq vermə yə cəklər və üstə lik, bizi yeni əra zilər uğrunda 
ye ni mü haribə ilə hə də ləyirdilər. Yeri gəlmişkən, bu söz ləri onların müdafiə 
naziri deyib. Hazırda o, mü dafiə na ziri kimi, həm öz xalqının, həm də dünya 
icti maiyyə tinin nəzərində tamamilə hör mət dən düşüb. Mən təəc cüblənirəm, 
necə olub ki, belə alçaldıcı məğ lu biy yətdən sonra o, indiyə qədər istefa ver
məyib.

S u a l: Cənab Prezident, Siz qeyd etdiniz ki, Er mə nistanın baş naziri 
son vaxtlar çox davakar bəya natlar verir, bəyanatların ritorikasının 
özü da va kardır. Lakin bütövlükdə, onun sonuncu bir neçə bəyanatını 
izləsək, əvvəlcə o deyirdi ki, bu münaqişə nin diplomatik nizam lanması 
yolu yoxdur. İki gün bundan əvvəl deyib ki, Er mənistan ağrılı güzəştlərə 
hazırlaşmalıdır. Lakin dünən ritorika dəyişdi, Sizin dediyiniz kimi, daha 
da vakar oldu. Siz necə hesab edirsiniz, bu nə ilə bağlıdır?

C а v а b: Bunu şərh etmək mənim üçün çətindir. Er mənistanın baş nazi
rinin ba şına nələr gəldiyini qiy mətləndirməkdən özümü sax  la ya ca ğam. 
Yəqin ki, bu hərbi məğlubiyyət onun və ziy yətinə təsir göstərib. Əks halda, 
bеlə qey riar dı cı llığı necə izah etmək olar? Axı bu qeyri-ardıcıl bə ya natlar 
və hərə kət lər ilk növ bədə, ölkə nin rəhbəri kimi, onun özü üçün tamamilə ir
rasional və zərərli, həm də öl kəsi üçün təhlü kəli və zə rər lidir. Çox ları sual 
verir, bu hərbi toqquş malar nə üçün məhz indi baş verdi? Nə üçün əvvəl 
olma dı? Hətta Azərbaycana qərəzli müna sibət bəslə yən lər və Ermənis ta
nı açıq dəstəkləyənlər də özlərinə bu sualı verməyə məcburdurlar. 1994cü 
ilin atəş kəs anından 26 il keçib. Bütün bu illər ərzində toq quşmalar olub, 
qur ban lar olub, lakin belə miq yasda olmayıb. Bir dənbi rə nə baş verdi? Axı 
Azər baycanda heç nə də yiş  mə yib. Mən 17 il nizam lamaya dair danışıqlar 
apar  mı şam. Ermənistanın əvvəlki iki prezidenti ilə biz baza prinsiplərinin ra
zı laşdırılması üzrə kifayət qədər ciddi yol keçmişik. 

Buna görə də obyektiv müşahidəçilərə aydındır ki, təqsir bizdə deyil, 
təqsir Ermənistanın baş nazirinin bеlə qeyriadekvat, irrasional, təhlükəli 
davran ma sın da dır. Ermənistanın əvvəlki rəhbərlərindən heç bi ri Azərbaycan 
xalqının ünvanına bеlə təhqiramiz çı xış ları özünə rəva görmürdü. Onların heç 
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biri cina yətkar Dağlıq Qarabağ rejiminin başçısı üçün Şuşada inauqurasiya 
təşkil etməyi özünə rəva görmürdü. Onların heç biri Cenevrə Konvensiyasını 
nümayişka ra nə şəkildə pozmaqla lovğalanmır, Livan ermənilə ri nin Dağlıq 
Qarabağ da, o cümlədən Şuşada məs kun laşdırılma sını nü ma yiş etdirmirdi. 
Onların heç bi ri qondarma «Dağ lıq Qarabağ parlamenti»ni Xan kən  didən 
Şuşaya köçürməyə hazırlaşmırdı və sair və ilaxır. Yəni bütün bunlar baş nazir 
Paşinyanın düşü nül  məmiş və təhlükəli fəaliyyətinin nəticələridir. Onun ölkə 
daxilindəki bəyanatlarını şərh etməyə cə yəm. Lakin onun nizamlama ilə bağlı 
məsələlərdə etdikləri Ermənistan üçün çox təhlükəlidir. Bu gün Ermə nistan 
bunu aydın görür. Buna görə düşünürəm ki, Minsk qru punun həmsədrləri 
sabah Ermənistanın xarici işlər nazirinin qarşısında məsələni dəqiq qoymalı
dır lar. Başa düşürəm, o, çətin vəziyyətdə dir. O öz rəhbə ri nin qeyriadekvat 
davranışına gö rə cavab verməli olur. Həqiqətən, o, acınacaqlı və ziy yətdədir. 
O necə sə və ziy yətdən çıxmalı, sizin qeyd etdiyiniz kimi, bu qeyriardıcıl 
hərəkətləri izah etməli olacaq. Paşinyan gah ağrılı güzəşt lərdən danışır, gah 
deyir ki, məsələnin diplomatik həlli yoxdur, sonra deyir ki, kompromisə 
getməyə hazırdır, daha sonra deyir ki, Qarabağı axıra qədər müdafiə edəcək, 
gah deyir ki, Qarabağ Ermə nis  tandır, sonra deyirdi ki, biz danışıqları Dağlıq 
Qa ra bağla aparmalıyıq. Yəni birbirini tamamilə qar şılıqlı istisna edən qeyri
adekvatlıq palitrası. Buna görə də düşünürəm ki, sabah bu məsələlərin çoxu 
aydınlaşacaqdır.

S u a l: Siz Minsk qrupunun fəaliyyətinə to xun du nuz. Mən belə bir 
aspekti dəqiqləşdirmək is tər  dim. Siz Azərbaycan xalqına sonuncu müra-
ciə tinizdə vasi təçiləri faktiki fəaliyyətsizliyinə görə ki fayət qədər sərt 
tənqid etdiniz. Bu o demək dirmi ki, Bakı Minsk qru punun formatının 
dəyişdi ril məsində israr edəcək? Bunu nə üçün soruşuram? Ötən həftə 
Prezident Putin Minsk qrupunun for matına yenidən baxılmasının müm-
kün lüyünü istisna etməyib.

C а v а b: Bu bir ay ərzində mən Minsk qru punun fəa liyyəti barədə də
fələrlə danışmışam və Azərbay can xalqına müraciətimdə dediklərim əsl hə qi
qətdir. Axı hər bir struktur, necə adlanma sından, kimlərdən ibarət olmasından 
asılı olma yaraq, əgər qarşısına qo yulmuş məsələni yerinə ye tir mirsə, özü
nün sə mərəsiz olduğunu etiraf etmə lidir. Axı qarşıya qo yulmuş və zifə yerinə 
yetiril məyib. Hərçənd mən özü  mün bəzi mü sahibələ rimdə demişəm ki, 
Minsk qrupu tərəfin dən nizam lamaya yönəlmiş cəhdləri ta ma milə inkar edə 
bil mərəm. Ona görə ki, hər halda, baza prin sip ləri Minsk qrupu tərəfindən 
işlə nib ha zır lanmışdı. On lar işləyirdilər, variantlar təklif edir dilər. Təklifl ərin 
bə ziləri ilə biz razılaş mırdıq, bəziləri ilə ermə ni tərəfi razılaşmırdı. Yəni bu 
proses Paşin yan Er mə nis tan da hakimiyyətə gələnədək davam edirdi. La
kin sə mə rəlilik, nəticə baxımından Minsk qru pu özünü doğ rultmadı. Mən 
həmsədrlərin fəaliy  yə tini nəzərdə tutu ram. Özü də əgər Minsk qrupunun həm
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sədrləri han sı sa başqa ölkələr olsay dı, bunu hələ onunla izah etmək olardı ki, 
o ölkə lərin dünyada ki fa yət qədər təsir qüv vəsi yoxdur, hətta BMT Təhlü kə
sizlik Şurasının onla rın özləri nin qəbul etdikləri qət namələrini reallaşdır maq 
üçün kifayət qədər nüfu zu yoxdur. Lakin Minsk qrupunun həmsədrləri BMT 
Təhlükəsizlik Şurası nın üç daimi üzvü, üç nüvə dövləti olduğu halda, onların 
Ermənistana təzyiq göstərməsi nin mümkün olmaması, əlbəttə, çoxlu suallar 
doğu rur. Qrupun tərkibi məsələ sinə gəldikdə, mən bu ba rə də artıq demişəm 
ki, Minsk qrupu 1992ci ildə ya ra nıb. Onun necə yaradıldığını bilmirəm. 
Üzvlərin se çil  mə si nin hansı prinsiplərə əsas lanması da mənə mə lum deyil. 
Ancaq mən onu da de mi şəm ki, əgər bu gün biz hansısa təmas qrupu yarat
saydıq, onun tər ki bi tamam başqa olardı. Orada regionda öz mövqeləri olan, 
potensialı olan, dünyada nüfuza ma lik olan öl kə lər olardı. Əlbəttə, düşünürəm 
ki, hazırda həmsədr olan ölkələr də bəlkə qala bilərdi. Lakin bu sual, əlbəttə, 
mənə aid deyil. Ona görə ki, Minsk qrupunun və onun həmsədrlərinin forma
laş ması mexanizmi və proseduru ATƏTin səla hiyyət lə ri nə aiddir. Mən hesab 
edirəm ki, münaqi şəni nizam lamaq üçün biz for mal məsələlərdən yapış
mamalıyıq. Minsk qrupu indiki kimi, öz işini davam etdirə bilər. Ancaq 
prak tiki olaraq, siyasi ni zam lama səviy yəsinə çıxmaq üçün region ölkələri 
arasında regional əmək daşlığın hans ı sa yeni mexa niz mləri barədə düşünmək 
lazım dır. Fikrimcə, Prezident Putin bu barədə danı şanda yə qin ki, o da bunları 
nəzərdə tuturdu.

S u a l: Yeri gəlmişkən, bəzi ekspertlər bununla əla qədar «2+2» formu-
lunu təklif edirlər. Bu formul, belə deyək, rəsmi Bakı üçün nə dərəcədə 
məqbuldur?

C a v a b: İki tərəf Ermənistan və Azər bay  candır. Bəs o biri iki tərəf kim
lərdir?

M ü x b i r: Türkiyə və Rusiya.
İ l h a m  Ə l i y e v: Bu bizim üçün məqbul olardı. Ona görə ki, həm Rusiya, 

həm də Türkiyə bizim qon  şularımızdır. Bu ölkələrlə sıx qarşılıqlı münasi
bət ləri miz vardır. Bu ölkələrin öz aralarında dа yaxşı əmək daşlıq potensialı 
vardır. Təkcə son illərin tari xinə bax maq ki fa yətdir. Türkiyə və Rusiya həm 
iki tərəfli gündəlik də ki bir çox məsələlər barəsində, həm də regional təh
lükəsizlik məsələlərində qarşı lıqlı anlaş ma nın yük sək səviyyəsinə nail olublar. 
Bunu Suri ya da da, Livi ya da da, beynəlxalq terro rizmə qarşı mü ba rizə ilə 
bağ lı məsələlərin həllində də görürük. Enerji layihə lə ri, iqtisadi, investisiya 
xarakterli layihələr də öz yerin də. Əvvəllər, hələ bu münaqişə kəskinləşənə 
qədər, mən hər zaman deyirdim ki, biz Türkiyə ilə Ru  si ya nın yaxınlaşma sını 
həmişə alqışlamışıq. Hesab edi rəm ki, bu, regi onal təhlükəsizliyin mühüm 
amili dir. Erməni sepa ra tizminin və ekstremizminin bizim üçün – təkcə bizim 
üçün deyil, region üçün – əsas təh lükə olduğunu nəzərə alsaq, hesab edirəm ki, 
Tür kiyə ilə Rusiyanın səylərini birləşdirməsi regionun xeyrinə olardı, Dağlıq 
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Qarabağ münaqişəsinin siyasi yolla nizamlanmasını sürətləndirə bilərdi.
S u a l: Cənab Prezident, Siz dəfələrlə demisi niz ki, münaqişənin ni-

zam lanmasında irəliləyiş ol ması üçün vasitəçilər Ermənistana qarşı han-
sısa for mada sank si yalar tətbiq etməlidirlər. Sizin fikrini zcə, bu sank-
siyalar nədən ibarət ola bilər?

C a v a b: Bəli, siz haqlısınız. Mən bu ba rədə da nış mışam. Özü də təkcə 
indi yox. Mən bu ba rədə çox dan danışıram. Lakin təəssüf ki, mənim ça ğı
rışlarım cavabsız qalır. Hansı sanksiyalar tət biq edilə bilərdi? O sanksiyalar 
ki, Ermənistanı BMT Təhlükə sizlik Şurasının qətnamə lərini yerinə yetirmə
yə və işğal edil miş ərazilərdən qoşunları çı xar mağa məc bur etsin. Məsələn, 
İraq Küveyti iş ğal edəndən son ra İra qa qarşı tətbiq edilmiş sank siyaları 
götür mək olar. Axı bey nəlxalq hüquq ba xı mından təxmi nən eyni hadisə baş 
verib. Küveytin beynəlxalq aləm də tanın mış ərazisi İraq tərəfindən işğal 
edilmişdi, hərbi cina yətlər törə dilmişdi, etnik təmizləmə aparıl mışdı. Yal nız 
dünya birliyinin vax tın da reaksiya ver məsi nəticə sində bu işğal dayan dı rıldı, 
özü də qısa vaxtda. Daha sonra İraqa iqti sadi sanksiyalar tətbiq edildi, silah 
satışına embar qo qoyuldu, İraqın ərazisi uçuşların qa dağan edil diyi zonaya 
çevrildi, insanlığa qarşı ci nayətlər tö rət miş hərbi canilər məhkəməyə cəlb 
edi lib, müha kimə olundulаr. Ermənistana münasi bətdə də bu cür sanksiyalar 
tətbiq edilməli idi. Mən əmi nəm ki, hət ta bu sanksiyalardan biri tətbiq olun
sa idi, münaqişə çoxdan həll edilərdi. Sadəcə, bu sank si yaları tətbiq etmək 
üçün siyasi iradə və istək yox idi. Çox ehtimal ki, belə bir mövqeyə üstünlük 
ve ri  lir di – təki vəziyyət daha da kəskinləşməsin, gəlin hər şeyi olduğu kimi 
saxlayaq.

S u a l: Münaqişə dondurulmuşdu?
C a v a b: Əlbəttə, dondurulmuşdu. Hərçənd ha  mı başa düşürdü ki, bu, 

əbədi davam edə bilməz. Hamı bunu hələ 10 il əvvəl başa düşürdü. Ru siya, 
ABŞ və Fransa prezidentləri bəyanatlarla çıxış edib lər, özü də dəfələrlə. 
Onlar aydın şəkildə deyir dilər ki, sta tuskvo qəbuledilməzdir. Yaxşı, biz bunu 
al qış la dıq. Yadım da dır, bu bizdə bəyənildi və mən də bunu şərh etdim. Bəs 
sonra nə oldu? Sonra bu tezis dən təd ri cən uzaq laş mağa başladılar, onu ar
ti kulya siya et mə dilər və yeni tezis fikirləşib tapdılar ki, sta tuskvo davamlı 
deyil. Axı bunlar ta mamilə fərqli məsələ lər dir, biz bu nu gözəl başa düşürük. 
Deməli, həm sədr ölkələr Ermə nis tana hətta hər hansı siyasi təzyiq göstərmək 
cəhdin dən də geri çəkildilər. Statuskvo nun davamlı ol ma dığını hamı bilirdi. 
Son ha disələr də bunu göstərdi. Bir daha deyi rəm, mü na qişəni tezliklə həll 
et mək üçün – hələ gec deyil – sank siyalar lazımdır. Dü şünürəm ki, həmsədr 
ölkələr tə cavüzkarı işğal olunmuş torpaqlardan get məyə məc bur etmək üçün 
ona hansı sanksiyalar tətbiq edilə biləcəyi barədə ciddi fikirləşmə lidir.

S u a l: Siz necə hesab edirsiniz, bir ay davam edən hərbi faza müddə-
tində həmsədr ölkələr bitə rəfliyi tam qoruyub saxlaya biliblərmi?
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C a v a b: Mən bu barədə öz mülahizələ ri mi bildir mi şəm və demişəm ki, 
hər bir ölkə nin, o cüm lə dən Azərbaycanın da öz xa  rici siyasət prio ritetləri 
ola bilər. Biz bəzi ölkə lərlə daha sıx mü nasibətdəyik, bəziləri ilə münasi
bət lərimiz o qədər də sıx deyil, bəzi ölkələrlə müna si bət lə rimiz tarixi amil
lərə, başqaları ilə münasibət lərimiz da ha praq matik amillərə əsas lanır. Buna 
görə də həm sədr ölkələrdə çox strukturlaşdı rıl mış və fəal er mə ni icmalarının 
mövcud olmasına biz hə  mişə an la şıqlı münasibət bəsləmişik. Amerikada da, 
Fransada da, Rusiyada da. Biz hətta bu vəziy yəti təhl il edəndə onların qərar
ların qəbuluna daha çox harada təsir etmək imkanını müəyyənləşdir məkdə 
çətinlik çə ki   rik. Buna görə biz həmin amili hə mişə nəzərə almı şıq və indi 
də nəzərə alırıq. Birin ci mərhələdə, hərbi toq    quşmaların ilk gün lə rində bəzi 
sapmalar bizdə bi tərəfliyə şübhə oyadır dı, indi isə düşünürəm ki, bü tün bunlar 
qaydaya dü şüb. Həmsədr ölkələrin ali rəh bər li yi ilə mənim əlaqələrim, habelə 
əminəm – Azər bay ca nın aldığı beynəlxalq dəs tək – indi gör düyümüz bi tə 
rəfl   iyə gəti rib çıxarıb. Bir daha deyirəm, kimin ürəyin də nə varsa, bu bizim 
işimiz deyil. La kin bey nəl xalq hü quq normalarına və bitərəfliyə riayət edil
məsi ba xı mından vasitəçilər buna əməl etməli dir lər. Əks hal da, onlar vasitəçi 
ol maq imkanını itirərlər.

M ü x b i r: Nizamlamaya qərəzsiz yanaşmalıdırlar.
İ l h a m  Ə l i y e v: Tamamilə doğrudur. Ona görə ki, vasitəçi qərəzsiz 

olmalıdır. O, emosiyalarını ev də qoy malı, ya da ikitərəfli formatı tərk etməlidir. 
Ni zam  lama çərçivəsində isə ona ATƏTin verdiyi man datı və münaqişəni 
Azərbaycanın və ya Ermə nis tanın is  tə yinə uyğun şəkildə deyil, beynəlxalq 
hüququn tə ləb etdiyi qaydada nizamlamaq arzu sunu əsas gö tür  məlidir.

S u a l: Siz nisbətən yaxın vaxtlarda bəyan et mi siniz ki, Dağlıq Qara-
bağda heç bir referendum ol ma yacaq. Bu, prinsip etibarilə təzə reallıqdır. 
Bu o de məkdirmi ki, məsələn, Azərbaycan öz mövqeyini də yişib və ya 
ilkin mövqeyini bir qədər sərtləşdirib?

C a v a b: Bilirsinizmi, artıq 17 ildir ki, mən bu ba rədə danışıram, vasi
təçilər də bunu bilir lər. ATƏTin Minsk qrupunun həmsədrləri mənim möv
qemi bilir lər. Bu illər ərzində mən neçə həm səd rin dəyiş di yi ni, həmsədr qis
mində neçə diploma tın dəyiş diyini artıq xatırlamıram. Lakin onlar hamı sı 
təsdiq edə bilər, mən həmişə demişəm ki, Azərbay canın bey  nəlxalq miq yasda 
tanınmış ərazilərində heç vaxt heç bir refe rendum olmaya caq. Üstəlik, əgər 
baza prin  siplərinə nəzər salsaq, ora da da referendum sözü yox dur. Ora da iradə 
ifa dəsi ilə bağlı, təyinimü qəd dərat ilə bağlı müəyyən ifa dələr vardır. Lakin 
biz həmişə demişik ki, bəli, təyinimüqəddərat beynəl xalq hüqu qun mühüm 
prinsipidir, ancaq o, ölkənin ərazi bütöv lüyünü poza bilməz. İkincisi, ölkənin 
ərazi bütöv lüyü həmin ölkənin razılığı olmadan dəyişdirilə bilməz. Ona görə 
də indiki halda bir müsahibəmdə de diyim söz lər mənim möv qemi tama milə 
əks et di rir, bu, sirr deyil. Təbii ki, mən indi də eyni mövqe də yəm, biz Azər 
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baycan ərazi sində ikinci erməni dövləti yaradıl masına imkan verməyə cəyik. 
Əgər kimsə er mə nilər üçün ikinci dövlət yarat maq istəyirsə, qoy öz ərazi sinin 
bir hissəsində yaratsın.

S u a l: Cənab Prezident, son vaxtlar Ermə nistan rəhbərləri tez-tez, 
bilmirəm bunu necə ad lan  dıraq, şantaja başlayır, bəyan edir ki, əgər 
hərbi faza davam etsə, Ermənistan Dağlıq Qaraba ğın müstəqil liyini 
tanıyacaq. Bu halda, onlar özləri onu hələ indiyə qədər tanımayıblar. 
Hələlik yalnız bəyan edirlər. Lakin on lar ümidlərini itir mirlər ki, hansısa 
ayrı-ayrı öl kələr, beynəlxalq təşki latlar müxtəlif ifadələrlə, xi las olmaq 
və sair xa tirinə Dağlıq Qara bağın müstə qil liyini tanı yacaq lar. Siz necə 
hesab edir siniz, İrəvan tərəfindən belə tanıma nə dərəcə də gözlənilir və 
bu, müna qişənin nizamlanmasında hansı nəticələrə gətirib çıxara bilər?

C a v a b: Sizin bu sualınız Ermənis tanın in diki ha ki miyyət orqanları nın 
qeyriardıcıl və qeyrisə mimi olmasına bir daha dəlalət edir. Ona görə ki, onlar 
öz ləri Dağlıq Qarabağın müstə qil liyini tanı ma dığı hal da, istəyirlər ki, başqa 
ölkə lər bunu etsin. Vəziyyət kəskinləşəcəyi halda onla rın Dağlıq Qara ba ğın 
müs təqilliyini tanıyacaq ları barədə daimi şan taj və hə dələri yenə də küykələk 
oldu. Hərbi qarşı durma bir aydan çoxdur ki, davam edir. Bəs nə üçün onlar 
in diyə qədər Dağlıq Qaraba ğın müstəqilliyini tanı ma yıblar? Bunu etmək çox 
asandır. Qoy bəyan et sinlər ki, onu tanıyırlar. Onların siyasətinin bütün ma
hiyyəti də məhz bundadır. Onlar onilliklər boyu həmişə cəhd ediblər – təəssüf 
ki, bəzən başqa ölkələ rin arxasında gizlənməyə nail olublar – onların prob
lem lərini on la rın əvəzinə başqa ölkələr həll etsin. Müasir erməni döv lətinin 
ideologiyası da əslində bundan ibarətdir. Bu ideologiyanın çox dərin tarixi 
kökləri vardır. Bü tün tarix boyu belə olub. Son 200 ilin tari xini, Qaf qa zın 
tarixini izləsək, onların ucbatından neçə müha ribə baş verməsini, onların 
başqa ölkələr üçün neçə təx ribat yaratmasını görərik. Sonra isə kolluğa qaça
raq və kimlərinsə arxasında gizlənərək, başqa xalq ların qanının axıdılmasının 
və qarşıdur manın bəhrə lərini görür dülər. Onların Qafqaza gəlib çıxmalarının 
tari xi ni biz çox gözəl bilirik. Qaf qaz regionunda tari xən erməni etnosu  olma  yıb.
Onlar buraya necə gəlib çı xıb lar – məhz belə yolla, hiyləgər liklə, məkrliliklə, 
ne cə deyərlər, ilanı baş qasının əli ilə tutmaq cəhdləri ilə. On lar indi də eyni 
hərəkətləri edir lər. Buradan mən on lara, necə deyərlər, cavab ça ğı rışı edirəm – 
Dağ lıq Qarabağı tanıyın. Bu gün ta nı yın. Yeri gəl miş kən, bu barədə nisbətən 
yaxın vaxt larda demişəm – qoy bu gün tanısınlar. Lakin başqa öl kə lərin bunu 
etməsini xa hiş etmək yenə də Ermə nistan rəhbərliyinin qey riadekvatlığından 
və onun siyasi savadının çox aşağı səviyyədə olmasın dan xəbər verir. Ona 
görə ki, əgər Ermənistan rəhbərliyi beynəl xalq siyasətin əsasların dan azacıq 
da olsa baş çıxar saydı, anla yardı ki, bu gün biz Dağlıq Qarabağ ilə vahid 
dövlət çərçivəsində və digər beynəlxalq struk turlar çərçivəsində BMTyə 
daxil olanda Azərbayca nın ərazi bütövlüyü bütün dün ya tərəfindən hamıya 
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mə lum fakt kimi etiraf edi lib. «Qoşulmama Hərə ka tı» – 120 ölkə Azərbayca
nın əra zi bütövlüyü nü bir mə nalı şəkildə dəstəkləyib. Avropa İttifaqına 27 ölkə 
da xildir. Avropa İttifaqı ilə bizim im zaladı ğı mız sə nəd də Azərbaycanın ərazi 
bü tövlüyü, sər həd  lərin to xu nulmazlığı və suverenliyi dəs təklənib. Bunlar 
təqri bən 150 ölkə deməkdir. Buraya İslam Əmək  daş lıq Təşkilatını da əlavə 
etsək – düzdür, orada «Qo şul ma ma Hərəkatı»nа üzv olanlar da var, ol ma yan
lar da – budur dünya birliyi. Ermənis tanın ucba tın    dan, onun istəyinə görə, 
onun Dağlıq Qara ba ğı ta nı  maq şıltaqlığına görə Azərbaycan ilə mü na sibətləri 
korla maq, özü də sadəcə, korlamaq deyil, deyərdim ki, bu hər hansı ölkə ilə 
diploma tik münasi bətləri dər hal pozmağa gətirib çıxarar. Kim belə ad dım ata
caq? Sadəcə, heç kim bunu etmə yəcək. Xüsu sən ona görə ki, ermənilər özləri 
onu tanımırlar. Özü də elə bir vaxt da ki, onlar BMT Təhlükəsizlik Şurası nın 
qət namələ ri nə əsasən, təcavüzkardırlar. Buna görə də de yərdim ki, bu hərəkət 
onların növbəti ləyaqətsiz cəh didir, ye nə başqasının hesabına öz istəklərinə 
nail ol mağa ça lı şırlar.

S u a l: Siz çox yaxşı dediniz. Rusiya münaqişə zo nasına hərbi müşahi-
dəçilər göndərilməsini təklif etmiş di. Baş nazir Paşinyan, prinsip etibarilə 
sülh mə ram lı la rın münaqişə zonasına daxil olmalarına ra zı laş dı və bun-
ların rusiyalı sülhməramlılar olma sını istisna et mə di. Yəni bir növ kazus 
alınır: hərbi müşahidəçilər, yox sa sülhməramlılar? Ümumiyyətlə, bu mə-
sələ barə də rəs mi Bakının mövqeyi necədir?

C a v a b: Bu bənd baza prinsiplərində əks olunub. La kin biz onu heç 
vaxt ciddi müzakirə et məmişik. Ona görə ki, sadəcə, biz həmin bəndə çat ma
mışıq. Re giona sülhməramlıların göndəril məsi ni zam lamanın sonuncu mər
hələsində, işğalın nəticələri aradan qal dırılanda, işğal edil miş ərazilər qaytarı
lan da, qaç qın lar Dağlıq Qarabağa qayıdan da plan laş dı rı lırdı. Bəli, er məni və 
azərbaycanlı əhalinin birgə ya şamasını tə min etmək üçün birinci mərhələdə 
ayırıcı qüvvələr la zım olacaq. Lakin baza prinsiplərində hə min qüv və lə
rin hansı müd dətə göndəriləcəyi, onla rın hansı ölkə lər dən olacağı barədə 
göstərişlər yox idi. 

Sadəcə, ona görə ki, biz o bəndə çatmamışdıq. Biz əvvəlcə sazişin əsas 
bəndlərini razılaşdırmalı idik. Ermənistan baş nazirinin münaqişə zonasında 
sülh  məramlılar olmasını istədiyini bəyan etməsinə gəl dikdə isə əvvələn, bu 
onun işi deyil. Ona görə ki, biz münaqişə zonası deyəndə başa düşmək la
zım dır ki, bu, Azərbaycanın ərazisidir. Əgər biz Azər bay canla Ermənistanın 
sərhədində sülhmə ram lı lar  dan da nışı rıq sa, bu, başqa məsələdir. Bəli, amma 
indi, mən belə başa düşürəm ki, Azərbaycan ərazisi haq qında danı şı lır. Buna 
görə də, təbii ki, həlledici sözü biz deməliyik, çünki bu mövzu geniş müzakirə 
edil mə yib. Məncə, bu barədə danışmaq hələ tezdir. La kin öz tərəfimdən qeyd 
etmək istər dim ki, bu barədə danı şan da, əvvəla, аydınlаşdırmаq lazımdır ki, 
ehtimal edi lən müşahi dəçilərin mandatı necə olacaq, onlar hara da disloka
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siya ediləcəklər? Tə mas xətti yoxdur, buna görə də dislokasiya yerləri harada 
olacaqdır?

Ermənistan beynəlxalq hüququ pozur, atəşkəsi pozmaqda davam edir, bi
zim şəhərlərimizi atəşə tu tur. Bu yaxınlarda «Euronews» kanalında bir re
por taj verilirdi. Orada raketin necə uçması aydın görü nür dü. Özü də raket 
hərbi mövqelərə deyil, bizim şə hər lərə uçur. Buna görə də sülhməramlılar 
ha rada yer ləşəcək, onların mandatı necə olacaq, şəxsi heyəti, sayı, silahları, 
funksiyaları nə olacaq, onların təhlü kəsizliyini kim təmin edəcək? Buna 
görə də bütün bu məsələlərin çox diqqətlə öyrənil məsi tələb olunur və yalnız 
bundan sonra deyə bilərik ki, bəli, biz buna ra zıyıq və ya razı deyilik. Ona 
görə bu sualа cаvаb vеr mək hələ tezdir.

S u a l: Bütövlükdə, indiki vaxtda Azərbaycan, Er mə nistan və Rusiya 
hərbçiləri atəşkəsin monito rin qinin hər hansı mexanizmini müzakirə 
edirlərmi?

C a v a b: Xeyr. İndi belə müzakirələr apa rılmır.
S u a l: Siz Ermənistanın baş naziri ilə Qara bağ ba rəsində danışıqlar 

aparılması üçün Moskvaya gəlməyə hazırsınızmı və hansı şərtlərlə?
C a v a b: Mən belə dəvət almamışam. Üç tərəfli gö rüşlərdə dəfələrlə işti

rak etmişəm, lakin Ermənista nın, Azərbaycanın və Rusiyanın rəhbər lərinin – 
pre zi dentlərinin iştirakı ilə. Amma Paşin yan Er mənis tanda hakimiyyətə 
gələndən sonra bеlə gö rüşlər olma yıb. Ermənistanın əvvəlki prezi dentləri ilə 
belə gö rüş lər olub. Mən həmin görüş lərdən heç vaxt boyun qa çır ma mışam. 
Hesab edir dim ki, bu görüşlər çox müs bətdir. Ona görə ki, Ru  siya Minsk 
qrupunun həm sədri kimi, nizamla mada xüsusi rol oynayır. Ru siya həm də 
tarixən istər Ermənistanla, is tər sə də Azərbaycanla həmişə sıx əlaqə saxlayıb 
və bu gün siyasi, iqtisadi qarşılıqlı əlaqələr baxımından Ru si ya Azərbay canla 
və Ermənistanla çox fəal əmək daş lıq edir, bi zim qonşumuzdur. Belə görüş
lərin çoxu Rusiya ərazisində keçirilib. Paşin ya nın dövründə isə belə görüşlər 
olmayıb. Ermənistan rəhbərliyinin qeyriadekvatlığını nəzərə alsaq, həmin 
görüş lərin nə dərəcədə səmərəli olacağını bilmirəm. Lakin belə təklif daxil 
olarsa, ona həmişə müsbət mövqedən baxmışıq və baxacağıq.

S u a l: Belə dəvət olarsa, Siz gəlməyə hazır sınızmı?
C a v a b: Bəli. Özü də, siz dediyiniz kimi, heç bir şərt siz. Buna sübut 

odur ki, sabah bizim Xa ri ci İşlər naziri Cenevrədə, yenə hər hansı şərtlər ol
madan gö rüşəcək. Üstəlik, demək istəyirəm ki, hələ müna qi şə başlayan vaxt 
bizim Xarici İşlər naziri – onun Minsk qrupunun həm sədr ləri ilə görüşmək 
üçün Ce nev rəyə səfəri planlaş dırılmışdı – oraya getdi. Ermə nis tanın xarici 
işlər naziri isə bir həftə əvvəl, oktyabrın əv vəlində oraya getməli idi, аmmа 
imtina etdi. Huma nitar atəşkəs məsələ sini razılaş dırmaq üçün Xarici İş lər 
nazirlərinin görüşü barədə Moskvadan təklif alı nan da da bizim Xarici İşlər 
naziri Cenevrədən oraya uçdu. Yəni biz heç bir şərt qoymuruq. Amma mən 
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ye nə çox şübhə edirəm ki, Ermə nistanın indiki hakimiy yəti nizam lanma üzrə 
konstruktiv işə qabil olsun.

S u a l: Erməni tərəfin bəyanatlarına qayıtsaq, baş nazir Paşinyan 
daim deyir ki, Türkiyənin xüsusi tə yi nat lıları, türkiyəli hərbçilər 
Azərbaycana sadəcə, kö mək etmirlər, onlar hərbi fazaya fəal cəlb edilib-
lər. İn di belə fikirlər də əlavə olunub ki, münaqişənin hərbi fa zasının 
həllində pakistanlı xüsusi təyinatlılar Azər baycana fəal kömək edirlər. 
Siz bu bəyanatları necə şərh edərdiniz və ümumiy yətlə, Sizin fikrinizcə, 
hazır da nizamlamada Türki yə nin rolu nədən ibarət dir və pers  pektiv də 
nə dən ibarət ola bilər?

C a v a b: Bu, Paşinyanın növbəti yala nı dır. Er mə nis ta nın əvvəlki pre
zi dentləri ilə mə nim ünsiyyətim zamanı buna oxşar heç bir hal olmayıb. 
Bəli, biz düş mən lərik, birbirimizə qarşı müsbət əh valda ola bil mə rik, lakin 
danışıqlar ma sası arxasında heç vaxt be lə ağ yalan olmayıb. 

Sadəcə, belə insinuasiyalar da olmayıb. Bunlar ha mı sı yalandır. Bura da 
Türkiyənin heç bir xüsusi təyi nat lısı yoxdur. Bu barədə dəfələrlə demişəm, 
buna ehtiyac da yoxdur. İndi onun ağzı o qədər qızışıb ki, guya hansısa 
pakistanlı xüsusi təyinat lılar vardır. Yeri gəlmişkən, buna görə məncə, etiraz 
notası da alıb. Bu cəfəngiyyatdır, belə şey yoxdur. Bu, əvvələn, üçüncü tərəf
ləri münaqişəyə cəlb et mək, münaqişəni beynəl miləlləşdirmək və özünün 
alçaldılmış vəziyyə tini örtbasdır etmək cəhd ləridir. Guya döyüş meyda nında 
vuruşan Azərbaycan deyil, Türkiyənin və Pa kis tanın xüsusi təyinatlıları dır. 
O, cəfəngiyyat danışır. Bu ya xın larda deyib ki, guya Azərbaycanın Suriya
dan gə tir diyi terrorçular Ru siya ərazisinə soxulub və Qroz nı da terror aktı 
törədiblər. Başa düşün, bu ta ma  mi lə cəfəngiyyat dır. Rusiyanın xüsusi xidmət 
or qan la rı bu terror aktını kimin təşkil etdiyini yəqin ki, bilir. Bundan əvvəl 
Paşinyan deyirdi ki, Türkiyə nin F16 təyyarəsi Ermənistana məxsus Su25 
təy ya rəsini vurub. Hamı bilir ki, bu yalandır. Bütün bun la rı həm Rusiya, həm 
də digər həmsədr ölkələr iz lə  yir. İndi biz texnologiyalar əsrində yaşayırıq. 
Heç nə yi giz lətmək mümkün deyil. O deyəndə ki, Gəncə yə bal  listik ra ket
ləri Ermənistan atmayıb, bu sadəcə, ax maq lıqdır. Ona görə ki, hər hansı bal
listik raketin bu ra xıl ması izlənilir. Bu raketin haradan buraxıl ma sını, ona 
hansı döyüş tapşırığı verilməsini Rusiya da çox gözəl bilir, Amerika da, 
Fransa da. Bu döyüş tap şırığının hədəfi yaşayış məhəl ləsi idi. İkinci dəfə də 
yaşayış məhəlləsi oldu. Gəncədə bizim heç bir hərbi bazamız, heç bir hərbi 
şəhərciyimiz yoxdur. Bu dəh şətli dağıntı kadr larını biz yox, yüzlərlə xarici 
jur na list çəkəndə də, xarici dip lomatlar birbaşa dağın tılar yerindən müsahibə 
verən də də Paşinyan yalan deyir. Deyir ki, bunu edən Ermənistan deyil. Bəs 
kim  dir? Biz özümüz Gəncəyə zərbə endirmişik? Ya lan çılığın, ən baş lı cası, 
axmaqlığın dərəcəsini təsəv vür edir si nizmi? Bunu hər bir adekvat insan başa 
düşməli idi, bunu giz lətmək mümkün deyil. Buna görə də onun pakis tanlı, 
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türkiyəli xüsusi təyinatlılar barəsində de dik ləri növbəti sərsəmlikdir. Sabah 
deyər ki, biz əra zi lərimizi azad etmək üçün buraya marslıları gətir mişik. 
Ondan nə desəniz gözləmək olar.

M ü x b i r: Hər halda, münaqişənin nizamlanma sında Türkiyə nin sonrakı 
rolunu dəqiqləşdirmək is tərdim.

İ l h a m  Ə l i y e v: Bəli, nizamlamada Türkiyənin rolunu görürük, səmərəli 
roldur. Türkiyə bizə qar daş dövlətdir. Türkiyə dünyada yeganə ölkədir ki, 
Cənu bi Qafqazın üç ölkəsi ilə onun dövlət sərhəd ləri vardır. Ha zırda Türkiyə 
təkcə regional problem lərlə bağlı bir sıra məsələlərdə deyil, həm də qlobal 
planda həl ledi ci söz sahibidir. Türkiyə həm də ta ma milə müstəqil xa ri ci 
siyasət yürüdür. Mənim bil diyimə görə, bu da hamı ya komanda verməyə adət 
edənləri çox qıcıqlan dırır. Türkiyə bizim etibarlı tərəf daşımız, Azərbay canın 
dostu, həm də Rusiya ilə çox sıx münasibətləri olan ölkə kimi, zənnimcə, 
hökmən mühüm rol oyna ya caq. O, artıq indi həmin rolu oynayır. Rusiya və 
Tür kiyə prezidentləri, bu ölkələrin Xarici İşlər nazir lə ri, Müdafiə nazirləri 
daim əlaqə saxlayırlar, bu mə sələləri müzakirə edir lər. Bu onu göstərir ki, 
Tür kiyə artıq cəlb olunub, Ermənistanın nə qədər xo şu na gəl məsə də. Lakin 
mən əminəm, Ermənistan bunu etiraf etməyə və bununla razılaşmağa məcbur 
olacaqdır.

S u a l: Cənab Prezident, hər halda, belə bir risk varmı ki, Azərbaycan 
ilə Ermənistan arasında mü na qişə genişlənərək, daha böyük regional 
münaqi şəyə çevriləcək, ona iri dövlətlər də qoşulacaq?

C a v a b: Səmimi desək, bunu tam istis na edə bil mə rəm. Lakin öz tərə
fimdən deməliyəm ki, biz buna gə  tirib çıxara biləcək hər hansı hərə kətlər 
etmə yəcə yik. Bu münaqişəni beynəlmiləlləşdirə bilə cək heç bir təx ribat 
olmayacaq. Bu bizə lazım deyil. Son bir ay da də fələrlə demişəm ki, biz bunun 
əleyhi nə yik. Bütün öl kələri təmkin nümayiş etdir məyə, mü daxilə etməmə yə 
çağırmışam. Mən şadam ki, belə də olur. Hərçənd Er mə nistanın münaqişəni 
beynəlmi ləl ləş dir mək üçün dai mi cəhdləri, Ermə nis tan rəhbərli yinin Ru
si yadan az qala Ermənistan tərəfində döyüş mək üçün Rusiya qoşunlarını 
göndərmək barədə daimi xa hişləri məhz mənim dedi yim ilanı özgə əli ilə 
tut maq məsələsidir. Buna görə əminəm ki, region ölkə lə ri, həm Rusiya, həm 
Türkiyə, həm İran, həm də Gür cüstan – təbii ki, Azər baycanın bu ölkələrlə 
eti ma da əsaslanan sıx ta rixi, mədəni, siyasi münasi bət ləri vardır – təcavüz
karın də  yir manına su tökən hər han sı hərəkət lərdən çəki nəcəkdir.

S u a l: Bu yaxınlarda Prezident Putin bəyan etdi ki, indiki eskala si-
yanın gedişində hər iki tərəf dən ölənlərin ümumi sayı təqribən 5000 nə -
fər dir. Sizdə olan rəqəm lərdə belədir, yoxsa onlar bir qədər fərq lənir?

C a v a b: Mən demişdim ki, biz həlak olan hərbi qul luqçuların sayını 
mü naqişə, müha ribə başa çat dıq  dan sonra açıqlayacağıq. Müharibə başa çat
dıq dan sonra. Dinc sakinlərə gəlincə, biz məlu matla rı dərc edirik. Mən sizə 
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dedim: 69 nəfər həlak olan və 300dən çox yaralı var. İtkilərə gə lincə, bizim 
fər ziy  yələrə görə Ermənistanın hansı itkiləri ola biləcə yini deyə bilərəm.

M ü x b i r: Maraqlı olardı.
İ l h a m  Ə l i y e v: Baxın, hətta tam riyazi cə hət dən. 256 tank məhv 

edilib, bu dünənki gün üçün olan məlumatdır. Hər gün bu rəqəm artır. 
Hesablayın, ora da hərəsində 34 nəfər vardır. Bu, ar tıq təxminən 1000 nəfər. 
Sonra 50dən çox piya daların döyüş ma şı    nı məhv edilib. Orada təxminən 
neçə nəfərin oldu ğu ay dındır. Yüzlərlə artilleriya topları. Hər bi rində bir ne çə 
nəfər. 6 ədəd S300 qur ğusu, 40a yaxın «Osa», TOR, «Kruq», «Kub» zenit
raket kompleks lə ri. 400, bəl  kə də 400dən çox yük maşını, onların bö yük 
his səsi məhv edilib, həm hərbi qulluqçularla, həm də dö yüş sursatı ilə birgə. 
Əgər bunları hesab la saq, hələ nə qədər səngərlərdə məhv edilib. Axı biz bu 
səngər ləri, təmas xəttini keçmişik. Bu kadrlar internetdə vardır. Yəni bizim 
məlumata görə, təkcə er mə ni tərəfi nin itkisi 5000 və daha çox ola bilər, ya
ra lananlar isə müharibədə bir qayda olaraq, 23 dəfə çox olur. Bizim itkilərə 
gəlincə, onları sonra açıqla  ya cağıq. Lakin de mə liyəm ki, onlar xeyli azdır. 
Silah lı toqquş manın xarakteri, mürəkkəb relyef və ermə ni lərin 30 il ər zində 
qurduqları isteh kamlar nəzərə alın arsa, he sab edirəm ki, hər bir insan həyatı 
dəyər lidir, lakin bütün bun larla bəra bər, bizim itkilərimiz mi nimaldır.

S u a l: Bu mövzunu davam etdirmək istərdim. Bəzi hərbi ekspertlər 
hesab edirlər ki, Azərbaycan, belə deyək, hərbi əməliyyatların aktiv 
fazasında pi lot suz uçuş aparatlarından fəal istifadə edilməsi he sa bına 
həlak olanların sayını minimuma endir məyə müvəfəq olub. Hətta bə-
ziləri, elə ABŞ-dan olan hər bi ekspertlər hesab edirlər ki, bu, XXI əsr də 
döyüş əməliyyatlarının aparılmasının yeni modelidir. Əks-hücum apa-
rılarkən dronların xeyrinə seçim edilməsi nə ilə bağlı idi?

C a v a b: Azərbaycan Ordu su nun arse na lı təkcə dron lardan ibarət deyil, 
bizdə Ru si ya, Belarus, İs ra  il is tehsalı olan müasir hava hücu mun dan mü
da  fiə  sistemləri vardır. Onlar Ermənis tan ərazisindən gön dərilən raketlərin 
çox hissəsini vurur. Təəssüf ki, biz hə  min raketlərin hamısını vura bil mi
rik. Biz də ən müa   sir zirehli texnika var, mo dern  ləşdi rilmiş T72 tankları, ən 
müasir T90 tankları, pi yadaların döyüş maşın ları və sair, müasir uzaqvuran 
artilleriya si lah ları vardır. İndi bu heç kəs üçün sirr deyil. «Polonez», «Lora», 
«Ekstra», «Qasır ğa» ra ket ləri və sai rə. Yəni biz ordumuzun silahlan ma sına 
bir tə rəfli ya  naş ma mışıq. Lakin müharibə apa rıl masının müa sir me tod ları, 
əlbəttə, ötən əsrin 90cı illər ində olan metod lardan fərqlənir. Buna görə də 
pilotsuz aviasi ya bizim döyüş qabiliyyətimizin mühüm amili dir, xüsusən bеlə 
möhkəmlənmiş rayon ların olma sı nəzə rə alın maqla. İnanın ki, hətta bizim 
internetdə nüma yiş etdirdiyimiz kadrlar da əslində baş verən lər lə müqayisədə 
çox cüzi hissədir. Bunlar bizim gös tə rə bildiklərimizdir. Aşkar görünür ki, 
onlar orada qa zılıb yerləşdirilib. Sanki hansısa gəmiricilərdir. Onlar orada hər 
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yeri qazıblar. Aralarında yollar olan, uzun lu ğu kilometrlərlə ölçülən tunellər 
vardır. Siçovul yuva la rına oxşayır. Səs eşidən kimi oraya girirlər. Hər bir 
artilleriya topunun siçovul yuvası vardır. Buna görə müasir texnika olmasa, 
bunları məhv etmək çox çətin olardı və bu çox böyük in san tələfatına gətirib 
çıxa rardı. Biz neçə «Qrad» qurğusunu məhv etmişik. İndiki halda pilotsuz 
aviasiya – həm Türkiyə dronları, həm də İsrail dron  ları bizə çox kömək edir. 
Azı 6 ədəd S300 zenitraket kompleksini məhv etmişik. Üstə gəl, müasir 
pilotsuz uçuş aparatları. Onlar özləri zərbə endirir, özləri kəşfiyyat aparır, 
həm də zərbə vuran artilleriyanın koordinatlarını verir. Buna görə, əlbəttə, 
bu bizim uğu rumuzun mühüm amilidir. La kin dedi yim kimi, torpaqlarımızı 
Azər baycan əsgər lə ri və za bitləri azad edirlər, bu torpaqlarda bayra ğı mı zı 
qal dırırlar. Buna görə bütün bunlar bizim sərvə ti mizdir və təsadüfi deyil ki, 
Azərbay can Ordusu ən yüksək döyüş qabiliyyətli ordular dan biri hesab edi lir. 
Mən bilirəm ki, bu müha ribədən sonra bu təcrübə öy rəniləcək. Ümumiy yətlə, 
bu təcrübə hərbi quru cu luq üzrə gələcək fəa liy yəti planlaşdıran çox ölkələr 
üçün, hətta bizim üçün də faydalı olacaq. Bu yaxın larda Müdafiə Nazirliyində 
hərbçilərlə müşavirə keçirir dim, orada dedim ki, biz uğurlarımızla yanaşı, 
nöq sanlarımızı da təhlil etməliyik və gələcəkdə hərbi tex nika alan da anbar lar
da qalmış texnikanı alma maq təcrübəsini əsas götür məliyik.

S u a l: İstifadə edilməmiş qalıb?
C a v a b: Bəli.
S u a l: Cənab Prezident, Siz qeyd etdiniz ki, es ka lasiyanın indiki 

faza sında erməni tərəfinin dinc şəhər ləri atəşə tutması halları tez-tez baş 
verib. Gən cənin iki dəfə şiddətli atəşə tutulması, Bərdənin dü nən atəşə 
tutulması, həlak olanların ümumi sayı 70 nəfərə yaxın dır – bu, döyüş 
əməliyyatları zonasından kənar da ya şa yan şəxslər üçün lap çoxdur – və 
300-dən çox ya ralı. Lakin Bakıdan daim bəyanat lar səs lənir ki, beynəlxalq 
birlik bu atəşlərə görə Er mə nistanı lazımınca qınamır. Yəni beynəl xalq 
birlik həm Bakıya, həm də İrəvana dinc vətən daşların atəşə tu tulmasını 
dayandırmaq kimi çağırışlar etməklə kifa yət lənir. Lakin Bakının Ermə-
nistanın əməllərini itti ham etməsi beynəlxalq birlik tərəfindən lazımınca 
qar şılanmır?

C a v a b: Bəli, bu belədir. Lakin bu bi zim üçün ye nilik deyil. Bütün 
bu işğal illəri ər zində Ermənistanın qınanması nədən ibarət olub? Məgər 
bu, ittiham idi mi? Xeyr. Məgər kimsə Ermə nistanı iş ğa la görə qı na yıbmı? 
Bəli, 1993cü ildə BMT Təhlü kəsizlik Şura sının qətnamələri qəbul edi lib. 
Bəli, sonra biz öz səylə ri miz lə BMT Baş As sam bleyasının və «Qo  şul mama 
Hərə katı»nın qətna mələrinin qəbul edil mə si nə nail olduq. Hətta Avro pa 
Parlamentinin də. Lakin onlar, əlbəttə, nizam lama üçün hüquqi ba za ya rat
dılar, am ma itti ham ları eşitmədik. Hətta atəş kəsin Ermənistan tərə fin  dən 
pozulması aydın ol duqda belə. Moskvada atəş kəsin əldə olunmasından heç 
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bir gün keçməmiş onlar Gəncəyə zərbə endir di lər. İndi də, Vaşinqton da atəş
kəs razılaşdırıldıqdan bir gün sonra, özü də bunun üçün onlar yalvarırdılar, 
atəşkəs barədə yalvaran on lar idi. Fransa tərəfinin fəaliyyəti nəti cə sində əldə 
edilmiş atəşkəs də pozulub. Bir gün keçmə di, on lar Bər də ni atəşə tutdular. 
Buna qədər isə onlar Tərtərdə dəfn mərasimini atəşə tutmuşdular. Ora da 
4 nəfər hə  lak olmuşdu. Bu qeyriinsani əməllər gös tə  rir ki, biz kiminlə vuruş
mağa məcburuq. On lar üçün nə əxlaq normaları var, nə şərəf, nə ləya qət. 
Ümu  miy yətlə, mü haribə nin necə aparılması ba rə də anla yışları yoxdur. Ona 
görə də onlar müharibə ni belə aparırlar. 

Bilirsinizmi, hətta hər bir rəqibə, düşmənə də müəy yən dərəcədə hörmət 
etmək lazımdır, çünki qaydalar, o cümlədən müharibənin aparılması qay da ları 
vardır. Erməni tərəfi üçün bu qaydalar yoxdur. Ona görə də biz Ermənistanın 
pislənəcəyinə o qədər də ümid et mir dik. Bizi qardaş Türkiyə dəs təkləyir. 
Bizi Pakis tan dəstəkləyir. Türkiyə Prezidenti, Pakis tanın Baş Nazi ri açıq 
dəstəkləyirlər. Onlar dəfələrlə bizi dəstək lə dik lərini ifadə ediblər. Bizi çox 
ölkələr dəstəkləyir. Lakin biz dünya birliyi dedikdə, nə üçünsə həmişə Qərb 
dün  ya sı başa düşülür. Bax, oradan biz həmrəylik göz lə mir dik və gözləmirik.

S u a l: Bundan başqa, erməni tərəfi tez-tez Azər baycanın müxtəlif 
enerji infrastrukturunu – Min gə çe  viri, qaz kəmərlərini, neft kəmərlərini 
atəşə tutur du. Ümumiyyətlə, necə hesab edirsiniz, bu, Azər bay can nef ti-
nin və qazının dünya bazarına çat dırılması üçün müəy yən risklər yarada 
bilərmi?

C a v a b: Əgər onlar vəd etdiklərini real laş dıra bil sələr, konkret olaraq, 
Səngəçal termi na lını və ya bizim neft və qaz kəmərlərimizi bom ba laya bil sə
lər, bu, risk lərlə bağlı olacaq. İndiki halda, düşü nü rəm ki, onları qınayacaqlar, 
çünki bu neft və qaz əsa sən avropalı istehlakçılara lazımdır. Sirr deyil ki, 
Azər baycandan çəkilən qaz kəməri müəyyən dərə cə də, çox yox, müəy yən 
dərəcədə bəzi Avropa ölkələ ri nin enerji təhlükə sizliyinə şərait yaradır və 
yara da caqdır.

M ü x b i r: Avropanın cənubu.
İ l h a m  Ə l i y e v: Neftin göndərilməsi məsələsinə gəldikdə, bu gün 

Avropa İttifaqının üzvü olan bəzi öl kələr öz ehtiyaclarının təxminən 40–50 fai
zini Azər baycan nefti hesabına təmin edirlər. Yəni əgər bu neftqaz kəmərləri 
ilə bağlı bir hadisə baş ver ərsə, Er mənistan ciddi beynəlxalq təzyiqlə üzləşə
cək. La kin bu da onları dayandırmır. Оnlar Bakı–Novo ros siysk neft kəmərini 
bombalamağa cəhd göstərmiş di lər. Bu neft kəməri Azərbaycan ilə Rusiyanı 
bağla yır. Həmin Rusiyanı ki, Ermə nistan ondan həmişə han sısa xüsusi mü
nasibət tələb edir, əvəzində heç nə ver mədən. Heç nə. Əsla. İstər tarixi ba
xımdan, is tər bey nəl xalq are na da dəstək mənasında. Əlbəttə, in di Soro sun 
koman da sından başqa bir əməl gözlə mək çətindir. Buna görə də Mingəçeviri, 
elektrik stansiya sını bom balamağın məqsədi Azərbaycanın enerji sistemini 
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da ğıtmaq dır. Bu, müəyyən dərəcədə təsir gös tə rər, lakin biz artıq şaxələnmiş 
enerji təchizatı şəbə kəsi, yeni elek trik stan siyalarını yaratmışıq. Ona görə də 
bu məhz erməni tərəfin yırtıcı mahiyyətini göstərir. Baş qa mə sələdir ki, biz 
həmin raketlərin çoxunu ha va da məhv etmişik. Bir hissəsi tutulub, bir his səsi 
part lamayıb. Bu da onların hərbi potensi alından xə bər verir. Amma, əl bəttə, 
belə bir təhdid var və biz ona adekvat reaksiya verməliyik. Mən hə mişə demi
şəm, bu gün də deyirəm, Bərdə şəhə rinin vəhşicəsinə bombardman edilməsinə, 
orada 7 yaşlı qızın həlak olmasına və bir neçə uşağın zərər çəkməsinə 
baxma ya raq, biz onların tayı deyilik. Biz onlara döyüş mey danında cavab 
verəcəyik. Biz yeni torpaqların azad edilməsi ilə, bayrağımızı yeni şəhərlərə 
sancmaqla cavab verəcəyik. Biz şəhərləri, mülki şəxsləri bomba la mayacağıq. 
Sizə lap yaxın vaxtlara aid bir nümunə göstərim. Artıq çoxdandır ki, həlak 
olanların cəsədlə rinin və hərbi əsirlərin dəyişdirilməsi barədə söhbət gedir. 
Prinsip etibarilə bu mövzu Moskvada səsləndirilib. Bu ayın 10da hu ma nitar 
mülahizələrə əsasən, biz Beynəlxalq Qır mızı Xaç Komitəsinə dəfələrlə müra
ciət etmişik ki, gəlin mübadiləni təşkil edək. Özü də, tam təfər rüatı ilə de yim, 
mən həlak olmuş erməni hərbçi lərinin cəsəd ləri barədə tapşırıq vermişəm ki, 
onları maksimum dərə cə də refrijeratorlarda (soyudu cu lar da), soyuq yer lər də 
saxlasınlar, biz hamımız bili rik, cəsəd lər qalanda nə hala düşür.

M ü x b i r: Cəsədlərin parçalanmaması üçün.
İ l h a m  Ə l i y e v: Bəli, tamamilə doğrudur. Hər dəfə erməni tərəfi 

im  tina edir. Hər dəfə bəhanələr gə ti  rirdilər ki, gəlin bunu döyüşlər gedən 
yerdə edək. Ba şa düşürsünüzmü, bu, mübadiləni apara caq insan la rın, mülki 
şəxslərin həyatını təhlükə altına qoymaq deməkdir. Biz deyirik yox, bizim 
dövlət sərhədi miz var. Gəlin bunu Tovuz rayonunda, Qazax rayo nun da 
edək. Gəlin orada edək. Deyirlər, yox, yalnız bu rada. Buna görə dü nən mən 
qərar qəbul etmişəm ki, Ermənistanın həlak olmuş hərbi qulluqçularının cə
sədlərinin çox hissəsi birtərəfli qaydada Er mənis ta na verilsin. Üstəgəl, daha 
iki mülki şəxsi – bu ahıl in san ları da verə  cəyik. Dünən biz bunu etməyə çalış
dıq, on ları maşınlarla sərhəd tərəfə yola saldıq. ATƏTin ofisini, Qırmızı Xaç 
Komitəsini bu işə cəlb etdik, lakin erməni tərəfi onları qəbul etmir. Onlar 
həlak olmuş insanlarının cəsədlərini qəbul etmirlər. Ümumiyyətlə, bu nə 
deməkdir, bunu necə izah edəsən? Bu hansı in sa ni əxlaq nor ma larına sığır? 
Biz hər halda, cəsədləri verəcəyik. İndi mülki şəxslərin və hə lak olanların 
cəsədlərinin Gürcüstan ərazisindən çat dırılması üzə rində işlə yirik. Əgər 
onlar bu cəsəd lə ri qəbul etməsə lər, mən heç bilmirəm nə edək?! Gö rün biz 
kiminlə vuru şuruq. Başa düşürsünüz? Bunu hamı başa düşmə lidir. Onların 
bütün saxta, yalvarış dolu bəyanat larını da. Onların ahvayı, ağlamaları – 
bunlar ha mısı ya lançı göz yaşlarıdır. Biz onları yaxşı tanı yırıq. Buna görə 
Rusiya ictimaiyyəti onların ya lan  la rına, böhtan larına aldanmamalıdır. Bəli, 
aydın dır ki, onlar Rusiya Federasiyasında inteqrasi ya edib lər. Təkcə orada 
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yox, Fransada da, Amerika da da. On lar mediada da yer tutub, ictimai fon 
yara dır lar. La kin insanlar bizim kiminlə vuruşduğu muzu başa düş mə li dirlər. 
Anlama lıdırlar ki, biz haqlıyıq. Biz öz torpa ğımızda vuruşu ruq. Onlar bizim 
torpaq da ölür lər.

S u a l: Cənab Prezident, Siz dəfələrlə vur ğu la mı sınız ki, hərbi faza 
gec-tez başa çatacaq. Bununla əlaqədar Sizə iki sualım vardır. Birincisi, 
Siz bütün ra yonların işğaldan azad edilməsindən, yəni həm Dağlıq 
Qarabağın, həm də 7 rayonun qaytarıl masından sonra Azərbaycanın 
iqtisadi potensia lını necə qiymət lən di rir siniz? Bu, Azərbaycanın iqtisadi 
artım sürətinə necə təsir göstərə bilər?

C a v a b: Bunu demək çətindir. Bu ba rə də müxtəlif eh timallar vardır. 
Əlbəttə, bö yük ərazi lərin öz nəza rə ti  mizə qaytarılması artım üçün, inkişaf 
üçün, ilk növ bə də, kənd təsərrüfatının və turizmin inkişafı üçün bö yük 
potensialdır. Ona gö rə ki, Qa ra bağ regionu ölkə mi   zin ən gözəl və bə rə kət
li region larından biridir. Həm təbii faydalı qazın tı larla, həm qızılla, sink 
və qur  ğuşunla zən gindir. Yeri gəlmişkən, Ermənistan Kəlbəcərdə bir neçə 
xarici şirkətlə bəra bər qızılın qa nunsuz ha silatını həyata ke çi rir. Lakin biz, 
əlbəttə, onların hamısını müvafiq hüquqi prose durlar vasitə silə məsu liyyətə 
cəlb edəcə yik. Ona görə də bu regio nun pers pektivi Azərbay ca nın davamlı 
inkişafı üçün, ilk növbədə, ərzaq təhlü kəsizliyi məsə lə lərinin həlli üçün çox 
vacib olacaq. Lakin bi rinci mər hələdə bu çox böyük maliyyə məsrəfləri tələb 
edəcəkdir.

M ü x b i r: Bərpa işləri.
İ l h a m  Ə l i y e v: Bəli, əlbəttə. Çünki bizim gös tər di yimiz kadrlardan 

da görünür ki, orada bircə ev də qal mayıb. Biz Füzuli şəhərini işğaldan azad 
edən də ora da bircə salamat bina tapa bilmə dik. Təsəvvür edir  sinizmi? Bütün 
şəhərdə, halbuki orada оn minlər lə in san yaşayırdı. Bircə bina da qalmayıb. 
Mənə zəng vur dular, dedim ki, bayrağı dirək üzərində qal dı rın. Gö rün onlar 
nə ediblər. Ağdamın, Cəbrayıl ra yo nu nun xarabalıqlarına ba xın. Hər şey 
dağıdılıb. Elə bil bu radan vəhşilər keçib. Elə bil оnlar insan deyil miş. Onlar 
hər şeyi sökübdağıdıblar. Evlərin damla rı nı, pəncərə çərçivələrini, hətta 
unitazları da. Bu sa də cə, quldurluqdur. Buna görə qarşıda bizi çox böyük xərc
lər gözləyir. İnfrastruktur, yollar, kommunika si ya  lar, yaşayış yerləri, inzibati 
binalar. Düşünürəm ki, ilk mər hələdə ümumi daxili məh su lun həcminə görə 
bu, inşaat sektoruna çox müsbət təsir gös tərəcəkdir.

S u a l: İnşaat sektoruna?
C a v a b: Bəli, sözsüz. Bir də, əlbəttə, məş ğulluq mə sələsinə. Tikinti ma

terialları istehsalı ilə bağlı olan hər şeyə. Lakin bu, milyardlarla məs rəf de
mək olacaq. Biz dəy miş ziyanı hesablaya cağıq. Mən bir neçə gün bun dan 
əvvəl işğaldan azad edilmiş əra zilərdə xüsusi mü vəqqəti komenda turaların 
yaradıl ma sı na dair təli mat lar vermişəm. Biz hər şeyi inven tarlaşdıracağıq, 
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ora  da qa lan ların uçotunu aparacağıq, bizə vurulmuş zi ya  nın həcmini qiy
mətləndirəcəyik və təbii ki, bun dan sonra artıq bizim vətəndaşların oraya 
qayıdacağı mərhələdə müvafiq hüquqi prosedurlar aparılacaq, biz təcavüz karı 
məsuliyyətə cəlb edəcəyik. Odur ki, pers pektivdə, fikrimcə 5–10 il ərzində 
bu, qeyrineft sek to ru nun in ki şafına yaxşı təkan verəcək, qısa müd dətli pers
pek tivdə isə bu, məsrəf tələb edəcək. Lakin başa dü şür sünüzmü, Qarabağı 
bərpa etmək, onu yer üzün də ən gözəl və həyat üçün rahat guşə lərdən birinə 
çe vir mək dən bizi dayandıra biləcək maddi maneə yoxdur.

S u a l: Nəhayət, sonuncu sual. Siz Qarabağ mü naqişəsi başa çatandan, 
nizamlanandan sonra bizim re gionda vəziyyətin geosiyasi inkişafını və 
qüvvələr nis bə  tini necə görürsünüz?

C a v a b: Zənnimcə, vəziyyət, əlbəttə, münaqişə dən əvvəlki kimi ol ma
yacaq. Biz regionda geo siyasi dü zümü çox cəhətdən dəyişmişik. O, artıq 
də yişib və bir çox stereotiplər keçmişdə qalıb. Mə sə lən, Rusiya və NATO 
arasındakı qarşıdurma kimi. Siz indi ba xın, Rusiya və NATO üzvü olan Tür
kiyə da ha çox səmimi və etimada əsasla nan əlaqələrə malik dir, nəinki Türkiyə 
ilə NATO üzvü olan hər hansısa baş qa ölkə. Bunlar əvvəl yox idi, bunlar 
yeni reallıq lar dır. Buna görə də belə dəqiq strukturlaş dı rıl mış ste reo tip оlаn 
geo siyasi təfəkkür də ikinci pla na keçir. Mən hesab edirəm ki, bu, müsbət 
amildir. Çün ki real lıqları əsas götür mək lazımdır, reallıqları isə siyasət çilər 
öz fəaliy yət ləri ilə yaradırlar. Dü şü nürəm ki, bu gün bizim regionda regionun 
gündəliyini müəy yən edən, əməkdaşlığa istiqamətlənən aparıcı siyasi xa dimlər 
arasında çox müsbət əməkdaşlıq formatı ya ra nır. Çünki bu gün Türkiyə, İran, 
Rusiya və Azər bay can arasında həm üçtərəfli, həm də ikitə rəfli for mat larda 
fəal əməkdaşlıqdan danışmaq olar. Bizim üç tərə fli formatımız mövcuddur. 
Düşü  nü rəm ki, gün gələcək, biz artıq dördtərəfli format da da fəaliyyət gös 
tərəcəyik. Bu həm tarixi, həm iqtisadi, həm nəq liy yat, həm geosiyasi və ən 
başlı cası, bu regionda təh lü kəsizliyin möhkəmləndiril məsi baxı mın dan təbii 
ola caqdır. Buna görə Ermə nistan bun dan sonra da Qaf qa zın bədənində yad 
cisim kimi qalmamalıdır. Ermə nis tan buraya onsuz da hamı dan sonra gəlib və 
er mə ni dövləti onlara tarixən heç vaxt məxsus olma dıq ları torpaqlarda süni şə
kil də yaradılıb. Mən Azər bay can Xalq Cümhuriy yətinin İrəvanı Ermənistana 
necə verməsini dəfə lərlə demişəm. Bu, tarixi faktdır. 1918ci il mayın 29da, 
Cümhuriyyətin yaran  ması elan edildikdən bir gün sonra İrəvan verilib. Özü 
də mü zakirələr za manı qanunverici orqanın İrə van dan olan depu tatları bunun 
əley hinə оlublаr, lakin on la rın fikrini heç kim nəzərə almayıb. Bax, be ləcə, 
İrə va nı götürüb veriblər. Buna görə də, necə deyərlər, olan olub, keçən keçib. 
İndi Ermənistan yad cisim olma ma  lı və işğala son qoymalı, Azərbaycan 
ilə, Türkiyə ilə münasibətləri normallaşdırmalıdır. Bu on lara yal  nız fayda 
gətirə bilər, başa düşürsünüzmü, yalnız fay da. Bütün kommunikasiyalar 
açılacaq, onlar inteqra si  yalı enerji, nəqliyyat layihə lərinin bir hissəsi, ümumi 
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təhlükəsizlik sisteminin bir hissəsi olacaq. Baxın, bu gün Türkiyə Rusiyadan 
S400 zenitraket kom pleks ləri alır. Bu tamamilə yeni təhlükəsizlik sis te mi
dir. Bu sa  dəcə, hava hücumun dan müdafiə kom plek sinin alın   ması deyil, yeni 
təhlükəsizlik, qarşılıqlı eti mad sis te mi nə bir addım yaxınlaşmaqdır. Bunu qar 
şılıqlı eti mad olma dan əldə etmək mümkün deyil. Biz Rusi ya dan S300ləri 
çoxdan almışıq. Bu da qar şı lıqlı etimad ami lidir. Buna görə regionun belə 
kon fi qura siyası ha mının xeyrinədir. Amma Ermənistan başa düş  mə lidir ki, 
o, artıq yolun kənarındadır. Ar tıq on dan ötrü heç kim vuruşmayacaq. Bəs 
sonra? Əgər o bizimlə qarşı durmaya davam edərsə, əgər bun  dan sonra da 
Türki yəyə ərazi iddiaları irəli sürərsə, başa düşməlidir ki, bizim qarşımızda 
necə dura bilər? Lakin biz onların ölkəmizə və xalqımıza gətirdiyi bütün ağrı
acılara və faciələrə baxmayaraq, qarşıdurma istəmi rik, biz sülh istə yirik. Buna 
görə də dü şünürəm ki, geosiyasi reallıq müs bət istiqa mətdə inkişaf etmə lidir. 
Hər halda, biz öz tərəfimiz dən hər şeyi edəcəyik ki, bu belə də olsun.

M ü x b i r: Bütün suallarımıza ətraflı cavab ver di yi nizə görə bir daha çох 
sağ olun.

İ l h a m  Ə l i y e v: Sağ olun. 
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AZƏRBAYCAN RESPUBLİKASININ PREZİDENTİ, 
ALİ BAŞ KOMANDANIN RƏSMİ «TWİTTER» 

SƏHİFƏSİNDƏN

30 oktyabr 2020-ci il, 15:01, Vətən müharibəsinin 34-cü günü

Müzəffər Azərbaycan Ordusu bu gün Cəbrayıl rayonu nun Xudaverdili, 
Qur ban təpə, Şahvələdli, Xubyar lı, Zəngilan rayonunun Aladin, Vejnəli, Qu
badlı rayo nu nun Kavdadıq, Məmər, Mollalı kəndlərini işğal dan azad etmişdir.

Eşq olsun Azərbaycan Ordusuna! 
Qarabağ Azərbaycandır!

ilham aliyev О 
@azpresident 

Müzəffər Azərbaycan Ordusu bu gün 
Cəbrayıl rayonunun Xudaverdili, 

Qurbantəpə, Şahvələdli, Xubyarlı, Zəngilan 
rayonunun Aladin, Vejnəli, Qubadlı 

rayonunun Kavdadıq, Məmər, Mollalı 
kəndlərini işğaldan azad etmişdir. 
EEşşqq  oollssuunn  AAzzəərrbbaayyccaann  OOrrdduussuunnaa!!  

QQaarraabbaağğ  AAzzəərrbbaayyccaannddıırr!!  

AZ<!RВAYCAN ltESPUBLIКASI 
PREZIDENTININ ADMINISТRЛSIYASI 
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ALMANİYANIN ARD TELEVİZİYA KANALINA 
MÜSAHİBƏ 

31 oktyabr 2020-ci il, 12:06, Vətən müharibəsinin 35-ci günü

S u a l: Sentyabrın 27-də müharibə başlandı. Si  zin «Kim birinci atəş 
açdı?» sualına cavabınız nə dir?

C a v a b: Cavab Ermənistandır və bi zim sü  butları mız var. Çünki mülki 
şəxslər və hərb çilər arasında ilk qurbanlar azərbaycanlılar idi. Bu bi zə qarşı 
ardıcıl surətdə üçüncü hərbi təxribat idi. Bi rincisi iyul ayında törədildi. 
O zaman onlar Er mə nis tan–Azərbaycan sər hə dinə hücum etdilər. Bi zim mül
ki şəxslər və hərbi qul luqçular arasında it ki lə rimiz ol  du. İkinci cəhd avqust 
ayında baş verdi. Er mə nis tan di ver siya qrupu göndərmiş di, onun başçısı 
tə  rə fi miz dən saxlanıldı və o, ifa  də verdi ki, mülki şəxslərə hü cum etmək 
üçün gön dərilibdir. Üçüncü dəfə sen tyabr ın 27də on lar tə mas xəttinə yaxın 
yerləşən bəzi şəhər və kəndləri ağır artilleriya bombardmanına tutdular. Biz 
cavab verdik və bu belə başlandı.
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S u a l: Siz çox tutarlı və sərt cavab verdiniz. Nə üçün bu dəfə belə 
etdiniz? Bu, İsrail və Türkiyə dron larına görə Azərbaycan Ordusunun 
üstün qüv vəyə ma lik olduğu üçün baş verdi?

C a v a b: İsrail dronları bizdə artıq uzun il lərdir ki, var. Yeri gəlmiş kən, 
onların bəzi ləri Er mə nistanın iş ğal olunmuş bəzi torpaqlarımı zın işğaldan azad 
edil məsi zamanı başladığı təxri bata qarşı 2016cı ildə isti fa də olunmuşdur. 
Lakin o toqquşma Ermə nis  tan da yandığına görə bir neçə gün davam etdi. On 
lar bu də fə də dayansaydılar, biz də dayanardıq. La  kin onlar dayanmadılar. 
Onlar bizə böyük ziyan vur  maq istə yir dilər. Onlar təmas xəttindən çox uzaq
da yerlə şən şə hər lərə ra ket atmağa başladılar və bi zim mülki şəxs lər ara sında 
çoxlu qurbanlarımız var – bu vaxta dək 69 nə  fər. Odur ki, biz özümüzü, xal
qı mızı mü dafiə et  mə  li və cavab verməli idik. Bi zim ca vabımız sərt idi, am  ma 
onlar buna layiq idilər.

S u a l: Başa düşdüyümə görə siz xüsusilə cə nubda müəyyən torpaqları 
azad etmisiniz, eyni za manda, Dağ lıq Qarabağa yaxın, şimalda da. Bu 
mü haribə nə qədər davam edəcək?

C a v a b: Bu, Ermənistandan asılıdır. Mən bunu də fələrlə demişəm. Biz 
bu gün dayan ma ğa hazırıq. Ye ri gəlmişkən, bizim üç dəfə atəş kə sə razı ol
mağı mız faktı hərbi toqquşmaları da yan dırmaq və bu mə sələni danışıqlar 
masasında, siya si yol la həll etmək ira dəmizi nümayiş etdirir. Lakin Er mənis
tan üç dəfə atəşkəsi kobud şəkildə pozubdur.

А p а r ı c ı: Onlar da eyni sözləri deyirlər.
İ l h a m  Ə l i y e v: Bəli, onlar deyirlər. Lakin ba xın, görün nələr baş ve

rib. Oktyabrın 10da hu ma n i tar atəşkəs elan olundu. Növbəti gün onlar Ermə
nis tan ərazisin dən Gəncəyə ballistik ra ket at dı lar. Yəqin ki, siz bu nun səbəb 
olduğu da ğın tı ları gör müsünüz və 10 mül ki şəxs öldürülübdür. Onlar de yirlər 
ki, bunu etmə yiblər. Lakin bu, açıqay dın dır, çünki bal lis tik raket lərin buraxılışı 
peyk va si tə silə müşahidə edi lir. Belə liklə, Minsk qrupu nun üç həm sədr ölkəsi, 
əlbəttə ki, bunu kimin etdi yini bilir . İkinci dəfə onlar eyni şeyi etdilər – atəş kəs 
elan olunduq dan 2 də qiqə sonra onu poz dular. Üçün cü dəfə isə onlar dünən 
Tərtər şəhə rinə kasetli raket atanda bunu etdilər. Dörd nəfər öldü rülüb, on ların 
arasında 7 yaşlı bir qız vardır. Beləliklə, bunu onlar ediblər. Bunu bizim etdi yi
mizə dair heç bir sü but yox dur. Bizim etdiyimiz bu nun əksidir. 

Mən de miş dim ki, biz eyni qaydada cavab ver mə yəcəyik. Biz onlara döyüş 
meydanında cavab ve rə cə yik. Biz şəhərlərə, mülki şəxslərə hücum etmi
rik, yal nız döyüş meydanında cavab veririk. Əl bəttə, biz özümüzü müdafiə 
etməliyik. Əgər onlar hücum edir lər sə, əgər onlar itirdikləri mövqeləri ge ri 
almaq istə yirlərsə, biz sakit dura bilmərik. Biz özü müzü mü da fiə etməliyik. 
Biz nə qədər çox müda fiə olu nuruqsa, daha çox əraziləri azad edirik.

S u a l: Bu eyni ilə onların iddia etdiyi mə sələlərdir. On lar iddia edirlər 
ki, siz kasetli ra ket lərdən istifadə edirsiniz. Hətta sizin orada və Dağ lıq 



İLHAM ƏLİYEV                                              İnkişaf – məqsədimizdir

328

Qarabağda ka set li raketlərdən istifadə etdi yinizə dair «Amnesty In ter-
national» və «Human Rights Watch» təşkilat la rın dan bəzi dəlillər vardır. 
Nəyə görə siz bu növ silah lar dan istifadə edirsiniz?

C a v a b: Biz onlardan istifadə etmirik. Biz özü mü zü müdafiə edirik. Biz 
«Amnesty Inter na tional» və «Human Rights Watch» təşkilatlarını Azər  bay
cana də vət etmişik. Əfsuslar olsun ki, onlar hadi sə ləri yal nız Ermənistan tə
rəfindən işıq lan dırırlar. On lar bura gəlmək üçün bizə müraciət etməyiblər. 
Ona görə bizdə onların qərəzliliyi ilə bağlı böyük şüb hələr vardır.

A p a r ı c ı: Lakin mənim bildiyimə görə, indi on lar gəlirlər. «Human 
Rights Watch» təşkilatı gəlir, mə nə deyiblər.

İ l h a m  Ə l i y e v: Onlar bizim «Nəyə görə bu ra ya gəlmirsiniz?» dedi
yimizə görə gəlirlər. Biz on lara «xa hiş edirik, buraya gəlin» müraciətini et
dik dən son   ra on lar gəlməyə razılıq verdilər. Lakin onlar bi rin  ci növ bədə niyə 
gəlmədilər?

A p a r ı c ı: Onlar mənə gəlmək istədiklərini de yib lər. Bir neçə dəfə mü
raciət ediblər, lakin Siz onlara gi  rişə icazə verməyibsiniz.

İ l h a m  Ə l i y e v: Xeyr. Bu, mümkün deyil. Çün ki biz elə dünən on ların 
nəyə görə gəlmədiklə rini, qo yun gəlsinlər Gəncəyə, Tərtərə getsinlər demişik. 
Er mə ni lə   rin hücum etdiyi insanlarla gö rüş sünlər. Yenə də qеyd еdirəm, bal
listik mərminin buraxılışı peyk dən gö rü nür. Heç kim deyə bilməz ki, biz Dağ
lıq Qara bağda və ya Er mə nistanda mülki şəxs lərin yaşadığı istənilən yerə bal
listik raket atmışıq.

S u а l: Sizdən kasetli silahlarla bağlı soruşum. Çünki Sizin də bildiyiniz 
kimi, bu çox ciddi möv zudur. Mən «Human Rights Watch» təşkilatının 
araş  dırma sı na baxdım və sübut ondan ibarət idi ki, çox maraq lıdır, on-
ların şəkilləri var idi, onlarda hətta silahın adı da var idi. Onların de-
diyinə görə, onun adı İsrail is teh salı olan LAR 160 kasetli bomba idi. Bu 
faktları həqi qətən də mübahisə predmetinə çevirirsiniz?

C а v аb: Bəli, əlbəttə. Bununla bağlı heç bir sübut yox dur. Mən istərdim 
ki, onlar bura ya gəl sin lər və o dəlilləri təqdim etsinlər. Eyni za man  da, Gən 
cəyə, Tər  tərə, Bərdəyə getsinlər və ermə  nilərin han sı növ si lah lar dan istifadə 
etdiklə rini görsünlər. Qərəzsiz ol sunlar...

S u a l: Onlar burada silah tapsalar, Siz onla rın araşdırmasına güvə-
nərsiniz?

C a v a b: Onlar bunu etməlidirlər. Çünki onların «yox» demək imkanı 
yoxdur. Qo y onlar de sin lər. Çün ki bu vaxtadək «Human Rights Watch» və 
«Am nesty International» təşki latları Azərbaycana qarşı çox aqressiv idi. 
Onlar heç vaxt Ermənistanda insan haqlarının pozulması ilə bağlı heç bir şərh 
ver mə yib lər. Ermənistan həbsxanasında jurnalist öləndə on lar sakit idilər. 
Ermənistanın əsas müxalifət parti ya sının rəhbəri həbs edildikdə onlar səssiz 
idilər. Sa biq prezi dent lərin məhkəmə işi gedəndə onlar səssiz idi lər. On lar 
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görmək istəmirlər. Çünki onların təşki lat larında erməni əsilli insanlar var və 
bu təşkilat lardan əsa sən Azərbaycanın imicinə xələl gətirmək üçün isti fadə 
olunur. Buna baxma yaraq, biz onları də vət et dik, qoy gəlsinlər və gördük lə
rini desinlər.

A p a r ı c ı: Əslində Siz heç vaxt BMTnin kasetli silahlar haqqında Kon
vensiyasını imzalamayıbsınız. Nəyə görə, Sizin üçün problemdir? Əslində 
Siz ondan istifadə edə bilərdiniz.

İ l h a m  Ə l i y e v: Ermənistan onu imzalayıb?
A p a r ı c ı: Xeyr, lakin biz indi Ermənistandan de  yil, Azərbaycan dan da

nışırıq.
İ l h a m  Ə l i y e v: Biz münaqişə haqqında danı şı rıq. Bizim hansısa kon

vensiyanı imzalamağımız və ya imzalamamağımız faktı bizim o silahdan isti
fadə et məyimiz və ya etməməyimiz anlamına gəl mir. Bi zim kifayət qədər 
si lah və sursatımız vardır. Müa sir silah la rımız vardır və biz onları döyüş mey
danında nü mayiş etdiririk. Bizim etdiklərimiz budur, biz əra zi ləri bom balarla 
azad etmirik, əraziləri, kənd ləri, şə hər ləri birbirinin ardınca işğaldan azad 
edən və Azər baycan bayrağını ucaldan döyüşçüləri mizlə azad edirik. Bu belə 
edilir.

S u a l: Bu mövzuya gəlmişkən, 7 rayonun ha mı sını azad etmək, bun-
dan sonra danışıqları apar maq və Dağ lıq Qarabağın muxtariyyət zonası 
ilə bağlı bir ra zı lığa gəlmək məqsəd deyilmi?

C a v a b: Biz bunu təklif etdik. Lakin er  mə  nilər bu nu həmişə rədd edib
lər. Minsk qrupu nun həm sədr  ləri mənim dediklərimi təsdiqləyə bilərlər. Biz 
həmişə tək lif edirdik, biz həmişə sülh planına, be lə ad landı rı lan əsas prin
siplərə sadiq idik. Bu prin sip lər Azər baycanın işğal edilmiş əra zilərinin mər
hə lə lər lə bo şaldılmasını nəzərdə tutur du. Birinci mərhə lə də 5 ra yon, ikinci 
mər  hələdə 2 rayon. Lakin indi bu 5 ra yo nun, demək olar ki, hamısı işğaldan 
azad edilib. Er mə  nistan hə mişə buna qarşı olub. Səmimi söyləsək, əra ziləri 
azad etdikdən sonra döyüş meydanında gör dük lərimiz, ora da qurulmuş is
tehkam qurğu ları – on lar bəlkə də bu qur ğulara yüz milyonlarla dol lar xərc
ləyiblər – gös tə rir ki, onlar bu ərazilər dən çıxmağı planlaşdır ma yıblar. Çünki 
əgər ərazilərdən çıxmağı plan laşdır say dılar, bu qədər çox sərmayə yatır
maz dı lar. Müasir avadanlıq, müasir silahlar, müasir isteh kam texnologi ya
sı ilə təchiz olun muş bir neçə müdafiə səddi var idi. Buna görə danışıq lar 
masasında onların bütün davra nışı vasitəçiləri və bizi aldatmaq cəhdin dən 
ibarət idi. Onlar  danı şıqları sonsuz edirdilər, vaxt qazanmaq istəyir dilər və 
27 il ərzində buna nail ola bildilər. Biz əsas prinsiplərə sadiqik. Yeddi ra yon 
bizə qay tarıl  malıdır. Ermənilər heç vaxt bu rayonlarda yaşama yıb lar. Üs təgəl, 
Dağlıq Qara bağ dan qovulmuş azər bay  can lı lar – müharibədən əvvəl Dağlıq 
Qarabağ da Azərbay can əsilli 40 min insan var idi – oraya qa yıt malıdır və plan 
belə icra olunmalıdır.
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S u a l: Azərbaycanın heç bir təsiri olmadan mux tar rayon?
C a v a b: Bu, müzakirələrin bir hissəsi idi. Lakin bununla bağlı yekun 

ra zılığa gəlmədik.
S u a l: Lakin Siz buna razılaşardınız?
C a v a b: Biz bunu indi müzakirə etmə li yik. Çünki indi ortada yeni reallıq 

var. Biz həmişə eşit mişik ki...
S u a l: Siz orada – muxtar regionda hansı tə si rə malik olmaq istəyir-

siniz? Bu özü-özlüyündə zid diy yət təşkil edir.
C a v a b: Xeyr. Əvvəla, biz heç bir mux tar rayon ra zılığına gəlmə mişik. 

Bu, birincisi. Biz bu razılığa gəl  məmişik. Biz bunu təklif edəndə ermənilər 
bunu rədd edirdilər. Onlar bizim razı olmadığımız müstə qil lik tə ləb edirdilər. 
İndi orta lıq dakı reallıq dəyişib. Biz dəfə lərlə eşitmişik ki, real lıq var və siz 
bunu nəzərə alma lısınız. Yax şı. Biz dəyişdik reallığı. İndi onlar bunu nəzərə 
almalıdır. 27 il ərzində bizim onlara təklif et dik lərimiz ola bilsin, ar tıq öz 
qüvvəsini itirib. Ona görə indi biz müzakirələr aparmalıyıq və yeri gəl miş kən, 
Ermənistan hazır ol du ğu təqdirdə biz danışıq ların yeni mərhələsinə baş lamaq 
və danışıq lar masa sında Dağlıq Qarabağın gə ləcəyini müza kirə etmək üçün 
Xarici İşlər nazirimizi sabah Cenev rəyə göndər məyə hazırıq. Lakin bunun üçün 
Ermənistan da yan malıdır. Onlar bu aylar ərzində həmişə bizim azad et di yimiz 
əraziləri geri al maq istəyiblər və bu da onla rın məğlubiyyətinin əsas səbəbidir.

S u a l: Biz orada, bu ərazidə olduqda bir sual or taya çıxdı. Nəyə görə 
Qarabağ Azərbaycan üçün be lə önəmlidir? Orada resurslar var, yoxsa 
bu bir rəm zi məna daşıyır?

C a v a b: Elzas və Lataringe sizin üçün önəmlidir? Bavariya sizin üçün 
önəmlidir? Yaxud ReynVestfa liya? Bu bizim torpaqdır, beynəlxalq sə viy
yədə tanın mış ərazimizdir. Bu, resurslar mə sə  ləsi deyil. Əsas resurslar burada, 
Bakıdadır. Bu, əda lət məsələsi dir, bu, milli qürur məsələsidir və bu, beynəl
xalq hü quq məsələsidir. Beynəlxalq hüquq və bütün beynəl xalq ictimaiyyət 
Dağlıq Qa ra bağı Azər bay ca nın ay rılmaz hissəsi kimi tanıyır. Biz ədaləti bərpa 
edirik və biz BMT Təhlükəsizlik Şurasının 27 il ərzin də kağız üzərində qalan 
qət namələrini icra edirik.

S u a l: Siz qəbul edirsiniz ki, bu regionda in san ların əksəriyyəti dünya 
üzrə əksər tarixçilərin de diyi kimi, ermənilər olub?

C a v a b: Tarixə gəlincə, sizə deyə bilə rəm ki, er mə  nilər bu regiona XIX 
əsrin əvvəlində Qa rabağ xan  lığı ilə Rusiya imperiyası arasında sülh sazişin
dən – onu İbrahim Xəlil xan və rus generalı Si sia nov imzala mışlar – sonra 
köçürülüb və ya gə ti riliblər.

S u a l: Onlar orada əsrlər boyu yaşamırlar?
C a v a b: Xeyr, xeyr. Onlar Dağlıq Qa rabağa 1805ci, 1813cü, 1828ci il

lərdə imza lanmış «Kürək çay», «Gülüstan» və «Türkmənçay» sülh sazişlə rin
dən son ra köçürülməyə başlayıblar. İnter netdə görə bilərsi niz. Bu saziş lərdə 
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er mənilər qeyd olun mur. Er mə nilər sonradan çar Rusiyası tərə findən Şərqi 
Ana do lu və İrandan regionun etnik və dini tərkibini də yiş dirmək məqsədilə 
gətiriliblər.

S u a l: Belə çıxır ki, tarixçilərin, Qafqaz re gionu üzrə ekspertlərin 
əksəriyyəti səhv edirlər?

C a v a b: Bəli, əlbəttə. Sənədlərə ba xın. Tarixçilər, hansı tarixçilər? 
Müx təlif tarixçi lər var və bəzən tarix si yasi üstünlüklərlə motiva siya olu nur. 
Lakin həmin sə nədlərə baxın, inter netdə var, görə bilərsiniz. Əgər siz  erməni 
əha li ilə bağlı hər hansı qeyd tapsanız, deyərsiniz ki, mən səhv  edirəm. Belə
liklə, bu belə olub. Lakin di gər məsələ ondan iba rətdir ki, bəli, onlar 200 il 
ərzində orada yaşayıb lar və «Qa ra bağ» sözü Azər baycan  sö zü dür, erməni sözü 
deyil. Siz bilirsiniz, onlar Dağlıq Qara bağın qon  darma pay taxtını necə adlan
dırırlar? Stepanakert. Bi lirsiniz ki min şərəfinə adlandı rılıb? Stepan Şaum ya nın. 
Erməni əsilli rus bol şeviki Stepan Şaumyan 1918ci ildə azər baycan lılara qarşı 
soyqırımı törətmiş ci nayətkar dəs tənin rəhbəri idi. Əgər bu, qədim Er mə nistan 
əra zi si idisə, niyə Qara bağ adlandırılır? Ni yə paytaxt şə hər hansı sa qədim adla 
deyil, Stepa nakert adlanır? Çünki on lar orada 200 il yaşa yıblar. 1978ci ildə 
ora da yaşa yan ermə ni lər Dağlıq Qara ba ğa gəlişlə rinin 150 il liyi münasi bətilə 
abidə ucaldıblar. Bu tarixdir. La kin bir daha de yirəm, onlar 200 il bo yun ca 
оrаdа yaşayıblar və biz onların yaşa masını istə yirik. Mən dəfələrlə demi şəm 
ki, biz azərbaycanlı ların geri qayıt ma sını və er mənilərin 200 il boyun ca tarixən 
yaşa dıqları əra zi də yaşamasını istəyirik, nəyin ba ha sına olursa olsun.

S u a l: Buna baxmayaraq, bu insanlar sizin hər bi əməliyyatlara, de-
dikləri kimi, etnik təmizləmə yə m ə ruz qalırlar?

C a v a b: Xeyr, əsla. Biz etnik təmiz lə mə yə məruz qalmışıq. Onlar Dağ
lıq Qarabağı və 7 ət raf rayonu iş ğal edəndə, bu 7 rayonda, o cümlə dən Dağ lıq 
Qara ba ğın bir hissəsi olan Şuşada 750 min azər bay canlı et nik təmizləməyə 
məruz qaldı. Etnik təmiz ləməyə mə ruz qalan biz olmu şuq. Biz ermənilərə 
qarşı etnik tə miz lə mə aparmamışıq və bunu indi də etməyi plan laş dır mı rıq. 
Çünki mən demişəm ki, biz birlikdə ya şa malıyıq. Bu, asan olmayacaq. Lakin 
biz öyrən mə liyik.

S u a l: Lakin indi orada, son bir neçə həftədə mülki şəxslər qətlə ye-
tirilib?

C a v a b: Azərbaycanın da mülki şəxs lə ri qətlə ye ti rilib – 69 nəfər.
A p a r ı c ı: Orada da.
İ l h a m  Ə l i y e v: Bəli. Çünki bu müharibədir. La kin 69 mülki şəxs mü

naqişə zonasından uzaqda olan Gəncədə və digər ərazilərdə qətlə yetirilib, 
300dən çox mülki şəxs yaralanıb. Bu müharibə dir. Əf suslar olsun ki, bu olur.

S u a l: Mən 5 il İsraildə yaşamışam. Yaxşı bilirəm ki, İsrail dronları 
çox dəqiqdir. Demək istə yi rəm, mə nim anladığım qədəri ilə bu, dron 
vasitəsilə edilməyib?
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Cаvаb: Xeyr.
S u a l: Necə olub ki, Dağlıq Qarabağda kil sə yə zərbə endirilib?
C a v a b: Artıq qeyd etdiyim kimi, bu, eh timal ki, bizim artilleriyanın 

səhvi olub və ya, ikin ci variant o ola bilər ki, ermənilər bizi günah lan dır maq 
üçün bu  nu özləri ediblər.

S u a l: Xristianlar öz kilsələrinə atəş açıblar?
C a v a b: Lakin bu, kiçik ziyan idi. Da ğıl  mayıb. Siz oranın şəkillərini 

görmüsünüz? Ki çik zi yandır. Kil sə dağılmayıb. O, maksimum iki həf təyə 
təmir edi lə bi lər. Ona görə də, bizdə şübhə var ki, bu bizi gü nah landırmaq 
üçün onların özləri tərəfindən törədilmiş ola bilər. Bakıdakı erməni kil səsinə 
baxın. Biz onu qo ruyub saxlayırıq. Biz onu bərpa etmişik.

S u a l: Belə bir şeyi uydurmaq üçün mü səl man ların məscidi dağıtma-
sını təsəvvürünüzə gətirə bilər siniz?

C a v a b: Mən bilmirəm. Ola bilsin ki, bu, baş ver sin, niyə də yox. Burada, 
Bakı dakı er məni kil səsi bi zim tərəfimizdən qorunub saxlanılıb. Biz onu da
ğıt ma mışıq. Biz onu qoruyuruq. Biz orada minlər lə er mə ni kitabı saxlayırıq. 
Onlar isə işğaldan azad edil miş Zəngilanda məsciddə donuz saxlayır dılar. 
Fərq bundadır.

A p a r ı c ı: Mən bildiyimə görə, oktyabrın 1də Azər baycanda bir nə fər 
sülh tələb etdiyinə görə həbs olu nub. Bəzi insan haqları ekspertləri, müda
fiəçiləri deyirlər ki, Siz bu müharibəyə həm də xalqı ətra fı nız da birləşdirmək, 
demokratiya və insan haqları ilə bağlı ölkədəki problemlər dən diqqəti ya
yındırmaq üçün baş lamısınız.

İ l h a m  Ə l i y e v: Bu tamamilə yanlış qiymət lən dir  mədir. Birincisi, 
mənim həbs olunmuş hər hansı şəxs ba  rəsində məlumatım yoxdur. Əgər adı nı 
deyə bilər sinizsə, mənə de yin. Sizdə adı var?

A p a r ı c ı: Hazırda məndə adı yoxdur, öyrənərəm.
İ l h a m  Ə l i y e v: Öyrənəndə mənə deyərsiniz. Be  ləliklə, biz bu sualı 

etibarsız hesab edə bilərik, çün ki sizdə ad yoxdur, məndə isə bu bаrədə 
məlumat yox dur. Diqqətin yayındırılmasına gəlincə, diqqəti ya yındır ma ğa 
ehtiyac yoxdur. Bizim siyasi siste mimiz səmə rə lidir. Bu toqquşma dan əvvəl, 
hətta bizdə parla ment seçkiləri keçirilməzdən əvvəl, mən siyasi əmək daş
lığın bir növ yeni prosesinə start ver dim. Biz prak tiki əməkdaşlığa başlamaq, 
düşmən çi liyə son qoy maq və ən azı birbirimizlə danışma ğa başlamaq üçün 
bü tün siyasi partiyalara açıq mü ra ciət etdik və iki par ti ya dan başqa, bütün 
digər partiyalar, onların 50si bu nu dəstəklədi. Biz müasir, yeni siyasi prosesə 
baş ladıq. Hazırda parla men timizdə çox sayda müxalifət üzvü var dır. Siyasi 
proses çox səmərəlidir.

S u a l: Azərbaycanda bir çox müxalifət üzvləri həbsdə deyilmi?
C a v a b: Xeyr, həbsdə olanlar tö rət dik lə ri cinayət lə rə görə həbs ediliblər. 

Burada siyasi it tiham irəli sürülmüş heç kim yoxdur.
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S u a l: Nə cür cinayətlər? Öz fikirlərini ifadə et məklə bağlı?
C a v a b: Xeyr, müxtəlif cinayətlər. Hər hansı digər cinayət kimi. Mən 

dəqiq hansı oldu ğunu bilmirəm, amma bu, sadəcə olaraq, adi cina yətlərdir. 
Beləliklə, bizim bеlə bir səbəbimiz yoxdur. İkincisi, pan demiya dövründə 
bizim iqtisadi göstəricilərimiz ən yaxşılardan biridir. İqtisadiy ya tı mız cəmi 
3,9 faiz azalıb. Bu bəzi Avropa ölkələ rində olduğundan xeyli aşağıdır. Azər
bay canda yoxsulluq səviyyəsi 5 faizdir, xeyli aşağı. İşsizlik səviyyəsi 7 faiz
dir, xeyli aşağı. Bi zim konver tasiya oluna bilən valyuta ehtiyat la rımız xarici 
borcu muz dan 6 dəfə çoxdur. Bizdə daxili prob lem lər yox dur, niyə mən buna 
başlamalıyam.

S u a l: Siz Azərbaycanı demokratiya nümu nəsi ad lan dırardınız?
C a v a b: Xeyr, heç vaxt. Siz öz ölkənizi de  mokra tiya nümunəsi adlandı

rar sınız?
A p a r ı c ı: Müəyyən mənada, bəli.
İ l h a m  Ə l i y e v: Lakin siz müxalifətin nümayiş lərinə qadağa qoyur

su nuz.
A p a r ı c ı: Xeyr, belə deyil.
İ l h a m  Ə l i y e v: Bəli, bəli. Nümayiş keçirmək is təyən ekstremist – 

adını unutmuşam. Siz onlara qa da ğa qoydunuz.
A p a r ı c ı: Mən bu barədə bilmirəm. Demək is təyirəm ki, hətta korona

virus dövründə də etirazlar keçirirdilər.
İ l h a m  Ə l i y e v: Xeyr, koronavirus dövründən əvvəl idi. Biz nümunə 

deyilik və özümüzü bеlə gös tərmirik. Lakin özlərini sanki belə göstərən öl 
kə lər var, amma onlar etirazçıları qətlə yetirirlər. Siz «sarı jilet lilərin» eti
razlarında neçə nəfərin qətlə yetiril di yi ni bilirsinizmi? Bilirsiniz ki, 10dan 
çox adam qətlə yeti rilib?

A p a r ı c ı: Amma biz Fransa barədə danışmırıq.
İ l h a m  Ə l i y e v: Xeyr, gəlin Avropa barədə da  nışaq.
A p a r ı c ı: Azərbaycan barədə...
İ l h a m  Ə l i y e v: Xeyr, özlərini guya de mo k  ratmış kimi apa ran lar dan 

danışaq. Biz özü müzü elə aparmırıq. Bizim çatışmazlıqlarımız var.
A p a r ı c ı: Mən cənab Makrondan bu barədə so ru şaram.
İ l h a m  Ə l i y e v: Lakin etirazçılar qətlə yeti ri lir lər, küçədə etirazçıları 

qətlə yetirirlər – 10 nəfər qətlə yetirilibdir. Biz sizin Avro pada etirazçıları 
necə döy dü yünüzə baxırıq, siz onları atlarla döyür sünüz, itləri gətirirsiniz və 
bu, demokratiya hesab olunur.

A p a r ı c ı: Hazırda gəldiyim ölkə – Türkiyə bu hər    bi əməliyyatlarda, 
bu müharibədə Sizin üçün nə dərə cədə əhəmiyyət kəsb edir? Burada türk 
əsgərləri var idi. Dünən biz onlardan bəziləri ilə söhbət etdik. Onlar Türkiyədən 
olduqlarını dedilər.

İ l h a m  Ə l i y e v: Siz əsgərlərlə danışmısınız?
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A p a r ı c ı: Bəli.
İ l h a m  Ə l i y e v: Döyüş meydanında?
A p a r ı c ı: Xeyr, döyüş meydanında yox.
İ l h a m  Ə l i y e v: Bəs harada?
A p a r ı c ı: Bakı şəhərində.
İ l h a m  Ə l i y e v: Onlar Bakıda döyü şürlər?
A p a r ı c ı: Xeyr. Bununla belə, onlar burada dırlar.
İ l h a m  Ə l i y e v: İndi burada alman əsgərləri də ola bilər.
A p a r ı c ı: Siz birgə hərbi təlimlər keçirirsiniz...
İ l h a m  Ə l i y e v: Bəli, bəli, keçiririk.
S u a l: Əgər bu münaqişəyə üçüncü ölkə cəlb olunsa, Siz Türkiyədən 

kömək gözləyərsiniz?
C a v a b: Biz hər hansı üçüncü ölkənin cəlb olun ma sını istəmirik. Han

sısa ölkənin cəlb olu na biləcə yi ni biz görmürük. Çünki bizi əhatə edən öl
kələr bizim tərəfdaşlarımız və dostlarımız dır. Biz bili rik ki, er mənilər onların 
bəzilərini bu döyüşə cəlb et mək is tə yirlər, lakin əminəm, bu, baş verməyəcək. 
Bu bi zim lə Ermənistan arasında olan döyüşdür və hər kəs ondan uzaqda 
durmalıdır. Türk əsgərləri bu ra da ola bilər, bəli. Ötən il biz 10 birgə hərbi 
təlim ke çir mişik. Lakin bizim başqa ölkələrlə də çoxlu təlim lə rimiz olur. Biz 
NATOnun «Sülh Naminə Tərəf daş lıq» Proq ramının bir hissəsiyik. Bura da 
qəribə heç nə yoxdur. Siz onları Bakıda görmüsünüz, onları dö yüş də gör mə
misiniz.

S u a l: Türkiyəyə məxsus F-16-lar burada – Azər baycanda olduğuna 
görə özünüzü daha təhlü kəsiz hiss edirsiniz?

C a v a b: Türkiyənin F16ları bura tə limlə bağlı gə  lib və ermənilər bi
zə qarşı hücuma keç dik lərinə gö rə burada qalıblar. Onlar həmrəylik əla mə
ti olaraq bu radadır. Heç bir döyüşdə iştirak etmir. Onların bura da iştirakı 
planlaşdırıl mır.

S u a l: Atəşkəs 3 dəfə pozulub. Onlardan biri Fransa, biri Rusiya, biri 
isə ABŞ-la danışıqlar nəti cə sində elan edilmişdi. Bu müharibəni hansı 
beynəl xalq güc da yandıra bilər?

C a v a b: Düşünürəm ki, bunu Ermə nis tan dayan dır malıdır. Beynəl xalq 
güc – sizin qeyd et di yiniz bu üç ölkə Minsk qrupunun həm sədr ləridir. Onlar 
dün ya nın aparıcı ölkələri, BMT Təhlükəsizlik Şu rasının üzvləridir, daimi 
üzvləri. Bu ölkələr Er mə nistan qo şun larının çıxarılma sını tələb edən 4 qət na
mə qəbul edib. Lakin bu ölkələr bu qətnamələrin ic ra sı üçün heç nə etməyib. 
Bu qətnamələr kağız üzə rində qalıb. Bu onu göstərir ki, bu vasitəçilik sə
mərəli olmayıb. Lakin eyni zamanda, biz daha güclü ola biləcək bəzi başqa 
ölkələr barədə düşünməyə bil mə rik. Ona görə də, mü ha ribəni dayandırmağın 
ye ga nə yolu ondan ibarətdir ki, Ermənistan dayansın, öz məğlubiy yətini qəbul 
etsin, bizim qələbəmizi qəbul etsin və sonra ərazilərin bir hissəsini boşaltmaq 
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ba rədə öhdəlik götürsün. Biz istənilən halda onları azad edəcəyik. Biz əks
hücuma başlayanda onlar inan  mır dılar. Biz dedik – biz azad edə cəyik, bunu 
indi da yan  dırın. Onlar hətta biz Fü zulini geri qaytaran dan son ra da dayana 
bilərdilər. Dayanmadılar.

S u a l: Sizdə elə bir hiss varmı ki, onlar bu mü naqişədə həqiqətən də 
maraqlı deyillər?

İ l h a m  Ə l i y e v: Siz kimi nəzərdə tutursunuz?
A p a r ı c ı: Məsələn, həmin üç ölkə.
İ l h a m  Ə l i y e v: Xeyr, məndə belə bir hiss yox dur. Çünki onlar maraqlı 

olmasaydılar, vasitəçi ol maz dılar. Onlardа ATƏTin mandatı vardır.
S u a l: Lakin vasitəçilik uğurlu olmadı?
C a v a b: Bəli, uğurlu olmadı, çünki on lar Ermə nis tana sanksiya tət biq et

mədilər. Mən bu məsələni dəfələrlə qaldırmışam. Ermənistana qar şı sanksiya 
tətbiq olunmalı idi, necə ki, Səddam Hü seyn Küveyti işğal edəndə dərhal 
İraqa qarşı sanksi yalar tətbiq edilmişdi. İraqa qarşı ciddi sank siyalar var idi. 
Əgər eyni şey Ermənistana edil səydi, onda onlar qüvvələri geri çəkərdilər.

S u a l: Deməli, onlar göz yumdular?
C a v a b: Bəli, onlar göz yumdular. Mən de  yərdim ki, göz yumma dılar, 

on lar hər zaman de yirdilər ki, hərbi həll yoxdur. Onlar bu vəziy yətin bu və 
ya digər dərəcədə eyni qaydada davam etmə sini is təyirdilər. Dü şünürəm ki, 
münaqişənin don durul muş kimi gö rün məsi onları qane edirdi. Onlar düşü
nür dülər ki, bu həmişəlik dondurula bilər və onlar yal nız bəzi eti mad yaratma 
tədbirləri, bəzi monitorinq lər barədə dü  şün məyə çalışırdılar ki, heç bir toq quş
ma olmasın. Amma onlar ATƏTin qərarına uyğun ola raq öz man   datlarını icra 
etmədilər. Onlar Ermə nis tanı məc bur etməli idilər. Düşünürəm, bu ölkələrin 
hər biri Er  mənistana birtərəfli qaydada elə bir mesaj verə bilər ki, o ona qulaq 
asmalı olar. Lakin onlar et mədilər.

S u a l: Siz onlara qulaq asırsınız?
C a v a b: Mən hər bir tərəfdaşa qulaq ası  ram. Аm mа bu mənim qulaq as

dıqdan sonra nə et məyimdən asılıdır. Lakin mən qulaq asıram.
S u a l: İki gün əvvəl radioda Sizin Ermə nis ta nın bu müharibəni apar-

maq üçün pulu haradan al dı ğını so ruş duğunuzu eşitdim. Cavab nədir?
C a v a b: Heç bir cavab yoxdur. Bir ay dır bu sualı verirəm. Biz ilkin he

sab lama apar mışıq.
A p a r ı c ı: Mənə elə gəlir ki, bu sualı davamlı ola raq verən şəxsdə müəy

yən mənada bir cavab ol ma lıdır.
İ l h a m  Ə l i y e v: Cavabım olsaydı, soruşmaz dım. Hələ də soruşuramsa, 

o deməkdir ki, cavab al ma mı şam. Biz məhv etdiklərimiz barədə mini mum 
il kin he sablama aparmışıq, yeri gəl mişkən, mən bizim məhv etdiklərimizin 
hamısını açıqlama mışam. Bu ola caq dır. Bizim məhv etdiyimiz və qəni mət 
kimi götür dü  yümüz sursatın dəyəri 2,7 milyard dollardır. Bu pul ha  radan 
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gəlir? Ermə nistan kasıb ölkədir. Onun büd cəsi 2 mil yard dol lardan azdır. 
Onun xarici borcu 8 milyard dollardır.

A p a r ı c ı: Onları Rusiya dəstəkləyir.
İ l h a m  Ə l i y e v: Bu sizin fikrinizdir?
S u a l: Bu rəsmidir, sirr deyil. Başqa kimsə varmı?
C a v a b: Bəlkə də, mən bilmirəm. Belə lik    lə, mən so  ruşuram, amma heç 

bir cavab veril mir. Ona görə də, soruşmağa davam edəcəyəm.
A p a r ı c ı: Zatialiləri, cənab Prezident, müsahi bə  yə görə çox sağ olun.
İ l h a m  Ə l i y e v: Təşəkkür edirəm.
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AZƏRBAYCAN RESPUBLİKASININ PREZİDENTİ, 
ALİ BAŞ KOMANDANIN RƏSMİ «TWİTTER» 

SƏHİFƏSİNDƏN

2 noyabr 2020-ci il, 16:19, Vətən müharibəsinin 37-ci günü 

Müzəffər Azərbaycan Ordusu bu gün Cəbrayıl rayonu nun Çaprand, 
Hacıisaqlı, Qoşabulaq, Zən gi lan ra yo nu nun Dərə Gilətağ, Böyük Gi lə tağ, 
Qubadlı rayo nunun İşıqlı, Muradxanlı, Milanlı kəndlərini işğaldan azad et
mişdir. 

Eşq olsun Azərbaycan Ordusuna! 
Qarabağ Azərbaycandır!

ilham aliyev О 
@azpresident 

Müzəffər Azərbaycan Ordusu bu gün 
Cəbrayıl rayonunun Çaprand, Hacıisaqlı, 
Qoşabulaq, Zəngilan rayonunun Dərə 

Gilətağ, Böyük Gilətağ, Qubadlı rayonunun 
İşıqlı, Muradxanlı, Milanlı kəndlərini 
 işğaldan azad etmişdir. EEşşqq  oollssuunn  
AAzzəərrbbaayyccaann  OOrrdduussuunnaa!!  QQaarraabbaağğ  

AAzzəərrbbaayyccaannddıırr!!  

AZ<!RВAYCAN ltESPUBLIКASI 
PREZIDENTININ ADMINISТRЛSIYASI 
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AZƏRBAYCAN RESPUBLİKASININ PREZİDENTİ 
İLHAM ƏLİYEVLƏ RUSİYA FEDERASİYASININ 

PREZİDENTİ VLADİMİR PUTİN ARASINDA 
TELEFON DANIŞIĞI OLUB

3 noyabr 2020-ci il, 10:28, Vətən müharibəsinin 38-ci günü

Azərbaycan Respublikasının Pre zi denti İlham Əliyev lə Rusiya Federa-
siyasının Prezi denti Vladimir Putin arasında noyabrın 3-də telefon danışığı 
ol ub. 

Söhbət zamanı Ermənistan–Azərbaycan, Dağlıq Qa ra bağ münaqişəsi və 
onun həlli yolları ilə bağlı mə sə lələr, döyüş bölgəsində vəziyyət müzakirə 
edilib.
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AZƏRBAYCAN RESPUBLİKASININ PREZİDENTİ, 
ALİ BAŞ KOMANDANIN RƏSMİ «TWİTTER» 

SƏHİFƏSİNDƏN

3 noyabr 2020-ci il, 17:52, Vətən müharibəsinin 38-ci günü

Müzəffər Azərbaycan Ordusu bu gün Cəbrayıl rayo nu   nun Mirək, 
Kavdar, Zəngilan rayonunun Mə şə  di    ismayıllı, Şəfibəyli, Qu badlı rayo nu nun 
Başarat, Qa  ra kişilər, Qaracallı kəndlərini iş ğal dan azad et miş  dir.

Eşq olsun Azərbaycan Ordusuna! 
Qarabağ Azərbaycandır!

ilham aliyev О 
@azpresident 

Müzəffər Azərbaycan Ordusu bu gün 
Cəbrayıl rayonunun Mirək, Kavdar, Zəngilan 

rayonunun Məşədiismayıllı, Şəfibəyli, 
Qubadlı rayonunun Başarat, Qarakişilər, 

Qaracallı kəndlərini işğaldan azad etmişdir. 
EEşşqq  oollssuunn  AAzzəərrbbaayyccaann  OOrrdduussuunnaa!!  

QQaarraabbaağğ  AAzzəərrbbaayyccaannddıırr!!  

AZ<!RВAYCAN ltESPUBLIКASI 
PREZIDENTININ ADMINISТRЛSIYASI 
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İTALİYANIN «LA REPUBBLİCA» QƏZETİNƏ 
MÜSAHİBƏ

4 noyabr 2020-ci il, 17:52, Vətən müharibəsinin 39-cu günü

S u a l: Cənab Prezident, Siz artıq qələbəni dad mı  sı nız?
C a v a b: Bizim vəzifəmiz Azərbaycanın ərazi bü  töv   lü yünü bərpa etmək 

idi və biz bu vəzifəyə ya xın  laşırıq. Biz ərazi bütövlüyünün bərpasını, demək 
olar ki, 30 il idi gözləyirdik. Bildiyiniz kimi, bu müd dət ərzində Azərbaycan 
danışıqlar prosesinə cid di şə kil  də sadiq olub. Əfsuslar olsun ki, bu hər hansı 
əhə miy yət li nəticə vermədi. Bundan əla və, son bir neçə ildə Ermə nistan 
rəhbərliyi öz bəyanatları və əməl ləri, o cüm lədən hərbi təxribatları ilə bizi 
hər zaman təh rik edirdi. Sonuncusu sentyabrın 27də baş verdi. Biz ca vab 
verməli olduq və bizim cava bımız Ermə nistan üçün çox həssas idi. Biz qələbə
dən danışarkən qarşı mıza belə bir hədəf qoyma mış dıq. Biz onu danışıqlar 
masasında həll etmək istə yirdik. Lakin biz bunu döyüş meydanında etmə yə 
hər zaman hazır idik və bunu da edirik.
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S u a l: Putin müdaxilə etmək istəmir. Beləliklə, Siz maneəsiz hərəkət 
edə bilərsiniz?

C a v a b: Əslində mən dəfələrlə vəziyyəti şərh et mişəm ki, BMT Təh lü
kəsizlik Şurasının daimi üzv ləri olan Minsk qrupunun həmsədrləri – üç ölkə 
1993cü ildə Ermənistan qoşunlarının Azərbaycan ərazilə rindən dərhal, tam 
və qeydşərtsiz çıxarılma sını tələb edən qətnamələr qəbul edib. Ona görə 
də bu öl kə lər özləri həll üçün qanuni baza yara dıblar. Lakin Er mə nistan bu 
qətnamələri yerinə yetir mədi. Mənim istinad etdiyim başqa bir məqam dа 
ondan ibarətdir ki, vasitəçilər vəziyyətlə bağlı necə fikirdə olmaqla rın dan, 
bizimlə və ya Ermənistanla əla qələrinin nə dərə cə də yaxın olmasından asılı 
ol ma yaraq, neytral möv qe tut ma lıdırlar. Onlar neytral olmasalar, vasitəçi ola 
bil məzlər. Ona görə də bizim yerində bu və ya di gər dərə cədə gördüyümüz 
ney trallıq, düşünürəm ki, iş lərin ne cə getməsinin yeganə yoludur. Odur ki, bu 
bizim üçün yaşıl işıq deyildi. Biz sentyabrın 27də Er mə nistanın hücu mu na  
оnlаrın nə edəcəyi barədə 100 faiz təsəvvü rümüz olmadan cavab verdik, biz 
ölkə mizi, insan larımızı qorumaq və ədaləti bərpa etmək üçün doğru oldu ğu nu 
düşündüyümüzü etdik.

S u a l: Rəsmi Ankaranın dəstəyi Sizin fəaliyyəti niz üçün nə dərəcədə 
səmərəlidir?

C a v a b: Çox səmərəlidir. Bu dəstək lap əvvəl dən, sentyabrın 27də baş
layan toqquşmaların ilk sa at   larından gəldi. Türkiyə Prezidenti çox aydın 
bəya natla çıxış etdi ki, Türkiyə Azərbaycanın ya nın dadır və bu, siyasi və 
mənəvi dəstəyin çox mü hüm göstə ri cisi idi. Mən dəfələrlə vurğulаmışаm ki, 
bu, yalnız siyasi və mənəvi dəstəkdir, lakin еlə bu, kifayət idi. Çünki Türkiyə 
kimi güclü ölkə bu məsələ ilə bağlı mövqeyini açıq şəkildə bəyan edən
də, həm də bütün dünyaya mesaj göndərir ki, Azər  baycan doğru işi görür. 
Azərbaycan öz ərazi bü  töv lüyünü bərpa edir, Azərbaycan öz ərazisində döyü
şür, biz təcavüzkar deyilik, biz başqa ölkələrə hü cum etmirik. Ona görə də 
toqquşmaların ilk saat  larında başlayan və indi yədək davam edən bu siyasi 
dəstək münaqişənin həlli üçün mühüm əhə miy yət kəsb edir.

S u a l: Sizin ordunuzla birlikdə Ermənistana qarşı döyüşən müca-
hidlərin mövcudluğu barədə Pre zi dent Makron, Rusiyanın Xarici İşlər 
nazirinin söy lədik ləri barədə nə deyə bilərsiniz? Bu doğrudur?

C a v a b: Bu müddət ərzində, bir aydan çox vaxt  da mən artıq dəfələrlə 
bu məsələyə diqqət çəkmişəm və demişəm ki, bu, doğru deyil. Bu, doğru 
mə lu mat deyil. Mən bilmirəm bu məlumat niyə yayıl mı ş dı və hələ də yayılır. 
Birincisi, bizə bununla bağ  lı heç bir dəlil, heç bir sübut təqdim olunmayıb. 
Ha mı sı sözlər idi və bu sözlər münaqişənin ilk gün lərində söylən mişdi. Siz 
Prezident Makronun bu nun  la bağlı bəya na  tına istinad etdiniz. Bu, yalnız 
mü    na qişənin ilk gün lə rində idi. O vaxtdan bu yana biz bеlə bəya natlar eşit
məmişik. Bu, birincisi. Heç bir sübut, heç bir dəlil yохdur. İkincisi, bunа 
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ehtiyac yox dur. Mən dəfələrlə de mi şəm ki, bizim 100 min dö yüş çüsü olan 
ordumuz var, nizami ordu. Tam sə fər bərlik elan etsək, bundan bir neçə dəfə 
çox adam səfərbər edə bilərik. Bizim müa  sir silahları mız var. Mükəmməl 
texnologiya mız var və bizim çox yüksək döyüş ruhumuz var. Ona gö rə də 
buna eh tiyac yoxdur. Lakin əfsuslar olsun ki, digər tərəf də baş verənlərə 
məhəl qoyulmur. Bizdə əcnəbi lərin Ermənistan tərəfindən döyüşdüyü nə dair 
kifayət qədər dəlillər vardır. Onlar erməni əsilli olduq la rı nı de yirlər, lakin 
birincisi, bunun heç bir fərqi yox dur. Çünki əgər əcnəbi vətəndaş bir ölkə 
tərəfindən digər öl  kəyə qarşı döyüşürsə, о muzdlu dur. Bundan əla və, onların 
hamısının erməni olma sına dair biz də 100 faiz dəlil yoxdur. Biz başqalarının 
olduğunu bili rik. Bilirik ki, PKK oradadır. Bilirik ki, Yaxın Şərq dən bəzi 
ter ror çular qondarma «Dağlıq Qara bağ or du su»na qo şu lublar. Ona görə də, 
əfsus lar olsun ki, bu mə sələ qə tiy yən müzakirə mövzusu deyil. Bu, Azər  bay
cana qarşı qəsdən törədilmiş hü cum barədə siyasi hü cum təəssüratı yaradır. 
Bun dan əlavə, ermə ni lərin bu ya lan bəyanatdan suiistifadə etmələrinin səbəbi 
odur ki, bizim onları dö yüş mey da nında məğlub et di yi mizi qəbul etmək onlar 
üçün yəqin ki, çox ağrılıdır. Onlar 30 il ərzində özlə rini elə göstərir di lər ki, 
guyа məğ  lub edilməz orduları var. Onlar 30 il ər zin də bi zim ərazi ləri tək
başına işğal etdiklərini deyir dilər, bax   ma yaraq ki, biz bunun doğru olma dı
ğını bilirik. Be lə liklə, biz onlara kimin kim olduğunu sü but etdik. Biz sübut 
etdik ki, onların guya «məğ lub  edilməz or du su» əf sa  nə dir, mifdir və bunu 
qəbul et mək onlar üçün çox ağ rılıdır. Lakin onlar öz məğlubiyyət lərini ar tıq 
etiraf ediblər. Baş nazir Paşinyan Prezident Pu tinə məktub gön dərərək, hərbi 
yardım xahiş edib. Bu onların hərbi məğlubiyyətlərini və bi zim qələ bəmizi 
qəbul etmələri deməkdir.

S u a l: 98 faiz ermənilərin məskunlaşdığı ərazidə mümkün qələbəni 
qazanmağın sizin üçün hansı çə tin li yi olacaq?

C a v a b: Bu ərazidə bəlkə də indi daha çox ermə ni məskunlaşıb, çünki 
bütün azərbaycanlılar didər gin salınıblar. Onlar azərbaycanlılara qarşı etnik 
təmiz  lə mə həyata keçiriblər. Bu statistikadır, bizim deyil, so vet dövrünün 
statistikasıdır. Kеçən əsrin 70ci il ləri nin sonlаrında Dağlıq Qarabağ Muxtar 
Vilayətində müx  tə lif millət lər dən olan neçə nəfər yaşayırdı? Əha li nin, 
demək olar ki, 25 faizi azərbaycanlılar idi – 40 min nə fər. Şu şa da 98 faiz 
azərbaycanlılar məs kun laşmış dı lar. Bu gün orada bir nəfər də azərbaycanlı 
yox dur. Xan  kən didə çox sayda azərbaycanlı var idi. Had rut da, digər rayon
larda, soy qırı mı tö rət dikləri Xocalıda isə 100 faiz azərbaycanlılar idi. Be lə
liklə, onla rın ha mı sı etnik təmizləməyə məruz qa ldı, qətlə yeti ril di, iş gən
cəyə məruz qaldı və didər gin salındılar. Təəs süflər olsun ki, heç kim Ermə
nis tanı bunda gü nah landır ma dı. Biz Ermənistana qarşı hər hansı sank siyaları 
gör mədik, bizə hər hansı ciddi infor masiya dəstəyi görmə dik. Beləliklə, bu 
edildi və onlar yerində real lıq yarat dılar. Bu, birincisi. İkincisi, 200 il bundan 
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əvvəl ora da, ümu miyyətlə, erməni yox idi. Çünki mən Qara bağ xa  nının Rusi
ya im periyası ilə im zaladığı mü qa vi lələrə dəfələrlə istinad etmişəm. Hə min 
mü qavi lə də – 1805ci il «Kürəkçay» müqavilə sində etnik er mə ni lər barədə 
heç nə deyilmir. Etnik ermə nilər Qara ba ğın dini və etnik tərkibini dəyişdirmək 
məqsədilə Şərqi Anadoludan və İrandan çar Rusiyası tərə fin dən gəti rilmişlər. 
Sizin sualı nıza gəldikdə isə, mən də fə lər lə demişəm ki, Dağlıq Qara bağda 
yaşa yan  la rın hamısı orada sülh və ləyaqət içində yaşa mağa davam edə cək
lər. Ermənilər bizim vətən daş larımız dır. Azər bay ca nın müxtəlif yerlərində, 
əsasən Bakı da minlərlə er mə ni yaşayır. Dağlıq Qarabağda ya şayan er mə
nilər əmin ola bilərlər ki, onların təhlü kəsizliyi təmin edilə cək, onların maddi 
vəziyyəti daha yaxşı ola caq və on lar bu gün Dağlıq Qara bağdakı xunta re ji
minin bas qısı altında olduğun dan daha yaxşı həyat sürə cəklər.

S u a l: Üç atəşkəs artıq pozulub. Sülh danışıqla rının heç bir nəticə 
vermədiyi görünür. Buna görə kim günahkardır?

C a v a b: Ermənistan. Xronologiyaya nəzər sa lın. Birinci atəşkəs Moskva
da razılaşdırılmışdı, 24 sa at  dan da az vaxt ərzində Ermənistan öz ərazisindən 
ballistik raketlə Gəncəyə hücum etdi. Bu, sübut olu nub. Rusiya, Fransa, Ame
rika Birləşmiş Ştat ları və bir çox başqa ölkələr ballistik raketin hara dan bura
xıl masını aşkar edə bilərlər. Onlar raketin Ermənis tandan buraxıldığını bilirlər. 
Paşinyan bunu onların etmədiyini dedikdə yalan danışır. Bu, 24 saat dan az 
müddətdə baş verdi. Оnlar gecə çox na mərd  cəsinə bi lə  rək dən yaşayış ye rinə 
hücum etdilər və bu iki hü cum nəticəsində, de mək olar ki, 30 günahsız insan, 
o cüm lədən uşaqlar öldürüldü. İkinci atəşkəs elan olun duqdan beş dəqiqə 
sonra yenə onlar tərə findən pozul du və üçüncü atəşkəsi onlar Bər dəyə hü cum 
etməklə poz dular. Beləliklə, bunu edən biz deyildik. Biz nə et mə li idik? Onlar 
bizi öldür ərkən oturub gözləmə liy dik? Əlbəttə, biz cavab ver dik və bunu 
etməyə davam edə  cəyik. Bu оnlara atəş  kəs təcavüzlərini davam etdir mək, 
bizim azad etdiyimiz torpaqları geri alıb yenidən işğal et məyə cəhd etmək 
üçün lazım idi. On lar mülki şəxs lərə hücum etməklə Azərbaycanda, həm 
çinin xaos və panika yaratmaq istəyirdilər. La kin on lar Azər  bay can xalqının 
ruhunu düzgün he sab laya bilmə mişdilər. Biz bu namərd hücumlardan əziyyət 
çək dik. Bu vax ta dək 91 nəfər mülki şəxs öl dü rü lüb və 400dən çox adam 
yaralanıbdır. Lakin bu bi zim ira dəmizi sındır ma dı. Əksinə, bizi daha da güclü 
etdi.

S u a l: Üç həftə bundan qabaq görüşdüyüm baş nazir Paşinyana cava-
bınız nə olar? O dedi ki, Dağlıq Qarabağda yeni soyqırımının olmasından 
qorxur.

C a v a b: Tamamilə yalandır. Onların bütün tarixi ya landır. Bunun heç 
bir əlaməti yoxdur. Mən de dim ki, Azərbaycanda minlərlə erməni yaşayır, 
danışmaq ta ma milə qəbuledilməz dir və bu onların təqdim et mək istədiyi daha 
bir fey kdir. Amma Er mə nis tanda və ya Dağlıq Qarabağda heç bir azər baycanlı  
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yoxdur. Ermənistan əhalisinin 99 faizi etnik ermə ni lərdir. Regionumuzda bir 
millətin belə üstün lük təş kil etdiyi başqa bir ölkə tapa bilərsinizmi? Bu mono
res  publikadır. Nəyə görə? Çünki onlar ya hər kəsi qo vub  lar, ya da başqa mil
lət lər orada yaşaya bil mir. Azər  baycan multietnik, çoxkonfessiyalı ölkə dir. 
Bu na görə «soy qırımı» haqqında dаnışmаq tаmаmilə qəbul еdilməzdir və bu 
оnlаrın təqdim еtmək istədiyi dаhа bir fеykdir, nеcə ki, bunu həmişə edir lər. 
Onlar hə mi şə özlərini əziyyət çəkən, ağlayan, hə mişə köməyə eh t iyacı olan 
insanlar kimi təqdim et mək istəyirlər. Lakin baxın, bu gün nələr baş verir. O, 
Prezident Pu ti nə gündə beş dəfə zəng edir, o, Pre zi dent Mak rona ola bilsin 
bir qədər az zəng edir, am ma yenə də zəng edir, o hər kəsə zəng edir. Avropa 
li derlə rinə zəng edir. Dağ lıq Qarabağın tanınmasını xahiş edir, lakin ba şa 
düşmür ki, Azərbaycanın ərazi bütöv lüyü ilə bağ lı Avropa İttifaqının vahid 
möv qeyi vardır. O, müəy yən dəstəyi əldə etmək üçün hər bir feyk üsuldan 
is tifadə etməyə çalışır. Odur ki, bu ta ma milə ya lan dır. Mən dediyim söz
lərə cavab de həm, Dağlıq Qara bağ da yaşayan er mə nilər əmin ola bilər lər ki, 
onların təhlükəsizliyi təmin olunacaqdır.

S u a l: İtaliya ilə sizin xüsusi tərəfdaşlığınız vardır. Siz bizim birinci 
neft və qaz təchizatçımızsınız. Mü ha ribə daha çox qanın tökülməsinə 
səbəb olarsa, bu nun tərəfdaşlığa təsir etməyindən qorxmursunuz?

C a v a b: Mən belə hesab etmirəm. Birincisi, mən düşünürəm ki, müharibə 
nə qədər tez qurtarsa, bir o qədər də yaxşı olar. Biz bir təklif irəli sürdük 
və tək lifimiz çox konstruktiv idi. Bu bir aydan çox müd dət də mən dəfələrlə 
demişəm və bir daha təkrar edə bi lə rəm ki, Ermənistanın baş naziri yer də qalan 
əra zi lə rin boşaldılacağına dair üzərinə öh dəlik götürsə, biz bu gün dayanmağa 
hazırıq. Hələ ki, o, üzərinə belə bir öhdəlik götürməyib. Kom pro mislər haq
qın da su al verildikdə o həmişə öz müqəd dəratını təyin et mə dən danışır. Öz 
müqəd  dəratını təyinetmə onların get mə li olduğu kompro mis deyil. Onların 
kompro misi BMT Təhlükəsizlik Şurasının qətnamələrinin və əsas prin
siplərin icra sına müvafiq olaraq, işğal olun muş bütün ərazilərin boşaldılması 
olmalıdır. Əsas prinsip lər də deyilir ki, əvvəlcə 5 rayon, sonra da 2 rayon bo
şal  dıl ma lıdır. Biz artıq 4 rayonu birtə rəfl i qaydada azad et mişik. Buna görə 
də o deməlidir ki, qoşunla rı nı Ağ dam, Kəlbəcər və Laçın rayonları nın işğal 
al tın da qalmış ərazilərindən geri çəkəcəkdir. Lakin o, bə ya nat vermir. Bu onu 
göstərir ki, müha ri bənin da yan ma sını istəmir. Biz hazırıq, bu, birincisi. Mən 
bunun bizim tərəfdaşlarla hər hansı mürək kəb lik yaradaca ğını düşünmürəm. 
İtaliya ilə bizim xüsusi münasibət lə rimiz vardır. Biz Strateji Tərəfdaşlıq 
Sənə di adla nan sənədi imzalamışıq. Mən pande miya dan əvvəl İtali yaya rəsmi 
səfər etmişdim, çox uğurlu səfər idi və biz böyük planlarla geriyə, evə dön 
dük. Mən əminəm ki, biz  bu planları icra edə cəyik, baxma ya raq ki, pande mi ya 
onlara bir az mü da xilə etdi. Lakin bu planlar əsa sən enerji sek toru ilə əlaqəli 
deyildi. Düşünürəm ki, enerji ist iqa mətində bütün planlaş dır dıq larımızı icra 
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etdik. Hesab edirəm ki, bu gün İta li ya neft təchizatına görə bizim üçün əsas 
ticarət tərəf daşıdır. Tezliklə biz TAPın açılışını qeyd edəcəyik və bununla 
da «Cənub Qaz Dəhlizi» tamamlanmış ola caqdır. Üstə gəl, bir çox italyan 
şirkəti uzun illərdir ki, Azər baycanda uğurla fəaliyyət göstərir. Biz pod ratçı 
qismində daha çox ital yan şirkətlərini dəvət etməyi planlaşdırırıq. Yeri gəl
miş kən, burada onlar neftkimya məhsulları üzrə bir çox önəmli layihə ləri 
ta mam layıblar və biz Prezi dent Mat tarella ilə bir likdə açılış mərasimində 
iştirak et mişik. Əminəm ki, bu münaqişə bizim təkcə İta liya ilə dеyil, heç bir 
ölkə ilə münasibət lə ri mi zə təsir etmə yəcək. 
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İSPANİYANIN EFE İNFORMASİYA AGENTLİYİNƏ
MÜSAHİBƏ

5 noyabr 2020-ci il, 15:02, Vətən müharibəsinin 40-cı günü 

M ü x b i r: Sabahınız xeyir, cənab Prezident. Bi zim lə söhbət etmək, bizə 
müsahibə vermək üçün vaxt ayırdığınıza görə təşəkkür edirik.

İ l h a m  Ə l i y e v: Bu imkana görə təşəkkür edi rəm.
S u a l: Hazırda Dağlıq Qarabağdakı mühari bə nin altıncı həftəsi baş-

layır. Cəbhədə vəziyyət ne cə dir?
C a v a b: Cəbhədəki vəziyyət Azərbay can Ordu su   nun üstünlüyünü gös

tərir. Biz birbirinin ardınca kənd ləri, şəhərləri azad edirik. Döyüş meydanında 
Azər baycan Ordusu 30 il işğal altında qalan əra zi si nin bö yük hissəsini azad 
edib. Azər bay can Or du su nun uğur lu hücum əməliyyatı da vam edir. Bu bir 
da ha onu göstərir ki, biz güclü öl kə  yik və öz torpağımızı düş mən işğalından 
azad etmək üçün döyüşürük. Biz Azərbay ca nın beynəl xalq səviyyədə tanınan 
ərazisini, Azər baycanın ərazi bütövlüyünü bərpa edirik. Yeri gəl  mişkən, biz 
BMT Təhlükəsiz lik Şurasının Ermə nis tan qoşunla rının bizim ərazilərimizdən 
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çıxarılma sı nı tələb edən, lakin Ermənistan tərəfindən 30 il ər zin də əməl olun
mayan qətnamələrini icra edirik.

S u a l: Siz işğal olunmuş 7 rayonun – 5 üstəgəl 2 – azad edilməsini is-
təyirsiniz. Siz onlardan artıq ne çə si ni azad etmisiniz?

C a v a b: Faktiki olaraq, işğal olunmuş 5 rayon dan 4ü artıq ya tamamilə, 
ya da qismən azad edilib. Bu gün biz işğal altında olan digər rayon ların da 
azad edilməsinin aktiv mərhələ sin dəyik. Qeyd et di yim kimi, biz BMT Təh
lükəsiz lik Şurasının qət na mə lərini icra edi rik və yeri gəl mişkən, artıq əsas 
prin sip lərin bir his sə  sini yerinə yetirmişik. Çünki ATƏTin Minsk qrupu tə
rəfin dən təklif olunan həll üçün əsas prinsiplər fak ti ki olaraq, Azərbaycanın 
işğal olunmuş ərazilərinin bo  şal dılmasını tələb edirdi. Əfsuslar ol sun ki, Er
mə nistan könüllü şəkildə bunu etmək istə mirdi, biz onları bunа məcbur etdik. 

S u a l: Hər iki tərəf 3 humanitar atəşkəslə bağlı ra zılığa gəlib. Lakin 
bu heç bir neçə dəqiqə də çək mə yib. Nəyə görə müharibəni üç dəfə dur-
durmaq və danı şıq lara başlamaq mümkün olmamışdır?

C a v a b: Düşünürəm, bu atəşkəslərin işləməmə sinin səbəblərindən biri 
ondan ibarət idi ki, Ermə nis tan bizim tərəfimizdən azad edilmiş əra ziləri geri 
al ma ğa cəhd göstərirdi. Başqa sözlə, on ları yenidən iş ğal etmək istəyirdi. Ona 
görə də onlar sizin doğru ola raq qeyd etdiyiniz kimi, humanitar məqsədlərlə 
elan olunmuş bu atəşkəsdən resursları səfərbər etmək və yeni hücuma keçmək 
üçün istifa də etmək istədilər. Bu nu edə bilməyəndə, Ermənistan ərazisindən 
Azər bay  canın ikinci böyük şəhəri olan Gəncəyə bal lis tik ra ketlə hücum et
dilər. Onlar bunu iki dəfə et di lər. Bi rinci dəfə oktya brın 10da, atəşkəs elan 
olunduqdan dərhal sonra etdilər və bunun nəticəsində 10 mülki şəxs hə lak oldu, 
onlarla adam yaralandı. Beləliklə, on lar birinci atəşkəsi kobud şəkildə pozdu
lar. İkinci atəş kəs də elan olunan vaxtdan təxminən bеş də qiqə sonra onlar 
tərəfindən pozuldu. Üçüncü atəş kəsi isə onlar dinc şəhər olan Bərdəyə hücum 
etmək lə poz du lar. Orada 21 nəfər mülki şəxs qətlə yetirildi, 70 nə fər ya ralandı. 
Beləliklə, hər 3 dəfədə Ermənis tan bizə qar şı məqsədli şəkildə təcavüzkarcasına 
hü cum etdi və biz cavab verməli və özümüzü müdafiə et məli olduq.

S u a l: Siz dediniz ki, Ermənistan qoşunlarının çıxarılması ilə bağlı 
konkret təqvim istəyirsiniz. Er mə nistan dedi ki, kompromisə hazırdır, 
ancaq təslim ol ma ğa, həmin əraziləri təslim etməyə yox. Siz də kompro-
misə hazırsınız? Bu kompromis necə olacaq?

C a v a b: İlk növbədə, bizim mövqemiz, demək olar ki, bu 40 gün ərzində 
artıq dəfələrlə bəyan edilib. Mən dəfələrlə demişəm ki, bizim vəzifəmiz 
Azər bay ca nın əra zi bütövlüyünü bərpa et mək, 1 milyondаn çох azər bay 
canlı qaçqın və məcburi köç künü öz doğma tor paq larına, onların əsrlərbo yu 
yaşadıq ları ərazilərə geri qaytarmaq və bundan sonra həmin ərazidə Azər  
bay can əhalisi və erməni icması arasında sülh şə raitində birgəyaşayışı təmin 
etmək dir. Bizim möv qe miz sağ lam düşüncəyə, huma nitar zəminə əsaslanır 
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və beynəl xalq ictimaiy yət tərə findən dəstək lənir. Be lə liklə, bu çox açıqaş
kardır. Ermənistan kompro mis dən danı şanda konkret heç nə demir. Onlar 
yal nız öz müqəd də  ra tını təyin etmə dən danışırlar, am ma öz müqəd də ra tını 
təyin etmə onlar tərəfdən kompro mis deyil. On lar öz möv qelərində daha də
qiq olma lıdırlar, çün ki hazır da o çox qeyrimüəyyəndir. Ona görə də biz Er
mə nistan qoşunlarının işğal olunmuş əra zilərdən çıx ması üçün vaxt cədvəli 
istədik və biz bunu toqquş ma  ların ilk günündən tələb edirik. Belə liklə, əgər 
Er mə  nistan bizə qulaq assaydı və mən tiqlə davran saydı, bu gün biz hazırda 
qarşılaşdığı mız və ziy yət də olmaz dıq. Müharibə bəlkə də bir ay əvvəl bitər
di. Ermənis tan tə rəfdən kom promis çox dəqiq olma lı dır. İşğal altın da olan 
Ağdam rayo nunun bir his səsini, Kəlbəcər və La çı nı boşalt maq üçün vaxt cəd
vəli bizə təqdim edil mə li dir, Ermənis tanın baş na zi ri bunu şəxsən bə yan et
mə li  dir. Lakin onlar nəinki bizə vaxt cədvəli ver mir lər, hət ta həmin əraziləri 
boşaldacaq larını de mirlər. Sen tya   brın 27dən bu ya na bütün bu vaxt ərzində 
Er mə nistanın hərbisiyasi rəhbərliyi ərazilərin boşal dılacağı barədə heç vaxt 
heç nə demə yib. Belə olan hal da, on lar 7 rayonun qay ta rılmasını təmin et mək 
üçün bu prin sipləri işləyib hazırlamış Minsk qru pu nun həm sədrlərinə hör
mətsiz lik nü ma yiş etdirirlər və fak tiki ola raq, daha çox es ka lasi yaya gətirib 
çıxarırlar. Be ləliklə, biz Er mə nis tanın baş nazirinin Kəlbəcər, Laçın və Ağ
damın qalan his səsini boşaldacaqlarını açıq şəkildə demə sini göz ləyirik.

S u a l: Əgər belə olmasa, Sizin üçün yalnız hərbi variant mövcuddur?
C a v a b: Başqa yol qalmır, baş qa variant yoxdur. Biz hərbi əməliyyatları 

da vam etdir mək istə mirik. Mən dəfələrlə demişəm və bu gün də təkrar edə 
bilə rəm – əgər Ermənistanın baş naziri şəxsən özü, qan tökülməsinə görə mə
su liyyət daşı yan şəxs belə bir bə yanat verərsə, biz dər hal dayan mağa hazırıq, 
dər hal. Mən sözünə əməl edən insa nam və biz bunu edə rik. Lakin o bunu de
mir, vaxt qazan maq istəyir, da ha çox hərbi yar dım əldə et mək üçün atəşkəs 
istə yir, Azər bay cana qarşı yeni hücumlar etmək və bizim azad et di yimiz 
əra ziləri geri almaq üçün bu atəş kəsdən is ti fadə etmək istəyir. Onun niyyəti 
bundan ibarətdir.

S u a l: Siz hazırda cənab Paşinyanla bir masa arxasında oturmağa 
hazırsınız, yoxsa bunun bir mə nası yoxdur?

C a v a b: Xeyr, bunun qətiyyən heç bir mənası yoxdur. Son iki il ərzində 
mənim onunla çox saylı gö rüşlərim olub, lakin onların hamısı ta ma milə sə mə 
rə siz və mənasız olub, ilk görüşlər istisna ol maq la. O mə nə söz vermişdi ki, 
əgər Azər bay can «inqi lab» dan sonra ona vaxt verərsə, o, yaxşı ha zır laşacaq, 
Er mə nis tan da siyasi cəhətdən öz mövqe yini gücləndi rə cək və sonra əsas prin
sipləri yerinə yetirmək üçün konstruktiv şəkil də işləməyə hazır ola caq. Bu 
onun Ermənistanda rəhbərliyinin ilk ayla rında mənə söylə dikləri idi. Lakin 
bir ildən sonra o tamamilə fərqli söz lər dedi. Dedi ki, Azərbaycana qaytarılası 
bir san ti metr belə, torpaq yoxdur. Dedi ki, «Qarabağ Er mə nis tandır». Dedi ki, 
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Azərbaycan Dağ lıq Qara bağ dakı qondar ma qurumun «rəhbərliyi» ilə danı
şıqlar apar malıdır. Beləliklə, o, danışıqlar prosesini poz maq üçün hər şeyi 
etdi. Ona görə də hazırda mən onunla görüş mək də bir məna görmürəm. Bu 
yaxın lar da bizim Xa ri ci İşlər nazir lə ri miz Cenevrədə gö rü şüb lər və dü şü nü
rəm ki, ha zırda bu, təmas lar üçün doğru for matdır.

S u a l: Siz dediniz ki, demək olar, 30 il ərzində Minsk qrupu işğal edil-
miş ərazilərin qaytarılması üçün heç nə etməmişdir və ya bu istiqamətdə 
heç bir irəlilə yi şə nail olmamışdır. Hazırda ABŞ, Rusiya və Fransa dan 
göz lən tiniz nədir?

C a v a b: Bəli, siz haqlısınız. Mən demişəm ki, Minsk qrupu heç bir nə ti
cə əldə etməyib. Lakin onla rın fəaliyyətinə də tama milə göz yuma və onları 
yalnız tənqid edə bilmə rəm. Çünki hazır da masada olan əsas prinsiplər 
Minsk qrupu nun köməyi ilə işlənib hazır lan mış prinsiplərdir. Beləliklə, onlar 
işlədilər, çalış dı lar. Lakin onlar əraziləri boşaltması ilə bağlı Ermə nis  ta na 
təzyiq göstərmək üçün əllərində olan bütün alət lərdən istifadə etmədilər. Bu 
ölkələr dən hər birinin bir tə rəfli qaydada Ermənistana təsir etmək üçün kifa
yət qədər vasitələri var – istər hərbi dəs tək olsun, istər si yasi dəstək, iqtisadi 
dəstək, dias por dəst əyi və s. Lakin on lar əllərində olan bu alətlər dən istifadə 
etmə dilər, on lar BMT Təhlükəsizlik Şu ra sının daimi üzv ləri ola raq, özlərinin 
qəbul etdikləri BMT Təhlükə siz lik Şura sı nın qətnamələ rinin icra sın da israr 
etmədilər. Ona gö rə də nəticə nin olmaması fak tı, əlbəttə, onların ba car ma 
dığın dan çox, istə mə diyini nümayiş etdirir. Əgər on lar bacarmadılarsa, kim 
bacarar? BMT Təh lü  kə siz lik Şurasının 3 daimi üzvü kiçik, yoxsullaşmış, asılı 
Er mə  nistana təsir edə bilmir? Onlar sadəcə ola raq, istə mə dilər. Onlar və ziy
yətin sabit olmasını istə yirdilər, bu doğrudur. On lar sülh ssenarisini istə yir
dilər. Lakin görəndə ki, demək olar, 30 il dir sülh ssena  risi yoxdur və Ermə nis
tanın yeni höku məti bə ya    nat lar və əməl lərlə pro se si faktiki ola raq məhv edir, 
dü  şünürəm ki, onlar hərə kətə keç məli idilər. Mən də fə  lərlə onların li derləri, 
yük sək rütbəli rəsmiləri ilə da nı şaraq çağırış etmişəm ki, Ermənistana təzyiq 
gös tə rin, sanksiya tətbiq edin. Əgər sanksiya tətbiq etmək istəmir si niz sə, ən 
azı bu nu dilə gətirin, elan edin ki, sanksiyalar tət  biq olu na caq, əks halda, 
bu təcavüz ka ra təzyiq gös  tərmək üçün başqa heç bir mexanizm olmayacaq. 
Be ləliklə, düşü nü rəm, bu gün onlar dərk ediblər ki, uzun illər «mü naqişənin 
hərbi həlli yoxdur» de mək lə səhv ediblər. Biz bu reallığı dəyişdik. Hərbi həll 
yolu vardır. Lakin bizim bu gün danışdığımız on dan ibarətdir ki, gəlin hərbi 
həllin həmin səhifəsini bağlayaq və siyasi həllə keçək. Beləliklə, hərbisiyasi 
həll üstünlük təşkil et məlidir. Əgər Ermənis tanın baş naziri mənim ondan 
tələb etdiyimi desə, biz bu gün dayanmağa hazırıq. İndi sülh prosesi qismən 
yerinə yetirilmiş əsas prin siplərin qalan hissəsinin icrasına əsaslanmalıdır. 
Bizə Kəlbəcər, Laçın və Ağdamın bir hissəsinin boşaldıl ma sı ilə bağlı dəqiq 
vaxt cədvəli lazımdır. Bundan son ra düşünürəm ki, regiona sülh gələcək.



İLHAM ƏLİYEV                                              İnkişaf – məqsədimizdir

352

S u a l: Mən Sizdən «Amnesty International»ın faktiki olaraq, hər iki 
tərəfin kasetli bombalardan is ti fa də etməsinə dair bəyanatları ilə bağlı 
soruşmaq istə yi rəm. Siz də, rəsmi İrəvan da qeyd edirsiniz ki, tərəfl ər 
mül ki əhaliyə qarşı fosfor tərkibli sursatdan isti fa də edir. Siz beynəlxalq 
konvensiyalarla qada ğan edil miş silahlardan istifadə edirsiniz?

C a v a b: Biz qadağan olunmuş silahlar dan isti fa də etmirik. Bizim ərazi 
bütövlüyümüzü bərpa et mək üçün kifayət qədər sursatımız vardır. Bu, birin
cisi. İkin cisi, biz mülki şəxslərə hücum etmirik. Oktyabrın 10dan sonra 
Dağlıq Qarabağdakı şə hər  lərə hücum et mirik. Ondan əvvəl, bəli, bunu qəbul 
edirik. Lakin bu ona görə oldu ki, Ermənis tan ordusunun hərbi his  sələrinin 
və infrastrukturu nun çoxu Dağlıq Qara ba ğın «paytaxtı» olan Xankəndidə 
cəm ləş mişdi. Ona gö rə də biz bu nu etməli idik. Biz təhlü kəsizliyimizi tə min 
etmək və əməliyyatımızın daha səmərəli olması üçün həmin mühüm hərbi 
obyektləri vurmalı idik. Lakin humanitar atəşkəs elan olu nduq dan sonra – 
bunu də fə lərlə elan etmişik – biz heç vaxt insanların yaşadığı heç bir şəhəri 
və ya kəndi vur ma mışıq. Buna zidd ola raq, ermənilər nə etdi? Onlar Er
mə nis tan əra zisindən Gəncəyə ballistik raket atdılar və bu, sübuta yetirilib. 
Baxmayaraq ki, Ermənista nın baş naziri bunu onların etmədiyini dedi. Lakin 
bu gülüncdür. Çünki ballistik raketin buraxılışı peyk lər vasitəsilə müşahidə 
olunur. Hər kəs onun haradan bu raxıldığını və hədəfinin nə oldu ğu nu bilir. 
Gəncədə mül ki şəxs lərin yaşadığı əra zi ləri qəsdən iki dəfə vurublar. Onlar 
Bərdəyə çox da ğı  dıcı «Smerç» raketləri ilə iki dəfə zərbə endiriblər və yalnız 
bir hücum nəti cəsində 21 insan öldürül üb, 70 in san yaralanıbdır. Bir çox hü
cum lar ol ubdur. Onlar Tər tərdə dəfn mə ra siminə zər bə vur  ublar, bu tama mi lə 
insan davra nı şının bütün normalarından kənar bir şeydir. İnsanlar dünyasını 
dəyişmiş şəxsi dəfn edəndə onlar qəbiris tan lığı vu rub lar və 4 nəfər qətlə 
yetiri libdir. Onların kasetli bombalardan istifadə etmələri beynəlxalq me dia 
və QHTlər tərəfindən təsdiq olun muşdur. Əmi nəm ki, bu barədə ilk dəfə 
məlumat ve rən oranı ziyarət et miş beynəlxalq media olubdur. «Am nesty 
Inter natio nal» və «Human Rights Watch» təşkilat la rı nın bu halları təsdiq 
etməkdən savayı başqa bir seçimi yox idi. La kin sual yаrаnır ki, nə üçün 
onlar birinci növbədə Azərbaycana gəlmədilər? Nə üçün onlar yalnız Ermə
nis tan tərəfindən işləyirdilər? Yal nız beynəlxalq me dia, Qərb mediası ermə
nilərin isti fadə etdiyi kasetli bombaları göstər dikdən sonra bu iki QHT bunu 
təs diq etdi. Onların bunu təsdiq et mə si yaxşı haldır, lakin səmimi desəm, 
bunun açıqaş kar olmasını nəzərə ala raq, on la rın bu məsələni ne cə təs diq 
etməməsini də təsəvvürümə gətirə bilmirəm.

S u a l: Rusiya, Sergey Lavrov dünən dedi ki, Dağ lıq Qarabağda təq-
ribən 2000 muzdlu döyüşür. Bu nunla bağlı nə deyərdiniz?

C a v a b: Mən bu əsassız itti ham  lara dəfələrlə ca vab vermişəm. Səmimi 
desəm, tə əs süfl ənirəm ki, bi tə rəf olmalı, onlara ATƏT tə rə fin dən verilmiş man
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da ta əsasən hərəkət et məli olan öl kə lərin yüksək səviy yəli rəsmiləri təs diqini 
tapmamış bu əsassız informa siyadan və şayiə lər dən istifadə edirlər. Bu, birin
cisi. İkincisi, bizdə heç bir muzdlu yoxdur. Mən bu haqda dəfə lərlə demi şəm. 
Bizim onlara ehtiyacımız yoxdur. Bizim 100 min döyüşçüdən ibarət ordumuz 
var, biz tam səfərbərlik elan etsək, bundan bir neçə dəfə çox toplaya bilərik. 
La kin biz Ermənistandan fərqli ola raq, bunu etmirik. Bizim tərəfimizdə hər 
hansı bir əc nə bi döyüşçünün vuruşması ilə bağlı heç bir sübut yox dur. Bu 
bir aydan çox müddət ərzində bizə heç bir sübut, heç bir sənəd, heç bir dəlil 
təq dim edil mə yib  dir. Yalnız bə ya  natlar. Bəs onda nə üçün onlar Er mə nistan 
tərə fin də baş verənləri, Er mə nistan tərə fin dən neçə muzd lunun döyüşdüyünü 
görmürlər? Nə üçün bizi ittiham etməyə çalışan nə Rusiya, nə də Fran sa 
bunun haq qında heç nə de mə yib? Bizdə artıq əcnəbi pasportları olan zərər
sizləşdirilmiş insanların siyahısı vardır. Ame rikalı, fransalı, kanadalı, livanlı, 
iraqlı, postsovet məkanı ölkələrindən, onlarla Gürcüs tandandır. Bəli, onlar 
o ölkələrdə yaşayan ermənilər dir, lakin bu heç bir fərq etmir. Əgər onlar başqa 
öl kə lərin vətən daş la rı  dır sa, onların orada olması qa nun suz hesab edilir. Bu 
vaxtadək bu məsələ barədə heç nə deyilmə mişdir, amma bizim sübutlarımız 
var dır. Bi zim əlimiz də pas port lar vardır. Bizim sübutu muz var, video vardır. 
Bu nun haqqında heç nə deyil məyib. Bu bi zim tərə fimizdən qəbul edilə bilmə
yən selektiv bir yanaş madır, bu, vasitəçilərin manda tına uyğun deyil. Mən 
dəfələrlə demişəm, vasitəçilər bitərəf olmalı dır lar. Əgər onlar tərəf tuturlarsa, 
bu onların işidir, lakin onda vasitə çilikdən çıxmalıdırlar. Hər bir ölkə nin istə
ni lən ölkə yə yaxşı və ya pis müna sibəti ola bilər. Biz müəy  yən səbəblərə görə 
bəzi ölkə lərin ermə ni lərə qar şı xüsusi hisslərinin oldu ğunu başa düşürük. 
Bunu öz ölkələ ri nin adın dan deyir lərsə, biz buna etiraz etmirik. Lakin əgər 
siz vasitəçisinizsə, xahiş edi rəm bitərəf olun və ittiham lardan uzaq durun. 
Əgər biz muzdlularla bağlı bizi ittiham edənləri dünyanın müxtəlif yerlə rin də 
nə etdikləri haqqında ittiham et mə yə başlasaq, bu çox uzun bir məsələ olacaq. 
Biz bunu etmirik və tərəf daşlarımızdan dа eyni sini gözləyirik.

S u a l: Türkiyənin sizə nəinki siyasi, eyni zaman da, hərbi dəstək də 
göstərdiyini söyləyənlərə nə deyər diniz?

C a v a b: Mən deyərdim ki, bu, növbəti təxribat, növ bəti feyk xəbərdir. 
Türkiyədən heç bir hərbi dəs  tək yoxdur. Biz Türkiyədən yalnız müasir hərbi 
ava dan lıq alırıq. Bu həqiqətdir. Bu, dünyada istənilən or du nun paxıllıq edə 
biləcəyi yeni müasir avadan lıq dır. Türkiyənin hərbi sənaye kompleksi hə qi
qətən də möcüzələr göstərir. Bu avadanlıq bizə döyüş mey da nın da çox kömək 
edir. Lakin biz onu alı rıq, biz mü qa vilələr imzalayırıq, hər şey şəffaf dır, hər 
şey qanu nidir. Biz başqa ölkələrdən də silah alırıq. Nəyə görə heç kim bizim 
Rusiyadan nə qədər silah aldı ğı mız dan da nışmır? Yalnız Türkiyə. Çünki 
Türkiyə, əfsus lar olsun ki, indi müxtəlif avro palı siyasətçilərin hücu mu na 
mə ruz qalır. Türkiyə ni qaralamaq cəhd ləri var. Türkiyəni şantaj etmək, təzyiq 
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göstərmək cəhd ləri var. Bu tama milə qəbul edilməzdir. Bizim əsas silah larımız 
Rusiya dan gə lir. Biz başqa ölkə lər dən də silah alırıq. Lаkin аncаq Tür kiyə nin 
adı hallanır. Bu, bi rincisi. İkincisi, Türkiyə nin bizə hərbi dəstək gös tər diyini 
hə mişə de mə yə davam edənlər nəyə görə va si təçi, Minsk qrupu nun həmsədri 
olan Rusiyanın Er mə nis ta na hər bi dəs tək göstərdiyini demirlər? Bizim əli
miz də sübut lar var, bu 40 gün ərzində Ermənistanın hansı məbləğ də si lah la 
təchiz edildiyi ilə bağlı məlumatı Rusiya rəs mi lərinə təqdim etmişik. Niyə heç 
kim bu barədə da nış mır? Gə lin bunun haqqında danışaq, gəlin əda lətli olaq. 
Birincisi, bu, səhv mə lu mat  dır. İkincisi, biz Tür   kiyə hərbi avadanlığını alı rıq 
və almağa davam edə cəyik. Üçüncüsü, bu məsələ ilə bağlı heç bir ikili stan
dart olmamalıdır. Yeri gəl miş kən, Azərbaycana Tür kiyə tərəfindən hərbi dəs tək 
göstərildiyini deyən lər, hesab edirəm, bu absurd ittihamlardan çəkin mə lidirlər.

S u a l: Açıq-aydındır ki, Türkiyənin regionda ma  rağı var, necə ki, 
Ru siyanın və İranın. Ermə nis  tan Ru si yaya öz təhlükəsizliyinin təmin 
olun  ma sı nın müm kün lüyü barədə müraciət еdibdir. Siz mü ha  ribə nin 
bey nəlmiləlləşdirilməsindən qorxursunuz?

C a v a b: Ermənistan lap əvvəldən bunu et mək is tə  yirdi və biz həmişə 
bu na qarşı idik. Mən dəfələrlə bü  tün ölkələrə demişəm, bu münaqişə dən 
uzaq du run. Bu bizim məsələmizdir, bu, əra zi bütövlüyü uğ run da bi zim dö
yüşümüzdür. Müna qişəni beynəlmi ləl ləşdir mək üçün heç bir cəhd ol ma
malıdır. Lakin Er mə nis tan bunun üçün hər şeyi etdi. Ermənistanın baş nazi
ri nin Rusiya Preziden tinə göndərdiyi məktub təkcə on la rın öz məğlubiy
yətini artıq qəbul etdiyini, bizim dö yüş meydanında onlara qalib gəldiyimizi 
göstərmir, eyni zamanda, onu göstərir ki, onlar mü na qişəni bey nəlmiləlləşdir
mək istəyirlər, onlar Rusi yanı birbaşa müharibədə iştiraka sürükləmək istə
yir lər, bu da ta ma milə qəbuledilməzdir. Mənim bildiyi mə görə, bu, Rusiya 
tərəfindən rədd edilib və Ru siyanın Xarici İş lər naziri bununla bağlı bəyanat 
veribdir. Ola bilsin, bu nu lap dəqiqliklə ifadə et mi rəm, lakin belə bir mesaj 
var idi ki, döyüş Azər bay canın ərazisində aparılır. Əgər Azərbaycan, yахud 
istə ni lən ölkə Er mə  nis tana hücum etsə, onda Rusiya öh də liyini yerinə yetir
mə li dir. Lakin döyüşlər bizim torpa ğımız da gedir. Hesab edi rəm ki, bu cəhd
lər tamamilə fay dasızdır. Rusi ya nın mövqeyi Xarici İşlər naziri tərə findən 
ifadə olu nub dur. İranın da mövqeyi ifadə edilibdir. Yəqin siz ölkə lə rin ərazi 
bütöv lüyü nün təminatına dair İra nın müna qişənin həll edilməsi ilə bağlı pla
nını eşit mi siniz. Bu yaxınlarda İranın Ali Rəhbəri Ermənistanın Azər bay canın 
bey nəlxalq sə viy yədə tanınmış ərazi lərini boşalt ma lı olduğu ilə bağ lı bəyanat 
vermişdir. Bu, iki qonşu ölkənin reak si ya sı dır. Türkiyənin möv qeyi yaxşı 
bəlli dir. Türkiyə hə mişə beynəlxalq hüqu qu və BMT Təh lü kəsizlik Şura sının 
qətnamə lərini dəs tək lə yir. Həmçi nin Gürcüstan da dəfələrlə Azər bay ca nın 
ərazi bütöv  lü yünü dəstək lə yibdir. Bu bizim qonşuların möv qe yidir. Ermə nis
tan təcrid olu nub. Onlar müna qişəni bey  nəlmiləl ləş dir mək istə yir lər, dəstək 
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qazan maq üçün bəzi feyk xəbər lər dən və tarix dən olan bəzi feyk məlumatlar
dan istifadə etmək istəyirlər. Lakin Er mə nistan üçün ən yaxşı hərəkət öz 
məğlubiyyətini, bizim qə lə bəmizi qəbul etmək və yer də qalan torpaq ları bo
şal da caq larına dair üzərinə öhdəlik götürmək dən iba rətdir.

S u a l: Əgər onlar Dağlıq Qarabağın müstəqilliyini tanıyarlarsa, Sizin 
buna reaksiyanız necə olardı?

C a v a b: Bilirsiniz, onlar müstəqilliyi tanımaq is tə  səy dilər, uzun müd
dət öncə tanıyardı lar. Nəyə görə əv vəl tanımadılar? Çünki onlar ay dın başa 
düşürdülər ki, bu çox məntiqsiz addım nə ticə sində danışıqlar ta ma milə da
yanacaqdır. Odur ki, onlar bunu etsələr, da  nı şılası bir şey qal ma yacaq. Sonra 
nə sülh tə şəb bü sü, nə əsas prin siplər, nə də gələcək tənzimləmə – heç nə masa 
üzə rin də olma yacaq. Hesab edirəm ki, onlar bu nu başa düşür lər. Onlar həmişə 
bizi qorxut maq üçün оndаn alət kimi istifadə etmək istəyirdilər və de yir dilər 
ki, Azər baycan bunu etsə, biz müstəqilliyi ta nı ya ca ğıq. Mən bu müharibə 
günlərində dəfələrlə de mişəm və indi də deyirəm: Ermənistanın baş naziri, 
bu gün Dağlıq Qarabağı tanı, cəsa rətini gös tər, sö zü nün bir məna daşıdığını 
göstər, bu gün Dağ lıq Qara bağı tanı. Yenə də görəcək siniz ki, on lar bunu et
mə yə cək lər. Çünki onlar qor xaqdırlar, onlar yal nız dinc və tən daş la ra qarşı 
vuru şa bilirlər və onlar gü cü müzü, bir liyi mizi görüb qaçırlar.

S u a l: Siz indi regionun muxtariyyətini qəbul et məyə hazırsınız?
C a v a b: Bu, əsas prinsiplər üzərində gələcək da nı  şıqların bir hissəsi ol

malıdır. Çünki əsas prinsip lə rin birinci hissəsində işğal olunmuş ərazilərdən – 
5 üs tə gəl 2 rayondan vaxt cədvəlinə mü va fiq olaraq, qoşunların çıxarılması 
tələb olu nur du. Sonra təhlü kə sizlik, sülh mə ramlı əməliyyat lar, Dağlıq Qara
ba ğın statusu kimi əsas prinsip lərin başqa elementləri də var idi. Biz hə mişə 
bunu müzakirə etməyə çox açıq idik. Biz də fələrlə onlara müxtəlif yolları 
təklif etmişik, lakin onlar bunu rədd ediblər. Biz on lara Azərbaycan da xilində 
mux tariyyət təklif et dik, biz onlara mədəni mux tariyyət təklif etdik. Biz 
dedik ki, dünyada, Av ro pada, Skandinaviya, Aland аdaları timsalında, İta
liyada Cənubi Tirol timsa lın da və bir çox başqa yer lərdə yaxşı nümunələr 
var dır. Lakin onlar hər şeyi rədd etdilər. Onlar yalnız müstəqillik tələb edir
dilər və is tə yirdilər ki, biz bu müstəqilliyi tanıyaq. Onlar bizim bunu heç 
vaxt et mə yəcəyimizi bilərək, müna qişəni dondurmaq üçün hər şeyi edirdilər. 
Mən bilirəm, bi rin cisi, müna qişənin qaynar fazasını bitirməliyik, da nışıqlar 
masa sına qayıtmalıyıq, Er mə nistan mənim dediyim öh də lik ləri üzərinə 
götürməlidir və sonra biz gələcək də nəyin baş verəcəyi haqqında danışa bilə
rik. Bu məsələ ilə bağlı indi heç nə deyə bilmərəm.

M ü x b i r: Çox sağ olun, cənab Prezident. Bizə vaxt ayırdığınız üçün 
Sizə minnətdarlığımı bildirirəm.

İ l h a m  Ə l i y e v: Suallarınıza, Azərbaycana ma ra ğınıza görə çox sağ 
olun.
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AZƏRBAYCAN RESPUBLİKASININ PREZİDENTİ, 
ALİ BAŞ KOMANDANIN RƏSMİ «TWİTTER» 

SƏHİFƏSİNDƏN

7 noyabr 2020-ci il, 12:31, Vətən müharibəsinin 42-ci günü

Müzəffər Azərbaycan Ordusu bu gün Füzulinin Yuxarı Veysəlli, Yuxarı 
Se yid əhmədli, Qorqan, Üçüncü Mahmudlu, Qacar, Divanalılar, Cəbrayılın 
Yuxarı Məzrə, Yanarhac, Qubadlının Qəzyan, Balasoltanlı, Mərdanlı, Zəngi
lanın Beş  dəli, Xo calının Qarabulaq, Moşxmaat, Xocavəndin Ataqut, Tsakuri 
kəndlərini işğaldan azad etmişdir. 

Eşq olsun Azərbaycan Ordusuna! 
Qarabağ Azərbaycandır!

ilham aliyev О 
@azpresident 

Müzəffər Azərbaycan Ordusu bu gün Füzulinin 
Yuxarı Veysəlli, Yuxarı Seyidəhmədli, Qorqan, 

Üçüncü Mahmudlu, Qacar, Divanalılar, 
Cəbrayılın Yuxarı Məzrə, Yanarhac, Qubadlının 

Qəzyan, Balasoltanlı, Mərdanlı, Zəngilanın 
Beşdəli, Xocalının Qarabulaq, Moşxmaat, 

Xocavəndin Ataqut, Tsakuri kəndlərini işğaldan 
azad etmişdir. EEşşqq  oollssuunn  AAzzəərrbbaayyccaann  
OOrrdduussuunnaa!!  QQaarraabbaağğ  AAzzəərrbbaayyccaannddıırr!!  

AZ<!RВAYCAN ltESPUBLIКASI 
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ŞƏHİDLƏR XİYABANINDАN АZƏRBАYCАN ХАLQINА
MÜRАCİƏT

8 noyabr 2020-ci il, 13:34, Vətən müharibəsinin 43-cü günü

Azərbaycan Respublikasının Prezidenti, Mü zəff ər Ali Baş Komandan 
İlham Əliyev və xanımı Mehriban Əliyeva noyabrın 8-də Fəxri xiyaban və 
Şəhidlər xi ya ba nında olmuşlar. 

Əvvəlcə Prezident İlham Əliyev və xanımı Mehriban Əliyeva Fəxri xi ya-
banda ulu öndər Heydər Əliyevin xatirəsinə ehtiramlarını bildirdilər.

Prezident İlham Əliyev ulu öndər Heydər Əliyevin abidəsi önünə əklil qoydu.
Azərbaycanın Dövlət himni səsləndirildi.
Dövlət başçısı və xanımı görkəmli oftalmo loq-alim, akademik Zərifə 

Əliyevanın dа xatirəsini yad etdilər.
Görkəmli dövlət xadimi Əziz Əliyevin və tanınmış həkim-alim Tamerlan 

Əliyevin məzarları üzərinə gül dəstələri düzüldü.
Sonra Prezident İlham Əliyev və xanımı Mehriban Əliyeva Şəhidlər 

xiya banına gəldilər. Döv lə t baş çısı və xanımı Azərbaycanın suve renliyi və 
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ərazi bütövlüyü uğrunda canlarından keç miş qəhrəman Vətən öv lad la rı nın 
xatirəsini yad etdilər, məzarları önünə gül dəs tə lə ri düzdülər.

Prezident İlham Əliyev «Əbədi məşəl» abidəsinin önünə əklil qoydu.
Azərbaycanın Dövlət himni səsləndirildi.
Dövlət başçısı Şəhidlər xiyabanında Azərbay can xal qına müraciət etdi.

Azərbaycan Prezidenti, Müzəfər Ali Baş Komandan 
İlham Əliyevin xalqa müraciəti

Əziz həmvətənlər, əziz bacılar və qardaşlar!
Böyük fəxarət və qürur hissi ilə bəyan edirəm ki, Şuşa şəhəri işğaldan azad 

edildi! Şuşa bizimdir! Qa ra bağ bizimdir! Bu münasibətlə bütün Azərbay can 
xalqını ürəkdən təbrik edirəm. Bütün şuşalıları ürək dən təbrik edirəm.

İyirmi səkkiz il yarım işğal altında olan Şuşa azad edildi! Şuşa indi azaddır! 
Biz Şuşaya qayıtmışıq! Biz bu tarixi qələbəni döyüş meydanında qazan dıq. 
2020ci il noyabrın 8i Azərbaycan tarixində əbədi qa la caqdır. Bu tarix əbədi 
yaşayacaq. Bu bizim şanlı qə lə bəmizin, zəfərimizin günüdür! Bu qələbəni 
biz dö yüş mey danında qazandıq, danışıq lar masası arxa sın da yox. Mən bütün 
bəyanat la ra rəğmən dəfələrlə demi şəm ki, bu münaqişənin – Ermənistan–
Azər bay  can, Dağlıq Qarabağ münaqişə sinin hərbi həll yol la rı da var dır və bu 
gün biz bunu döyüş meyda nında sübut edi rik. 30 ilə yaxın mənasız danışıqlar 
bizi heç bir nəti cə yə yaxınlaşdırmadı. Əzəli, tarixi torpaqlarımız 30 ilə yaxın 
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işğal altında qaldı. Danışıqlar prosesində Ermə nistan tərəfi sadəcə olaraq, 
vaxt udmaq istə yir di, sa dəcə olaraq, statuskvonu möhkəmlən dir mək, оnu 
əbə di et mək istəyirdi. Bu illər ərzində dəfə lərlə Azər bay cana müxtəlif güc 
mərkəzlərindən gön dərilən siq nal lar bizi vəziyyətlə barışmağa sövq edib. 
Ancaq biz qətiyyət, cəsarət, siyasi iradə göstə rərək, Azər bay can xalqının 
maraqlarına cavab ver məyən heç bir razılaş ma ya getmədik. Mən dəfələrlə 
bütün beynəl xalq kür sülərdən bəyan etmişdim ki, torpaqlarımızın, ərazi bü
tövlüyümüzün bərpa edil məsi bizim əsas vəzifə miz dir və biz bu vəzifəni icra 
edirik. Danışıqlar heç bir nə ticə vermədi. Sadəcə olaraq, bizim başımızı al da 
dır dılar, sadəcə olaraq, məsələni dondurmaq is tə yi mü  şahidə olunurdu. Biz bu 
qələbəni döyüş mey da nın da şəhidlər verərək qa zan dıq. Allah bütün şəhid lə ri  
mizə rəhmət eləsin. Həm Birinci Qarabağ, həm İkin   ci Qarabağ – Vətən müha
ribəsi adlandırdığımız mü ha ribədə şəhid olmuş bütün şəhidlərimizə Allah dan 
rəhmət, yaxınlarına isə səbr dilə yirəm. Yaralı soydaş larımıza Allahdan şəfa 
diləyirəm. Biz xalqımızın, əs gərləri mi zin, zabitlərimizin canı, qanı bahasına 
tor paq larımızı işğalçılar dan azad edirik. İşğalçıları tor paqları mız dan qovu ruq 
və qovacağıq!
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Şuşa 28 il yarım işğal altında idi. Şuşanın Azər bay can tarixində xüsusi 
ye ri vardır. Bu bizim qə dim, ta rixi şəhərimizdir. Əsrlərboyu azərbaycan lı
lar Şuşa da yaşayıb, qurub, yaradıblаr. Şuşa nəinki Azər bay ca  nın, bütün Qaf  
qazın incisidir. Ancaq mənfur düş mən Şuşanı işğal altında saxlamaqla bi
zim mədəni ir si mi zə böyük zərbə vurdu, bizim tarixi abidələrimizi, məs
cid lərimizi da ğıtdı, təhqir etdi. Biz indi Şuşaya qayıtmışıq. Bütün tarixi abi
dələrimizi bərpa edəcəyik, bütün məscid ləri bərpa edəcəyik, 28 il dən sonra 
Şu şa da yenə də azan səsi eşidiləcəkdir. Bir neçə il bundan əvvəl – 2016cı 
ilin aprel döyüşlərindən son ra işğaldan azad edilmiş Cocuq Mərcanlı qə sə
bəsində mənim gös tərişimlə tikilmiş məscidin açılışında bə yan  etmiş dim ki, 
bu məscid Şuşa məscidinin bən zə ri dir, ölçü lə rinə, memarlıq üslubuna görə 
eynidir. De miş  dim ki, gün gələcək biz Şuşa şəhərində erməni van  dalları tərə
fin dən dağıdılmış məscidlərimizi bərpa edə cəyik və bu gün gəlir. Bu gün 
Azərbaycan bay rağı Şuşada dalğa la nır. Bu gün bütün Azərbaycan xalqı qürur 
hissi ilə bu xoş xəbəri qarşılayır.

Biz güc toplayırıq, məqsədyönlü şəkildə, yorul ma dan, bütün təzyiqlərə 
baxmayaraq, güc topla yırıq və toplamışıq. İqtisadi güc. Əgər iqtisadi gücü 
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müz ol ma  saydı, bu qələbəni əldə etmək müm kün olmazdı. İlk növbədə, iq
ti sadi müstəqillik tə min edilməli idi və təmin edildi. Bu gün Azərbay can 
iqtisadi cəhətdən heç kimdən asılı deyil, heç bir ölkədən asılı deyil, heç bir 
beynəlxalq maliyyə qu ru mundan asılı deyil. Müs təqillik və bu bizə imkan 
verdi ki, ölkəmizi inkişaf et di rək, eyni zamanda, ordumuzu gücləndirək. 
Biz or du muz üçün lazım olan bütün hərbi texnikanı, silah la rı xarici bazar
lar dan alırıq. Əgər bizim iqtisadi im kan larımız olma saydı, biz bunları necə 
əldə edə bilər dik? Biz ölkə daxilində uğurlu siyasət apararaq, he sab edirəm 
ki, ölkəmizdə dünya üçün çox nadir inki şaf mo delini yaratdıq. Daxildəki 
həmrəylik, milli bir lik, vahid amal uğrunda birləşməyimiz bizə əlavə güc 
verdi, imkan vermədi ki, bəzi mənfur xarici dairələr öz çirkin planlarını 
Azərbaycanda həyata keçirsinlər. Hal buki belə planlar, belə cəhd lər var idi. 
Biz si yasi iradə göstərərək, birlik göstə rərək, bu cəhdləri dəf etdik, xalq 
olaraq, millət ola raq öz qürurumuzu mü da fiə etdik, öz müstəqil seçimimizi 
müdafiə etdik və sübut etdik ki, heç kim bizim işimizə qarışmasın və qarışa 
dа bilməz. Əgər bu birlik olmasaydı, milli həm  rəylik olmasaydı, biz heç vaxt 
torpaqlarımızı işğal çı lar dan azad edə bilməzdik. Bu illər ərzində bizə qarşı 
aparılan qara piar kampaniyası, qarayaxma, şərböh tan kampa niya sının da 
əsas məqsədi o idi ki, bizi əsas vəzifə mizdən uzaqlaşdırsınlar, biz uzaqla şaq, 
daxili prob  lemlər içində boğulaq və işğal edilmiş torpaq lar işğalçıların əlində 
əbədi qalsın. Güclü siyasi iradə, xalq–iqtidar birliyi bu planları da altüst etdi.

Qələbəmizin üçüncü əsas amili beynəlxalq səviy yədəki uğurlarımızdır. 
Biz bütün dünyaya sübut etdik ki, Qarabağ əzəli Azərbaycan torpağıdır. Sü but 
etdik ki, əsrlərboyu Azərbaycan xalqı bu tor paq larda ya şa yıb. Sübut etdik ki, 
erməni əhalisi bu torpaqlara 200 il bundan əvvəl köçürülübdür, necə köçürü
lüb dür, hansı məqsədlərlə köçürülübdür, hamısını biz dünya ictimaiyyətinə 
təqdim etdik, sübutlarla, fakt lar la. Biz sübut etdik ki, Dağlıq Qarabağ tarixi, 
əzəli Azərbaycan torpağıdır və bu məsələ beynəlxalq hü qu  qun norma və 
prinsipləri əsa sında öz həllini tap ma   lıdır. Dünyanın bütün apa rıcı təşkilatları, 
bütün beynəlxalq təşkilatlar Ermənistan–Azərbaycan, Dağ lıq Qarabağ müna
qişəsi ilə bağlı ədalətli qətnamələr, qərarlar qəbul edibdir. BMT Təhlükəsizlik 
Şurasının 4 qət na məsi, BMT Baş Assambleyasının qətnamə lə ri, «Qoşul
mama Hərəkatı»nın, İslam Əməkdaşlıq Təş kilatının, Avropa Parla men tinin 
və digər beynəl xalq təşkilat ların qərar və qətnamələri birmənalı şə kil də Dağ
lıq Qarabağı Azərbaycanın ayrılmaz hissəsi kimi tanıdı. Bu bizə əlavə güc 
verdi. Əgər biz bunu et məsəydik, bu gün münaqişənin ətrafında cərəyan 
edən proseslər bizə böyük problemlər yarada bilərdi. Biz bu illər ərzin də bir 
çox ölkələrlə səmimi, işgüzar, qarşılıqlı hör mət əsasında münasibətlər qura 
bildik, bir çox ölkə lər Azərbaycanı strateji tərəfdaş hesab edir və artıq bu ifadə 
beynəlxalq sənədlərdə öz əksini ta pır. Biz bütün qonşu ölkələrlə səmimi dostluq 
əsasında münasibətlər qura bildik, qarşılıqlı hörmət, qarşılıqlı inam əsasında. 
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Əgər bunu etməsəydik, bu gün mü na qişə ətra fın da tam başqa proseslər gedə 
bilərdi.

Şuşa işğal altına düşəndə bizim əsas problemi miz ordumuzun оlmаmаsı 
və оvахtkı rəhbərliyin öz və  zifə borcunu yerinə yetirə bilməməsi idi. Beynəl
xalq müs tə vidə Azərbaycan, demək olar ki, bütün öl kə  lərlə mü nasibətləri 
gər ginləşdirmişdi. Biz, demək olar ki, təcrid edilmiş vəziyyətdə idik. Ancaq 
bu gün biz Er mə nistanı təcrid edilmiş vəziyyətə saldıq. Bizim trans milli 
layihə lərimiz regionda tamamilə yeni mən zərə yaratdı. Biz regionun enerji 
xəritəsini, nəq liy yat xəritəsini yenidən tərtib etdik. Bizim təşəb büsü müzlə 
reallaşan layihələr təkcə bizim xal qı mızın maraqlarını təmin etmir, bir çox 
ölkələrin maraqlarını təmin edir, o cümlədən re gion ölkələ rin. Qonşu ölkələrlə 
bizim həm ikitərəfli, həm üç tərəfli əməkdaşlıq formatla rı mız vardır. Bun lar 
Azərbaycanın beynəlxalq nüfu zu nu yük sək də rə cədə gücləndirdi. Əgər bu 
nailiyyətlər ol ma  saydı, problem dondurulmuş vəziyyətdə qala bilərdi.

Nəhayət və ilk növbədə, ordu quruculuğu. Bu 17 il ərzində işimin əsas 
hissəsi ordu quruculu ğuna həsr edilmişdir ki, biz ordumuzu necə güclən di rək, 
or   du mu zu ən müasir silahlarla təchiz edək. O da asan mə sələ deyildi. O silah
ları almaq üçün tək cə mad di vəsait ki fayət etmir. Eyni zamanda, diploma tik, 
si ya si səylər gös tərilməlidir və biz buna da nail ol duq. Bu gün Azər baycan 
öz hərbi təchizatını bir çox ölkələrdən tə min edir. Eyni zamanda, mənim tə
şəb bü sümlə Azər bay  canda müdafiə səna yesi yaradıldı. Biz ordumuzun tə
ləbatını böyük də rə cədə daxili istehsal hesabına tə min edirik. Azər bay canda 
1000dən çox ad da hər bi tə yinatlı məhsul istehsal edilir, o cümlədən ən mü asir 
məhsullar. Bu dur bizim fəaliy yətimiz. Ordu qu ru cu luğu, hərbçilərin maddi
məişət problem ləri nin həlli, təqaüdə çıxmış hərbçilərin məişət problemlə ri nin 
döv lət tərəfindən həll olun ma sı, onlara mənzil lə rin ve ril məsi, hərbçilərimizin 
iş şə raitinin yaxşılaşdı rıl ması. Biz, demək olar ki, bütün hərbi şəhərcik lə ri mi
zi, hərbi bazalarımızı yenidən qurduq və onlar ən yük  sək stan dart lara cavab 
verir. Əl bəttə, ilk növbə də, döyüş qabi liy yətidir. Döyüş qa bi liy yəti artdı. 
Azad lıq meyda nın da dəfələrlə keçirilmiş hərbi paradlar bütün dünyaya bizim 
gücümüzü göstərdi.

Döyüş qabiliyyətinin artırılması ordu quruculuğu sahəsində əsas amildir. 
Biz müasir silahlardan isti fa də edirik, texnikadan istifadə edirik, düşmənin 
tex ni ka  sını məhv edirik. Torpaqlarımızı Azər bay can əs gə ri azad edir, Azər
bay can zabiti azad edir, sinəsini qa ba ğa verərək, heç nədən qorxmayaraq, 
əlində bay raq, əlində silah düşməni qovan da əsgər dir, düşməni məhv edən 
də əsgərdir. Eşq olsun bizim əsgərlə ri mizə!

Bax, belə ordu yaratmışıq biz! Deyirdik işğalçıla ra ki, düz yola gəlin, işğala 
son qoyun, hələ ki, gec deyil. Bizim bütün dövrlərdəki siya səti miz birmənalı 
olub. Demişik ki, əgər məsələ sülh yolu ilə öz həllini tapma sa, hərbi yolla 
məsə ləni həll edəcə yik. Mən bunu də fə lər lə demişəm. Buna görə də bəzi öl
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kələr tərə findən tən     qid olunmuşam. Mən demi şəm ki, bəs bizim tor paq  larımız 
məgər hərbi yolla zəbt edilməyibmi? Er mə nistan bizim torpaqlarımızı sülh 
yolu iləmi zəbt edib? Hər bir ölkənin özünü mü dafiə hüququ vardır. Bu hü qu
qu bizə BMT Nizamna məsi verir. Mən demiş dim, əgər görsəm ki, danışıqlar 
artıq tamamilə səmə rə siz dir, bizim başqa yolumuz qalmayacaq. Bunu hamı 
bil  sin – düşmən də, onun hava darları dа, bu məsələ ilə məş ğul olan vasitəçilər 
də. Hə mişə sözümün üstündə dur mu şam. Azərbaycan xal qına nə demişəmsə, 
onu da et mişəm. Bu məsələdə də sözümün üstündə dur dum və artıq biz 
qələbəni qeyd edirik.

Sentyabrın 27dən bu günə qədər 200dən çox şə hər, kənd, qəsəbə işğaldan 
azad edilib. O cüm lədən Fü     zuli şəhəri, tamamilə darmadağın edilibdir, mən
fur düş mən bir də nə də sa lamat bina qoymayıb. Cəb  ra  yıl ta ma milə dağıdılıb, 
Qubadlı, Zən gilan tama milə da ğıdılıb. Kəndlər, şəhərlər, Had rut qəsəbə si, 
Su qo vu şan qəsəbəsi və bu gün Şuşa şəhəri.

Bizim zəfər yürüşümüz davam edir. Hələ də işğal al tında torpaqlar var, 
hələ də döyüşlər gedir. Əgər Er    mənistan rəhbərliyi mənim tələblərimə cavab 
ver mə sə, sona qədər gedəcəyik. Heç kim bizi da yan dıra bil  məz. Dünyada elə 
bir qüvvə yoxdur ki, bizi da yan dıra bil sin. Ermənistan artıq öz acı məğlubiy
yətini eti raf edib, özü nü alçaldaalçalda, xalqını təhqir edəedə. Ermə nis
tan rəhbərliyi indi dünya ölkələrindən yar  dım is tə yir, hərbi yardım istəyir, 
silah, texnika is tə yir. Bəs hanı sənin yenilməz or dun? Məhv etmişik onu. 
On ların bü tün sözləri, on la rın bütün bəyanatları mif idi, yalan idi. Yenilməz 
ordu Azərbaycan Ordu su  dur! Bunu dö yüş meyda nın da göstərir, düşməni tor 
paqlardan tək ba şına qovur. Otuz il ərzində milyard larla dollar xərc lənib oraya, 
istehkamlar qurulub, mü həndislik qurğu ları inşa edilib. Amma hamısını vurub 
dağıtmışıq – mə nəvi ruh, güc hesabına, birlik he sa bına!

Bir daha demək istəyirəm ki, bizim zəfər yürüşü müz davam edir. İşğal 
edil miş bütün torpaqlardan düş  mən qüvvələri çıxarılmalıdır. Bu bizim tələ
bi miz  dir. Beynəlxalq norma və prinsiplər, beynəl xalq təş ki  latların qərar və 
qətnamələri bunu tələb edir.

Əziz bacılar və qardaşlar, bu gün bu müjdəni mən burada – Şəhidlər xi
ya  banında doğma xalqıma veri rəm. Bu təsadüfi deyil. Bu təbiidir. Bu gün 
şəhid ləri mi zin ruhu qarşısında bir daha baş əyirəm. Bu gün bə  yan edirəm ki, 
şəhidlərimizin qanı yerdə qal mır. Er məni vəhşiliyinin qurbanlarının, Xocalı 
qur  ban la rı nın qanı yerdə qalmır. İntiqamımızı döyüş mey da nın da aldıq. Biz 
mülki vətəndaşlara qarşı heç vaxt mü haribə aparmamışıq, bu dəfə də apar
madıq. Bax ma yaraq ki, mənfur düşmən 93 mülki şəxsi na mərd atəşlə öldürüb, 
400dən çox mülki şəxs isə ya ra la nıbdır. Amma mən dedim yox, biz azər
bay can lıyıq! Biz inti qa mımızı döyüş meydanında alacağıq və alı rıq! On la rın 
ordusunu məhv etmişik, texnikasını məhv etmi şik, məhv edirik və edəcəyik. 
Düşməni qo vu ruq və qo  vacağıq!
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Mən bu gün eyni zamanda, ulu öndər Heydər Əliyevin məzarını ziyarət 
etdim, onun ruhu qar şı sın da baş əydim. Ürəyimdə dedim, xoşbəxt adamam 
ki, ata vəsiyyətini yerinə yetirdim. Şuşanı azad etdik! Bu, bö yük Qələbədir! 
Şəhidlərimizin, ulu öndərin ru hu şad dır bu gün! Gözün aydın olsun, Azər
baycan! Gö zü nüz aydın olsun, dünya azərbaycanlıları!

Mən bu günlərdə dünya azərbaycanlılarından və Azərbaycanda yaşayan 
insanlardan minlərlə mək tub alıram. Hər gün minlərlə məktub. Sadəcə ola raq, 
he yif  silənirəm ki, bütün bu məktubları oxuya bilmi rəm. Sa dəcə olaraq, vaxt 
çatmır. Nə qədər gö zəl söz lər, nə qə dər böyük dəstək göstərilir. Bu gün biz bir 
daha bü tün dünyaya sübut edirik ki, biz bö yük xal qıq, biz məğ rur xalqıq! Biz 
yenilməz xalqıq! Biz dö yüş mey danında düşmənə yerini göstəririk!

Bu günlərdə dəfələrlə Azərbaycan xalqına müra ciət edərək, düşmənə 
yumruq göstərmişəm. Demişəm ki, bu yumruq elə be lə yum ruq deyil. Bu, 
dəmir yum ruqdur. Bu də mir yumruqla düşmənin başını əzirik və əzəcəyik! 
Eyni zamanda, bu yumruq birliyimizin rəm  zidir. Bu gün Azər bay can xalqı 
bu yumruq kimi bir ləşib! Həmişə belə ola caq! Bu birlik əbədi olacaq! Bu 
bir lik bizə gələcəkdə də bütün vəzifələri icra et mək üçün imkan yaradacaq. 
Mən bütün bu illər ər zin də – 17 il ərzində Azər bay can xalqının dəstəyini hiss 
et mi şəm, görmüşəm, ina mını, mənə olan xoş mü na  sibətini görmüşəm. Bu 
mənə güc verir. Bu mənim siya sətim üçün əvəzolunmaz dəs təkdir. Həmişə 
Azər baycan xal qını əmin edirdim ki, mən Vətənə, doğ ma xalqıma lə ya qətlə, 
sədaqətlə xid mət edəcəyəm. Şadam ki, sözü mün üstündə dur mu şam. Həmişə 
olduğu kimi, sözü mə sadiq olmu şam.

Bеlə tarixi bir gündə Azərbaycan xalqına bu müj də ni vermək mənim hə
yatımda bəlkə də ən xoşbəxt gün  lərimdən biridir.

Əziz Şuşa, sən azadsan!
Əziz Şuşa, biz qayıtmışıq!
Əziz Şuşa, biz səni dirçəldəcəyik!
Şuşa bizimdir! 
Qarabağ bizimdir! 
Qarabağ Azərbaycandır!
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AZƏRBAYCAN RESPUBLİKASININ PREZİDENTİ, 
SİLAHLI QÜVVƏLƏRİN MÜZƏFFƏR ALİ BAŞ 

KOMANDANI İLHAM ƏLİYEV ŞUŞA ŞƏHƏRİNİN 
İŞĞALDAN AZAD EDİLMƏSİ MÜNASİBƏTİLƏ 
GENERAL-LEYTENANT HİKMƏT MİRZƏYEVİ 

TƏBRİK ETMİŞDİR

8 noyabr 2020-ci il, 14:27, Vətən müharibəsinin 43-cü günü

Müzəffər Ali Baş Komandan, Prezident İlham Əliyev birlik komandiri 
general-leytenant Hikmət Mir   zə yevə zəng etmişdir. 

Ali Baş Komandan Şuşa şəhərinin işğalçılardan azad edilməsi münasibətilə 
Hikmət Mirzəyevi təbrik etdi. Dövlət başçısı Şuşanın azad edilməsində qəh rə -
man casına və rəşadətlə iştirak etmiş hərbi qul luqçu la ra, Silahlı Qüvvələrimizin 
bütün şəxsi heyə tinə təbrik lərini çatdırdı.

General-leytenant Hikmət Mirzəyev şəxsi heyət adından Ali Baş Koman-
dana dərin təşəkkürünü ifadə etdi. O, Ali Baş Komandanın əmrlərini yerinə 
yetir mək və etimadını doğrultmaq üçün şəxsi heyətin hər zaman hazır oldu-
ğunu məruzə etdi. 
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«BBC NEWS»a MÜSAHİBƏ

9 noyabr 2020-ci il, 20:05, Vətən müharibəsinin 43-cü günü

S u a l: Prezident Əliyev, «BBC News»da bizimlə söh bət etmək üçün 
vaxt ayırdığınıza görə Sizə tə şək kür edirəm. Dağlıq Qarabağın və ətraf 
7 ra yo nun hər bir qarışı uğrunda savaşmaq niyyətin dəsiniz?

C a v a b: Bizim mövqemiz lap əvvəldən çox ay dın idi. Biz hazırıq və 
hələ də Ermənistan tərəfi iş ğal olun muş ərazilərin boşaldılmasına dair üzərinə 
öh dəlik gö türəcəyi təqdirdə istənilən vaxt dayan ma ğa hazırıq. Mən bunu 
müharibənin əvvəlindən deyirəm, əgər Er mə nistanın baş naziri işğal olun muş 
əraziləri boşal dacağına dair ictimaiyyət qarşı sın da üzərinə öhdəlik götürərsə, 
biz dayanarıq. La kin bu vaxtadək artıq 40 gün keçib, bu öhdə liyə dair heç bir 
əlamət yoxdur.

S u a l: Bu o deməkdir ki, Siz sona qədər döyüşə cəksiniz?
C a v a b: Ermənistan işğal olunmuş ərazilərdən qo   şun ların çıxarılması ilə 

bağlı üzərinə öhdəlik götür mə sə biz sona qədər vuruşacağıq. Hesab edirəm 
ki, Er   mənistan böyük bir səhv edir, çünki lap əvvəldən bizə qulaq assaydı, 
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müharibə uzun müddət bun dan ön cə dayanardı və biz danışıqlar masası ar xa
sında olardıq.

M ü x b i r: Lakin cənab Prezident, Siz bir ultima tum verirsiniz, Siz de
yirsiniz ki, onlar bütün əraziləri qaytarmağa razılaşmalıdır və yalnız sonra 
danışıqlar ola bilər. Bu, danışıqlar üçün böyük bir ilkin şərtdir.

İ l h a m  Ə l i y e v: Xeyr, belə deyil. Çünki mənim de  diyim əsas prinsiplərə 
əsaslanır və əsas prinsip lər də Dağlıq Qarabağın ətrafındakı ərazilə rin bo şal
dılması çox aydın qeyd olunub. Bu, Ermə nis tan üçün çox ay dın mesajdır. 
Əfsuslar olsun ki, Ermə nistan Minsk qru   punun həmsədrləri və əvvəl ki Ermə
nistan rəh bər li yi tərəfindən işlənib hazır lan  mış əsas prinsiplərlə ra zı   laşmadı. 
Bu əsas prin sip lərdə deyilir ki, onlar bi rin ci mərhələdə işğal olun muş 5 ra
yonu, ikinci mər hə lə də isə 2 rayonu boşaltmalıdırlar. Lakin 5 ra yon  dan 4ü 
artıq azad edilib. Əgər onlar bunu etsə lər – Ağ  damın bir hissəsini, Kəlbəcəri 
və Laçını nə vaxt bo şal dacaqlarını açıq bəyan etsələr, biz dayanarıq.

S u a l: Bu ərazilər bizim beynəlxalq auditoriya üçün tanış olmadığına 
görə aydınlaşdırmaq istəyirəm. Siz deyirsiniz ki, Ermənistan rəhbərliyi 
Dağlıq Qara bağdan kənardakı əraziləri boşaltmağa razılaş sa, Siz daya-
nar sınız və döyüşməzsiniz?

C a v a b: Elədir ki, var. Bu mənim dəfələrlə vur ğu  ladığım mövqedir. 
Eyni zamanda, bu, danışıqlar ma sasında olan bütün məsələlər deyil. Əlbəttə 
ki, bun  dan sonra biz azərbaycanlı məcburi köçkün lərin Dağ  lıq Qarabağa 
qayıtmaları üzərində işləyə cəyik. Çünki mü ha ribədən əvvəl, kеçən əsrin 90cı 
illərində Dağ lıq Qa ra  bağda 40 min azərbaycanlı yaşayırdı və bu da ora da kı 
əhalinin 25 faizi idi. Ermənilər on la rın hamı sı nı qovdular, etnik təmizləmə 
törətdilər və son ra «müs  tə qillik» elan etdilər.

M ü x b i r: Lakin Siz Dağlıq Qarabağ üzərində nəzarəti güc yolu ilə ələ 
keçirsəniz, Sizin də ey ni şeyi törədəcəyinizlə bağlı qorxu vardır. Ermə nis 
tan öz in san larının etnik təmizlənməyə məruz qala ca ğından çox ciddi qorx
duğunu ifadə etmişdir.

İ l h a m  Ə l i y e v: Bu, əsassız ittihamdır. Birincisi, əgər bu məsələ Ermə
nistanı həqiqətən də narahat edir    sə, nəyə görə onlar əsas prinsiplərlə razı
laşmır lar? Çün ki əsas prinsiplər təsdiqlənsə və Ermənis tan mə nim onlardan 
dəfələrlə tələb etdiyim öhdə liyi üzərinə götürsə, onda hər şey dayanacaq.

S u a l: Siz onlardan Dağlıq Qarabağı boşaltmala rını tələb etmirsiniz? 
Siz onlardan yalnız ətraf rayon ları tələb edirsiniz?

C a v a b: Biz BMT Təhlükəsizlik Şurasının 1993cü ildə qəbul olunmuş 
qətnamələrinin icra olunma sını tələb edirik. Bu qətnamələrdə Ermənistan qo
şun la rı nın işğal edilmiş ərazilərdən dərhal, tam və qeydşərt siz çıxarılması 
tələb olunur. Dağlıq Qara bağın er mə ni əhalisinə gəlincə, onlar orada yaşa
ma   ğa davam edə  cək, onlar bizim vətəndaşlarımız dır və mən dəfə lərlə bu 
mövqeni ifadə etmişəm.
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M ü x b i r: Prezident Əliyev, ermənilərin orada Si zin vətəndaşlarınız kimi 
yaşayacaqlarını deyirsıniz. Siz bu yaxınlarda demisiniz və mən burada Siz dən 
si tat gətirirəm: «onlar çıxmasalar, biz onları iti qovan kimi qovacağıq». Bu 
bəyanatla insanlar çətin ki, öz lərini təhlükəsiz hiss etsinlər.

İ l h a m  Ə l i y e v: Xeyr. Xahiş edirəm, mənim bə  ya natlarıma dəqiqliklə 
yanaşın. Mən bunu de dik də bi   zim əraziləri işğal etməyə davam edənləri nə
zərdə tu   tur dum. Mən Ermənistanın hərbisiyasi rejimini nə zərdə tuturdum. 
Mən Dağlıq Qarabağ «hökumə ti ni», bu cinayətkar xuntanı nə zərdə tu turdum, 
hansı ki, ye ri gəlmişkən, artıq qa çıb gedib. Mənə məlumat ve rilib ki, Dağlıq 
Qa ra ba ğın «rəhbəri» artıq İrə van da dır. Mən erməni xal qını yox, onları nəzər
də tuturdum.

S u a l: Onda Siz Dağlıq Qarabağda erməni vətən daşlara qarşı heç bir 
etnik təmizləmənin aparılmaya ca ğına dair mütləq zəmanət verirsiniz?

C a v a b: Bəli. Biz ermənilər deyilik. Onlar bizə qar      şı etnik təmizləmə 
törədiblər. Onlar Dağlıq Qa ra bağdan və ətraf 7 rayondan bütün azərbay
can  lıları qo      vublar. Ermənistanın etnik təmizləmə siya səti nəti cə sində bizim 
1 milyondаn çох qaçqın və məcburi köç      künümüz vardır. Lakin biz eyni qay
dada dav ran ma  ya ca ğıq. Biz qisas almayacağıq. Onlar hətta Gən cəni bombala
yanda, Bərdəni bombalayanda, başqa şə hərləri bom balayanda və 92 insanı, 
mülki şəxsi öl dür dükdə bеlə, mən dedim ki, biz qisasımızı dö yüş mey danında 
alacağıq. Bu rəsmi möv qeni, Azərbay can da yaşayan minlərlə ermənini və 
heç kimin onlarа qаrşı etnik təmiz ləmə аpаrmаdığını nəzərə alaraq, biz bunu 
orada nə üçün etməliyik ki?

S u a l: Burada, Azərbaycanda yaşayan ermənilərlə bağlı bizə verilən 
məlumata görə, onların çoxu qorxu içində yaşayır, ermənilər kimi açıq ta-
nınmağı istəmə diklərinə görə soyadlarını dəyişiblər. Dağlıq Qara bağ dakı 
ermənilər özlərinin təhlükəsiz olacaq la rına necə əmin ola bilər lər ki?

C a v a b: Xeyr, bu, yanlış məlumatdır.
M ü x b i r: Bu məlumat burada yaşayan insanlar dan daxil olur.
İ l h a m  Ə l i y e v: Ola bilsin ki, kimsə evlənib so ya  dını dəyişib. Bu 

bu rada adət olunan təcrübə dir. Am  ma xeyr. Burada yaşayan çoxlu ermənilər 
var və biz on  ların erməni olduqlarını bilirik. Yeri gəl miş kən, mən sizə deyə 
bilərəm və bir çox in sanlar bu ba rə   də bil mirlər. Ermənistanın sabiq mü dafiə 
naziri Arutun ya nın bacısı Azərbaycanda ya şa yır. İstəsəniz onunla görüş təşkil 
edə bilərik. Bu əslində qorxu deyil, erməni təbliğatıdır.

S u a l: Prezident Əliyev, əgər təbliğat varsa, ay dındır ki, hər iki tərəfdə 
təbliğat var. Dövlət dia loqu çər çivəsində burada ermənilərə qarşı institu-
sional me saj lar səslənir, insanlarda digər tərəfə qarşı nifrət aşı lanır. Siz 
onların həqiqətən də birgə ya şaya bilə cək lərini gözləyirsiniz?

C a v a b: Nəyə görə onlar dünyanın digər yerlə rin də birgə yaşaya bilir
lər? Siz qonşu Gürcüstanda er mə nilərin və azərbaycanlıların bir yerdə, eyni 
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kənddə ya şadıqlаrını bilirsiniz? Onlar Rusi ya da, Ukraynada bir yerdə ya   
şa yırlar, onlar Azər bay  canda bir yerdə yaşayırlar, dünyanın bir çox di gər 
yerlərində. Dünya da kı vəziyyəti indi müşahidə etsəniz, Qərbdə bəzi er
mə ni pərəst mitinq lər dən başqa, erməni lər və azərbay canlılar ara sında və
ziyyət sakit dir. Nə yə görə onlar ora da ya şaya bilərlər, lakin bu rada ya şa ya 
bilməzlər?

S u a l: Dağlıq Qarabağ üzərində nəzarəti ələ keçir səniz, həqiqətən də 
ermənilərin Dağlıq Qara bağda qalacağını və Azərbaycan qanunları ilə 
yaşa ya ca ğını gözləyirsiniz?

C a v a b: Hesab edirəm ki, bu mümkündür. Bir Pre   zident kimi, mən bu 
gün deyirəm və dəfələrlə de mi   şəm ki, biz yanaşı yaşamaq istəyirik. Əgər biz 
ya na  şı yaşamaq istəməsəydik, nəyə görə mən bunu de məliyəm ki? Bildiyiniz 
kimi, bu gün Azərbaycan Or dusu döyüşdə qalib gəlir. Bu gün biz şəhərləri, 
kənd ləri birbirinin ardınca azad edirik. Azərbay can da istənilən şəxs prinsip 
etibarilə deyə bilər ki, ba xın, on lar Xocalıda soyqırımı törətdilər, onlar azər
baycan lı la  rı doğma torpaqlarından qovdular, on lar bizim bü tün şəhərləri və 
kəndləri məhv etdilər.

M ü x b i r: Ermənilər də iddia edirlər ki, onlar da qo vulublar, onlar da 
illərlə qətliamların qurbanları olublar.

İ l h a m  Ə l i y e v: Onlar haradan qovulublar? Ha  ra dan? Onlar qovul
mayıblar. Biz ermənilərə qar şı et nik təmizləmə törətməmişik. Xeyr, ermənilər 
Azər bay  canda yaşayırlar. Onlar bizi nəinki Dağ  lıq Qara bağ  dan qovublar, 
erməni əhalisinin heç vaxt yaşa madığı Dağlıq Qarabağla inzibati sərhəd də 
yer ləşən 7 rayondan dа qovublar. Onlar şəhər lərin, kəndlə rin ad la rını bеlə, 
də  yişiblər.

M ü x b i r: Prezident Əliyev, dinə gəldikdə, Ermə nis  tanda kilsəyə hücum 
olub.

İ l h a m  Ə l i y e v: Bu, Ermənistanda olmayıb.
S u a l: Üzr istəyirəm, cənab Prezident, Dağlıq Qa ra  bağda hücum 

olub. Eyni gündə kilsə iki dəfə mərmi atəşinə tutulub. Siz həmin gün de-
diniz ki, ola bilsin bu səhvdir. Siz dediniz ki, araşdırma apara caq sınız. 
Araş dır manın nəticəsi nədir?

C a v a b: Bu məsələni araşdırmaq üçün biz orada ol malıyıq. Araşdırmaq 
üçün. Mən dəfələrlə demişəm, bu ya bizim artilleriyanın səhvidir, ya da er mə 
nilərin özləri tərəfindən qəsdən edilmiş bir təxribatdır.

S u a l: Onlar öz kilsəsini atəşə tutublar?
C a v a b: Bəli, elədir ki, var.
M ü x b i r: Onlar, əlbəttə, bunu inkar edirlər.
İ l h a m  Ə l i y e v: Bəli, əlbəttə ki, onlar bunu in kar edirlər. Onlar hər şeyi 

inkar edirlər. Onlar Er mə nis tan ərazisindən Gəncəyə ballistik raketlə zərbə 
endi ril diyini də inkar edirlər. Ermənistanın baş naziri bu nun yanlış məlumat 
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olduğunu deyib. Buna bax maya raq, sizin ölkəniz, еləcə də Amerika Birləş miş 
Ştat la rı, Fran sa, Rusiya ballistik raketin haradan bura xıl dığını asanlıqla aşkar 
edə bilər.

S u a l: Kilsəyə gəldikdə?
C a v a b: Kilsəyə gəldikdə, mən bunun ya səhv ol duğunu, ya da onların 

bunu qəsdən etdiklərini de mi şəm. Çünki həmin kilsənin mənim gördüyüm 
təs vir lə ri bunun çox kiçik bir zərər olduğunu gös tərir. Bu zə dəni maksimum 
iki həftə ərzində təmir et mək olar. Bu, birincisi. İkincisi, siz burada, Bakı
dasınız. Yəqin ki, siz şəhər mərkəzində bizim bərpa etdiyimiz erməni kil
səsini görmüsünüz. Biz orada minlərlə er məni kita bı saxlayırıq. Əgər biz er
mənilərin dediyi kimi, kil sə ləri dağıdırıqsa, nəyə görə buradakı kilsəni da
ğıtma mışıq?

S u a l: Siz birmənalı şəkildə öz qüvvələrinizin kil səyə hücum etmədiyini 
deyə bilərsiniz?

C a v a b: Mən birmənalı şəkildə dəfələrlə demi şəm. Bu ya bizim artilleri
yanın səhvidir...

S u a l: Beləliklə, Siz bunu edə bilərdiniz?
C a v a b: Kim? Siz kimi nəzərdə tutursunuz?
S u a l: Sizin qüvvələriniz bunu edə bilərdi?
C a v a b: Bu, yalnız səhv nəticəsində ola bilər. Çün ki hərbi hədəf yox idi. 

Kilsə hərbi hədəflər sıra sında deyil. Bizim Xankəndi şəhərində – ermə nilər 
onu Ste pa nakert adlandırırlar – hərbi hə dəfl  ə  rimiz var idi. Bizim Şuşada hərbi 
hədəfl ərimiz var idi və biz bu hər bi hədəflərə zərbələr endiririk, çün ki onlar 
bizə hü cum ediblər. Yəqin ki, bu, səhv olub.

S u a l: Kilsəyə iki dəfə zərbə endirilib. Eyni gündə iki dəfə səhv edə 
bilərdiniz? 

C a v a b: Nəyə görə yox? İşğal olunmuş ərazilərdə Azərbaycan məscid
lərinin şəkillərini görmüsünüz? On lar hamısı dağıdılıb. Onlar bizim məscid
lərdə do nuz saxlayırlar. Azad edilmiş Zəngilandakı məs cid dən bu yaxınlarda 
çəkilmiş videogörüntüdə on la rın orada do nuz saxladıqları göstərilir.

S u a l: Siz öz ordunuzun hərbi üstünlüyü haqqında danışarkən fikir 
irəli sürmüsünüz ki, 100 min insanınız var, İsraildən, Türkiyədən alınmış 
ən müasir ava  dan lı ğınız var, xüsusilə türk dronları. Sizin sə rən camınızda 
olan bütün bu imkanları nəzərə ala raq, kilsənin atəşə tutulması ilə bağlı 
iki dəfə səhvə yol verilə bilərmi?

C a v a b: Əlbəttə, ola bilər. Çünki bu məsələni araş    dırmaq üçün bizim 
orada olmamız lazımdır. Biz ora da olanda onu təmir edəcəyik, siz bunu gö rə
cək siniz. Biz Şuşaya geri qayıdanda onu bərpa edəcəyik.

S u a l: Bu o demək deyil ki, bu silahların bu dərə cədə qeyri-dəqiq 
olması və belə səhvlərə asan lıqla yol ver məsi ehtimalına görə Siz onları 
mülki yerlərdə isti fa də etməməlisiniz?
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C a v a b: Biz onlardan mülki yerlərdə istifadə et mi rik, hərbi infrastruktu
ru məhv et mək üçün isti fa də edirik. Xankəndi şəhəri hərbi ob yektlərlə dolu 
idi. Şu   şa şəhəri hərbi obyektlərlə do lu dur. Biz on lar dan fərqli olaraq, mülki 
şəxslərə hü cum etmirik. Onlar qəs  dən mülki yaşayış yerlərini dağıdırlar, bal
listik ra ket lərlə Gəncəyə hücum etdilər.

M ü x b i r: Prezident Əliyev, icazə verin, bizim BBC həm karlarımızın nə 
gördüklərini Sizə deyim. Bu, şa yiə deyil. Bu, BBC həmkarlarımız tərəfindən 
çəki lib  dir, onların gördükləridir. Onlar oktyabrın 1i, 2si və 3ü Хаnkəndidə 
və Dağlıq Qarabağ da olub lar, şə hə rin, o cümlədən təcili tibbi yardım mər
kəzinin xao tik mərmi atəşinə tutulma sını, yaşayış bi na sının dağıdıl ma sını, 
insan lar qaç mağa cəhd gös tərəndə on la rın baş larının üstündə dro nun olma sı
nı, bir az son ra ya xınlıqda mərmi atəş lərinin açıl masını gö rüblər. Onlar bunu 
aydın hərbi hədəflər ol madan şə hərin sis tem siz mər mi atəşinə tutulması kimi 
xarak te rizə edir lər. Bu, şayiə deyil. Bu, BBCnin şahid olduğu və len tə aldığı 
hadisədir.

İ l h a m  Ə l i y e v: Mənim sizin şahid olduqları nız la bağlı şübhələrim 
var. 

M ü x b i r: Lakin onlar orada idilər.
İ l h a m  Ə l i y e v: Nə olsun ki, onlar orada idi lər? Bu heç nə demək de

yil. Bu, feyk xəbər ola bilər. 
S u a l: Bu nəyə görə feyk xəbər olsun ki? Nəyə görə oraya gedən 

istənilən jurnalist feyk xəbərləri ya yım lamağı qərara alsın ki?
C a v a b: Münaqişəyə qərəzli mövqeyinə görə, bey nəlxalq mediada Azər

baycana qarşı qarayaxma təb li ğatına görə.
S u a l: Deməli, Sizi heç bir yanlışlıqda günahlan dır maq olmaz? Hər 

şey feyk xəbərdir?
C a v a b: Əlbəttə, bu, feyk xəbərdir. Biz Qərb me dia sını yaxından mü

şahidə edirik və bu 40 gün ər zin də mənim bəlkə də, 30 müsahibəm olub. 
Onla rın ha  mı sı çox aqressiv idi, sanki bu, müsahibə de yildi, san ki bir ittiham 
idi. Ermənistan tərəfində heç nə baş ver mir. Heç kim Paşinyandan nəyə 
görə Gəncəyə bal  listik raketlərlə zərbə endirdiyini soruş mur. Nəyə görə o, 
92 nəfəri qətlə yetirib? Nəyə görə Tərtərdə dəfn mə rasiminə hücum edib? 
Nəyə görə onlar 21 insanı qətlə yetirərək və 70 nəfəri yarala yaraq, Bərdəyə 
hü cum et mək üçün kasetli bomba lar la «Smerç»dən is ti fadə ediblər? Heç kim 
ondan so ruş mur. Heç kim on dan si lahları haradan əldə et diyi ni soruşmur? 
Yal nız bizə hücum edirlər. Bey nəl xalq media yalnız Azər baycanı ləkələyir. 
Buna görə sizin BBC, sizin həm kar larınız o hadisələrin orada «şa hi di» olub. 
Mən buna inan mıram.

M ü x b i r: Onlar bunu lentə alıblar. Əlbəttə, hər iki tərəfdə mülki şəxslərin 
qətlə yetirildiyini qeyd et mək mühüm əhəmiyyət kəsb edir. Hər iki tərəf xao
tik atəş açmışdır. Biz özümüz burada ballistik rake tin istifadə edildiyi Gəncə 
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hücumunun fəsadlarının şahi di olmuşuq. Beləliklə, bu tərəfdə də itkilərin 
olması şübhə doğurmur.

İ l h a m  Ə l i y e v: Təşəkkür edirəm.
S u a l: Lakin eynilə, Siz kasetli silahlardan danış dıq da, sübut var ki, 

Siz də mülki yerlərdə, Xankən di nin küçələrində kasetli silahlardan is tifa də 
etmisiniz və bu, «Human Rights Watch» təşkilatı tərəfin dən ge niş şəkildə 
sənədləşdirilib, şəkillər çəkilib, vi deo lar çə ki lib, şahidlər ifadə veriblər. 
On   ların hadisə yerinə get mək imkanı var idi. Nəyə görə Siz bu dərəcədə 
qeyri-də qiq ola bilən kasetli silah lardan mülki yerlərdə isti fadə edirsiniz?

C a v a b: Biz onlardan istifadə etmirik. Bu, növ bə ti bir feyk xəbərdir. Er
mənistan kasetli bomba lar dan istifadə edir.

S u a l: Deməli, hər şey feyk xəbərdir?
C a v a b: Əlbəttə. Niyə də yox? Biz feyk xə bər lər lə on illərdir üzləşirik.
M ü x b i r: Lakin Siz etiraf edirsiniz ki....
İ l h a m  Ə l i y e v: Heç bilirsiniz, Britaniya mət bua  tında Azərbaycan 

haqqında nə qədər feyk xə bər dərc edilmişdi? Minlərlə.
M ü x b i r: Lakin Siz müharibə apardığınızı, irəli getdiyinizi etiraf edir

siniz. Sonra isə bizə bu silahlar dan istifadə etmə diyinizi deyirsiniz.
İ l h a m  Ə l i y e v: Xeyr, istifadə etmirik. Çünki biz döyüş meydanında 

döyüşürük. Biz erməni ordu su  na qarşı döyüşürük. Biz mülki şəxslərə qarşı 
dö yüş mü rük. Bunun heç bir mənası yoxdur, bizim və zifə miz tor paqları azad 
etməkdir və biz kənd ləri, şə hər ləri birbirinin ardınca azad edirik. Biz ka setli 
bom ba lar dan istifadə etmirik, buna ehtiya cı mız yoxdur. Bi zim ki fa yət qədər 
başqa silаhlаrımız vardır.

S u a l: Beləliklə, «Human Rights Watch» təşki la  tı tərəfindən aşkar 
edilmiş sübutlar da feykdir?

C a v a b: Əlbəttə. Çünki «Human Rights Watch» təşkilatı Azərbaycana 
qarşı çox qərəzli mövqedədir. Оnlаr Еrmənistаndа jurnalistlərin həbsxanalarda 
öl düyü zaman, hət ta əsas müxalifət partiyasının rəhbəri həbsxana da ol duqda 
belə, heç bir yanlışlıq gör  mə di k ləri nə görə оnlar barədə heç bir məlumat 
vermirlər. On lar yalnız bizə qarşı məlumat verirlər. Buna görə də biz «Human 
Rights Watch» təşkilatı ilə əmək daşlığı beşaltı il bundan əvvəl dayandır dıq. 
Yalnız indi bu müharibə başlayanda biz onları bu ra gəlməyə və öz gözləri ilə 
görməyə dəvət etdik. Biz onların bu halları təsdiqləməsini istəyirdik, çünki 
onlar üçün «yox» de mək imkanı yox idi. Bu na görə biz onları dəvət et dik. 
Beləliklə, bu təşkilata Azərbaycanda etimad yox dur.

S u a l: Prezident Əliyev, bu tərəfdə neçə nəfər mül ki şəxs öldürülüb? 
Onların sayı nə qədərdir?

C a v a b: Paşinyan rejimi tərəfindən 92 mülki şəxs öl dürülüb, 405 nəfər 
yaralanıb, demək olar ki, 3000 ev ya dağıdılıb, ya da ciddi zərər gör üb dür. 
Bunlar fakt lar dır və siz oraya gedib bunları yoxlaya bilərsiniz.
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S u a l: Biz cəbhə xəttini özümüz gedib görmək is tə yi rik və sonuncu 
dəfə buraya səfər etdikdə, bizim ora ya müstəqil səfər etmək üçün qarşı-
mız alınmış dı. Bizə bu dəfə oraya gedə biləcəyimizə dair təminat verə 
bi lər sinizmi?

C a v a b: Bəli, hesab edirəm ki, bu mümkündür. An    caq sizi qorumaq üçün 
təhlükəsizlik tədbirləri gö rül məlidir. Lakin düşünürəm ki, bu mümkündür. 
Bu, ümumi durum və hərbi vəziyyət haqqında qa nun ve ri ci liklə tənzimlənir. 
Ona görə bu səfər mü vəq qəti qay dalara uyğun olmalıdır.

S u a l: Beləliklə, biz cəbhə xəttində sərbəst hərəkət edə bilmərik?
C a v a b: Cəbhə xətti dedikdə nəyi nəzərdə tutur su nuz? Döyüşlərin baş 

verdiyi yerə getməyi?
M ü x b i r: Bəli.
İ l h a m  Ə l i y e v: Orada jurnalistlər olublar.
M ü x b i r: Lakin sərbəst hərəkət etməyiblər.
İ l h a m  Ə l i y e v: «Sərbəst» dedikdə nəyi nə zər  də tu tursunuz?
M ü x b i r: Hökumətin müşahidəçiləri olmadan sər  bəst hərəkət etmək. Öz 

istəyinə görə. Biz başqa müna qişələrdə bunu edirik. Biz ha raya getmək istə
diyimizi qərarlaşdırırıq, öz se çim lərimizi edirik, oraya gedirik və hadisələri 
lentə alırıq.

İ l h a m  Ə l i y e v: Mən bu barədə əmin deyiləm. Dü şünürəm ki, belə 
bir imkanın olubolmadığını sə la hiyyətli orqanlarla dəqiqləşdirmək lazımdır. 
Əcnə bi jurnalistləri müşahidə edənlərin yalnız bir məqsədi var – onları 
qorumaq və onların hara gedə bilə cəyi və hara gedə bilməyəcəyi barədə onlara 
mə lumat ver məkdir. Gizlədiləsi bir şey yoxdur. Siz bizim dağı dıl mış kəndləri 
görə bilərsiniz. Siz Gəncədə olmusu nuz, yəqin ki, Bərdəyə də gedə bilərsiniz. 
Bizim gizlədiləsi bir şeyimiz yoxdur. Biz öz tor pa ğımızda vuruşuruq. Erməni 
or dusu bizim torpağı mız dadır, onlar təca vüz kardır və biz təcavüzün qur ba nı 
olmuşuq. Lakin bu gün biz qisasımızı alırıq. Bu gün biz onlara yerini gös
təririk və dediyim kimi, onlar qalan əraziləri könül lü olaraq boşaltmasalar, 
biz onları axıra qədər qova cağıq.

M ü x b i r: Bu, erməni vətəndaşlarına çox dəhşətli bir mesaj kimi səs
lənir.

İ l h a m  Ə l i y e v: Xeyr, niyə? Biz erməni vətən daş la rı haqqında artıq 
da nışdıq. Bizim onlarla tə mas  da heç bir yanlışlığımız yoxdur. Mən dəfə lərlə 
de mi şəm və dediklərimin üstündə dururam. Biz ərazi lə rimizi iş ğal etmiş bu 
cinayətkar dəstələr dən torpaq la rı azad et dik dən sonra Dağlıq Qara bağ dakı 
ermə ni lər qatqat yaxşı yaşayacaqlar. On ların daha çox mə vacib ləri ola
caq, çünki Azər bay canda məvacib lər daha yük sək dir. Onların daha yüksək 
təqaüdləri ola caq, çünki Azər bay canda tə qa üdün məbləği Er mə nis tan dan 
üç dəfə çoxdur. Onlar sosial müdafiə ilə təmin oluna caq lar. Biz bu əra zilərə 
böyük sərmayələr yatı ra cağıq, on lar yox sulluqdan xilas olacaqlar.
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S u a l: Onların Azərbaycanda insanların eşitdiyi, la kin malik ol-
madığı bütün insan haqları olacaqmı? Onların tamamilə azad mediası 
olacaqmı? Onların sə sini qaldırmağa icazəsi olan müxalifəti olacaqmı? 
On lar burada, Azərbaycanda insanların malik ol madığı şeylərə malik 
olacaqlаrmı?

C a v a b: Siz hesab edirsiniz ki, insanların bu haq la rı yoxdur? Nəyə görə 
siz Azərbaycanda insanla rın azad mediaya və müxalifətə malik olmadığını 
düşü nürsünüz?

M ü x b i r: Çünki mənə bu barədə müstəqil mən bə  lərdən məlumat veriblər.
İ l h a m  Ə l i y e v: Hansı müstəqil mənbələrdən?
M ü x b i r: Bir çox müstəqil mənbələrdən.
İ l h a m  Ə l i y e v: Deyin mənə, hansılardır?
M ü x b i r: Əlbəttə, onların adlarını çəkə bil mərəm.
İ l h a m  Ə l i y e v: Əgər siz onların adlarını deyə bil mirsinizsə, bu o de

məkdir ki, siz bir hekayə uy du rur sunuz.
S u a l: Siz deyirsiniz ki, media dövlət nəzarəti al tında deyil?
C a v a b: Xeyr. Əsla yox.
S u a l: Fəal azad müxalif media var?
C a v а b: Əlbəttə ki.
S u a l: Mən bunu harada görə bilərəm?
C a v a b: Siz bunu internetdə görə bilərsiniz. Siz bunu hər yerdə görə 

bilərsiniz.
S u a l: Qəzetlərdə yox?
C a v a b: Niyə? Siz bunu qəzetlərdə də görə bilər  siniz. Sizdən soruşa 

bilə rəmmi, siz burada kimi mü xa lifət adlandırırsınız?
S u a l: Burada müxalifətin olmasına icazə varmı?
C a v a b: Bəli, icazə var.
M ü x b i r: QHTlər təqiblərə məruz qalır, jurna listlər təqiblərə məruz 

qalır.
İ l h a m  Ə l i y e v: Xeyr, əsla.
M ü x b i r: Tənqidçilər həbsxanadadır.
İ l h a m  Ə l i y e v: Xeyr, əsla.
S u a l: Bunların heç biri həqiqət deyil?
C a v a b: Tamamilə feykdir. Tamamilə. Bizim azad me diamız var. Bizim 

azad internetimiz var. İn di hərbi və ziyyətə görə bizim bəzi məhdudiyyətlə
rimiz var, la kin əvvəllər heç bir məhdudiyyət yox idi. Azər  bay   can da internet 
istifadəçilərinin sayı 80 faizdən çox  dur. Siz inter netin azad olduğu, senzu ra
nın olma dı ğı və 80 faiz internet istifa dəçilərinin olduğu bir öl kədə medianın 
məhdudlaşdırılmasını təsəvvürü nüzə gətirə bilərsiniz? Bizim «Facebook» da 
milyonlarla in sanı mız var. Bizdə azad medianın olmadığını necə deyə bi lər
siniz? Bu, yenə də qərəzli yanaşmadır. Bu, Qərb audi toriyasında Azərbaycan 



ZƏFƏR

377

haqqında bir fikir for ma laşdırmaq cəhdidir. Bizim müxalifətimiz var, bizim 
QHTlərimiz var. Bizdə azad siyasi fəaliyyət var. Biz də azad media var. Biz
də söz azadlığı var. Əgər siz bu sualı qaldırdı nız sa, mən də sizə bir sual ve
rə bilərəm mi? Siz cənab Assanjla baş verənləri necə qiy mətlən di rir siniz? Bu 
sizin ölkədə azad mətbuatın təzahürüdür?

M ü x b i r: Biz burada mənim ölkəmi müzakirə et mək üçün deyilik.
İ l h a m  Ə l i y e v: Xeyr, gəlin müzakirə edək. 
M ü x b i r: Yox, Prezident Əliyev.
İ l h a m  Ə l i y e v: Ermənilərin burada azad mət  bua tının olmayacağı 

ilə bağlı məni ittiham et mək əvə zinə, gəlin Assanj barədə danışaq. Ba ğış
layın, o, Ek vador səfirliyində neçə il keçirdi və nəyə görə? O, indi haradadır? 
Jurnalist fəaliyyətinə görə siz həmin şəxsi girov saxladınız, əslində mənəvi 
və fiziki olaraq, onu öl dürdünüz. Bunu siz etmisiniz, biz yox. İndi o həbs xa 
na dadır. Siz bu işlərlə məşğul ol duğunuz hal da, si zin azad mətbuat haqqında 
da nış mağa mə nə vi haq qı nız yoxdur.

M ü x b i r: Münaqişəyə qayıdaq.
İ l h a m  Ə l i y e v: Bəli, yaxşı olardı ki, müna qi şə yə qayıdasınız, çünki 

bu sizin xoşunuza gəlmir. Sizin xoşunuza yalnız ittiham etmək, hücum et
mək gəlir. Amma mən dəfələrlə demişəm, bu ra ya gəlməmişdən və bizə mü
hazirə oxu maq dan əvvəl güzgüyə baxın. Siz sualınızla məni ittiham edir si
niz. Bu, sual deyil, bu ittihamdır. Siz pro kuror kimi danışırsınız. Niyə? Əgər 
siz bu qədər de mo kratik və obyektiv sinizsə, nə yə görə Assanjı həbs xanada 
saxlayırsınız? Nə üçün? Siz onu jurna list fəaliyyətinə görə həbs xa nada saxla
yırsınız.

M ü x b i r: Mən onu həbsxanada saxlamıram, Pre    zident Əliyev.
İ l h a m  Ə l i y e v: Bu sizin xoşunuza gəlmir.
M ü x b i r: Bu, xoşa gəlmək məsələsi deyil.
İ l h a m  Ə l i y e v: Siz buna öyrəşməmisiniz.
M ü x b i r: Bu bizim müsahibənin mövzusu deyil.
İ l h a m  Ə l i y e v: Çünki siz ancaq hücum etməyə adət etmisiniz.
M ü x b i r: Bu bizim müsahibənin mövzusu deyil.
İ l h a m  Ə l i y e v: Bu, müsahibənin mövzusu de yil, amma siz bunu qal

dı rırsınız.
M ü x b i r: Siz bu məsələni qaldırdınız.
İ l h a m  Ə l i y e v: Xeyr, siz qaldırdınız.
M ü x b i r: Siz Assanj məsələsini qeyd etdiniz.
İ l h a m  Ə l i y e v: Siz dediniz ki, əgər ölkənizdə azad media yox dur

sa, ermənilər müxalifətsiz sizin öl kədə necə yaşaya bilərlər? Bu sizin 
sözlərinizdir, itti hamdır.

S u a l: Prezident Əliyev, Siz suala cavab ver di niz. Münaqişə mövzu-
suna qayıdaraq, Sizin dedi yiniz ki mi, 40 gündür ki, toqquşma davam 
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edir, Siz müna qi şənin nə qədər davam etməsini gözləyirsiniz? Qışda da 
dö yüşlər gedəcək?

C a v a b: Heç kim bilmir. Yenə də söh bə ti mizin əvvəlinə qayıdaraq, əgər 
Paşinyan bu gün «mən əsas prinsipləri qəbul edirəm və mən Ağda mın bir his
sə sini, Kəlbəcəri və Laçını bir və ya iki həftə içində bo şaldacağam» desə, biz 
dərhal da ya narıq.

M ü x b i r: Lakin onun Sizə Dağlıq Qarabağda yer də qalan ərazilərin bo
şaldılması ilə bağlı təminat ver məsinə ehtiyac yoxdur. Siz kənarda qalan 
ərazi lər  dən da nışırdınız. Mən Sizin mövqenizi başa düş mək istə yirəm.

İ l h a m  Ə l i y e v: Bəli, bu əsas prinsiplərdir. Əsas prinsiplərdə bizdə çox 
aydın mənzərə yaranır. Yeddi ra   yonun boşaldılması, sonra azərbaycanlı məc 
buri köç   künlərin qayıtması, sonra Azərbaycan vətən daş la rının, köçkünlərin 
Dağlıq Qarabağa qayıt  ması.

S u a l: Beləliklə o, Dağlıq Qarabağı da Sizə ver mə lidir?
C a v a b: O, azərbaycanlıların oraya geri qayıt ma  sına imkan verməlidir. 

Geri qayıtmasına. Şuşaya.
S u a l: Beləliklə, Sizin Dağlıq Qarabağı nəzarət al tında saxlamağınıza 

ehtiyac yoxdur?
C a v a b: Siz «nəzarət altında» deməklə nəyi nə zər  də tutursunuz?
S u a l: Sizə Dağlıq Qarabağ üzərində fiziki olaraq nə zarəti ələ keçir-

mək və Dağlıq Qarabağın müdafiə qüv vələrini geri çəkmək, orada olan 
erməniləri geri çək  mək lazımdır, yoxsa mülki şəxslərinizin geri qa yıt ma-
sına icazə verilsəydi, bu Sizi qane edərdi?

C a v a b: Ermənistanın qəbul etmədiyi əsas prin sip  lərdə – onlar faktiki 
olaraq etibarsızdır, çünki Er mə  nistan onları qəbul etməyib – bir müddəa var ki, 
azər baycanlılar oraya qayıdacaqlar, sülh, təhlükə siz lik şəraitində, təhlükəsizlik 
təminatı ilə orada ya şa ya caqlar. Biz orada hansı idarəçilik formasının olaca ğını 
dəqiq müəyyənləşdirmək üçün danışıqlar prose sində o qədər irəliyə getməmişik. 
Bizim möv qe miz on dan ibarətdir ki, bələdiyyə idarəçiliyi, yaxud er mə ni
lər üçün mədəni muxtariyyət kimi müəyyən özünü ida rə səviyyəsi olmalıdır. 
Lakin biz o qədər irə liyə get məmişik. Əgər Paşinyan mənim əvvəldən, biz 
Fü zu lini azad edəndə tələb etdiyimi etsəydi, onda müha ribə dayanardı və indi 
biz danı şıqlar masasında necə irəli getmək barədə danışar dıq. Lakin o bu öh
dəliyi götürmür. Ona görə də bеlə davam etsə, biz davam edə cəyik. Başqa yol 
yox dur. Biz ölkənin bü tün dünya tərəfindən tanı nmış ərazi bütövlüyünü bər pa 
edənə kimi, sona qə dər gedəcəyik.

S u a l: Prezident Əliyev, Siz artıq əhəmiyyətli də rəcədə irəliləmisiniz 
və Dağlıq Qarabağ ətrаfın da əra zi ləri qaytarmısınız. Mülki şəxsləri nə 
vaxt geri qay tarmağa başlamağı planlaşdırırsınız?

C a v a b: İlk növbədə, bizim Ermənistan dövləti nin Azərbaycana və və
təndaşlarımızın əmlakına vur  duğu ziyanı qiymətləndirməyə ehtiya cımız ola
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caq. Çün ki azad edilmiş ərazilərdə, demək olar ki, hər şey dağıdılıb. Mən 
dəfələrlə demişəm ki, on min  lərlə in sa nın yaşadığı böyük şəhər olan Fü zu
li də biz bayraq sanc maq üçün bina tapa bil mədik. Be ləliklə, biz onu di rəyə 
taxdıq. Ona görə də ilk növ bədə, dəymiş ziyanı qiy mətləndirə cəyik. Biz eko
logiyamıza, infrastruk tu ru muza, ev lə rini itir  miş mülki şəxslərimizə və dövlə
ti mi zə, tarixi ir simizə dəymiş ziyanı qiymətləndirmək üçün bey nəlxalq eks
pertləri dəvət edəcəyik. Çünki bü tün məs cidlər, bütün muzeylər dağıdılıb. Bu, 
birin cisi. Bun  dan sonra məhkəmə iddiaları ola caq, Ermə nis tan döv lətinə qarşı 
məhkəmə iddia ları və biz artıq buna ha zırlaşırıq. İkincisi, bizim insan ların 
orada ya şa ması üçün ilkin оlаrаq minimum şərait yarat malıyıq. Biz ti kin ti 
mate rialları tə da rük etmə li, infrast ruk tura in ves ti siya yatırma lıyıq.

S u a l: Beləliklə, Siz düşünürsünüz ki, bunun üçün real olaraq illər 
lazımdır?

C a v a b: Bilirsiniz, bütün işğal dövründə biz artıq 300 min qaçqın və 
məcburi köçkünü yerləşdirmişik. Son illər ən güclü təsir bağışlayan illər 
olub, çünki tək cə bu il biz 7000 köçkün ailəsini yerləşdirmişik. Be   lə liklə, 
düşünürəm ki, biz ildə 7000dən 10000 dək ai lə  ni köçürə bilərik. Lakin bu
nun üçün bizim infra struk    tura ehtiyacımız vardır. Biz bunu hər şeyin ha  zır 
olduğu Bakıda edirik. Lakin hər şeyin da ğı dıldığı hə min ərazilərdə bizim 
elektrik stan siyalarına, yollara, su təchizatına ehtiyacımız var. Be lə liklə, bü
tün bun lar vaxt aparacaq. Mən bil mirəm bu nə qə dər vaxt apa racaq. Lakin 
biz bunu mak simum qı sa zamanda hə ya ta keçirmək üçün əlimizdən gələni 
etməyə çalışa cağıq.

S u a l: Prezident İlham Əliyev, icazənizlə, sonda bir və ya iki qısa sual 
verim. Azərbaycanın çox güclü müt təfiqi olan Türkiyə Sizə böyük dəstək 
verib. Siz Pre  zident Ərdoğanla nə dərəcədə tez-tez danışır sınız?

C a v a b: Çox teztez. Xüsusilə indi, həftədə bir neçə dəfə.
S u a l: Bəs gündə?
C a v a b: Gündə yox, amma ehtiyac olsa, gündə bir neçə dəfə ola bilər. 

Biz qardaşıq, dostuq. Dedi yi niz kimi, böyük dəstək, siz haqlısınız. Lakin mən 
də qiq  ləşdirmək istəyirəm, bu, siyasi dəstək və mənə vi dəstəkdir. Başqa heç nə.

S u a l: Burada istifadə olunan dronları idarə edən türk pilotlar varmı?
C a v a b: Xeyr.
S u a l: Beləliklə, onlar Sizin qüvvələriniz tərəfin dən istifadə olunur?
C a v a b: Bəli, hər şey bizim qüvvələrimiz tərəfi n  dən istifadə olunur. Tək

cə Türkiyə istehsalı olan dron  lar deyil, İsrail istehsalı olan dronlar, Ru si ya 
is tehsalı olan hərbi avadanlıq və bunu pulsuz əl də edən Ermə nis tandan fərqli 
olaraq, bizim aldı ğı mız və pul ödədi yimiz digər ölkələrin istehsalı olan hər bi 
ava danlıqlar. Hər şey bizim tərəfimizdən edilir.

S u a l: Türkiyənin birbaşa hərbi iştirakını istəyə bi lə  cəyiniz günü 
gözləyirsinizmi? Biz Ermənistanın ar tıq Ru siyaya müraciət etdiyini və 
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onun nə etməyə hazır ol du ğunu soruşduğunu görmüşük. Sizcə, Tür-
kiyənin da ha çox cəlb olunmağını xahiş edəcəyiniz gün gələ cəkmi?

C a v a b: Mən çox irəliyə baxmaq istəmirəm. Çün ki bu, döyüş meydanındakı 
vəziyyətdən asılı ola caq. Bu, Ermənistanın davranışından və digər ölkələrin 
dav  ranışından asılı olacaq. Çünki mən bir çox hallar da demişəm ki, biz 
münaqişənin beynəl miləlləş di ril mə  sinin əleyhinəyik. Biz bütün ölkələr
dən, qonşu öl kə lər  dən, qonşu olmayan ölkələrdən bu münaqi şə dən uzaq 
da durmağı xahiş etmişik. Biz beynəlxalq səviy yə də tanınan torpağımızda 
döyü şü rük. Bu bizim möv qe mizdir. Mən düşü nürəm ki, hazırda baş ve rənlər 
da vam edəcək, beləliklə, Türkiyənin hər hansı hərbi iş ti rakına ehtiyac olma
yacaq. Lakin uzun illər bundan əvvəl Türkiyə ilə təcavüz olacağı təqdirdə 
həm də hər bi dəstəyi tə min edən sənəd imzalamışıq. Be ləliklə, bi zim Tür
kiyə ilə bu və ya digər dərəcədə Er mənis tanla Rusiya nın malik olduğu kimi, 
eyni for ma tı mız, qanu ni bazamız vardır. Əgər Azərbaycan təca vüzlə üzləşsə 
və görsə ki, Türki yənin hərbi dəs təyinə ehtiyac var, on da biz bu variantı 
nəzərdən keçi rəcəyik.

S u a l: Prezident Əliyev, icazənizlə, mən daha iki sualla bağlı yardımı-
nızı xahiş edəcəyəm. Müna qişənin indi yenidən alovlanmasının və sizin 
belə güclü irəli lə mə yinizin səbəblərindən biri kimi, Türkiyənin çox güc lü 
dəstək verdiyini, bunun həqiqətən də həlledici oldu ğu nu iddia edənlərə 
nə deyər diniz? Əminəm ki, belə id diaları eşitmisiniz.

C a v a b: Xeyr, qətiyyən. Yeri gəlmiş kən, Türkiyə nin hərbi iştirakı hara
da dır? Bunu kim təsdiqləyə bi lər? Hər hansı türk əsgərini kim görüb?

S u a l: Yerində iştirak deyil, güclü siyasi dəstək, daimi bəyanatlar, çox 
güclü regional dəstək. Bu, burada amil deyil?

C a v a b: Bəli, bu amildir. Lakin bu amil müna qişə başlayandan sonra 
çox mühüm əhəmiyyət kəsb etdi. Çünki əgər münaqişənin xronologiyasına 
nəzər salsanız, bu bəyanatlar Ermənistan bizə hü cum edən dən və biz cavab 
verəndən saatlarla son ra başladı. Am ma Türkiyənin Azərbaycana siya si dəs
təyi hər za man olub. Bu, qəfildən baş vermədi. Bu hər zaman belə olub. Niyə 
münaqişə başladı? Mən sizə deyə bi lə rəm. Çünki Ermənistan danışıqları poz
maq istə yir di. Onlar iyulun 12də dövlət sər hədində bizə hücum etdilər və 
bizim ərazimizə daxil oldular. Biz cavab verməli olduq. Həmin toqquşma 
4 gün davam etdi və biz onları Azərbaycandan sıxış dırıb çıxarandan son
ra dayandıq və dövlət sər hədini keçmədik. Sonra av qustun ortasında onlar 
diversiya qrupu göndərdilər, o, təmas xəttini keçdi, həmin qrupun başçısı sax
la nıl dı və mülki şəxslərə qarşı terror hücumları plan laş dırdıqlarını etiraf etdi. 
Sonra sentyabrın 27də onlar bizim şəhərlərimizi artilleriya atəşinə tutmağa 
baş ladılar, bizim mülki şəxslər və hərbçilər arasında ilk qur ban larımız ilk 
saatlarda, bəlkə də ilk dəqiqələrdə oldu. Onlar bizi ağır artilleriyadan atəşə 
tutdular. Beləliklə, bu belə başladı. Niyə başladı?
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S u a l: Prezident Əliyev, üzr istəyirəm. Bilirəm, Siz bizə tarixini da-
nış maq istəyirsiniz, lakin Sizinlə iki məqama aydınlıq gətirmək istə-
yirəm. Siz hərb çi lər ara  sında itkiləri qeyd etdiniz. Niyə Siz hərbi it ki lə -
ri niz lə bağlı rəqəmləri açıqlamırsınız? Siz narahat sınız ki, insanlar bu 
müharibədə nə qədər gənc insanın həlak olduğunu görsə, dəstək zəifləyə 
bilər?

C a v a b: Xeyr, qətiyyən. Birincisi, bizdə çox de yil. Əgər siz müharibə 
nin miqyasına və bizim Er mə nis ta nın 30 il ərzində tikdiyi istehkam ları, 
bütün möv qeləri dağıtmalı olduğumuza baxsanız, bizim itkiləri miz mi ni
maldır. Əlbəttə, biz bu cür danışa bil mərik. Hər bir insan həyatı qiymətlidir. 
Lakin bizim itkiləri miz Er mə nistanınkından xeyli aşağıdır. Çünki bizim hər bi 
imkanlarımız daha yax şıdır və bizim minimum itki ver məyə imkan ya ra dan 
müasir silah la rımız var, xü su silə həmin dron lar. Çünki həmin dronlar olma
say dı, bütün o tank lar və toplar çox say da adamı öldü rər di. Səbəb o deyil 
ki, biz düşünü rük ictimaiyyətin dəs    təyini al ma rıq, əksinə. Yaxın qohumlarını, 
oğul la rını, qar daş larını itirən insanlar bizdən dayanmamağı xa hiş edirlər. 
Təsəvvürünüzə gətirə bilərsiniz? Hər gün mən minlərlə məktub alı ram, 
minlərlə məktub. O məktub ların heç birində mən «dayanın» sözünü gör  mə
mişəm. Onlar deyirlər, mən oğlumu itirmişəm, qar daşımı itirmişəm, həyat 
yoldaşımı itirmişəm, xa hiş edirik, sona kimi gedin. Xahiş edirik, sona kimi 
ge din! Çünki bizim xalqımız bu vəziy yətdə, demək olar ki, 30 il ya şayıb.

S u a l: Prezident Əliyev, deməyinizdən belə çıxır ki, Sizin bu müha-
ribədən başqa yolunuz yox dur, Siz sonuncu qarışı geri alаnа qədər 
döyüş mə lisiniz?

C a v a b: Bəli, mənim dediyim məhz budur. Eyni za manda, mən əvvəldən 
demişəm ki, əgər Paşinyan şəx sən özü, xarici işlər naziri deyil, şəxsən özü desə 
ki, Ermənistan Ağdamdan, Kəlbəcərdən, Laçın dan qo şun la rını çı xa rır və bizə 
vaxt cədvəli versə, biz dərhal daya na rıq. Biz bu müharibəni davam etdirmək 
istə mi rik. Biz da yanmaq istəyirik. Bu mənim lap əvvəl dən dediklərimdir. 
Məni tanıyan in sanlar bilirlər ki, mən sö zümə əməl edən insa nam. Mən nə 
deyirəmsə, onu edi  rəm. Əgər Paşin yan bunu bu gün desə, sizə söz ve ri rəm ki, 
biz dər hal dayanarıq. Amma o bunu etmir. O, geri almaq istəyir. O öz qüv
vələrini yenidən qrup laş   dırmaq, daha çox insan səfərbər etmək üçün bu atəş  
kəs imkanından istifadə etmək istəyir. Qeyd et di niz ki, indi o, hərbi dəs tək 
üçün Prezident Putinə mək tub göndərib, bununla da öz məğlubiyyətini eti raf 
edib. Əgər o, məğ lubiyyətini etiraf edibsə, niyə de mir ki, əraziləri boşaldacaq? 
Bu ərazilər Ermənis tana məx sus deyil. Bu bizim torpaqlarımızdır. Onlar bu 
əra zi ləri bizə geri qaytarmalıdırlar. Əgər onlar bunu et mə sələr, dediyim kimi, 
biz sona qədər gedə cəyik. Dayan mağın yolu yoxdur.

S u a l: Siz bilirsiniz ki, sizin qüvvələrinizin fəaliy yəti nəticəsində Dağ-
lıq Qarabağda neçə mülki şəxs həlak olub?
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C a v a b: Xeyr, bilmirik. Biz Ermənistanın müda fiə nazirliyinin rəsmi mə 
lu matını eşitmişik. Biz bu rəsmi məlumata inanmırıq.

M ü x b i r: Onlar 45 mülki şəxs deyir.
İ l h a m  Ə l i y e v: 45 ya 47 – biz bil mi rik. Mən bil mədiyim bir şeyi deyə 

bilmərəm. Lakin düşünürəm ki, bu rəqəm çox şişirdilib. Çünki biz onların 
kənd lərinə hü  cum etməmişik. Biz onların şəhərlə rinə hücum et mə mişik.

M ü x b i r: Hörmətli Prezident Əliyev, onların kənd və şəhərlərinə еdilən 
hücumlarla bağlı sənədli sübut lar var dır.

İ l h a m  Ə l i y e v: Mən hələ bitirməmişəm. Biz Xan  kəndiyə hücum et
mişik, çünki Xankəndi hərbi is tehkamlarla dolu idi, biz onları məhv etməli 
idik.

M ü x b i r: Mülki şəxslərin evləri dağılıb.
İ l h a m  Ə l i y e v: Müharibə vaxtı bu bəzən baş ve rir. Belə olur. Biz 

o qədər dəqiq deyilik, əgər on la rın artilleriyası düz evin yanındadırsa. Bu, 
Gən  cədə ol duğu kimi deyil ki, onlar bəlkə də 20–30 kilo metr ra diusunda heç 
bir hərbi obyektin olma dığı mülki ob yek tə qəsdən ballistik raketlərlə hü cum 
etdilər.

S u a l: Mülki şəxslərin ölümü ilə bağlı məlu mat lar Sizi narahat 
edirmi?

C a v a b: Bəli, əlbəttə. Mən təəssüf edirəm. Təəs süf edirəm ki, bu, baş 
verib. Mən qohumlarını itirən hər kəsə başsağlığı verirəm. Mən Dağlıq Qara
bağ da kı mülki şəxsləri nəzərdə tuturam. Lakin yenə də mü na qişənin miqyasını 
nəzərə alaraq, yenə də hər bir in san həyatı qiymətlidir deyərək, itkilər yenə 
də çox aşa ğı dır. Bu onu göstərir ki, biz mülki şəxslərə qarşı dö yüş mürük. 
Bilirsiniz, onlar ötən əsrin 90cı illərində mü haribədə neçə mülki şəxsi qətlə 
yetiriblər? Min lərlə, minlərlə. Xocalı soyqırımında onlar 63ü uşaq, 106sı 
qadın olmaqla, 613 günah sız insanı qətlə yeti riblər, onların yalnız azər bay
can lı olduq la rına görə. Xocalı soyqırımı çox yaxşı ta nı nan sübuta yetirilmiş 
faktdır.

S u a l: Siz bu qış da Dağlıq Qarabağda humanitar fəlakət təhlükəsinin 
olmasını qəbul edirsiniz? Siz ya xın laşırsınız və tezliklə ərazini mühasirəyə 
almaq möv qeyində ola bilərsiniz. İçəridəki mülki şəxslərin taleyi necə 
olacaq?

C a v a b: Bu sual mənə yox, Paşinyana verilmə li dir ki, dayansın və mən 
necə dayanmağı deyirəm.

S u a l: Lakin siz onları təcrid edə bilərsiniz. Əgər sizin qüvvələriniz 
onları təcrid etsə, onlar necə sağ qalacaq?

C a v a b: Biz onların qayğısına qalacağıq. Biz on ları hər şeylə – ərzaq
la, su ilə, hər şeylə təmin edə cə yik. Buna qə tiyyən şübhə olma sın. Müna
qişənin ilk sa at la rında bizim bütün hərbi ko man dir lərimiz mən dən bir başa 
göstəriş alıblar ki, mülki şəxslərin qayğı sı  na qalınmalıdır. Siz bizim Hadrut
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da tapdığımız yaş  lı iki adam haqqında əhva latı bilirsiniz? Onların qo  hum ları 
və hərbçilər onları sadəcə olaraq, tərk edə rək qa ç ıblar. Bir qadın və bir kişi, 
təxminən 90 yaş la rın da. Biz onları bura ya, Ba kı ya gətirdik, xəstə xa na ya yer
ləşdirdik və onları Ermə nis tana təhvil ver dik. Bi lirsiniz nə baş verdi? Həmin 
yaşlı kişi artıq sərhəd də, Qazaxda, bu radan uzaqda olanda, erməni lər onu qə
bul et mək dən imtina etdilər. Onlar dedilər ki, o xəs tə dir, tezliklə öləcək, biz 
onu is təmirik. Bilir siniz? On lar məhz belə etdilər. Həmin şəxs Qırmızı Xaçın 
hi ma  yəsi altında xəstəxanaya yerləşdirildi və qadın on lara təhvil verildi. 
Əfsuslar olsun ki, kişi öl dü. Biz mül ki şəxslərlə bеlə davranı rıq. Ona görə 
də ha zırda Dağlıq Qarabağda yaşayan mülki şəxs lər tam əmin ola bilərlər ki, 
biz onların qay ğı sına qalacağıq və on lar Azərbaycanın himayəsi al tın da daha 
yaxşı yaşa yacaqlar.

M ü x b i r: Lakin onların təxminən 90 mini artıq qaçıb. Görünür Sizin 
təminatlarınız onları sakitləş dir mir.

İ l h a m  Ə l i y e v: Bizdə olan məlumata görə, Dağ  lıq Qarabağda yaşayan 
real əhali 60–70 min nəfər olub. Bütün bu rəqəmlər çox şişirdilib. Ona gö
rə də mən şübhə edirəm ki, 90 min nəfər qaça bi lər, çünki оrаdа maksimum 
70 min nəfər yаşаyıb.

S u a l: Prezident Əliyev, Sizə uzunmüddətli pers pek tivlə bağlı sual 
verə bilərəm? Cənubi Qafqazın gələ cəyini necə görürsünüz? Buraya 
sülhün gəlmə yini necə görürsünüz? Demək istəyirəm ki, Azərbay canla 
Er mə nistan arasında nə vaxtsa sülhün olacağı günü görür sünüzmü?

C a v a b: Bəli, əgər mənim mövqemi soruşur su  nuz  sa, düşünürəm ki, bu 
mümkündür. Lakin bu, tək    cə məndən asılı deyil. Bu, yalnız Ermənistan tə rə
fin dən asılıdır. Müharibənin bu 40 günü ərzində mən də   fələrlə demişəm ki, 
Cənubi Qafqazın 3 ölkə sinin bir   likdə işləyəcəyi günü görmək arzusunda yam, 
necə ki, məsələn, biz yaxın strateji tərəfda şımız və dos tu muz olan Gürcüstanla 
bunu edirik. Baxın, biz on lar la neçə layihə həyata keçirmişik, bizim əla
qələrimiz necə ya xındır. Bu əlaqələr tarixi irsə, praqmatizmə, ma raqla rımızın 
balansına əsaslanır. Niyə Ermənistan təcrid olunub? İşğal səbəbindən. Əgər 
siz, məsələn, bi zim enerji və nəqliyyat layihə lərimizin xəritəsinə bax sanız 
görərsiniz ki, onlar Ermənistandan yan ke çir. Bizim resurslarımızı bey nəlxalq 
bazarlara nəql etmə yimiz üçün ən qısa yol Ermənistandan keçir və biz kеçən 
əsrin 90cı illərində bunu onlara təklif etmişdik. Biz dedik ki, əraziləri boşaldın, 
gəlin Ermənistan əra zi sin dən keçməklə, Naxçıvan və sonra Türkiyəyə daxil 
olan kəmər tikək, onda biz bütün ölkələrin maraq la rı nı birləşdirərik, regio nun 
bütün ölkələrini müəy yən mən ada birbirindən asılı edərik və bu, sülhün təmi
na tı olar. Onlar de dilər – yox. Mən Minsk qrupu həm sədr ləri vasitə silə – onlar 
bunu təsdiqləyə bilərlər – də fələr lə ma liy yə yardımı, Dağlıq Qarabağda sosial 
pro q ram  lar, büd cə miz dən maliyyələşmə təklif etmi şəm, əgər onlar əraziləri 
boşaltsalar. Onlar deyiblər – yox. Mən Dağlıq Qarabağa muxtariyyət, dünyada 
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müm kün olan ən yüksək muxtariyyət təklif etmiş dim. Er mənistan dedi – yox. 
Onlar hər şeyə «yox» deyib lər. Beləliklə, indi baş verənlər onların güna hıdır. 
Yeri gəl miş kən, onların Qarabağ klanı tərə fin dən devrilmiş ilk prezidenti mə
qalə dərc et dirərək deyib ki – bu, ötən əs rin 90cı illərinin ortalarında olub – 
azərbay canlılar in di bizə təklif etdiklərini bir daha təklif et məyəcəklər.

S u a l: Siz indi Dağlıq Qarabağ üçün muxtariy yət statusunu qəbul 
edərsiniz?

C a v a b: İndi mən bu barədə danışmamağa üs tün  lük verirəm. Çünki indi 
yerində vəziyyət dəyişib. La kin mən bunu dəfələrlə təklif etmişəm, er mə nilər 
isə bunu rədd ediblər.

S u a l: Beləliklə, Siz indi Dağlıq Qarabağ üçün nə istəyirsiniz?
C a v a b: Dağlıq Qarabağ Azərbaycanın tərkib his səsidir. O hər hansı baş

qa rayon kimi, Azərbay canın bir hissəsi olaraq qalacaq. Bu yenə də Ermə
nistan hö kumətinin necə davranacağından asılı ola caq. Onların məntiqli ol
ması üçün hələ də çox gec deyil. Onların danışıqlar masasında daha çox şey 
əldə etmələri üçün hələ də çox gec deyil. Çünki biz digər şəhər və kəndlərə 
nəzarəti ələ keçirəndən sonra danışı lacaq bir şey qal ma yacaq. Beləliklə, on
lar vaxt itirir lər. Əgər onlar mən tiqli davransa lar, biz bəzi özünü idarəetmə 
for ma ları üzərində iş ləyə bilərik. Biz bunun əleyhinə deyilik. Lakin onlar 
Azərbaycanın ərazi bü töv lüyünü pozma ma  lı dırlаr. Onlar İtaliya, İsveç və 
Fin lan diya kimi Av ropa ölkələrinin öz aralarında sahib olduğu ən yaxşı 
təcrübəyə əsaslanmalıdırlаr. Niyə fərqli ol ma lıdırlаr? Sonra, əlbəttə, regio
na sülh gələ cək. Zən nim  cə, səmi mi desək, Ermənistanın indiki baş naziri ilə 
sülh üçün hər hansı imkanın olduğunu dü şün mü rəm. Ermənis tan da hökumət 
dəyişməli, mən tiqli in sanlar, qan axı dıl ması və hərbi cinayətlərlə əla qəsi 
olmayan insanlar gəlməlidir və sonra düşü nü rəm ki, birgə addımlarla biz 
Cənubi Qafqazda Azər baycan, Gür cüs tan və Ermə nis tan arasında Sovet 
İttifaqı dövrün də mövcud ol muş əməkdaşlı ğın yeni formatını yarada bilərik. 
Bizim dost mü na  sibətlərimiz var idi. Biz birlik də yaşayırdıq.

S u a l: Sülh naminə Sizin təklif edə biləcəyiniz hər hansı bir kom-
promis varmı? Sizin indi verməyə hazır olduğunuzu söyləyə biləcəyiniz 
nəsə varmı?

C a v a b: Digər tərəf kompromis arzulamadığı hal da, mən kompro mis 
təklif edə bilmərəm. Bilir siniz, bu müddət ərzində Ermənistanın baş naziri 
də bir ne çə də  fə xarici jurnalistlərə müsahibə verib. Ru siya tele vi zi yasında 
bir veriliş var. Onlar eyni sualı mənə də, ona da verdilər. Məndən kompro
mis barədə so ru şan da, mən sizə söylədiyimi dedim. Ondan 3 dəfə kompromis 
ba rədə soruşanda o dedi – Dağlıq Qara bağ da yaşa yan ermənilər üçün öz mü
qəddəratını tə yin etmə. Am ma bu, kompromis deyil. Onlar hansı kompromisə 
get    məyə hazır dırlar? Yeri gəlmişkən, bu gün onların kompromisə getmək 
imkanları azalır. Çünki biz hə min əraziləri güc yolu ilə geri qaytarırıq. Bizim 
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kompro mis hələ də masanın üzərindədir. Lakin əgər biz bütün əraziləri geri 
qaytarsaq, 100 faiz zə manət yox dur ki, bu, masada olacaq. Onda biz nə barədə 
da nı şacağıq? Beləliklə, hazırda Ermənistanın baş naziri üçün, onun özü üçün 
ən yaxşısı odur ki, mənə qu laq assın, açıq şəkildə desin ki, «Biz Ağdamı, Kəl
bəcəri və Laçını boşaldırıq», оndа biz dayanarıq, atəşkəs olar, əgər onlar onu 
yenidən pozmasalar və biz sizin qeyd et di yi niz məsələlərə – status, muxtariy
yət, mədəni mux ta riyyət, icma və digərlərinə geri qa yıdarıq . Biz ədalətli ola 
bilərik. Mən həmişə xal qıma həqiqəti dе yirəm. Bu gün vəziyyət dəyişib. Ona 
görə də mə nim bir il bun dan əvvəl, iki il bun dan əvvəl on la ra təklif etdiyim, 
ola bilsin ki, etibar sızdır. Lakin bu barədə da nış maq tezdir.

S u a l: Sizin sülh yolu ilə həllə ümidiniz varmı?
C a v a b: Bəli, ümidim var. Çünki indi mənim ümi dim bizim döyüş mey

danındakı uğurumuza əsas lanır. Mənim ümidim Ermənistanın konstruktiv 
möv  qeyinə əsaslanmır. Çünki biz döyüş meyda nında gördüklə ri mizdən, Fü
zulidə, Cəbrayılda gördük lərimizdən аn lа dıq ki, onlar əraziləri boşaltmağı 
plan laşdırmırdılar. On lar bizə yalan danışır dılar. Onlar Minsk qrupunun həm 
sədrlərinə yalan danı şır dılar. Çünki onlar o isteh kamlara o qədər vəsait yatırıblar 
ki, oraları heç vaxt boşaltmazdılar. Buna görə Füzuliyə nəzarəti ələ almaq bizim 
çox vaxtı mızı apardı. Sonra biz Araz çayı boyu Ermənis tanla dövlət sərhədinə 
doğru hərəkət edən də bir neçə kənddə çox şiddətli toqquşmalar oldu. Bu mü
dafiəni yarmaq bir neçə gün vaxtımızı aldı.

S u a l: Prezident Əliyev, icazənizlə, mən Sizə BBC-nin Azərbaycan 
xidməti adından sual vermək is tə yi rəm. Əgər öz dilinizdə cavab verməyə 
şad olsanız, dü şünürəm ki, onlar dа çox şad olarlar. Bu münaqişə dən 
sonra burada Azərbaycan xalqı üçün necə gələ cək görürsünüz? Bilirəm, 
Siz razı laş mayаcаq sınız, lakin bəziləri deyir ki, bu hələ də tam azadlığı, 
tam insan haqları olmayan cəmiyyətdir. Əgər mü na qişə bitərsə, Siz 
sül  hün dividend gətirəcəyini görürsü nüzmü? Dü şü nürsünüzmü ki, cə-
miy yət onları düşün dü rən Dağlıq Qarabağ məsə ləsini geridə qoyacaq? 
Burada gələcəyi nеcə görür sünüz?

C a v a b: Mən hesab edirəm ki, ölkəmizin gələcəyi çox parlaq olacaq. Biz 
son illər ərzində çox böyük uğurlara imza atmışıq. Ölkəmizin həm siyasi, həm 
iq tisadi sahələrdə uğurları bu gün beynəlxalq təş ki latlar tərəfindən də qəbul 
edilir. Beynəlxalq are nada böyük uğurlar əldə edilib. Azərbaycan bu gün çox 
güclü bir ölkəyə çevrilib. Ölkə daxilindəki bü tün mə sə lələr öz həl  lini tapır. 
Əlbəttə ki, Dağlıq Qarabağ mü naqişə sinin həlli ölkəmizə yeni nəfəs verəcək. 
İn san lar ilk növ bədə, öz dədəbaba tor paqlarına qayı da caqlar, öz yaxınlarının 
qəbirlərini ziyarət edə bilə cəklər. Azər baycan dövləti mütləq bu işlərdə onlara 
maksi mum kömək göstərəcək. Biz işğaldan azad edilmiş torpaq la rı yenidən 
qura cağıq, evlər, inzibati binalar, mək təb lər tikiləcək. Beləliklə, ölkəmiz 
üçün yeni bir dövr başlanacaq. Bu yeni dövr böyük im kan lar aça caq, tək
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cə iqtisadi sahədə yox, eyni zamanda, siyasi mü nasibətlər sa həsində hesab 
edirəm ki, müs bət me yil lər daha da güclənəcək. Azərbaycan beynəl xalq are 
nada öz rolunu daha da artıracaq. Azərbay cana olan hör mət daha da artacaq 
ki, biz güclü dövlət kimi, öz əra zi bütövlüyümüzü, ədaləti və bey nəl xalq 
hüqu qu bər pa edirik. Beləliklə, ölkəmizin gələcək inkişafı əmi nəm ki, çox 
uğurlu olacaq. Biz bu günə qədər qar  şı mızda duran bütün vəzifələrə uğurla 
çatmışıq. Bəyan etdi yim bütün hədəflərə çatmışıq. Ərazi bütöv lüyü müzün 
bərpası, torpaqlarımızın qay tarıl ması mənim Pre zi dent kimi, başlıca vəzifəm 
idi. Mən şa dam ki, bu və zifənin öhdəsindən də şərəflə gəlirəm və Azər bay  can 
xalqının dəstəyi, zəhməti və cəsarəti hesabına biz tor paqlarımızı qaytarırıq. 
Azər baycan xalqının fəda karlığı bir daha onu göstərir ki, biz böyük xalqıq, 
biz birlik nümayiş etdiririk və bu birlik bizi daha da güc lən dirəcək, ölkəmizi 
daha da qüdrətli ölkəyə çe vi rə cəkdir.
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AZƏRBAYCAN RESPUBLİKASININ PREZİDENTİ, 
ALİ BAŞ KOMANDANIN RƏSMİ «TWİTTER» 

SƏHİFƏSİNDƏN 

9 noyabr 2020-ci il, 13:48, Vətən müharibəsinin 44-cü günü

Müzəffər Azərbaycan Ordusu bu gün Füzulinin Qo bu Di lağarda, Yal 
Pirəh mədli, Yuxarı Yağlıvənd, Di la ğarda, Seyid Mahmudlu, Ələsgərli, Xoca
lı nın Də    mir çilər, Çanaqçı, Mədətkənd, Sığnaq, Xoca vən din Susanlıq, Domi, 
Tuğ, Akaku, Azıx, Cəb rayılın Hü sey nallar, Sö yüdlü, Aşa ğı Si rik, Qubad lının 
Yu xarı Mollu, Aşağı Mol lu, Xocik, Zəngilanın Keçikli, Ör dəkli kənd  lərini 
iş ğaldan azad etmişdir.

Eşq olsun Azərbaycan Ordusuna! 
Qarabağ Azərbaycandır! 

ilham aliyev О 
@azpresident 

Müzəffər Azərbaycan Ordusu bu gün Füzulinin Qobu 
Dilağarda, Yal Pirəhmədli, Yuxarı Yağlıvənd, 

Dilağarda, Seyid Mahmudlu, Ələsgərli, Xocalının 
Dəmirçilər, Çanaqçı, Mədətkənd, Sığnaq, Xocavəndin 

Susanlıq, Domi, Tuğ, Akaku, Azıx, Cəbrayılın 
Hüseynallar, Söyüdlü, Aşağı Sirik, Qubadlının Yuxarı 
Mollu, Aşağı Mollu, Xocik, Zəngilanın Keçikli, Ördəkli 

kəndlərini işğaldan azad etmişdir. EEşşqq  oollssuunn  
AAzzəərrbbaayyccaann  OOrrdduussuunnaa!!  QQaarraabbaağğ  AAzzəərrbbaayyccaannddıırr!!

AZ<!RВAYCAN ltESPUBLIКASI 
PREZIDENTININ ADMINISТRЛSIYASI 
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AZƏRBAYCAN RESPUBLİKASININ PREZİDENTİ, 
ALİ BAŞ KOMANDANIN RƏSMİ «TWİTTER»

SƏHİFƏSİNDƏN 

9 noyabr 2020-ci il, 20:45, Vətən müharibəsinin 44-cü günü

Müzəffər Azərbaycan Ordusu bu gün Xocavəndin Mets Tağlar, Salakə 
tin, Zo ğalbulaq,  Aragül, Tağaverd, Bö yük Tağlаr, Şəhər, Zərdanaşen, Xo ca lı nın 
Şu şa kənd, Muxtar, Daşaltı, Füzulinin Aşa ğı Güz lək, Gov şatlı, Mirzəcamallı, 
Şəkərcik, Mеrdinli, Şıxlı, Qa ra məmmədli, Dövlətyarlı, Ha cılı, Hüseyn bəyli, 
Sa  ra cıq, Zəngilanın Sobu, Qaragöz, İsgən   dərbəyli kəndlərini, Bartaz qə sə
bə sini, Bartaz stra teji yüksəkliyini (2300 metr), Sığırt yüksəkliyini (1370 
metr), Şükürataz yüksəkliyini (2000 metr) və əlavə 5 adsız strateji yüksəkliyi, 
Cəbrayılın Qala cıq, Molla Həsənli, Əsgər xanlı, Yuxarı Nü süs, Aşıq Mə lik li, 
Niftalılar, Qərər, Çələbilər, Qubadlının Qa  ra manlı, Xəndək, Həmzəli, Mahrızlı, 
Hal, Ballı qaya, Ulaşlı, Tinli, Xocahan, Bo  yun əkər, Qaraqo yun  lu, Çərəli, La
çının Güləbird, Sə  fiyan, Türk lər kəndlərini işğaldan azad etmişdir.

Eşq olsun Azərbaycan Ordusuna! 
Qarabağ Azərbaycandır!

ilham aliyev О 
@azpresident 

Müzəffər Azərbaycan Ordusu bu gün Xocavəndin Mets Tağlar, Salakətin, 
Zoğalbulaq,  Aragül, Tağaverd, Böyük Tağlаr, Şəhər, Zərdanaşen, Xocalının 
Şuşakənd, Muxtar, Daşaltı, Füzulinin Aşağı Güzlək, Govşatlı, Mirzəcamallı, 
Şəkərcik, Mеrdinli, Şıxlı, Qaraməmmədli, Dövlətyarlı, Hacılı, Hüseynbəyli, 

Saracıq, Zəngilanın Sobu, Qaragöz, İsgəndərbəyli kəndlərini, Bartaz 
qəsəbəsini, Bartaz strateji yüksəkliyini (2300 metr), Sığırt yüksəkliyini (1370 

metr), Şükürataz yüksəkliyini (2000 metr) və əlavə 5 adsız strateji yüksəkliyi, 
Cəbrayılın Qalacıq, Molla Həsənli, Əsgərxanlı, Yuxarı Nüsüs, Aşıq Məlikli, 

Niftalılar, Qərər, Çələbilər, Qubadlının Qaramanlı, Xəndək, Həmzəli, 
Mahrızlı, Hal, Ballıqaya, Ulaşlı, Tinli, Xocahan, Boyunəkər, Qaraqoyunlu, 

Çərəli, Laçının Güləbird, Səfiyan, Türklər kəndlərini  işğaldan azad 
etmişdir. EEşşqq  oollssuunn  AAzzəərrbbaayyccaann  OOrrdduussuunnaa!!  QQaarraabbaağğ  AAzzəərrbbaayyccaannddıırr!!  

AZ<!RВAYCAN ltESPUBLIКASI 
PREZIDENTININ ADMINISТRЛSIYASI 
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RUSİYA FEDERASİYASININ PREZİDENTİ 
VLADİMİR PUTİN İLƏ VİDEOKONFRANS 

FORMATINDA GÖRÜŞ 

10 noyabr 2020-ci il, 03:23 

V l a d i m i r  P u t i n: Axşamınız xeyir, hörmətli İlham Heydər oğlu.
İ l h a m  Ə l i y e v: Axşamınız xeyir, Vladimir Vla dimiroviç.
V l a d i m i r  P u t i n: Bu gün biz Sizinlə Azər bay can Respublikası Pre

zidentinin, Ermənistan Res  pub likası baş nazirinin və Rusiya Federasiyası 
Preziden tinin üçtərəfli bəyanatını imzalayırıq.

Mən çox ümid edirəm ki, bizim birgə bəyanatı mız da şərh edilmiş bu qə
rar nəinki Ermənistan ilə Azər baycan arasında çoxillik qarşıdurmaya son 
qoyacaq, həm bu torpaqlarda qan tökülməsinə son qo ya caq, həm də bizim 
bugünkü bəyanatda təsbit etdiyimiz ra zı laş malara etibarlı nəzarət mexanizmi 
yaradacaq, ən baş   lıcası isə, uzunmüddətli tarixi pers pek tiv üçün, re gion da 
münasibətlərin ilk növbədə, həm Azərbay can, həm də erməni xalqlarının 
məna feyi naminə Azər baycan Respublikası ilə Ermənis tan arasında dostluq 
müna sibətlərinin inkişafı üçün əlverişli şərait yara da caq. Təşəkkür edirəm.
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İ l h a m  Ə l i y e v: Sağ olun, hörmətli Vla dimir Vla  dimiroviç. Mən öz 
tə rə fimdən demək is tər dim ki, bu gün Ermənistan ilə Azərbaycan ara sın da 
çox illik mü naqişənin nizamlanması işinə nöq tə qoyulur, Azər  baycan tor
paqlarının işğalına son qo yulur və saat lar la, ümumiyyətlə desək, günlərlə 
vaxt sərf edib mühüm mövqeləri razılaşdırmaq yolu ilə nizam la ma ya nail ol
duq ki, mənim fikrimcə, bu həm Azərbay ca nın, həm də Ermənistanın və re
gion ölkələri xalqla rı nın mə na felərinə cavab verir. Deməliyəm ki, bizim gör
düyü müz münaqişənin hər bisiyasi nizamlan ması əminəm ki, regionumuz da 
uzunmüddətli sülhə, həm rəy liyə gə ti rib çıxara caq, qarşıdurmaya və qan tö
kül məsinə son qo ya caq.

Ermənistan–Azərbaycan, Dağlıq Qarabağ mü na qi şə si bizim regionda, 
Avrasiya məkanında ən uzun müd dətli münaqişələrdən biridir və bu gün həmin 
mü  naqişənin sona yaxınlaşması tarixi hadisədir, ilk növ bə də, çoxillik işğaldan 
azad olan Azərbaycan xal qı üçün tarixi hadisədir. Bu həm də beynəlxalq 
hüqu qun norma və prinsiplərinin təntənəsi, BMT Təhlü kəsizlik Şu rasının 
əfsuslar olsun ki, uzun müddət ka ğız üzə rində qalmış qətnamələrinin im ple
men tasiya sıdır.

Vladimir Vladimiroviç, Sizə həm əvvəlki illərdə və xüsusən münaqişənin 
qaynar fazası dövründə fəal iştirakınıza görə təşəkkürümü bildirmək istər
dim. Bu gün üç ölkə rəhbərinin bu sənədi imzalaması bu mü na qişənin nizam
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lanmasında Rusiya Federasiya sının xüsusi roluna dəlalət edir. Əminəm ki, 
regionda gələ cək fəaliyyətdə, o cümlədən münaqişənin nəticə lə  r inin aradan 
qaldırılması və Azərbaycan ilə Ermə nis tan ara   sında münasibətlərin nor  mal
laşdı rıl ması üçün Ru si ya Federasiyasının rolu sanballı ola caq. Bu gün Tür ki
yə Respublikasının Prezidenti cənab Rəcəb Tay yib Ər doğana da münaqişənin 
siyasi yolla nizam lan ması işində fəal iştirakına görə təşək kürümü bildir mək 
istərdim. Bugünkü bəya natın bəndlərindən biri Ru si ya ilə Türkiyənin birgə 
sülhməramlı missiyasıdır. Belə liklə, biz regionda tək cə münaqişənin nizamlan
ması çərçivəsində de yil, həm də gələcək inkişaf üçün qarşı lıqlı fəaliy yətin 
tamamilə yeni formatını yara dı rıq. Buna görə də bəndlərdən biri də bütün 
nəqliyyat kom munika siyalarının açılmasıdır. Bu, bütün region ölkə lərinin 
xeyrinə olacaqdır. Ona görə də bu gün mən bu sənədi sevinc hissi ilə, qürur 
hissi ilə imzalayıram və bu tarixi hadisə münasibətilə bütün Azərbaycan 
xalqını təbrik edirəm. Sağ olun.

V l a d i m i r  P u t i n: Mənim fikrimcə, dediyim ki  mi, bu həqiqətən, həm 
erməni, həm də Azər baycan xalqlarının xeyrinə və onların mənafeyi naminədir. 
Ru siya öz tərəfindən əlindən gələni edəcək ki, üçtə rəfl  i danışıqların gedişində 
əldə edilmiş möv qelər, bu gün bizim imzaladığımız bəyanat hamısı icra olun
sun. Təşəkkür edirəm.

İ l h a m  Ə l i y e v: Sağ olun, Vladimir Vladimi r o viç. İmzalamaya başla yaq.
V l a d i m i r  P u t i n: Bəli.
Prezident İlham Əliyev və Prezident Vladimir Putin bəyanatı imzaladılar.
V l a d i m i r  P u t i n: Sizə təşəkkür edirəm, İlham Heydər oğlu.
İ l h a m  Ə l i y e v: Çox sağ olun, Vladimir Vla di mi roviç.
V l a d i m i r  P u t i n: Bu ərazilərdə yaşayan bü tün in  sanlara, bütün xalq

lara ən xoş arzularımı bil diri rəm. Ümidvar olduğumu bildirmək istəyirəm ki, 
si zin  lə biz xeyirxah iş gördük və bu regiondakı bütün öl  kələr arasında mü
nasibətlərin durmadan inkişafı, bu ərazilərdə yaşayan insanların, Azərbay can 
və er mə ni xalqlarının rifahı üçün yaxşı baza şəraiti ya ratdıq. Təşəkkür edirəm.

İ l h a m  Ə l i y e v: Bir daha sağ olun, Vladimir Vla dimiroviç. Sizin şəxsi 
iştirakınıza görə təşəkkür edi rəm və əminəm ki, bu gün baş verənlər Rusiya, 
Azər bay can və Ermənistan xalqlarının tarixində çox mühüm tarixi gün kimi 
qalacaq. Bir daha sağ olun.
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AZƏRBAYCAN RESPUBLİKASININ PREZİDENTİ, 
RUSİYA FEDERASİYASININ PREZİDENTİ 

VƏ ERMƏNİSTANIN BAŞ NAZİRİNİN BİRGƏ 
BƏYANATI 

10 noyabr 2020-ci il, 04:46

Biz, Azərbaycan Respublikasının Prezidenti İlhаm Hеydər оğlu Əliyev, 
Ermənistan Respubli ka sı nın baş naziri N.V.Paşinyan və Rusiya Federasi ya
sının Preziden ti V.V.Putin aşağıdakıları bəyan edirik: 

1. 10 noyabr 2020ci il tarixində Moskva vaxtı ilə saat 00.00dan etibarən 
Dağlıq Qarabağ münaqişəsi zonasında atəşin və bütün hərbi əməliyyatların 
tam dayandırılması elan olunur. Bundan sonra Tərəflər adlandırılacaq Azər
baycan Respublikası və Ermənis tan Respublikası hazırda tutduqları möv
qelərdə qa la caqlar;

2. 20 noyabr 2020ci il tarixinədək Ağdam ra yo nu Azərbaycan Res pub
likasına qaytarılır;

3. Dağlıq Qarabağda təmas xətti və Laçın dəh li zi bo   yu Rusiya Fede
rasiyasının 1960 sayda odlu si lah lı hər bi qulluqçusundan, 90 hərbi zirehli tex
nika, 380 ədəd avtomobil və xüsusi texnikadan iba rət sülh mə ramlı kontingenti 
yerləşdirilir;

4. Rusiya Federasiyasının sülhməramlı kon tin gen  ti erməni silahlı qüvvə
lərinin çıxarılması ilə paralel şəkildə yerləşdirilir. Rusiya Federasiyasının 
sülh mə ramlı kontingentinin qalma müddəti 5 ildir və müd də  tin bitməsinə 
6 ay qalmış hazırkı müddəanın tət bi qi nə xitam verilməsi niyyəti ilə bağlı 
Tərəfl ərdən hər han sı biri çıxış etməzsə, müddət avtoma tik ola raq növ bəti 
5 ilə uzadılır;

5. Münaqişə tərəflərinin razılaşmalara əməl etmə sinə nəzarətin səmə
rəliliyinin artırılması məqsədilə atəşkəsə nəzarət üzrə sülhməramlı Mərkəz 
yara dılır;

6. Ermənistan Respublikası 15 noyabr 2020ci il tarixinədək Azərbaycan 
Respublikasına Kəlbəcər rayonunu, 1 dekabr 2020ci il tarixinədək isə Laçın 
ra yonunu qaytarır. Dağlıq Qarabağla Ermənistan ara sında əlaqəni təmin 
edəcək və bununla belə, Şuşa şə hərinə toxunmayacaq Laçın dəhlizi (5 km 
enli yində) Rusiya sülhməramlı kontingentinin nəzarəti altında qalır.

Tərəflərin razılığı əsasında növbəti 3 il ərzində Dağ   lıq Qarabağla Ermə
nistan arasında əlaqəni tə min edən Laçın dəhlizi üzrə yeni hərəkət marşru tu
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nun in şa  sı planı müəyyən ediləcək və bununla da hə min marşrutun mühafizəsi 
üçün Rusiya sülhmə ramlı kontingentinin gələcək yerdəyişməsi nəzərdə 
tutulur.

Azərbaycan Respublikası Laçın dəhlizi üzrə hər iki istiqamətdə vətən
daşların, nəqliyyat vasitələrinin və yüklərin hərəkətinə təhlükəsizlik zəmanəti 
verir;

7. Daxili məcburi köçkünlər və qaçqınlar Dağlıq Qarabağın ərazisinə və 
ətraf rayonlara BMTnin Qaç    qınlar üzrə Ali Komissarlığının Ofisinin nəza rəti 
al tında geri qayıdır;

8. Hərbi əsirlər, girovlar və digər saxlanılan şəxs lərin, habelə cəsədlərin 
mübadiləsi həyata keçirilir;

9. Bölgədəki bütün iqtisadi və nəqliyyat əlaqələri bərpa edilir. Ermə nis tan 
Respublikası vətəndaş ların, nəqliyyat vasitələrinin və yüklərin hər iki istiqamətdə 
maneəsiz hərəkətinin təşkili məqsədi ilə Azərbaycan Respublikasının qərb 
rayonları və Nax çı van Muxtar Respublikası arasında nəqliyyat əlaqəsinin təh
lükə siz liyinə zəmanət verir. Nəqliyyat əlaqəsi üzrə nəza rəti Rusiyanın Federal 
Təhlükəsiz lik Xidmətinin Sər həd Xidmətinin orqanları həyata keçirir.

Tərəflərin razılığı əsasında Naxçıvan Muxtar Res publikası ilə Azərbaycanın 
qərb rayonlarını birləş di rən yeni nəqliyyat kommunikasiyalarının inşası tə
min ediləcəkdir.

Azərbaycan Respublikasının Prezidenti
Ermənistan Respublikasının baş naziri

Rusiya Federasiyasının Prezidenti
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AZƏRBAYCAN XALQINA MÜRACİƏT 

10 noyabr 2020-ci il, 05:58 

Əziz həmvətənlər!
Bu gün ölkəmiz üçün tarixi bir gündür. Bu gün Ermənistan–Azərbaycan, 

Dağlıq Qarabağ müna qişə sinə son qoyulur. Hesab edirəm ki, indicə imza
lanmış üçtərəfli bəyanat məsələnin həlli istiqamə tində son nöqtə olacaqdır. 
Bu bəyanatı Azərbaycan Prezidenti, Rusiya Prezidenti və Ermənistanın baş 
naziri imza la mışlar. İstərdim ki, bəyanatın mətni ilə sizi tanış edim: 

«Azərbaycan Respublikasının Prezidenti, 
Ermənistan Respublikasının baş naziri və 

Rusiya Federasiyasının Prezidentinin
bəyanatı

Biz, Azərbaycan Respublikasının Prezidenti İlham Əliyev, Ermənistan 
Respublikasının baş na zi ri Nikol Paşinyan və Rusiya Federasiyasının Pre zi
denti Vla di mir Putin aşağıdakıları bəyan edirik: 
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1. 10 noyabr 2020ci il tarixində Moskva vaxtı ilə saat 00.00dan etibarən 
Dağlıq Qarabağ müna qişəsi zonasında atəşin və bütün hərbi əməliyyat la rın 
tam da yandırılması elan olunur. Bundan sonra Tərəflər ad landırılacaq Azər
baycan Respub likası və Ermənis tan Respublikası hazırda tutduq ları möv
qelərdə qa la caqlar;

2. 20 noyabr 2020ci il tarixinədək Ağdam rayonu Azərbaycan Respub
likasına qaytarılır;

3. Dağlıq Qarabağda təmas xətti və Laçın dəhlizi boyu Rusiya Federa
siyasının 1960 sayda odlu silahlı hərbi qulluqçusundan, 90 hərbi zirehli tex
nika, 380 ədəd avtomobil və xüsusi texnikadan iba rət sülh məramlı kontingenti 
yerləşdirilir;

4. Rusiya Federasiyasının sülhməramlı kontin gen ti erməni silahlı qüv
vələrinin çıxarılması ilə paralel şəkildə yerləşdirilir. Rusiya Federasiyasının 
sülh mə ramlı kontingentinin qalma müddəti 5 ildir və müd də tin bitməsinə 
6 ay qalmış hazırkı müddəanın tətbi qinə xitam verilməsi niyyəti ilə bağlı 
Tərəflər dən hər hansı biri çıxış etməzsə, müddət avtomatik olaraq növbəti 
5 ilə uzadılır;

5. Münaqişə tərəflərinin razılaşmalara əməl etmə sinə nəzarətin səmərəlili
yinin artırılması məqsədilə atəşkəsə nəzarət üzrə sülhməramlı Mərkəz yara
dılır;

6. Ermənistan Respublikası 15 noyabr 2020ci il tarixinədək Azərbaycan 
Respublikasına Kəlbəcər ra yo nunu, 1 dekabr 2020ci il tarixinədək isə Laçın 
ra yo  nunu qaytarır. Dağlıq Qarabağla Ermənistan ara sında əlaqəni təmin 
edəcək və bununla belə, Şuşa şə hə  rinə toxunmayacaq Laçın dəhlizi (5 kilo
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metr enli yin də) Rusiya sülhməramlı kontingentinin nəzarəti al tı na verilir. 
Tərəflərin razılığı əsasında növbəti 3 il ər zində Dağlıq Qarabağla Ermənistan 
arasında əla qə ni təmin edən Laçın dəhlizi üzrə yeni hərəkət marşru tunun inşası 
planı müəyyən ediləcək və bu nunla da hə min marşrutun mühafizəsi üçün 
Rusiya sülhmə ram lı kontingentinin gələcək yerdə yiş məsi nə zərdə tu tu lur. 
Azərbaycan Respublikası Laçın dəhlizi üzrə hər iki istiqamətdə vətəndaşların 
nəqliyyat vasi tələrinin və yüklərin hərəkətinə təhlükəsizlik zəmanəti verir;

7. Daxili məcburi köçkünlər və qaçqınlar Dağlıq Qarabağın ərazisinə və 
ətraf rayonlara BMTnin Qaç  qınlar üzrə Ali Komissarlığının ofisinin nəza rəti 
al tında geri qayıdır;

8. Hərbi əsirlər, girovlar və digər saxlanılan şəxs lərin, habelə cəsədlərin 
mübadiləsi həyata keçirilir;

9. Bölgədəki bütün iqtisadi və nəqliyyat əlaqələri bərpa edilir, Ermənistan 
Respublikası vətəndaşla rının nəqliyyat vasitələrinin və yüklərin hər iki isti
qa mətdə maneəsiz hərəkətinin təşkili məqsədilə Azər baycan Respublikasının 
qərb rayonları və Nax çıvan Muxtar Respublikası arasında nəqliyyat əla
qəsinin təhlükəsizliyinə zəmanət verilir. Nəq liyyat əlaqəsi üzrə nəzarəti 
Rusiyanın Federal Təh lükəsizlik Xid mətinin Sərhəd Xidmətinin orqanları 
həyata keçirir. Tərəflərin razılığı əsasında Naxçı van Muxtar Res pub likası ilə 
Azərbaycanın qərb ra yon larını birləş di rən yeni nəqliyyatkommunika siyala
rının inşası tə min ediləcək.

Azərbaycan Respublikasının Prezidenti,
Ermənistan Respublikasının baş naziri,

Rusiya Federasiyasının Prezidenti»

Əziz həmvətənlər, əziz bacılar və qardaşlar!
Bu bəyanatın tarixi əhəmiyyəti vardır. Bildirməli yəm ki, bu bəyanat video

konfrans şəklində im za lan dı və ilk mərhələdə 3 ölkənin başçısı videokon frans 
va si tə silə bəyanatı imzalamalı idilər. Ancaq son anda Er mə nistanın baş naziri 
bundan imtina etdi. Bu, müəy  yən dərəcədə başadüşüləndir. Çünki faktiki ola
raq, bu bəyanat Ermənistanın hərbi kapitul yasiyası deməkdir. Ona görə bu 
bəyanatı video konfrans for matında Rusiya Prezidenti və mən imza lamışıq və 
bu bə yanat rus dilində tərtib edilib dir. Mənim burada imzam var, bu sənəd bu 
imza lamadan sonra Rusiya səfirinə təq dim edilib və Rusiya və Ermənistan 
dövlət, höku mət başçıları bu sənədi imzalayacaqlar.

Bir daha demək istəyirəm ki, Ermənistan baş na ziri Paşinyanın bu hərəkəti 
başadüşüləndir. Hal buki hesab edirəm ki, hər bir insan öz əməllərinə görə ca
vab verməlidir. Hər bir insan hətta onun üçün, ölkəsi üçün ən ağır, ən kritik 
vəziyyətdə özü nə hörmət sax lamalıdır. Onsuz da Paşinyan bunu im zalayacaq. 
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Biz onu məcbur etdik. Ancaq onu han sısa bağlı bir yer də, qapalı bir yerdə, 
kamera lardan uzaq bir yerdə qor xaqcasına, namərdcəsinə imzalayacaq. Öz 
xoşu ilə bu nu imzalamır. Bunun – dəmir yumruğun hesa bına im zalayır!

Bu bəyanat bizim şanlı qələbəmizdir. Şadam ki, bu gün bu müjdəni Azər
baycan xalqına verirəm. He sab edirəm ki, bu bəyanatın imzalanmasının sə
bəb lə rin dən biri də dünən qeyd etdiyimiz parlaq qələbə mizdir, tarixi qələ
bəmizdir, Şuşanın işğaldan azad edil məsidir, Şuşa Qarabağın tacıdır! Şuşanın 
azad edilməsi həm böyük siyasi, həm böyük stra teji, eyni zamanda, çox 
böyük mənəvi məna da şıyır. Biz Şuşa ya qayıtdıq, biz Şuşanı qaytardıq, biz 
Şuşada ya şa ya cağıq və işğaldan azad edilmiş digər bütün tor paq larda həyat 
qaynayacaq. İnsan lar o torpaq la ra qayı dacaq, orada yaşayacaq, in san larımızın 
30 illik həs rətinə son qoyulur.

Hesab edirəm ki, bu bəyanatın imzalanmasının sə bə bi noyabrın 9da – 
Dövlət Bayrağı Günündə bi zim növbəti şanlı hərbi qələbəmiz olub. Çünki 
noyabr ın 9da 72 yaşayış məntəqəsini Azərbaycan Or dusu iş ğalçılardan azad 
edib. Şuşanın azad edil məsi, no yabrın 9da 72 yaşayış məntəqəsinin azad 
edilməsi və sentyabrın 27dən bu günə qədər 300ə yaxın yaşayış məntəqəsinin 
azad edilməsi ilə Er mənistan ordusu nun belini qırmışıq. Paşinyan məc bur 
olub bu bəya nata öz imzasını atır. Amma çox miskin, çox acına caqlı du  rumda. 
Mən isə bö yük fəxarət və sevinc hissi ilə bu bə  ya nata öz im zamı atmışam. 
Çünki bu bəya nat uzun il lər davam edən işğala son qoyur. Bu bəya nat imkan 
ve rir ki, hələ də işğal altında olan digər ra yon la rımızı – Ağdam, Laçın, 
Kəlbəcər rayonlarını qan tökülmə dən qaytaraq. Qısa bir müddət qoyulur, bu 
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ayın so nu na qədər bu rayonlar bizə qaytarılır. Bu, bö yük xoşbəxtlikdir. Mən 
fürsətdən istifadə edərək, Ağdam, Laçın, Kəlbəcər rayonlarının sakinlərini, 
bü tün Azərbaycan xalqını bu münasibətlə təbrik edi rəm. Hər dəfə işğal 
altında olan hansısa rayon, şəhər iş ğaldan azad ediləndə mən o şəhər və 
rayon ların sa kinlərini təbrik edirdim, təsəvvür edirəm ki, onların həyatında 
bu nə deməkdir. Onların bəziləri, bəlkə də bir çoxları görəndə ki, uzun illər 
ər zin də məsələ öz həllini tapmır, artıq ümidlərini itir miş dilər. Mən son 17 il 
ərzində köçkünlərlə çox saylı görüşlərimdə, onlar üçün yeni evlərin təqdimat 
mərasimlərində görürdüm ki, ildənilə onların ümidləri azalırdı. Görürdüm, 
ürək ağrısı ilə bunu görürdüm. Görürdüm ki, artıq on ların bəziləri ümid lərini 
itirib. Bəli, təşəkkürlərini bildi rir dilər, təbii ki, onlara yaxşı şərait yaradılırdı, 
onların prob lemləri həll olunurdu. Bilirsiniz ki, məc buri köç künlər üçün 
Azərbaycanda görülən işlər heç bir başqa ölkədə görülmür. Dünyanın bir 
çox ölkələ rində köç künlər var, amma bizim köçkünlərimizin və ziy yəti o bi ri 
ölkələrdə yaşayan köçkünlərlə mü qa yisə edilməz dərəcədə müsbətdir. Amma 
onların əsas arzu su doğ ma torpaqlara qayıtmaqdır və məndən xa hiş edir  dilər, 
cənab Prezident, qaytar bizi. Mən də hər də fə onlarla görüşəndə həm on larda 
güclü iradə gö rür düm, yenil məzlik görürdüm, dövlətə sədaqət görür düm, 
eyni za manda, onların gözlərində nisgil, həsrət gö  rürdüm. Buna son qoyulub, 
əziz soydaş larım, gözü nüz aydın olsun, siz qayıdırsınız, biz qayıdırıq, Azər
baycan qa yı dır! Azər baycan öz ərazi bütövlüyünü bər pa edir. Bun dan da 
böyük xoşbəxtlik ola bilərmi?!

Məcburi köçkünlər yaxşı bilirlər ki, onların öz də dəbaba torpaqlarına 
qayıtması üçün biz əlimiz dən gələni edəcəyik, işğaldan azad edilmiş bu tor
paqları yenidən quracağıq. İndi bütün dünya görür ki, mən fur düşmən bu 
torpaqları hansı vəziyyətə salıb. Bizim bütün binalarımız dağıdılıb, tarixi 
abidələrimiz dağı dı lıb, muzeylərimiz talan edilib, təbiətimizə böyük zi yan 
vurulub, məscidlərimiz da ğı dılıb, təhqir edilib. Azad edilmiş torpaqlarda ya
rı dağılmış məscidlərdə vəh şi düşmən bizi təhqir etmək üçün, bizim qüru ru
muza toxunmaq üçün do nuz saxlayırdı. Amma biz onların qisasını artıq laması 
ilə aldıq. Xocalı qur ban la rının da qisasını aldıq, şəhidlərimizin də qisasını 
aldıq.

Mən noyabrın 8də Şuşanın azad edilməsi ilə əla qədar xalqıma müjdə 
verərkən bildirmişdim ki, şə hid  lərin ruhu qarşısında baş əyirəm. Birinci 
Qara bağ və İkinci Qarabağ müharibələrinin şəhid ləri bizim qəl bimizdə əbədi 
yaşayacaq. Allah bütün şəhidlə ri mi zə rəhmət eləsin. Onların qəhrəmanlığı, 
fədakarlığı nə ticəsində biz torpaqlarımıza qayı dırıq. Allah bü tün ya ralı hərb
çilərimizə şəfa versin, onlar tezliklə sağalıb nor mal həyata dönsünlər, onların 
sağalması üçün də əli mizdən gələni edirik və edəcəyik. Hətta ən ağır və
ziy yətdə olan yaralı əsgərimiz, zabitimiz bil mə lidir – əlimizdən gələni edə
cəyik ki, onu normal hə yata qay taraq. Biz bu qələbəyə görə onlara borc
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luyuq. Onlar torpağımızı iş ğalçılardan qarışqarış azad edib, onlar bizim 
bayrağımızı işğaldan azad edilmiş torpaqlarda qaldırıb, bayra ğımızı orada 
dalğalan dırıb. Bu bizim hamımızın qələbəsidir, bütün Azər baycan xalqının. 
Azərbaycan xalqı bir daha gös tərdi ki, nə qədər bö yük xalqdır, nə qədər və
tən pərvər xalqdır, nə qədər də mir iradəyə malik olan xalqdır. 30 ilin əziyyəti, 
30 ilin ümidsizliyi, 30 ilin əzab ları xalqımızı sındırmadı, ira də mizə heç bir 
mənfi təsir göstərmədi. Əksinə, biz da ha da bü töv  ləşdik, daha da mətinləşdik, 
daha da güc ləndik, özü müzü topladıq, dedik ki, artıq yetər, biz bu işğala 
dözməyəcəyik. Dedik ki, düşməni torpaqla rı   mızdan qovacağıq! Heç bir danı
şıqlar bizi maraq lan dır mır. Siz də yaxşı bilirsiniz ki, son bir il ərzin də mən 
da nışıqlar haqqında, ümumiyyətlə, söhbət apar mıram. Xalqımı aldatmaq istə
mirdim, heç vaxt al datmamışam və aldatmayacağam. Azərbay can xalqı bunu 
bilir. Mən müharibədən əvvəl de yən də ki, mən bi lirəm nəyi nə vaxt etmək 
lazımdır, əminəm ki, xal qımızın mütləq əksəriyyəti başa düşürdü mən nəyi 
nəzərdə tuturam və səbrlə bu günü gözləyirdi, mənə inanırdı, Prezident kimi, 
Ali Baş Komandan kimi ina  nırdı, gözləyirdi və bu gün gəldi. Dedik yetər ar
tıq, bu əsarət yetər! Bizim şə hər lərimiz əsarət altında nə qədər qa la caq?! Mən
fur düşmən bizim təbiətimizi nə qədər murdarla yacaq, bizim torpağımızda 
gəzə cək, yeyəcək, içə cək, rəqs edəcək, bizi təhqir edəcək?! Dedik ki, düş mə
nə yerini göstərəcəyik, düşməni tor paqlarımız dan qovacağıq və qovduq da!

Sentyabrın 27də nə baş verib, onu tarixçilər deyə cək. Necə başlayıb, 
onu hesab edirəm ki, bir çox ları bi lir. Artıq Azərbaycan xalqının səbri tükən
mişdi və mən Ermənistanın baş nazirinə son görüşlər də demiş dim ki, siz 
odla oynamayın, Azərbaycan xalqının səb  ri ilə oynamayın. Siz Azərbaycan 
xal qını tanımır sınız, siz tanıyacaqsınız bizi, amma gec olacaq. Düz yola gə
lin, çıxın bu torpaqlardan, bu torpaqlar sizə mən sub de yil. Amma nə etdilər? 
Ora da qanunsuz məs kunlaş ma aparmaq üçün bey nəlxalq hüququ, bey  nəl xalq 
kon  vensiyaları, o cüm lədən Cenevrə Kon vensiyasını ko budcasına poza raq, 
nümayişkaranə şəkildə xaric dən erməniləri gətirib özü də məhz Şuşaya ki, 
bizi in citsin. 

Məhz Şu şada o dəstə başçısı hansı ki, indi deşik ax ta rır gizlənməyə, xunta 
başçısı özünə andiçmə mə ra si mi keçirmişdi və Ermənistanın baş naziri ge
dib orada iş ti rak etmişdi. Bu bizə sataşmaq deyil dimi?! Bu nun he sa bını 
sizdən soruşan olmayacaq dımı?! Hesab ını soruş duq, diz çökdürdük, diz üstə 
qoyduq! Onunbu nun ətə yindən yapışıb bu 40 gün dən çox bir müd dətdə adam 
qalmayıb ki, zəhləsini tökməsin, yardım istə mə sin, özünü alçaltmasın. Biz 
alçaltmışıq onu, əcəb də etmişik. Bizim üçün mü qəd dəs olan Şuşa şə hə rinin 
Cı dır düzündə sərxoş vəziyyətdə rəqs edəndə fikir lə şəy di ki, bu gün gələ cək, 
cəzasını alacaq, siçan kimi gizlənib, bax, bu sə nədi götürüb ağlayaağlaya 
imza layacaq. Yerini gös tər dik, dərsini verdik. Qov muşuq onları tor paqla rı
mızdan, iti qovan kimi qov muşuq. 
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Demişdim ki, qovacağıq, iti qovan kimi qova cağıq və qovmuşuq, iti qovan 
kimi qovmuşuq. Qor xu la rın dan indi bu sənədə imza atır, bilir ki, biz Ağdama 
da, Kəlbəcərə də, Laçına da gələcəyik. Heç kim bizi sax la ya bilməz. Hər kəs 
bizim gücü müzü gördü, hər kəs bi zim dəmir yumruğumuz nə dir, anladı. Ona 
gö rə qov  muşuq onları, əcəb də etmişik.

Onların, demək olar ki, bütün texnikasını məhv et mişik, darmadağın 
etmişik. Bu 30 il ərzində qu rul muş istehkamları keçmişik, əsgərlərimiz aslan 
kimi ke çiblər, düşməni əzib keçiblər, əcəb də edib lər, öz tor    pağımızda. Biz 
beynəlxalq hüquqa əməl edirik, biz beynəlxalq hüquqa hörmət göstəririk. 
Biz mülki və təndaşlardan intiqam almamışıq, heç vaxt alma ya ca ğıq və məhz 
buna görə mülki vətən daşlar ara sın da düş mən tərəfdə itkilər çox azdır. Onlar 
nə et dilər? Onlar döyüş meydanında duruş gə tirə bil mə di lər, qaç dılar, ondan 
sonra ballistik ra ketlərlə mül ki və təndaş lara atəş açdılar. Bu, hər bi cinayətdir. 
Onlar bu hərbi cinayətə görə cavab verəcəklər. Gəncə şəhərini Ermə nistandan 
ballistik ra ketlərlə vurmaq alçaqlıq dır, alçaq hərəkətdir, cinayətdir. Bərdəni 
ka setli bom ba larla atəşə tut maq hərbi cinayətdir. Mən demişəm: Tərtər şəhəri 
İkinci dünya müharibəsi döv ründə da ğıl mış Stalin qrad şəhərinə bənzəyir. 
Gündə – özü də bö yük şə hər deyil – yüzlərlə mərmi düşürdü, amma bir 
nə  fər də tərpənmədi. Ancaq er mənilər qa çıb getdilər. On la rın «yenilməz» 
ordusu məhv oldu, fərarilik baş ladı, xunta başçısı Dağlıq Qarabağda əmr 
verdi ki, kim oradan qaçarsа məsuliyyətə cəlb olunacaq. Biz də bir nəfər 
fərari oldumu? Olmadı! Bir nəfər də olmadı! Budur Azər baycan xalqı! 
Mülki vətən daş  lar, evi da ğılıb, malı batıb, əzizini itirib, övla dını itirib, yenə 
də deyir «Vətən sağ olsun». Ancaq irəli, irəli! Mə nə ya zılmış məktublarda 
deyilir, Ali Baş Koman dan, irəli! Dəstəkləyirik səni, get irəli, da yan ma və 
get mişəm, dayanmamışam.

Bu müharibə dövründə 30a yaxın müsahibə ver mişəm. Ömrümdə bəlkə 
də bu qədər müsahibə ver mə   mişdim. Bəziləri deyirdilər ki, İlham Əliyev nə 
üçün müsahibə vermir? Hesab edirdim ki, mən öz möv  qemi ifadə etmək üçün 
kifayət qədər imkan lara malikəm, teztez bütün məsələlərlə bağlı öz fikir
lərimi bildirirəm. Mənim bütün fəaliyyətim şəffafdır, keçir di yim bütün iclaslar 
ictimaiyyətə təqdim edilir. Lü zum bilmirdim onda. Amma lazım olan vaxtda 
30a yaxın müsahibə ver mişəm və o mü  sahibələrdə demi şəm ki, biz beynəl
xalq hüquqa hörmətlə yanaşırıq, biz beynəlxalq hüqu qu müdafiə edirik, biz 
ədaləti müdafiə edirik, biz BMT Təhlü kəsizlik Şurasının qətnamələrini icra 
edi rik. Demiş əm ki, bizim bütün addımlarımız beynəl xalq hüqu qun norma 
və prinsip ləri əsasında, əxlaq əsasında atı lıb. İntiqamımızı düşmən dən aldıq, 
işğal çıdan al dıq. Mülki vətəndaşlarla bi zim işimiz olmayıb və ol ma yacaq. 
Düş mənin məskun laş dığı, gizləndiyi şəhərlərdə böyük dağıntılar yoxdur. 
Çün ki biz mülki obyektlərə atəş açmamışıq. Bax, bi zim fərqimiz bun dan 
ibarətdir.
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Mən bu müharibə başlayandan sonra demişdim ki, bir çoxları, demək olar, 
bu məsələ ilə məşğul olan si yasətçilərin hamısı deyirdi ki, bu münaqişə nin 
hərbi həl li yoxdur. Mən nə deyirdim? Deyirdim ki, var! Mə  ni tənqid edirdilər 
ki, İlham Əliyev nə danışır? Yoxdur hərbi həlli. Dedim yaxşı, yoxdursa, 
onda bunu sülh yolu ilə həll edin. Sizin əlinizdə bu imkanlar var. Siz böyük 
dövlətlərsiniz, böyük nüfu zunuz var, böyük im kanlarınız var. Nədir ki, sizin 
qaba ğınızda Ermə nis tan, nədir ki, ona təsir edə bil mirsiniz? Bəlkə təsir et mək 
istəmirsiniz? Yox, de yir dilər ki, olmaz müha ribə aparmaq, sülh yolu ilə. Sülh 
yolu ilə 1 il, 2 il, daha 30 il sülh yolu ilə? Bizim başımızı nə qədər aldatmaq 
olar? Amma biz sübut etdik ki, hərbi həlli vardır. Mən de mişdim – Paşinyan, 
deyirəm sənə, bəyanat ver, öh də lik götür, qrafik ver, cədvəl ver. Müharibənin 
ilk gü nün dən mən bunu deyir dim. Hər kəs də bunu görə bilər. 

Müsahibələrimdə, xalqa müraciətlərimdə açıq de mişəm – qrafik ver, cədvəl 
ver, rədd ol, çıx get, mən da  yanıram. Yoxsa oradan deyirlər dayanın, bu  ra
dan de  yirlər dayanın. Yaxşı, bizim torpaqla rımızı işğal edən  də niyə bunlara 
«dayanın!» deyən olmadı? Bi zim torpağımızı 30 il əsarət altında sax layan 
Er mə nistana nə üçün «buradan çıx get!» de yən olmadı? Bu nə dir? Yaxşı, biz 
indi öz gücümüzə güvənərək, bu tor  paqları şəhid verəverə, qan tökətökə 
azad edirik, bizə «da ya nın» deyirsən, ona de ki, çıx. Demir. Bizə de yir dayan. 
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Dedim dayanma ya cağam mən, heç kim məni da yandıra bilməz. Dedim tələb 
edirəm səndən, Paşinyan, şəxsən özün, sənin xarici işlər nazi rin, nə bilim 
o biri, bu biri yox, şəxsən özün öhdəlik götür mə li sən, tarix ver məlisən nə vaxt 
rədd olursan bizim tor paq larımız dan. Bax, bu bəyanatda o öhdəlik var. Məc     
bur etdik onu, zorla məcbur etdik, başına vuravura məcbur et dik, bütün bəd 
əməl lərinə görə, donuzları bizim məs cidlərimizdə sax la dığına gö rə. Bizim 
məscidlərimizdə donuz saxlayan özü do nuz dur. İndi bu sənəddə öh dəlik var. 
Dekabrın 1nə qə dər rədd olacaqlаr qalan işğal edilmiş torpaqlar dan. Ona 
görə məsələnin hərbi yolu vardır. Amma mən de yirdim, istəyirəm ki, bu hərbi 
mərhələ də da yansın, keçək siyasi mərhələyə. Nə oldu? Mən deyən oldu. Bax, 
bu gün mən deyən oldu. Hərbi mər hələ başa ça tır, keçirik siyasi mərhələyə. 
De mək olar ki, bizə mak si mum sərf edən sənəd imza lan dı. Paşinyan onu im
za ladı. Başqa yolu yox idi. Əs lin də bu, məğlu biy yətin etirafıdır. Bu, hərbi 
kapi tul  ya siyadır. Prinsip etibarilə mən tələb edə bilərdim ki, gəlsin otursun 
ora da, aşağıda, orada imza lasın onu. Amma mən be lə adam deyiləm. Mən 
nə üçün ki misə alçaldım?! O on  suz da özünü alçaldıb. Bu rəzil duruma 
özüözünü salıb. Gə rək orada qar nını qaba ğa verib, sərxoş və ziy yətdə Cı dır 
düzündə rəqs edən də bu günü fikirlə şər di ki, gün gələcək hesa bını verə cək, 
verir də. Bax, belə. Heç kim bizimlə zarafat edə bil məz. Heç kim Azərbaycan 
xal qının səbri ilə oy naya bilməz. Heç kim bizi təh qir edə bilməz. Edər sən, 
dərsini alar san. Necə ki, dərsini ver mişik.

Bеləliklə, məsələnin həlli artıq təmin edilib. Əlbət tə, əgər Ermənistan atəş
kəsə əməl etsə – mən artıq bü  tün əmrlərimi vermişəm – komandanlıqlara 
əmri mi vermişəm, biz dayanırıq. Biz imzamıza hörmətlə ya naşırıq. Qarşı 
tərəf də dayanmalıdır. Çünki dayan ma sa, biz də dayanmayacağıq.

İndi beynəlxalq müşahidəçilər yaxşı bilirlər ki, kim atəşkəsi pozub. Birinci 
dəfə kim pozub Gən cəni bal lis  tik raketlə bombalayanda, ikinci dəfə kim 
pozub beş dəqiqə atəşkəs vaxtından keçməmiş və üçüncü də fə Bərdəni kasetli 
raketlərlə vurmaqla. İndi bu dəfə də pozsa, artıq mən hesab edirəm ki, özü 
lap peşman ola caq. Biz istədiyimizə nail ola bildik. Biz düşməni məc bur edə 
bildik. Mən faktiki olaraq, on lara ultimatum verdim. Dedim ki, çıxmalı san, 
çıxmasan sona qədər gedəcəyəm. Sona qədər! Ayın 8də Şəhidlər xiyaba nında 
dedim ki, sona qə dər gedəcəyəm və heç bir qüv və məni dayandıra bil məz.

Biz bu qələbəni döyüş meydanında qazandıq. 300ə yaxın yaşayış mən
təqəsi, o cümlədən Füzuli şəhə ri, Cəb rayıl şəhəri, Zəngilan şəhəri, Qu badlı 
şəhəri, Şuşa şəhəri, Hadrud qəsəbəsi, Suqovuşan qəsəbəsi, digər qəsəbələr 
dö  yüş meydanında azad edildi.

Bu qələbə düşməni məcbur etdi ki, Ağdam, La çın, Kəlbəcər rayonlarını 
bizə siyasi yolla qaytаrsın. Am ma burada Ermənistan tərəfinin xoş niyyə tini 
ax tarmaq yersizdir. Onlarda xoş niyyət deyilən anla yış bütövlükdə yoxdur. 
Sadəcə olaraq, məcbur oldu. Çün ki bilirdi ki, bu sənədə imza atmasa, özü müz 
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alacağıq bu torpaqları. Hər kəs bunu bilirdi. Mən demişdim ki, qan tökmək 
istəmirəm, müharibəni dayandırmalıyıq, rədd olun bizim torpaqları mızdan! 
Belə də oldu.

Mən bir məsələni də qeyd etmək istərdim. Mən əziz xalqımı sənədin mətni 
ilə tanış etdim. Burada yeni nə za rət mexanizmi tətbiq edilir. Bəyanatın be
şin ci bən din də yazılıb: «Münaqişə tərəflərinin razılaş ma lara əməl etməsinə 
nəzarətin səmərəliliyinin artı rıl ması məq sədilə atəşkəsə nəzarət üzrə sül h
məramlı Mərkəz yaradılır». Mən deyə bilərəm ki, bu mərkəzdə Rusiya və 
Türkiyə hərbçiləri fəaliyyət göstərəcək. Be lə liklə, Türkiyə rəsmi qaydada bu 
münaqişənin gələ cək həlli və atəşkəsə nəzarət etmək işində rol oynaya caqdır.

Mən videokonfrans formatında imzalama məra si min  dəki çıxışımda həm 
Türkiyə Prezidenti, əziz qar daşım Rəcəb Tayyib Ərdoğanın, həm Rusiya 
Pre  zi denti Vladimir Putinin səylərini yüksək qiy mət lən dir dim. Çünki onlar 
doğrudan da bu 4445 gün ər zində böyük səylər göstərmişlər ki, məsələ sülh 
yolu ilə həll olunsun. Eyni zamanda, mən çox şadam ki, ar tıq mü  naqişənin 
dayandırılmasında bu iki lider öz müs bət rolunu oynayıb. Hesab edirəm ki, 
bu, eyni za man da, bölgədə gələcək əməkdaşlıq formatını da bö yük dərə cə də 
müəyyən edir. Çünki Türkiyə ilə Ru siya ara sın dakı əlaqələr bu gün tarixə 
baxsaq, hesab edirəm ki, ən yüksək səviyyədə dir. Hər iki ölkə bizim üçün 
dost, qonşu ölkədir. Be lə liklə, hesab edirəm ki, gələcəkdə bu əməkdaş lıq 
formatı daha da çoxşaxəli ola bilər.

Digər önəmli məsələ, xüsusilə qeyd etmək istəyi rəm, Naxçıvan Muxtar 
Respublikasının Azər bay ca nın əsas hissəsi ilə əlaqəsi bu sənəddə təsbit edi
lir. Bü tün kommunikasiyaların, yolların açılması, eyni za man da, burada 
gös tərilir ki, yeni nəqliyyat kommu ni kasiya infrastrukturu yaradıla bilər 
və ya ra dıl ma lıdır. Biz bunu, əlbəttə ki, çox dəstəkləyirik. Deyə bi lə rəm 
ki, mənim təkidimlə bu bənd bu bəya nata sa lın dı. Çünki birbaşa Ermə nis
tan–Azərbaycan, Dağlıq Qarabağ münaqişəsi ilə bu bəndin əlaqəsi yoxdur. 
Ancaq mənim təkidli tələblərim şadam ki, qə bul olundu. Beləliklə, Naxçı van 
Muxtar Respub li ka sını Azər  bay canın əsas hissəsi ilə quru yollarla birləşdir
mə istiqamətində tarixi addım atıldı. Çünki mənfur düş mən ötən əsrin 90cı 
illərinin əvvəllə rin də və on dan da bir qədər əvvəl Naxçıvanı faktiki olaraq, 
mü ha sirəyə al mışdı. Bütün kommunikasiya xətləri kə sil miş – çünki o vaxt 
Azərbaycanın əsas his səsindən ora ya ener ji resursları ötürülürdü – faktiki 
olaraq, Naxçı van Muxtar Respublikası çox ağır və ziy yətdə qal mış dı. Eyni 
zamanda, Ermənistan əra zi sindən ora ya hü cum lar da edilirdi. Dəfələrlə demi
şəm ki, məhz ulu öndər Heydər Əliyevin cəsarəti və fəaliyyəti nəticə sin də 
Naxçıvan işğal altına düşmədi. Erməni vandalla rının belə planları da var idi.

Ona görə bu bəndi xüsusilə qeyd etmək istərdim və əziz naxçıvanlıları da 
bu hadisə münasibətilə təbrik etmək istərdim. Bildirməliyəm ki, naxçıvan lılar 
da İkinci Qarabağ müharibəsində digər bütün bölgələr dən olan vətəndaşlar 
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kimi, fəal iştirak edib lər. İndi mü  haribə başa çatır, bu günə qədər açıq
lanmayan bə  zi məsələlər də üzə çıxacaq və hər kəs biləcək ki, baş qa bütün 
bölgələrdən olan hərbçilərlə bərabər, nax  çıvanlılar da tor paqlarımızın azad 
edilməsi işində böyük qəhrəmanlıq, fəda karlıq gös tə riblər, şəhidlər veriblər.

Mən bir məsələyə də toxunmaq istəyirəm. Bu gün lərdə biz Azərbaycan 
xalqının birliyini gördük. Bütün bölgələrdən ordumuza dəstək gəldi. Bütün 
bölgələrdə hər bir vətəndaş böyük həyəcan hissi ilə bu günləri ya şayıb, hər 
gün televiziya önündə, radio qarşısında, internetdə cəbhədən gələn xəbərləri 
izləyib, uğurla rı mı  za sevinibdir. Bütün bölgələrdə biz bunu gördük. Bir da ha 
gördük ki, ölkəmiz və xal qımız nə qədər gö zəl öl kədir və gözəl xalqdır. Ölkə
miz də yaşayan bü tün mil lətlərin nümayəndələri, bü tün dini konfessi ya la rın 
nü mayəndələri cəsarət göstərərək, düşmənlə vu ru  şa raq, Azərbaycanın əra zi 
bütövlüyünü bərpa etdi lər. Bu bizim böyük sər və timizdir, böyük dəyərimiz
dir. Mən bunu dəfələrlə demişəm. Ermənistan bu xoş  bəxt likdən məhrum
dur. Çünki monodövlətdir, orada ermənilərdən baş qa, heç kim yaşamır, heç 
kim orada yaşaya bilmir. Avrasiyada, bizim bölgədə başqa belə ölkə tapmaq 
mümkün de yil. Ya onları qovurlar, azər baycanlılar kimi, etnik təmizləməyə 
məruz qoyur lar, ya da ki, başqa millətin nüma yən dəsi orada yaşaya bilmir, 
sıxışdırırlar, sıxışdırırlar, sıxışdırır lar. Amma bizim üstünlüyümüz bundadır – 
çox  millətli, çoxkon fes siyalı Azərbaycan bu müha ri bə də də özünü gös tər di, 
bütün xalqların nümayəndə ləri birlik göstərdilər, qəhrəmanlıq göstərdilər. Bir 
daha demək istəyirəm ki, bu müharibə bir çox məsə lələrə bir daha aydınlıq 
gə tirdi.

Mən bir məsələni də bildirmək, əziz xalqıma çat dır maq istəyirəm. Yəqin 
siz fikir verdiniz ki, bu bəyanatda Dağlıq Qarabağın statusu haqqında bir 
kəlmə də yoxdur, yoxdur! Bəs hanı Ermənistan tərə fi nin tələbləri ki, Dağlıq 
Qarabağa müstəqillik veril mə lidir? Mən onlara muxtariyyət təklif edəndə 
buna razı olmadılar, dedilər ki, yox, bu, «müstəqil döv lət dir». Оnlar uzun 
illərdir «müstəqil dövlət» kimi ya şa yır və onlar Azərbaycandan müstəqillik 
al malı dır lar. Bir kəlmə də yoxdur. Paşinyan, nə oldu bəs? Nə oldu, Paşinyan? 
Deyəsən, bir çox illər ərzində dillərdə qalacaq. Nə oldu, Paşinyan, yol çəkirdin 
Cəbrayıla? Rəqs edirdin, nə oldu bəs sta tus? Cəhənnəmə getdi sta tus, gora 
getdi status, gorbagor oldu status, yox dur status və olmayacaq! Nə qədər ki, 
mən Prezi den təm, olmayacaq! Ona görə bu sənədin çox böyük mə na sı var. 
Əminəm ki, Azərbaycan xalqı bu sənədə bö yük diqqət göstə rərək, onu dəqiq, 
böyük diqqətlə oxuyacaq və görə cək ki, biz nə qədər böyük siyasi qə ləbə 
qazan mışıq. Bu siyasi qələbənin qazanıl ma sında hərbi qələ bəmiz müstəsna 
rol oynayır. Əlbəttə, son illər ər zində ölkəmizdə aparılan işlər, mövcud olan 
gözəl abhava, xalq–iqtidar birliyi, siyasi müna sibət lərin müsbət səviyyəyə 
qalxması, beynəlxalq nü fu zumuz, beynəlxalq arenadakı fəaliyyətimiz, ordu 
qu ruculuğu – bü tün bunlar bu qələbəmizi şərt lən dirdi. Mən bu günlərdə bir 
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şeyə də fikir ver dim. Hət  ta fərq li siyasi baxışlara malik olan insan lar, bi zim 
işi mizə tənqidi yanaşan insanlar, hətta bir çox hallarda əsas sız tənqidlər ifadə 
edən insan lar bu dövr  də, hesab edi rəm ki, yüksək şüur nümu nəsi gös tər  dilər. 
Mən həmişə deyirdim ki, siyasi müs təvidə fərq li baxışlar var, olmalıdır, bu nor
maldır. Müxa lifət olmalıdır, bu normaldır. Hər bir demokratik öl kə də olduğu 
kimi, bizdə də, əlbəttə ki, bütün bu azad lıqlar vardır. Amma bir şey olmama lı
dır – dövlətə müxalifətdə olmaq ol maz, dövlətçiliyə müxalifətdə ol maq olmaz. 
«İqtidara, dövlətə nə qədər pisdir, mənim üçün bir o qədər yax şıdır» fikri ilə 
yaşamaq olmaz. Mən deyə bilərəm ki, bu günlər ərzində mən gördüm – milli 
məsələlərdə biz hamımız birləşə bilirik. Bu da bizim gələcəyimiz üçün çox 
önəmlidir. Çünki biz ha mı mız istəyirik ki, Azər baycan inkişaf etsin, hamımız 
istəyirik ki, daha güclü ölkə olsun. Gücümüzü göstər dik, döyüş meydanında, 
siyasi müstəvidə, istənilən formatda. Müstəqilliyimizi göstərdik. Gün gələ
cək, müharibə dövründə ictimaiy yə tə açıqlaya bilmədiyimiz bəzi məqamları 
yəqin ki, açıqlaya caqlar. Ola bilsin ki, mən də hansısa məsələ nin üs tün dən 
o pər də ni götürə bi lərəm. Onda hər kəs görəcək ki, biz nə qə dər böyük sı
naqlardan çıxdıq, nə qədər böyük təzyiq lərə məruz qaldıq. Demək olar ki, 
gündəlik rejimdə de yir dilər, da yanın, daya nın, daya nın, dayanın. Am ma biz 
qa ba ğa getdik. Çünki mən xalqın dəstəyini hiss edirdim, xalqın ina mını görür
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düm. Məni heç nə dayandıra bil məzdi. Çünki mən bilirdim ki, biz haq lı yıq. 
Biz öz əra zi bütövlüyümüzü bərpa edirik, öz tor paq ları mızı qay tarırıq. Bu 
müha ribə bütün dünyaya Azər bay can xal qının nə qədər böyük xalq olduğunu 
göstərdi – yenil məz xalq, dəmir iradəli xalq, müzəff ər xalq, müzəffər ordu! 
Fəxr edirik xalqımızla, or du muzla! Əmi nəm, hər bir Azərbaycan vətəndaşı 
he sab edir ki, onun həyatında bu günlər, bu dəqiqələr ən xoşbəxt günlər, 
dəqiqələrdir. Mən də xoş bəx təm ki, bu xoş xə bər ləri, bu müjdəni Azərbay can 
xalqına ve rirəm. Xoş bəxtəm ki, bu tarixi sənə də imza atmı şam. Xoşbəxtəm 
ki, biz öz Vətənimizə, doğma Qa ra ba ğımıza qayıdırıq, Qarabağımızın tacı 
olan Şu şaya qayıdırıq və bu tor paqlarda əbədi yaşayacağıq! Bun dan sonra 
heç kim bizi o torpaqlardan tərpədə bilməz!

«Qarabağ Azərbaycandır və nida!» ifadəsi artıq bi zim qələbəmizin rəmzi
dir, rəmzinə çevrilibdir. Bir il bun dan əvvəl mən bunu demişəm. Fəxr edirəm 
ki, mə     nim dediyim ifadə artıq bir milli şüara çev rilibdir. Bu gün böyük qürur 
hissi ilə deyə bilərik ki, Füzuli bi zimdir, Cəbrayıl bizimdir, Zəngilan bizim dir, 
Qu bad lı bizimdir, Ağdam bizimdir, Laçın bizim dir, Kəlbəcər bizimdir, Şuşa 
bizimdir, Qara bağ bizimdir! 

Qarabağ Azərbaycandır! 
Eşq olsun Azərbaycan xalqına! 
Yaşasın Azərbaycan!
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ERMƏNİSTAN QOŞUNLARININ DÖYÜŞ İTKİLƏRİ  

1. Şəxsi heyət – 10000ə qədər
2. Tank – 287 
3. PDM – 66
4. PDM –K 3
5. 152 mmlik  ÖAQ (2S3 Akasiya) – 14
6. 122lik ÖAQ (2S1 Qvozdika) –  14
7. Top (müxtəlif çaplı) – 315
8. Minaatan (müxtəlif çaplı) / TƏV –  63/53 
9. 300 mmlik BM30 («Smerç») – 4
10.  SU25 təyyarə – 5  
11.  122 mmlik BM21 («Qrad») –   97
12.  220 mmlik «Uraqan» – 2 
13.  273 mmlik WM 80 YARS – 2 
14.  220 mmlik TOS (sursat ilə birlikdə) – 2 
15.  S300 ZRK atıcı qurğusu  – 7 
16.  S300 ZRK işıqlandırma və yönəltmə r/lokatoru – 1    
17.  S300 ZRK RL aşkaretmə stansiyası – 2 
18.  5 N84 (Oborona) RLS  – 1        
19.  ZRK «TOR» – 6 
20.  ZRK «Osa» –  38 
21.  ZRK «Osa» doldurucu qurğu – 1
22.  ZRK KUB  atıcı qurğusu – 2
23.  ZRK KUB  İKT stansiyası – 2 
24.  ZRK KRUQ RTS – 1
25.  ZRK S 125 antena postu (UNV – 2 D) – 2
26.  ZQ M55 Zastava (MTLB üzərində) – 5 
27.  ZQ232/4 (MTLB üzərində) – 9 
28.  PUA – 22 
29.  ƏTRK «ELBRUS» (rakеt) – 2 
30.  Ballistik raket – 2 
31.  «TOÇKAU»  raket kompleksi – 1 
32.  PMZ (mina döşəyən) – 1 
33.  REM (RTK) vasitəsi / Retranslyator – 5/1
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34.  R142 (komanda –qərargah maşını), dizel aqreqatı – 2/1 
35.  NEBOM (hava hədəfləri RLF) – 1 
36.  P19 Radiolakasiya stansiyası – 1    
37.  P18 Radiolakasiya stansiyası/ Antena postu 3/1 
38.  19J6 radiolakasiya stansiyası – 3 
39.  Repellent (radiotexniki maneə vasitəsi) – 4
40.  Yük avtomobili (22 sursatlı), minik avtomobili  – 253/46  
41.  PİKAP avtomobil/xüsusi avtomobil – 5/1
42.  MTLB – 3 
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AZƏRBAYCAN ORDUSUNUN DÜŞMƏNDƏN 
ƏLƏ KEÇİRDİYİ HƏRBİ QƏNİMƏTLƏR 

1. Döyüş sursatları (müxtəlif çaplı) – 2994285
2. Tank – 101
3. PDM – 63 
4. PDM KŞ – 1
5. BRDM 2 – 8 
6. Top və haubitsalar – 169
7. Minaatan – 64
8. TƏİRK – 97 
9. Tank əleyhinə idarəolunan raketlər – 358
10.  Qumbaraatan – 635
11.  Atıcı silahlar  – 3615
12.  Şilka ZQ234 – 11
13.  KUB2 K12 (ZRKnın 1RL93 raket tuşlama stansiyası) – 1
14.  KUB2 K12 (ZRKnın atıcı qurğusu) – 1
15.  3M9M3 tipli məmulat İZRi (raketi) – 3
16.  9M331 Tor kompleksi (9M334 tipli tara) – 6
17.  9M331 Tor kompleksi İZRi (raketi) – 21
18.  9M33M2, 9M33M3 tipli məmulat İZRi (raket) – 31 
19.  OSA döyüş maşını  – 1 
20.  9T217BM3 tipli nəqliyyat doldurucu maşın – 2
21.  «İqlaS», «İqla», «İqla1» məmulatı – 138 
22.  «Strella2» məmulatı – 6
23.  «İqlaS», «İqla», «İqla1»,  «Strella2»  buraxıcı mexanizm– 55 
24.  Minik avtomobili– 120 
25.  Yük avtomobili – 512 
26.  Xüsusi avtomobil – 94 
27.  Qoşqu – 47 
28.  BTS4 – 5
29.  MTLB – 48 
30.  BRM1K  – 6
31.  ÖAQ (2S1 Qvozdika) – 12
32.  Traktor – 10  
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  Bundan başqa düşmənin 7 komanda məntəqəsi, 11 sursat anbarı dağıdıldı.  
Hərbi müstəvidə əldə edilən qələbənin siyasi müstəvidə davam etdirilməsi 
nəticəsində 44 günlük Vətən müharibəsindən sonrakı 20 gün ərzində 3 rayon – 
noyabrın 20də Ağdam, noyabrın 25də Kəlbəcər, dekabrın 1də isə Laçın 
Azərbaycana təhvil verildi.  

Bu münasibətlə Azərbaycan Prezidenti dekabrın 1də xalqa müraciətin
də deyib: «Döyüş meydanında əldə edilmiş parlaq qələbə bu gözəl nəticəyə 
gətirib çıxardı ki, 3 rayonumuz – Ağdam, Kəlbəcər və Laçın bizə qaytarıldı. 
Biz bu rayonları bir güllə atmadan, bir şəhid vermədən qaytarmışıq».       

Beləliklə, Ermənistan hərbi birləşmələrinin 4 il ərzində tədricən işğal et
diyi və 30 ilə yaxın dövr ərzində işğalda saxlayaraq ərazisində güclü hərbi 
istehkamlar, maneələr, müdafiə xətləri qurduğu Azərbaycan torpaqları 44 gün 
ərzində azad edildi. Azərbaycan Respublikasının ərazi bütövlüyü bərpa olun
du, Ermənistan–Azərbaycan münaqişəsi tarixə çevrildi.     

 Vətən müharibəsində Azərbaycan parlaq qələbə qazanaraq Ermənistanı 
məğlub etdi, işğala son qoydu. Bu 44 günün hər günü Azərbaycanın şanlı 
tarixidir.  
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VƏTƏN MÜHARİBƏSİ DÖVRÜNDƏ YAŞAYIŞ 
MƏNTƏQƏLƏRİNİN VƏ YÜKSƏKLİKLƏRİN 
İŞĞALDAN AZADEDİLMƏ XRONOLOGİYASI

1. 27.09. 2020 – Füzuli – Qaraxanbəyli 
2. 27.09. 2020 – Füzuli – Qərvənd 
3. 27.09. 2020 – Füzuli – Horadiz kəndi 
4. 27.09. 2020 – Cəbrayıl – Böyük Mərcanlı 
5. 27.09. 2020 – Cəbrayıl – Nüzgar
6. 27.09. 2020 – Kəlbəcər – Murovdağ zirvəsi 
7. 03.10.2020 – Cəbrayıl – Mehdili 
8. 03.10.2020 – Cəbrayıl – Çaxırlı 
9. 03.10.2020 – Cəbrayıl – Aşağı Maralyan
10. 03.10.2020 – Cəbrayıl – Şərbəy 
11. 03.10.2020 – Cəbrayıl – Quycaq 
12. 03.10.2020 – Füzuli – Aşağı Əbdürrəhmanlı 
13. 03.10.2020 – Tərtər – Suqovuşan 
14. 03.10.2020 – Tərtər – Talış 
15. 04.10.2020 – Cəbrayıl şəhəri 
16. 04.10.2020 – Cəbrayıl – Şükürbəyli 
17. 04.10.2020 – Cəbrayıl – Çərəkən 
18. 04.10.2020 – Cəbrayıl – Daşkəsən
19. 04.10.2020 – Cəbrayıl – Horovlu 
20. 04.10.2020 – Cəbrayıl – Mahmudlu kənd 
21. 04.10.2020 – Cəbrayıl – Cəfərabad 
22. 04.10.2020 – Cəbrayıl – Yuxarı Maralyan 
23. 04.10.2020 – Cəbrayıl – Dəjəl 
24. 04.10.2020 – Cəbrayıl – Karxulu 
25. 05.10.2020 – Cəbrayıl – Şıxalıağalı 
26. 05.10.2020 – Cəbrayıl – Sarıcallı 
27. 05.10.2020 – Cəbrayıl – Məzrə 
28. 09.10.2020 – Cəbrayıl – Qışlaq
29. 09.10.2020 – Tərtər – Çaylı
30. 09.10.2020 – Cəbrayıl – Qaracallı 
31. 09.10.2020 – Cəbrayıl – Əfəndilər 
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32. 09.10.2020 – Cəbrayıl – Süleymanlı 
33. 09.10.2020 – Füzuli – Yuxarı  Güzlək
34. 09.10.2020 – Füzuli – Gorazıllı 
35. 09.10.2020 – Xocavənd – Hadrut q.
36. 09.10.2020 – Xocavənd – Sor
37. 14.10. 2020 – Füzuli – Qaradağlı
38. 14.10. 2020 – Füzuli – Xatınbulaq
39. 14.10. 2020 – Füzuli – Qarakollu
40. 14.10. 2020 – Xocavənd – Bulutan 
41. 14.10. 2020 – Xocavənd – Məlikcanlı
42. 14.10. 2020 – Xocavənd – Qırmızıqaya 
43. 14.10. 2020 – Xocavənd – Dağdöşü 
44. 14.10. 2020 – Xocavənd – Tağaser
45. 15.10. 2020 – Füzuli – Arış 
46. 15.10.2020 – Cəbrayıl – Doşulu
47. 15.10. 2020 – Xocavənd – Edişə
48. 15.10. 2020 – Xocavənd – Düdükcü 
49. 15.10. 2020 – Xocavənd – Edilli
50. 15.10. 2020 – Xocavənd – Çiraquz 
51. 16.10. 2020 – Xocavənd – Xırmancıq 
52. 16.10. 2020 – Xocavənd – Ağbulaq 
53. 16.10. 2020 – Xocavənd – Axullu
54. 17.10. 2020 – Füzuli şəhəri 
55. 17.10. 2020 – Füzuli – Qoçəhmədli 
56. 17.10. 2020 – Füzuli – Cuvarlı 
57. 17.10. 2020 – Füzuli – Pirəhmədli 
58. 17.10. 2020 – Füzuli – Musabəyli 
59. 17.10. 2020 – Füzuli – Çimən 
60. 17.10. 2020 – Füzuli – İşıqlı 
61. 17.10. 2020 – Füzuli – Dədəli 
62. 18.10. 2020 – Cəbrayıl – Hacılı 
63. 18.10. 2020 – Cəbrayıl – Hacı İsaqlı
64. 18.10. 2020 – Cəbrayıl – Xudafərin q.
65. 19.10. 2020 – Cəbrayıl – Soltanlı 
66. 19.10. 2020 – Cəbrayıl – Əmirvarlı 
67. 19.10. 2020 – Cəbrayıl – Maşanlı
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68. 19.10. 2020 – Cəbrayıl – Hasanlı
69. 19.10. 2020 – Cəbrayıl – Alıkeyxalı
70. 19.10. 2020 – Cəbrayıl – Qumlaq 
71. 19.10. 2020 – Cəbrayıl – Göyərçin Veysəlli
72. 19.10. 2020 – Cəbrayıl – Niyazqulular
73. 19.10. 2020 – Cəbrayıl – Keçəlməmmədli
74. 19.10. 2020 – Cəbrayıl – Şahvəlli
75. 19.10. 2020 – Cəbrayıl –  İsaqlı
76. 20.10. 2020 – Füzuli – Dördçinar
77. 20.10. 2020 – Füzuli – Kürdlər 
78. 20.10. 2020 – Füzuli – Yuxarı Əbdürrəhmanlı 
79. 20.10. 2020 – Füzuli – Qarğabazar
80. 20.10. 2020 – Füzuli – Aşağı Veysəlli 
81. 20.10. 2020 – Füzuli – Yuxarı Ayıbasanlı
82. 20.10. 2020 – Cəbrayıl – Savarşa 
83. 20.10. 2020 – Cəbrayıl – Həsənqaydı
84. 20.10. 2020 – Cəbrayıl – Fuğanlı 
85. 20.10. 2020 – Cəbrayıl – İmambağı 
86. 20.10. 2020 – Cəbrayıl – Daş Veysəlli
87. 20.10. 2020 – Cəbrayıl – Ağtəpə
88. 20.10. 2020 – Cəbrayıl –  Yarəhmədli 
89. 20.10. 2020 – Xocavənd – Ağcakənd 
90. 20.10. 2020 – Xocavənd – Mülküdərə 
91. 20.10. 2020 – Xocavənd – Daşbaşı 
92. 20.10. 2020 – Xocavənd – Günəşli 
93. 20.10. 2020 – Xocavənd – Çinarlı
94. 20.10. 2020 – Zəngilan şəhəri 
95. 20.10. 2020 – Zəngilan – Havalı 
96. 20.10. 2020 – Zəngilan – Məmmədbəyli 
97. 20.10. 2020 – Zəngilan – Həkəri q.
98. 20.10. 2020 – Zəngilan – Şərifan 
99. 20.10. 2020 – Zəngilan – Muğanlı
100. 21.10. 2020 – Füzuli – Gecəgözlü 
101. 21.10. 2020 – Füzuli – Aşağı Seyidəhmədli 
102. 21.10. 2020 – Füzuli – Zərgər 
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103. 21.10. 2020 – Cəbrayıl – Balyand 
104. 21.10. 2020 – Cəbrayıl – Papı
105. 21.10. 2020 – Cəbrayıl – Tulus
106. 21.10. 2020 – Cəbrayıl – Tinli 
107. 21.10. 2020 – Zəngilan – Mincivan q.
108. 21.10. 2020 – Zəngilan – Babaylı
109. 21.10. 2020 – Zəngilan – Üçüncü Ağalı 
110. 21.10. 2020 – Zəngilan – Sarıl
111. 21.10. 2020 – Zəngilan – Xumarlı
112. 21.10. 2020 – Zəngilan – Hacallı
113. 21.10. 2020 – Zəngilan – Xurama 
114. 21.10. 2020 – Zəngilan – Cahangirbəyli
115. 21.10. 2020 – Zəngilan – Turabad
116. 21.10. 2020 – Zəngilan – İçəri Müşlan 
117. 21.10. 2020 – Zəngilan – Qıraq Müşlan
118. 21.10. 2020 – Zəngilan – Məlikli 
119. 21.10. 2020 – Zəngilan – Üdgün
120. 21.10. 2020 – Zəngilan – Baharlı
121. 22.10. 2020 – Füzuli – Mollavəli 
122. 22.10. 2020 – Füzuli – Yuxarı Rəfədinli 
123. 22.10. 2020 – Füzuli – Aşağı Rəfədinli 
124. 22.10. 2020 – Cəbrayıl – Sirik
125. 22.10. 2020 – Cəbrayıl – Şıxlar
126. 22.10. 2020 – Cəbrayıl – Məstalıbəyli 
127. 22.10. 2020 – Cəbrayıl – Dərzili
128. 22.10. 2020 – Zəngilan – Kolluqışlaq 
129. 22.10. 2020 – Zəngilan – Malatkeşin 
130. 22.10. 2020 – Zəngilan – Zəngilan kənd
131. 22.10. 2020 – Zəngilan – Genlik 
132. 22.10. 2020 – Zəngilan – Vəliqulubəyli 
133. 22.10. 2020 – Zəngilan – Qaradərə 
134. 22.10. 2020 – Zəngilan – Çöpədərə
135. 22.10. 2020 – Zəngilan – Tatar
136. 22.10. 2020 – Zəngilan – Tiri 
137. 22.10. 2020 – Zəngilan –  Əmirxanlı
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138. 22.10. 2020 – Zəngilan – Qarqulu
139. 22.10. 2020 – Zəngilan – Bartaz (kənd)
140. 22.10. 2020 – Zəngilan – Dəlləkli
141. 22.10. 2020 – Zəngilan – Ağbənd q.
142. 23.10. 2020 – Xocavənd – Dolanlar
143. 23.10. 2020 – Xocavənd – Bünyadlı
144. 23.10. 2020 – Cəbrayıl – Dağ Tumas
145. 23.10. 2020 – Cəbrayıl – Nüsüs 
146. 23.10. 2020 – Cəbrayıl –  Xələfli q.
147. 23.10. 2020 – Cəbrayıl – Minbaşılı 
148. 23.10. 2020 – Zəngilan – Vənədli 
149. 23.10. 2020 – Zəngilan – Mirzəhəsənli
150. 23.10. 2020 – Qubadlı – Zilanlı 
151. 23.10. 2020 – Qubadlı – Kürd Mahrızlı 
152. 23.10. 2020 – Qubadlı – Muğanlı 
153. 23.10. 2020 – Qubadlı – Alaqurşaq 
154. 25.10. 2020 – Zəngilan – Birinci Alıbəyli 
155. 25.10. 2020 – Zəngilan – İkinci Alıbəyli 
156. 25.10. 2020 – Zəngilan – Rəbənd 
157. 25.10. 2020 – Zəngilan – Yenikənd 
158. 25.10. 2020 – Cəbrayıl – Qovşudlu
159. 25.10. 2020 – Cəbrayıl – Sofulu
160. 25.10. 2020 – Cəbrayıl – Dağ  Maşanlı
161. 25.10. 2020 – Cəbrayıl – Kürdlər
162. 25.10. 2020 – Cəbrayıl – Hovuslu 
163. 25.10. 2020 – Qubadlı – Padar
164. 25.10. 2020 – Qubadlı – Əfəndilər
165. 25.10. 2020 – Qubadlı – Yusifbəyli 
166. 25.10. 2020 – Qubadlı – Çaytumas 
167. 25.10. 2020 – Qubadlı – Xanlıq 
168.  25.10. 2020 – Qubadlı – Sarıyataq 
169.  25.10. 2020 – Qubadlı – Mollabürhan 
170.  25.10. 2020 – Qubadlı şəhəri 
171.  26.10. 2020 – Cəbrayıl – Çələbilər 
172.  28.10. 2020 – Zəngilan – Birinci Ağalı
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173.  28.10. 2020 – Zəngilan – İkinci Ağalı
174.  28.10. 2020 – Zəngilan – Zərnəli 
175.  28.10. 2020 – Füzuli – Mandılı
176.  28.10. 2020 – Cəbrayıl – Qazanzəmi 
177.  28.10. 2020 – Cəbrayıl – Xanağabulaq 
178.  28.10. 2020 – Cəbrayıl – Çullu 
179.  28.10. 2020 – Cəbrayıl – Quşçular 
180.  28.10. 2020 – Cəbrayıl – Qaraağac 
181.  28.10. 2020 – Qubadlı – Qiyaslı 
182.  28.10. 2020 – Qubadlı – Əbilcə 
183.  28.10. 2020 – Qubadlı – Qilican
184.  30.10. 2020 – Cəbrayıl – Xudaverdili
185.  30.10. 2020 – Cəbrayıl – Qurbantəpə
186.  30.10. 2020 – Cəbrayıl – Şahvələdli 
187.  30.10. 2020 – Cəbrayıl – Xubyarlı 
188.  30.10. 2020 – Zəngilan – Aladin 
189.  30.10. 2020 – Zəngilan – Vejnəli 
190.  30.10. 2020 – Qubadlı –Kavdadıq 
191.  30.10. 2020 – Qubadlı – Məmər 
192.  30.10. 2020 – Qubadlı – Mollalı 
193.  02.11. 2020 – Cəbrayıl – Çapand 
194.  02.11. 2020 – Cəbrayıl – Qoşabulaq 
195.  02.11. 2020 – Zəngilan – Dərə Gilətağ 
196.  02.11. 2020 – Zəngilan – Böyük  Gilətağ
197.  02.11. 2020 – Qubadlı – İşıqlı 
198.  02.11. 2020 – Qubadlı – Muradxanlı 
199.  02.11. 2020 – Qubadlı – Milanlı 
200.  04.11. 2020 – Cəbrayıl – Mirək 
201.  04.11. 2020 – Cəbrayıl – Kavdar 
202.  04.11. 2020 – Zəngilan – Məşədiismayıllı 
203.  04.11. 2020 – Zəngilan – Şəfibəyli 
204.  04.11. 2020 – Qubadlı  – Başarat 
205.  04.11. 2020 – Qubadlı – Qarakişilər 
206.  04.11. 2020 – Qubadlı – Qaracallı
207.  07.11. 2020 – Füzuli – Yuxarı Veysəlli 
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208.  07.11. 2020 – Füzuli – Yuxarı Seyidəhmədli  
209.  07.11. 2020 – Füzuli –  Qorqan 
210.  07.11. 2020 – Füzuli – Üçüncü Mahmudlu
211.  07.11. 2020 – Füzuli – Qacar 
212.  07.11. 2020 – Füzuli – Divanalılar 
213.  07.11. 2020 – Cəbrayıl – Yuxarı Məzrə 
214.  07.11. 2020 – Cəbrayıl – Yanarxac 
215.  07.11. 2020 – Qubadlı – Qəzyan 
216.  07.11. 2020 – Qubadlı – Balasoltanlı 
217.  07.11. 2020 – Qubadlı – Mərdanlı 
218.  07.11. 2020 – Zəngilan – Beşdəli 
219.  07.11. 2020 – Xocalı – Qarabulaq 
220.  07.11. 2020 – Xocalı – Baharlı 
221.  07.11. 2020 – Xocavənd – Ataqut 
222.  07.11. 2020 – Xocavənd – Hünərli 
223.  08.11. 2020 – Şuşa şəhəri 
224.  09.11. 2020 – Füzuli – Qobu Dilağarda 
225.  09.11. 2020 – Füzuli – Yal Pirəhmədli 
226.  09.11. 2020 – Füzuli – Yuxarı Yağlıvənd 
227.  09.11. 2020 – Füzuli – Dilağarda 
228.  09.11. 2020 – Füzuli – Seyidmahmudlu 
229.  09.11. 2020 – Füzuli – Ələsgərli 
230.  09.11. 2020 – Füzuli – Aşağı Güzlək 
231.  09.11. 2020 – Füzuli – Gövşatlı 
232.  09.11. 2020 – Füzuli – Mirzəcamallı 
233.  09.11. 2020 – Füzuli – Şəkərcik 
234.  09.11. 2020 – Füzuli – Merdinli 
235.  09.11. 2020 – Füzuli – Şıxlı 
236.  09.11. 2020 – Füzuli – Qaraməmmədli 
237.  09.11. 2020 – Füzuli – Dövlətyarlı
238.  09.11. 2020 – Füzuli – Hüseynbəyli 
239.  09.11. 2020 – Füzuli – Saracıq 
240.  09.11. 2020 – Xocalı – Dəmirçilər 
241.  09.11. 2020 – Xocalı – Çanaqçı 
242.  09.11. 2020 – Xocalı – Mədədkənd 
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243.  09.11. 2020 – Xocalı – Sığnaq 
244.  09.11. 2020 – Şuşa – Daşaltı 
245.  09.11. 2020 – Xocavənd – Susanlıq 
246.  09.11. 2020 – Xocavənd – Binə 
247.  09.11. 2020 – Xocavənd – Tuğ 
248.  09.11. 2020 – Xocavənd – Ağdam 
249.  09.11. 2020 – Xocavənd – Azıx 
250.  09.11. 2020 – Xocavənd – Böyük Tağlar 
251.  09.11. 2020 – Xocavənd – Salakətin 
252.  09.11. 2020 – Xocavənd – Zoğalbulaq
253.  09.11. 2020 – Xocavənd – Arakül 
254.  09.11. 2020 – Xocavənd – Tağaverd 
255.  09.11. 2020 – Xocavənd – Zərdanaşen 
256.  09.11. 2020 – Xocavənd – Şəhər 
257.  09.11. 2020 – Cəbrayıl – Hüseynalılar 
258.  09.11. 2020 – Cəbrayıl – Söyüdlü 
259.  09.11. 2020 – Cəbrayıl – Aşağı Sirik 
260.  09.11. 2020 – Cəbrayıl – Qalacıq 
261.  09.11. 2020 – Cəbrayıl – Molla Həsənli 
262.  09.11. 2020 – Cəbrayıl – Əsgərxanlı
263.  09.11. 2020 – Cəbrayıl – Yuxarı Nüsüs 
264.  09.11. 2020 – Cəbrayıl – Aşıq Məlikli 
265.  09.11. 2020 – Cəbrayıl – Niftalılar 
266.  09.11. 2020 – Cəbrayıl – Qərər
267.  09.11. 2020 – Qubadlı – Yuxarı Mollu 
268.  09.11. 2020 – Qubadlı – Aşağı Mollu 
269.  09.11. 2020 – Qubadlı  – Xocik 
270.  09.11. 2020 – Qubadlı – Qaraimanlı 
271.  09.11. 2020 – Qubadlı – Xəndək    
272.  09.11. 2020 – Qubadlı – Həmzəli 
273.  09.11. 2020 – Qubadlı – Mahruzlu 
274.  09.11. 2020 – Qubadlı – Hal 
275.  09.11. 2020 – Qubadlı – Ballıqaya 
276.  09.11. 2020 – Qubadlı – Ulaşlı 
277.  09.11. 2020 – Qubadlı  – Tinli 
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278.  09.11. 2020 – Qubadlı – Xocahan 
279.  09.11. 2020 – Qubadlı – Boyunəkər 
280.  09.11. 2020 – Qubadlı – Qaraqoyunlu 
281.  09.11. 2020 – Qubadlı – Çərəli 
282.  09.11. 2020 – Zəngilan – Keçikli 
283.  09.11. 2020 – Zəngilan – Ördəkli 
284.  09.11. 2020 – Zəngilan – Sobu 
285.  09.11. 2020 – Zəngilan – Qaragöz
286.  09.11. 2020 – Zəngilan – İsgəndərbəyli 
287.  09.11. 2020 – Zəngilan – Bartaz q. 
288.  09.11. 2020 – Zəngilan – Bartaz (2300 m)
289.  09.11. 2020 – Zəngilan – Sığırt (1370 m)   
290.  09.11. 2020 – Zəngilan – Şükürataz (2000 m)
291.  09.11. 2020 – Laçın – Güləbirt 
292.  09.11. 2020 – Laçın – Səfiyan 
293.  09.11. 2020 – Laçın – Türklər
294.  20.11. 2020 – Ağdam – Ağdam 
295.  25.11. 2020 – Kəlbəcər – Kəlbəcər 
296.  01.12. 2020 – Laçın – Laçın 

Azərbaycan xalqı və dövləti Vətən uğrunda şəhid olan qəhrəman öv
ladlarının işıqlı xatirəsini əziz tutur, onları daim xüsusi ehtiramla yad edir, 
qazilərin əməyini yüksək qiymətləndirir və onlarla qürur duyur.    
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«ROSSİYA1» TELEKANALINDA YAYIM LANAN «60 DƏQİQƏ» 
PROQRAMINDA AZƏRBAYCAN–ERMƏNİSTAN TƏMAS 
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MADAGİZİN (SUQОVUŞАN) İŞĞALDAN AZAD EDİLMƏSİ 
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CƏBRAYIL ŞƏHƏRİNİN VƏ RAYONUN 9 KƏNDİNİN 
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MAYOR MAYİS BƏRXUDAROVА VƏ GENERALMAYOR 
HİKMƏT MİRZƏYEVƏ TƏBRİKİ

4 oktyabr 2020-ci il ..................................................................................................66

«ƏLƏRƏBİYƏ» TELEVİZİYA KANALINA MÜSAHİBƏ

4 oktyabr 2020-ci il ..................................................................................................67

AZƏRBAYCAN RESPUBLİKASININ PREZİDENTİ, АLİ BАŞ 
KОMАNDАNIN RƏSMİ «TWİTTER» SƏHİFƏSİNDƏN

4 oktyabr 2020-ci il ..................................................................................................75

TÜRKİYƏNİN «TRT HABER» TELEVİZİYA KANALINA
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5 oktyabr 2020-ci il  .................................................................................................88
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İRAN İSLAM RESPUBLİKASININ PREZİDENTİ HƏSƏN RUHANİ 
AZƏRBAYCAN RESPUBLİKASININ PREZİDENTİ İLHAM ƏLİYEVƏ 
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6 oktyabr 2020-ci il ..................................................................................................95
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7 oktyabr 2020-ci il  ...............................................................................................109

FRANSA PREZİDENTİ EMMANUEL MAKRON AZƏRBAYCAN 
RESPUBLİKASININ PREZİDENTİ İLHAM ƏLİYEVƏ TELEFONLA 
ZƏNG EDİB

9 oktyabr 2020-ci il  ...............................................................................................113

AZƏRBAYCAN XALQINA MÜRACİƏT 

9 oktyabr 2020-ci il  ...............................................................................................114

«CNN INTERNATIONAL» TELEVİZİYA KANALININ
«CONNECT THE WORLD» VERİLİŞİNƏ MÜSAHİBƏ

9 oktyabr 2020-ci il  ...............................................................................................120

«SKY NEWS» TELEVİZİYA KANALINA MÜSAHİBƏ

9 oktyabr 2020-ci il  ...............................................................................................128

RUSİYANIN RBK TELEVİZİYA KANALINA MÜSAHİBƏ

10 oktyabr 2020-ci il  .............................................................................................135
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AZƏRBAYCAN RESPUBLİKASININ PREZİDENTİ, ALİ BAŞ 
KOMANDANIN RƏSMİ «TWİTTER» SƏHİFƏSİNDƏN 

19 oktyabr 2020-ci il  .............................................................................................219

AZƏRBAYCAN RESPUBLİKASININ PREZİDENTİ, 
SİLAHLI QÜVVƏLƏ Rİ N ALİ BAŞ KO MANDANI 
İLHAM ƏLİYEV DÖVLƏT SƏRHƏD XİDMƏTİNİN 
RƏİSİ GENERALPOLKOVNİK ELÇİN QULİYEVİ 
TƏBRİK ETMİŞDİR
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KOMANDANIN RƏSMİ «TWİTTER» SƏHİFƏSİNDƏN 
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KOMANDANIN RƏSMİ «TWİTTER» SƏHİFƏSİNDƏN 
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25 oktyabr 2020-ci il  .............................................................................................284
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RAYONUNUN BİR NEÇƏ KƏNDİNİN İŞĞALDAN AZAD EDİLMƏSİ 
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KOMANDANIN RƏSMİ «TWİTTER» SƏHİFƏSİNDƏN
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